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3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-
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γόρο Μ. Ζαφειρόπουλο και καταδίκη της Βουλής για κάθε
δολοφονική πράξη, σελ. 579, 580, 582, 583

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών µε αριθµό από 43 έως 86, σελ. 488

- 499
2. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 13 Οκτωβρίου 2017, σελ. 500
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης

και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Λογαριασµός Επι-
κούρησης Προσωπικού Εθνικής Τράπεζας Ελλάδος (ΛΕ-
ΠΕΤΕ)», σελ. 502

β) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i. µε θέµα: «Παραχώρηση αγροκτήµατος στη Σχολή Επι-

στηµών Γεωπονίας και Δασολογίας του Δηµοκρίτειου Πανε-
πιστηµίου Θράκης», σελ. 504

ii. µε θέµα: «Δεν δίνει λύση το Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων για την ένταξη των επιλαχόντων νέων
αγροτών της Ηλείας στο µέτρο 6.1 του Προγράµµατος Αγρο-
τικής Ανάπτυξης (ΠΑΑ)», σελ. 505

iii. µε θέµα: «Εθνικό απόθεµα δικαιωµάτων ενίσχυσης»,
σελ. 506

iv. σχετικά µε την καθυστέρηση στις αποζηµιώσεις πληγέν-
των αλιέων από τη ρύπανση του Σαρωνικού, σελ. 508

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των

τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: «Διακίνηση και εµ-
πορία νωπών και ευαλλοίωτων αγροτικών προϊόντων και
άλλες διατάξεις», σελ. 511 - 586

2. Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Οι Υπουργοί Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Εσωτερικών,

Οικονοµίας και Ανάπτυξης, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Οικονοµικών, Διοικητικής Ανασυγ-
κρότησης, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, οι Αναπλη-
ρωτές Υπουργοί Οικονοµίας και Ανάπτυξης, Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Οικονοµι-
κών και Περιβάλλοντος και Ενέργειας, καθώς και η Υφυπουρ-
γός Οικονοµικών κατέθεσαν στις 12/10/2017 σχέδιο νόµου:

«Τροποποίηση του ν. 2939/2001 για την εναλλακτική διαχεί-
ριση των συσκευασιών και άλλων προϊόντων, προσαρµογή
στην Οδηγία 2015/720/Ευρωπαϊκή  Ένωση, ρύθµιση θεµάτων
του Ελληνικού Οργανισµού Ανακύκλωσης και άλλες διατά-
ξεις», σελ. 525

3. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής:
Η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής  Άµυνας και Εξωτερικών Υπο-

θέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση της Ενισχυµένης Συµφω-
νίας Εταιρικής Σχέσης και Συνεργασίας µεταξύ της Ευρωπαϊ-
κής  Ένωσης και των κρατών-µελών της αφενός, και της
Δηµοκρατίας του Καζακστάν αφετέρου», σελ. 529
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Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων:

ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 530, 532, 579, 583
ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ Ι. , σελ. 558
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Χ. , σελ. 569, 575, 580
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ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 513, 514, 515, 516, 575
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ΒΑΡΔΑΛΗΣ Α. , σελ. 535
ΒΡΑΝΤΖΑ Π. , σελ. 565
ΓΚΑΡΑ Α. , σελ. 564
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ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ Δ. , σελ. 563
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 545, 546, 547
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ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 574
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ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 544
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 547
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 538, 571, 572
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Γ. , σελ. 527, 578, 579, 581
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 563
ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Ι. , σελ. 541
ΜΠΑΡΜΠΑΡΟΥΣΗΣ Κ. , σελ. 534
ΜΩΡΑΪΤΗΣ Ν. , σελ. 525, 577
ΞΥΔΑΚΗΣ Ν. , σελ. 554, 582
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 546, 547, 554
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 548
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ΣΑΡΙΔΗΣ Ι. , σελ. 529
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ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ Χ. , σελ. 556
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576
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 572, 573
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ Μ. , σελ. 568
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Ι. , σελ. 542, 545, 547, 548, 574, 577, 

578, 579, 581, 583
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 533, 539
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ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΒΡΑΝΤΖΑ Π. , σελ. 577
ΡΙΖΟΥΛΗΣ Α. , σελ. 575



Αθήνα, σήµερα στις 12 Οκτωβρίου 2017, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.44’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΚΡΕΜΑ-
ΣΤΙΝΟΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 10-10-2017
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της Ζ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 10

Οκτωβρίου 2017, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Νοµική αναγνώριση της ταυτότητας φύλου - Εθνι-
κός Μηχανισµός Εκπόνησης, Παρακολούθησης και Αξιολόγησης
των Σχεδίων Δράσης για τα Δικαιώµατα του Παιδιού και άλλες
διατάξεις».)

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Αναστασία Γκαρά, Βουλευτή Έβρου, τα ακόλουθα: 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Η’
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο
επίκαιρων ερωτήσεων της Παρασκευής 13 Οκτωβρίου 2017.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 43/9-10-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ευβοίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σίµου Κεδίκογλου προς τον
Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Σιγή ιχ-
θύος για την επιλογή του Προέδρου και Διευθύνοντος Συµβού-
λου της Ανώνυµης Εταιρείας «Οργανισµός Λιµένων Νοµού
Ευβοίας»». 

2. Η µε αριθµό 33/6-10-2017 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντιπρο-
έδρου της Βουλής και Βουλευτή Δωδεκανήσου της Δηµοκρατι-

κής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Δηµητρίου Κρεµαστινού
προς τον Υπουργό Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και
Ενηµέρωσης, µε θέµα: «Χωρίς ΕΛΤΑ η Πάτµος λόγω εξουθένω-
σης της µοναδικής υπαλλήλου». 

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής) 

Η µε αριθµό 44/9-10-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δωδεκανήσου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Εµµανουήλ Κόνσολα
προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, µε θέµα: «Υπο-
βολή αιτήµατος στην Ευρωπαϊκή Ένωση (Ε.Ε) για τη χρηµατο-
δότηση έργων αποκατάστασης στις υποδοµές της Κω, που
υπέστησαν ζηµιές από το σεισµό».
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ 

Σύµφωνα µε ενηµέρωση του Γενικού Γραµµατέα της Κυβέρ-
νησης κ. Καλογήρου, από το σηµερινό δελτίο επικαίρων ερωτή-
σεων δεν θα συζητηθούν οι παρακάτω για τους εξής λόγους:

Η τέταρτη µε αριθµό 70/10-10-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς την Υπουργό Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, σχετικά µε τους απολυµένους στο έργο
συντήρησης της Νέας Μονής Χίου, δεν θα συζητηθεί λόγω απου-
σίας της αρµόδιας Υπουργού κ. Κονιόρδου στο εξωτερικό. 

Επίσης, η πρώτη µε αριθµό 36/9-10-2017 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Χίου του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς κ. Ανδρέα Μιχαηλίδη προς τον Υπουργό Υπο-
δοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Ολοκλήρωση εργασιών δια-
µόρφωσης και περίφραξης απαλλοτριωθείσας περιοχής στο αε-
ροδρόµιο Χίου και κατασκευή επέκτασης της οδού Χρήστου»,
δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού Υποδοµών και
Μεταφορών κ. Σπίρτζη, καθώς βρίσκεται στο Αναπτυξιακό Συνέ-
δριο στη Θεσσαλία.

Για τον ίδιο λόγο δεν θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 29/5-10-
2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Σερρών
της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Μιχαήλ
Τζελέπη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
«Η δηµιουργία τριών νέων σταθµών διοδίων στον Οδικό άξονα
Προµαχώνας - Σέρρες - Λιµάνι Θεσσαλονίκης είναι καταστροφική
για το Νοµό Σερρών».

Η δεύτερη µε αριθµό 42/9-10-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Δράµας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δη-
µητρίου Κυριαζίδη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών
µε θέµα: «Κάθετος οδικός άξονας Δράµας - Αµφίπολης», δεν θα
συζητηθεί λόγω κωλύµατος του αρµόδιου Υπουργού.

Η δεύτερη µε αριθµό 41/9-10-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γε-
ράσιµου Γιακουµάτου προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τη λήψη µέ-
τρων για το δηµογραφικό πρόβληµα της χώρας, δεν θα συζητη-
θεί λόγω κωλύµατος της αρµόδιας Υπουργού κ. Θεανώ Φωτίου,
η οποία βρίσκεται σε συνεδρίαση µε εκπροσώπους ευρωπαϊκών
θεσµών. 

Για τον ίδιο λόγο δεν θα συζητηθεί και η τέταρτη µε αριθµό
68/10-10-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασ-
φάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τα αδιέξοδα
στη λειτουργία των παιδικών σταθµών και τα χιλιάδες παιδιά που
είναι αποκλεισµένα από τις δοµές αυτές.

Επίσης, δεν θα συζητηθεί η έκτη µε αριθµό 69/10-10-2017 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς τον
Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την άµεση
αποζηµίωση των πληµµυροπαθών και την αποκατάσταση των ζη-
µιών στη Σαµοθράκη, λόγω κωλύµατος του Υπουργού Εσωτερι-
κών κ. Σκουρλέτη, διότι εκπροσωπεί την Κυβέρνηση σε εκδηλώ-
σεις για την απελευθέρωση της Αθήνας.

Τέλος, η έκτη µε αριθµό 71/10-10-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Μωραΐτη προς τον Υ-
πουργό Εσωτερικών µε θέµα: «Να επαναπροσληφθούν οι αυθαί-
ρετα απολυµένες σχολικές καθαρίστριες στον Δήµο Ζίτσας του
Νοµού Ιωαννίνων», δεν θα συζητηθεί για τον ίδιο λόγο.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Τζελέπη, για

ποιον λόγο θέλετε να µιλήσετε; 
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Θα ήθελα να µιλήσω σχετικά µε την ανα-

βολή συζήτησης της επίκαιρης ερώτησης που έχω καταθέσει για
τα διόδια στον Νοµό Σερρών. Θα ήθελα να τονίσω προς το Προ-
εδρείο ότι είναι η ενδέκατη συνεχόµενη φορά που ο κύριος Υ-

πουργός αρνείται να παραστεί στον κοινοβουλευτικό έλεγχο.
Επικαλείται σήµερα ότι βρίσκεται στο Αναπτυξιακό Συνέδριο της
Λάρισας. Ήταν και ο κ. Αποστόλου εκεί µέχρι αργά χθες το βρά-
δυ. Ο κ. Αποστόλου είναι σήµερα εδώ. Ο κ. Σπίρτζης υπεκφεύγει
να παραστεί στο Κοινοβούλιο, υποβαθµίζοντάς το. 

Παρακαλώ το Προεδρείο να πάρει θέση! Είναι η ενδέκατη συ-
νεχόµενη αναβολή. Επιτέλους, αυτό το κρυφτό από τους Υπουρ-
γούς, επειδή ντρέπονται για αυτά που έλεγαν προεκλογικά, θα
πρέπει να σταµατήσει! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Τζελέπη, το
Προεδρείο, όπως ξέρετε, και όλοι οι Προεδρεύοντες αποτελούν
µέλη της Διάσκεψης των Προέδρων. Έχουν θέσει αυτό το ειδικό
θέµα επανειληµµένως για όλους τους Υπουργούς. Έχει αλλάξει
ο τρόπος εµφανίσεως των Υπουργών στη Βουλή -γίνεται κατά
οµάδες δηλαδή- για να αντιµετωπισθεί το θέµα.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ο κ. Σπίρτζης από τον έκτο µήνα έχει να
παραστεί σε κοινοβουλευτικό έλεγχο στη Βουλή. Από τον έκτο
µήνα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Από εκεί και πέρα,
είναι έργο της Κυβέρνησης, διότι όπως ακούσατε, ο Γενικός
Γραµµατέας της Κυβέρνησης ενηµερώνει για την αδυναµία των
Υπουργών να βρίσκονται εδώ και επικαλείται τους σχετικούς λό-
γους. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Δεν είναι αδυναµία! Σας είπα ότι ο κ.
Αποστόλου είναι σήµερα εδώ, ενώ ήταν µαζί χθες στο Αναπτυ-
ξιακό Συνέδριο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ναι, σας λέω…
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Είναι σκόπιµη υπεκφυγή στο κοινοβου-

λευτικό έργο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ό,τι είναι, είναι

θέµα κυβερνητικό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα και εγώ

τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Κυριαζίδη

και εσείς για το ίδιο θέµα θέλετε να τοποθετηθείτε;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ωραία, έχετε τον

λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είχα την αίσθηση

ότι είµαι αδικηµένος, µε την έννοια ότι είναι η τέταρτη φορά που
έρχεται το ζήτηµα της αποµόνωσης της Δράµας -και εννοώ
οδικά- αλλά ο συνάδελφος προηγουµένως ανέφερε ότι είναι η
ενδέκατη φορά που δεν έρχεται ο κ. Σπίρτζης. Άρα θεωρώ τον
εαυτό µου τυχερό -και τους Δραµινούς, επίσης- για το ότι εν
πάση περιπτώσει την ενδέκατη φορά ενδεχοµένως να έρθει ο κ.
Σπίρτζης να µας απαντήσει, διότι υπάρχει µια τεράστιο κοροϊδία.
Τον Μάρτιο θα έπρεπε να έχει συζητηθεί, τον Απρίλιο το ίδιο, τον
Μάιο το ίδιο. 

Μας είπατε εσείς ότι αλλάζει η διαδικασία και ότι οι Υπουργοί
θα βρίσκονται εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Άλλαξε η διαδικα-
σία, ναι. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ναι και τι έγινε, κύριε Πρόεδρε,
που άλλαξε; Έχει αλλάξει κάτι στην ουσία; Αποφεύγουν οποιον-
δήποτε έλεγχο και αυτό αποτελεί πρόκληση, υποβάθµιση, απα-
ξίωση της παρουσίας µας. Να το κλείσουµε, να τελειώσουµε, εν
πάση περιπτώσει, να πάµε σε ένα άλλο καθεστώς. Δεν µπορεί να
συνεχιστεί αυτή η τακτική και πρακτική. Όταν ο κόσµος εκεί βογ-
κάει, είναι δυνατόν αυτή η διαδικασία να συνεχιστεί; 

Σας λέω ειλικρινώς ότι όταν θα έρθει στην Ολοµέλεια νοµο-
σχέδιο από πλευράς του Υπουργείου Υποδοµών, θα υπάρξει από
πλευράς µου αντίδραση. Δεν γίνεται διαφορετικά. Πώς θα αντι-
δράσουµε; 

Το Προεδρείο καλώς κάνει και παρεµβαίνει. Βλέπετε και εσάς
ως Προεδρείο σας προσβάλλει αυτή η διαδικασία, αλλά και εµάς
ως Βουλευτές µάς απαξιώνει. Εν πάση περιπτώσει, να σηκω-
θούµε να φύγουµε!  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Κυριαζίδη,
σας ανέφερα ότι το Προεδρείο της Βουλής άλλαξε τον τρόπο
εµφανίσεως των Υπουργών στη Βουλή για να διευκολύνει τους
Υπουργούς να έρχονται, να ξέρουν την ηµεροµηνία… 
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν το βλέπουµε,
όµως, αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Από εκεί και πέρα,
όπως είπα και στον κ. Τζελέπη, η Κυβέρνηση διά του Γραµµα-
τέως της ενηµερώνει τη Βουλή για ποιον λόγο οι Υπουργοί…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Είναι, όµως, κακή συγκυρία για
τον Υπουργό Υποδοµών. Ο κ. Αποστόλου χθες ήταν µαζί. Η επί-
κληση από πλευράς του κ. Σπίρτζη προφανώς είναι, «Ξέρετε,
είµαι σε ένα συνέδριο». Μα, ήταν µε τον κ. Αποστόλου στο συνέ-
δριο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Κυριαζίδη,
είναι θέµα κυβερνητικό. Για άλλη µία φορά οι διαµαρτυρίες σας
θα έλθουν στη Διάσκεψη των Προέδρων.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Η Κυβέρνηση απαξιώνει, ισοπεδώ-
νει τα πάντα. Οφείλουµε να διαµαρτυρηθούµε. Βλέπουµε ότι
απευθυνόµαστε εις ώτα µη ακουόντων. Έχουµε πρόβληµα µε
αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εντάξει, κύριε συ-
νάδελφε.

Προχωρούµε στη συζήτηση της πρώτης µε αριθµό 38/9-10-
2017 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β’
Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χαρούλας
(Χαράς) Καφαντάρη προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Λογαριασµός
Επικούρησης Προσωπικού Εθνικής Τράπεζας Ελλάδος (ΛΕΠΕ-
ΤΕ)». 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας κ. Πετρόπουλος.
Κυρία Καφαντάρη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, καληµέρα

σας. Καληµέρα, κύριοι Υπουργοί.
Το θέµα της ερώτησης που υπέβαλα σήµερα, αφορά τις εξε-

λίξεις σχετικά µε τον Λογαριασµό Επικούρησης Προσωπικού
Εθνικής Τράπεζας, τον λεγόµενο ΛΕΠΕΤΕ, ο οποίος συστήθηκε
υπό τη νοµική µορφή «ειδικού λογαριασµού» για τις ανάγκες επι-
κούρησης των εργαζοµένων στην Εθνική Τράπεζα ως συµφωνία
µεταξύ του συλλόγου των εργαζοµένων και της διοίκησης της
Εθνικής Τράπεζας το έτος 1949. 

Με βάση τον κανονισµό του αφορά έντοκο, κοινό ειδικό λογα-
ριασµό υπό τον τίτλο «Λογαριασµός Επικουρήσεως Προσωπικού
Εθνικής Τραπέζης της Ελλάδος». Σκοπός της συστάσεως του ως
άνω λογαριασµού είναι η παροχή µηνιαίας επικουρήσεως στο
εξελθόν και στο εξερχόµενο προσωπικό της Εθνικής Τράπεζας. 

Το τονίζω αυτό διότι πρόκειται για έναν ειδικό λογαριασµό,
γιατί πολλά γράφονται τελευταία περί επικουρικού ταµείου κ.λπ.. 

Πόροι του ΛΕΠΕΤΕ είναι οι εισφορές των εργαζοµένων και οι
εισφορές της Εθνικής Τράπεζας, 3,5% και 9% αντίστοιχα. Διοι-
κείται, δε, από µία οκταµελή διαχειριστική επιτροπή. 

Σήµερα στον ΛΕΠΕΤΕ είναι ασφαλισµένοι περί τους τέσσερις
χιλιάδες εννιακόσιους εργαζοµένους στην Εθνική Τράπεζα -αυτοί
που δίνουν εισφορές δηλαδή- ενώ οι συνταξιούχοι είναι περί
τους δεκαέξι χιλιάδες πεντακόσιους. Πρόσφατα η διοίκηση της
Εθνικής Τράπεζας και συγκεκριµένα ο διευθύνων σύµβουλος,
απέστειλε δύο επιστολές -µία στις 28 Ιουλίου και µία στις 28 Σε-
πτεµβρίου- στους συλλόγους εργαζοµένων και συνταξιούχων
της ΕΤΕ και στη διαχειριστική επιτροπή, όπου δηλώνει ότι η ΕΤΕ
αδυνατεί να καταβάλλει επικουρικές µετά τον Οκτώβριο του
2017. Κύριο επιχείρηµα της διοίκησης ο κίνδυνος της βιωσιµό-
τητας της επιχείρησης. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά τις δύο επιστολές.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Χαρούλα (Χαρά) Καφαντάρη

καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες επιστολές, οι
οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, κρατήστε τον χρόνο από τη δευ-
τερολογία µου.

Θα αναφέρω το χρονικό αυτού του λογαριασµού: Λειτουργεί
από το 1949, αλλά συντριπτικό πλήγµα για την πορεία του απο-
τελεί ο ν.3371/2005, όπου προβλέπεται ότι οι εργαζόµενοι που
προσλαµβάνονται στην Εθνική από την 1η Ιανουαρίου του 2005

και µετά θα ασφαλίζονται στο επικουρικό του ΙΚΑ – ΕΤΕΑΜ. Με
τη ρύθµιση αυτή, λοιπόν, ο ΛΕΠΕΤΕ γίνεται κλειστό σχήµα, διότι
δεν υπάρχουν πλέον εισφορές νέων εργαζοµένων. 

Επιβαρυντικό στοιχείο για τα οικονοµικά του ΛΕΠΕΤΕ απετέ-
λεσαν τα διαδοχικά προγράµµατα εθελούσιων εξόδων στην
Εθνική από το 1999. Δεν έχουν καταβληθεί από την τράπεζα στον
ΛΕΠΕΤΕ τα αναλογούντα ποσά που προβλέπονται από τον ν.
3371/2005, άρθρο 69. Επίσης, η υποκατάσταση κανονικών αµοι-
βών µε αµοιβές σε µορφή µπόνους -κάτι που γίνεται πολύ τα τε-
λευταία χρόνια- τα οποία δεν υπόκεινται σε ασφαλιστικές εισ-
φορές, πραγµατικά στερεί τον ΛΕΠΕΤΕ από πόρους. 

Σηµειώνουµε ότι το 2007 η διοίκηση της Εθνικής επιχείρησε
να υλοποιήσει σχέδιο για την ένταξη του ΛΕΠΕΤΕ στο θνησιγενές
ΕΤΑΤ, χωρίς όµως, τη διάθεση να καταβάλει οικονοµική συµ-
βολή. Αυτό, όµως, µετά από αντιδράσεις των εργαζοµένων, των
συνταξιούχων, των συλλόγων τους δεν υλοποιήθηκε. 

Την 1η Αυγούστου του 2008 έγινε η ένταξη του ταµείου κύριας
ασφάλισης εργαζοµένων στην Εθνική στο ΙΚΑ µε τον ν.3655/
2008. Η τότε διοίκηση έκανε µία περίεργη κίνηση. Ανέστειλε την
πληρωµή της επικουρικής παροχής για κάποιες µέρες. Υπήρξαν
κινητοποιήσεις εργαζοµένων-συνταξιούχων και τελικά κατεβλήθη
η παροχή. Από τότε, χορηγούσε κάθε µήνα τα αναγκαία ποσά
υπό µορφή δανεισµού µε ενέχυρο τις µετοχές της Εθνικής που
κατείχε ο ΛΕΠΕΤΕ. Κατόπιν, ακολουθήθηκε -και µέχρι σήµερα
ισχύει- η πρακτική της ταµειακής διευκόλυνσης βάσει κάποιου
συµφωνητικού, άγνωστου θα έλεγα. Οι συνολικοί ετήσιοι πόροι
του λογαριασµού είναι περί τα 30 εκατοµµύρια. Αφορά, όπως εί-
παµε, ασφαλισµένους τεσσερισήµισι χιλιάδες εργαζόµενους. Οι
ετήσιες παροχές-συντάξεις είναι 135 εκατοµµύρια. Υπάρχει, λοι-
πόν, πρόβληµα.

Στην προσπάθειά της -και κλείνω µε αυτό την πρωτολογία µου-
η διοίκηση της Εθνικής να απεµπολήσει την οικονοµική διαχεί-
ριση και την εύρυθµη λειτουργία του ΛΕΠΕΤΕ, εµπλέκει και την
Κυβέρνηση, κύριε Υπουργέ, στην επίλυση της διµερούς αυτής
διαφοράς. Προτείνει την υπαγωγή στο ΕΤΕΑ, Ενιαίο Ταµείο Επι-
κουρικής Ασφάλισης και εφάπαξ παροχών. Ουσιαστικά, η τρά-
πεζα δεν αναλαµβάνει τις υποχρεώσεις της.

Αυτό το τελεσίγραφο -τα δύο έγγραφα που κατέθεσα για τα
Πρακτικά- είναι αιτία για αναστάτωση στους εργαζόµενους και
τους συνταξιούχους, οι οποίοι έχουν προχωρήσει ήδη και την
Παρασκευή θα προχωρήσουν ξανά σε απεργιακές κινητοποι-
ήσεις.

Κύριε Υπουργέ, θα επιτρέψει η Κυβέρνηση την απαλλαγή της
Εθνικής Τράπεζας από τις υποχρεώσεις της απέναντι στους ερ-
γαζόµενους και συνταξιούχους;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Η πρωτολογία από πλευράς χρόνου κάλυψε και τη δευτερο-

λογία, αλλά εν πάση περιπτώσει.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Θα µου δώσετε δύο λεπτά,

κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Επειδή το θέµα είναι πολύ σοβαρό, εγώ θα συµφωνούσα να
δώσετε και τη δυνατότητα δευτερολογίας στην κ. Καφαντάρη.

Ο εν λόγω λογαριασµός του επικουρικού της Εθνικής στήριξε
την τράπεζα όλα τα χρόνια, από τη δηµιουργία του ακόµα. Μά-
λιστα, επειδή έγινε λόγος και για µετοχές που ως ενέχυρο κρα-
τήθηκαν για να δοθούν χρηµατοδοτήσεις από την τράπεζα για
τις συντάξεις των συνταξιούχων εκεί, αυτές οι µετοχές αγορά-
στηκαν προς υποστήριξη της τράπεζας από τα χρήµατα του ΛΕ-
ΠΕΤΕ κατά διαφορετικά διαστήµατα. Άρα και απ’ αυτή την
άποψη ο ΛΕΠΕΤΕ στήριζε την Εθνική Τράπεζα. Αυτό είναι γνω-
στό και στην Εθνική Τράπεζα.

Είναι κοινό µυστικό πώς λειτουργούσαν ιδίως οι τράπεζες και
παλαιότερα και η ΔΕΗ, καθώς διατηρούσαν στους δικούς τους
υπηρεσιακούς µηχανισµούς τη λειτουργία σχετικών µορφωµά-
των παροχής συντάξεων. Μάλιστα, οι σχετικές παροχές διοικούν-
ταν από Διεύθυνση Ασφαλιστικών Δικαιωµάτων της ίδιας της
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τράπεζας.
Εποµένως, δεν αγνοώ, κυρία Καφαντάρη, πώς λειτουργεί ο

ΛΕΠΕΤΕ και πώς λειτουργούσε όλα αυτά τα χρόνια, αλλά δεν το
αγνοεί ούτε η τράπεζα. Γι’ αυτόν τον λόγο, εγώ δεν θα αποστώ
από τη θέση που εξαρχής έχω εκφράσει, ότι είναι ένα θέµα το
οποίο η ίδια η τράπεζα οφείλει µε τους φορείς συλλογικής εκ-
προσώπησης των εργαζοµένων και συνταξιούχων να επιλύσει.
Άλλωστε, αυτή ήταν και η θέση που έχει διατυπωθεί και από τη
Διεθνή Οργάνωση Εργασίας από το έτος 2005 ήδη -είναι η έκ-
θεση µε αριθµό 334- η οποία επισηµαίνει την υποχρέωση της
τράπεζας να επιλύσει µε διαπραγµατεύσεις το σχετικό θέµα.
Αυτή είναι και η ορθή λύση.

Όµως παρ’ όλο που η ίδια η τράπεζα έχει πράγµατι υιοθετήσει
τη σχετική θέση που και εγώ εκφράζω τώρα και ο ίδιος ο διεθνής
φορέας, η Διεθνής Οργάνωση Εργασίας, έχει υποδηλώσει, όλα
αυτά τα χρόνια, όλες αυτές τις δεκαετίες που περνούσαν δεν
έκαναν τίποτα. Είναι προφανές ότι και τούτη τη στιγµή η δική µας
στάση δεν είναι δυνατόν να διατυπωθεί διαφορετικά. Αυτό έχω
δηλώσει και προς την τράπεζα, το έχω δηλώσει προς όλους:
Οφείλει η τράπεζα να διαπραγµατευτεί και να βρει την πρέπουσα
λύση για το θέµα αυτό. Είναι γεγονός ότι η αποχή της τράπεζας
όλα αυτά τα χρόνια από µια σώφρονα διαχείριση του θέµατος
έχει οδηγήσει την κατάσταση εδώ.

Δεν είναι µια ευθύνη της δικής µας Κυβέρνησης. Δεν σηµαίνει
αυτό, βεβαίως, ότι δεν πρέπει εµείς να σταθούµε ως Κυβέρνηση
µε τη σωστή πολιτική αντιµετώπιση του ζητήµατος αυτού, που
όµως ως προϋπόθεση έχει την προηγούµενη διαπραγµάτευση
και την εξεύρεση µιας λύσης από τους ίδιους τους ενδιαφερό-
µενους, διότι ο λογαριασµός αυτός ιδρύθηκε στη βάση της συλ-
λογικής αυτονοµίας, στη βάση της συµφωνίας µεταξύ των
εργαζόµενων στην τράπεζα από το 1949 ακόµα και εξελίχθηκε.
Παρά τις διαφορετικές νοµοθετικές παρεµβάσεις του Έλληνα
νοµοθέτη, διατήρησε αυτόν τον τρόπο λειτουργίας.

Μάλιστα, η θέση ακόµα και της ίδιας της τράπεζας, δηλαδή
των παραγόντων της τράπεζας, κατά την ψήφιση του ν.3371/
2005, οδήγησε στο να επιλεγεί τότε η διατήρηση αυτού του λο-
γαριασµού και όχι η διάλυσή του. Αν ήταν –και έπρεπε- να γίνει
µια διαφορετική διαχείριση, θα έπρεπε από τότε, από τον ν.2084/
1992 ακόµα, η τράπεζα να λύσει το θέµα και όχι να το φέρνει
µέχρι τώρα µε έναν τρόπο ο οποίος πραγµατικά θα έχει δραµα-
τικές συνέπειες. 

Εµείς δεν πρόκειται να συµβάλουµε σε µία τέτοια εξέλιξη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα έξι µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 21ο Δηµοτικό Σχολείο Αθηνών.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η κ. Καφαντάρη έχει τον λόγο.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Πραγµατικά, είναι ένα θέµα

και ένα ζήτηµα που δεν είναι τωρινό. Έχει µια ιστορία χρόνων. 
Εγώ θα ήθελα να τοποθετηθώ σχετικά µε το επιχείρηµα της

Εθνικής περί κινδύνου βιωσιµότητας της ίδιας της τράπεζας, αν
συνεχίσει να λειτουργεί ο ΛΕΠΕΤΕ. Σηµειώνουµε ότι η Εθνική τα
τελευταία χρόνια έχει προχωρήσει σε αθρόες προσλήψεις συµ-
βούλων, «χρυσά» συµβόλαια µε ειδικούς και εταιρείες, «outsourc-
ing» εργασίες. Όλα αυτά επιβαρύνουν τα έξοδα της τράπεζας.
Όµως κατά τη λογική της διοίκησής της, οι επικουρικές παροχές
που αποτελούν και συµβατική της υποχρέωση στους συνταξιού-
χους, αποτελούν κίνδυνο. 

Σαφώς και µας ενδιαφέρει η βιωσιµότητα της Εθνικής, όπως
ενδιαφέρει και τους εργαζόµενους και τους συνταξιούχους. Η
ρευστότητα των τραπεζών στις σηµερινές συνθήκες είναι ζητού-
µενο, ώστε να χρηµατοδοτήσουν µια ανακάµπτουσα πλέον ελ-
ληνική οικονοµία. Ανοιχτό, βέβαια, είναι και το θέµα της διαχείρι-
σης των κόκκινων δανείων. 

Ωστόσο, υπάρχουν και οι εργαζόµενοι και οι συνταξιούχοι,

αυτοί οι οποίοι συνέβαλαν επί δεκαετίες -από την ίδρυσή της-
στο να έχουµε την Εθνική Τράπεζα που έχουµε, οι οποίοι κινδυ-
νεύουν να µείνουν χωρίς επικουρική παροχή. Αν υλοποιηθεί η
πρόθεση της διοίκησης από το τέλος Οκτωβρίου να καταργηθεί,
να διακοπεί η επικουρική παροχή, θα έλεγα ότι θα έχουµε ίσως
µια νέα γενιά κόκκινων δανείων, γιατί πάρα πολλοί έχουν δάνεια
στεγαστικά, κάρτες, κ.λπ. και θα αδυνατούν να εκπληρώσουν τις
δανειακές τους υποχρεώσεις.

Κύριε Υπουργέ, πρέπει πράγµατι µε διάλογο και ειλικρινή δια-
πραγµάτευση –και όταν λέω ειλικρινή, εννοώ χωρίς απειλές,
χωρίς τελεσίγραφα- να λυθεί το ζήτηµα µεταξύ των δύο πλευ-
ρών, δηλαδή των εργαζοµένων και των συνταξιούχων από τη µια
και της διοίκησης της Εθνικής Τράπεζας από την άλλη. Όµως
πρέπει να βρεθεί µια λύση στο πλαίσιο λειτουργίας του ΛΕΠΕΤΕ,
αυτού του ειδικού λογαριασµού, ώστε να συνεχίσουν να υπάρ-
χουν αξιοπρεπείς επικουρικές παροχές για τους συνταξιούχους
της Εθνικής, χωρίς βέβαια να τίθεται κίνδυνος για την επιχεί-
ρηση. 

Πρόκειται, πράγµατι, για ένα διµερές θέµα. Ωστόσο, όπως εί-
πατε και προηγουµένως στην τοποθέτησή σας, το ενδιαφέρον
της Κυβέρνησης για το κοινωνικό ζήτηµα που δηµιουργείται για
τους δεκαέξι χιλιάδες πεντακόσιους συνταξιούχους είναι δεδο-
µένο. 

Όµως κύριε Υπουργέ, πραγµατικά πρέπει να αποφευχθεί η
διαφαινόµενη πρόθεση της διοίκησης της τράπεζας να στείλει
τους συνταξιούχους στον δηµόσιο φορέα, ώστε να αποφύγει τις
υποχρεώσεις της. 

Δυστυχώς, η ιστορία στον χώρο των τραπεζών είναι χρόνια και
αυτό έχει γίνει ξανά στο παρελθόν, τη δεκαετία του 1990, µέσα
από τις διαδικασίες συγχωνεύσεων και εξαγορών στο τραπεζικό
σύστηµα. Νοµίζω ότι είναι γνωστή και η περίπτωση του ΤΑΠΙΛΤ-
ΑΤ, ενός ταµείου το οποίο καταλήγει τώρα να δίνει, αντί για πα-
ροχές, φιλοδωρήµατα στους συνταξιούχους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Παρακαλώ, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Επειδή µε έχει απασχολήσει πάρα πολύ το θέµα στο διάστηµα
των τελευταίων ηµερών ιδιαιτέρως, αναζήτησα και είδα τα σχε-
τικά θέµατα λειτουργίας αυτού του φορέα. 

Από το 1949 που ιδρύθηκε, προβλέπει µε ποιον τρόπο λειτουρ-
γεί και µε ποιον τρόπο λαµβάνονται σχετικές αποφάσεις για την
τύχη της επικουρικής ασφάλισης στην Εθνική Τράπεζα, ειδικό-
τερα ορίζεται στο άρθρο 4 του σχετικού κανονισµού, που είναι
και ο νόµος λειτουργίας στην πραγµατικότητα, µε κανονιστική
ισχύ. Λέω νόµος, αλλά δεν είναι νόµος τυπικός. Είναι ένας κανο-
νισµός που εντάσσεται στους γενικούς όρους εργασίας για την
Εθνική Τράπεζα. Και τίθεται η διαδικασία της τροποποίησης, υπό
την προϋπόθεση ότι η διαχειριστική επιτροπή θα πάρει τη σχε-
τική απόφαση µε την πλειοψηφία των 4/5 των µελών. Εν συνεχεία
η τράπεζα προχωράει στη σχετική θέσπιση των ανάλογων ρυθ-
µίσεων, µε βάση τις γενικές χρονικές δυνατότητες του ειδικού
λογαριασµού και µετά από έγκριση του διοικητικού συµβουλίου
της τράπεζας. 

Αυτή η διαδικασία δεν είναι δυνατό να παραβιαστεί από τη δική
µας πλευρά. Το έχω δηλώσει. Το ξαναδηλώνω. Εποµένως, ο µη-
χανισµός υπάρχει. Οι διαδικασίες προβλέπονται και θα πρέπει
να τηρηθούν χωρίς καµµία παρέκκλιση. 

Απορώ γιατί τόσους µήνες ούτε τούτη η διοίκηση, όπως όλες
οι προηγούµενες, δεν κάθισε να συζητήσουν µε τους εργαζόµε-
νους και τους συνταξιούχους για να λύσουν το θέµα. Είναι επί-
δειξη ανευθυνότητας και έλλειψη σοβαρότητας. Το λέω µε αυτόν
τον τρόπο.

Δεν είναι δυνατόν τόσα χρόνια λειτουργίας να συγκεντρώνουν
τόσα πολλά προβλήµατα σε βάρος των εργαζοµένων -που στο
τέλος καλούνται να πληρώσουν το µάρµαρο- µε µία τράπεζα που
απλώς έδειχνε για το µέλλον µια λύση, την οποία ουδέποτε επέ-
λεξε. Και η λύση είναι συγκεκριµένη: να συζητήσουν, να καθί-
σουν, να ξηµεροβραδιαστούν. Από τώρα, αν δεν ξεκίνησαν ακό-
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µα, να το κάνουν.
Δεν υπάρχει περίπτωση, καµµία απολύτως περίπτωση, από την

πλευρά µας να κάνουµε οτιδήποτε άλλο από αυτά που ορίζουν
οι σχετικές κανονιστικές διατάξεις που ισχύουν για την τράπεζα
ως προς το θέµα αυτό. Να µην πιούν νερό, να µην φάνε ψωµί.
Να τελειώσουν και να συµφωνήσουν. Έτσι να γίνει. Και δεν υπάρ-
χει άλλος τρόπος από το Βήµα τούτο. 

Σας διαβεβαιώ, κυρία Καφαντάρη, ότι αυτή είναι η θέση του
Υπουργείου για το ζήτηµα αυτό. Καλείται η τράπεζα να ξεκινήσει
τις διαπραγµατεύσεις. Ο σύλλογος των εργαζοµένων και ο σύλ-
λογος των συνταξιούχων να καθίσουν σε ένα τραπέζι να βρουν
λύση, όπως ακριβώς πρέπει να λύνονται αυτά τα θέµατα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ.
Προχωρούµε στην πέµπτη µε αριθµό 37/9-10-2017 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Έβρου του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αναστασίας Γκαρά προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Παρα-
χώρηση αγροκτήµατος στη Σχολή Επιστηµών Γεωπονίας και Δα-
σολογίας του Δηµοκρίτειου Πανεπιστηµίου Θράκης». 

Παρακαλώ, κυρία Γκαρά, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κύριε Αποστόλου, για την παρουσία σας.
Θα ήθελα να θέσω ένα ιδιαίτερα σηµαντικό ζήτηµα, για τη δική

µου τουλάχιστον περιοχή. Αφορά στην επιστηµονική κοινότητα,
αλλά και στην κοινότητα των παραγωγών και στην τοπική οικο-
νοµία και κοινωνία του Έβρου συνολικά. Αφορά στη λειτουργία
του Δηµοκριτείου Πανεπιστηµίου Θράκης. 

Όπως γνωρίζετε –ένα σύντοµο ιστορικό- το 1999 επεκτάθηκε
το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης στην Ορεστιάδα µε δύο
τµήµατα, ένα αγροτικής οικονοµίας, γεωπονίας και ένα τµήµα
δασολογίας. 

Η συµβολή του πανεπιστηµίου στην τοπική κοινωνία του βο-
ρείου Έβρου και συνολικά της περιοχής της Θράκης είναι πάρα
πολύ σηµαντική. Ειδικότερα, το Γεωπονικό Πανεπιστήµιο δεν
συµβάλλει µόνο στην επέκταση και την ενίσχυση της έρευνας,
της γνώσης και της παραγωγής νέων επιστηµόνων, συµβάλλει
και στην ποιότητα των προϊόντων, στην ενίσχυση, στη συµβουλή
και στη στήριξη των αγροτών της περιοχής µας, µια κοινότητα η
οποία είναι αρκετά µεγάλη στον Έβρο, όπως γνωρίζετε.

Ωστόσο το πανεπιστήµιο αυτό από την ίδρυσή του στερείται
βασικών υποδοµών στην Ορεστιάδα. Εγώ θα ανέφερα ότι χαρα-
κτηρίζεται και από µια σχετική αδιαφορία από τις εκάστοτε κυ-
βερνήσεις που έχουν περάσει τόσα χρόνια. Και γιατί το λέω
αυτό; Διότι στερείται βασικών υποδοµών για την εκπαίδευση των
επιστηµόνων, αλλά και για τη συνεργασία µε την τοπική κοινωνία,
κυρίως των παραγωγών.

Πρόσφατα, από τη δική µας Κυβέρνηση και µε τη δική σας
υπογραφή, έχει παραχωρηθεί ένα κτήριο του «ΕΛΓΟ-ΔΗΜΗΤΡΑ»
στο Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης, στο Γεωπονικό Τµήµα
της Ορεστιάδας, προκειµένου να δηµιουργηθούν εργαστήρια
στα οποία θα µπορούν να κάνουν πειράµατα οι νέοι επιστήµονες
και οι νέοι ερευνητές, προπτυχιακοί και µεταπτυχιακοί φοιτητές.
Ήδη ολοκληρώνονται οι εργασίες και θα παραχωρηθεί στο πα-
νεπιστήµιο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Και αυτό που αιτούµαστε σήµερα είναι να παραχωρηθεί ένα

αγρόκτηµα, το οποίο ανήκει στην ιδιοκτησία του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων προς το Δηµοκρίτειο Πανε-
πιστήµιο Θράκης. Είναι χρόνιο αίτηµα της σχολής η παραχώ-
ρηση του συγκεκριµένου ακινήτου, εµβαδού τριάντα τριών χιλιά-
δων πεντακοσίων ενός τετραγωνικών µέτρων, το οποίο αποτελεί
τµήµα του υπ’ αριθµόν εκατόν έξι αγροτεµαχίου, συνολικού εµ-
βαδού εκατόν ογδόντα τεσσάρων χιλιάδων εκατόν δέκα τετρα-
γωνικών µέτρων, αναδασµού αγροκτήµατος Ορεστιάδας του
έτους 1973-1974. Το εν λόγω αγροτεµάχιο βρίσκεται πολύ κοντά
στις εγκαταστάσεις του Δηµοκριτείου Πανεπιστηµίου Θράκης
και αυτό θα συµβάλει όχι µόνο στην ενίσχυση της έρευνας, στα

πειράµατα αλλά στη συνεργασία µε την τοπική κοινωνία.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Βουλευτού) 
Το ερώτηµα, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, είναι εάν υπάρχει η πρό-

θεση από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων να
λύσει επιτέλους αυτή την πάνω από δεκαετία εκκρεµότητα και
να ικανοποιήσει το αίτηµα της πανεπιστηµιακής κοινότητας του
Έβρου και σε ποιες ενέργειες θα προχωρήσετε ώστε να γίνει
αυτή η παραχώρηση και να ενισχύσουµε, επιτέλους, βασικές
υποδοµές και αναγκαιότητες του πανεπιστηµίου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κυρία συνάδελφε, όπως και εσείς πολύ καλά
γνωρίζετε, βασική προϋπόθεση για την προαγωγή, για την ανά-
δειξη του πρωτογενούς τοµέα της χώρας µας αποτελεί η δρα-
στηριοποίηση στον αγροτικό τοµέα ανθρώπων µε κατάλληλη
επιµόρφωση και υψηλή εξειδίκευση.

Το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων υπηρετεί
αυτή την αντίληψη και γι’ αυτό, λοιπόν, θέλει και έχει ως στόχο
το εν δυνάµει, θα έλεγα, προσωπικό που θα ασχοληθεί µε τον
αγροτικό τοµέα να το ενισχύσει όσο γίνεται περισσότερο.

Κατά τη διάρκεια της θητείας µου στο Υπουργείο έχω υπογρά-
ψει πενήντα αποφάσεις αυτού του χαρακτήρα, ιδιαίτερα δίνον-
τας σηµασία και σε κοινωφελείς σκοπούς, αλλά και για την
επιµόρφωση ιδιαίτερα των νέων αγροτών. Στο πλαίσιο, λοιπόν,
αυτής της αντίληψης και της λειτουργίας, το Υπουργείο Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων και σε συνδυασµό βεβαίως µε την
πολιτική του για την αξιοποίηση των συγκεκριµένων εκτάσεων,
θα δει µε θετικό πνεύµα το αίτηµα του Δηµοκριτείου Πανεπιστη-
µίου Θράκης για την παραχώρηση των τριάντα τριών χιλιάδων
πεντακοσίων ενός τετραγωνικών στρεµµάτων, γιατί πρόκειται για
εκπαιδευτικές ανάγκες της Σχολής Επιστηµών Γεωπονίας και Δα-
σολογίας, µια δραστηριότητα η οποία για το Υπουργείο Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων είναι πολύ σηµαντική.

Θέλω, όµως, να επαναλάβω και εγώ αυτό που είπατε και εσείς,
ότι έχουµε µία συνεργασία µε το συγκεκριµένο πανεπιστήµιο που
έρχεται από παλιά. Ήδη έχουµε κάνει από τον Δεκέµβριο του
2015 µια παραχώρηση για την κάλυψη στεγαστικών και εκπαι-
δευτικών αναγκών. Το λέω και εγώ αυτό, γιατί πραγµατικά ένα
κτήριο, το οποίο είχε εγκαταλειφθεί, είχε λεηλατηθεί, παραχω-
ρήθηκε στο πανεπιστήµιο και µε προσπάθειες δικές τους ήδη
έχει σχεδόν αποκατασταθεί και άρχισε, λοιπόν, να καλύπτει
ανάγκες του πανεπιστηµίου.

Άρα λοιπόν, κλείνοντας εγώ θέλω να σας πω ότι τις επόµενες
ηµέρες, γιατί υπάρχει µία διαδικασία, θα υπογράψω τη συγκε-
κριµένη απόφαση για την παραχώρηση, τονίζοντας ιδιαίτερα ότι
θέλουµε µέσα από αυτή τη διαδικασία ιδιαίτερα τους νέους αγ-
ρότες που µπαίνουν στον χώρο να τους ενισχύσουµε και µε την
κατάλληλη εκπαίδευση και βεβαίως, ιδιαίτερα τους φοιτητές της
σχολής της ακριτικής περιοχής, που πραγµατικά χρειάζονται
αυτού του είδους τη στήριξη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε, κύ-
ριε Υπουργέ.

Κυρία Γκαρά, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι ιδιαίτερα ευχάριστη η απάντησή σας και

η πρόθεση να λήξετε αυτή την εκκρεµότητα και να παραχωρηθεί
το εν λόγω αγροτεµάχιο στην πανεπιστηµιακή κοινότητα και κυ-
ρίως στο Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης. Ελπίζω, ευελπιστώ
και εύχοµαι αυτό να λήξει πάρα πολύ σύντοµα. Όπως είπατε, θα
ολοκληρωθεί η υπογραφή τις επόµενες ηµέρες. Άλλωστε, πάνω
από δέκα χρόνια έχει υποβληθεί το συγκεκριµένο αίτηµα. Είναι
ευχάριστο το ότι θα λήξει τις επόµενες ηµέρες. Κρατάω τη δέ-
σµευσή σας. 

Ωστόσο, αυτό που θα ήθελα και από το Βήµα της Βουλής να
σηµειώσω είναι ότι το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης και κυ-
ρίως το Τµήµα Ορεστιάδας ήδη βρίσκεται πιο µπροστά από την
εποχή του, θα έλεγα, διότι έχει µια πάρα πολύ καλή και προχω-
ρηµένη συνεργασία µε την τοπική κοινωνία και κυρίως µε την
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αγροτική κοινωνία του Έβρου. Τα ευρήµατα από τις έρευνες που
βελτιώνουν την ποιότητα των καλλιεργειών και τις µεθόδους,
αλλά και την ποιότητα των προϊόντων, µεταβαίνουν στο χωράφι.
Εκπαιδεύονται οι αγρότες της τοπικής κοινωνίας. Αυτό που θα
ήθελα να θέσω είναι ότι από πλευράς δικής σας, του Υπουρ-
γείου, αλλά και δική µας, πρέπει να εξαντλήσουµε -και το βάζω
σε πρώτη προτεραιότητα- όλες τις δυνατότητες αυτής της συ-
νεργασίας της πανεπιστηµιακής και ερευνητικής κοινότητας µε
τις τοπικές κοινωνίες και οικονοµίες και κυρίως τους παραγω-
γούς και τους αγρότες, ώστε να περάσουµε σε µια άλλη εποχή,
διαφορετική εποχή καλλιέργειας, διαφορετική εποχή αγροτικής
οικονοµίας.

Το τελευταίο που θα παρακαλούσα και από αυτό το Βήµα είναι
να εξαντλήσουµε όλα τα περιθώρια και όλες τις δυνατότητες,
ώστε να αξιοποιήσουµε όλη τη σχολάζουσα περιουσία που είναι
στην ιδιοκτησία του δηµοσίου και εδώ και πάρα πολλές δεκαετίες
µένει ανενεργή, όπως είναι το αγροτεµάχιο που αναφέραµε,
όπως είναι το κτήριο που πλέον έχει µετατραπεί σε εργαστήριο
για τα πειράµατα στην ευχέρεια και στη διάθεση των φοιτητών.
Και υπάρχουν κι άλλα αγροκτήµατα, για τα οποία εγώ παρακαλώ
να δουλέψουµε από κοινού, ώστε να παραχωρηθούν σε αγροτι-
κές κοινότητες και σε κοινότητες παραγωγών, προκειµένου να
διευκολύνουµε και να ενισχύσουµε το έργο αυτών των ανθρώ-
πων.

Ευχαριστώ και πάλι. Είναι ευχάριστη, καλοδεχούµενη η πρό-
θεσή σας και ελπίζω να τελειώσει γρήγορα το θέµα υπογραφής
παραχώρησης του συγκεκριµένου αγροτεµαχίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κυρία συνάδελφε, µιας και αναφερθήκατε στην
αξιοποίηση των εκτάσεων και γενικά της περιουσίας του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης, θέλω να σηµειώσω ότι βρισκόµαστε
αυτή την ώρα σε µια διαδικασία κάλυψης αναγκών σε όλες τις
σχολές που έχουν ως αντικείµενο την αγροτική δραστηριότητα.
Θα παραχωρηθούν και σε άλλες περιοχές. 

Ταυτόχρονα, το µεγάλο ζήτηµα που υπηρετούµε είναι να κα-
τοχυρώσουµε όσο γίνεται περισσότερο τη διάσπαρτη περιουσία
του δηµοσίου τόσο από πλευράς αγροτικών εκτάσεων όσο βε-
βαίως και εγκαταστάσεων. Εκείνο που έχουµε κάνει είναι, ιδρύον-
τας έναν οργανισµό, τον ΟΔΙΑΓΕ, προσπαθούµε να προστατεύ-
σουµε αυτές τις περιουσίες. Βεβαίως, η προστασία δεν είναι
µόνο η καταγραφή. Είναι και η σωστή αξιοποίηση, πόσο µάλλον
όταν έχουµε ως βασική στόχευση την είσοδο νέων αγροτών. Αν-
τιλαµβάνεστε ότι προς αυτή την κατεύθυνση και παράλληλα τη
στήριξη συνεργατικών σχηµάτων θα διοχετευθεί η συγκεκριµένη
αξιοποίηση της περιουσίας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε, κύ-
ριε Υπουργέ.

Επόµενη είναι η τρίτη µε αριθµό 35/6-10-2017 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηλείας της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Ιωάννη Κουτσούκου προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Δεν
δίνει λύση το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων για
την ένταξη των επιλαχόντων νέων αγροτών της Ηλείας στο µέτρο
6.1 του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης (ΠΑΑ)». 

Ο κ. Κουτσούκος έχει τον λόγο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Συµφωνούµε, κύριε Υπουργέ, όλοι µας ότι χρειάζεται ανανέ-

ωση του πληθυσµού στην ύπαιθρο και ότι είναι σηµαντικός ο
ρόλος των νέων αγροτών για την ανασυγκρότηση του πρωτο-
γενή τοµέα. 

Όµως φαίνεται, κύριε Υπουργέ, ότι δεν κάνατε καλούς λογα-
ριασµούς. Και φαίνεται ότι δεν κάνατε καλούς λογαριασµούς,
γιατί το σύστηµα κατανοµής των πόρων οδήγησε σε µεγάλες ανι-
σοµέρειες. Φαίνεται ότι ορισµένες περιφέρειες δεν έχουν κανέ-
ναν επιλαχόντα, ενώ άλλες περιφέρειες έχουν επιλαχόντες που
υπερβαίνουν το 1/3 των αιτήσεων. Η περιφέρεια Δυτικής Ελλά-
δος, στην οποία ανήκει ο νοµός Ηλείας, έχει περίπου τετρακόσι-
ους είκοσι οχτώ επιλαχόντες, από τους οποίους ένα µεγάλο

µέρος είναι στον νοµό Ηλείας. Με τα στοιχεία που παρέθεσα
στην ερώτηση που σας κατέθεσα τον Ιούλιο, όταν βγήκαν τα
αποτελέσµατα, είπα ότι έχουµε στον νοµό Ηλείας το µικρότερο
ποσοστό των αιτήσεων που ικανοποιήθηκαν. Ικανοποιήθηκε µόνο
το 60%. Αυτό δείχνει µια ανισοµέρεια και στο εσωτερικό της πε-
ριφέρειας. Άρα κάτι δεν έχετε κάνει καλά. 

Σας είπα την ερώτησή  µου, αφού παρέθεσα τα στοιχεία, να
δώσετε λύση στους επιλαχόντες εντοπίζοντας το πρόβληµα στην
Ηλεία. Μου απαντήσατε µετά από τρεις µήνες, µαζί µε άλλους
είκοσι-τριάντα συναδέλφους που είχαν κάνει ερώτηση για τις πε-
ριοχές τους. Η απάντηση ήταν «άλλα λόγια να αγαπιόµαστε»,
γιατί παραπέµπει στην υπερδέσµευση του 10%, από την  οποία
όµως ένα κοµµάτι το έταξε ο κ. Τσίπρας στη Δυτική Μακεδονία.
Για λόγους που ισχύουν και στην Ηλεία, είπε ότι θα ικανοποι-
ηθούν όλες οι αιτήσεις. Για το άλλο µέρος έχουν προστρέξει
πέντε περιφέρειες να κάνουν συµπληρωµατικές προκηρύξεις.
Δεν είδα σε µια µίνι αναθεώρηση που ζητήσατε, να ζητήσετε πα-
ραπάνω χρήµατα ή να προστρέξετε για παραπάνω υπερδέσµευ-
ση. 

Θέλω, λοιπόν, µε συγκεκριµένους αριθµούς να µου απαντή-
σετε αν αυτοί οι νέοι αγρότες που έχουν σκοπό ζωής να παρα-
µείνουν στην ύπαιθρο και να παράξουν, έχουν καµιά ελπίδα να
δικαιωθούν µέσα από την πολιτική που θα ακολουθήσετε για την
ικανοποίηση των αιτήσεων που δεν έγιναν αποδεκτές και είναι
αυτήν τη στιγµή σε αναµονή.

Περιµένω µε ενδιαφέρον εγώ, αλλά φαντάζοµαι µε πολύ πε-
ρισσότερο ενδιαφέρον περιµένουν την απάντησή σας οι νέοι άν-
θρωποι που έχουν όραµα ζωής να µείνουν και να παράγουν στις
εύφορες πεδιάδες της Ηλείας, αλλά  και στους ορεινούς όγκους
ως κτηνοτρόφοι.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, δεν αναφερθήκατε στο βα-
σικό, δηλαδή ότι η κατανοµή των συγκεκριµένων ποσών έγινε
µετά από συνεννόηση µε τις περιφέρειες. Οι περιφέρειες ήταν
αυτές οι οποίες –και µαζί βεβαίως- καθόρισαν τα κριτήρια µε
βάση τα οποία θα γίνει η συγκεκριµένη κατανοµή. 

Από εκεί και πέρα, προέκυψαν τρεις κατηγορίες από την κα-
τανοµή που συµφωνήσαµε µαζί. Η µία κατηγορία ήταν οι περι-
φέρειες που δεν µπόρεσαν να απορροφήσουν τα συγκεκριµένα
ποσά που τους είχαν δοθεί. Εκεί είχαµε συµφωνήσει ότι θα υπάρ-
ξει µια δεύτερη ευκαιρία. Σε περιφέρειες οι οποίες είχαν περισ-
σότερα αιτήµατα, προέκυψαν επιλαχόντες. Σε άλλες περιφέρειες
δεν είχαµε κανένα πρόβληµα. 

Τι κάνουµε εµείς τώρα; Πάρα πολύ απλά -το ξέρετε- µπήκε η
πρώτη φουρνιά. Δόθηκε το 70% αυτών που είχαµε κάνει κατα-
νοµή. Μπαίνουµε τώρα στη δεύτερη φάση, η οποία είναι να
δούµε τι θα κάνουµε µε τις περιφέρειες που δεν κάλυψαν και τις
περιφέρειες που έχουν πρόβληµα µε τους επιλαχόντες. 

Έχουµε, όµως, ένα ποσό από την υπερδέσµευση στην άκρη,
το οποίο το κρατήσαµε, γιατί περιµέναµε ότι θα υπήρχαν τέτοιου
είδους προβλήµατα. Θα κάνουµε, λοιπόν, τώρα την προκήρυξη
άµεσα για τις τρεις-τέσσερις περιφέρειες, οι οποίες έχουν ένα
περίσσευµα, για να τους δώσουµε αυτό που σας είπα, τη δεύ-
τερη ευκαιρία. Από εκεί και πέρα, για ό,τι χρήµατα περισσέψουν
και βεβαίως έχοντας και το απόθεµα στην άκρη, θα επαναπρο-
κηρύξουµε για τις περιφέρειες που έχουν επιλαχόντες. Εµείς
στον λογαριασµό που έχουµε κάνει υπολογίζουµε ότι πάνω από
το 50% των επιλαχόντων θα ενταχθούν. 

Και επειδή αναφερθήκατε ιδιαίτερα στη Δυτική Μακεδονία,
θέλω να σας πω ότι η Δυτική Μακεδονία είναι µια περιοχή, η ο-
ποία είναι πρωταθλήτρια –εννοώ από την αρνητική άποψη- στα
ζητήµατα ανεργίας, µια περιοχή η οποία ξέρετε ότι βρίσκεται σε
µια µεταβατική περίοδο και είπαµε να δώσουµε τη δυνατότητα,
παρουσιάζοντας και συγκεκριµένα στρατηγικά σχέδια για την
προώθηση της γεωργίας, να µπουν όλοι µέσα. 

Εµείς πιστεύουµε ότι στη διαδροµή, µέσα και από τις υπερδε-
σµεύσεις που θα υπάρξουν στα µέτρα που αφορούν το Πρό-
γραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης, τα σχέδια βελτίωσης και ό,τι άλλο
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θα δούµε στη διαδροµή, θα δώσουµε τη δυνατότητα στους επι-
λαχόντες που δεν θα µπουν από την άλλη διαδικασία και αυτοί
να ενταχθούν.

Θέλω, κύριε συνάδελφε, να ξεκαθαρίσουµε ένα πράγµα µε-
ταξύ µας, γιατί βλέπω διαρκώς όλοι να ασχολούνται µε τους
νέους αγρότες, µε το πώς θα µπουν για να πάρουν τη συγκεκρι-
µένη κατανοµή, αδιαφορώντας από εκεί και πέρα για το τι έχει
γίνει όλα τα προηγούµενα χρόνια µε αυτού του είδους τις διαδι-
κασίες και ποιες είναι οι στοχεύσεις όλων µας. Οι στοχεύσεις
όλων µας πρέπει να είναι να µείνουν όσον το δυνατόν πιο µόνιµα
αυτοί που µπαίνουν ως νέοι αγρότες σε δραστηριότητα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Για αυτά τα θέµατα στη δευτερολογία µου θα πω περισσό-
τερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Κύριε Κουτσούκο, έχετε τον λόγο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κύριε Υπουργέ, όλοι συµφωνούµε

ότι αυτοί που θα ενταχθούν στο πρόγραµµα, πρέπει να µείνουν
και να παράγουν. Γι’ αυτό, εγώ δεν αναφέρθηκα στις απορρι-
φθείσες αιτήσεις της Ηλείας, οι οποίες έµειναν έξω λόγω χαµη-
λής βαθµολογίας, παρ’ ότι θα πρέπει να δούµε και αυτό το θέµα.
Γιατί σε µια συγκεκριµένη περιοχή είχαµε χαµηλή βαθµολογία,
η οποία είναι κατ’ εξοχήν αγροτική, καθώς το 50% του παραγό-
µενου ΑΕΠ και πάνω είναι από τον πρωτογενή τοµέα; Διότι η
Ηλεία δεν έχει ούτε βαριά βιοµηχανία ούτε τριτογενή τοµέα. Και
αυτό φαίνεται ότι δεν σας έχει απασχολήσει.

Ας έρθουµε, όµως, τώρα στους επιλαχόντες. Οι επιλαχόντες
στη Δυτική Ελλάδα είναι τετρακόσιοι είκοσι οχτώ. Με τα χρήµατα
της υπερδέσµευσης –γιατί εγώ έχω κάνει τους λογαριασµούς και
σας προκαλώ, κύριε Υπουργέ, να παραθέσετε και εσείς στοιχεία
και αριθµούς- στα οποία αναφερθήκατε, δεν πρόκειται να καλυ-
φθεί ούτε το 1/3 στις καλύτερες προϋποθέσεις, επαναλαµβάνω,
που η υπερδέσµευση θα έχει µια κατανοµή αναλογική µε βάση
τις αιτήσεις. Γιατί, από αυτά που µας είπατε, εγώ συµπεραίνω
ότι δεν θα έχει αναλογική κατανοµή. Δεν ξέρω σε ποια άλλη πε-
ριφέρεια θα πάει ο κ. Τσίπρας και τι άλλο θα τάξει, γιατί ανεργία
δεν έχει µόνο η Δυτική Μακεδονία, έχει και η Δυτική Ελλάδα και
σας καλώ να δείτε τους δείκτες. 

Εάν υποθέσουµε, λοιπόν, στην καλύτερη περίπτωση ότι κάνετε
µια αναλογική κατανοµή, δεν φθάνουν τα χρήµατα ούτε για το
1/3 των επιλαχόντων. Και η απάντησή σας «από το ό,τι περισσέ-
ψει», νοµίζω ότι είναι ανάλγητη και σας αδικεί, κύριε Υπουργέ.
Πρέπει να δώσετε µάχη να διασφαλίσετε περισσότερους πό-
ρους. Και αυτό πρέπει να το κάνετε, είτε µεγαλώνοντας την
υπερδέσµευση είτε στην ενδιάµεση αναθεώρηση να διεκδική-
σετε περισσότερα, να προτείνετε αύξηση των πόρων του µέτρου
6.1 για τους νέους γεωργούς. 

Με βάση τα όσα µας είπατε και κάνοντας επίσης τους λογα-
ριασµούς, επειδή η Ηλεία είχε τον χαµηλότερο δείκτη ικανοποί-
ησης των αιτήσεων µε τα στοιχεία που σας παρέθεσα, ούτε το
1/4 των επιλαχόντων δεν πρόκειται να ικανοποιηθεί. Σε αυτά πε-
ρίπου συµφωνεί µέσες-άκρες και η περιφέρεια µε βάση τις εκτι-
µήσεις της ότι από τους τετρακόσιους είκοσι οχτώ, περίπου
εκατόν πενήντα µε εκατόν εβδοµήντα επιλαχόντες θα ικανοποι-
ηθούν. 

Άρα οι εκατόν πενήντα της Ηλείας δεν µπορούν να περιµέ-
νουν, µε βάση αυτά που µας είπατε, πολύ δε περισσότερο δεν
µπορούν να περιµένουν οι εκατόν είκοσι που απερρίφθησαν,
λόγω χαµηλής βαθµολογίας. 

Κατά συνέπεια, κύριε Υπουργέ, η απάντησή σας, όχι απλώς
δεν είναι καθόλου ικανοποιητική αλλά θα έλεγα ότι δείχνει και
µια ηττοπαθή αντιµετώπιση από την πλευρά του Υπουργείου του
ρεύµατος που δηµιουργήθηκε και των προσδοκιών που καλλιερ-
γήθηκαν και οδήγησαν χιλιάδες νέους ανθρώπους που έχουν επι-
λέξει να µείνουν και να παράγουν στην ύπαιθρο να κάνουν
αιτήσεις, προσδοκώντας ότι η Κυβέρνηση θα ελάµβανε µια πρό-
νοια γι’ αυτούς. 

Δυστυχώς, λυπάµαι, ελπίζω να µε διαψεύσετε στη δευτερολο-
γία σας για το καλό των νέων αγροτών και της υπαίθρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Αποστόλου,

έχετε τον λόγο και πάλι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, καταλαβαίνω την αγωνία σας,
αλλά το να πείτε ότι είναι ηττοπαθής η τοποθέτησή µας και η
προσέγγιση δεν στέκει. Δεν στέκει για έναν απλούστατο λόγο.
Εγώ να συµφωνήσω µαζί σας σ’ αυτό που λέτε να δούµε ως εν
δυνάµει νέους αγρότες καταρχήν τους επιλαχόντες και στη συ-
νέχεια τους απορριφθέντες. Να το δούµε αυτό το πράγµα.

Θα συµφωνήσετε, όµως, και εσείς µαζί µου ότι δεν µπορούµε
να προχωρήσουµε από µόνοι µας. Γνωρίζετε ότι ιδιαίτερα στο
Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης µε την Περιφερειακή Αυτοδι-
οίκηση έχουµε µια σχέση θα έλεγα καθηµερινή. Για όλα τα προ-
βλήµατα έχει συσταθεί οµάδα εργασίας και προσπαθούµε να τα
προσεγγίσουµε µε συναίνεση.

Άρα λοιπόν, αντιλαµβάνεσθε ότι από την ώρα που έχουµε δε-
σµευθεί για τις περιφέρειες που δεν έχουν απορροφήσει τα
ποσά, θα κάνουµε και αυτή τη διαδικασία. Δεν µπορούµε να σχε-
διάζουµε, χωρίς να έχουµε υπολογίσει ποια είναι τα ποσά που
θα περισσέψουν από εκεί. 

Έχουµε την υπερδέσµευση. Εγώ δεν είπα ότι δεν θα τα δούµε
µελλοντικά τα πράγµατα. Η τροποποίηση και η µεταφορά κον-
δυλίων από το ένα µέτρο στο άλλο ακόµη δεν έχει ξεκινήσει. Αν-
τιλαµβάνεσθε ότι δεν µπορούµε να το στοιχειοθετήσουµε, γιατί
δεν θα έχουµε συγκεκριµένα νούµερα όσον αφορά την πορεία.

Άρα λοιπόν, από τη δική µας πλευρά είναι µέσα στον σχεδια-
σµό µας όλα αυτά, αλλά και εσείς το ξέρετε ότι χωρίς την έγ-
κριση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής δεν µπορούµε να κάνουµε
τέτοιες κινήσεις. Ήδη έχουµε κάνει µια πρώτη τροποποίηση.
Ετοιµαζόµαστε για µια δεύτερη τροποποίηση. Ήδη, ενόψει του
«Omnibus», που ολοκληρώνεται σε ενδιάµεση αναθεώρηση, έ-
χουµε κάνει παρεµβάσεις. Άρα λοιπόν, να είστε σίγουροι ότι
µόνο ηττοπαθής δεν είναι η προσέγγισή µας και τουλάχιστον
αυτό εµείς το αντιλαµβανόµαστε κάθε ηµέρα.

Νοµίζω ότι αυτό που χθες εισκοµίσατε και εσείς και όλη η Ελ-
λάδα ως εικόνα από τη Θεσσαλία κάτι άλλο έδειξε, πέρα απ’
αυτό που είπατε εσείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι εννέα Γερµανοί επισκέπτες. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα συζητηθεί τώρα η πέµπτη µε αριθµό 39/9-10-2017 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Καρδίτσας του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Παναγιώτας Βράντζα προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Εθνικό απόθεµα δικαιωµάτων ενίσχυσης».

Κυρία Βράντζα, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΒΡΑΝΤΖΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σήµερα είναι µια καλή ηµέρα για τους αγρό-

τες. Τη διαδικασία των ερωτήσεων ακολουθεί η συζήτηση και η
ψήφιση ενός νοµοσχεδίου το οποίο είναι πολύ σηµαντικό για τον
αγροτικό κόσµο της χώρας µας. Αφορά την υποχρεωτική ανα-
γραφή της χώρας προέλευσης του γάλακτος, των γαλακτοκοµι-
κών προϊόντων και του κρέατος και αφορά και την πληρωµή των
νωπών και ευαλλοίωτων προϊόντων στις εξήντα ηµέρες.

Η πρόθεση της Κυβέρνησης είναι φανερή: Η ενίσχυση της πα-
ραγωγικής διαδικασίας και η εξασφάλιση της δικαιοσύνης και
της διαφάνειας σε όλα τα στάδια της παραγωγής. 

Στο ίδιο πνεύµα ήταν και η δήλωση του Πρωθυπουργού χθες
το βράδυ στο περιφερειακό συνέδριο της Λάρισας. Απαιτείται,
είπε ο Πρωθυπουργός, η άµεση αναθεώρηση του συστήµατος
κατανοµής των δικαιωµάτων βασικής ενίσχυσης της Ευρωπαϊκής
Ένωσης.

Είναι και δική µου βαθιά πεποίθηση ότι η αλλαγή του συστή-
µατος κατανοµής των δικαιωµάτων θα λύσει πολλά προβλήµατα
και θα δηµιουργήσει ένα τελείως διαφορετικό τοπίο στον αγρο-
τικό κόσµο της χώρας. 
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Στο ίδιο µήκος κύµατος κινείται και η δική µου ερώτηση.
Αφορά το εθνικό απόθεµα. Με δεδοµένη τη στρεβλή και άδικη
κατανοµή των δικαιωµάτων της βασικής ενίσχυσης, που βεβαίως
κληρονοµήσαµε από την προηγούµενη κυβέρνηση και τις συν-
θήκες του αθέµιτου ανταγωνισµού που δηµιουργεί, το εθνικό
απόθεµα αποκτά µεγαλύτερη βαρύτητα. Εκτός από τη στήριξη
των νέων και νεοεισερχόµενων αγροτών, καλείται να αµβλύνει
και τις µεγάλες αδικίες µεταξύ αγροτών µε τεράστιες διαφορές
στον αριθµό και την αξία των δικαιωµάτων τους. 

Σύµφωνα µε τον κανονισµό 1307/2013 τα δικαιώµατα ενίσχυ-
σης από το εθνικό απόθεµα θα πρέπει να κατανέµονται από τα
κράτη-µέλη σύµφωνα µε αντικειµενικά κριτήρια και κατά τέτοιο
τρόπο, ώστε να διασφαλίζεται η ίση µεταχείριση των γεωργών
και να αποφεύγονται οι στρεβλώσεις της αγοράς και του αντα-
γωνισµού. 

Σύµφωνα µε τον ίδιο κανονισµό, στο άρθρο 31, το εθνικό από-
θεµα αναπληρώνεται ετησίως µε βάση συγκεκριµένους όρους.
Άρα το κάθε κράτος-µέλος έχει τη δυνατότητα να χορηγεί ετη-
σίως, κυρίως όµως το πρώτο έτος εφαρµογής της προγραµµα-
τικής περιόδου, δικαιώµατα βασικής ενίσχυσης σε παραγωγούς.
Ο τρόπος κατανοµής του εθνικού αποθέµατος γίνεται σύµφωνα
µε την απόφαση 1047006/22-11-2015, που αποτελεί την εθνική
πρόταση της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής και υπάρχει και µια
υπουργική απόφαση στις 21-6-2017 που ρυθµίζει επιµέρους ζη-
τήµατα. 

Ενώ, λοιπόν, ορίζονται µε σαφήνεια οι κανόνες λειτουργίας
και κατανοµής του εθνικού αποθέµατος, δεν είναι καθόλου σα-
φές, κύριε Υπουργέ, για τους εµπλεκόµενους το αποτέλεσµα της
ετήσιας κατανοµής. Κανείς δεν γνωρίζει τον αριθµό των αιτούν-
των, τον αριθµό και την αξία των δικαιωµάτων που κατανέµονται
αλλά και πόσοι, ποιας κατηγορίας και ποιοι τελικά είναι οι αγρό-
τες που επωφελούνται από την κατανοµή. 

Επειδή το εθνικό απόθεµα µπορεί να αποτελέσει ένα εργαλείο
άµβλυνσης των αδικιών που έχει επιφέρει η ΚΑΠ το 2015-2020,
επειδή οι αδιαφανείς διαδικασίες µπορεί να δηµιουργήσουν συν-
θήκες που ευνοούν την τέλεση παράνοµων πράξεων και συναλ-
λαγής, επειδή η έλλειψη ενηµέρωσης λειτουργεί αποτρεπτικά
για την είσοδο νέων, που θα ήθελαν να ασχοληθούν µε το αγρο-
τικό επάγγελµα, σας κάνω την εξής ερώτηση: 

Προτίθεστε να θεσµοθετήσετε τη δηµοσιοποίηση των διαδικα-
σιών, αλλά και των στοιχείων των δικαιούχων, όπως ποσό, πε-
ριοχή, είδος και µέγεθος εκµετάλλευσης και ηλικία των αιτού-
ντων -και τελικά των δικαιούχων- της κατανοµής του εθνικού απο-
θέµατος της βασικής ενίσχυσης; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κυρία συνάδελφε, και εσείς και εµείς ασχολού-
µαστε µε το µεγάλο ζήτηµα που έχει προκύψει για τα δικαιώµατα,
µε βάση τον νέο κανονισµό. Κάποια στιγµή πρέπει να γίνεται αν-
τιληπτό ότι εµείς εφαρµόζουµε έναν κανονισµό, τον οποίον οι
προηγούµενες κυβερνήσεις είχαν συµφωνήσει στο πλαίσιο της
Κοινής Αγροτικής Πολιτικής. Βεβαίως είναι γνωστό το πρόβληµα
που δηµιουργήθηκε, ιδιαίτερα για µια οµάδα νέων ανθρώπων
που έχασαν τα δικαιώµατα τους. 

Κάνουµε πάρα πολλές προσπάθειες, αλλεπάλληλες συναντή-
σεις και τουλάχιστον καταφέραµε να επιλύσουµε κατά ένα µέρος
το πρόβληµα, έχοντας τη σύµφωνη γνώµη της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής. 

Από εκεί και πέρα, µετά από αυτή τη διαδικασία, για να καλύ-
ψουµε τις ανάγκες, προχωρήσαµε στην έκδοση υπουργικής από-
φασης. Σας λέω ότι αυτό είναι χθεσινό και ίσως δεν έχει δοθεί
στη δηµοσιότητα. Υπέγραψα εγώ µια σχετική υπουργική από-
φαση, η οποία τροποποιεί τη σχετική απόφαση του 2015 και προ-
βλέπει την αύξηση της γραµµικής µείωσης της αξίας όλων των
δικαιωµάτων βασικής ενίσχυσης έως 4,5%, γιατί θέλουµε να κα-
λύψουµε τις περιπτώσεις χορήγησης δικαιωµάτων σε νέους γε-
ωργούς, που αρχίσουν τη δραστηριότητά τους από το 2017. 

Ταυτόχρονα, βεβαίως, η συγκεκριµένη απόφαση δίνει δικαιώ-
µατα και στους νέους αγρότες που εντάχθηκαν στο µέτρο, οι

οποίοι είχαν αυτό το πρόβληµα που σας είπα προηγούµενα. 
Αυτή την ώρα έχουµε, λοιπόν, αυτούς που θα ενταχθούν. Είναι

δέκα χιλιάδες οκτακόσιοι δεκαέξι συν τους χίλιους τετρακόσιους
επιλαχόντες -θα µπουν και αυτοί- δηλαδή έντεκα χιλιάδες πεντα-
κόσια ογδόντα έξι περίπου άτοµα. Σε αυτά να προσθέσουµε και
τους δύο χιλιάδες οκτακόσιους, που είχαν το πρόβληµα από
παλιά. Οι δύο χιλιάδες διακόσιοι θα µπουν. 

Είναι γνωστό το πρόβληµα, κύριε συνάδελφε, -βλέπω τον κ.
Μιχελογιαννάκη- ιδιαίτερα στην Κρήτη, µε το «Φόρµα 6» και λύ-
νεται προς αυτή την κατεύθυνση. Άρα εµείς τώρα ουσιαστικά δί-
νουµε τη δυνατότητα και ενισχύουµε τους νέους ανθρώπους που
είπαµε.

Βεβαίως από εκεί και πέρα, επειδή βάλατε το µεγάλο ζήτηµα
των δικαιωµάτων, είναι ένα θέµα που αναδεικνύεται σε όλες τις
συζητήσεις που έχουµε κάνει. Χθες στη Λάρισα µάλιστα µπήκε
και από πλευράς του Πρωθυπουργού ότι πρέπει στα πλαίσια της
νέας αναθεώρησης να δούµε πώς θα το αντιµετωπίσουµε. 

Και επειδή χρησιµοποιείται διαρκώς η φράση «αγρότες του κα-
ναπέ», λέµε πολύ απλά ότι δεν είναι δυνατόν να πορευόµαστε µε
δικαιώµατα που σέρνονται εδώ και χρόνια, στερώντας τη δυνα-
τότητα στους ανθρώπους για τους οποίους όλοι ενδιαφερόµα-
στε και όλοι συζητάµε, να ενταχθούν σε αυτήν τη δραστηριότη-
τα. Εµείς ετοιµαζόµαστε, εν όψει της αναθεώρησης, να καταθέ-
σουµε συγκεκριµένες προτάσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία συνάδελφε,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΒΡΑΝΤΖΑ: Ευχαριστώ για την ενηµέρωση και αν-
τιλαµβάνοµαι ότι θεωρείτε κι εσείς το εθνικό απόθεµα εργαλείο.
Βεβαίως, έχω κάποιες ενστάσεις. Δεν αρκεί, κατά τη γνώµη µου,
µόνο η αύξηση του ποσοστού κατανοµής του εθνικού αποθέµα-
τος σε σχέση µε τη βασική ενίσχυση και θα εξηγήσω τι ακριβώς
εννοώ. Και βεβαίως, να επισηµάνω ότι εφόσον συµφωνούµε όλοι
ότι πρέπει να αναθεωρήσουµε την Κοινή Αγροτική Πολιτική και
να δηµιουργήσουµε διαφορετικό τρόπο κατανοµής των δικαιω-
µάτων, θα πρέπει να είµαστε προετοιµασµένοι το 2019 να κατα-
θέσουµε την πρόταση.

Ο λόγος, λοιπόν, για τον οποίο θεωρώ ότι οι όροι και οι συν-
θήκες κατανοµής του εθνικού αποθέµατος είναι εξέχουσας ση-
µασίας και σπουδαιότητας, στηρίζεται στην εµπειρία που έχουµε
από το 2015. Σύµφωνα µε τα στοιχεία, µεταξύ των δικαιούχων
νεοεισερχόµενων 2014-2015 υπήρξαν πολλοί υπερήλικες συντα-
ξιούχοι. Όπως αντιλαµβάνεστε κάτι τέτοιο δεν συµβάλλει ούτε
στην ηλικιακή ανανέωση του αγροτικού πληθυσµού ούτε στην
αύξηση της παραγωγής και της παραγωγικότητας, αλλά ούτε και
στην ανάπτυξη του πρωτογενούς τοµέα εν γένει.

Επιπλέον, το γεγονός ότι η συντριπτική πλειοψηφία αυτών των
δικαιωµάτων µεταβιβάστηκαν απ’ τον πρώτο χρόνο, δείχνει ότι
όλη η διαδικασία εντάχθηκε στο γνωστό πλαίσιο των διαδικα-
σιών, όπου οι συνήθεις ύποπτοι κερδίζουν ως µη όφειλαν σε βά-
ρος των νέων και κατά βάση υγειών παραγωγικών δυνάµεων. Θα
µπορούσαµε να είχαµε αποφύγει αυτό το φαινόµενο αν θεσπί-
ζαµε πολύ υψηλό ποσοστό παρακράτησης –εγώ προτείνω 90%-
γι’ αυτούς που κάνουν άµεσες µεταβιβάσεις και ελπίζω ότι αυτό
θα προβλεφθεί στις επόµενες κατανοµές του εθνικού αποθέµα-
τος, δεδοµένου ότι αυτό είναι µια εθνική επιλογή και δεν υπόκει-
ται σε ευρωπαϊκούς κανονισµούς.

Επιπλέον, η επιλογή κατανοµής νεοεισερχόµενου µιας µόνο
συγκεκριµένης χρονιάς αντίκειται στο πνεύµα αλλά και στην
ουσία του κανονισµού περί διασφάλισης της ίσης µεταχείρισης
των γεωργών και την αποφυγή στρεβλώσεων της αγοράς και του
ανταγωνισµού. Υπάρχουν πολλοί νεοεισερχόµενοι από την ιστο-
ρική περίοδο –και ξέρετε τι εννοώ- από την περίοδο κατανοµής
των δικαιωµάτων–µιλάω για το 2001- πολύ συχνά άτοµα νεαρής
ηλικίας ακόµη, γιατί ξεκίνησαν πολύ νωρίς, µε δικαιώµατα αξίας
ίσης µε το 20% ή 30% του µέσου όρου της περιφέρειας. Αυτοί
οι αγρότες, που σχεδόν στο σύνολό τους είναι συνειδητής επι-
λογής κι όχι κυνηγοί προγραµµάτων και ενισχύσεων, δεν έχουν
καµµία τύχη στο διηνεκές.

Επίσης, είπατε για οριζόντια µείωση των δικαιωµάτων. Θεωρώ
ότι και αυτό θα είναι άδικο, εφόσον δεν έχουµε την ίδια κατανοµή
ανά περιφέρεια και την ίδια αξία ανά δικαιώµατα, δεν ακούγεται
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λογικό να εισφέρουν το ίδιο ποσοστό αγρότες µε δικαιώµατα
αξίας υποπολλαπλάσια του µέσου όρου της περιφέρειας µε εκεί-
νους µε δικαιώµατα αξίας έως και πενήντα φορές την αξία του
µέσου όρου. Αντιλαµβάνεστε ότι αυτό δεν αντίκειται µόνο στον
κανονισµό, αλλά κυρίως στην κοινή λογική.

Όσον αφορά την κτηνοτροφία, όπου η ενίσχυση εδράζεται
στον βοσκότοπο, ο οποίος κατανέµεται µε τη γνωστή αµαρτωλή
τεχνική λύση, η κατάσταση από πλευράς αδικίας και ανισότητας
γίνεται εκρηκτική. Θεωρώ ότι η καταβολή σε πολίτες δηµοσίου
χρήµατος, εθνικού ή ευρωπαϊκού, πρέπει να διέπεται από διαφά-
νεια και δηµοσιοποίηση -είναι ένα θέµα που θέλω απάντηση,
κύριε Υπουργέ-, σύµφωνα πάντα µε την ισχύουσα εθνική και ενω-
σιακή νοµοθεσία, κάτι που δεν γίνεται για το εθνικό απόθεµα. Κι
εδώ ισχύει ότι δεν φτάνει να είµαστε, αλλά πρέπει και να φαινό-
µαστε τίµιοι. Σας καλώ, λοιπόν, να κάνετε ό,τι είναι αναγκαίο,
ώστε αφ’ ενός το εθνικό απόθεµα να µοιράζεται δίκαια και να επι-
τελεί παραγωγικό σκοπό και αφ’ ετέρου, να γίνεται αυτό µε
πλήρη διαφάνεια και όλα τα στοιχεία να είναι σε γνώση των αγρο-
τών και όλων των πολιτών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Ερ-
γαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής,
δεκαέξι µαθήτριες και µαθητές και µία εκπαιδευτική συνοδός
από το 9ο Δηµοτικό Σχολείο Αλίµου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κυρία συνάδελφε, κατ’ αρχάς θα συµφωνήσω
µαζί σας, εν όψει ιδιαίτερα της αναθεώρησης της νέας ΚΑΠ, ότι
πρέπει να δούµε όλα αυτά τα ζητήµατα και, ιδιαίτερα, να µετα-
φέρουµε πόρους από τον πρώτο στον δεύτερο πυλώνα. Όµως
αυτή την ώρα είµαστε υποχρεωµένοι να προσεγγίζουµε τα ζητή-
µατα µε βάση αυτά που έχουµε µπροστά µας. 

Το λέω αυτό, διότι το να αυξήσουµε το απόθεµα από 2% σε
4,5% αντιλαµβάνεστε ότι είναι ένας διπλασιασµός και κάτι. Αυτό
έχει τις επιπτώσεις του µειώνοντας τη βασική ενίσχυση. Άρα λοι-
πόν, οι κινήσεις θα πρέπει να είναι όσο το δυνατόν µετρηµένες,
για να µην έχουµε άλλους είδους παρατράγουδα. 

Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι δεν είναι απλό πράγµα
να δηµοσιοποιηθούν καταστάσεις ονοµάτων µε ποσά κ.λπ., διότι
ενδέχεται να βρεθούµε στην παραβίαση προσωπικών δεδοµέ-
νων. Και από αυτή την άποψη, λοιπόν, δεν θέλουµε να δηµιουρ-
γήσουµε προβλήµατα, πόσο µάλλον όταν έχουµε πίσω µας µια
Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

Επειδή, όµως, πραγµατικά ξεκινήσαµε µία συζήτηση που αφο-
ρά δικαιώµατα, από τη δική µας πλευρά πρέπει από τώρα να αρ-
χίσουµε να προετοιµαζόµαστε, για να τεκµηριώσουµε τις από-
ψεις µας στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή όταν θα έρθει η ώρα. Βε-
βαίως, αυτό θα το κάνουµε, όχι από µόνοι µας, αλλά σε συνερ-
γασία µε άλλες χώρες, ιδιαίτερα µε τις χώρες του Νότου, όπου
έχουµε σε µερικά ζητήµατα -και ιδιαίτερα σε αυτό το ζήτηµα-
κοινή αντίληψη. Θα τα δούµε όλα αυτά, όµως, στη διαδροµή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε. 
Και τώρα προχωρούµε στην τελευταία για σήµερα την έβδοµη

µε αριθµό 40/9-10-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του
Ανεξάρτητου Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. Θεοχάρη (Χάρη) Θεοχάρη
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά
µε την καθυστέρηση στις αποζηµιώσεις πληγέντων αλιέων από
τη ρύπανση του Σαρωνικού. 

Κύριε Θεοχάρη, έχετε το λόγο για δύο λεπτά. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-

δρε. 
Κύριε Υπουργέ, η καταστροφή που έχουν υποστεί οι αλιείς του

Σαρωνικού είναι δεδοµένη και υπαρκτή. Έχει περάσει ένας
µήνας πια από το ναυάγιο του «Αγία Ζώνη» και τη διαρροή του
µαζούτ, αλλά οι καθυστερήσεις είναι σηµαντικές και υπαρκτές
πια. 

Νοµίζω ότι το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
οφείλει να βοηθήσει τους αλιείς, δεδοµένου µάλιστα ότι από την
1η Οκτωβρίου έχει ανοίξει η περίοδος για τη µέση αλιεία και για
τις µηχανότρατες, οπότε τα διαφυγόντα κέρδη τους και η απειλή
για την οικονοµική τους κατάσταση είναι πια συγκεκριµένα. 

Υπάρχουν συγκεκριµένες διαδικασίες αποζηµίωσης για τους
πληγέντες αλιείς, αλλά αυτή τη στιγµή βλέπουµε ότι υπάρχουν
καθυστερήσεις, καθώς και µία έλλειψη συντονισµού των κρατι-
κών υπηρεσιών, που καθυστερεί τη διεκδίκηση των αποζηµιώ-
σεων από το Διεθνές Ταµείο Αποζηµιώσεων στη Ρύπανση Πετρε-
λαίου, που εδρεύει στο Λονδίνο, καθώς και από το Ευρωπαϊκό
Ταµείο Θάλασσας και Αλιείας στο πλαίσιο του Επιχειρησιακού
Προγράµµατος Αλιείας και Θάλασσας 2014-2020. 

Συνεπώς µε βάση τα παραπάνω σας ρωτώ: Ποιες οι ενέργειες
στις οποίες έχετε προβεί για την οικονοµική ανακούφιση των
πληγέντων αλιέων από τη ρύπανση του Σαρωνικού; 

Υπάρχει πρόβλεψη για έκτακτη ή και εφάπαξ αποζηµίωση από
εθνικούς πόρους; Αν ναι, ποιος είναι ο αριθµός των αλιέων που
πρόκειται να ενισχυθούν οικονοµικά; 

Ποια η πρόοδος εκ µέρους του Υπουργείου στη σύνταξη του
φακέλου, ώστε να στοιχειοθετηθεί η έκτακτη ενίσχυση των αλι-
έων από το Επιχειρησιακό Πρόγραµµα Αλιείας και Θάλασσας για
ζηµιές λόγω της αναγκαστικής παύσης της οικονοµικής τους
δραστηριότητας; 

Έχετε επικοινωνήσει µε τον αρµόδιο Επίτροπο Περιβάλλον-
τος, ώστε να διερευνήσετε το σύνολο των διαθεσίµων µέτρων
στήριξης των αλιέων του Σαρωνικού από το ταµείο αυτό; 

Υφίσταται πρόθεση για συντονισµό µε συναρµόδια Υπουργεία,
ώστε να επιτευχθεί ρύθµιση για «πάγωµα των υποχρεώσεων»,
για παράδειγµα, στα ασφαλιστικά ταµεία, των πληγέντων αλιέων,
ώστε να στηριχθεί ο κλάδος µέχρι την επανεκκίνηση της δραστη-
ριότητάς τους; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, µιλήσατε για καθυστερήσεις.
Ας δούµε, λοιπόν, τι κάναµε εµείς για όλη αυτή τη δύσκολη θέση
που βρέθηκαν οι αλιείς. 

Εµείς, µε το που έγινε γνωστό το περιστατικό, κινητοποιήσαµε
τις υπηρεσίες µας στην κατεύθυνση του να αντιµετωπίσουµε όσο
το δυνατόν πιο άµεσα τα προβλήµατα που προκύπταν.

Υπήρξε µια κινητοποίηση, η οποία είχε ως πρώτη κατεύθυνση
να δούµε εάν υπάρχουν άµεσες επιπτώσεις στα αλιεύµατα. Γι’
αυτό αρχίσαµε την ίδια µέρα, θα σας έλεγα, επιτόπιους ελέγχους
παίρνοντας, βεβαίως, τα σχετικά δείγµατα, που µετά από ηµέρες
έδειξαν ότι δεν υπήρχε καµµία επίπτωση στα αλιεύµατα που κυ-
κλοφορούσαν. Αυτό ήταν που ενδιέφερε πρωτίστως, να δούµε
τι συµβαίνει στην Ιχθυόσκαλα Κερατσινίου.

Από εκεί και πέρα, αρχίσαµε να παρακολουθούµε ιδιαίτερα τα
ζητήµατα σε συνεργασία µε τα υπόλοιπα Υπουργεία και αυτό
που µέχρι σήµερα έχουµε υπ’ όψιν µας είναι ότι δεν έχει παρου-
σιαστεί ύποπτο δείγµα ψαριών, αλιευµάτων στην ιχθυόσκαλα.
Άρα, είναι ένα ζήτηµα, που τουλάχιστον ήταν κυρίαρχο όσον
αφορά την ασφάλεια των αλιευµάτων.

Αυτό που ειπώθηκε από πολλούς ήταν γιατί δεν προβήκαµε
άµεσα στην απαγόρευση. Γατί απλούστατα οι ίδιοι οι παράκτιοι
αλιείς από την ώρα που προέκυψε το ζήτηµα σταµάτησαν µε δική
τους πρωτοβουλία και γιατί δεν υπήρχαν ψάρια, καθώς µετά τη
ρύπανση τα µεγάλα ψάρια έφυγαν, αλλά και ταυτόχρονα γιατί
ξέρουν και οι ίδιοι ότι αν χρησιµοποιήσουν τα εργαλεία τους σ’
αυτές τις µολυσµένες περιοχές είναι σαν να αχρηστεύουν τα ίδια
τους τα εργαλεία. Άρα, δεν υπήρξε καµµιά δραστηριότητα.

Βεβαίως, εµείς δεν τους αφήσαµε χωρίς καµµία ενηµέρωση
και τους καλέσαµε άµεσα στο Υπουργείο και συζητήσαµε µαζί
τους τις δυνατότητες που έχουµε, ώστε οπωσδήποτε να υπηρε-
τήσουµε την ανάγκη τους για ένα ελάχιστο εισόδηµα, γιατί έχουν
απώλεια αυτήν τη συγκεκριµένη περίοδο.

Εξετάσαµε τη δυνατότητα, κατ’ αρχάς, να δούµε πώς µέσα
από το Επιχειρησιακό Πρόγραµµα Αλιείας, από το συγκεκριµένο
άρθρο 33, θα χρησιµοποιήσουµε αυτό το µέτρο της προσωρινής
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παύσης των αλιευτικών δραστηριοτήτων και θα στοιχειοθετή-
σουµε σχετικό φάκελο προς αυτήν την κατεύθυνση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Παράλληλα, βεβαίως, στο πλαίσιο του Επιχειρησιακού Προ-
γράµµατος Αλιείας 2014-2020 συζητήσαµε µαζί τους την ίδρυση
Ταµείου Αλληλοβοήθειας, όπως προβλέπεται από το άρθρο 35
του Κανονισµού για το Ευρωπαϊκό Ταµείο Θάλασσας. Μάλιστα,
στο πλαίσιο του Επιχειρησιακού Προγράµµατος υπάρχει η δέ-
σµευση για τη σύσταση του ταµείου 10 εκατοµµυρίων ευρώ.
Όµως, βεβαίως, προϋπόθεση για να ιδρυθεί το Ταµείο Αλληλο-
βοήθειας είναι και η ολοκλήρωση τη συνδικαλιστικής εκπροσώ-
πησης. Έχουµε και αυτό το θέµα µε τους αλιείς. Έχουµε κατα-
θέσει -ολοκληρώθηκε η διαβούλευση- σχετικό νοµοσχέδιο. Αυτό
το ταµείο, όπως αντιλαµβάνεστε, χρειάζεται και τη συµµετοχή
των αλιέων. Κοιτάµε, λοιπόν, πώς θα το δηµιουργήσουµε για να
έχει και µόνιµη -θα έλεγα- σχέση όσον αφορά την αντιµετώπιση
τέτοιων καταστάσεων.

Επίσης, έχουµε και το άρθρο 57 του συγκεκριµένου κανονισ-
µού που αφορά τις ιχθυοκαλλιέργειες. Μέχρι σήµερα δεν έχουµε
κανένα δείγµα ότι υπάρχουν επιπτώσεις στις ιχθυοκαλλιέργειες
και τις οστρακοκαλλιέργειες. Άρα, θα έλεγα να αναµένουµε το
πόρισµα του ΕΛΚΕΘΕ, διότι πάνω σ’ αυτό νοµίζω ότι έχουµε συµ-
φωνήσει όλοι ότι πρέπει να ολοκληρωθεί αυτή η διαδικασία και
τότε θα πάµε στα επόµενα µέτρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Θεοχάρη, και πάλι έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, σας ακούω και καταλαβαίνω ότι µιλάµε για
δύο ειδών ενέργειες, τις οποίες µας περιγράψατε. 

Η µια ενέργεια είναι αυτονόητη, να ξεκινήσουν οι µελέτες για
να δούµε πόσο επηρέασε αυτή η µόλυνση τα ψάρια, τα όστρακα
και γενικότερα όλα τα αλιεύµατα. Αυτή είναι άχρηστη σε σχέση
µε το συγκεκριµένο ζήτηµα που συζητάµε, καθότι εσείς ο ίδιος
οµολογείτε ότι οι ίδιοι οι αλιείς σταµάτησαν να ψαρεύουν από
µόνοι τους, διότι θα αχρήστευαν τα εργαλεία τους. Κυρίως, ό-
µως, δεν µπορεί να πειστεί ο κόσµος ότι αυτήν τη στιγµή µια
µέση οικογένεια θα πάει να αγοράσει ένα ψάρι από τον Σαρωνικό
τη στιγµή που έχει γίνει όλη αυτή η φασαρία σε σχέση µε τη µό-
λυνση που έχει επισυµβεί.

Συνεπώς αυτό σε σχέση µε το ζήτηµα του εισοδήµατος των
αλιέων, των προβληµάτων που έχουν για το βιός τους, για τη
δουλειά τους, για να στηρίξουν τις οικογένειές τους, αλλά και να
πληρώσουν τις ασφαλιστικές, τις φορολογικές και λοιπές υπο-
χρεώσεις, τις οποίες έχουν, είναι προφανές ότι δεν λύνει κανένα
πρόβληµα.

Η δεύτερη σειρά ενεργειών είναι κατ’ αρχάς θετική, µε την έν-
νοια ότι συζητάτε και βλέπετε τα άρθρα του κανονισµού, τα
οποία µπορείτε να ενεργοποιήσετε, αλλά και αυτή είναι στο «θα».
Λέτε: «Θα δοθούν αποζηµιώσεις».

Γι’ αυτό εξάλλου και η ένωση αλιέων έβγαλε δελτίο τύπου, το
οποίο καταθέτω στα Πρακτικά, µε το οποίο καταγγέλλει τις κα-
θυστερήσεις στις διαδικασίες και εκφράζει την αγωνία των αλι-
έων, που βλέπουν το εισόδηµά τους να έχει καταρρεύσει. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχά-
ρης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Συνεπώς θα πρέπει να προχωρήσετε σε ουσιαστική λήψη µέ-
τρων, για να στηριχθούν τα εισοδήµατα αυτών των ανθρώπων
και να διεκδικήσετε αποζηµιώσεις από το Διεθνές Ταµείο Αποζη-
µιώσεων για τη ρύπανση πετρελαίου. 

Καταθέτω για παράδειγµα τη φόρµα, την οποία πρέπει να κα-
ταθέσει κάθε αλιεύς, εάν θέλει να µπορέσει να πάρει αποζη-
µίωση. Αυτοί οι άνθρωποι θα πρέπει να πάνε σε δικηγόρους και
να πληρώσουν, γιατί είναι µία πάρα πολύ πολύπλοκη διαδικασία,
που δεν µπορούν να την ολοκληρώσουν µόνοι τους. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχά-
ρης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-

εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Εποµένως, πρέπει το Υπουργείο να συστήσει ειδικό τοπικό

γραφείο, για να βοηθήσει ώστε να γίνουν οµαδικές ή και µία µε-
γάλη οµαδική προσφυγή στο ταµείο αυτό, για να µπορέσουν να
πάρουν πιο γρήγορα τις αποζηµιώσεις τους, δεδοµένου ότι το
ταµείο αυτό ανταποκρίνεται σε συντοµότερο χρονικό διάστηµα
στις οµαδικές αιτήσεις σε σχέση µε τις ατοµικές και µπορεί να
αποζηµιώσει ακόµη και µέσα σε δέκα µήνες. 

Την ίδια στιγµή οφείλετε να συνεργαστείτε τάχιστα και µε το
ΕΛΚΕΘΕ, τον µοναδικό ερευνητικό οργανισµό, ο οποίος µπορεί
και έχει την τεχνογνωσία να κάνει αυτές τις µελέτες. Μάλιστα,
το ΕΛΚΕΘΕ σε δελτίο Τύπου της προηγούµενης ηµέρας, της 19ης

Σεπτεµβρίου, το οποίο καταθέτω στα Πρακτικά, είπε ότι ακόµα
και οι ιχθυοκαλλιέργειες του ίδιου του κέντρου έχουν πληγεί από
την µόλυνση, από την πίσσα που έχει µαζευτεί στα σηµεία, στα
οποία γίνεται άντληση νερού. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχά-
ρης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι αντιληπτή, λοιπόν, η πραγµατική καταστροφή, που έχει
επέλθει στους ανθρώπους αυτούς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέλος, γι’ αυτή την τραγική κατάσταση, η οποία έχει οδηγήσει
σε απώλεια εισοδηµάτων, καλό θα είναι να συνεργαστείτε µε το
Υπουργείο Εργασίας -ήταν εδώ προηγουµένως ο κ. Πετρόπου-
λος, τύχη αγαθή τον έφερε την ίδια στιγµή που απαντάτε στην
ερώτηση- για να δείτε επιτέλους πώς µπορούν να παγώσουν οι
υποχρεώσεις των αλιέων. Δεν είναι δυνατόν να τους ζητάµε χρή-
µατα, τη στιγµή που έχει µηδενιστεί το εισόδηµά τους και ενδε-
χοµένως τρέχουν και κάποια πάγια έξοδα που έχουν, που δεν
µπορούν να σταµατήσουν.

Κύριε Υπουργέ, δεν πρέπει να κοιτάξουµε µε αναλγησία την
κατάσταση που περνάνε οι αλιείς σήµερα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα δύο µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Ραφήνας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, το ενδιαφέρον µας για τους
παράκτιους αλιείς ειδικά αυτής της περιοχής, θα σας έλεγα ότι
είναι πρωτεύον, γιατί ήδη έχουµε ενηµερώσει την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή ότι εκεί έχουµε ένα συµβάν και ενδεχόµενα θα τους
ζητήσουµε την ενεργοποίηση του άρθρου 12 του Κανονισµού,
για περιπτώσεις σοβαρής απειλής.

Βεβαίως, εάν δεν έχουµε τα στοιχεία αυτά του ΕΛΚΕΘΕ και τα
δικά µας, που συγκεντρώνουµε από τις υπηρεσίες για να συγ-
κροτήσουµε έναν φάκελο, δεν  µπορούµε. Αυτή την ώρα, δηλα-
δή, είµαστε σε διαδικασία αναµονής. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Η προεργασία έχει γίνει;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Αυτό θέλω να σας πω. 
Άρα, µία παράµετρος είναι ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή περιµέ-

νει οπωσδήποτε τι θα στείλουµε εµείς ως φάκελο, αλλά αυτός ο
φάκελος θα είναι πολύ σηµαντικός και για τους αλιείς, όσον
αφορά τη διεκδίκηση από το Διεθνές Ταµείο. 

Διότι αντιλαµβάνεστε ότι εκεί πέρα θα προηγηθεί οποιαδήποτε
διεκδίκηση από το Διεθνές Ταµείο γιατί η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
θα µας το βάλει αυτό ως προϋπόθεση. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Θα συσταθεί γραφείο; 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Στο πλαίσιο, λοιπόν, της ιχθυόσκαλας, ήδη συ-
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ζητάµε εµείς αυτή την ώρα να δηµιουργήσουµε εκεί ένα µόνιµο
γραφείο µε εκπροσώπηση οπωσδήποτε ενός από τους παράκτι-
ους αλιείς και ενός από το δικό µας Υπουργείο. Από εκεί και πέ-
ρα, θα δούµε πώς θα ανοίξουµε αυτή την οµάδα εργασίας. Σχε-
διάζαµε να προχωρήσουµε σε αυτό µε το που πήραµε την έκ-
θεση του ΕΛΚΕΘΕ.

Επίσης, έχουν ενηµερωθεί οι συναρµόδιοι Υπουργοί. Αυτά τα
περί µετατόπισης οφειλών δεν είναι δικά µας. Εσείς τα ξέρετε,
γιατί έχετε υπηρετήσει στον χώρο. Οπότε, περιµένουµε και από
εκεί. 

Όµως, σας είπα και από την αρχή ότι η συνδικαλιστική εκπρο-
σώπηση αυτή την ώρα µάς δηµιουργεί µεγάλο πρόβληµα, για
αυτό και έχει συσταθεί µια επιτροπή από πλευράς των παράκτιων
αλιέων, µε τους οποίους συζητάµε. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Την αίτηση πότε την περι-
µένετε; 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Άρα, λοιπόν, θα σας έλεγα ότι όταν ολοκληρωθεί
η διαδικασία του ΕΛΚΕΘΕ, θα σας απαντήσω. Ήδη εµείς τη Δεύ-
τερα, για παράδειγµα, έχουµε προγραµµατίσει κάποια συνάν-
τηση στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης µε το ΕΛΚΕΘΕ. Ενοχ-
λούµε, περιµένουµε. Μπορεί να έχουµε αποτελέσµατα τη Δευ-
τέρα. Όµως, δεν µπορώ να σας πω εγώ αυτή την ώρα. 

Πρέπει να βοηθήσουµε όλοι, ιδιαίτερα σε ένα ζήτηµα. Ξέρετε
ότι αυτές οι ενισχύσεις προϋποθέτουν -εσείς, κύριε Θεοχάρη, το
ξέρετε καλύτερα- τη σύνταξη φακέλου µε βάση στοιχεία και προ-
ϋποθέσεις. Και εκεί, όπως αντιλαµβάνεστε, θα έχουµε δυσκολίες. 

Άρα, λοιπόν, εσείς, έχοντας και µια τεχνογνωσία πάνω σε αυτά
τα ζητήµατα, να µας βοηθήσετε για να µπορέσουµε να στοιχει-
οθετήσουµε όσο γίνεται καλύτερα την απώλεια εισοδήµατος που
υπήρξε για τις συγκεκριµένες οµάδες εργαζοµένων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριοι συνάδελ-
φοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων: «Διακίνηση και εµπορία νωπών και ευαλλοί-
ωτων αγροτικών προϊόντων και άλλες διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 4 Οκτωβρίου 2017 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µια έως
το πολύ δύο συνεδριάσεις, ανάλογα µε την εξέλιξη της συζήτη-
σης, ενιαία επί της αρχής, επί των άρθρων και των τροπολογιών. 

Το Σώµα συµφωνεί;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το Σώµα

συνεφώνησε οµοφώνως. 
Επειδή βλέπω ότι ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Καραγιάννης δεν

είναι στην Αίθουσα, παρακαλώ…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε Μω-

ραΐτη, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ξεκινώντας, θέλουµε να θέσουµε ένα

ζήτηµα για να µας απαντήσει ο κύριος Υπουργός. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Για ποιο θέµα θέ-

λετε να µιλήσετε;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Σε ό, τι αφορά τις τροπολογίες, είναι

διαδικαστικό το θέµα. 
Να µας πει ο κύριος Υπουργός ποιες τροπολογίες από τις ήδη

κατατεθειµένες θα κάνει δεκτές και αν πρόκειται να κατατεθούν
άλλες. Αν πρόκειται να κατατεθούν, να κατατεθούν τώρα, γιατί
είναι σύνηθες το φαινόµενο να κατατίθενται τροπολογίες την τε-
λευταία στιγµή, αιφνιδιάζοντας και τα κόµµατα και χωρίς να
υπάρχουν τα χρονικά περιθώρια να µελετηθούν οι τροπολογίες. 

Εποµένως, να µας πει τώρα ο κύριος Υπουργός ποιες από
αυτές κρατάει και θα γίνουν δεκτές και ποιες πρόκειται να κατα-
τεθούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουργέ,
είστε έτοιµος για να απαντήσετε;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κοιτάξτε, σας είχα πει ότι θα δώσουµε από πλευ-
ράς του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης τις τροπολογίες, που
προτιθέµεθα να φέρουµε και τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Σας
στείλαµε, βεβαίως και τη συζήτηση που κάναµε στην επιτροπή,
αλλά και κάποια κείµενα στα οποία έχουµε -θα έλεγα- αναφερθεί
σχετικά και µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις και τις τροπολογίες,
που θα φέρουµε ως Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. 

Η απουσία δύο Υπουργών στο εξωτερικό µάς δηµιούργησε
ένα πρόβληµα στις υπογραφές και αφαιρέσαµε τις τροπολογίες
για τις οποίες είχαν υποχρέωση να υπογράψουν οι συγκεκριµένοι
Υπουργοί και θα τις φέρουµε στο επόµενο νοµοσχέδιο, αυτό που
θα αφορά τη συνδικαλιστική εκπροσώπηση των αγροτών. 

Άρα, λοιπόν, δεν υπάρχει να κατατεθεί από πλευράς του Υ-
πουργείου κάτι περισσότερο και όσον αφορά τις νοµοτεχνικές
βελτιώσεις και όσον αφορά τις τροπολογίες. Αυτήν την ώρα είναι
στη Γενική Γραµµατεία και σε λίγο θα κατατεθούν ουσιαστικά
αυτά τα οποία έχουµε συναποφασίσει. Απλώς αφαιρέθηκαν δύο,
τρεις τροπολογίες που απαιτούσαν την υπογραφή των συγκεκρι-
µένων Υπουργών. Από εκεί και πέρα συνεχίζουµε µε βάση αυτά
που έχουµε συµφωνήσει. Βεβαίως αν η Κυβέρνηση κρίνει κάποια
στιγµή –εγώ σας το είπα από την αρχή- για λόγους ανάγκης και
επείγοντος ότι πρέπει να φέρει κάποια τροπολογία, το συζητάµε
όταν θα προκύψει το συγκεκριµένο ζήτηµα.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Κύριε Υπουργέ, αυτή η τροπολογία-
προσθήκη η µεγάλη ισχύει; Ισχύει.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Έχουν αφαιρεθεί. Θα έρθουν τώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Αραµπατζή,
όταν θέλετε κάτι, σας παρακαλώ να το κάνετε µέσω του Προ-
εδρείου.

Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Καραγιάννης για δε-
καπέντε λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινάει σήµερα στην Ολοµέ-

λεια, µετά το θετικό πρόσηµο που προέκυψε σχεδόν οµόφωνα
από τον γόνιµο διάλογο στις επιτροπές, η συζήτηση ενός ιδιαί-
τερα σηµαντικού νοµοσχεδίου, που στηρίζει τον αγροτικό κόσµο
και την πρωτογενή παραγωγή, βάζει τάξη στην αγορά σε ό,τι
αφορά χρόνους πληρωµής και προστατεύει τον Έλληνα κατανα-
λωτή.

Με το παρόν σχέδιο νόµου, που αποτελείται από τέσσερα κε-
φάλαια και την προσθήκη µιας τροπολογίας και φέρει τον τίτλο
«Διακίνηση και εµπορία νωπών και ευαλλοίωτων αγροτικών προ-
ϊόντων και άλλες διατάξεις», ρυθµίζονται χρόνια ζητήµατα, που
έχουν να κάνουν µε τις καθυστερήσεις στις πληρωµές νωπών
προϊόντων, τις ελληνοποιήσεις, τον εκσυγχρονισµό του θεσµικού
πλαισίου εκµετάλλευσης των ιχθυοτρόφων υδάτων της χώρας,
τους αγροτικούς συνεταιρισµούς και άλλα µικρότερης εµβέλειας
ζητήµατα, που θα αναπτυχθούν διεξοδικά στη συνέχεια.

Στο Κεφάλαιο Α’ του προτεινόµενου νοµοσχεδίου ρυθµίζονται
θέµατα, που αφορούν τις καθυστερήσεις πληρωµών στις εµπο-
ρικές συναλλαγές για νωπά και ευαλλοίωτα προϊόντα, όπως είναι
τα νωπά κρέατα, πουλερικά, ψάρια και οι πρασινάδες. Η φύση
των προϊόντων αυτών και ο µικρός κύκλος ζωής τους δεν αφή-
νουν περιθώρια µεγάλων καθυστερήσεων στην εξόφληση των
σχετικών τιµολογίων. Η ενδεχόµενη δε εκ των υστέρων επίκληση
από τον παραγωγό δικαστικά της καταχρηστικότητας των όρων
πληρωµής -έτσι και αλλιώς δύσκολο να αποδειχθεί- δεν είναι
ικανή να αποτρέψει το πρόβληµα. 

Οι καθυστερήσεις στις πληρωµές των νωπών αγροτικών προ-
ϊόντων απασχόλησαν την Ευρωπαϊκή Επιτροπή η οποία εξέδωσε
την οδηγία 7/2011. Η εν λόγω οδηγία ενσωµατώθηκε στις διατά-
ξεις του ν.4152/2013, αλλά στην πράξη κατέστη ανενεργός και
µη αποτελεσµατική, µε συνέπεια να συνεχίζεται η δυσλειτουργία
στην αγορά και να διογκώνεται το πρόβληµα στους παραγω-
γούς. Οι καθυστερήσεις των πληρωµών αυτών έχουν αρνητικές
συνέπειες για τον παραγωγό, καθώς πλήττουν τη ρευστότητα
και τις ταµειακές ροές του, περιπλέκουν την οικονοµική του δια-
χείριση και θέτουν εµπόδια στην ανάπτυξή του. Όπως είναι φυ-
σικό, το πρόβληµα γίνεται µεγαλύτερο για τις µικρές και µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις και τις αντίστοιχες αγροτικές εκµεταλλεύ-
σεις. 

Από την εικοσιπενταετή εµπειρία µου στην αγορά και στον
κλάδο των τροφίµων θεωρώ ότι δεν µπορεί ένα προϊόν µε διάρ-
κεια ζωής µόλις λίγων ηµερών να πληρώνεται µετά από εκατόν
είκοσι ηµέρες χωρίς να υπολογίζονται στην παράµετρο αυτή τα
λοιπά συµφωνηθέντα µε τα µεγάλα σηµεία πώλησης, που έχουν
να κάνουν µε επιστροφές, εκπτώσεις, προωθητικές ενέργειες,
συµµετοχή σε φυλλάδια, πληρωµές ραφιών κ.λπ.. Δεν είναι δυ-
νατόν ο ανταγωνισµός µεταξύ των αλυσίδων, που εντοπίζεται κυ-
ρίως στα νωπά και ευαλλοίωτα προϊόντα να µεταφέρεται µε
αυτές τις ασφυκτικές και άναρχες πιέσεις και πρακτικές στην πα-
ραγωγική βάση. 

Η υπερβολική διόγκωση του κόστους διανοµής ως βασικού συ-
στατικού του µείγµατος µάρκετινγκ ενός προϊόντος και οι πιέσεις
στην τιµολογιακή του πολιτική, ιδίως µέσα σε συνθήκες κρίσης
και προβλήµατος ρευστότητας, γίνεται ωρολογιακή βόµβα στα
επιχειρησιακά θεµέλια.

Αναλογιστείτε τη διάσταση του προβλήµατος στις πολύ µικρές
επιχειρήσεις και ιδιαίτερα σε αυτές, που πουλάνε νωπά και ευαλ-
λοίωτα.

Αρκετές χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως η Γαλλία, η
Ιταλία, η Ισπανία και η Ρουµανία, µε την ενσωµάτωση της οδη-
γίας 7/2011 έχουν προχωρήσει σε σηµαντικές µειώσεις χρόνου
πληρωµής νωπών προϊόντων και στην επιβολή προστίµων για τη
µη εφαρµογή και συµµόρφωση µεταξύ των συµβαλλόµενων
µερών. Ειδικά η Ρουµανία έχει καθιερώσει τον µικρότερο χρόνο
πληρωµής σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση, που ανέρχεται στις
επτά εργάσιµες.

Με τα παραπάνω δυσµενή δεδοµένα κρίνεται επιβεβληµένη η
θέσπιση ειδικής ρύθµισης σε ό,τι αφορά την προθεσµία πληρω-
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µής νωπών και ευαλλοίωτων τροφίµων, η οποία ορίζεται στις
εξήντα ηµέρες, µε ρητό αποκλεισµό της δυνατότητας συµβατι-
κής υπέρβασης του χρόνου πληρωµής και µε ιδιαίτερη πρό-
βλεψη διοικητικών κυρώσεων. Τα πρόστιµα αρχικά επιβάλλονται
επί της αξίας του τιµολογίου και αφορούν ανάλογα και τους δύο
συµβαλλόµενους.

Στόχος των προτεινοµένων διατάξεων είναι η αποκατάσταση
της δίκαιης ισορροπίας µεταξύ παραγωγών και εµπόρων και η
εξάλειψη των αδικαιολόγητων καθυστερήσεων στις πληρωµές
όλων των νωπών και ευαλλοίωτων προϊόντων της αγροτοδιατρο-
φικής αλυσίδας.

Στο Κεφάλαιο Β’ του παρόντος σχεδίου νόµου ρυθµίζονται θέ-
µατα που αφορούν την υποχρεωτική αναγραφή προέλευσης για
το γάλα, τα παραγόµενα γαλακτοκοµικά προϊόντα και το κρέας.
Θεσµοθετείται η υποχρεωτική επισήµανση προέλευσης για το
γάλα τόσο στις συσκευασίες γάλακτος όσο και στα γαλακτοκο-
µικά προϊόντα. Το αντίστοιχο θα ισχύσει για το κρέας. 

Με τον τρόπο αυτόν γίνεται ένα πρώτο, µεγάλο βήµα στην αν-
τιµετώπιση του προβλήµατος των ελληνοποιήσεων και ικανοποι-
είται ένα δίκαιο αίτηµα του κτηνοτροφικού κόσµου της χώρας
για την πάταξή τους. Ο συνδυασµός, δε, σήµανσης προέλευσης
και ενός ολοκληρωµένου συστήµατος ιχνηλασιµότητας από τον
στάβλο στο πιάτο σε εθνικό επίπεδο που θα παρακολουθεί και
θα ελέγχει τα ισοζύγια γάλακτος και κρέατος θα καταστεί ασπίδα
προστασίας για τον Έλληνα κτηνοτρόφο και τον Έλληνα κατα-
ναλωτή.

Δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι ο κλάδος της κτηνοτροφίας έχει ιδι-
αίτερη σηµασία για την αγροτική οικονοµία, την περιφερειακή
ανάπτυξη και την παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας. Απα-
σχολεί περίπου πεντακόσιες χιλιάδες άτοµα, παράγει εξαιρετι-
κής ποιότητας προϊόντα, πολλά από αυτά ΠΟΠ, στηρίζει τη
µεταποίηση -πεντακόσια τυροκοµεία- προσφέρει εκατοντάδες
θέσεις εργασίας και δίνει ζωή στις ορεινές και µειονεκτικές πε-
ριοχές της πατρίδας µας.

Δυστυχώς, σήµερα η χώρα µας είναι ελλειµµατική στα περισ-
σότερα κτηνοτροφικά είδη. Εισάγουµε το 65% του αγελαδινού
γάλακτος, το 85% του βόειου κρέατος, το 65% του χοιρινού και
έχει ήδη αρχίσει να υπάρχει πρόβληµα και στον χώρο των που-
λερικών. Οι εισαγωγές αυτές ξεπερνούν τα 2,5 δισεκατοµµύρια
τον χρόνο, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται στο εµπορικό ισοζύγιο της
χώρας. Παράλληλα, οι κατά καιρούς διατροφικές κρίσεις, οι συµ-
φωνίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε τρίτες χώρες και η σηµερινή
κρίσιµη περίοδος για την ευρωπαϊκή κτηνοτροφία δεν επιτρέ-
πουν εφησυχασµό και αδράνεια. Επιβάλλεται η θέσπιση µέτρων
και πολιτικών τόσο για τη βελτίωση του βαθµού αυτάρκειας της
χώρας όσο και για την προστασία της ελληνικής κτηνοτροφίας
και των παραγόµενων προϊόντων, ειδικά της φέτας.

Το παρόν σχέδιο νόµου έρχεται να καλύψει σε ικανοποιητικό
βαθµό τις παραπάνω ανάγκες. Ειδικότερα, η υποχρεωτική επι-
σήµανση της προέλευσης γάλακτος περιλαµβάνει τη χώρα αρ-
µέγµατος, τη χώρα επεξεργασίας και τη χώρα συσκευασίας.
Ανάλογα µε τις τρεις αυτές προελεύσεις θα υπάρχει και η σχε-
τική σήµανση. Η δε αναγραφή των ενδείξεων είναι σύννοµη του
κανονισµού 1169/2011 της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Με τον τρόπο
αυτόν προστατεύεται ο Έλληνας καταναλωτής από τις παράνο-
µες ελληνοποιήσεις, στηρίζεται το εισόδηµα των κτηνοτρόφων,
δηµιουργούνται ανταγωνιστικά πλεονεκτήµατα στην παραγωγή
επώνυµων προϊόντων υψηλής διατροφικής αξίας και ποιότητας
και ενισχύεται το εθνικό brand name των γαλακτοκοµικών µας
προϊόντων στη διεθνή αγορά.

Με την αντίστοιχη ρύθµιση, που αφορά το κρέας επιτυγχάνε-
ται η δηµιουργία ενός ολοκληρωµένου συστήµατος επισήµανσης
και πληροφόρησης του καταναλωτή, µε κανόνες ιχνηλασιµότη-
τας σε όλα τα στάδια της παραγωγής και διανοµής, από τη σφα-
γή µέχρι τη συσκευασία, για να εξασφαλίζεται ο συσχετισµός µε-
ταξύ του κρέατος και του ζώου από το οποίο προέρχεται.

Ένας παράγοντας που δηµιουργεί ευνοϊκές συνθήκες για τις
ελληνοποιήσεις -και αυτό επισηµάνθηκε και στην ακρόαση των
φορέων- είναι το γεγονός ότι δεν γνωρίζουµε επακριβώς τον
αριθµό των εκτρεφόµενων ζώων, ιδίως των βοοειδών. Η επέ-
κταση της ιχνηλασιµότητας, οι αυστηρότατοι έλεγχοι, η ηλεκτρο-

νική καταχώριση διακίνησης ζώων, η στελέχωση σφαγείων και
τελωνείων, ο έλεγχος ισοζυγίων γάλακτος και κρέατος είναι ση-
µαντικά επίδικα προστασίας του Έλληνα κτηνοτρόφου και κατα-
ναλωτή.

Εδώ και πολλά χρόνια, ο Ευρωπαίος καταναλωτής µπορούσε
µε ένα απλό scanner στο σηµείο πώλησης τυποποιηµένου κρέα-
τος στα σούπερ µάρκετ να έχει πλήρη εικόνα του προϊόντος που
αγόρασε. Η πληροφορία ξεπερνούσε κατά πολύ το αυτονόητο
αναγραφής της χώρας εκτροφής ή καταγωγής του ζώου και πε-
ριείχε λεπτοµέρειες που θα µπορούσαν να χαρακτηριστούν
υπερβολικές. Όµως, αυτό το σύστηµα ιχνηλασιµότητας µε ένα
απλό barcode χτίζει καταναλωτική εµπιστοσύνη, στηρίζει τον πα-
ραγωγό, βοηθά τον υγιή ανταγωνισµό και χτυπά ακαριαία φαι-
νόµενα και πρακτικές αθέµιτου ανταγωνισµού, όπως είναι το
πρόβληµα των ελληνοποιήσεων, ένα πρόβληµα που έχει κατα-
στεί καρκίνωµα και πρέπει άµεσα να αφαιρεθεί για τους παρα-
κάτω λόγους. 

Πρώτον, αποσαρθρώνει την εθνική παραγωγική βάση και την
αγροτική οικονοµία. Δεύτερον, στηρίζει και ανατροφοδοτεί ένα
µεγάλο κύκλωµα πλαστών και εικονικών τιµολογίων, παραοικο-
νοµίας και µαύρου χρήµατος. Τρίτον, δηµιουργεί κυκλώµατα δια-
φθοράς στο δηµόσιο. Τέταρτον, παραπλανεί τον Έλληνα κατα-
ναλωτή. Πέµπτον, αφαιρεί έσοδα από το δηµόσιο. Έκτον, πιέζει
ασφυκτικά τις τιµές γάλακτος, ειδικά του πρόβειου -και βλέπουµε
τι γίνεται σήµερα- και έβδοµον εµποδίζει την αναπτυξιακή προ-
σπάθεια και υποθηκεύει, µε το χειρότερο τρόπο, το µέλλον των
ΠΟΠ προϊόντων µας, ειδικά της φέτας.

Δράττοµαι της ευκαιρίας απ’ αυτό το Βήµα να εκφράσω για
ακόµη µια φορά την αγωνία µου για το εθνικό µας προϊόν, ιδίως
µετά τις συµφωνίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε τρίτες χώρες.
Η απόφαση του Δικαστηρίου των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων το
2005, πρέπει να γίνει σεβαστή και να αποτελέσει τη βάση χάρα-
ξης της νέας εθνικής στρατηγικής για τη φέτα. Έχουµε χρέος
να προστατέψουµε την εθνική µας κληρονοµιά και παράδοση και
να αποδείξουµε στη διεθνή κοινότητα, ότι δεν υπάρχουν ούτε κε-
κτηµένα δικαιώµατα ούτε κοινές χρήσεις ονοµάτων, όπως ορί-
ζουν τα ψιλά γράµµατα των συµφωνιών. Η φέτα είναι µια και
ελληνική!

Σε ότι αφορά το Κεφάλαιο Γ’, αυτό συγκροτείται από τις πα-
ρακάτω ρυθµίσεις: Η πρώτη αφορά τροποποίηση διατάξεων του
ν.420/1970 (άρθρο 10), όπου µε το προτεινόµενο άρθρο επιχει-
ρείται ο εκσυγχρονισµός του θεσµικού πλαισίου εκµετάλλευσης
των ιχθυοτρόφων υδάτων της χώρας. Από τη δεκαετία του ‘90
έχει διαπιστωθεί σηµαντική µείωση τόσο της αλιευτικής παρα-
γωγής των εσωτερικών υδάτων, όσο και των απασχολούµενων
στις λιµνοθάλασσες και τις λίµνες, κυρίως λόγω περιβαλλοντικών
πιέσεων. Η αναµόρφωση του θεσµικού πλαισίου επιβάλλεται από
το γεγονός ότι τα ύδατα αυτά αποτελούν παραγωγικά συστή-
µατα, διεθνώς προστατευµένα, µε παραδοσιακές αλιευτικές εκ-
µεταλλεύσεις και εξαγωγή αλιευµάτων υψηλής βιολογικής αξίας
και ποιότητας, µε εξαγωγικό προσανατολισµό, όπως είναι το αυ-
γοτάραχο Μεσολογγίου και η γαρίδα Αµβρακικού. 

Αυτές οι ρυθµίσεις αποκτούν επείγοντα χαρακτήρα, διότι πέρα
από την ένταση των προβληµάτων σχετίζονται µε τη δυνατότητα
αξιοποίησης των ευκαιριών, που παρέχονται από τα επιχειρη-
σιακά προγράµµατα που αφορούν την εντατική ιχθυοκαλλιέρ-
γεια, τις λιµνοθάλασσες και τα εσωτερικά ύδατα. Αναφέροµαι
στα µέτρα του Επιχειρησιακού Προγράµµατος Αλιείας 2014-
2020. 

Οι στόχοι της σχετικής ρύθµισης είναι πρώτον η εξυγίανση της
λειτουργίας των µισθωτών αλιευτικών συνεταιρισµών, δεύτερον
η οχύρωση της βιωσιµότητας των αλιευτικών εκµεταλλεύσεων
και τρίτον, η διευκόλυνση υλοποίησης των αναγκαίων παρεµβά-
σεων στις δηµόσιες εγκαταστάσεις υποστήριξης των δηµόσιων
ιχθυοτροφείων.

Η δεύτερη ρύθµιση -άρθρο 11 του Κεφαλαίου Γ’- αφορά τρο-
ποποίηση διατάξεων του ν.3955/2011. Με το προτεινόµενο άρ-
θρο, η Διεύθυνση Γεωργικών, Ζωικών, Kτηνιατρικών και Αλιευτι-
κών Ελέγχων του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων ορίζεται ως η αρµόδια αρχή για τη διαχείριση του µητρώου.

Η τρίτη ρύθµιση -άρθρο 12- αφορά τροποποιήσεις του ν.2637/
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1998 σχετικά µε τον αριθµό µελών του ΔΣ του ΟΠΕΚΕΠΕ.
Η τέταρτη ρύθµιση -άρθρο 13- τροποποιεί διατάξεις του ν.

4384/2016, σχετικά µε τους συνεταιρισµούς.
Η αλήθεια είναι ότι η όποια συζήτηση περί συνεταιρισµών είναι

εξ ορισµού στενάχωρη, λόγω των γνωστών παθογενειών, στις
οποίες δεν έχω καµµία πρόθεση να αναφερθώ. Οφείλουµε, ό-
µως, να αποκαταστήσουµε όλοι µαζί τη χαµένη τιµή του συνερ-
γατισµού στη χώρα µας και να µην επιτρέψουµε άλλη φορά να
συµβούν τα ίδια που αµαύρωσαν τον χώρο της κοινωνικής οικο-
νοµίας στην Ελλάδα. 

Έχουµε χρέος απέναντι στον αγροτικό κόσµο να ανοίξουµε
όλους τους φακέλους της ντροπής, από τις παράνοµες χρηµα-
τοδοτήσεις της ΑΤΕ, µέχρι την κατασπατάληση ευρωπαϊκών κον-
δυλίων από συνεταιρισµούς - σφραγίδες και αµαρτωλές διοική-
σεις συνεταιριστικών οργανώσεων που αφήσαν πίσω τους κου-
φάρια και διέλυσαν την παραγωγική βάση της χώρας.

Οι νέοι και σύγχρονοι συνεταιρισµοί, θα πρέπει να λειτουργούν
µε καθαρά ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια, να θεσπίσουν αυστη-
ρούς εσωτερικούς ελέγχους, να προστατεύσουν τα συµφέροντα
των παραγωγών - µελών και το κύρος του συνεργατισµού, σύµ-
φωνα µε τις αρχές του Μάντσεστερ. 

Η τακτοποίηση του µητρώου και του άρθρου 13, που τροπο-
ποιεί τις διατάξεις του ν.4384/2016, σχετικά µε τη διάθεση του
ενεργητικού τους µέσω του ΟΔΙΑΓΕ, νοικοκυρεύει τους συνεται-
ρισµούς και περισώζει στοιχεία του ενεργητικού τους, απαραί-
τητα για την παραγωγική ανασυγκρότηση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα τελειώσω σε ενάµισι λεπτό.
Η δε εκπροσώπησή σε περιφερειακό επίπεδο είναι απολύτως

συµβατή µε την υφιστάµενη συγκυρία και τη διαχείριση πόρων
από το ΠΑΑ 2014-2020, από τις περιφέρειες και βρίσκει θετική
ανταπόκριση από το συνεταιριστικό χώρο. 

Η προτεινόµενη τροπολογία-προσθήκη ρυθµίζει επιγραµµα-
τικά θέµατα του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
σχετικά µε την επαγγελµατική εκπαίδευση υποψηφίων κρεοπω-
λών και εκδοροσφαγέων, µε τη συνέχιση µέχρι το 2018 του προ-
γράµµατος περισυλλογής νεκρών ζώων, µε τις προϋποθέσεις
λιανικής πώλησης γεωργικών φαρµάκων, µε τη διατήρηση της
υδατοκαλλιεργητικής δραστηριότητας σε εσωτερικά ύδατα, λί-
µνες, ποτάµια, λιµνοθάλασσες, που είναι ενταγµένα σε καταφύ-
για άγριας ζωής, µε την επέκταση της αρµοδιότητος του «ΕΛΓΟ-
ΔΗΜΗΤΡΑ» στον έλεγχο της αγοράς ζωικών προϊόντων για το
σύστηµα «ΑΡΤΕΜΙΣ», µε τη δυνατότητα που δίνεται στο Μπενά-
κειο και τον ΕΦΕΤ να συµµετέχουν σε ερευνητικά προγράµµατα
της Γενικής Γραµµατείας Έρευνας και Τεχνολογίας, µε την υλο-
ποίηση συστάσεων, που αναφέρονται στην εργαλειοθήκη του
ΟΟΣΑ, µε τον διαχωρισµό αγορών - παραγωγών συµβατικής και
βιολογικής γεωργίας.

Κλείνοντας, επιτρέψτε µου να σηµειώσω ότι ο αγροτικός κό-
σµος, και ειδικά οι νέοι αγρότες, στέκονται αρωγοί στη µεγάλη
προσπάθεια παραγωγικής ανασυγκρότησης της χώρας, µε την
παραγωγή επώνυµων προϊόντων υψηλής διατροφικής αξίας και
ποιότητας που µπορούν να σταθούν επάξια στη διεθνή αγορά.

Καλώ όλους σας να υπερψηφίσετε το παρόν σχέδιο νόµου.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε
κύριε Καραγιάννη.

Τον λόγο έχει εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτεινή
Αραµπατζή για δεκαπέντε λεπτά.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φαντάζοµαι πως για το σηµε-

ρινό νοµοσχέδιο που συζητάµε στην Ολοµέλεια, έχετε την απα-
ραίτητη κοινοβουλευτική πλειοψηφία προκειµένου να το υπερ-
ψηφίσετε και πως οι Ανεξάρτητοι Έλληνες δεν θα σας ξαναφέ-
ρουν στην προχθεσινή για εσάς δύσκολη κατάσταση.

Άλλωστε, από εδώ και πέρα θα πρέπει να σας κάνουµε συνε-
χώς και σε κάθε νοµοσχέδιο τη συγκεκριµένη ερώτηση, καθώς
η Κυβέρνησή σας και η πλειοψηφία σας στη Βουλή είναι πλέον
βαριά τραυµατισµένη όχι µόνο, βεβαίως, από τον κυβερνητικό
σας εταίρο, αλλά και από τους ίδιους τους Βουλευτές του ΣΥ-

ΡΙΖΑ, αφού τέσσερις δεν πειθάρχησαν στις εντολές και στις απο-
φάσεις του κόµµατος και της Κυβέρνησής σας. 

Φυσικά, εκτός από τους τέσσερις δικούς σας Βουλευτές, σας
γύρισαν την πλάτη και όλοι οι Βουλευτές των Ανεξαρτήτων Ελ-
λήνων, µε εξαίρεση τον κ. Ζουράρι, αφού καταψήφισαν το επί-
µαχο άρθρο 3 ενός νοµοσχεδίου που εσείς χαρακτηρίσατε ως
εµβληµατικό.

Η περίφηµη, λοιπόν, κυβερνητική σας σταθερότητα, η περί-
φηµη ισχύς των εκατόν πενήντα τριών Βουλευτών καταλαβαί-
νουµε όλοι πια ότι µάλλον πάει περίπατο. Η προχθεσινή ηµέρα
φαίνεται πως είναι η αρχή του τέλους για την Κυβέρνησή σας,
καθώς όλοι κατανοούν πως χωρίς τις ψήφους του Ποταµιού θα
είχαµε το εξής παράδοξο: η Κυβέρνηση να ψηφίσει έναν νόµο
επί της αρχής και να µην καταφέρει τελικά να ψηφίσει τα άρθρα
του.

Επιχειρήσατε να στήσετε µια καλοδουλεµένη παγίδα στην Αν-
τιπολίτευση, προκειµένου να τη φέρετε -όπως θα θέλατε, βε-
βαίως- σε δύσκολη θέση, αλλά τελικά πέσατε µέσα στον λάκκο
που οι ίδιοι σκάβατε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόµαστε σήµερα στην Ολο-
µέλεια για να συζητήσουµε επιτέλους ένα νοµοσχέδιο -το δεύ-
τερο στη σειρά- του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, τρία χρόνια σχεδόν µετά από τα έργα και τις ηµέρες ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, τρία χρόνια σχεδόν µετά την υπουργία του µακρο-
βιότερου ίσως Υπουργού της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Δεν τα λέτε σωστά. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ερχόµαστε να συζητήσουµε ένα νο-
µοσχέδιο πολυδιαφηµισµένο, ένα νοµοσχέδιο που έφθασε στην
επιτροπή πέντε ολόκληρους µήνες µετά το κλείσιµο της διαβού-
λευσης, διαβούλευση που δεν φάνηκε να την παίρνετε και πολύ
σοβαρά, µιας και το τελικό σχέδιο νόµου πολύ απέχει, κύριε
Υπουργέ, από το αρχικό κείµενο. 

Δεν θα το λέγατε και συνεπή νοµοθέτηση αυτό, κυρίες και κύ-
ριοι της Κυβέρνησης. 

Βεβαίως, µιλώντας για συνέπεια, δεν µπορώ να µην αναφερθώ
στις δεσµεύσεις σας, κύριε Υπουργέ, που σπεύσατε να µε διορ-
θώσετε ότι δεν ξέρω να µετράω, το εξής: Στο σώµα της επιτρο-
πής στις 3 Οκτωβρίου -διαβάζω συγκεκριµένα- δεσµευθήκατε ότι
µέχρι την επόµενη Δευτέρα, δηλαδή προχθές, θα έχουµε -για να
έχετε και εσείς τη δυνατότητα- όλες τις νοµοθετικές βελτιώσεις,
τις οποίες ανακοινώσατε και ταυτόχρονα και τις τροπολογίες που
αφορούν το Υπουργείο. Με λύπη διαπιστώσαµε, βεβαίως, κύριε
Υπουργέ, ότι οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις -σαν αυτές που δεσµευ-
θήκατε και σε εµάς και στους φορείς- ουδέποτε ήρθαν στο Σώµα
και δεν λάβαµε παρά µόνο µία τροπολογία µαµούθ. Ισχύει αυτή
η τροπολογία, κύριε Υπουργέ; Γιατί δεν έγινε αντιληπτό.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κυρία συνάδελφε, νοµίζω ότι στην τοποθέτησή
µου µε την έναρξη της διαδικασίας, εξήγησα τι συνέβη. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Δεν έγινε αντιληπτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Εάν δεν το αντιληφθήκατε, λυπάµαι. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Δεν το αντιλήφθηκαν και οι άλλοι συ-

νάδελφοι. Ρωτώ αυτό το απλό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Λυπάµαι εάν δεν το αντιληφθήκατε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Κανείς δεν το αντιλήφθηκε, κύριε

Υπουργέ. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Αυτή η τροπολογία µαµούθ ισχύει; 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ήµουν σαφής. Δεν υπάρχει περίπτωση να µπει
τροπολογία, πέραν αυτών, που έχετε πάρει στα χέρια σας. Σας
είπα ότι απλά έλειπαν δύο-τρεις Υπουργοί και οι αντίστοιχες τρο-
πολογίες -για να µην κάνουµε άλλα πράγµατα τώρα µεταξύ µας-
δεν θα µπουν, γιατί απουσιάζουν στο εξωτερικό οι Υπουργοί. Θα
µπουν στο επόµενο νοµοσχέδιο, που ήδη το Υπουργείο Αγροτι-
κής Ανάπτυξης έχει ολοκληρώσει και αφορά…
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Δεν ρώτησε αυτό η κ. Αραµπατζή. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Εγώ ρωτάω, κύριε Υπουργέ, το εξής:

Η τροπολογία-προσθήκη, ισχύει; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Δεν ρώτησε αυτό η κ. Αραµπατζή.

Είναι κατανοητό, όµως, αυτό που λέτε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Είναι κατανοητό.
Δεύτερον, όσον αφορά τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, ήδη έχω

ανακοινώσει ότι θα γίνουν οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις, δεν θα
υπάρξει…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Άλλο ρωτάµε. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Λοιπόν, εντάξει. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει.

Συνεχίστε, κυρία Αραµπατζή.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις, για να

αποκαταστήσουµε τα πράγµατα στην τάξη τους, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, ανακοινώθηκαν από τον κύριο Υπουργό…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Να σας διακόψω; Οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις
είναι αυτές που σας είπα. Είναι ήδη εδώ. Θα τις πάρετε και όταν
ενηµερωθείτε, τότε θα σας ενηµερώσω και εγώ σε λεπτοµέρειες. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Να διανεµηθούν, κύριε Υπουργέ. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Όµως, αυτά τα έχουµε συζητήσει από τη δεύ-
τερη ανάγνωση του νοµοσχεδίου.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Να διανεµηθούν, κύριε Υπουργέ,
γιατί µας είπατε ότι θα τα έχουµε τη Δευτέρα το απόγευµα στο
επίσηµο κείµενο, στο επίσηµο σχέδιο νόµου. 

Λοιπόν, έρχεται αυτή η τροπολογία, που ακόµη και τώρα εγώ
δεν έχω αντιληφθεί εάν έρχεται προς ψήφιση ή όχι, όχι για θέ-
µατα επείγοντα βεβαίως, αλλά για θέµατα χρονίζοντα, που απο-
δεικνύουν αφ’ ενός την προχειρότητα, το γονατογράφηµα της
νοµοθέτησής σας, αφ’ ετέρου, βεβαίως, την απαξίωση στη νο-
µοθετική πρωτοβουλία. Αυτή η απαξίωση, βέβαια, φθάνει στα
όρια του κοινοβουλευτικού εµπαιγµού, αφού προσπαθείτε να πα-
γιδεύσετε την Αντιπολίτευση σε σχέση µε το τι τελικώς θα ψηφί-
σει, γνωρίζοντας πολύ καλά τη συνετή µας στάση προς κάθε
νοµοθετική διάταξη, ανακατεύοντας στο ίδιο άρθρο του νοµο-
σχεδίου -πολλώ δε µάλλον στο ένα και µοναδικό άρθρο µίας πο-
λυτροπολογίας- διατάξεις θετικές, αλλά και πρόδηλα εξοργιστι-
κές. 

Αφού, εν πάση περιπτώσει, φιλοδωρήσατε τον κόσµο της πρω-
τογενούς παραγωγής µε τις πολιτικές άγριας φορολόγησης,
εκτίναξης των ασφαλιστικών εισφορών, γιγάντωσης του κόστους
παραγωγής και αποστράγγισης κάθε χρηµατοδοτικής αναπτυ-
ξιακής προοπτικής, που παρέχει το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανά-
πτυξης, για το οποίο έκανε χθες πολλές αναφορές, ως µαγική
εικόνα ο Πρωθυπουργός από τη Λάρισα, έρχεστε να ξεγελάσετε
τον κόσµο της πρωτογενούς παραγωγής, σερβίροντας µία κατ’
αρχάς θετική νοµοθετική πρωτοβουλία, η οποία, όµως, µε τον
τρόπο που καταλήγει, µοιάζει τελικά πουκάµισο αδειανό και νο-
µοθέτηµα ανεφάρµοστο. 

Κυρίαρχο θέµα του νοµοσχεδίου είναι η υποχρέωση πληρω-
µής των παραγωγών από τους εµπόρους µέσα σε εξήντα ηµέρες
για τα νωπά και ευαλλοίωτα προϊόντα και τα ζητήµατα, βεβαίως,
της σήµανσης προέλευσης του γάλακτος και του κρέατος. 

Δεν υπάρχει αµφιβολία -το έχουµε πει από την πρώτη συνε-
δρίαση- ότι επί της αρχής πρόκειται για θετικές ρυθµίσεις. Όµως,
µε τις επιµέρους διατάξεις το σχέδιο νόµου δηµιουργεί στρεβλώ-
σεις, ενώ η έλλειψη δοµών και προβλέψεων το καθιστά πρακτικά
ανεφάρµοστο. Η πληρωµή των εµπορικών συναλλαγών για νωπά
και ευαλλοίωτα προϊόντα σε εξήντα ηµέρες βρίσκεται στη σωστή
κατεύθυνση, καθώς συνδέεται, βεβαίως, και µε τη χρονική διάρ-
κεια ζωής των προϊόντων. Επίσης, αποτελεί αυστηροποίηση της
ήδη υπάρχουσας κοινοτικής οδηγίας που κυρώθηκε µε τον νόµο
του 2013 και προέβλεπε εξόφληση σε εξήντα ηµέρες, εκτός αν
άλλως όριζαν τα µέρη. 

Βεβαίως, ο όρος καταχρηστικά χρησιµοποιούµενος, στην πρά-
ξη οδήγησε στην κατάργησή του. 

Για να έχει, όµως, αποτέλεσµα η συγκεκριµένη ρύθµιση πρέπει

να αφορά όλους τους εµπλεκόµενους της παραγωγικής, µετα-
ποιητικής και εµπορικής αλυσίδας, γιατί αλλιώς δηµιουργούνται
στρεβλώσεις στην αγορά υπέρ του ενός και σε βάρος του άλλου
κλάδου. 

Από την πρώτη ανάγνωση ρωτούµε και ζητούµε µετ’ επιτά-
σεως εµείς και βεβαίως σύσσωµοι οι φορείς που παρέστησαν
στην ακρόαση, εάν στο ρυθµιστικό πλαίσιο του νόµου, άρθρο 1,
περίπτωση β’ και στην έννοια των «εµπόρων» υπάγονται τα κα-
ταστήµατα λιανικής πώλησης, άλλως τα σουπερµάρκετ. 

Με τα πολλά οµολογήσατε, κύριε Υπουργέ, ότι υπάγονται.
Μας είπατε ότι αναφέρεται ρητώς στην αιτιολογική έκθεση. Βε-
βαίως, αυτό ξέρετε ότι δεν καλύπτει το νοµοθετικό κείµενο.
Ακόµη περιµένουµε τη σχετική ρητή νοµοτεχνική βελτίωση, την
οποία στην τελευταία συνεδρίαση της επιτροπής υποσχεθήκατε. 

Οµοίως θα πρέπει να συµπεριληφθούν στους παραγωγούς
που δικαιούνται εξόφληση σε εξήντα ηµέρες και οι πρώτοι µετα-
ποιητές, για παράδειγµα οι τυροκόµοι. Η συµπερίληψη του πρώ-
του µεταποιητή στην έννοια του παραγωγού, αποτελεί στήριξη
του εισοδήµατος των κτηνοτρόφων. 

Γιατί, κύριε Υπουργέ και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το γά-
λα, για παράδειγµα, δεν πωλείται όλο νωπό. Αν ο πρώτος µετα-
ποιητής δεν έχει το ευεργέτηµα της πληρωµής του από το
σούπερ µάρκετ οµοίως σε εξήντα ηµέρες, θα πιέσει τελικά τον
παραγωγό για χαµηλότερη τιµή στην πρώτη ύλη. 

Αν δεν κλείσει, λοιπόν, το κύκλωµα της παραγωγικής, εµπορι-
κής, µεταποιητικής αλυσίδας, δεν µπορεί να είναι η ρύθµιση
προς όφελος των παραγωγών. Να γιατί η ανάγκη ενσωµάτωσης
των τυροκοµικών προϊόντων στον πίνακα προϊόντων του παρα-
δείγµατος 1, που επίσης δεσµευτήκατε ότι θα φέρετε, είναι επι-
τακτική. Αλλιώς, ένας ολόκληρος κλάδος, που αριθµεί περί τα
πεντακόσια µικρά τυροκοµεία, καθίσταται σε δυσµενή θέση, υπο-
χρεούµενος να πληρώνει την πρώτη ύλη σε εξήντα ηµέρες και
να πληρώνεται σε αβέβαιο χρόνο. 

Βεβαίως, να πω για την ιστορία, κύριε Υπουργέ, ότι στη δεύ-
τερη συνεδρίαση είπατε ότι προσθέτετε γάλα παστεριωµένο,
φέτα, τυριά, γιαούρτι, αφήνοντας ανοιχτό το θέµα των αλλαντι-
κών και του χρόνου πληρωµής της φέτας. 

Κλείνοντας την αναφορά στο άρθρο 1, κρατάω από την ακρό-
αση των φορέων αυτό που είπε ο πρόεδρος του ΣΕΒΓΑΠ, σε ό,τι
αφορά τον ορισµό του προϊόντος για τα νωπά και ευαλλοίωτα,
ότι δεν σχετίζεται µε τον ορισµό που δίνει ο Κώδικας Τροφίµων
και Ποτών και θα έπρεπε, ενδεχοµένως, να διευρυνθεί, όπως ορί-
ζει ο σχετικός κώδικας. 

Σε ό,τι αφορά στο άρθρο 2, θα πρέπει να διευκρινιστεί εάν και
κατά πόσο η εφαρµογή του νόµου θα επηρεάσει τις υφιστάµενες
συµφωνίες της συµβολαιακής γεωργίας, καθώς και τις νέες. Επί-
σης, θα πρέπει να προστεθεί ότι κάθε συµφωνία µεταξύ των
µερών που είναι αντίθετη µε τις διατάξεις του προηγούµενου
εδαφίου, θεωρείται άκυρη, εκτός αν είναι προς το συµφέρον του
παραγωγού που, σύµφωνα µε τη ratio legis, είναι και ο προστα-
τευόµενος της συγκεκριµένης νοµοθετικής ρύθµισης. Αναφέρο-
µαι, φυσικά, σε ένα ευνοϊκότερο καθεστώς των εξήντα ηµερών,
που µπορεί να είναι προκαταβολές και εξόφληση µέσα σε εξήντα
ηµέρες.

Αναφορικά µε το άρθρο 3, είναι υποχρέωση του παραγωγού
και µάλιστα επί ποινή προστίµου να κοινοποιεί ηλεκτρονικά αµελ-
λητί στην αρµόδια αρχή τα παραστατικά της πώλησης, κ.λπ..
Αυτό δηµιουργεί πρόσθετο διοικητικό φόρτο και έξοδα για τον
παραγωγό. Επίσης, θα πρέπει να διευκρινιστεί ότι η επιταγή που
αναφέρεται ως τρόπος πληρωµής οµοίως θα είναι εξήντα ηµε-
ρών. Κυρίως, όµως, η εφαρµογή του άρθρου 3 -και άρα του
νόµου- καθίσταται άνευ αντικρίσµατος, γιατί η αρµόδια αρχή απ’
ό, τι γνωρίζουµε είναι υποστελεχωµένη. Αριθµεί ελάχιστους
υπαλλήλους, κάτω από πέντε. 

Ένα τέτοιο ελεγκτικό έργο είναι απολύτως αδύνατο να υλο-
ποιηθεί, ακόµα κι αν στελεχωθεί η αρµόδια αρχή µε περισσότερο
προσωπικό.

Δεύτερον, οι τράπεζες δεν µπορούν να εντέλλονται να αποτε-
λέσουν µέρος της υποχρεωτικότητας του συστήµατος. Επιπρο-
σθέτως οι τράπεζες, που υποτίθεται ότι µε την παράγραφο 3
είναι υπεύθυνες για διασταυρώσεις και ελέγχους, µε σχετικό
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υπόµνηµά τους, κύριε Υπουργέ, µιλούν για αντινοµία και αντί-
φαση της ρύθµισης, προτείνοντας την εξαίρεσή τους από τη
συγκεκριµένη παράγραφο. Λέει η Ένωση Τραπεζών ότι διαπι-
στώνει αδυναµία και αντίφαση στην παράγραφο 1 του άρθρου 3
και στην παράγραφο 3 αυτού, καθώς ότι από τη στιγµή που η συ-
ναλλαγή γίνεται µε µετρητά κι άρα δεν είναι υποχρεωτική η εµ-
πλοκή της τράπεζας µέχρι τα 1.500 ευρώ, δεν είναι δυνατόν
µέρος µόνο των συναλλαγών και των ανεξόφλητων τιµολογίων
να ερευνάται µέσω τραπεζών. Κατά την άποψή τους ο έλεγχος
εµπρόθεσµης καταβολής θα πρέπει να γίνεται µε απ’ ευθείας
πληροφόρηση της αρµόδιας αρχής χωρίς τη διαµεσολάβησή
τους. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, σ’ αυτό που είπαµε από την αρχή. Εφόσον
οι τράπεζες δηλώνουν απρόθυµες και αµέτοχες, ποια θα είναι η
εποπτεύουσα αρχή που θα διασφαλίσει την εφαρµογή του
νόµου; 

Πάµε στο άρθρο 5 και στην υποχρεωτική επισήµανση προ-
έλευσης στο γάλα. Η Κυβέρνηση εισάγει την υποχρεωτικότητα
αναγραφής της χώρας προέλευσης του γάλακτος σε τρία στά-
δια: άµελξη, επεξεργασία, συσκευασία. Αυτό, βεβαίως, δηµιουρ-
γεί διαφορικό πλεονέκτηµα για τις ελληνικές γαλακτοβιοµηχα-
νίες, που χρησιµοποιούν ελληνικό γάλα και αποτελεί αναµφίβολα
ρύθµιση προς τη θετική κατεύθυνση. 

Οφείλουµε βεβαίως να σηµειώσουµε, κύριε Υπουργέ, ότι τα
ζητήµατα υποχρεωτικότητας σήµανσης στην αγορά γάλακτος
απασχολούν κι άλλα κράτη µέλη. Οι γαλλικές αρχές κοινοποί-
ησαν πρώτες στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή το νοµοσχέδιο για την
υποχρεωτική ένδειξη προέλευσης του γάλακτος. Ακολούθησε η
Ιταλία, η Πορτογαλία, η Λιθουανία και πρόσφατα η Ισπανία. Η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή το αξιολόγησε θετικά υπό το φως της γενικής
αρχής και των διατάξεων και έδωσε περιορισµένη χρονική διάρ-
κεια στη Γαλλία δύο ετών.

Ως γνωστόν, το σχέδιο νόµου που εισάγετε είναι µια αντιγρα-
φή του γαλλικού νόµου. Είναι ευνόητο, κύριε Υπουργέ, ότι από
τη στιγµή που η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει επιτρέψει την υποχρε-
ωτική αναγραφή στο γάλα σε άλλες χώρες, να το δώσει και στη
χώρα µας ευλόγως. Άρα, οι όποιες αναφορές σας και στην επι-
τροπή για µάχες λεβέντικες σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης νο-
µίζω, κύριε Υπουργέ, ότι περιττεύουν. 

Βέβαια την ίδια στιγµή που µε την παράγραφο 1 προασπίζετε
την ελληνικότητα του γάλακτος, µε τις παραγράφους 3 και 4 δη-
µιουργείτε αθέµιτο ανταγωνισµό στις εγχώριες επιχειρήσεις σε
σχέση µε τις ξένες. Αυτό γιατί ενώ υποχρεώνετε τις ελληνικές να
αναγράφουν προέλευσης εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης όταν ένα
από τα τρία στάδια παραγωγής είναι από χώρα εκτός Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, παραδείγµατος χάριν γάλα από τα Σκόπια που επε-
ξεργάζεται και συσκευάζεται στην Ελλάδα, οι εγχώριες βιοµη-
χανίες θα έχουν την υποχρέωση να γράψουν στο κουτί «προ-
έλευση εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης», την ίδια στιγµή που µε τη
ρήτρα αµοιβαίας αναγνώρισης του άρθρου 7 οι ξένες εταιρείες,
που διακινούν τα γαλακτοκοµικά προϊόντα τους στην Ελλάδα δεν
θα έχουν την ίδια υποχρέωση. Και ρωτώ: τελικά ποιους προστα-
τεύετε, κύριε Υπουργέ; Τις εγχώριες εταιρείες ή τις ξένες; Σε
όφελος ποιων γίνεται η σχετική ρύθµιση; 

Ερχόµαστε στο άρθρο 8. Εδώ πραγµατικά η ευρηµατικότητα
της Κυβέρνησής σας να παρουσιάζει το µαύρο άσπρο και τα
φύκια για µεταξωτές κορδέλες µας ξεπερνά. Υπό την επίφαση
της δήθεν αξιολόγησης των υπηρεσιών, κρύβετε ουσιαστικά ότι
το σχέδιο νόµου ισχύει για δυο χρόνια -αυτά που σας έδωσε,
τους τριάντα µήνες δηλαδή, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή- ως µεταβα-
τικό στάδιο. Κρύβετε δηλαδή την υπό έγκριση εφαρµογή του νο-
µοσχεδίου της επιτροπής µε δήθεν αξιολόγηση από τις υπη-
ρεσίες του Υπουργείου. 

Ερχόµαστε στο άρθρο 9. Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να κάνω
χρήση της δευτερολογίας µου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μάλι-
στα.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ. Όχι όλη. Θα χρησιµοποι-
ήσω είκοσι λεπτά. 

Στην υποχρεωτικότητα επισήµανσης καταγωγής προέλευσης
στο κρέας υπενθυµίζουµε ότι η εν λόγω επισήµανση είναι µια

πρωτοβουλία νοµοθετική υπάρχουσα και ενεργή από τον Φε-
βρουάριο του 2012, σύµφωνα µε την οποία τα κρεοπωλεία µε το
γνωστό σύστηµα «ΑΡΤΕΜΙΣ» είχαν την υποχρέωση αναγραφής
της χώρας προέλευσης στις ζυγιστικές µηχανές. Επεκτείνατε τον
συγκεκριµένο έλεγχο και στις ταµειακές µηχανές. 

Συνεχίζετε µια έτοιµη νοµοθετική πρωτοβουλία που είναι προς
τη σωστή κατεύθυνση. Αναγκαίος, όµως, όρος για να υπάρξει
αποτέλεσµα, είναι να γίνονται έλεγχοι. Η ιχνηλασιµότητα θα πρέ-
πει να γίνεται στην πηγή. Έλεγχοι στα σφαγεία, σύστηµα «ΑΡΤΕ-
ΜΙΣ» και να ολοκληρώνεται πριν το κρέας φτάσει στη ζυγιστική
και την ταµειακή µηχανή.

Υπάρχει, κύριε Υπουργέ, το µητρώο παραγωγικών µονάδων
κρεατοπαραγωγής. Υπάρχει η δυνατότητα ελέγχου των µεγάλων
και περιορισµένων σε αριθµό -και άρα, εύκολος και οικονοµικός
ο έλεγχος- χονδρεµπόρων κρέατος, που αναγράφουν τι πωλούν
και ποιας προέλευσης στους κρεοπώλες. 

Η Πανελλήνια, µάλιστα, Οµοσπονδία Κρεοπωλών διαµαρτύ-
ρετο ότι στο υπό διαβούλευση νοµοσχέδιο ο έλεγχος ξεκίνησε
από την πηγή και ξαφνικά στο παρόν νοµοσχέδιο κατέληξε µόνο
στο τελικό στάδιο. 

Σε ό,τι αφορά στην περίπτωση του τελευταίου εδαφίου της
πρώτης παραγράφου για τα λεγόµενα βοοειδή ελληνικής εκτρο-
φής άνω των πέντε µηνών –και αυτό το υποσχεθήκατε ως νοµο-
θετική βελτίωση- θα πρέπει να βγει η λέξη «µπορεί» και να ανα-
γράφεται αντί «των χωρών εκτροφής» η ένδειξη «ελληνικής εκ-
τροφής άνω των πέντε µηνών» και η αναφορά στη χώρα γέννη-
σης να απαλειφθεί. 

Προχωρώ γρήγορα µε το άρθρο 10 και πηγαίνω στην παρά-
γραφο 7. Η δυνατότητα των ΟΤΑ, κύριε Υπουργέ, να εκµισθώ-
νουν τα ιχθυοτρόφα ύδατα χωρίς δηµοπρασία στους αλιευτικούς
συνεταιρισµούς διοικητικής περιφέρειας µε απευθείας ανάθεση,
αποτελεί εξαίρεση από τις δηµόσιες συµβάσεις και παραβιάζει
την έννοια της διαύγειας.

Θα πρέπει να γίνονται µε δηµοπρασία και να δίνεται –συµφω-
νούµε- συντελεστής προτίµησης στους αλιευτικούς συνεταιρι-
σµούς. Άλλωστε, η Νέα Δηµοκρατία υποστηρίζει τις µακρο-
χρόνιες µισθώσεις µε µικρό µίσθωµα για το καλό της βιοποικιλό-
τητας, για το καλό των ίδιων των αλιευτικών συνεταιρισµών, που
σίγουροι και ήσυχοι θα µπορούν να εκµεταλλεύονται ορθώς τις
λιµνοθάλασσες για το καλό του καταναλωτή.

Ερχόµαστε στο άρθρο 12 για τη µείωση των µελών του διοι-
κητικού συµβουλίου του ΟΠΕΚΕΠΕ από ενδεκαµελές σε εννεα-
µελές. Δεν έχουµε καµµία αντίρρηση να συµβεί αυτό. Σύµφωνα,
µε την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους σηµαίνει
και εξοικονόµηση πόρων 9.600 ευρώ. 

Πάµε τώρα στο άρθρο 13. Εδώ, πράγµατι, διαφαίνεται η προ-
σπάθεια της Κυβέρνησης να ελέγξει τη συνδικαλιστική εκπρο-
σώπηση των συνεταιριστικών οργανώσεων, τόσο σε περιφερεια-
κό, όσο και σε εθνικό επίπεδο. Αν συνδέσει κανείς το εν λόγω
άρθρο µε το υπό διαβούλευση νοµοσχέδιο για τον αγροτικό συν-
δικαλισµό, θα διαπιστώσει -και µάλιστα µε την παράγραφο 1- ότι
απονέµεται απόλυτη εξουσία στον ΟΔΙΑΓΕ, που πριµοδοτείται
µάλιστα και µε 180.000 ευρώ από τον εθνικό προϋπολογισµό, για
να διαθέτει όλη τη σχολάζουσα συνεταιριστική περιουσία που
είναι υπό εκκαθάριση, κατά το δοκούν, χωρίς κριτήρια και χωρίς
διαφάνεια.

Εµείς από την πλευρά επαναδιατυπώνουµε τη θέση µας ότι ζη-
τούµε διανοµή της σχολάζουσας συνεταιριστικής περιουσίας µε
πλειοδοτικούς διαγωνισµούς από τους καλύτερους συνεταιρι-
στές, από τους πιο έµπειρους, από αυτούς που έχουν τα εχέγ-
γυα.

Επειδή µίλησα για καταστρατήγηση της πρωτοβουλίας, πραγ-
µατικά διερωτώµαι: Γιατί οι διατάξεις για τον ΟΔΙΑΓΕ είναι σε
δύο άρθρα, στο 13 που τον εισάγετε και στο 14; 

Ερχόµαστε στη µείωση…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

συνάδελφε, είχε τρία λεπτά διακοπή από τον διάλογο και θέλει
να πάρει και χρόνο από τη δευτερολογία της. Τι πρόβληµα έχετε; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεν έχουµε, κυρία Πρόεδρε, αλλά να µι-
λήσουµε και εµείς. 
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ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Έχω πάρει ήδη δύο λεπτά, κύριε συ-
νάδελφε, γιατί είχα δεκαπέντε και τρία λεπτά που µε διέκοψαν,
δεκαοκτώ. Έχω, λοιπόν, δύο λεπτά ήδη από τη δευτερολογία
µου, οπότε όσο µείνει θα δευτερολογήσω.

Για τη µείωση, λοιπόν, των µελών του ΔΣ του ΕΛΓΑ από εννιά
σε επτά που συνδέεται µε το καθεστώς της εκκαθάρισης της ΠΑ-
ΣΕΓΕΣ, κατορθώσατε, κύριε Υπουργέ, για πρώτη φορά στα χρο-
νικά –και δεν βλέπω καµµία αντίρρηση από τους συναδέλφους
της Συµπολίτευσης- να αφαιρέσετε από την εκπροσώπηση του
διοικητικού συµβουλίου του ΕΛΓΑ, ποιους; Τους κατ’ εξοχήν χρη-
µατοδότες του. Αυτοί, δηλαδή, που µε τις εισφορές τους πλη-
ρώνουν, θα είναι οι µόνοι οι οποίοι δεν θα έχουν λόγο και εκπρο-
σώπηση. Και επειδή λέτε ότι το συνδέετε µε την κατάργηση της
ΠΑΣΕΓΕΣ, η πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας ήταν σαφής και
ορισµένη από την αρχή. Ένας από τη νέα ΠΑΣΕΓΕΣ και ένας από
την ΣΑΣΟΕΕ. Να παραµείνει, λοιπόν, εννεαµελές µε την επισή-
µανση, την οποία έχουµε ήδη κάνει. 

Ερχόµαστε στο άρθρο 16 και στις καταργούµενες διατάξεις.
Καταργείτε την υποχρεωτικότητα της συµµετοχής του προέδρου
και του αντιπροέδρου των διοικητικών συµβουλίων ΕΛΓΑ και
ΟΠΕΚΕΠΕ για τη διαπίστωση απαρτίας, ρύθµιση που συνδέεται
προφανώς µε την αδυναµία λειτουργίας του µητρώου στελεχών
της Κυβέρνησης, από το οποίο υποτίθεται ότι πρέπει να προκύ-
ψουν πρόεδροι και αντιπρόεδροι. 

(Στο σηµείο κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
της κυρίας Βουλευτού)

Θέλω να πω επιπροσθέτως ότι στο Παράρτηµα 1 ο όρος «αλι-
εύµατα» θα έπρεπε να αναφέρεται ως «προϊόντα αλιείας και υδα-
τοκαλλιέργειας», γιατί αποκλείετε έτσι προϊόντα της υδατοκαλ-
λιέργειας πολύ σηµαντικά για την εθνική οικονοµία, όπως τσι-
πούρα, λαβράκια, µύδια.

Κλείνοντας, δεν µπορώ να µην αναφερθώ στη χθεσινή οµιλία
και παρουσία του Πρωθυπουργού στη Λάρισα, όπου πραγµατικά
είδαµε µια επανάληψη της διαστροφής της πραγµατικότητας και
το µαύρο-άσπρο σε σχέση µε το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και για το δήθεν σχέδιο προγραµµατικής και παραγωγικής
ανασυγκρότησης. 

Θέλω να πω, κύριε Υπουργέ, ότι τα 3 δισεκατοµµύρια, που µε
ποµπώδη τρόπο ανέφερε ο Πρωθυπουργός θα πρέπει να αφο-
ρούν, όχι προκηρύξεις, αλλά πληρωµές και έργα στην πραγµα-

τική οικονοµία. Σ’ αυτά είσαστε τέσσερις µονάδες χαµηλότερα
από τον κοινοτικό µέσο όρο, µόλις στο 18% και αυτές οι απορ-
ροφήσεις αφορούν απορροφήσεις του προηγούµενου προγράµ-
µατος, ανειληµµένες υποχρεώσεις που «φορτώνετε» στο τρέχον
πρόγραµµα και γνωστές επιδοµατικές πολιτικές. 

Είχε το θράσος, βεβαίως, ο Πρωθυπουργός να µιλήσει και για
τους νέους αγρότες. Ποιος; Ο Πρωθυπουργός, που µε τις πολι-
τικές σας έχει αφήσει τρεις χιλιάδες διακόσιους επιλαχόντες
νέους αγρότες εκτός προγράµµατος, ο Πρωθυπουργός, που κα-
τήργησε την ηλικιακή ανανέωση του προγράµµατος αγροτικής
ανάπτυξης…

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Δεν αναφέρεται στο νοµοσχέδιο, κυρία
Πρόεδρε.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Θα πω αυτά που κρίνω, κυρία συνά-
δελφε. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Έχετε µιλήσει ήδη είκοσι λεπτά.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Προσπαθείτε να βρείτε αφήγηµα. Το

µόνο που έχετε βρει είναι, δυστυχώς για εσάς, παραµύθι που δεν
πουλά.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Θα µας κάνετε και υπόδειξη τι θα λέµε; Έλεος!
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Όχι, βέβαια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρία

Αραµπατζή, δυστυχώς όµως, σας έµεινε ενάµισι λεπτό για τη
δευτερολογία σας. Γράφω δυο λεπτά, για να µη µετράµε.

Θα δώσω τον λόγο στον Υπουργό, για να κάνει νοµοτεχνικές
βελτιώσεις.

Κύριε Αποστόλου, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Δεν θέλω να διακόψω τη ροή της συζήτησης, απ-
λώς αυτά που συζητήσαµε ουσιαστικά στην επιτροπή και ήταν
δεσµεύσεις όσον αφορά τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις τα κατα-
θέτω στα Πρακτικά και θα σας διανεµηθούν. Εάν στην πορεία,
υπάρξουν ερωτήµατα ή τοποθετούµενος εγώ, θα αναφερθώ και
σε θέµατα που είναι σχετικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Ευάγγελος Αποστόλου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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520 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Παρα-
καλώ να διανεµηθούν και στους κυρίους συναδέλφους.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Εµείς δεν το ρωτήσαµε µε κακή
πρόθεση, κύριε Υπουργέ, χρηστική ερώτηση ήταν.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο, που πραγµατικά
είναι σταθµός για τον αγροτικό χώρο και να µη µπει σε άλλου εί-
δους διαδικασίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ.
Τζελέπης από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη έχει τον λόγο για
δεκαπέντε λεπτά.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Βλέπω, όµως, ότι πέρα από τα δεκαπέντε λεπτά µιλάµε όσο

θέλουµε και καλά κάνουµε. Ελεύθερο είναι το Βήµα.
Κύριε Υπουργέ, παίρνοντας αφορµή από τις επίκαιρες ερωτή-

σεις, που έγιναν προηγουµένως, θα ξεκινήσω σε σχέση µε το
αναπτυξιακό συνέδριο στη Λάρισα, ένα συνέδριο που ήταν άσ-
κηση δηµοσίων σχέσεων και εξωραϊσµού της πραγµατικότητας
ιδιαίτερα στον αγροτικό τοµέα. 

Όσο και να σας περιφρουρούσαν δέκα διµοιρίες ΜΑΤ για να
κάνετε αυτόν τον διάλογο, δεν θα γλιτώσετε, δυστυχώς για εσάς,
από την κατακραυγή και το µένος του αγροτικού κόσµου. Σας
έχω πει επανειληµµένα ότι οι πολιτικές, που εφαρµόσατε σ’ αυτά
τα τρία σχεδόν χρόνια διακυβέρνησή σας είναι το καταστροφικό
roundup για την αγροτική παραγωγή και το αγροτικό εισόδηµα. 

Και επειδή τώρα τελευταία ακούµε πολλά για αγρότες του κα-
ναπέ και θα πρέπει να εξηγήσετε τι εννοείτε µε αυτό, θα σας πω
ότι οι πολιτικές σας οδηγούν εκεί τον αγρότη. Γιατί κανέναν
αγρότη, ο οποίος θα µπει να παράξει, να καλλιεργήσει τα χωρά-
φια του, µε τη φοροεισπρακτική λογική σας και τη φοροµπηχτική
πολιτική που επιβάλατε στο αγροτικό εισόδηµα δεν τον συµφέρει
να καλλιεργήσει. Θα αφήσουν όλοι τα χωράφια τους στην αγρα-
νάπαυση, µε αποτέλεσµα τη µείωση της αγροτικής παραγωγής
και ό,τι σηµαίνει αυτό. Έστω και την τελευταία στιγµή, αλλάξτε
ρότα. 

Όσο για το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης, για την απορ-
ρόφησή του έχουν ακουστεί πολλά. Λέτε, όµως, κάτι άλλο τώρα,
ενδεχοµένως για να προλάβετε την πιθανή -όπως εσείς βλέπετε-
αποτυχία σας στις διαπραγµατεύσεις για το νέο Πρόγραµµα
Αγροτικής Ανάπτυξης, που ξεκινάει το 2020 και για το οποίο θα
µπείτε σε λίγο σε διαπραγµατεύσεις. 

Σας ακούω να λέτε επανειληµµένα ότι: «Ξέρετε, οι Ευρωπαίοι
παίρνουν λιγότερα. Παίρνουν περίπου 26 ευρώ το στρέµµα. Ενώ
εδώ παίρνουµε πολλά. Παίρνουµε περίπου 52 ευρώ, 53 ευρώ το
στρέµµα, ως Έλληνες αγρότες παραγωγοί». Θα σας θυµίσω ότι
αυτές τις συµφωνίες τις πέτυχαν οι κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ διαχρο-
νικά και αυτά τα χρήµατα που διαχειρίζεστε σήµερα. 

Λέτε ότι «Ξέρετε είναι το Brexit τώρα και µάλλον τα κονδύλια
θα µειωθούν. Δεν θα είναι αυτά τα 20 δισεκατοµµύρια ευρώ το
2020, που στην επταετία πήραν 14 δισεκατοµµύρια ευρώ οι Έλ-
ληνες αγρότες». 

Κοιτάξτε να δείτε, κύριε Υπουργέ, συµφωνία αποτυχίας, όπως
κάνατε µε τη φέτα, µην φέρετε για το Πρόγραµµα Αγροτικής
Ανάπτυξης από τις διαπραγµατεύσεις που κάνετε τώρα. Και τότε
όταν γίνονταν αυτές οι διαπραγµατεύσεις, είχαµε διεύρυνση της
ευρωπαϊκής κοινότητας µε τέσσερα επιπλέον κράτη-µέλη. Δεν
µπορεί, λοιπόν, να ετοιµάζετε εκ προοιµίου τη µείωση των κον-
δυλίων για το νέο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης. 

Και θα έρθω τώρα και στο εξής, επειδή ακούγονται πολλά για
το πόσα νοµοθετήµατα φέρνετε. Κοιτάξτε να δείτε, στα τρία χρό-
νια καλύτερα να µην φέρνατε κανένα. Δυστυχώς, όµως, για εσάς,
άλλα Υπουργεία φέρνουν τέτοια νοµοθετήµατα, που είναι εις
βάρος του αγροτικού εισοδήµατος, είτε µε την αύξηση της φο-
ρολογίας είτε µεταρρύθµιση την αύξηση των εισφορών, που κα-
ταστρέφουν την αγροτική παραγωγή. 

Το παρόν νοµοσχέδιο για τη διακίνηση και εµπορία των ευπα-
θών προϊόντων, της σήµανσης του γάλακτος και τους κρέατος
είναι οµολογουµένως ένα νοµοσχέδιο που προσπαθεί να αγγίξει
τα κακώς κείµενα στην εµπορία και πληρωµή των ευπαθών αγρο-
τικών προϊόντων και στη σήµανση στο γάλα και στο κρέας. Εγώ
λέω ότι η πρόθεσή σας είναι να µπορέσετε να δώσετε µια λύση

σήµερα σε ένα πρόβληµα, το οποίο υπάρχει διαχρονικά. 
Έχουµε την εµπειρία και από προηγούµενα νοµοθετήµατα και

θα έπρεπε αυτά να τα συγκεράσουµε και να κάνουµε ένα νοµο-
σχέδιο, το οποίο να µπορέσει να επιτελέσει τον σκοπό για τον
οποίο έρχεται στη Βουλή. 

Σε σχέση µε τη διακίνηση και εµπορία των ευπαθών αγροτικών
προϊόντων, ξεκινάτε, κύριε Υπουργέ, από το ποιος είναι ο έµπο-
ρος και πώς χαρακτηρίζεται ως έµπορος αγροτικών προϊόντων.
Υπήρξε το 2011 νοµοθέτηση για το ποιος θεωρείται έµπορος,
ποια διαδικασία πρέπει να ακολουθήσει για να εγγραφεί στο Μη-
τρώο Εµπόρων Αγροτικών Προϊόντων, που θεσµοθετήθηκε τότε,
για να το παρακολουθεί το Υπουργείο Γεωργίας. Ναι, δεν εφαρ-
µόστηκε στο απόλυτο µετέπειτα και µέχρι και σήµερα. 

Έρχεστε εσείς σήµερα και λέτε ότι έµπορος είναι όποιος γρα-
φεί στο Μητρώο Εµπόρων Αγροτικών Προϊόντων. Αφού τέσσερα,
πέντε χρόνια δεν εφαρµόστηκε. Ποιος εγγυάται ότι τώρα θα λει-
τουργήσει; Και µάλιστα, χωρίς να έχουν καµµία εξασφάλιση απέ-
ναντι στον έµπορο οι αγρότες. Δεν προβλέπεται να έχει, του-
λάχιστον, κατατεθειµένες εγγυητικές επιστολές, για να φανεί
ποιος είναι αυτός ο έµπορος τέλος πάντων που βγαίνει και παίρ-
νει εκατοµµύρια αγροτικών προϊόντων; Έχει από πίσω περιουσία;
Έχει έστω αποθήκες; Τι έχει αυτός; Τίποτε. 

Και µάλιστα, βγάζετε από µέσα και το τελευταίο που υπήρχε,
ότι έπρεπε επιτέλους αυτός ο έµπορος, που λέει ότι παίρνει την
περιουσία του Έλληνα αγρότη να την εµπορευτεί -γιατί ξέρετε
την πρακτική των ανοιχτών τιµών-, να πάρει ένα πιστοποιητικό
από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης ότι είναι έµπορος αγρο-
τικών προϊόντων. Το καταργείτε κι αυτό. Δεν είναι ότι θα γράφον-
ται κι εκεί. Όποιος θέλει θα έρχεται και θα λέει «είµαι έµπορος
αγροτικών προϊόντων». Ποιες εξασφαλίσεις; Πώς εξασφαλίζετε
τον αγρότη; Ξεκινάµε, δηλαδή, από την αρχή λάθος.

Και πάµε τώρα στην εµπορική συναλλαγή. Όταν µε τον ν.4152/
13 προσαρµόστηκε η εθνική νοµοθεσία στην ευρωπαϊκή οδηγία
7/2011 προβλεπόταν πληρωµή σε τριάντα µέρες, έρχεστε τώρα
και λέτε εξήντα µέρες. Εγώ θα κατανοήσω. Εξήντα µέρες λόγω
των capital controls, των δικών σας capital controls. Ρωτάτε,
όµως, τον παραγωγό, ο οποίος τρεις µήνες θα κάνει να καλλιερ-
γήσει για να παράξει ντοµάτα, να περιµένει άλλους δύο µήνες
για να πληρωθεί; Δεν θα έπρεπε να υπάρξει ένας διαχωρισµός
των προϊόντων, ούτως ώστε κάποια προϊόντα να πληρωθούν σε
τριάντα µέρες; Ή να υπάρξει µια δέσµευση στο νοµοσχέδιο ότι
από τη στιγµή, που θα καταργηθούν τα capital controls, να επα-
νέλθει η πληρωµή σε τριάντα µέρες. Εξήντα µέρες για πολλά
αγροτικά προϊόντα, όπου θα µπουν ξανά  σε δεύτερη παραγωγή,
είναι µεγάλο χρονικό διάστηµα. Θα πρέπει να το δούµε.

Όσον αφορά τις κυρώσεις, κύριε Υπουργέ, εγώ συµφωνώ για
τα ποσά. Αλλά για ποιον λόγο να χρειάζονται είτε την έγκριση
του προϊσταµένου µέχρι ένα ορισµένο ποσό είτε για τα µεγάλα
πρόστιµα την έγκριση του Υπουργού; Αυτά θα πρέπει να λειτουρ-
γούν αυτοµατοποιηµένα. Ό,τι προβλέπει ο νόµος. Δεν χρειάζον-
ται εγκρίσεις ούτε του προϊσταµένου του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης ούτε του Υπουργού. Γιατί µπαίνουν αυτά τα παρά-
θυρα;

Λέµε τώρα για τον αγρότη. Για να λειτουργήσει αυτό το σύ-
στηµα, ο αγρότης θα πρέπει αµελλητί, λέει, να καταθέτει ηλε-
κτρονικά το τιµολόγιο στην αρµόδια αρχή που θα γίνει, για να
ακολουθηθεί η περαιτέρω διαδικασία ηλεκτρονικά, µετά αυτό να
µεταβιβαστεί στις τράπεζες και οι τράπεζες να ελέγξουν τα εκα-
τοµµύρια τιµολόγια για να δουν ποια δεν πληρώθηκαν. Έχετε την
άποψη ότι πολλοί αγρότες µπορούν να το κάνουν αυτό; Ξέρετε
πολύ καλά ότι τα συνεταιριστικά σχήµατα και οι οµάδες παρα-
γωγών δεν έχουν λειτουργήσει ακόµα. Όσοι είναι συνεταιρισµέ-
νοι αγρότες που θα υπάρχουν, θα µπορέσουν να προσφύγουν
και ούτως ώστε ηλεκτρονικά να κάνουν την ενηµέρωση αυτή.
Άρα έχουµε ένα πρόβληµα κι εδώ και βλέπουµε ότι δυσχεραίνε-
ται όλο αυτό το σύστηµα να λειτουργήσει. Δεν θα λειτουργήσει
αυτό, κύριε Υπουργέ, όσο και καλή πρόθεση να έχετε. Εµείς θα
συµφωνήσουµε, θα σας το πω από τώρα. Κάτι θα καλυτερεύσει
στην όλη διαδικασία, αλλά δυστυχώς δηµιουργείται ένα γραφει-
οκρατικό χάος. Μάλιστα, αν ο αγρότης, λέει, δεν καταθέσει το
τιµολόγιο, θα έχει 5% πρόστιµο επί της αξίας του τιµολογίου.
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Σε σχέση µε τις τράπεζες, είστε σίγουρος ότι οι τράπεζες θα
διεκπεραιώσουν αυτό το έργο; Είστε σίγουρος ότι µπορούν να
το πράξουν, να παρακολουθήσουν αυτά τα τιµολόγια πόσα πλη-
ρώθηκαν ή όχι; Σας έχω πει, κύριε Υπουργέ, ότι θα µπορούσε να
ακολουθηθεί πιο εύκολος τρόπος, µε µία ηλεκτρονική πλατφόρ-
µα στο Υπουργείο, όπου θα µπορούσε ο αγρότης που δεν έχει
πληρωθεί να καταθέσει εκεί το ανεξόφλητο τιµολόγιο κι αυτό το
τιµολόγιο να ακολουθήσει τη διαδικασία που πρέπει να ακολου-
θηθεί, του ελέγχου, των κυρώσεων, των ποινών απέναντι στον
έµπορο κι όλα τα συνακόλουθα.

Πολλά ερωτηµατικά σε σχέση αν θα λειτουργήσει όλο αυτό το
σύστηµα για την εµπορία και διακίνηση, για τον χρόνο πληρωµής
των ευπαθών αγροτικών προϊόντων.

Να πάµε τώρα σε ένα σηµαντικό θέµα, σε σχέση µε τη σή-
µανση στο γάλα. Είναι σηµαντικό, γιατί πραγµατικά αφορά έναν
κλάδο του αγροτικού τοµέα, την κτηνοτροφία. Μάλιστα, ενδια-
φέρει άµεσα και τους καταναλωτές για το πώς θα εξασφαλιστεί
να έχουν ποιοτικό γάλα. Είναι σηµαντικό και για το εθνικό µας
προϊόν, τη φέτα, το πώς εκεί θα εξασφαλίσουµε τη διακίνηση και
εµπορία γάλατος, τη µεταποίηση, την τυποποίηση και τις εξαγω-
γές.

Χώρα προέλευσης: Ελλάδα, όταν εδώ αρµέγεται, εδώ επεξερ-
γάζεται και συσκευάζεται. Χώρα προέλευσης: Ευρωπαϊκή Ένω-
ση, όταν ένα από αυτά τα τρία δεν γίνεται στη χώρα. 

Η ίδια βιοµηχανία, ελληνική βιοµηχανία, όταν παίρνει ένα
µέρος γάλακτος από τους Έλληνες παραγωγούς, το οποίο, ό-
µως, δεν την φτάνει, είτε για το φρέσκο, είτε για το γιαούρτι, είτε
για το τυρί, κάνει εισαγωγή. Πώς θα ξεχωρίσει ο καταναλωτής ή
οι υπηρεσίες πού χρησιµοποίησε το ελληνικό γάλα και πού το ει-
σαγόµενο; Έχουµε οργανωµένες ηλεκτρονικά υπηρεσίες, µε ισο-
ζύγια, για να παρακολουθούν σε κάθε µεταποιητική ή µεγάλη
βιοµηχανία το τι γίνεται; Όχι. Άρα και εδώ υπάρχει πρόβληµα σε
σχέση µε την εφαρµογή του συγκεκριµένου. 

Έχω τονίσει από την αρχή ότι αυτό που ξεκαθαρίζει το θέµα,
είναι η χώρα αρµέγµατος. Εκεί ξέρει ο καθείς από πού είναι αυτό
το γάλα. Τώρα εδώ τα µπερδεύουµε. Θα το δούµε. 

Όσον αφορά τη διακίνηση και εµπορία του κρέατος είναι πολ-
λοί οι πειρασµοί, γιατί είναι µεγάλα τα κέρδη, στο να µπουν οι
διακινητές, οι εισαγωγές και µετέπειτα να «βαπτίσουν» µέσω των
ελληνοποιήσεων το εισαγόµενο κρέας ελληνικό και να διοχετευ-
τεί στην αγορά. 

Τι κάνετε εδώ τώρα; Τι αλλάζουµε τώρα, δηλαδή; Έχουµε από
το 2008 χώρα εκτροφής µέσω της ζυγιστικής µηχανής, τόπο
σφαγής και προέλευσης του κρέατος. Κρίνατε τώρα εσείς ότι
δεν σταµάτησαν οι ελληνοποιήσεις µέσω της ζυγιστικής µηχανής
και λέτε ότι το πρόβληµα τώρα είναι παράλληλα µε την ζυγιστική
µηχανή να βάλουµε και την ταµειακή µηχανή, που εκδίδει τη φο-
ρολογική απόδειξη τιµήµατος του κρέατος. Δηλαδή, εστιάζετε
και εντοπίζετε τις ελληνοποιήσεις των εισαγοµένων κρεάτων, αµ-
φιβόλου ποιότητας σε σχέση µε τα ελληνικά, µόνο στο κρεοπω-
λείο. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Και στον καταναλωτή. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι. Και στον καταναλωτή. 
Αυτό είναι το πρόβληµα; Όταν δεν σταµατήσανε οι ελληνοποι-

ήσεις µε τη ζυγιστική µηχανή, όπου αναγράφονταν όλα αυτά, θα
σταµατήσουν τώρα µε την ταµειακή µηχανή; Όχι, κύριε Υπουργέ.
Εδώ θα πρέπει να υπάρξει παρέµβαση σε όλη τη διακίνηση και
τη διαδροµή του κρέατος από τον στάβλο στο πιάτο. Μέχρι εκεί.
Σε όλη τη διαδροµή! 

Εδώ τι έχουµε σήµερα; Αλληλοκαλυπτόµενες υπηρεσίες. Έ-
χουµε την Αρµόδια Αρχή Κτηνιατρικής, που ελέγχει κεντρικά από
το Υπουργείο Γεωργίας. Έχουµε περιφερειακά τις ΔΑΟΚ, για να
κάνουν τους ελέγχους και έχουµε τον ΕΛΓΟ «ΔΗΜΗΤΡΑ», για να
παρακολουθεί µέσω του  συστήµατος «ΑΡΤΕΜΙΣ» αυτή τη διακί-
νηση. 

Βγήκε άκρη µέχρι σήµερα µε αυτό το σύστηµα, όπως ήταν
στηµένο, για να σταµατήσουν οι ελληνοποιήσεις; Όχι. Κάνατε
καµµιά παρέµβαση σε αυτό το  σύστηµα, όπως ήταν στηµένο;
Όχι. 

Άρα το µόνο που θα γίνει είναι ότι θα επιβαρυνθούν οι κρεο-

πώλες που θα πάρουν ξανά και ταµειακές µηχανές που να ανα-
γράφουν αυτά τα στοιχεία -ήδη παλιότερα επιβαρύνθηκαν για να
έχουν ζυγιστικές µηχανές- και νοµίζουµε ότι έτσι λύσαµε το πρό-
βληµα.

Από την άλλη µεριά, εγώ σας ρωτώ: Είναι το κρέας η βιτρίνα.
Έχετε εµπειρία. Όλοι µπαίνουν να ψωνίσουν και λέει ο κατανα-
λωτής: «Θέλω αυτό το κοµµάτι». Ποια αναγνωρισιµότητα έχει;
Ξέρει; Η αναγνωρισιµότητα θα πρέπει να προϋπάρχει έναντι της
ζυγιστικής και της ταµειακής µηχανής, κάτι το οποίο δεν προβλέ-
πεται καν, δηλαδή η αναγνωρισιµότητα και η ποιότητα του κρέ-
ατος ανά είδος. Δεν τα αγγίζουµε αυτά.

Σε σχέση µε τα υπόλοιπα, θα ήθελα να πω για τη µείωση των
διοικητικών συµβουλίων του ΟΠΕΚΕΠΕ και του ΕΛΓΑ, όπου βγά-
ζετε από µέσα τους αγρότες.

Κύριε Υπουργέ, εσείς που κόπτεσθαι και λέτε ότι είστε υπε-
ρευαίσθητος σήµερα για τον αγρότη, για την αγροτική παρα-
γωγή, για το εισόδηµα, θα έπρεπε να ξέρετε ότι όταν ο αγρότης
συµµετέχει στα διοικητικά συµβούλια, µεταφέρει τα προβλήµατα
που βιώνει καθηµερινά και εκεί, σε σύνδεση µε τους τεχνοκρά-
τες, που ορίζονται στα διοικητικά συµβούλια, µπορεί να βγει το
καλύτερο αποτέλεσµα.

Εγώ σας ρωτώ: Για ποιον λόγο βγάζετε τους αγρότες; Ποιο
ήταν το κίνητρό σας; Ακόµα και στον ΟΠΕΚΕΠΕ το κάνετε. Λέω
«ακόµα και στον ΟΠΕΚΕΠΕ», γιατί εκεί δεν συνεισφέρουν οι
αγρότες, αλλά λειτουργεί ο ΟΠΕΚΕΠΕ µε τα χρήµατα από τα ευ-
ρωπαϊκά κονδύλια, που είναι των αγροτών και εκείνα.

Θα σας πω για τον ΕΛΓΑ τώρα. Όχι µόνο δεν πληρώνει ένα
ευρώ για τη λειτουργία του ΕΛΓΑ το κράτος, βγάζετε και από
µέσα τους αγρότες. Τους χρωστάτε και τα 70 εκατοµµύρια που
πήρατε πέρσι να τα κάνετε repos στην Τράπεζα της Ελλάδος και
δεν τα επιστρέψατε ακόµη. Λεφτά των αγροτών είναι. Γιατί τα
κρατάτε και αργούν οι αποζηµιώσεις και δεν µπορούν να γίνουν
ούτε καν οι εκτιµήσεις;

Σας καταθέσαµε και µία τροπολογία για να αλλάξετε τον
τρόπο πληρωµής των εκτιµητών, να µη δυσχεραίνονται οι εκτι-
µήσεις, γιατί από την άλλη πλευρά υπάρχουν δηµοσιεύµατα του
Προέδρου του ΕΛΓΑ σύµφωνα µε τα οποία το κόστος µε τον
τρόπο που εφαρµόζουν τώρα, διπλασιάστηκε για τις εκτιµήσεις.
Ποια θέση παίρνετε εσείς;

Σε σχέση µε τον περιβόητο οργανισµό που θέλετε να στήσετε,
τον ΟΔΙΑΓΕ, όπου εκεί θέλετε να πάρετε την περιουσία, το προ-
σπαθήσατε αυτό µε τον νόµο περί συνεταιρισµών, τον ν.4384/
2016. Το καταλάβατε και το πήρατε πίσω ότι είναι αντισυνταγµα-
τικό. 

Εσείς που λέτε σήµερα όλοι για το συνεταιριστικό κίνηµα και
χύνετε κροκοδείλια δάκρυα και θυµάστε τις συνεταιριστικές
αρχές, είτε του Μάντσεστερ είτε των Αµπελακίων που λέγατε
προχθές της Λάρισας, την αυτονοµία του συνεταιριστικού κινή-
µατος, του συνεταιρισµού, τη δυνατότητα να αποφασίζουν τα
µέλη του, γιατί την αφαιρείτε; Γιατί παίρνετε την περιουσία των
Ελλήνων αγροτών, που για χρόνια δηµιουργήθηκε, σε έναν κρα-
τικό οργανισµό που θα διορίζετε εσείς τα διοικητικά συµβούλια
και, µάλιστα, ανοίγετε και κερκόπορτα; Δεν λέτε ότι αυτά θα πάνε
µόνο σε άλλους συνεταιρισµούς. Λέτε επί λέξει ότι θα πάνε και
σε άλλες οµοειδείς δράσεις σε σχέση µε τον αγροτικό χώρο, δη-
λαδή ιδιώτες. Επιµένουµε και πάλι αυτό να το πάρετε πίσω. 

Λέτε ότι παράλληλα µε τον νόµο…
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Έλεος, πραγµατικά! Πού τα είδατε αυτά; Ανα-
φέρετε έστω και µία παράγραφο που να αναφέρει αυτά τα πράγ-
µατα.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Θα σας τα πω κατ’ άρθρον. Ναι, τα λέει,
εκτός αν δεν διαβάσατε εσείς το νοµοσχέδιό σας.

Δεν εξηγείται αλλιώς να έχετε τώρα αντίρρηση. Χαίροµαι γι’
αυτό που βάλατε, γιατί εάν το διαβάσετε έστω και τώρα, θα το
πάρετε πίσω. Θα σας το αναλύσω αυτό στη δευτερολογία µου.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν υ-

πάρχει δευτερολογία. Τα τελειώσατε όλα, κύριε Τζελέπη. 
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να πω µόνο ότι καταθέσαµε µία τροπολογία, κύριε
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Υπουργέ, για την ευθύνη των διοικήσεων των συνεταιριστικών
οργανώσεων, που έχουν τεθεί σε εκκαθάριση ή έχουν τεθεί σε
πτώχευση. 

Ξέρετε ότι αυτό είναι ένα θέµα πολλών χρόνων και ταλανίζει
πάρα πολύ κόσµο. Διοικήσεις σε συνεταιριστικές οργανώσεις και
ενώσεις, που δεν έκαναν καµία πράξη διαχείρισης, αλλά επειδή
ο συνεταιρισµός που αναλάµβαναν είχε χρέη στο δηµόσιο, είτε
στο ΙΚΑ είτε στην εφορία, τους δεσµεύτηκαν οι περιουσίες, δεν
έχουν ασφαλιστικές και φορολογικές ενηµερότητες και δεν µπο-
ρούν να λειτουργήσουν, γιατί οι οργανώσεις τους µπήκαν σε εκ-
καθάριση. Ενώ οι οργανώσεις τους έχουν περιουσιακά στοιχεία
που όταν θα ολοκληρωθεί η εκκαθάριση θα είναι πολλαπλά σε
σχέση µε τις υποχρεώσεις που έχουν οι συνεταιρισµοί, συνεχί-
ζετε να τους κρατάτε οµήρους όλους αυτούς, αντί επιτέλους να
δώσετε µία λύση. 

Μη βιαστεί κάποιος να πει ότι πάµε να καλύψουµε τα λαµόγια.
Δεν µιλάµε για τις περιπτώσεις που υπάρχουν ποινικές ευθύνες
ή είναι στα δικαστήρια για διαχειριστικές πράξεις οι συνεταιρι-
στές. Μιλάµε για τις περιπτώσεις που δεν υπάρχουν εκκρεµείς
δίκες και ποινικές ευθύνες. 

Θα ζητούσα και από τα υπόλοιπα κόµµατα να τοποθετηθούν
πάνω σε αυτή την τροπολογία που κατέθεσε η Δηµοκρατική Συµ-
παράταξη, εάν συµφωνούν ή όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Τζελέπη, έχετε υπερβεί και τη δευτερολογία σας!

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Ως προς το νοµοσχέδιο, παρ’ όλα τα προβλήµατα που έχει και

προανέφερα, επί της αρχής εµείς θα συµφωνήσουµε. 
Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Πριν

παραπονιόσασταν για την κ. Αραµπατζή, που ήταν µέσα στον
χρόνο. Τώρα τι συµβαίνει;

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Εγώ παραπονέθηκα; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ναι, βέ-

βαια! Φωνάζατε να τη σταµατήσω. 
Σας παρακαλώ, κύριοι, κάνετε µία διαχείριση του χρόνου εδώ!
Τον λόγο έχει ο κ. Σαχινίδης από τη Χρυσή Αυγή, για δεκα-

πέντε λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύρια Πρόεδρε. 
Μετά από όλα όσα είδαµε τις τελευταίες ηµέρες, βλέπουµε να

συµφωνούν διαφωνώντας. 
Με το παρόν σχέδιο νόµου ισχυρίζεστε, κύριε Υπουργέ, ότι έρ-

χεστε να προστατέψετε αφενός τον Έλληνα παραγωγό, ο οποίος
παράγει ευαλλοίωτα και νωπά προϊόντα, ορίζοντας µέγιστο χρο-
νικό διάστηµα πληρωµής της παραγωγής τις εξήντα ηµέρες και
αφετέρου τον τελικό καταναλωτή, µέσω της θεσµοθέτησης της
υποχρεωτικής αναγραφής της χώρας παραγωγής στα προϊόντα
ζωικής προέλευσης, δηλαδή το γάλα και το κρέας. 

Τα προαναφερόµενα σαφώς και είναι οι επιθυµητοί στόχοι.
Ωστόσο, από την ανάλυση του παρόντος σχεδίου νόµου, την
ακρόαση των φορέων και την κατ’ άρθρο συζήτηση στις επιτρο-
πές, προκύπτει ότι το παρόν νοµοσχέδιο είναι ελλιπές σε πολλά
σηµεία και πρωτίστως δεν λύνει το χρονίζον πρόβληµα του πρω-
τογενούς τοµέα της χώρας, που θα έπρεπε να είναι ο βασικός
πυλώνας της µελλοντικής ανάπτυξης της εθνικής µας οικονο-
µίας. 

Στους ίδιους τους ορισµούς του νοµοσχεδίου δεν ξεκαθαρί-
ζονται µονοσήµαντα οι ιδιότητες του παραγωγού και του εµπό-
ρου ή συνδυαστικά µεταξύ τους, πράγµα που ενδέχεται, όπως
σας αναφέραµε και στις επιτροπές, να δηµιουργήσει σύγχυση
ως προς την αντιµετώπιση ορισµένων κατηγοριών επαγγελµα-
τιών. Για παράδειγµα, οι αγροτικοί συνεταιρισµοί, άλλοτε θα αν-
τιµετωπίζονται ως παραγωγοί και άλλοτε ως έµποροι. 

Ο ορισµός του µέγιστου χρονικού διαστήµατος εξόφλησης
παραγωγού από τον έµπορο στις εξήντα ηµέρες από την έκδοση
του σχετικού τιµολογίου σίγουρα ευνοεί αρκετούς παραγωγούς,
που µέχρι σήµερα περίµεναν µήνες για την εξόφληση των προ-
ϊόντων που παρέδιδαν στους εµπόρους.

Όµως, αποτελεί και ένα είδος αδικίας –θα λέγαµε- για τους µι-

κρούς συνήθως παραγωγούς, οι οποίοι καλλιεργούν προϊόντα
σύντοµης ωρίµανσης, όπως είναι οι ντοµάτες –αναφερθήκαµε σε
αυτά και στην επιτροπή- οι οποίοι ενώ αναµένουν τη συγκοµιδή
των προϊόντων τους σε πολύ µικρό χρονικό διάστηµα, της τά-
ξεως των δυο µε πέντε µηνών, θα πρέπει να αναµένουν την εξό-
φλησή τους άλλους δύο µήνες, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για τη
ρευστότητα. 

Επίσης, δεν µπορούµε να αντιληφθούµε το όριο των εξήντα
ηµερών, όταν σε πολλές χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης ήδη
έχει θεσµοθετηθεί πιο στενό χρονικό περιθώριο εξόφλησης των
παραγωγών. 

Θα σας αναφέρουµε ενδεικτικά ότι στην Ιταλία, στην Ισπανία,
στη Γαλλία και το Βέλγιο ισχύει για τα ευπαθή προϊόντα η εξό-
φληση εντός τριάντα ηµερών. 

Θα πρέπει, κατά τη γνώµη µας, να αυστηροποιηθεί και άλλο
το νοµοθετικό πλαίσιο της εξόφλησης των παραγόµενων προϊόν-
των, όχι, όµως, µόνο για µεταποιητές και εµπόρους, αλλά και για
τους τελικούς εµπορικούς αποδέκτες, δηλαδή τα καταστήµατα
λιανικής πώλησης και κυρίως τις µεγάλες αλυσίδες σουπερµάρ-
κετ, που γνωρίζουµε όλοι µας ότι πληρώνουν σε χρόνους που,
δυστυχώς, αγγίζουν τις εκατόν είκοσι ηµέρες και σε κάποιες πε-
ριπτώσεις φθάνουν µέχρι και το ένα έτος στις επιταγές. 

Διαφορετικά, θα συνεχίσει να µετακυλίεται αυτή η καθυστέ-
ρηση µέσω των εµπόρων και µεσαζόντων στους παραγωγούς,
όσους νόµους και να ψηφίσετε. 

Φυσικά, για εµάς, για τον Λαϊκό Σύνδεσµο-Χρυσή Αυγή, η ορ-
θότερη λύση θα ήταν η πλήρης και ολοσχερής εξάλειψη των φαι-
νοµένων καθυστέρησης πληρωµών και αισχροκέρδειας εµπόρων
και µεσαζόντων, ώστε να επωφεληθεί ο καταναλωτής και ο πα-
ραγωγός µε την απευθείας τροφοδοσία όλης της αγοράς µέσω
των τοπικών αγροτικών συνεταιρισµών. Έτσι και ο παραγωγός
θα επωφελείται, αφού θα πληρώνεται έγκαιρα και στην τιµή που
θα του εξασφαλίζει ένα αξιοπρεπές εισόδηµα, αλλά και ο κατα-
ναλωτής λόγω χαµηλότερων τιµών στα προϊόντα, καθώς θα κλεί-
σει η ψαλίδα τιµής παραγωγής και τιµής τελικής κατανάλωσης. 

Με το παρόν σχέδιο νόµου υποχρεώνετε τον παραγωγό να
προσκοµίζει ηλεκτρονικά στοιχεία στην αρµόδια αρχή, προκει-
µένου να µπορεί να εξοφληθεί για την παραγωγή του. Αυτά τα
στοιχεία περιλαµβάνουν ηλεκτρονικά αντίγραφα τιµολογίων, επι-
ταγών, παραστατικών και άλλα. Η αρµόδια αρχή θα διενεργεί
ελέγχους σχετικά µε την τήρηση των διατάξεων του νόµου, θα
αποστέλλει αυτά τα ηλεκτρονικά στοιχεία στις αντίστοιχες τρά-
πεζες για έλεγχο καταβολής τµήµατος, οι τράπεζες κατόπιν του
εν λόγω θα αποστέλλουν στην αρµόδια αρχή λίστα µε τα ποσά
που δεν έχουν εξοφληθεί, ενώ δεν ισχύει το τραπεζικό απόρρητο
σε αυτές τις συναλλαγές, προκειµένου να καταστεί εφικτή η δια-
σταύρωση στοιχείων. Επίσης, µε κοινή υπουργική απόφαση θα
ορισθούν λεπτοµέρειες σχετικά µε τη διαδικασία ελέγχων εξό-
φλησης τιµολογίων και επιταγών, καθώς και το ύψος της προκα-
λούµενης δαπάνης από τη διενέργεια αυτών των ελέγχων. 

Ένα ζήτηµα, όµως, κύριε Υπουργέ, που θα ανακύψει σίγουρα
ως προς αυτές τις διατάξεις είναι το κατά πόσο οι παραγωγοί –
το είπαµε και στην επιτροπή, το επαναλαµβάνουµε και σήµερα-
οι οποίοι δεν διαθέτουν γνώσεις χειρισµού ηλεκτρονικών συστη-
µάτων θα είναι σε θέση να πραγµατοποιούν τις αποστολές των
στοιχείων µε ηλεκτρονικό τρόπο, δυσχεραίνοντας ακόµα περισ-
σότερο την απρόσκοπτη εργασία, ή επιβαρύνοντάς τους µε ένα
πρόσθετο έξοδο διαχείρισης αυτών των στοιχείων από φυσικά ή
νοµικά πρόσωπα που κατέχουν τις γνώσεις για αυτή τη διεργα-
σία. 

Επίσης, όσον αφορά την κοινή υπουργική απόφαση, αναφέρε-
ται ότι θα ορισθούν λεπτοµέρειες για το ύψος της προκαλούµε-
νης δαπάνης από τη διενέργεια των ελέγχων, δηλαδή αυτό
µεταφράζεται στο ότι οι παραγωγοί θα επωµιστούν αυτές τις δα-
πάνες. 

Παράλληλα, ένα κενό που δηµιουργείται –και εδώ θα πρέπει
να δώσετε πάρα πολύ µεγάλη προσοχή, κύριε Υπουργέ- είναι ότι
σε περίπτωση συναλλαγών µε µετρητά µέχρι και 1500 ευρώ ο
παραγωγός δεν θα είναι εξασφαλισµένος, επειδή δεν θα απο-
στέλλονται τα τιµολόγια στις τράπεζες και στον φορέα. Αυτό ση-
µαίνει ότι θα πρέπει οι παραγωγοί να αποστέλλουν τα σχετικά
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παραστατικά απευθείας στην αρµόδια αρχή µε τα ως άνω προ-
αναφερόµενα ποσά. 

Επίσης, προβλέπεται η υποβολή κυρώσεων από την αρµόδια
αρχή ή τον αρµόδιο Υπουργό στους παραβάτες, σχετικά µε τον
χρόνο εξόφλησης -δηλαδή το 30% της αξίας του τιµολογίου
στους εµπόρους- και την αµέλεια προσκόµισης των προβλεπόµε-
νων στοιχείων στην αρµόδια αρχή, δηλαδή το 5% της αξίας του
τιµολογίου για τους παραγωγούς. 

Για τους εµπόρους προβλέπεται ότι µετά από τρεις συνεχείς
παραβάσεις θα διαγράφονται για ένα έτος από το ενιαίο µητρώο
και δεν θα τους επιτρέπεται η εµπορία σε αυτό το διάστηµα, δια-
φορετικά, τους επιβάλλεται πρόστιµο ύψους 100.000 ευρώ. 

Εδώ γεννάται το ερώτηµα, κυρίως από το γεγονός ότι µπορεί
οι κυρώσεις να επιβάλλονται από τον ίδιο τον Υπουργό: Πώς θα
εξασφαλίζετε ότι η αρµόδια αρχή θα είναι αδιάβλητη και δεν θα
υπάρχουν φαινόµενα διαφθοράς που θα καλύπτουν τους παρα-
βάτες εµπόρους; 

Όσον αφορά τις διατάξεις για την υποχρεωτική επισήµανση
προέλευσης στο γάλα, αναφέρεται ότι καθίσταται υποχρεωτική
η επισήµανση προέλευσης του γάλακτος, καθώς και του γάλα-
κτος ως συστατικού στα γαλακτοκοµικά προϊόντα.  

Υποχρεωτική είναι η αναγραφή της χώρας αρµέγµατος, της
χώρας επεξεργασίας, της χώρας συσκευασίας, εκτός και αν και
τα τρία γίνονται σε µία χώρα, οπότε απλώς θα αναγράφεται η
χώρα προέλευσης. Εάν οι τρεις φάσεις έχουν γίνει σε περισσό-
τερες από µία χώρες εντός Ευρωπαϊκής Ένωσης, τότε θα ανα-
γράφεται ότι το γάλα είναι προέλευσης Ευρωπαϊκής Ένωσης. Σε
αντίθετη περίπτωση, ότι είναι προέλευσης εκτός Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Εδώ ακούσαµε και από προηγούµενους εισηγητές ότι όλα
αυτά συµβαίνουν λόγω της ποσόστωσης στο παραγόµενο ελλη-
νικό γάλα, που έχει επιβληθεί από την Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Θα πρέπει, κύριε Υπουργέ, σε αυτό το κοµµάτι να διεκδικήσετε
ακόµα µεγαλύτερη ποσόστωση, διότι πριν από µερικά χρόνια η
Ελλάδα ήταν αυτάρκης και σε γάλα και σε βόειο και σε χοιρινό
κρέας. Αυτά θα πρέπει να διορθωθούν. Εδώ, όµως, η ίδια η διά-
ταξη αυτοαναιρείται και σίγουρα δεν προστατεύει τον κατανα-
λωτή, διότι οι αναγραφές «προέλευση: Ευρωπαϊκή Ένωση» και
«προέλευση: εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης» είναι τελείως ασαφείς
και δεν συµβάλλουν σε αυτό που υποτίθεται ότι θέλετε να θε-
σµοθετήσετε διότι οι χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι πολ-
λές και σε καθεµία υπάρχουν διαφορετικές συνθήκες αρµέγµα-
τος, επεξεργασίας και συσκευασίας, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται
για την ποιότητα του γάλακτος, θετικές ή και αρνητικές. 

Επίσης, µε το σκεπτικό αυτό και το εγχώριο γάλα µπορεί να έ-
χει την ένδειξη «προέλευση: Ευρωπαϊκής Ένωσης», χωρίς να
ξέρει ο καταναλωτής αν το γάλα είναι ελληνικό ή, για παράδειγ-
µα, από τη Ρουµανία ή από τη Βουλγαρία.

Αν θέλουµε, λοιπόν, να πληροφορούµε σωστά τον καταναλωτή
θα πρέπει να υπάρχει ξεχωριστή ένδειξη αρµέγµατος, επεξερ-
γασίας και συσκευασίας για όλες τις χώρες, ανεξάρτητα από αν
είναι εντός ή εκτός της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Εδώ –το επισηµά-
ναµε και αυτό στις επιτροπές- αυτό στο οποίο πρέπει να δώσετε
πολύ µεγάλη βάση είναι το µέγεθος της γραµµατοσειράς -που
θα πρέπει να νοµοθετηθεί- που θα χρησιµοποιείται για τις ανα-
γραφές πάνω στα προϊόντα. Εάν η γραµµατοσειρά της αναγρα-
φής χώρας προέλευσης ή τι περιέχει κάθε προϊόν είναι κάτω από
νούµερο 8, είναι γράµµατα τα οποία δεν µπορείς να διαβάσεις
ούτε µε µεγεθυντικό φακό. Θα πρέπει να υπάρξει και αυτή η πρό-
βλεψη.

Επίσης, έχουµε να παρατηρήσουµε ότι το τελευταίο θα συµ-
βάλει, έστω εµµέσως, και στην ενίσχυση της εγχώριας παραγω-
γής γαλακτοκοµικών προϊόντων, αφού οι καταναλωτές που
επιθυµούν ελληνικά προϊόντα θα στραφούν σε αυτά που φέρουν
τη σχετική ένδειξη και αυτό βεβαίως στην περίπτωση που συν-
δυαστικά αποτραπούν µέσω εντατικών ελέγχων οι αθρόες ελλη-
νοποιήσεις των προϊόντων αυτών, παραδείγµατος χάριν, ελληνι-
κές εταιρείες που αρµέγουν στη Βουλγαρία και επεξεργάζονται
ή συσκευάζουν και πωλούν τα γαλακτοκοµικά προϊόντα στην Ελ-
λάδα ως ελληνικά. 

Επίσης, θεωρούµε τις προβλεπόµενες κυρώσεις για τις εται-

ρείες που παραβιάζουν τις διατάξεις εξευτελιστικές, αφού προ-
βλέπονται πρόστιµα ύψους µόλις 500 έως και 30.000 ευρώ στη
ρήτρα αµοιβαίας αναγνώρισης που ορίζει ότι τα γαλακτοκοµικά
προϊόντα που αναφέρονται στο παράδειγµα 2, τα οποία νοµίµως
παράγονται ή αποτελούν αντικείµενο εµπορίας σε άλλο κράτος
– µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή σε τρίτη χώρα δεν υπάγονται
στις διατάξεις των άρθρων 5 και 6. Η ρήτρα αυτή σαφώς και είναι
εξαιρετικά προβληµατική διότι καθιστά ευκολότερη την εισα-
γωγή και την εµπορία γαλακτοκοµικών προϊόντων από άλλες
χώρες, αυξάνοντας έτσι ή αλλιώς τον ασφυκτικό ανταγωνισµό
απέναντι στα ελληνικά προϊόντα. 

Γιατί νοµοθετείτε για την αναγραφή προέλευσης των γαλακτο-
κοµικών προϊόντων όταν µε τη ρήτρα αυτή αναιρείτε ακριβώς το
ίδιο το περιεχόµενο και την ουσία των διατάξεων που υποτίθεται
ότι εισάγετε; Αυτό συνδέεται προφανώς µε την παραγωγή γάλα-
κτος και κρέατος. Είναι θλιβερό να εισάγουµε το γάλα και το
κρέας από άλλες χώρες, ενώ θα µπορούσαµε µε µία εθνική
αγροτική πολιτική να είµαστε αυτάρκεις και στους δύο τοµείς,
όπως σας προανέφερα. 

Επίσης, ορίζετε τη Διεύθυνση Κτηνοτροφικών Υποδοµών και
Μεταποίησης Ζωικών Προϊόντων του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων ως αρµόδια υπηρεσία για την αξιολό-
γηση της αποτελεσµατικότητας των ως άνω διατάξεων και την
υποβολή προτάσεων στον αρµόδιο Υπουργό. Δεν λέτε, όµως, τί-
ποτα για την επαρκή στελέχωση της υπηρεσίας αυτής και εάν
θα είναι ικανή να αντεπεξέλθει σε αυτές τις υποχρεώσεις, κύριε
Υπουργέ.

Όσον αφορά το κρέας, όπου και εκεί καθίσταται υποχρεωτική
η επισήµανση καταγωγής - προέλευσης, περιορίζεστε στο να
είναι υποχρεωτική για τα κρεοπωλεία, τα καταστήµατα λιανικής
πώλησης µε τµήµατα κρεοπωλείου η επισήµανση πληροφοριών
για την καταγωγή – προέλευση και το βάρος του πωλούµενου
κρέατος, οι οποίες θα πρέπει να αναγράφονται στα εκδοθέντα
µέσω του φορολογικού ηλεκτρονικού µηχανισµού παραστατικά.
Από αυτά τα παραστατικά από τον φορολογικό ηλεκτρονικό µη-
χανισµό προκύπτουν εύκολα και µε απλούς ελέγχους το βάρος
και η αξία του κρέατος. Τα στοιχεία προέλευσης, όµως, η ιχνη-
λασιµότητα δηλαδή, δεν µπορούν να ελεγχθούν, κύριε Υπουργέ.

Θεωρούµε προβληµατικές τις διατάξεις αυτές. Θα πρέπει να
υπάρχει µία θεωρούµενη σήµανση προέλευσης, σφαγής και συ-
σκευασίας σε συνδυασµό µε αυστηρούς ελέγχους από τον κρα-
τικό µηχανισµό, για να µπορεί να ενισχυθεί έµπρακτα η εγχώρια
παραγωγή. Διαφορετικά, οι «ελληνοποιήσεις» -εντός εισαγωγι-
κών η λέξη- θα συνεχίζονται επ’ αόριστον. Για την εξασφάλιση
της ιχνηλασιµότητας του κρέατος θα πρέπει να υπάρχει ένα αυ-
στηρό καθεστώς προστασίας των εγχώριων φυλών, ετήσια διαρ-
κής καταγραφή και έλεγχος σε όλα τα στάδια από την εκτροφή,
τη σφαγή µέχρι και το κρεοπωλείο.

Στις λοιπές ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου, τροποποιώντας τις
διατάξεις του ν.420/1970, επανακαθορίζεται το νοµοθετικό πλαί-
σιο εκµετάλλευσης ιχθυοτρόφων υδάτων. Προβλέπεται η δυνα-
τότητα παροχής υπηρεσιών αλιευτικού τουρισµού και δράσεων
οικοτεχνίας στα µισθωµένα ιχθυοτρόφα ύδατα. Οι υπηρεσίες αλι-
είας επιτρέπεται να προβούν σε µίσθωση εντός έξι µηνών δηµο-
σίων ιχθυοτροφείων που βρίσκονται εκτός εκµετάλλευσης. Η
εκµίσθωση ιχθυοτρόφων υδάτων σε αλιευτικούς συνεταιρισµούς
περνάει από το δηµόσιο στους οργανισµούς τοπικής αυτοδιοί-
κησης, χωρίς δηµοπρασία και µε απευθείας ανάθεση, µε διάρ-
κεια µίσθωσης από πέντε έως δέκα έτη. Η αξία παραγωγής του
µισθίου που αποδίδεται σε ευαγή ιδρύµατα ή σε δράσεις κοινω-
νικής αλληλεγγύης δεν φορολογείται. Καταργείται η υποχρεω-
τική καταβολή του 5% της αξίας καθηµερινής αλιευόµενης
παραγωγής του µισθίου υπέρ του δηµοσίου. Τέλος, συστήνεται
Επιτροπή Ελέγχου Μισθωµένων Ιχθυοτρόφων Υδάτων µε από-
φαση Περιφερειάρχη.

Εδώ έχουµε να σας πούµε, κύριε Υπουργέ, ότι η εκµετάλλευση
των ιχθυοτρόφων υδάτων θα πρέπει να παραµείνει στα χέρια του
δηµοσίου και µε τέτοιο τρόπο, ώστε να συµβάλλει στην ανάπτυξη
της εθνικής οικονοµίας. Η απευθείας ανάθεση και χωρίς δηµο-
πρασία είναι σίγουρα προβληµατική λόγω φαινοµένων εξυπηρέ-
τησης «ηµετέρων» κυρίως.
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Επίσης, δεν ξεκαθαρίζεται τι εννοεί ο νοµοθέτης µε το «ευαγή
ιδρύµατα και δράσεις κοινωνικής αλληλεγγύης». Θα µπορούσαν
προφανώς να ενταχθούν στο πλαίσιο αυτό και κάποιες δικές σας
ΜΚΟ που διαδραµατίζουν τον γνωστό τους ρόλο τα τελευταία
χρόνια στην πατρίδα µας.

Επίσης, αν θέλετε να ενισχύσετε την αλιεία, γιατί επιβάλλετε
καταβολή 10% στους ελεύθερους επαγγελµατίες αλιείς; Με την
τροποποίηση των διατάξεων του ν.2637/1998 µειώνετε από δε-
κατρείς που είναι σήµερα σε εννέα ο αριθµός των µελών του Δι-
οικητικού Συµβουλίου του ΟΠΕΚΕΠΕ. Δεν διευκρινίζεται στην
αιτιολογική έκθεση για ποιο λόγο γίνεται αυτή η µείωση. Για σας,
που δήθεν κόπτεσθε για τη δηµοκρατία, κατ’ αυτόν τον τρόπο
δεν µειώνεται η εκπροσώπηση στη δηµοκρατικότητα; Επίσης, µε
ποιο σκεπτικό ορίζονται από τον Υπουργό ο Πρόεδρος, οι Αντι-
πρόεδροι, ο Γενικός Διευθυντής της υπηρεσίας αυτής;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Στη συνέχεια και πάλι µε τροποποίηση σχετικού νόµου, του

ν.4384/2016, τροποποιούνται διατάξεις που αφορούν τη σύ-
σταση, τη λειτουργία, τη µετατροπή κ.λπ. των οµοσπονδιακών
και συνοµοσπονδιακών αγροτικών συνεταιρισµών. Απαλλάσσον-
ται της καταβολής κάθε φόρου οι αγροτικοί συνεταιρισµοί που
προκύπτουν από µετατροπή των αγροτικών εταιρικών συµπρά-
ξεων. Επίσης, χρηµατοδοτείται µε κοινή υπουργική απόφαση
από τον κρατικό προϋπολογισµό µε το ποσό των 180.000 ευρώ,
ο Οργανισµός Διαχείρισης Ακινήτων Γαιών και Εξοπλισµών, ο
γνωστός ΟΔΙΑΓΕ, για την αντιµετώπιση εξόδων έναρξης λειτουρ-
γίας του. Το ποσό αυτό θα επιστραφεί ατόκως στον κρατικό προ-
ϋπολογισµό εντός επτά ετών από την καταβολή του.

Λέτε ότι θέλετε να ενισχύσετε µε αυτό τους αγροτικούς συνε-
ταιρισµούς και τον ΟΔΙΑΓΕ. Ωστόσο, αυτό αποτελεί µόνο έµµεση
ενίσχυση αγροτών που συµµετέχουν σε αγροτικούς συνεταιρι-
σµούς. Γιατί δεν ενισχύετε ατόκως και τους ίδιους τους παρα-
γωγούς; Νοµίζουµε ότι θα ήταν πιο αποτελεσµατικό για την ανά-
πτυξη του πραγµατικού πρωτογενούς τοµέα παραγωγής.

Σε επόµενο άρθρο ορίζεται ότι µε κοινή υπουργική απόφαση
καθορίζονται λεπτοµέρειες και διαδικαστικά θέµατα για να απο-
δοθούν απαιτήσεις για αµοιβές αξιολογητών, εγκατάσταση νέων
αγροτών, µελών γνωµοδοτικών επιτροπών και επιτροπών παρα-
κολούθησης µακροχρόνιων και λοιπών υποχρεώσεων. Αυξάνον-
ται τα πρόστιµα από τις 5.000 στις 15.000 στους σταθµούς επι-
θεώρησης εξοπλισµού, εφαρµογής γεωργικών φαρµάκων οι
οποίοι δεν τηρούν τις διαδικασίες που προανέφερα. Παύει η λει-
τουργία παρατηρητηρίου παρακολούθησης τιµών λιανικής πώ-
λησης γεωργικών φαρµάκων, µειώνεται από εννέα σε επτά ο
αριθµός των µελών του διοικητικού συµβουλίου του ΕΛΓΑ και πα-
ρατείνεται µέχρι τις 29 Αυγούστου του 2018 η προθεσµία προ-
σαρµογής στις διατάξεις του ν.4282/2014 των µονάδων υδατο-
καλλιέργειας που λειτουργούσαν αποδεδειγµένα κατά την 29-8-
2014 χωρίς άδεια ίδρυσης και λειτουργίας.

Με το άρθρο 14 καταβάλλονται από το Ταµείο Γεωργίας και
Κτηνοτροφίας δαπάνες κατασκηνώσεων για τα τέκνα των υπαλ-
λήλων του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, εφό-
σον, κύριε Υπουργέ, οι κατασκηνώσεις του Υπουργείου δεν λει-
τουργούν και δεν είναι σε θέση να προσφέρουν φιλοξενία για λό-
γους που δεν οφείλονται στο ίδιο.

Επίσης, δύνανται να παραχωρούνται δωρεάν ακίνητα που τε-
λούν υπό τη διαχείριση του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης.
Το άρθρο 14 αναφέρεται στις κατασκηνώσεις στην περιοχή του
Σουνίου, όπου τα τρία τελευταία χρόνια διαµένουν πρόσφυγες
κατ’ εσάς -λαθροµετανάστες, κατ’ εµάς- κουρδικής καταγωγής.
Δεν µπορεί να επιβαρύνεται ο ελληνικός λαός για ένα µέρος των
εξόδων που θα πρέπει να καλυφθούν ώστε τα παιδιά των υπαλ-
λήλων του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης να πάνε σε µία κα-
τασκήνωση. Όπως τα κάνατε, να τα επωµιστείτε. Εφόσον δεν
αντέδρασαν οι υπάλληλοι του Υπουργείου σας στη φιλοξενία -
κατ’ εσάς- στους λαθροµετανάστες, να πληρώσουν από την
τσέπη τους για να πάνε τα παιδιά σε άλλες κατασκηνώσεις.

Εδώ, παρ’ όλο που εµπεριέχονται και θετικές διατάξεις, όπως
η καταβολή αµοιβών, το σύνολο των διατάξεων δεν θα µας βρει

σύµφωνους. 
Μήπως, κύριε Υπουργέ, η παύση του Παρατηρητηρίου Παρα-

κολούθησης Τιµών Λιανικής Πώλησης Γεωργικών Φαρµάκων που
ανέφερα προηγουµένως γίνεται για να αλωνίζουν ελεύθερα οι
πολυεθνικές εταιρείες στην ελληνική αγορά σε βάρος των ελλη-
νικών φυτοφαρµάκων;

Επίσης, εδώ και χρόνια, οι κατασκηνώσεις που σας ανέφερα
χρησιµοποιούνται για τη φιλοξενία αυτών των προσφύγων.
Όπως σας είπα και προηγουµένως, πέραν του γεγονότος ότι
αυτό αποτελεί ξεκάθαρα ρατσιστική συµπεριφορά του κράτους
απέναντι στους Έλληνες, θα πρέπει να σας επισηµάνουµε για
άλλη µία φορά ότι τη ζηµιά δεν θα την πληρώσει ο Έλληνας φο-
ρολογούµενος. Είναι σαφέστατο ότι η Χρυσή Αυγή δεν µπορεί
να συναινέσει σε κάτι τέτοιο.

Επίσης, είναι αδιανόητο ότι στην προτεινόµενη διάταξη δεν
προβλέπεται καµµία εκπροσώπηση των αγροτών και των κτηνο-
τρόφων στη σύνθεση του διοικητικού συµβουλίου του ΕΛΓΑ, των
οποίων οι ασφαλιστικές εισφορές απαρτίζουν τα έσοδα του ορ-
γανισµού και αποτελούν τον λόγο ύπαρξής του.

Επίσης, στα παραρτήµατα του νοµοσχεδίου ορίζεται ότι τα
Παραρτήµατα I και ΙΙ αποτελούν αναπόσπαστο µέρος του νοµο-
σχεδίου και ότι τροποποιούνται µε απόφαση του αρµόδιου Υ-
πουργού. Δηλαδή, δίνεται η απόλυτη εξουσία στον Υπουργό να
καταργεί προϊόντα που εντάσσονται στο παρόν σχέδιο νόµου.

Συµπερασµατικά, θα επισηµάνουµε ότι όπως ανέφερε και ο
αρµόδιος Υπουργός, οι καθυστερήσεις στις πληρωµές νωπών
προϊόντων απασχόλησαν και την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η οποία
είχε εκδώσει σχετική οδηγία, την οδηγία 2011/7 της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, η οποία ενσωµατώθηκε στις διατάξεις του ν. 4152/2013,
αλλά στην πράξη κατέστη ανενεργή και µη αποτελεσµατική, µε
συνέπεια να συνεχίζεται η δυσλειτουργία στην αγορά και να διογ-
κώνεται το πρόβληµα στους παραγωγούς.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να κάνω µία ανακοίνωση προς
το Σώµα.

Οι Υπουργοί Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Εσωτερικών, Οι-
κονοµίας και Ανάπτυξης, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων, Οικονοµικών, Διοικητικής Ανασυγκρότησης,
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, οι Αναπληρωτές Υπουργοί
Οικονοµίας και Ανάπτυξης, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Οικονοµικών και Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, καθώς και η Υφυπουργός Οικονοµικών κατέθεσαν
στις 12-10-2017 σχέδιο νόµου: «Τροποποίηση του ν.2939/2001
για την εναλλακτική διαχείριση των συσκευασιών και άλλων προ-
ϊόντων, προσαρµογή στην οδηγία 2015/720/Ευρωπαϊκή Ένωση,
ρύθµιση θεµάτων του Ελληνικού Οργανισµού Ανακύκλωσης και
άλλες διατάξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Τώρα, τον λόγο έχει από το ΚΚΕ ο κ. Νικόλαος Μωραΐτης
Ορίστε, κύριε Μωραΐτη, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
Όλοι σχεδόν έχετε πάρει το σύνολο των δευτερολογιών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Σε τραγική κατάσταση βρίσκονται οι φτωχοµεσαίοι αγρότες,

κτηνοτρόφοι, ψαράδες σε όλη τη χώρα. Βιώνουν τις επιπτώσεις
και τα αδιέξοδα της αντιαγροτικής - αντικτηνοτροφικής πολιτικής
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του Παγκόσµιου Οργανισµού Εµπο-
ρίου που συναποφασίζουν και εφαρµόζουν όλες οι κυβερνήσεις
και στηρίζουν τα κόµµατα του ευρωµονόδροµου. 

Οι συνέπειες αυτών των πολιτικών εκφράζονται διαχρονικά ιδι-
αίτερα µε τη µείωση της ελληνικής κτηνοτροφίας, την αύξηση
των εισαγωγών ζωοκοµικών προϊόντων και του ελλείµµατος του
αγροτικού εµπορικού ισοζυγίου, που κατά κύριο λόγο προέρχε-
ται από την εισαγωγή κτηνοτροφικών προϊόντων, παρά το γεγο-
νός ότι ο κλάδος της κτηνοτροφίας έχει ιδιαίτερη σηµασία για
την παραγωγή τροφίµων υψηλής διατροφική αξίας και µπορεί να
συµβάλλει στη διατροφική ανεξαρτησία του λαού µας. 

Η χώρα µας έχει όλες τις προϋποθέσεις για να αναπτυχθούν
όλοι οι κλάδοι της κτηνοτροφίας, της αγροτικής παραγωγής, να
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καλυφθούν οι σύγχρονες διατροφικές λαϊκές ανάγκες µε
ασφαλή και φθηνά τρόφιµα. Όµως, µια τέτοια προοπτική συνθλί-
βεται, στραγγαλίζεται στον καπιταλιστικό τρόπο παραγωγής που
κυριαρχεί και πρωτεύει το κέρδος και όχι οι λαϊκές ανάγκες. 

Μπροστά σε αυτή την εκρηκτική κατάσταση που επιδεινώνεται
µέρα µε τη µέρα η Κυβέρνηση φέρνει για συζήτηση το νοµοσχέ-
διο. Στόχος του νοµοσχεδίου δεν είναι η ανατροπή αυτής της κα-
τάστασης, γιατί αυτό προϋποθέτει σύγκρουση και ανατροπή µε
την Κοινή Αγροτική Πολιτική, πράγµα που είναι αδύνατο για
εσάς, γιατί έχετε «ευαγγέλιο» της αγροτικής σας πολιτικής την
ΚΑΠ, τις συµφωνίες µεταξύ των ιµπεριαλιστικών οργανισµών.

Το νοµοσχέδιο δεν λύνει κανένα από τα οξυµένα προβλήµατα,
ούτε απαντάει στα βασικότερα αιτήµατα των µικροµεσαίων κτη-
νοτρόφων, αγροτών και ψαράδων. Στόχος του νοµοσχεδίου είναι
η δηµιουργία ψεύτικων εντυπώσεων, ο αποπροσανατολισµός
των φτωχών αγροτών και κτηνοτρόφων ότι µπορεί κάτι να αλλά-
ξει. 

Η εκτίµηση αυτή απορρέει από το περιεχόµενο του νοµοσχε-
δίου που διακρίνεται για τον διαχειριστικό χαρακτήρα της ίδιας
αντιαγροτικής πολιτικής και των κατευθύνσεων της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Γι’ αυτό δεν θα συµβάλλει ούτε στο ελάχιστο στη µεί-
ωση του κόστους παραγωγής, στον περιορισµό της σκληρής εκ-
µετάλλευσης των γαλακτοβιοµηχανιών, των εµποροβιοµηχάνων,
στην προστασία των µικροµεσαίων κτηνοτρόφων, ψαράδων και
αγροτών. 

Αν δεν δηµιουργηθεί µέτωπο αντίστασης, σύγκρουσης, κοινω-
νική συµµαχία εργατών, αγροτών, µικροεπαγγελµατιών, η χρεω-
κοπία και το ξεκλήρισµα των µικροµεσαίων αγροτών είναι αναπό-
φευκτη.

Πριν µπούµε στην ουσία του νοµοσχεδίου, θα επαναφέρουµε
το σκάνδαλο της χρηµατοδότησης της ΠΑΣΕΓΕΣ, µετά την κα-
τακραυγή των αγροτών που παραµένουν απλήρωτοι για ζηµιές
που έχουν υποστεί για µεγάλο χρονικό διάστηµα, ενώ τα χρή-
µατα από τον ιδρώτα τους, από το χαράτσωµα του ΕΛΓΑ, έκαναν
φτερά και κατέληξαν στα αρπακτικά της ΠΑΣΕΓΕΣ, που πληρώ-
θηκαν πράγµατι για τις ανεκτίµητες υπηρεσίες που προσέφεραν
σε όλες τις κυβερνήσεις για την υπονόµευση των αγώνων της
φτωχοµεσαίας αγροτιάς.

Κύριε Υπουργέ, αφού αφήσατε για πέντε-έξι χρόνια, θέλετε
τώρα να καταργήσετε έναν νόµο του 2011. Εµείς λέµε καθαρά
ότι θέλετε να ρίξετε στάχτη στα µάτια των αγροτών. Ζητάτε -λέει-
την αναδροµική ισχύ του νόµου για την κατάργησή του. Αυτό οι
αγρότες το λένε καθαρά, είναι το «στρίβειν διά του αρραβώνος». 

Κύριε Υπουργέ, βέβαια, σε αυτή την κατεύθυνση υπάρχει πλή-
ρης συγχορδία µε τα άλλα αστικά κόµµατα. Όταν έφερε το ΚΚΕ
το θέµα στην Επιτροπή της Βουλής κάποια κόµµατα είχαν ανέβει
στα κεραµίδια. Σήµερα δεν έβγαλαν τσιµουδιά, το έκαναν γαρ-
γάρα. Ο νόων νοείτω!

Τώρα µε το νοµοσχέδιο οι προθέσεις σας φαίνονται από το
πρώτο άρθρο. Τσουβαλιάζετε τους µικροµεσαίους αγροτοκτη-
νοτρόφους, µε τα µονοπώλια της µεταποίησης αγροτικών προ-
ϊόντων, µε τον ορισµό «παραγωγή». Δηλαδή τι κάνετε; Κρύβετε
τους ταξικούς αντίπαλους του φτωχοµεσαίου αγροκτηνοτρό-
φου, που είναι οι µεγαλοβιοµήχανοι και οι µεγαλέµποροι. Δηλαδή
βάζετε συνέταιρους αυτούς που µοχθούν, που παλεύουν για την
επιβίωσή τους, µε τα µεγαθήρια, τους εµπόρους, τους µεγαλο-
βιοµήχανους που κερδοσκοπούν, που τους κλέβουν τον ιδρώτα.
Βάζετε παρέα εκµεταλλευτές και εκµεταλλευόµενους, τον λύκο
να φυλάει τα πρόβατα, όπως λένε και οι αγρότες.

Είναι «κροκοδείλια» τα δάκρυα όλων σας για τους µικρούς
αγρότες, που στην ουσία σφαγιάζονται για τα κέρδη των µονο-
πωλίων. Κάνετε ατοµική υπόθεση κάθε παραγωγού µε δυσβά-
σταχτο κόστος την απληρωσιά, αφήνοντάς τον να βγάλει µόνος
του το φίδι από την τρύπα. Για να µπορέσει να πληρωθεί στις
εξήντα µέρες που βάζει το νοµοσχέδιο, πρέπει ο ίδιος να απο-
στείλει στην αρµόδια αρχή ηλεκτρονικά το τιµολόγιο πώλησης
των προϊόντων, την επιταγή και ό,τι άλλο παραστατικό στοιχείο
αφορά την πώληση. Αναγκάζετε τον παραγωγό δηλαδή, µε λίγα
λόγια, να έχει δίπλα του λογιστή σε κάθε συναλλαγή καθηµερινά,
να έχει τον υπολογιστή στο χωράφι, στο µαντρί. 

Βάζετε σε αυτή τη διαδικασία και όσους φτωχούς αγροκτηνο-

τρόφους ανήκουν στο ειδικό καθεστώς και δεν είναι υποχρεωµέ-
νοι µέχρι σήµερα να κρατούν βιβλία. 

Ένα πράγµα κάνετε: στοχεύετε στη φορολόγηση ακόµη και
της αυτοκατανάλωσης για να εξοικονοµηθεί ζεστό χρήµα που θα
τροφοδοτήσετε τους αναπτυξιακούς νόµους, τις φοροαπαλλα-
γές του κεφαλαίου. 

Σας ρωτάµε, κύριε Υπουργέ, κάτι για το οποίο σας ρωτήσαµε
και στην Επιτροπή: διαθέτουν οι φτωχοί αγροκτηνοτρόφοι τέτοια
δυνατότητα; Γιατί να µην τα στέλνουν αυτά οι έµποροι που έχουν
την υποδοµή, τα λογιστήρια; 

Βάζετε στο άρθρο 2 την εξόφληση των τιµολογίων σε εξήντα
ηµέρες. Εµείς σας λέµε σε δέκα ηµέρες ή ακόµα σας λέµε άµε-
σα, στη ρόδα του τρακτέρ, στη στάνη, εκεί που παραδίδεται η
σοδειά. Αυτό είναι αίτηµα του συνεπούς αγροτικού κινήµατος.
Υπάρχει η δυνατότητα, υπάρχουν υπερκέρδη. Στόχος σας όµως
δεν είναι να λύσετε την απληρωσιά, που όντως είναι σοβαρό πρό-
βληµα, αλλά πατάτε πάνω σε αυτό για να διευθετήσετε τους αν-
ταγωνισµούς ανάµεσα σε τµήµατα του κεφαλαίου, όπως µεταξύ
σουπερµάρκετ και βιοµηχανιών πρώτης µεταποίησης τροφίµων
και όχι µόνο.

Όσον αφορά την απληρωσιά, όχι µόνο το κάνετε ατοµική υπό-
θεση του παραγωγού, αλλά τους απειλείτε ακόµα και µε πρό-
στιµα από πάνω. Πέραν από τους εκβιασµούς που δέχονται από
τους εµπόρους, τις γαλακτοβιοµηχανίες, που δρουν µε µεθό-
δους καρτέλ και εκβιάζουν, ρίχνουν τις τιµές, µέσα από όλους
αυτούς τους εκβιασµούς, έχουν τώρα και τους δικούς σας εκ-
βιασµούς. Δηλαδή, τι κάνετε; Κτυπάτε το σαµάρι για να τροµάξει
το γαϊδούρι. Έτσι λένε οι αγρότες. 

Δεν σταµατάνε εδώ τα βάσανα για την φτωχοµεσαία αγροτιά.
Όσον αφορά αυτόν που πρέπει να κάνει την καταγγελία και να
πάει στα δικαστήρια δηλαδή εάν δεν πληρωθεί τον µόχθο του,
έχουµε πολλές περιπτώσεις χρεωκοπίας, πτωχεύσεις επιχειρή-
σεων, σουπερµάρκετ που αγοράζουν αγροτοκτηνοτροφικά προ-
ϊόντα. 

Οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι έρχονται αντιµέτωποι µε τον
Πτωχευτικό Κώδικα, που εσείς ψηφίσατε, για να διασφαλίζονται
οι τράπεζες, οι πιστωτές, η εφορία. Εάν περισσέψουν, θα πάρουν
και κανένα ψίχουλο οι εργαζόµενοι, οι αγρότες και οι κτηνοτρό-
φοι και οι συνεταιρισµοί. 

Η ταξική σας πολιτική βγάζει µάτι. Είστε Κυβέρνηση του κεφα-
λαίου. Γι’ αυτό αρνείστε πεισµατικά και δεν την κάνετε δεκτή την
πρόταση νόµου του ΚΚΕ, ώστε να αποζηµιώνονται πρώτα οι φτω-
χοµεσαίοι αγροκτηνοτρόφοι, οι εργαζόµενοι.

Κύριε Υπουργέ, περιφέρεσθε στην Ελλάδα και έχετε το θρά-
σος να λέτε ότι όλα αυτά τα κάνετε για την ρευστότητα των
αγροτών. Εµείς σας λέµε καθαρά: «Οι αγρότες όχι µόνο δανεί-
ζουν τους φτωχούς εµπόρους, κατά τη γνώµη σας, αλλά δανεί-
ζουν και το κράτος σας. Αυτό το κάνετε µε την προκαταβολή
φόρου. Εάν θέλετε να υπάρχει ρευστότητα στον χώρο της αγρο-
τιάς, καταργείστε την προκαταβολή του φόρου. 

Συνεχίζετε όµως, τον εµπαιγµό απέναντι στη φτωχοµεσαία
αγροτιά. Στα άρθρα του νοµοσχεδίου για την αναγραφή προ-
έλευσης του γάλακτος στη συσκευασία γαλακτοκοµικών προϊόν-
των προσπαθείτε να χρυσώσετε το χάπι, αφού όλοι µαζί παρεού-
λα ψηφίσατε το τρίτο µνηµόνιο, που είχατε εκεί την υιοθέτηση
των συστάσεων της εργαλειοθήκης του ΟΑΣΑ µε την κατάργηση
του ορίου ζωής στο φρέσκο γάλα, την αλλαγή στη νοµοθεσία για
το γιαούρτι και άλλα µέτρα, δίνοντας έτσι τη δυνατότητα στα µο-
νοπώλια µεταποίησης να αξιοποιούν φτηνότερες εισαγόµενες
πρώτες ύλες. Γι’ αυτό έχουµε άλλωστε αθρόες εισαγωγές αγε-
λαδινού γάλακτος, γάλα σε σκόνη και σε άλλα προϊόντα. 

Πετάτε και ένα ότι µέσα από όλα αυτά θα υπάρχουν προγράµ-
µατα, όπως το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης που θα αξιο-
ποιούν οι φτωχοί αγροκτηνοτρόφοι, ότι τους δίνει τη δυνατότητα
να µεταποιούν τα δικά τους προϊόντα και ότι τα λαϊκά νοικοκυριά
θα ξέρουν τι τρώνε. Όσο η πολιτική σας θα εξανεµίζει τα λαϊκά
εισοδήµατα και να θέλουν να αγοράσουν το ελληνικό πιστοποι-
ηµένο προϊόν, δεν θα µπορούν να το πλησιάσουν και θα αναγκά-
ζονται να πάνε στο φτηνό.

Χθες ήταν αποκαλυπτικά τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ όπου οι ερ-
γατικές, οι λαϊκές οικογένειες δεν µπορούν να καταναλώσουν βα-
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σικά αγαθά, τρόφιµα όπως είναι το γάλα, το κρέας, το ψάρι και
άλλα προϊόντα. Όλα αυτά συµβαίνουν σε µία χώρα που έχει όλες
τις δυνατότητες να παράγει προϊόντα για να καλύψει τις διατρο-
φικές ανάγκες του λαού µας. Εντούτοις, υπάρχουν λαϊκές οικο-
γένειες που υποσιτίζονται. Αυτός είναι ο καπιταλισµός, βάρβα-
ρος και απάνθρωπος.

Κάνετε όµως και τον ντελάλη αυτών των πολιτικών και περιφέ-
ρεσθε από περιφέρεια σε περιφέρεια µε τα αναπτυξιακά σας συ-
νέδρια. Χθες στη Λάρισα, σε λίγες ηµέρες στην Ήπειρο, σε λίγες
ηµέρες ακόµα στη δυτική Ελλάδα, στην Πάτρα. Αυτά τα συνέ-
δριά σας θυµίζουν εκείνα τα περιβόητα καλάθια προϊόντων των
περιφερειών που χρησιµοποιούσαν οι άλλοι πριν κάποια χρόνια.
Βοµβάρδιζαν τους αγρότες οι κυβερνήσεις τότε ότι θα λύσουν
τα προβλήµατά τους µε τα γλυκά του κουταλιού, µε ρίγανη, µε
λεβάντα. Αυτά τα καλάθια, όπως αποδείχθηκε τότε, ξεχείλιζαν
από κοροϊδία, όπως από κοροϊδία ξεχειλίζουν τα αναπτυξιακά
σας συνέδρια. 

Χθες στη Λάρισα σπείρατε κάλπικες προσδοκίες στον λαό, στη
φτωχοµεσαία αγροτιά, για να θερίσει κέρδη το µεγάλο κεφάλαιο.
Βέβαια, προτείνατε και κάτι άλλο: Με περίσσιο θράσος είπατε
στους αγρότες ότι πρέπει να γίνουν σύγχρονοι επιχειρηµατίες.
Το είπε και ο κ. Κόκκαλης αυτό στην Αιτωλοακαρνανία. Πήγε σε
µία περιοχή όπου υπάρχει βίαιο ξεκλήρισµα καπνοπαραγωγών
και κτηνοτρόφων και τους είπε ότι µε κουκιά και ρεβίθια θα λύ-
σουν τα προβλήµατά τους.

Στόχος σας µέσα από αυτά τα συνέδρια είναι ο αποπροσανα-
τολισµός. Θέλετε να σπείρετε τον εφησυχασµό, την αναµονή ότι
κάτι µπορεί να αλλάξει. Προβάλλετε το παραµύθι της δικής σας
δίκαιης ανάπτυξης, ότι έχετε τη συνταγή να εξανθρωπίσετε τον
καπιταλισµό, ότι µέσα σε αυτό το βάρβαρο εκµεταλλευτικό σύ-
στηµα µπορούν να κερδίζουν όλοι: οι βιοµήχανοι και οι εργάτες,
τα µονοπώλια και η φτωχοµεσαία αγροτιά, οι µικροµαγαζάτορες,
οι µικροεπαγγελµατίες και οι µεγάλες αλυσίδες καταστηµάτων
και πολυεθνικών. 

Τώρα, όµως, η φτωχοµεσαία αγροτιά έχει πείρα. Βλέπει ότι
όλα αυτά δεν απαντάνε στα µεγάλα προβλήµατα που βιώνει,
τώρα που η θηλιά των χρεών στις τράπεζες τους πνίγει, η αδυ-
ναµία τους να πληρώσουν ακόµη και τις ασφαλιστικές τους ει-
σφορές, το ΕΦΚΑ, τα χαράτσια του ΕΛΓΑ, του ΕΝΦΙΑ, το πανά-
κριβο αγροτικό ρεύµα, το πανάκριβο αγροτικό πετρέλαιο, µε τις
εξευτελιστικές τιµές που παίρνουν τη σοδιά τους οι έµποροι και
οι βιοµήχανοι. Δεν έχουν να περιµένουν τίποτα από τα αναπτυ-
ξιακά σας συνέδρια ούτε από το νοµοσχέδιό σας. Αντίθετα,
επειδή δεν θα µπορέσουν να αντέξουν στον ανταγωνισµό, θα έρ-
θουν σε χειρότερη θέση και θα οδηγηθούν στο βίαιο ξεκλήρισµα.

Με αυτό σας το νοµοσχέδιο προχωράτε σε νέες παραχωρή-
σεις στα µονοπώλια. Χαρακτηριστικό για το ποιον εξυπηρετεί
αυτό το νοµοσχέδιο είναι το άρθρο 10, που στο όνοµα του εκ-
συγχρονισµού του Αλιευτικού Κώδικα παραχωρείτε στο κεφά-
λαιο ιχθυοτρόφα ύδατα, λίµνες, ποτάµια, θαλάσσιους παραλια-
κούς χώρους, λιµνοθάλασσες, δηµόσια ιχθυοτροφεία, µέχρι και
τις αµµουδιές. Όλα αυτά τα κάνετε, λέτε, για τη στήριξη συλλο-
γικών σχηµάτων για τη διαχείριση των υδάτων. Δηλαδή, βάζετε
σαν φύλλο συκής τους αλιευτικούς συνεταιρισµούς και ετοιµά-
ζετε το ψητό για το µεγάλο κεφάλαιο. Λέτε ότι όπου δεν υπάρ-
χουν συνεταιρισµοί, εκχωρείτε ύδατα και υποδοµές µε απευ-
θείας ανάθεση σε ιδιώτες.

Σας ρωτάµε: Μπορούν να ανταπεξέλθουν οι συνεταιρισµοί που
υπάρχουν; Το ερώτηµα αυτό, άλλωστε, το θέσαµε και στην ακρό-
αση των φορέων στους ίδιους τους συνεταιρισµούς. Έχουν την
οικονοµική δυνατότητα; Σε τι κατάσταση βρίσκονται; Όλοι µαζί
µε µια φωνή µας είπαν ότι οδηγούνται στη χρεωκοπία. Άλλωστε,
η χρεωκοπία επιταχύνθηκε και τα τελευταία σχεδόν τρία χρόνια
µε τη δική σας Κυβέρνηση. Πηγαίνουν, πραγµατικά, από το κακό
στο χειρότερο.

Το ΚΚΕ στηρίζει τα δίκαια αιτήµατα της µικροµεσαίας αγρο-
τιάς, όπως έχουν διαµορφωθεί από το συνεπές αγροτικό κίνηµα
στα µπλόκα του αγώνα που είναι κατώτερες εγγυηµένες τιµές,
µείωση του κόστους παραγωγής, άµεση πληρωµή µε την παρά-
δοση της σοδειάς, προστασία από αθρόες εισαγωγές που η
χώρα µας είναι πλεονασµατική. 

Όµως, για να υπάρξει µία τέτοια πολιτική, χρειάζεται πειθαρχία
απέναντι στους κανονισµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τις συµ-
φωνίες του Παγκόσµιου Οργανισµού Εµπορίου, τις συµφωνίες
µεταξύ ιµπεριαλιστικών Οργανισµών. Για να εφαρµοστεί µία τέ-
τοια αγροτική πολιτική, που θα συµφέρει τη χώρα, τον λαό και
θα δώσει οριστικό τέλος στα βάσανα της φτωχοµεσαίας αγρο-
τιάς, προϋποθέτει µαζικό απεγκλωβισµό των µικροµεσαίων αγρο-
τοκτηνοτρόφων από τις πολιτικές και τα κόµµατα που τους
ξεκληρίζουν. 

Το ΚΚΕ απευθύνεται στη φτωχοµεσαία αγροτιά και της λέει
καθαρά, χωρίς περιστροφές, ότι υπάρχουν δύο τρόποι ανάπτυ-
ξης της αγροτικής, της κτηνοτροφικής παραγωγής, της αλιευτι-
κής παραγωγής: Ο ένας είναι ο καπιταλιστικός τρόπος παραγω-
γής που εφαρµόζεται χρόνια τώρα από όλες τις κυβερνήσεις στα
πλαίσια της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Έχει τα γνωστά αποτελέ-
σµατα για αγρότες, κτηνοτρόφους, ψαράδες, για τη λαϊκή κατα-
νάλωση. Ο δεύτερος δρόµος είναι αυτός που προτείνει το ΚΚΕ,
που βάζει το ζήτηµα του κεντρικού σχεδιασµού και στην αγρο-
τική οικονοµία µε βασικούς στόχους την κάλυψη των σύγχρονων
διατροφικών αναγκών του λαού µας µε ασφαλή και καλής ποι-
ότητας τρόφιµα, µέσα από την αξιοποίηση όλων των παραγωγι-
κών δυνατοτήτων της χώρας, τη διασφάλιση βιώσιµου εισοδήµα-
τος για τους µικροµεσαίους αγροτοκτηνοτρόφους, την προστα-
σία της δηµόσιας υγείας, του ζωικού, του φυτικού κεφαλαίου,
την προστασία του περιβάλλοντος. 

Μία τέτοια πολιτική θα στηριχθεί στους παραγωγικούς συνε-
ταιρισµούς της µικροµεσαίας αγροτιάς, που δεν έχουν καµµία
σχέση µε αυτά τα εκτρώµατα των συνεταιρισµών που υπάρχουν
επί των ηµερών σας, αλλά και προηγούµενα. 

Οι παραγωγικοί συνεταιρισµοί θα λύσουν το µεγάλο διαρθρω-
τικό πρόβληµα της αγροτικής κτηνοτροφικής παραγωγής, το
πρόβληµα του µικρού πολυτεµαχισµένου κλήρου, των µικρών
διάσπαρτων κτηνοτροφικών εκµεταλλεύσεων. Στο πλαίσιο της
εργατικής εξουσίας, της λαϊκής οικονοµίας οι παραγωγικοί συ-
νεταιρισµοί θα στηρίζονται ολότελα από το κράτος. Η παραγωγή
και η διακίνηση των βασικότερων αγροτικών εφοδίων, των µηχα-
νηµάτων, όπως και η µεταποίηση αγροτικών προϊόντων, θα γίνε-
ται από κρατικές επιχειρήσεις, έτσι ώστε να φτάνουν φτηνά
εφόδια στους παραγωγικούς συνεταιρισµούς και ασφαλή τρό-
φιµα στη λαϊκή κατανάλωση. 

Σε µία τέτοια κατεύθυνση καλούµε τη φτωχοµεσαία αγροτιά
να παλέψει σήµερα για µέτρα ανακούφισης, µε στόχο, όµως, την
ανατροπή αυτής της πολιτικής, για τη δηµιουργία προοπτικών
για µια άλλη πολιτική που θα δώσει οριστική λύση στα βάσανά
της. 

Καταψηφίζουµε επί της αρχής το παρόν νοµοσχέδιο. 
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχαρι-

στούµε κι εµείς. 
Τώρα τον λόγο έχει από τους ΑΝΕΛ ο κ. Γεώργιος Λαζαρίδης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Η Αντιπολίτευση έκανε διάφορα σχόλια, ενώ έχουµε να κά-

νουµε µε ένα νοµοσχέδιο για το οποίο οι κριτικές όλων των φο-
ρέων ήταν θετικές. Μάλιστα, ορισµένοι από τους εκπροσώπους
των φορέων είπαν ότι, επιτέλους, ήρθε ένα νοµοσχέδιο, το οποίο
θα προστατεύει τα ελληνικά προϊόντα από τις ελληνοποιήσεις.
Όµως, η Αντιπολίτευση επέλεξε για άλλη µία φορά να ασκήσει
µία άλλη κριτική. Εν πάση περιπτώσει, κρίνεται και η ίδια η κριτική
για το πόσο εύστοχη είναι. Δεν απολογήθηκε, όµως, εδώ. 

Ξέρετε, µιλάµε για τη γεωργία. Ο βασικός µοχλός ανάπτυξης
της γεωργίας ήταν παραδοσιακά η Αγροτική Τράπεζα. Την Αγρο-
τική Τράπεζα την έκλεισαν αυτά τα δύο κόµµατα, η Νέα Δηµο-
κρατία και το ΠΑΣΟΚ. Δεν απολογήθηκε κανείς τους έως τώρα.
Για πολλοστή φορά θα πω το εξής: Αν θυµάστε, πριν από ένα
µήνα είχα πει από το Βήµα της Ολοµέλειας ότι τον Οκτώβριο δι-
κάζεται η υπόθεση της Αγροτικής Τράπεζας και τα δύο αυτά κόµ-
µατα προσπαθούν να αποφύγουν και να µην πληρώσουν τα χρέη
τους προς αυτήν. 

Ξέρετε, πούλησαν την Αγροτική Τράπεζα στην Τράπεζα Πει-
ραιώς για 90 εκατοµµύρια, τη στιγµή που αυτά τα δυο κόµµατα
θα πλήρωναν πάνω από 200 εκατοµµύρια στην Αγροτική Τρά-
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πεζα. Αυτές ήταν οι οφειλές τους. Αυτός είναι ο ορισµός του
σκανδάλου. Βέβαια, αυτό υποδηλώνει ότι δεν είχαν σκοπό να
πληρώσουν τα χρέη τους και πως θα καλούσαν για άλλη µία
φορά να πληρώσει γι’ αυτούς ο ελληνικός λαός. Και ζητούν να
τους εµπιστευτεί ο ελληνικός λαός! 

Ξέρετε πότε την πούλησαν; Τους έστειλε εξώδικο η Αγροτική
Τράπεζα όταν ψήφισαν εδώ µία τροπολογία -κυβερνούσαν τότε
αυτά τα δύο κόµµατα- µε την οποία δεν είχε τη δυνατότητα να
κατασχέσει η τράπεζα τις επιδοτήσεις που είχαν. Κατέστησαν,
δηλαδή, ακατάσχετες τις επιδοτήσεις. Αυτό που έκαναν ήταν
ύπουλο, γιατί είχαν υποθηκεύσει στο παρελθόν τις µελλοντικές
επιχορηγήσεις προκειµένου να εξασφαλίσουν δάνεια. Όταν ήρθε
η ώρα για να πληρώσουν, ήρθαν εδώ, ψήφισαν τροπολογία και
κατέστησαν τις επιχορηγήσεις ακατάσχετες. Αυτό είναι ο ορι-
σµός τους σκανδάλου. Και δεν ένιωσαν ποτέ την ανάγκη να απο-
λογηθούν γι’ αυτό. Επαναλαµβάνω, την πούλησαν, την χάρισαν
στην ουσία, για 90 εκατοµµύρια, όταν είχε να λαµβάνει πάνω από
200 εκατοµµύρια απ’ αυτά τα δύο κόµµατα. 

Βέβαια, βγήκε ο Αντιπρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας και είπε
ότι πρέπει να χαριστεί το χρέος της προς τις τράπεζες. Και αυτό
είναι πάνω από 210 εκατοµµύρια. Δηλαδή, να πληρώσει ο ελλη-
νικός λαός τα 210 εκατοµµύρια. Αν είναι δυνατόν! 

Το συνεχίζει, µάλιστα και λέει ότι για να λειτουργήσει σωστά
η δηµοκρατία, θα πρέπει να µην έχει προβλήµατα η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση. Ξέρετε, αυτή είναι καθεστωτική αντίληψη. Το να
ταυτίζεις τη λειτουργία της δηµοκρατίας µε ένα κόµµα αυτός
είναι ο ορισµός της καθεστωτικής αντίληψης. 

Εν πάση περιπτώσει, να έρθουµε στο νοµοσχέδιο. Να µην το
αδικούµε, γιατί είναι ένα νοµοσχέδιο θετικό. Είναι ένα νοµοσχέ-
διο, για το οποίο πραγµατικά όλοι οι φορείς ή, εάν θέλετε, η συν-
τριπτική πλειοψηφία των φορέων στάθηκε θετικά απέναντί του.
Είναι το αποτέλεσµα µιας επιτυχηµένης προσπάθειας που έκανε
αυτή η Κυβέρνηση, γιατί γι’ αυτό για το οποίο συζητάµε σήµερα
έγιναν στο παρελθόν άλλες προσπάθειες για περίπου δέκα χρό-
νια. Πρόκειται για προσπάθειες οι οποίες, όµως, δεν καρποφο-
ρήσαν και ήρθε αυτή η Κυβέρνηση το 2016 και κατέθεσε ένα
σχέδιο στην Ευρωπαϊκή Ένωση, το οποίο, εν πάση περιπτώσει,
έπεισε τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης κι εγκρίθηκε
αυτό το σχέδιο και τον Δεκέµβριο του 2016 πλέον πήραµε το τε-
λικό «πράσινο» φως. Έτσι, έχουµε αυτό το νοµοσχέδιο, µε το
οποίο κατοχυρώνονται τα ελληνικά προϊόντα και προστατεύονται
από τη µεγάλη µάστιγα των ελληνοποιήσεων. 

Πριν περάσω στην ανάπτυξη του νοµοσχεδίου, επειδή κατέ-
θεσα µία τροπολογία, θα ήθελα να κάνω µία αναφορά εδώ στους
συναδέλφους και να σας ζητήσω να τη δεχθείτε. Είναι µία τρο-
πολογία, η οποία στηρίζει αυτούς τους φορείς που ασχολούνται
µε τα αδέσποτα ζώα, κάτω από ορισµένες προϋποθέσεις. Επειδή
στο παρελθόν αυτοί οι χώροι που φυλάσσονται αυτά τα αδέ-
σποτα ζώα ήταν εκτός σχεδίου, στη συνέχεια µε την ανάπτυξη
των σχεδίων κ.λπ., βρέθηκαν να είναι κοντά σε κατοικηµένες πε-
ριοχές.

Με αυτή την τροπολογία ζητώ να περιοριστεί γι’ αυτές τις συγ-
κεκριµένες προϋφιστάµενες εγκαταστάσεις της προστασίας των
αδέσποτων ζώων αυτή η απόσταση των εκατό µέτρων στα πε-
νήντα µέτρα, εφόσον βέβαια έχουν κάποιες προϋποθέσεις, οι
οποίες άλλωστε προβλέπονται και από τον ΓΟΚ. Δεν γίνεται καµ-
µία παραβίαση του ΓΟΚ. Μιλάµε, δηλαδή, για ενάµιση µέτρο
ύψος τοιχίο και συνολικά µαζί µε την υπόλοιπη περίφραξη, φθά-
νουµε στα τρία µέτρα.

Επίσης, έχουµε και κάποιες άλλες προϋποθέσεις και θα ήθελα,
σας παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, να το δείτε θετικά.

Προχωρώ στο νοµοσχέδιο. Το παρόν νοµοσχέδιο αφορά τη
ρύθµιση της αγοράς και συγκεκριµένα τη διακίνηση των νωπών
και ευαλλοίωτων προϊόντων, θέτοντας ως στόχο την προάσπιση
των συµφερόντων των Ελλήνων κτηνοτρόφων και των κατανα-
λωτών και τη διασφάλιση της ποιότητας των ελληνικών προϊόν-
των σε πρακτικές αθέµιτου ανταγωνισµού. 

Η καταπολέµηση, άλλωστε, των καθυστερήσεων πληρωµών
στις εµπορικές συναλλαγές, ιδιαίτερα για τους τοµείς του κρέα-
τος και των προϊόντων αυτού, του γάλακτος και των γαλακτοκο-
µικών προϊόντων, αποτελεί εξαιρετικά σοβαρό θέµα, αλλά και

πάγιο αίτηµα, αποσκοπώντας στην ενίσχυση της εύρυθµης λει-
τουργίας της αγοράς και ειδικότερα των µικρών και µεσαίων,
στις οποίες παρουσιάζουν έντονα προβλήµατα ρευστότητας,
λόγω των καθυστερηµένων πληρωµών, ιδιαίτερα από τις µεγά-
λες αλυσίδες σουπερµάρκετ.

Το νοµοσχέδιο αυτό κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση,
καθώς δηµιουργεί νέες και ευνοϊκές συνθήκες ανάπτυξης της
ποιοτικής εγχώριας κτηνοτροφίας και ταυτόχρονα φαίνεται να
επιδρά θετικά και στη βελτίωση της θέσης του µικρού αγρότη
στην αγορά νωπών αγροτικών προϊόντων.

Παρατηρούµε, επίσης, τη δηµιουργία του πλαισίου για εξορ-
θολογισµό της αγοράς αγροτικών προϊόντων και την προστασία
του καταναλωτή, ενώ πρόκειται αδιαµφισβήτητα για ένα σηµαν-
τικό βήµα, για την καταπολέµηση του φαινοµένου των ελληνο-
ποιήσεων και της µαύρης διακίνησης στον αγροτικό χώρο.

Το νοµοθετικό πλαίσιο εκφράζει τους επαγγελµατίες, ικανο-
ποιεί ένα πάγιο αίτηµα και καταστέλλει τις ανησυχίες των Ελλή-
νων καταναλωτών για ενηµέρωση σχετικά µε την προέλευση του
γάλακτος ως κύριου συστατικού των µεταποιηµένων γαλακτοκο-
µικών τροφίµων και την ανάγκη προστασίας τους µέσω της δια-
φάνειας και ασφαλέστερης ιχνηλασιµότητας. 

Προασπίζει τα συµφέροντα των Ελλήνων γαλακτοπαραγωγών-
κτηνοτρόφων σε µία περίοδο κρίσιµη για την κτηνοτροφία σε επί-
πεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης, συµβάλλει στη διασφάλιση της ποιό-
τητας των ελληνικών γαλακτοµικών και τυροκοµικών προϊόντων
απέναντι σε πρακτικές αθέµιτου ανταγωνισµού και παρέχει τόσο
στους καταναλωτές όσο και στους παραγωγούς ασφαλές έδα-
φος για την ανάπτυξη καταναλωτικών και παραγωγικών πρακτι-
κών, οι οποίες µεσοπρόθεσµα θα διασφαλίσουν την καταναλω-
τική εµπιστοσύνη στα ελληνικά γαλακτοκοµικά προϊόντα, ενώ θε-
σπίζει µέτρα ελέγχου για τη διαφάνεια της αγοράς και την αντι-
µετώπιση των ελληνοποιήσεων, µε σκοπό την προστασία της
εγχώριας πρωτογενούς παραγωγής.

Ειδικά για το κρέας, προβλέπονται έλεγχοι σε όλη τη χώρα για
την εφαρµογή της υποχρεωτικής αναγραφής της χώρας προ-
έλευσης στα εµπορικά έγγραφα και σε κάθε µορφής σήµανσης
των προϊόντων των επιχειρήσεων εκµεταλλεύσεων που διακινούν
κρέας.

Η σήµανση της προέλευσης αποτελεί πληροφορία που πρέπει
να είναι διαθέσιµη στον καταναλωτή, καθώς η ποιότητα συνδέε-
ται στενά µε την προέλευση, εποµένως κρίνεται επιβεβληµένη η
υποχρεωτική αναγραφή των χωρών προέλευσης τουλάχιστον
της χώρας άµελξης, του αρµέγµατος δηλαδή, αντί της ένδειξης
προέλευσης «Ευρωπαϊκής Ένωσης» ή «εκτός Ευρωπαϊκής Ένω-
σης». 

Επίσης, εισάγονται ευνοϊκές διατάξεις για τους παραγωγούς
µετά τις αλλεπάλληλες καθυστερήσεις πληρωµών που παρατη-
ρούνται στην αγορά. Καθίσταται υποχρεωτική η εξόφληση των
παραγωγών από εµπόρους -χονδρεµπόριο και λιανεµπόριο- σε
εξήντα ηµέρες και προβλέπει 30% πρόστιµο στην αξία της συ-
ναλλαγής για τους παραβάτες, ενώ χρηµατική ποινή προβλέπε-
ται µε το άρθρο 4 και για τον παραγωγό που δεν καταγγέλλει το
περιστατικό, ύψους 5%, εάν δηλαδή δεν διαβιβάσει τα ηλεκτρο-
νικά στοιχεία, ενώ η µεταξύ τους συµφωνία θεωρείται άκυρη. 

Τα µέτρα αυτά θα λειτουργήσουν θετικά και θα τονώσουν οι-
κονοµικά χιλιάδες κτηνοτροφικές εκµεταλλεύσεις, οι οποίες πα-
ρουσιάζουν έντονα προβλήµατα ρευστότητας λόγω των µεγά-
λων καθυστερήσεων στις πληρωµές. Δίνεται, µάλιστα, και η δυ-
νατότητα άρσης του τραπεζικού απορρήτου, προκειµένου να
διαπιστωθεί εάν πραγµατοποιήθηκε εµπρόθεσµα η πληρωµή.
Εάν ο έµπορος, σύµφωνα µε τις διατάξεις του νοµοσχεδίου,
τρεις φορές πιαστεί να µην πληρώνει εγκαίρως, τότε διαγράφε-
ται για έναν χρόνο από το Ενιαίο Μητρώο Εµπόρων Αγροτικών
Προϊόντων.

Πέραν των ανωτέρω, µε το νοµοσχέδιο επιλύονται και άλλα ζη-
τήµατα, όπως της µίσθωσης των εκµεταλλεύσεων των υδατοκαλ-
λιεργητών εκτατικής καλλιέργειας από το δηµόσιο. 

Στο σηµείο αυτό του νοµοσχεδίου, κύριε Υπουργέ, πρέπει να
λάβουµε υπ’ όψιν µας µία ειδική περίπτωση, αυτή των ελεύθερων
και παράκτιων αλιέων της Λιµνοθάλασσας Μεσολογγίου-Αιτωλι-
κού-Νεοχωρίου, όπου οι ίδιοι ζητούν την προστασία τους από εν-
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δεχόµενο εξοστρακισµό τους λόγω της προωθούµενης αλλαγής
πλαισίου της εκµετάλλευσης και αξιοποίησης των λιµνοθαλασ-
σών. 

Η προστασία στην ευαίσθητη αυτή περιοχή µπορεί µεν να
επέλθει µε αποκλειστική εκµίσθωση των συνεταιρισµών των ιχ-
θυοτρόφων των οικείων ΟΤΑ, αλλά θα θέλαµε να προσθέσουµε
επίσης κυρίως λόγω του όγκου των αλιέων που δραστηριοποι-
ούνται στην περιοχή –άνω των πεντακοσίων επαγγελµατιών αλι-
έων- να δίνεται η δυνατότητα σε όλους να συµµετέχουν στη
σύνθεση των υπό σύσταση συνεταιρισµών και να αποφεύγονται
οι περιπτώσεις απευθείας ανάθεσης µε κριτήρια καθαρά εισοδη-
µατικά µέσω της παραγωγής και ορθού ελέγχου. 

Θα θέλαµε να εξετάσετε το ως άνω ζήτηµα και να προβείτε σε
τροποποιήσεις, σύµφωνα µε τις υποδείξεις που έχουν καταθέσει
καθ’ ύλην αρµόδιοι στις επιτροπές κατά την επεξεργασία του νο-
µοσχεδίου.

Επιστρέφοντας ξανά στο νοµοσχέδιο, σε µία γενικότερη κρι-
τική το νοµοσχέδιο δίνει τη δυνατότητα να βγει σε νέα βάση η
κτηνοτροφική παραγωγή, να απεµπλακούµε από το καρκίνωµα
των ελληνοποιήσεων και των κυκλωµάτων διαφθοράς που ταλαι-
πωρούν τους παραγωγούς, πλήττουν το ελληνικό δηµόσιο και
παραπλανούν τον καταναλωτή. 

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι οι Ανεξάρτητοι Έλληνες στηρί-
ζουµε το νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε εµείς, κύριε Λαζαρίδη, και για τον χρόνο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερι-
κών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση της Ενισχυµένης Συµφωνίας
Εταιρικής Σχέσης και Συνεργασίας µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και των Κρατών Μελών της αφενός, και της Δηµοκρατίας
του Καζαχστάν αφετέρου». 

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «ΚΑ-
ΠΟΔΙΣΤΡΙΑΣ» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι µα-
θητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από
το 9ο Γυµνάσιο Αθήνας.  

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Σαρίδης από την Ένωση Κεντρώων. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκτιµούµε πως

το παρόν νοµοσχέδιο επιχειρεί να ρυθµίσει σηµαντικά ζητήµατα,
που άπτονται της πρωτογενούς παραγωγής -γεωργία, αλιεία,
κτηνοτροφία- έναν τοµέα µέγιστης σηµασίας για κάθε εθνική οι-
κονοµία και βεβαίως τη δική µας, ο οποίος στην Ελλάδα αποτελεί
πηγή εισοδήµατος τετρακοσίων ενενήντα χιλιάδων ανθρώπων -
το 13,5% του εργατικού δυναµικού της χώρας- τοµέα που παρά
την πασίδηλη σηµασία του, επί χρόνια ταλανίζεται από προβλή-
µατα που καµµία Κυβέρνηση δεν ασχολήθηκε σοβαρά να επιλύ-
σει. 

Παρά το γεγονός ότι υφίστανται ορισµένες διατάξεις στο συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο που βαίνουν προς την ορθή κατεύθυνση,
υπάρχουν, επίσης, σε αυτό και αρνητικά υποκρυπτόµενα σηµεία
κατά την πάγια προσφιλή, λαθρόβια πρακτική της Κυβέρνησης,
που δεν µας επιτρέπουν να άρουµε τις επιφυλάξεις µας και να
το υπερψηφίσουµε. 

Είµαστε σχεδόν βέβαιοι, ότι κάποια στιγµή η ίδια Κυβέρνηση
θα φέρει νέες τροποποιήσεις, που θα προσπαθούν να συµπλη-
ρώσουν τα κενά αυτού του νοµοθετήµατος, κενά που οφείλονται
στην πάγια τακτική της να νοµοθετεί µε πρόχειρο και αποσπα-
σµατικό τρόπο αντί να προσπαθήσει να σχεδιάσει και να νοµο-
θετήσει µε ολοκληρωµένο και συνεκτικό τρόπο ένα τόσο σηµα-
ντικό ζήτηµα. 

Η Ένωση Κεντρώων έχει πολλαπλώς δείξει την ευαισθησία της
στα θέµατα της αγροτικής παραγωγής. Έχουµε, µάλιστα, κατα-
θέσει συγκεκριµένες προτάσεις και υποστηρίζουµε ως κοµβικό

σηµείο της πολιτικής µας την επίτευξη εθνικής επισιτιστικής επι-
κυριαρχίας, που είναι µία πολυεπίπεδη έννοια, η οποία περιλαµ-
βάνει τη διαθεσιµότητα, την πρόσβαση, τη χρήση και τη σταθε-
ρότητα. Αναγνωρίζεται δε και ως παγκόσµιο δηµόσιο αγαθό. 

Ας έρθουµε τώρα στην ουσία του συγκεκριµένου νοµοσχε-
δίου. Η οδηγία 2011/7, παρότι ενσωµατώθηκε στην ελληνική έν-
νοµη τάξη µε τον ν.4152/2013, παρέµεινε µέχρι σήµερα ένα «κενό
γράµµα». 

Εκτιµούµε, πάντως, ότι οι διατάξεις του Κεφαλαίου Α’ -άρθρα
1 έως 4- θα εκινούντο στη σωστή κατεύθυνση εάν δεν είχαν τα
προβλήµατα που θα σας αναλύσω αυτή τη στιγµή. Ποιος, άλλω-
στε, διαφωνεί κατ’ αρχάς µε την εφαρµογή της ευρωπαϊκής οδη-
γίας και τη βελτίωση των ανισορροπιών της λειτουργίας της
αγοράς; 

Το παρόν νοµοσχέδιο επιχειρεί να δώσει καίριες λύσεις σε ένα
εξόχως σηµαντικό ζήτηµα. Αποκλειστική προθεσµία πληρωµής
εξήντα ηµερών, ρητός αποκλεισµός της δυνατότητας συµβατι-
κής υπέρβασης της προθεσµίας και σηµαντικές διοικητικές κυ-
ρώσεις. Στόχος είναι η θέσπιση κανόνων λειτουργίας της αγοράς
προς αποκατάσταση της ισορροπίας και η δίκαιη πλέον αντιµε-
τώπιση εµπόρων και παραγωγών. 

Για να φέρουν, όµως, αποτελέσµατα αυτές οι ρυθµίσεις του
νοµοσχεδίου, πρέπει όχι µόνο να είναι ορθές, αλλά να µπορούν
και να εφαρµοστούν καθολικά και να αφορούν ρητά άπαντες
τους εµπλεκόµενους επαγγελµατικούς κλάδους, όλους τους πα-
ραγωγούς, όπως και τις µεταποιητικές επιχειρήσεις, οι οποίες
πρέπει να καταστούν αντικείµενο χωριστής ρύθµισης, πράγµα
που έχουµε συζητήσει κατ’ επανάληψη στις επιτροπές, το σύ-
νολο των εµπόρων, ακόµα και αλυσίδες λιανικής πώλησης και
µεγάλα σουπερµάρκετ. 

Εποµένως, εξακολουθούµε να υποστηρίζουµε ότι στο Κεφά-
λαιο Α’ κρίνεται αναγκαία η προσθήκη των µεταποιητικών επιχει-
ρήσεων ως ξεχωριστή κατηγορία και στο παράρτηµα 1 η προσ-
θήκη των µεταποιηµένων προϊόντων και κάποιων νωπών και
ευαλλοίωτων αγροτικών προϊόντων, όπως είναι τα µήλα, τα ακτι-
νίδια, τα σταφύλια, τα σπαράγγια κ.λπ..

Σχετικά µε τις κυρώσεις, θεωρούµε ότι αυτές θα πρέπει να
είναι αυτοµατοποιηµένες. Απορίας άξιο είναι, βέβαια, αν οι µι-
κρές επιχειρήσεις και οι µεµονωµένοι παραγωγοί και κτηνοτρό-
φοι θα µπορέσουν να ανταποκριθούν στις απαιτήσεις του νοµο-
σχεδίου, όπως είναι η ηλεκτρονική κοινοποίηση τιµολογίου, ή θα
επωµισθούν νέες επιβαρύνσεις και φόρτο εργασίας, όπως επί-
σης τις ποινές προστίµων.

Ζητούµε, λοιπόν, από την Κυβέρνηση από το Βήµα αυτό να
υπάρξει ειδική µέριµνα για την εξοικείωση και οµαλή προσαρ-
µογή τους στα νέα δεδοµένα που δηµιουργεί η ψηφιοποιηµένη
εκπλήρωση των υποχρεώσεών τους. 

Καίριας σηµασίας είναι, επίσης, κατά πόσο, σε ποιον βαθµό
και µε ποιον τρόπο και µέσα οι ελεγκτικοί µηχανισµοί είναι σε
θέση να ανταποκριθούν στις προβλεπόµενες ρυθµίσεις ή αυτές
θα αποτελέσουν απλά ένα ευχολόγιο, διογκώνοντας ακόµα πε-
ρισσότερο τη γραφειοκρατία και µένοντας, τελικά, αναποτελε-
σµατικές.

Ερχόµαστε τώρα στο Κεφάλαιο Β’, στα άρθρα 5 έως 9, όπου
θεωρούµε ότι στόχο αποτελεί η καλύτερη ενηµέρωση και προ-
στασία του καταναλωτή για ευαίσθητα και κρίσιµα προϊόντα της
διατροφικής αλυσίδας, όπως είναι το γάλα και το κρέας. Παρ’
όλα αυτά τα θετικά, και πάλι λείπει η ολοκληρωµένη προσέγγιση
του ζητήµατος. Ως εκ τούτου, θεωρούµε επιβεβληµένο να βελ-
τιωθεί το ήδη υπάρχον σύστηµα ιχνηλασιµότητας. 

Οι ρυθµίσεις, λοιπόν, του παρόντος νοµοσχεδίου θα έπρεπε
να περιλαµβάνουν και να αφορούν ολόκληρη την αλυσίδα δια-
δροµής του κρέατος από τον παραγωγό έως τον καταναλωτή και
µάλιστα, ισοµερώς.

Η άδεια διακίνησης των ζώων, για παράδειγµα, προς τα σφα-
γεία είναι ακόµα χειρόγραφη, ενώ εάν γίνει ηλεκτρονική ο έλεγ-
χος θα είναι µεγαλύτερος και πιο αποτελεσµατικός. Η αναγραφή
της χώρας προέλευσης του κρέατος στην ταµειακή µηχανή των
κρεοπωλείων είναι θετικότατο µέτρο, αλλά θα µπορούσε να ισχύ-
σει σε µεγαλύτερη έκταση, ακόµα και για όλους τους χώρους
εστίασης.
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Αναφορικά µε το γάλα και την αναγραφή προέλευσής του,
αδιαµφισβήτητα πρόκειται για ρύθµιση που θα βελτιώσει την αν-
ταγωνιστικότητα των ελληνικών επιχειρήσεων. Ωστόσο, οι επιση-
µάνσεις πρέπει να είναι σαφείς, δηλαδή -το είπαµε και στις επι-
τροπές- χώρα άρµεξης, επεξεργασίας, συσκευασίας και µάλιστα,
µε ευδιάκριτη σήµανση. Εάν δεν αναγράφεται «αρµέχτηκε στην
Ελλάδα», «µεταποιήθηκε στην Ελλάδα», «συσκευάστηκε στην Ελ-
λάδα», δύσκολα θα µπει ένα τέλος στο βαπτισµένο προϊόν. Φυ-
σικά, στο σηµείο αυτό είχαµε τη διαβεβαίωση του κυρίου Υπουρ-
γού ότι διασφαλίζονται όλα τα εν λόγω.

Είναι σαφές ότι µε τις επισηµάνσεις µας αυτές στοχεύουµε
στην αντιµετώπιση του φαινοµένου των ελληνοποιήσεων και την
πάταξη πρακτικών αθέµιτου ανταγωνισµού, προκειµένου να δια-
σφαλιστεί η προστασία της εγχώριας παραγωγής και του Έλ-
ληνα καταναλωτή.

Ως προς το Κεφάλαιο Γ’, σχετικά µε το νοµοθετικό πλαίσιο εκ-
µετάλλευσης των ιχθυοτρόφων υδάτων, πρέπει να τονίσουµε ότι
είναι σηµαντικό να µπουν σαφείς χωροθετήσεις. Τα συστήµατα
εκµετάλλευσης είναι οι ελεύθεροι αλιείς και οι µισθωτοί συνεται-
ρισµοί. Θα πρέπει να επισηµανθεί και να αναγράφεται ποιος είναι
ο µη ενοικιαζόµενος χώρος που δραστηριοποιούνται οι ψαράδες.
Η παροχή της δυνατότητας στους ΟΤΑ, αντί του δηµοσίου που
είναι µέχρι σήµερα, να επιµισθώνουν τα ιχθυοτρόφα ύδατα -και,
µάλιστα, χωρίς δηµοπρασία- σε αλιευτικούς συνεταιρισµούς της
δικής τους περιφέρειας µε απ’ ευθείας ανάθεση, δεν µας βρίσκει
σύµφωνους. Δεν αντιτιθέµεθα στην αύξηση των πόρων των ΟΤΑ.
Όµως, για λόγους αρχής, αντιτιθέµεθα στις απ’ ευθείας αναθέ-
σεις, διότι αποτελούν παρέκκλιση από τις αρχές της διαφάνειας
και του ελεύθερου ανταγωνισµού.

Θα δεχόµασταν απευθείας ανάθεση για λόγους κατεπείγον-
τος, που οφείλονται όµως σε εξαιρετικά απρόβλεπτες καταστά-
σεις, ήτοι σε έκτακτα πραγµατικά γεγονότα, όπως άλλωστε
ορίζει η εθνική νοµοθεσία περί δηµοσίων συµβάσεων. Αν εµφα-
νιστεί στον διαγωνισµό ένας µόνο αλιευτικός συνεταιρισµός, ας
κατακυρωθεί σε αυτόν, αλλά όχι µε απευθείας ανάθεση. 

Επίσης, δεν κατανοούµε τι σκοπό εξυπηρετεί η σύσταση µίας
ακόµα επιτροπής, όπως είναι η Επιτροπή Ελέγχου Μισθωµένων
Ιχθυοτρόφων Υδάτων της οικείας Περιφερειακής Ενότητας. 

Βέβαια, η δηµιουργία και άλλων επιτροπών είναι η προσφιλής
µέθοδος της Κυβέρνησης για να διογκώνεται έτσι περαιτέρω ο
δηµόσιος τοµέας και ο ασφαλέστερος τρόπος να µην δίνεται
λύση στο πρόβληµα. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο υποτίθεται ότι θέλει να
διασφαλίσει τα συµφέροντα των αγροτών και των κτηνοτρόφων.
Είναι, εποµένως, το λιγότερο άστοχο αυτοί να µην εκπροσωπούν-
ται ως µέλη στα διοικητικά συµβούλια του ΟΠΕΚΕΠΕ και του
ΕΛΓΑ, όταν θέλουµε να υπάρξει σοβαρή αντιµετώπιση των θε-
µάτων που τους αφορούν. Θεωρούµε, λοιπόν, ότι το σηµαντικό
δεν είναι ο αριθµός των µελών, αλλά το ποια θα είναι τα µέλη
τους, ώστε να υπάρχει και πιο αντιπροσωπευτική εκπροσώπηση. 

Όπως ήδη τονίσαµε και στη συζήτηση επί της αρχής και στην
κατ’ άρθρον, δυσκολευόµαστε να καταλάβουµε τη σκοπιµότητα
της αντικατάστασης της παραγράφου 12 του άρθρου 27 του
ν.4384/2016 από τη διάταξη του άρθρου 13 του παρόντος νοµο-
σχεδίου. 

Προσανατολίζεστε, δηλαδή, στην παράκαµψη της Γενικής Συ-
νέλευσης, που είναι κατ’ εξοχήν το όργανο που πρέπει να απο-
φασίζει για τα του οίκου του και αποβλέπετε στην εγκαθίδρυση
και παρεµβολή του ΟΔΙΑΓΕ, ο οποίος θα διαχειρίζεται τη συνε-
ταιριστική περιουσία, δηλαδή τα χρήµατα των αγροτών κατά το
δοκούν. 

Επίσης, επαναλαµβάνουµε, γιατί πριµοδοτούµε µε ποσό
180.000 ευρώ έναν νέο οργανισµό αµφίβολης αποτελεσµατικό-
τητας, ο οποίος υποτίθεται ότι ως ανώνυµη εταιρεία θα έπρεπε
να λειτουργεί µε πιο ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια; 

Ας µη µιλήσουµε και για την ιδιαίτερα προνοµιακή µεταχείριση
του ΟΔΙΑΓΕ, στον οποίο παραχωρούνται δωρεάν κατά χρήση
ακίνητα του δηµοσίου για την εξυπηρέτηση των σκοπών ίδρυσης
και λειτουργίας του. 

Υπενθυµίζουµε την περίπτωση αντίστοιχων, πολλά υποσχόµε-
νων οργανισµών, που κατέληξαν να επιβαρύνουν τον κρατικό

προϋπολογισµό, χωρίς αποτελέσµατα, πλην της ικανοποίησης
στενών κοµµατικών συµφερόντων. Ελπίζουµε ότι η περίπτωση
του ΟΔΙΑΓΕ θα διαψεύσει τις εν προκειµένω ανησυχίες µας, τις
οποίες διατυπώνουµε σε αυτή εδώ την Αίθουσα. 

Επιπλέον, θα ήθελα για άλλη µία φορά να αναφερθώ στους
συνεταιρισµούς. Οι συνεταιρισµοί στην Ελλάδα των µικρών και
µεσαίων παραγωγών µπορούν να εξασφαλίσουν δίκαιη τιµή για
τους συµµετέχοντες παραγωγούς, την παράκαµψη των µεσαζόν-
των και την απευθείας σχέση παραγωγού-καταναλωτή. Να προ-
σφέρουν στον καταναλωτή ποιοτικό προϊόν σε καλή τιµή. Να
αναδείξουν την κοινωνική ευθύνη του επιχειρείν και το συνεται-
ριστικό ιδεώδες. 

Επίσης, µπορούν να αναζωογονήσουν την ελληνική περιφέ-
ρεια, προσφέροντας θέσεις εργασίας στους νέους που έχουν εν-
διαφέρον να ασχοληθούν µε την πρωτογενή παραγωγή και να
συµβάλουν έτσι στην αποκέντρωση.  

Θεωρούµε ότι οι συνεταιρισµοί, παρά την προβληµατική τους
λειτουργία, η οποία, µεταξύ άλλων, προκλήθηκε από κρατικές
παρεµβάσεις, αποτελούν ελπίδα για την προώθηση της πρωτο-
γενούς παραγωγής, έναν τοµέα στον οποίο η Ελλάδα έχει συγ-
κεκριµένο πλεονέκτηµα, µε στόχο αφενός την εξασφάλιση δια-
τροφικής επάρκειας της χώρας, αφ’ ετέρου την προώθηση της
εξαγωγής επώνυµων και ποιοτικών αγροτικών προϊόντων. 

Αξιότιµοι συνάδελφοι, δεν µας επιτρέπεται ούτε στο τέταρτο
κεφάλαιο να µην εκφράσουµε τις επιφυλάξεις µας στον βαθµό
που προστέθηκαν δύο άρθρα εµβόλιµα και άσχετα µε το περιε-
χόµενο του νοµοσχεδίου. 

Η µεν πρώτη αφορά το άρθρο 18, στις µεταβατικές δηλαδή
τοποθετήσεις προϊσταµένων, που για µια ακόµη φορά καταδει-
κνύουν την αναβλητικότητα της Κυβέρνησης στην προώθηση
των απαιτούµενων µεταρρυθµίσεων και την εφαρµογή του νό-
µου. Αντ’ αυτού, προτιµά την επιλεκτική στελέχωση θέσεων ευ-
θύνης µε πρόσωπα της εµπιστοσύνης της Κυβέρνησης.

Για να µην αναφερθώ, κύριοι συνάδελφοι, και στη νέα πριµο-
δότηση του νεοσύστατου ΟΑΣΘ σχετικά µε το ΦΠΑ.

Η Ένωση Κεντρώων θα ψηφίσει «παρών» στο συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο και στα άρθρα όπως θα ακουστεί στην ψηφοφορία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
Τον λόγο έχει ο τελευταίος από τους ειδικούς αγορητές, ο  κ.

Αµυράς από το Ποτάµι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι -θα έλεγα- ένα από τα αγα-

πηµένα θέµατα και κλισέ οποιουδήποτε σε έναν βαθµό έχει δη-
µόσιο λόγο να τονίζει την πρωτεύουσα σηµασία της αγροτικής
ανάπτυξης στη χώρα µας τόσο στο πεδίο της παραγωγής όσο
και της εµπορίας.

Εποµένως το παρόν σχέδιο νόµου θα έλεγα ότι ακολουθεί την
πεπατηµένη, δηλαδή αυτό που όλοι θέλουµε, να ενισχυθεί η
πρωτογενής ελληνική παραγωγή µε µια πρόσθετη υπεραξία του
τελικού προϊόντος και να εναρµονίζει στην ουσία µε καλύτερο
τρόπο το Εθνικό Δίκαιο και το τι πρέπει να κάνουν οι αρµόδιες
αρχές µε την οδηγία 7 του 2011 της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Παραγωγή ποιοτικών προϊόντων και ανταγωνιστικών ελληνι-
κών αγροτικών προϊόντων πρέπει να είναι ο στόχος µας. Εµείς
βλέπουµε ότι το σχέδιο νόµου εδώ προσπαθεί να επιλύσει αρκε-
τές από τις παθογένειες που αντιµετωπίζει ο χώρος και, πρώτα
απ’ όλα, την καθυστέρηση στην εξόφληση των τιµολογίων, των
παραγωγών και των µικροµεσαίων µεταποιητών από τους χον-
δρέµπορους και τις µεγάλες αλυσίδες των σούπερµάρκετ.

Όπως διαπιστώνει η αιτιολογική έκθεση του νοµοσχεδίου, ήδη
µε τον παλαιότερο νόµο του 2013, τον ν.4152, η ελληνική νοµο-
θεσία είχε προχωρήσει στην προσαρµογή της στην ευρωπαϊκή
οδηγία για να καταπολεµήσει αυτό το φαινόµενο των καθυστε-
ρήσεων πληρωµών, όπου βεβαίως στις εµπορικές συναλλαγές ο
αδύναµος κρίκος είναι ο µικρός αγρότης, ο µικρός µεταποιητής,
ενώ ο ισχυρός παίκτης είναι η αλυσίδα του σούπερµάρκετ και ο
χονδρέµπορος. Όµως, παρά το γεγονός ότι είχαν γίνει και εκεί
κάποια βήµατα το 2013, δεν είδαµε και θεαµατικές αλλαγές στο
πεδίο.
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Εποµένως θέλω να πω ότι όσους νόµους και να ψηφίσουµε,
καλούς ή καλύτερους, αν δεν συνοδεύονται από έναν αποτελε-
σµατικό µηχανισµό ελέγχου, θα είµαστε στο ίδιο σηµείο όπως
και πριν από τέσσερα χρόνια να ενσωµατώνουµε τις ίδιες οδη-
γίες και κάποιες προβλέψεις και να µη φέρνουν αποτελέσµατα.
Εδώ, λοιπόν, θα έβαζα έναν τίτλο «Σίσυφος Ι», γιατί κάποια
στιγµή θα έρθω και στον «Σίσυφο ΙΙ».

Άρα καλώς ψηφίζουµε την εξόφληση του τιµολογίου ή του
δελτίου αποστολής εντός των εξήντα ηµερών. Όµως, θέλω να
ρωτήσω τον κύριο Υπουργό εάν είµαστε σίγουροι ότι υπάρχει
επαρκής πρόβλεψη, επαρκής µηχανισµός ελέγχου µέσω των
τραπεζών -που θα µας πείτε και µε ποια κριτήρια θα γίνονται οι
χρεώσεις και µε ποιον τρόπο- ώστε οι τράπεζες θα κάνουν αυτό
που δεν γινόταν τόσα χρόνια και έµεναν στη γωνία και στην άκρη
οι µικροί Έλληνες παραγωγοί.

Επίσης θα έλεγα ότι αναµένω από την Κυβέρνηση και από τον
κ. Αποστόλου ανάλογες νοµοθετικές πρωτοβουλίες και για το
σύνολο -θα έλεγα εγώ- των αγροτικών προϊόντων, για τα οποία
παρατηρούνται καθυστερήσεις στην πληρωµή των παραγωγών.
Ξέρουµε όλοι ότι υπάρχουν πάρα πολλές τέτοιες κατηγορίες και
κυρίως στο ελεγκτικό πλαίσιο.

Όπως ανέφερα και στις συνεδριάσεις της επιτροπής µας, είναι
θετικό στοιχείο νοµίζω εκ των ων ουκ άνευ, απαραίτητο, η σή-
µανση και η διασφάλιση αναγραφής προέλευσης για το γάλα, τα
γαλακτοκοµικά και το κρέας σε όλα τα στάδια παραγωγής. Πρέ-
πει να προασπιστούν τα συµφέροντα των Ελλήνων γαλακτοπα-
ραγωγών και των καταναλωτών και όχι µόνο στην Ελλάδα, αλλά
και στο εξωτερικό, γιατί υπάρχει και η εξαγωγική διάσταση.

Επίσης, ένα από τα άλλα κλισέ, που εγώ το θυµάµαι µε πολύ
ένταση και εντυπώθηκε, θα έλεγα, και στη συλλογική µνήµη, επί
Ανδρέα Παπανδρέου ακόµη, είναι το «Όχι στους µεσάζοντες».
Έχουν περάσει τόσα χρόνια και ακόµα αγωνιζόµαστε να βγά-
λουµε τους µεσάζοντες από τον καταναλωτή και τη σχέση του
µε τον παραγωγό. Είναι µια τεράστια παθογένεια, που ελπίζω
τώρα να γίνει ένα πρώτο βήµα για να αντιµετωπιστεί. Λιγότεροι
µεσάζοντες ή και καθόλου µεσάζοντες σηµαίνει καλύτερη τιµή
για τον καταναλωτή και σαφέστατα υψηλότερη ποιότητα ως ένας
τρόπος εξασφάλισής της. 

Οι κυρώσεις του άρθρου 4 είναι πολύ σωστές, αλλά θα έλεγα
ότι χρειάστηκε µια πρόνοια για εφαρµογή της αναλογικότητας
επί της αξίας του τιµολογίου, ώστε ναι µεν να τιµωρήσουµε τον
παραβάτη, αλλά όχι να τον εξαφανίσουµε, να τον εξοντώσουµε.
Η πρόσκαιρη διαγραφή από το Ενιαίο Μητρώο Εµπόρων Αγρο-
τικών Προϊόντων του παραβάτη κατ’ εξακολούθηση είναι θετικό
µέτρο, το βλέπουµε θετικά. 

Για να έρθω στις αλιευτικές εκµεταλλεύσεις, εδώ έχουµε την
τροποποίηση των διατάξεων του ν.420/1970, δηλαδή έχουν πε-
ράσει σχεδόν πενήντα χρόνια και στο µεσοδιάστηµα αυτό των
πέντε δεκαετιών δεν έχει γίνει καµµία ρύθµιση ενός χώρου που
θα έπρεπε να είναι προνοµιούχος για την πολιτεία, σε ό,τι αφορά
δηλαδή τα αποτελέσµατα που παράγει. Οι αλιευτικοί συνεταιρι-
σµοί σαφέστατα χρειάζονται ενίσχυση, αλλά πρώτα εξυγίανση.
Οι τόποι αλιείας πρέπει σαφέστατα να κρίνονται από τον βαθµό
της βιωσιµότητάς τους για το πώς θα αποδίδονται και σε τι έν-
ταση αλίευσης από εκείνους που θα εκµεταλλεύονται τα νερά,
ιδίως οι λιµνοθάλασσες, που συνιστούν ιδιαιτέρως ευαίσθητα οι-
κοσυστήµατα.

Και να µην ξεχνάµε την υπεραλίευση, τη µόλυνση των υδάτων
και των αλιευµάτων και βεβαίως την αύξηση της φορολόγησης,
την αύξηση της τιµής των καυσίµων, που συνθέτουν ένα δύσκολο
περιβάλλον για τους αλιείς. 

Θα διαφωνήσω κι εγώ µε την απ’ ευθείας ανάθεση στους συ-
νεταιρισµούς. Υπάρχει ο νόµος για τις δηµόσιες συµβάσεις. Γιατί
δεν τον ακολουθούµε; Εάν είναι εξαιρετικό το µέτρο, τότε ναι.
Όµως, εδώ δεν µιλάµε για ένα εξαιρετικό µέτρο, αλλά για τη θέ-
σπιση ενός κανόνα. 

Θα πρέπει, λοιπόν, και για λόγους διαφάνειας και για λόγους
ισότητας στην πρόσβαση αλιέων επί του αντικειµένου εκµετάλ-
λευσης να γίνονται οπωσδήποτε διαγωνισµοί. 

Επίσης είναι προβληµατικό ότι βάσει έκθεσης του Γενικού Λο-
γιστηρίου του Κράτους προβλέπεται µια δαπάνη συνολικού

ύψους 400 ευρώ και µια εξοικονόµηση δαπανών 14.000 ευρώ.
Υπάρχει µια ανισορροπία, την οποία δεν ξέρω πώς σκοπεύει η
Κυβέρνηση να την ισοσκελίσει. 

Επίσης θεωρώ προβληµατική στο άρθρο 12 την τροποποίηση
των διατάξεων του ν.2637/1998. Το ξαναλέµε ότι, αντί της κατάρ-
γησης δύο θέσεων ειδικών επιστηµόνων, θα πρέπει να διατηρη-
θεί µία θέση ειδικού επιστήµονα οπωσδήποτε και να αφαιρεθεί
η µία από τις δύο θέσεις εκπροσώπησης του Υπουργείου. 

Αναρωτιέµαι και πάλι, για ποιον λόγο πρέπει ο Υπουργός να
διορίζει τον γενικό διευθυντή του ΟΠΕΚΕΠΕ. Πρόεδρος, αντι-
πρόεδροι και γενικός διευθυντής ενός νοµικού προσώπου ιδιω-
τικού δικαίου δεν πρέπει να ορίζονται από κανέναν υπουργό.
Εδώ θέλουµε ανοιχτές διαδικασίες. 

Επίσης, ποια θα είναι η ετήσια δαπάνη, που ανέφερα και λίγο
πριν, από την καταβολή αµοιβής στα τραπεζικά ιδρύµατα, για τις
εργασίες ελέγχου εξόφλησης των τιµολογίων και των επιταγών;
Είναι απροσδιόριστη. Και πώς θα χρεώνουν οι τράπεζες; Αυτά
ποιος θα τα ρυθµίσει; Οι τράπεζες ή η αντίστοιχη µηχανή της δι-
οίκησης, υπουργοί κ.λπ.;

Και έρχοµαι στον «Σίσυφο νούµερο 2» και λέω καλά όλα αυτά,
να γίνονται τα πρώτα βήµατα για τη σήµανση, για το ένα και για
το άλλο. Όµως, πείτε µου εσείς για την Ήπειρο και έχουµε εδώ
τον καλό συνάδελφο τον κ. Καραγιάννη, που είναι ο εισηγητής
του ΣΥΡΙΖΑ για το νοµοσχέδιο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Και από τα Γιάννενα! 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Βεβαίως. Όλοι οι Γιαννιώτες έχουµε

κάνει λόµπι εδώ, Υπουργέ. 
Και τώρα θα ακούσετε ότι δεν πρέπει να ρίχνουµε το νερό στον

κουβά και ο κουβάς να έχει τρύπα και να φεύγει. Καλή η προ-
σπάθεια για την προστασία της πρωτογενούς παραγωγής, αλλά
πείτε µου τώρα πώς θα αισθάνονται οι καλλιεργητές στην Ήπει-
ρο, στις παρακαλάµιες περιοχές, όταν τη Δευτέρα που µας πέ-
ρασε, πριν από τρεις ηµέρες, µεγάλες ποσότητες λυµατολάσπης
και αποβλήτων από τη Βιοµηχανική Περιοχή Ιωαννίνων απορρί-
φθηκαν στην τάφρο της Λαψίστας και κατέληξαν στον ποταµό
Καλαµά. 

Να το πω απλά: Ξυπνούν τη Δευτέρα οι κάτοικοι του χωριού
της Κληµατιάς, που έχουν εκεί αγροτική παραγωγή και βλέπουν
νεκρά ψάρια, αστικά λύµατα, λύµατα της βιοµηχανικής περιοχής
στα χωράφια τους και στο ποτάµι, στον Καλαµά ποταµό, ο ο-
ποίος είναι ένα υπέροχο ποτάµι, είναι ο έβδοµος µεγαλύτερος
της Ελλάδας. Είναι ένα αγροτικό και εργατικό και µε προσφορά
ποτάµι, διότι υδρεύει χιλιάδες στρέµµατα καλλιεργειών, είκοσι
πέντε χιλιάδες στρέµµατα καλλιεργειών. 

Πείτε µου εσείς, λοιπόν, τώρα: Δεν πάνε να ψηφίζουν αυτοί
τον νόµο, όταν από το ένα χέρι βοηθάµε την πρωτογενή παρα-
γωγή και από το άλλο υπάρχει αυτή η ανεξέλεγκτη περιβαλλον-
τική κατάσταση σε µια τέτοια περιοχή; Πόσο πίσω οδηγεί αυτό
τους αγρότες της Ηπείρου -για παράδειγµα- και της ευρύτερης
περιοχής των Ιωαννίνων; 

Εσπεριδοειδή, τριφύλλια, καλαµπόκι, βιότοποι και καταφύγια
για άγρια ζωή και βεβαίως µια εκπληκτική πανίδα και χλωρίδα,
αρκετά ενδηµικά είδη βρίσκονται σε κίνδυνο. 

Εγώ παρακολουθώ την κίνηση «Καθαρός Καλαµάς», τον Αντι-
πρόεδρό της κ. Θανάση Τσεκούρα, ο οποίος έκανε καταγγελίες
-και θα τις καταθέσω εδώ για τα Πρακτικά- διότι οι ποσότητες
που απορρίφθηκαν ήταν όχι απλώς µεγάλες, ήταν υπερβολικά
µεγάλες και οδηγούν την αγροτική παραγωγή πίσω. 

Αφήνω, λοιπόν, το ρεαλιστικό παράδειγµα του Καλαµά ποτα-
µού, για να έρθω και να καταλήξω στην οµιλία µου, λέγοντας ότι
δεν αρκεί να διεκδικούµε µόνο ευρωπαϊκές χρηµατοδοτήσεις,
αλλά πρέπει να δηµιουργήσουµε ένα ισοζύγιο –θα έλεγα- εξυ-
γιαντικό για το περιβάλλον. Πρέπει να κινητοποιηθούν όλες οι
δυνάµεις γύρω από τον αγρότη. 

Θέλουµε τον αγρότη που προσπαθεί, τον αγρότη που επίσης
θέλει να προχωρήσει µπροστά, να κάνει έρευνα, να εξελίξει τα
προϊόντα του και την παραγωγή του. Τέτοιους αγρότες θέλουµε. 

Από εκεί και πέρα, η δηµόσια διοίκηση οφείλει να ακολουθή-
σει, όχι ασθµαίνοντας, αλλά τρέχοντας, πριν καν εκδηλωθεί η
ανάγκη για αυτό που σας είπα, για τη δηµιουργία δηλαδή προ-
ϊόντων πρωτογενούς παραγωγής και µεταποιητικής υψηλής υπε-
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ραξίας. 
Εµείς είµαστε θετικοί, θα ψηφίσουµε το σχέδιο νόµου. 
Όσον αφορά τις τροπολογίες, βέβαια, έχω κάποια θέµατα,

κύριε Υπουργέ.
Για παράδειγµα, η τροπολογία του Υπουργείου Διοικητικής

Ανασυγκρότησης πριµοδοτεί όσους τυγχάνει να ασκούν ήδη δι-
ευθυντικά καθήκοντα και δεν εισάγει κριτήρια αξιολόγησης. Θα
πούµε «όχι» σε αυτή την τροπολογία. 

Επίσης θα πούµε ότι η τροπολογία της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης είναι θετική. Αντιµετωπίζει την κατάσταση. Δεν επιβα-
ρύνει τον προϋπολογισµό του ΕΛΓΑ. 

Και βεβαίως, θα θέλαµε και εδώ να ακούσουµε την άποψή σας.
Εµείς τη βρίσκουµε θετική. 

Όσον αφορά τώρα στην τροπολογία για τον ΟΑΣΘ, εδώ έχου-
µε µια προβληµατική κατάσταση. Και θα επαναφέρω εδώ τη δική
µου πρόταση. Θα µου πείτε ότι τώρα πια είναι νόµος του κράτους
ότι ο ΟΑΣΘ είναι κρατικός έστω πρόσκαιρα, για ενάµιση, δυο
χρόνια, γιατί µετά απελευθερώνεται το µεταφορικό έργο. 

Εγώ θα σας έλεγα να τολµήσουµε να εµπιστευθούµε τους Έλ-
ληνες ιδιώτες επιχειρηµατίες, µικρούς επιχειρηµατίες. Μικρός
επιχειρηµατίας µπορεί να είναι και εκείνος που λιώνει στο τιµόνι
σήµερα στον ΟΑΣΘ, που µπορεί όµως να κάνει µια σύµπραξη µε
κάποιους άλλους οδηγούς και να διεκδικήσει, εάν του δίνατε
εσείς αυτή τη δυνατότητα, ένα δροµολόγιο, ένα πακέτο δροµο-
λογίων. Εδώ δεν χρειάζεται να κρατικοποιούµε τον οργανισµό
του µεταφορικού έργου. Χρειάζεται να δίνουµε τη δυνατότητα
σε ιδιώτες γύρω από αυτό το µεταφορικό έργο να διεκδικήσουν
κάποια δροµολόγια, όπως γίνεται σε πολλές ευρωπαϊκές πόλεις. 

Επιφυλάσσοµαι για την τροπολογία. Θέλω να ακούσω τις απα-
ντήσεις σας. 

Παρακαλώ, αγαπητέ Υπουργέ, να µας πείτε πώς θα αντιµετω-
πίζατε εσείς τον Γιαννιώτη καλλιεργητή, που καλλιεργεί –ας
πούµε- τριφύλλι, για παράδειγµα ή καλαµπόκι ή εσπεριδοειδή, ο
οποίος θα ερχόταν και θα σας έλεγε «ωραία όλα αυτά που µας
λες, Υπουργέ, αλλά το ποτάµι βρώµισε, το ποτάµι βγάζει νεκρά
ψάρια». 

(Γέλωτες στην Αίθουσα)
Πώς το αντιµετωπίζουµε όλο αυτό; Χρειαζόµαστε, λοιπόν, µια

ολιστική προσέγγιση και αυτή σας προτείνω. 
Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο  αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Αµυράς καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κύριε Αµυρά. 

Όπως ανέφερα πριν, έκλεισε ο κύκλος των εισηγητών και των
αγορητών και µπαίνουµε στον κύκλο των οµιλητών. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, ο Καλαµάς Ποταµός
βρώµισε, έτσι; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Καλα-
µάς, γνωστός και µε αγώνες ποταµός. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Μου επιτρέπετε, κυρία Πρόεδρε, να πω
κάτι ακόµα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
κύριε συνάδελφε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, συγγνώµη, αλλά επειδή
βλέπω ότι οι συνάδελφοι µε ρωτούν, ο Καλαµάς ποταµός έχει
πρόβληµα, το Ποτάµι ζει και βασιλεύει και θα γίνει Νιαγάρας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τώρα,

λοιπόν, ανοίγει ο κύκλος των οµιλητών, µε χρόνο οµιλίας επτά
λεπτά. Ενδιάµεσα θα µπορούν να πάρουν τον λόγο οι Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι ανά δύο, ανά τρεις, καθώς και Αναπληρω-
τές Υπουργοί και Υφυπουργοί. Ξεκινάµε τον κατάλογο µε τον κ.
Σπαρτινό από τον ΣΥΡΙΖΑ. Παρακαλώ για την τήρηση του χρό-
νου, ώστε να τελειώσουµε µε έναν ορίζοντα που έχουµε υπολο-
γίσει, µέχρι τις 22.00’ µε 22.30’.

Κύριε Σπαρτινέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΑΡΤΙΝΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σήµερα µε την

υπερψήφιση αυτού του σχεδίου νόµου να αποδείξουµε τη στή-
ριξή µας προς τους παραγωγούς αγρότες, κτηνοτρόφους και
αλιείς, να αναδείξουµε και να διαφυλάξουµε την ποιότητα των
ελληνικών προϊόντων, αλλά και να συµβάλουµε στην ουσιαστική
ανάπτυξη της πρωτογενούς παραγωγής, που είναι βασικός πυ-
λώνας για την παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας. 

Με αυτό το σχέδιο νόµου από την πλευρά µας αποδεικνύουµε
εµπράκτως τη στήριξή µας στον πρωτογενή τοµέα, προχωρών-
τας στον έλεγχο και στον εξορθολογισµό της λειτουργίας της
αγοράς αγροτικών και κτηνοτροφικών προϊόντων, αλλά ταυτό-
χρονα και στην προστασία του καταναλωτή. Κύριος στόχος του
σχεδίου είναι να αντιµετωπιστεί αφ’ ενός το φαινόµενο των ελ-
ληνοποιήσεων και αφ’ ετέρου οι πολύµηνες καθυστερήσεις απο-
πληρωµής των παραγωγών από τους εµπόρους, χωρίς να υποτι-
µήσουµε βεβαίως και την αναµόρφωση του νοµοθετικού πλαι-
σίου που αναφέρεται στην εκµετάλλευση των ιχθυοτροφικών
υδάτων και περιλαµβάνεται στο σχέδιο νόµου. 

Ο τρόπος ενσωµάτωσης από τη Νέα Δηµοκρατία και το
ΠΑΣΟΚ στο ελληνικό δίκαιο της ευρωπαϊκής οδηγίας 7/2011 σχε-
τικά µε την αποτροπή καθυστερήσεων στις αποπληρωµές των
παραγωγών, µέσα από τις διατάξεις του ν.4152/2013 όχι µόνο
δεν οδήγησε στην αποφυγή της επιβολής στην αγορά των όρων
των µεγάλων και ισχυρών εµπόρων, αλλά αντιθέτως τη διευκό-
λυνε, αφού δινόταν η δυνατότητα µε ιδιωτικά συµφωνητικά να
επεκτείνεται ο χρόνος αποπληρωµής προς τους παραγωγούς. 

Έτσι χρησιµοποιούνταν οι καθυστερήσεις αποπληρωµών ως
έµµεση χρηµατοδότηση των δραστηριοτήτων των ισχυρών, που
διέθεταν φυσικά αυξηµένη διαπραγµατευτική δύναµη. Είχαµε
φτάσει στο σηµείο προϊόντα µε ηµεροµηνία λήξης λίγων ηµερών
να αποπληρώνονται µετά από έναν χρόνο και να ζουν οι παρα-
γωγοί τον παραλογισµό να αναπτύσσεται στην πλάτη τους ο αθέ-
µιτος ανταγωνισµός των ισχυρών, να µετατρέπονται οι παρα-
γωγοί σε άτυπα χρηµατοπιστωτικά ιδρύµατα χρηµατοδότησης
των πελατών τους. Εκείνη η νοµοθέτηση αποτελούσε το απόγειο
της υποκρισίας των τότε κυβερνώντων µε την έντεχνη αυτοϋπο-
νόµευση του µέτρου. 

Το πρωί η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας το προσπέρασε
πολύ γρήγορα, κάνοντας µία αναφορά περί καταχρηστικής
εφαρµογής του νόµου, ενώ όλοι καταλαβαίνουν ότι ο νόµος εκεί-
νος έτσι όπως είχε διατυπωθεί είχε γίνει ακριβώς για να ακυρώ-
σει τη δυνατότητα που έδινε η ευρωπαϊκή οδηγία.

Με τις διατάξεις του σχεδίου νόµου που προωθούνται τώρα
εξασφαλίζεται η υποχρεωτική καταβολή της εξόφλησης εντός
δύο µηνών, χωρίς «παραθυράκια» και δυνατότητα παρερµηνείας
και µε συνυπευθυνότητα του ίδιου του παραγωγού.

Επιπλέον πιστεύοντας πραγµατικά στην ποιότητα των ελληνι-
κών προϊόντων και στη συνεισφορά τους στην ανάπτυξη, αλλά
και στη σωστή διατροφή των πολιτών, µαζί µε την υποχρέωση
της πολιτείας να προστατεύει τους καταναλωτές από εξαπατή-
σεις, θεσµοθετείται η υποχρεωτική επισήµανση της προέλευσης
του γάλακτος και του κρέατος προκειµένου να αντιµετωπιστεί το
φαινόµενο των ελληνοποιήσεων, αλλά και να ενισχυθεί η δύναµη
του Έλληνα παραγωγού στην παγκοσµιοποιηµένη αγορά µε την
ενδυνάµωση του ελληνικού brand name κυρίως στα γαλακτοκο-
µικά προϊόντα. 

Ο συνδυασµός της σήµανσης προέλευση του κρέατος και
ενός ολοκληρωµένου ηλεκτρονικού συστήµατος ιχνηλασιµότη-
τας «από τον στάβλο στο πιάτο», όπως είπε και ο εισηγητής του
ΣΥΡΙΖΑ, όχι µόνο θα προστατέψει τον καταναλωτή από τους διά-
φορους επιτήδειους που βαφτίζουν το ξένο κρέας ελληνικό,
αλλά θα λειτουργήσει και ως ασπίδα προστασίας του Έλληνα
κτηνοτρόφου.

Είναι, βέβαια, προφανές ότι η επιτυχία κάθε σωστής νοµοθε-
τικής παρέµβασης εξαρτάται από την εφαρµογή της. Το ακού-
σαµε από πολλούς συναδέλφους και από πολλές πτέρυγες αυτό
και είναι σωστό.

Στη συγκεκριµένη περίπτωση, αυτή η κρίσιµη παράµετρος
είναι ο έλεγχος της παραγωγής -θα έλεγα ότι είναι πιο κρίσιµη
και πιο σηµαντική και από το ύψος των προστίµων- η οργάνωση,
οι άνθρωποι, τα µέσα, η ιχνηλασιµότητα και ο έλεγχος των ελεγ-
κτών, µια παράµετρος στην οποία η δηµόσια διοίκηση έχει αδύ-
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νατα σηµεία σε όλη την έκταση των δραστηριοτήτων της, παρά
τα σηµαντικά βήµατα που έχουν γίνει σε πολλούς τοµείς το τε-
λευταίο διάστηµα. Προφανώς, δεν αναφέροµαι µόνο στα προ-
ϊόντα που αναφέρονται στο σηµερινό σχέδιο νόµου, αλλά σε όλη
τη γκάµα προϊόντων και υπηρεσιών που εµπίπτουν στη δικαιοδο-
σία ελέγχου από τη δηµόσια διοίκηση.

Έχουν συµβάλει σε αυτό βέβαια και οι πολιτικές αποψίλωσης
των υπηρεσιών και δοµών ελέγχου που ακολούθησαν οι προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις και πριν ακόµα από την περίοδο της κρί-
σης. Οι αξιόπιστοι, σοβαροί, ανεπηρέαστοι έλεγχοι, βλέπετε, δεν
εξυπηρετούσαν το πελατειακό κράτος και τις πολιτικές δυνάµεις
που στήριζαν για πολλά χρόνια την κυριαρχία τους στη διαιώνισή
του.

Είµαστε υποχρεωµένοι, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, να προχωρήσουµε µε κάθε τρόπο στην ανασυγκρό-
τηση των ελεγκτικών µηχανισµών και να αποκαταστήσουµε την
εµπιστοσύνη του πολίτη, του καταναλωτή, του παραγωγού στο
κράτος. Είναι θετικό ότι, από όσο γνωρίζω, έρχονται και άλλα
σχέδια νόµου από άλλα Υπουργεία που στοχεύουν προς αυτή
την κατεύθυνση.

Τέλος, το σχέδιο νόµου απαντάει στην επιτακτική ανάγκη ανα-
µόρφωσης και του νοµοθετικού πλαισίου εκµετάλλευσης των ιχ-
θυοτροφικών υδάτων, καθώς αυτά αποτελούν παραγωγικά
συστήµατα µε παραδοσιακές αλιευτικές εκµεταλλεύσεις που συ-
νεισφέρουν στην παραγωγή, αλλά και εξαγωγή προϊόντων υψη-
λής βιολογικής αξίας και ποιότητας και τα οποία την τελευταία
εικοσαετία αντιµετωπίζουν προβλήµατα µείωσης της παραγω-
γής, περιβαλλοντικά και άλλα. Οι προτεινόµενες διατάξεις στο-
χεύουν στον εκσυγχρονισµό και τον εξορθολογισµό της εκµίσθω-
σης των υδάτων, µε προτεραιότητα στους αλιευτικούς συνεται-
ρισµούς, αλλά και στην εξυγίανση των µισθωτών συνεταιρισµών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω πολύ σύντοµα, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου που συζητούµε

αποτελεί ένα ακόµη δείγµα της αντίληψής µας για την ανάπτυξη,
µια ανάπτυξη που δεν ισοδυναµεί µε παράβλεψη των νόµων, των
περιβαλλοντικών κανονισµών, των κανόνων του υγιούς ανταγω-
νισµού και των εργασιακών δικαιωµάτων, δεν στηρίζεται σε συ-
νεταιρισµούς-σφραγίδες, συνεταιρισµούς-πηγές διαφθοράς, µε
αποκλειστικό στόχο τη διασφάλιση του κέρδους συγκεκριµένων
οικονοµικών κύκλων.

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν χύνουµε, όπως ακού-
στηκε νωρίτερα, κροκοδείλια δάκρυα για τους συνεταιρισµούς.
Κάποιοι άλλοι χύνουν πραγµατικά δάκρυα, γιατί έχασαν την κότα
µε τα χρυσά, αλλά κλούβια αυγά, που ήταν κάποιοι συνεταιρισµοί
που είχαν λειτουργήσει κάποιες συγκεκριµένες εποχές. Δικός
µας στόχος είναι µια ανάπτυξη µε σεβασµό στους κανόνες και
τους νόµους, στο περιβάλλον, στον εργαζόµενο και τον παρα-
γωγό, µε ενίσχυση του συλλογικού και συνεργατικού πνεύµατος,
µια ανάπτυξη δηλαδή δίκαιη και βιώσιµη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-
γο έχει ο κ. Χαρακόπουλος από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του νοµοσχεδίου

του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, ενός πράγµατι ενδιαφέ-
ροντος νοµοσχεδίου που κινείται σε θετική κατεύθυνση, γίνεται
την επαύριον του λεγόµενου «Αναπτυξιακού Συνεδρίου» στην Πε-
ριφέρεια της Θεσσαλίας παρουσία του Πρωθυπουργού.

Βεβαίως, όπως διαβάζουµε, κύριε Υπουργέ, χρειάστηκαν πάνω
από δέκα διµοιρίες ΜΑΤ και πλήθος αστυνοµικών που είχαν δη-
µιουργήσει ένα αποστειρωµένο περιβάλλον για την πραγµατο-
ποίηση του «συνεδρίου - φιέστα».

Δυστυχώς πέραν κάποιων παραχωρήσεων στρατοπέδων στον
Δήµο Λαρισαίων, δύσκολα µπορούσε κανείς να διακρίνει συγκε-
κριµένες και κοστολογηµένες εξαγγελίες του Πρωθυπουργού
για την παραγωγική Ελλάδα, για την οποία υποτίθεται ότι θα µας
παρουσίαζε τον δικό του οδικό χάρτη. Δεν επανέλαβε καν τη δέ-
σµευση για την απορρόφηση και των τετρακοσίων ογδόντα νέων

αγροτών της Θεσσαλίας, όπως έπραξε για τους νέους αγρότες
στο συνέδριο της Δυτικής Μακεδονίας. Επικοινωνιακά παιχνιδί-
σµατα, αντί συγκροτηµένης πρότασης. 

Ιδιαίτερα όσα είπε για να δικαιολογήσει τις εµµονές σας για
την ακύρωση της ήπιας εκτροπής του Αχελώου δεν έπεισαν για
την ύπαρξη εναλλακτικού σχεδίου µε χρονοδιάγραµµα που µπο-
ρεί να ξεδιψάσει τον θεσσαλικό κάµπο που απειλείται µε ερηµο-
ποίηση. Διατηρούσα έστω αµυδρές ελπίδες ότι ο Πρωθυπουρ-
γός θα ξεπερνούσε τις ιδεοληψίες σας και θα υιοθετούσε την
οµόφωνη πρόταση αυτοδιοικητικών και επιστηµονικών φορέων
της Θεσσαλίας για την ολοκλήρωση των έργων του Αχελώου.

Αλήθεια, έχετε σκεφτεί, πέραν των εκατοµµυρίων που καλώς
ή κακώς δαπανήθηκαν έως σήµερα για ένα έργο που θα παρα-
µείνει ηµιτελές, πόσο θα κοστίσει η αποκατάσταση της περιοχής
από τα έργα που τα καθιστάτε αχρείαστα; 

Είπε ακόµα ο Πρωθυπουργός ότι όλες οι δράσεις στον πρω-
τογενή τοµέα θα αξιολογούνται, έτσι ώστε κάθε ευρώ να έχει
πολλαπλασιαστικό αποτέλεσµα. Αλήθεια, ποιο είναι το πολλα-
πλασιαστικό αποτέλεσµα της προικοδότησης της υπό εκκαθά-
ριση ΠΑΣΕΓΕΣ µε 1,8 εκατοµµύρια ευρώ από τον ΕΛΓΑ;

Μιλώ, κύριε Υπουργέ, για τις αγροτικές οργανώσεις που ως
Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης έστειλα στον οι-
κονοµικό εισαγγελέα για τη διαχείριση των σχεδόν 60 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ που έλαβαν ως επιχορήγηση από τον ΕΛΓΑ από το
1994 έως το 2011, χωρίς ποτέ να δώσουν λογαριασµό.

Βεβαίως έγινα δυσάρεστος –ακόµα και στο κόµµα µου- γιατί
δεν υπέγραψα καµµία χρηµατοδότηση σε ΠΑΣΕΓΕΣ, ΓΕΣΑΣΕ και
ΣΥΔΑΣΕ και ουδείς τόλµησε µετά την παραίτησή µου για τη γνω-
στή ιστορία του γάλακτος, να υπογράψει απόφαση εκταµίευσης.
Πληροφορούµαστε, λοιπόν, πριν από λίγες ηµέρες ότι υπήρξε
εκταµίευση µε δικαστική απόφαση.

Στην ανακοίνωσή του ο ΕΛΓΑ, για να δικαιολογήσει τα αδικαιο-
λόγητα, υποστηρίζει ότι δεν παρέστη εκπρόσωπός του στη δίκη
να υπερασπιστεί τα συµφέροντα του δηµοσίου, γιατί είχε άγνοια.

Είναι δικαιολογία αυτή, κύριε Υπουργέ; Πόσω δε µάλλον, όταν
ο οργανισµός για πρώτη φορά πληρώνει µόνο το 80% της ζη-
µιάς! Λεφτά υπάρχουν στον ΕΛΓΑ, αλλά για την ΠΑΣΕΓΕΣ! Και
αφού δεν αναζητάτε ευθύνες από τη διοίκηση του οργανισµού,
θα µας πείτε τουλάχιστον τι θα πράξετε; Θα το καταπιείτε έτσι;
Τι άλλο να περιµένουµε; Να περιµένουµε και άφεση αµαρτιών;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είπα εξαρχής, το νοµο-
σχέδιο κινείται σε θετική κατεύθυνση. Είναι πράγµατι σηµαντικό
να πληρώνονται οι παραγωγοί εντός εξήντα ηµερών, όπως ορίζει
η σχετική κοινοτική οδηγία που αυστηροποιείται. Δυστυχώς, η
εξαίρεση που υπήρχε στην οδηγία «εκτός αν άλλως ορίζουν τα
µέρη» έγινε κανόνας, µε θύµατα τους πιο αδύναµους σ’ αυτή τη
σχέση, δηλαδή τους παραγωγούς. Για να µην καταστεί, όµως,
φενάκη, θα πρέπει να νοούνται και τα πολυκαταστήµατα ως έµ-
πορος και τα τυροκοµικά προϊόντα να υπαχθούν στο Παράρτηµα
Ι. Αλλιώς, αν οι τυροκόµοι πληρώνουν τους κτηνοτρόφους σε
εξήντα ηµέρες και τα σούπερµάρκετ τους εξοφλούν σε έξι ή
εννέα µήνες, η ρύθµιση θα στραγγαλίσει µικρές τυροκοµικές µο-
νάδες και θα οδηγήσει τον χώρο σε «καρτελοποίηση».

Κύριε Υπουργέ, αν διέγνωσα σωστά από αυτά που είπατε όσον
αφορά τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, είναι θετικό το ότι κάνετε δε-
κτές τις επισηµάνσεις των φορέων.

Η δεύτερη σηµαντική παρέµβαση του σχεδίου νόµου είναι η
σήµανση προέλευσης στο γάλα. Ο κ. Τσίπρας εχθές στη Λάρισα,
προσπαθώντας να γίνει πιστευτός σε όσα υποσχέθηκε, έκλεισε
την οµιλία του λέγοντας ότι εφόσον αυτά ακούγονται από το
στόµα του Πρωθυπουργού, δεν µπορεί παρά να υλοποιηθούν. 

Δεν ξέρω, κύριε Υπουργέ, αν γέλασαν στο ακροατήριο. Όµως,
είναι τόσα τα παραδείγµατα των διαψεύσεων -δεν µιλώ για τις
αποκαλούµενες από τον ίδιο ως αυταπάτες- που δεν ξέρω τι να
πρωτοµνηµονεύσω. 

Μια και µιλάµε, όµως, για το γάλα, τον θυµάµαι σε αυτή την
Αίθουσα ως Πρωθυπουργό να δεσµεύεται ότι θα καταργήσει την
πολύκροτη ρύθµιση του ΟΟΣΑ για το φρέσκο γάλα. Ωστόσο, όχι
µόνο δεν επανέφερε τη διάρκεια ζωής στις πέντε ηµέρες από τις
επτά, στις οποίες συγκρατήθηκε λόγω και της δικής µου τότε πα-
ραίτησης, αλλά πλέον δεν υπάρχει κανένα όριο. Επαφίεται η
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διάρκεια ζωής του φρέσκου γάλακτος στον πατριωτισµό των γα-
λακτοβιοµηχανιών. Τόση αξία, λοιπόν, έχουν οι δεσµεύσεις του
Πρωθυπουργού.

Οι κτηνοτρόφοι, βέβαια, θυµούνται, κύριε Υπουργέ, και τη δική
σας δέσµευση για την «τροπολογία Χαρακόπουλο», όπως την εί-
χατε ονοµάσει, για επαναφορά της διάρκειας ζωής του γάλακτος
στις πέντε ηµέρες. 

Η ρύθµιση που φέρνετε για το γάλα είναι ουσιαστικά αντι-
γραφή της γαλλικής ρύθµισης, καθώς οι Γάλλοι πριν δύο χρόνια
ξεκίνησαν τη σχετική αξίωση στην Ευρωπαϊκή Ένωση, που δέχ-
θηκε τη σήµανση για µια δοκιµαστική περίοδο δύο ετών. Αλλά
και επ’ αυτού σας επισηµάνθηκαν γκρίζες ζώνες, τις οποίες καλό
είναι να τις δείτε πριν καταστεί η εσχάτη πλάνη χείρων της πρώ-
της. Μιλώ για τον αθέµιτο ανταγωνισµό µε άλλες χώρες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, οι οποίες µπορεί να εισάγουν γάλα που αρ-
µέχτηκε σε τρίτη χώρα, να το επεξεργάζονται, να το συσκευά-
ζουν και να το πλασάρουν στην ελληνική αγορά ως προϊόν της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Όσον αφορά στην υποχρέωση σήµανσης της χώρας προέλευ-

σης του κρέατος πέρα της ζυγιστικής µηχανής και στην ταµει-
ακή, θεωρώ ότι είναι πράγµατι θετικό βήµα. Ακρογωνιαίος, όµως,
λίθος για να µη µείνει δώρον άδωρον, είναι η εντατικοποίηση των
ελέγχων, οι οποίοι, δυστυχώς, τα τελευταία χρόνια, όπως οι ίδιοι
οι κτηνοτρόφοι επισηµαίνουν, έχουν ατονήσει.

Εν κατακλείδι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο
αυτό µοιάζει µε µια φωτεινή εξαίρεση στον ορυµαγδό µέτρων
που επιβάλλατε στους αγρότες και κτηνοτρόφους από την εκτί-
ναξη των ασφαλιστικών εισφορών, µέχρι την κατάργηση φοροα-
παλλαγών, όπως το λεγόµενο «αγροτικό πετρέλαιο».

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ)

Κύριε Υπουργέ, φαντάζοµαι ότι τώρα θα συνειδητοποιείτε την
αξία της λαϊκής ρήσης «έξω από το χορό πολλά τραγούδια». Τά-
ξατε πολλά. Υποσχεθήκατε πολλά, ίσως γιατί είχατε αυταπάτες,
ίσως γιατί είχατε καλές προθέσεις. Όµως στο τέλος της ηµέρας
δεν κρινόµαστε από τις προθέσεις µας, αλλά από τα έργα µας.
Φτάνουν οι αµαρτίες σας. Μη σηκώνετε στους ώµους σας και τις
αµαρτίες άλλων που σας εκθέτουν, όπως στην περίπτωση της
ΠΑΣΕΓΕΣ.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
τον συνάδελφο.

Τον λόγο έχει ο οµιλητής από τη Χρυσή Αυγή Κωνσταντίνος
Μπαρµπαρούσης, για επτά λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΜΠΑΡΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ.
Μέσα στο αλαλούµ που υπάρχει στον πρωτογενή τοµέα µε τις

εισφορές ΕΦΚΑ από τη µία και µε τις δηλώσεις εισοδήµατος από
την άλλη, έρχεται και ένα νοµοσχέδιο για τα ευάλωτα και νωπά
προϊόντα. Επειδή λύσαµε όλα τα άλλα προβλήµατα στον πρωτο-
γενή τοµέα, τώρα θα ασχοληθούµε και µε την προστασία του Έλ-
ληνα παραγωγού. Αυτό τουλάχιστον ισχυρίζεστε ότι θέλετε να
πετύχετε µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Καλό θα ήταν σε αυτό εδώ το σηµείο να υπενθυµίσουµε ότι ο
πρωτογενής τοµέας θα έπρεπε να είναι ο βασικός πυλώνας της
ανάπτυξης της εθνικής µας οικονοµίας. Αλλά, δυστυχώς, καµµία
κυβέρνηση δεν κινήθηκε προς αυτή την κατεύθυνση, έτσι ώστε
να επιτευχθεί αυτό, πόσο µάλλον τα τελευταία χρόνια που οι ηλε-
κτρονικές απαιτήσεις που έχετε από τους αγρότες έχουν αυξηθεί
κατά πολύ. Συµπεριφέρεστε στους αγρότες σαν να είναι επιχει-
ρηµατίες. Δυστυχώς, όµως, ούτε επιχειρηµατίες είναι, αλλά ούτε
και λογιστές. Και δεν γίνεται από το όποιο κέρδος βγάζουν, το
µεγαλύτερο µέρος να το δίνουν στους λογιστές.

Ξεχνάτε ότι οι γεωργοί, οι κτηνοτρόφοι και οι αλιείς είναι απλοί
άνθρωποι, που αγωνίζονται καθηµερινά να παράγουν µε τον κίν-
δυνο ότι όλη η παραγωγή από τη µία µέρα στην άλλη µπορεί να
καταστραφεί από καιρικά φαινόµενα ή από κάποια αρρώστια.

Υπάρχει όµως και ένας µεγαλύτερος κίνδυνος. Ακόµα και αν η

παραγωγή πάει καλά, µπορεί να πέσουν σε κάποιον απατεώνα
έµπορο, να τους πάρει τα προϊόντα, να τους αφήσει απλήρωτους
και µετά να µην µπορούν πουθενά να βρουν το δίκιο τους. Γιατί,
δυστυχώς, όπως είπα και παραπάνω, ο αγρότης δεν είναι επιχει-
ρηµατίας και ούτε έχει τις περισσότερες φορές τη δυνατότητα
να πληρώνει δικηγόρους και δικαστικά έξοδα, για να πάει στα δι-
καστήρια και να βρει το δίκιο του. Αλλά ακόµη και αν αποφασίσει
να το κάνει, το πιθανότερο είναι να µην δικαιωθεί ποτέ. 

Υπερασπίζεστε, λέτε, τον πρωτογενή τοµέα. Μπορείτε να µας
πείτε πώς τον υπερασπίζεστε, αφού πάλι µε αυτό το νοµοσχέδιο
θα προκληθεί σύγχυση στις έννοιες έµπορος και παραγωγός; Για
παράδειγµα, οι αγροτικοί συνεταιρισµοί άλλοτε θα αντιµετωπί-
ζονται ως παραγωγοί και άλλοτε ως έµποροι. 

Μιλάτε για µέγιστο χρονικό διάστηµα εξόφλησης παραγωγού
από τον έµπορο τις εξήντα ηµέρες από την έκδοση του σχετικού
τιµολογίου. Είναι άξιο απορίας πώς ορίζετε εξήντα ηµέρες, όταν
στις περισσότερες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουν θε-
σµοθετηθεί πιο στενά χρονικά περιθώρια εξόφλησης των παρα-
γωγών. Για παράδειγµα, στην Ισπανία και στην Ιταλία το περι-
θώριο είναι στις τριάντα ηµέρες. Επίσης αυτό το χρονικό περι-
θώριο ευνοεί µερίδα παραγωγών, δεν ευνοεί καθόλου τους πα-
ραγωγούς που καλλιεργούν προϊόντα σύντοµης ωρίµανσης. 

Επιπλέον αυτό το νοµοθετικό πλαίσιο της εξόφλησης των πα-
ραγόµενων προϊόντων δεν πρέπει να ισχύει και για τους τελικούς
εµπορικούς αποδέκτες; Και αναφέροµαι κυρίως στις µεγάλες
αλυσίδες σούπερµάρκετ, που όλοι µας γνωρίζουµε ότι οι χρόνοι
αποπληρωµής τους αγγίζουν και τις εκατό είκοσι µέρες. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο υποχρεώνετε τον παραγωγό να προ-
σκοµίσει ηλεκτρονικά στοιχεία. Φτάνουµε δηλαδή σε αυτό που
προανάφερα ότι υποχρεώνετε τον εκάστοτε παραγωγό, τα τυχόν
κέρδη του να τα επενδύσει σε λογιστή. Χωρίς τη βοήθεια κά-
ποιου ειδικού, δεν υπάρχει περίπτωση ο παραγωγός να αποκτή-
σει ηλεκτρονικό αρχείο, πόσο δε να το αποστείλει στις αρµόδιες
αρχές για να µπορέσει να πάρει τα χρήµατά του. 

Αναφέρεστε σε κυρώσεις, εάν δεν παρέλθει ο νόµιµος χρόνος
εξόφλησης, αλλά και αν υπάρξει αµέλεια προσκόµισης των στοι-
χείων στην αρµόδια αρχή. Μιλάτε για διαγραφή των εµπόρων
από το µητρώο, εάν υπάρξουν τρεις συνεχόµενες παραβάσεις.
Δεν µας λέτε όµως, τίποτα για την αρµόδια αυτή αρχή, που θα
κάνει τους ελέγχους. Πώς εξασφαλιζόµαστε ότι δεν θα καλύπτει
τους παραβάτες εµπόρους µε το γνωστό «λάδωµα»; Γιατί κάτι
µου λέει ότι όσοι δουλέψουν σε αυτήν την αρµόδια αρχή, θα βρε-
θούν µε βιλάρες µε πισίνες, από τη µία µέρα στην άλλη. 

Φυσικά, δεν ξεχάσατε να υπερασπιστείτε και τον καταναλωτή.
Λέτε ότι καθίσταται υποχρεωτική η επισήµανση της προέλευσης
του γάλακτος. Η επισήµανση αυτή, όµως, όπως γίνεται είναι µε
την αναγραφή «προέλευσης εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης» ή
«προέλευσης εκτός της Ευρωπαϊκής Ένωσης». Άρα ο κατανα-
λωτής θα µαντεύει από ποια χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης προ-
έρχεται το γάλα. Είναι άραγε ελληνικό ή είναι από τη Ρουµανία; 

Με αυτά και µε τα άλλα, επειδή µελέτησα το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο, εάν µου έλεγαν να δώσω ένα τίτλο, θα το ονόµαζα µε
µια λέξη «ανούσιο». Στην πραγµατικότητα δεν νοµίζω ότι θα βοη-
θήσει κάπου τους αγρότες και ειδικά τους µικρούς αγρότες. Αν-
τιθέτως, θα τους δηµιουργήσει επιπλέον προβλήµατα στα ήδη
υπάρχοντα και για µια ακόµη φορά η παραγωγή θα είναι στα
νύχια των µεσαζόντων. Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο θα λειτουρ-
γήσει σαν ένα ακόµα λιθαράκι προς την κατεύθυνση που δεν
είναι άλλη από την εξαφάνιση του αγρότη. Στόχος σας είναι η
δηµιουργία πολυεθνικών εταιρειών και να µετατρέψετε τον Έλ-
ληνα παραγωγό σκλάβο στην ίδια του τη γη. 

Εάν πραγµατικά ενδιαφέρεστε για τον πρωτογενή τοµέα πα-
ραγωγής, βγείτε έξω από τις γραφειάρες σας, πηγαίνετε στην
επαρχία, αφουγκραστείτε τα αληθινά, καθηµερινά τους προβλή-
µατα, προβλήµατα που δηµιουργήθηκαν αλλά και δηµιουργούν-
ται από τις ανεύθυνες πολιτικές σας. 

Θα σας αναφέρω ένα µικρό παράδειγµα, µιας και έχω ασχο-
ληθεί µε την κτηνοτροφία για να σας δείξω πόσο ανεύθυνοι και
ανίδεοι είστε πάνω στο θέµα. Υποχρεώνετε τους κτηνοτρόφους
να µαρκάρουν µε πλαστικά ενώτια τα αυτιά των ζώων. Ξέρετε ότι
κάθε χρόνο οι κτηνοτρόφοι χάνουν πολλά ζώα εξαιτίας αυτού;
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Και δεν φτάνει ότι εξαιτίας αυτής της µεθόδου ταλαιπωρούνται
και πεθαίνουν τα ζώα, απαιτείτε αφού πεθάνουν να σας επιστρα-
φεί το ενώτιο, έτσι ώστε να καταγραφεί. Δηλαδή αν το ζώο το
φάει ένας λύκος ή πεθάνει σε µια απόκρηµνη µεριά στο βουνό,
πείτε µου που θα βρει ο κτηνοτρόφος το ζώο για να φέρει σε
εσάς πίσω το πλαστικό.

Θα σας δώσω µια συµβουλή, αν θέλετε στ’ αλήθεια να βοηθή-
σετε τους αγρότες. Σταµατήστε να νοµοθετείτε. Πραγµατικά δεν
χρειάζεται για να δικαιολογήσετε τον µισθό σας, οι Υπουργοί και
οι βοηθοί σας να νοµοθετείτε µόνο και µόνο για να δείξετε ότι
εργάζεστε. Αρκετά µε τα νοµοσχέδια του ποδαριού, που µόνο
προβλήµατα δηµιουργούν παρά λύνουν. Ξεκουραστείτε και λίγο.
Μην µοχθείτε άλλο για το καλό των αγροτών. Αρκετά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πολύ. 
Παρακαλώ τον συνάδελφο από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-

λάδας κ. Αθανάσιο Βαρδαλή να πάρει τον λόγο για επτά λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα σταθώ κυρίως στο πρώτο κεφάλαιο λόγω και του περιορι-

σµένου χρόνου, στα ζητήµατα δηλαδή της καθυστέρησης πλη-
ρωµών προς τους αγρότες. 

Θέλω από την αρχή να επισηµάνω ότι αυτό το πρόβληµα δεν
πρέπει να το βλέπουµε ξεκοµµένο από τη γενικότερη εφαρµοζό-
µενη αντιαγροτική πολιτική -λέµε εµείς- και της σηµερινής και
των προηγούµενων κυβερνήσεων. Γιατί; Γιατί αν το βλέπαµε, ξε-
κοµµένα θα ήταν απλό. Όχι σε εξήντα µέρες, αλλά την ώρα που
παραδίδουν το προϊόν τους να πληρωθούν οι αγρότες. Αυτό
χρειάζεται. Όµως και αυτό το ζήτηµα έχει άµεση σύνδεση µε τη
γενικότερη αντιλαϊκή σας πολιτική που δηµιουργεί βεβαίως και
µια πραγµατικότητα πάρα πολύ σκληρή για τους αγρότες και
τους κτηνοτρόφους. 

Θέλω να είµαι συγκεκριµένος. Όλοι σας σ’ αυτή την Αίθουσα
και όχι µόνον εδώ, όπου βρεθείτε κι όπου σταθείτε, κάνετε λόγο
για την ανάγκη ενίσχυσης της πρωτογενούς παραγωγής, λέγον-
τας µάλιστα ότι µε τη δική σας πολιτική θα διαµορφωθεί σε ατµο-
µηχανή ανάπτυξης συνολικά της οικονοµίας η αγροτική οικονο-
µία. 

Τι όµως κρύβετε από τους αγρότες, από τους κτηνοτρόφους
και συνολικά από τα λαϊκά στρώµατα; Ότι η οικονοµία συνολικά,
άρα και η αγροτική είναι σχεδιασµένη να δουλεύει µε τέτοιο
τρόπο ώστε να υπηρετεί τα κέρδη. Με άλλα λόγια, αν δεν υπάρ-
ξει κέρδος δεν µπορεί να υπάρξει ανάπτυξη της αγροτικής οικο-
νοµίας και της οικονοµίας συνολικότερα. 

Εσείς οι ίδιοι λέτε ότι για να υπάρξουν κέρδη, πρέπει η αγρο-
τική οικονοµία να είναι ανταγωνιστική. Ποιος µπορεί αλήθεια να
είναι ανταγωνιστικός σε έναν τέτοιο δρόµο, σε έναν τέτοιο τρόπο
σχεδιασµού της οικονοµίας; Ο µικρός ή ο µεγάλος; Όλοι σας ξέ-
ρετε ότι το µεγάλο ψάρι τρώει το µικρό. Αυτό όµως πρακτικά ση-
µαίνει ότι για να φέρουµε αυτού του είδους την ανάπτυξη στη
χώρα µας µας, χρειάζονται µεγάλες αγροτικές επιχειρήσεις.
Στην πράξη, δηλαδή, αυτό που κρύβετε από τους φτωχούς, τους
µικρούς και µεσαίους αγρότες, είναι ότι τους έχετε προδιαγρά-
ψει. Είναι για το ξεκλήρισµα. Αυτό προωθεί αυτή η αντιλαϊκή πο-
λιτική και σε καµµιά περίπτωση το νοµοσχέδιο που φέρνετε δεν
ανατρέπει αυτή την αντιλαϊκή πορεία. 

Όλοι σας και η Κυβέρνηση και τα υπόλοιπα κόµµατα της Αντι-
πολίτευσης µιλάτε για στροφή στην επιχειρηµατική γεωργία. Άλ-
λωστε χθες ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης στο συνέδριο
της Θεσσαλίας αναφέρθηκε στο ότι το µοντέλο που προωθεί η
Κυβέρνηση οφείλει να µετατρέψει τον παραγωγό σε σύγχρονο
επιχειρηµατία. 

Εδώ το στοιχείο δεν είναι ότι κοροϊδεύετε τον κόσµο. Τους κο-
ροϊδεύετε, βεβαίως, γιατί δεν πρόκειται να κάνετε επιχειρηµατίες
τους φτωχούς και τους µεσαίους αγρότες. Κυρίως τους κρύβετε
την αλήθεια. Πρόκειται να ξεκληριστούν µ’ αυτή την πολιτική.
Αυτό προσπαθείτε να κάνετε µ’ αυτά που λέτε και βεβαίως υλο-
ποιείτε στην πράξη. 

Αυτή η στροφή στην επιχειρηµατικότητα, λοιπόν, σηµαίνει ξε-
κλήρισµα φτωχών µικρών και µεσαίων αγροτών, κατά τη γνώµη
του ΚΚΕ. Αυτών που δεν µπορούν να είναι ανταγωνιστικοί. Αυτών
που δεν έχουν τα κεφάλαια για να κάνουν επενδύσεις και άρα

δεν µπορούν να συµβάλλουν στην «ανάπτυξη» της γεωργίας και
της κτηνοτροφίας που επιδιώκετε. 

Και εδώ κολλάει και αυτό που είπε και ο Πρωθυπουργός χθες
από τη Λάρισα ότι δεν θα συνεχίσει να πριµοδοτεί δήθεν παρα-
γωγούς. Δηλαδή ποιοι είναι οι δήθεν; Αυτοί που κάνουν και κα-
νένα µεροκάµατο για να µπορέσουν να επιβιώσουν; Αυτοί που
έχουν εισόδηµα και από άλλη πηγή; Και βεβαίως, για όλους αυ-
τούς επιφυλάσσετε τέρµα στις επιδοτήσεις, τέρµα στις αποζη-
µιώσεις και πάει λέγοντας. Άρα µία ώρα αρχύτερα στο ξεκλήρι-
σµα. Αυτή την αλήθεια θέλετε να κρύψετε. 

Όλα τα µέτρα που έχετε πάρει, ψηφίζοντας όλα τα µνηµόνια -
και τα τρία- η Κοινή Αγροτική Πολιτική, που υποστηρίζετε όλοι
σας, υπηρετούν από τη µια µεριά το ξεκλήρισµα της µικροµε-
σαίας αγροτιάς και από την άλλη δηµιουργούν όλες εκείνες τις
προϋποθέσεις, ώστε να υπάρξει κερδοφόρα διέξοδος στα συσ-
σωρευµένα κεφάλαια στον αγροτικό τοµέα και στην αγροτική οι-
κονοµία. Το πρώτο, µάλιστα, δηλαδή το ξεκλήρισµα της αγρο-
τιάς είναι προϋπόθεση για το δεύτερο. Για να αβγατίζουν δηλαδή
τα κέρδη των επενδυτών, όπως λέτε, του µεγάλου κεφαλαίου.

Θέλετε να θολώσετε αυτή την πραγµατικότητα. Την αντιλαϊκό-
τητα, δηλαδή, της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής και της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και κουνάτε στα µούτρα της αγροτιάς δήθεν τις
επιδοτήσεις από την Ευρωπαϊκή Ένωση που θα τους σώσει. 

Δεν γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, ότι παρά τις επιδοτήσεις χρό-
νων τώρα, συνεχίζεται το ξεκλήρισµα της αγροτιάς; Και όχι µόνο
στη χώρα µας. Για να δείτε ότι η συνολική ευθύνη είναι στην
Κοινή Αγροτική Πολιτική και στην Ευρωπαϊκή Ένωση, στη δεκαε-
τία 2003-2014 το 27% των αγροτικών εκµεταλλεύσεων εξαφανί-
στηκαν και την ίδια περίοδο το 14% στη χώρα µας. Δεν γνωρί-
ζετε, επίσης, ότι το 80% των επιδοτήσεων το παίρνουν µια χού-
φτα µεγαλοαγρότες και µάλιστα περιµένοντας στη γωνία σαν τα
κοράκια, για να πάρουν τζάµπα για ένα κοµµάτι ψωµί τη γη και
το βιος όσων ξεκληρίζετε; 

Όφελος από τις επιδοτήσεις, όµως, δεν έχουν µόνο οι µεγα-
λοαγρότες, έχουν και οι εµποροβιοµήχανοι, που λόγω των επι-
δοτήσεων αγοράζουν πάµφθηνα την αγροτική παραγωγή από
τους αγρότες και την πωλούν πανάκριβα στους καταναλωτές,
βγάζοντας βεβαίως τεράστια κέρδη.

Ας πάµε τώρα στο ζήτηµα της απληρωσιάς. Τι υποστηρίζετε.
Ότι µέσα σε εξήντα µέρες οι αγρότες θα πληρωθούν. Τι θα πλη-
ρωθούν; Λέτε κουβέντα για τις εξευτελιστικές τιµές; Μιλάτε για
το κόστος παραγωγής; Κάνετε καµµία παρέµβαση σ’ αυτά τα ζη-
τήµατα; Γιατί οι αγρότες πουλάνε φθηνά και ο λαός πληρώνει
ακριβά; Ποιος κερδίζει αυτή τη διαφορά; Λέτε κουβέντα; Όχι βέ-
βαια! Μιλάτε για την απληρωσιά. Μήπως ξεχνάτε την «ΚΑΠΝΙΚΗ
Α. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ» που χρωστά στους καπνοπαραγωγούς από την
παραγωγή του ’16 πάνω από 7,6 εκατοµµύρια ευρώ και δεν τους
πληρώνει; 

Σας είναι άγνωστο µήπως ότι οι αγρότες πουλάνε την παρα-
γωγή τους στους µεταποιητές και τους βιοµήχανους, τους µεγα-
λέµπορους, µε ανοικτή τιµή, την οποία βεβαίως µαθαίνουν πολύ
αργότερα και σε κάθε περίπτωση αυτή είναι και εξευτελιστική;
Πάρτε για παράδειγµα τα ροδάκινα ή τα µήλα, γιατί το πρόβληµα
δεν είναι µόνο τα νωπά προϊόντα.

Δεν γνωρίζετε, επίσης, τα λουκέτα διαφόρων εµπορικών επι-
χειρήσεων και την κατάσταση που επικρατεί µε το Πτωχευτικό
Δίκαιο, που όλοι θα πάρουν και τελευταίοι αν περισσέψει -που
δεν περισσεύει ποτέ- οι εργάτες και οι αγρότες; Και όµως, ακόµη
και σε αυτήν την περίπτωση καταψηφίσατε την πρόταση που έ-
φερε το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας. 

Κατά τη γνώµη µας, διέξοδος υπάρχει. Ο λαός µπορεί να έχει
επαρκή και φθηνά ποιοτικά προϊόντα. Η βιοµηχανία να έχει πρώ-
τες ύλες και ο αγρότης να µπορεί να ζει καλά σαν άνθρωπος, να
µπορεί να θρέψει τον εαυτό του και την οικογένειά του. Αυτό,
όµως, δεν γίνεται µε την οργάνωση της οικονοµίας µε τον τρόπο
που εφαρµόζεται, µε το να υπηρετεί δηλαδή την κερδοφορία των
επιχειρηµατικών οµίλων. 

Για να γίνει κάτι τέτοιο, χρειάζεται να φύγουν από τη µέση
αυτοί που εκµεταλλεύονται τον µόχθο του αγρότη, τον µόχθο
του εργάτη. Να φύγουν δηλαδή από τη µέση οι µεγαλέµποροι,
οι βιοµήχανοι, οι τραπεζίτες. Χρειάζεται ένα άλλο κράτος που θα
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εκφράζει τα συµφέροντα του λαού, θα εξασφαλίζει ένα ικανο-
ποιητικό εισόδηµα στον αγρότη, θα αναβαθµίζει τη ζωή στο
χωριό, παρέχοντας σύγχρονες υποδοµές στην παιδεία, την υ-
γεία, τον πολιτισµό, τον αθλητισµό.

Σας ευχαριστώ
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε συνάδελφε.
Ο κ. Γεώργιος - Δηµήτριος Καρράς, Ανεξάρτητος Βουλευτής,

έχει τον λόγο για επτά λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Συνήθως δεν συµβαδίζω µε τις απόψεις του Κοµµουνιστικού

Κόµµατος. Σήµερα, όµως, νοµίζω ότι βρήκα ένα σηµείο σύµπλευ-
σης. Σε ποιο; Στην αρχική και στη συνολική τοποθέτηση του συ-
ναδέλφου που προηγήθηκε, ότι αυτό το νοµοσχέδιο δεν πρό-
κειται να εξυπηρετήσει τα συµφέροντα των αγροτών, τουλάχι-
στον κατά το πρώτο κεφάλαιό του. 

Και γιατί το λέω αυτό; Εγώ, βέβαια, εκκινώ από µία διαφορε-
τική βάση απ’ αυτή του συναδέλφου του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος. Ποια, λοιπόν, είναι η θέση µου; Διαβάζοντας το πρώτο
κεφάλαιο, για το οποίο τονίστηκε σχεδόν απ’ όλες τις πλευρές
ότι θα εξυπηρετήσει ιδιαίτερα τους µικρούς αγρότες επιτυγχά-
νοντας τη σύντοµη πληρωµή των νωπών και ευαλλοίωτων προ-
ϊόντων, ήθελα να δω πώς θα γίνει αυτό. Μέσω ενός µηχανισµού,
µιας κεντρικής πλατφόρµας στο Υπουργείο, µέσω των τραπεζών,
εφόσον το ποσό το οποίο θα πληρώνεται είναι µεγαλύτερο από
εκείνο που επιτρέπεται µε µετρητά. Μου γεννήθηκε, λοιπόν, η
εξής απορία: Έχει λύσει η Κυβέρνηση το πρόβληµα των λεγόµε-
νων κόκκινων αγροτικών δανείων; Το έχει αντιληφθεί ούτως ώστε
αύριο που θα αρχίσουν οι καταθέσεις στους τραπεζικούς λογα-
ριασµούς των αγροτών θα έρθει ο εκκαθαριστής να δεσµεύσει
τους λογαριασµούς, αυτός που έστελνε τα εξώδικα από στάνη
σε στάνη και έγινε τόσος ντόρος; 

Και στο τέλος, τι θα πετύχουµε; Αντί την ανάπτυξη της αγρο-
τικής οικονοµίας, αντί την ενίσχυση των αγροτών, θα πετύχουµε
πλέον την πληρωµή καθυστερούµενων οφειλών και επιπλέον την
αδυναµία νέας παραγωγής στον αγροτικό τοµέα, τουλάχιστον
στον µικρό αγρότη και στους µικρούς συνεταιρισµούς. Διότι, εάν
αφαιρεθούν αυτά τα χρήµατα από το εισόδηµα, δεν µπορεί να
υπάρξει νέα παραγωγή, δεν µπορεί να υπάρξει επιβίωση των
αγροτικών οικογενειών.

Θέλω, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, να γίνω συγκεκριµένος
πλέον, διότι αυτά στα οποία αναφέροµαι δεν προκύπτουν από το
πουθενά. Παρακολουθώ το θέµα της ρύθµισης των αγροτικών
δανείων της πρώην ΑΤΕ BANK µέσω του εκκαθαριστού και ποια
εντύπωση έχω σχηµατίσει; Έχω σχηµατίσει την εντύπωση ότι η
Κυβέρνηση δεν τολµά να τα ρυθµίσει. Και εξηγούµαι γιατί το λέω
αυτό. Έχω µπροστά µου συνέντευξη του κ. Αποστόλου στην εφη-
µερίδα «ΒΗΜΑ» στις 14 Μαΐου 2017 και µάλιστα είναι επίσηµο,
διότι έρχεται ως δελτίο Τύπου του Υπουργείου. Λέει, λοιπόν, σ’
αυτή τη συνέντευξη -δεν θα σας κουράσω- ότι αφορά τριάντα
πέντε χιλιάδες αγρότες, αφορά ένα άθροισµα επτακοσίων είκοσι
επτά συνεταιρισµών, µε ένα συνολικό ποσό οφειλών προ του
2012 στην πρώτη κατηγορία 1.894.000.000 ευρώ και
1.600.000.000 ευρώ στη δεύτερη κατηγορία.

Λέει, όµως: «Δυστυχώς, λόγω του πλαισίου λειτουργίας, αλλά
και του σκοπού της υπό εκκαθάρισης ΑΤΕ, είναι αδύνατη η ρύθ-
µιση αυτών των δανείων». Εδώ τι γίνεται τώρα; Θα αφήσουµε,
λοιπόν,  να κατασχεθούν οι αγροτικές περιουσίες υπέρ του εκ-
καθαριστή; 

Θέλω να θυµίσω κάτι, ότι η καλή ΑΤΕ BANK που µεταφέρθηκε
στην άλλη τράπεζα, στην Τράπεζα Πειραιώς, προικοδοτήθηκε µε
7,5 δισεκατοµµύρια από το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερό-
τητας. Προικοδοτήθηκε, για να πάρει το κοµµάτι της ΑΤΕ BANK.
Εποµένως, εκπληρώθηκαν αυτές οι υποχρεώσεις από το ελλη-
νικό δηµόσιο, από τους Έλληνες φορολογούµενους. Τι αξιώσεις
είναι αυτές που έρχονται σήµερα; Είναι τα πανωπροίκια; Είναι τα
πανωτόκια; Τι ακριβώς είναι σήµερα;

Συνεχίζω, λοιπόν, σε σχέση µε το άρθρο του κ. Αποστόλου, για
να µην γίνοµαι κουραστικός. «Το Υπουργείο…», λέει, «…επεξερ-
γάζεται συγκεκριµένη λύση, µε την οποία η υποθηκευµένη περι-

ουσία των αγροτών καταγράφεται, εκτιµάται και διαχωρίζεται σε
αγροτική και σε αστική. Η πρώτη µεταφέρεται στον ΟΔΙΑΓΕ…».
Δηλαδή, η αγροτική περιουσία δηµεύεται πλέον, αφού θα γίνει
αναγκαστική εκτέλεση. 

Μη γελάτε, κύριε Αποστόλου, εσείς τα έχετε πει αυτά, δεν τα
έχω πει εγώ. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Θα σας απαντήσω. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Να απαντήσετε. Δικαίωµά
σας είναι, αλλά από εσάς τα παίρνω. Δεν αντλώ επιχειρήµατα
από αλλού. Δηλαδή η αγροτική περιουσία θα κατασχεθεί, θα δη-
µευθεί, θα κρατικοποιηθεί -αν θέλετε- και έπειτα θα τα παραχω-
ρήσουµε στους αγρότες, αντί µισθώµατος, µέσω του ΟΔΙΑΓΕ,
για να έχουµε πλέον έναν συγκεντρωτισµό, έναν πλήρη έλεγχο.
Αυτά έλεγε ο κ. Αποστόλου στις 14 Μαΐου του 2017. Τα επανα-
λαµβάνει µε δελτίο Τύπου στις 20 Ιουλίου 2017. Εµµένει στις
απόψεις του. «Εµείς, λοιπόν, θέλουµε να µας παραχωρηθεί η
χρήση της υποθηκευµένης αγροτικής περιουσίας και έχουµε
προς τούτο τον ΟΔΙΑΓΕ…». Πάνε οι αγρότες. Πού θα καλλιεργή-
σουν οι αγρότες; Θα καλλιεργήσουν, δηλαδή, σε µια γη που θα
τους έχει αφαιρεθεί, θα γίνει κρατική και αν θέλουµε, θα βάζουµε
όποιους θέλουµε, όποτε θέλουµε, τους αρεστούς και θα απο-
κλείουµε τους άλλους; Θα κατατεθεί το δελτίο Τύπου και αυτό
στη συνέχεια. 

Τρίτο θέµα: Το έφερα µε επίκαιρη ερώτηση στη Βουλή µε τον
κοινοβουλευτικό έλεγχο. Έχω εδώ τα Πρακτικά. Είναι µε θέµα:
«Ανάγκη άµεσης διευθέτησης των κόκκινων αγροτικών δανείων».
Την ίδια ακριβώς απάντηση πήρα από τον κ. Αποστόλου, ότι αυτά
θα πάνε στον ΟΔΙΑΓΕ και θα γίνει εκτέλεση επί της αγροτικής
περιουσίας. Η αστική θα πουληθεί µέσω αναγκαστικής εκτέλε-
σης, ούτως ώστε να καλύψει τις ζηµιές της «κακής» Αγροτικής
Τράπεζας και θα πάµε, λοιπόν, µια χαρά. 

Έρχεται, λοιπόν, το νοµοθέτηµα σήµερα και τι µας λέει; Πρέ-
πει να πληρώνουµε σε εξήντα µέρες. Ο παραγωγός πρέπει να
πληρώνεται σε εξήντα µέρες. Στις άλλες χώρες είναι τριάντα,
είναι είκοσι, είναι δέκα, είναι καλά, αλλά δεν έχουν αυτά τα προ-
βλήµατα που έχουµε εµείς ως προς τον αγροτικό κόσµο. Δεν
έχουν έναν εκκαθαριστή που γυρνάει από στάνη σε στάνη και πε-
ριµένει ό,τι βρει να τ’ αρπάξει, για να καταλογίσει την ευθύνη εις
βάρος των φτωχών αγροτών ή των µικρών συνεταιρισµών. Έτσι,
λοιπόν, θα λειτουργήσει το σύστηµα; 

Είχα την αξίωση, λοιπόν, αντί να έρθει αυτό το νοµοσχέδιο σή-
µερα, να έχει προηγηθεί ένα νοµοσχέδιο που θα ρυθµίζει τα
αγροτικά δάνεια, για να ξέρει ο αγρότης τι θα ισχύει ή τι δεν θα
ισχύει. 

Επειδή, όµως, δεν έρχεται αυτό -και δεν ξέρω αν είναι σκόπιµο,
αβλεψία, αβελτηρία ή τι άλλο µπορεί να κρύβει, δεν έχω θέση σε
αυτό, ούτε θέλω να πάρω θέση- έχω να κάνω µια πρόταση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έχετε το κουράγιο, κύριοι της Κυβέρνησης, να ακούσετε; Γιατί
λέω «το κουράγιο»; Προτείνω να θέσετε νοµοθετική βελτίωση
στο παρόν νοµοθέτηµα και να κηρύξετε ακατάσχετο τον λογα-
ριασµό στον οποίο θα κατατίθεται το τίµηµα πωλήσεων των αγ-
ροτικών νωπών και ευαλλοίωτων προϊόντων, ούτως ώστε να εξα-
σφαλίσετε τη δυνατότητα στον µικρό αγρότη, στον µικρό κτηνο-
τρόφο, στον µικρό συνεταιρισµό να µπορέσει να ξανακαλλιερ-
γήσει, να µπορέσει να ξαναπαράγει και να µπορέσει να συνεχίσει
την επιβίωσή του, ώστε να καταστήσουµε τις µονάδες αυτές βιώ-
σιµες και να µην αφήσουµε να είναι πλέον στις ορέξεις ξένων
funds. 

Διότι πρέπει να θυµίσω ότι και ο εκκαθαριστής, η εταιρεία που
έχει αναλάβει την εκκαθάριση των προβληµατικών τραπεζών,
έχει µετόχους διάφορα ιδιωτικά κεφάλαια και τελικά θα δώσουµε
στα funds τη διαχείριση των αγριτικών δανείων.

Τελειώνοντας, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, λέγω µόνο τούτο. Σε
λίγο καιρό θα έχουν κατασχεθεί τα πάντα- θέλω να απαγορεύεται
η κατάσχεση εις χείρας των πιστωτικών ιδρυµάτων ως τρίτων του
τιµήµατος ή του ποσού που κατατίθεται σε τραπεζικό λογαρια-
σµό και αφορά τις συναλλαγές του παρόντος άρθρου νωπών και
ευαλλοίωτων προϊόντων. 
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Αυτό θα δώσει µια ελάχιστη προστασία, τουλάχιστον προσω-
ρινή, µέχρι να ξεκαθαριστούν τα υπόλοιπα θέµατα. Όσο δεν γί-
νεται αυτό, δυστυχώς -δεν θέλω να γίνω µάντης κακών- αύριο θα
κινητοποιηθούν οι µηχανισµοί της αναγκαστικής εκτέλεσης και
δεν ξέρω πώς θα µπορέσουν να προληφθούν αυτές οι καταστά-
σεις.

Θέλω και να θυµίσω και κάτι άλλο πριν τελειώσω. Με την πο-
λιτική δικονοµία, η οποία ισχύει και αφορά την αναγκαστική εκτέ-
λεση, οι κοινοτικές ενισχύσεις ή επιδοτήσεις στα χέρια του
ΟΠΕΚΕΠΕ είναι ακατάσχετες µέχρι της κατάθεσής τους στον
τραπεζικό λογαριασµό του αγρότη ή του κτηνοτρόφου. Από εκεί
και πέρα κατάσχονται. Ποια προστασία έχουµε, λοιπόν; 

Το καταθέτω, λοιπόν, ως νοµοτεχνική βελτίωση και ας αποφα-
σίσει η Κυβέρνηση, ο κ. Αποστόλου, τι θέση θα πάρει. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος - Δηµήτριος Καρ-

ράς  καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καρρά.

Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Αποστόλου, θα ήθελα να ενηµε-
ρώσω το Σώµα ότι ο Βουλευτής κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχάρης
ζητεί άδεια απουσίας για τις ηµεροµηνίες 13, 16 και 17 Οκτω-
βρίου 2017 για επίσκεψη στις ετήσιες συναντήσεις του Διεθνούς
Νοµισµατικού Ταµείου και της Παγκοσµίου Τράπεζας στην Αµε-
ρική. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Θα περίµενα από τον κ. Καρρά ως νοµικός να
ξέρει ότι όλες οι νοµοθετικές ρυθµίσεις µε εγκυκλίους, µε τρο-
πολογίες εφαρµόζονται. Άρα, είναι αδιανόητο να λέτε ότι µέσα
απ’ αυτή τη διαδικασία των πληρωµών θα δοθεί η δυνατότητα
κατάσχεσης στις τράπεζες. Δεν υπάρχει καµµία, µα καµµία τέ-
τοια περίπτωση. Είναι δικό µας θέµα. Έχουµε έναν χρόνο για να
εφαρµοστεί η συγκεκριµένη διάταξη. Όλα αυτά, κύριε Καρρά, τα
έχουµε µελετήσει πριν φέρουµε τη διάταξη.

Αγαπητοί συνάδελφοι, αυτό που έχω να πω είναι ότι από τη
συζήτηση στις επιτροπές µέχρι και σήµερα αυτό που αποκόµισα
ήταν ότι έστω, είτε µε προσθετική κατεύθυνση είτε µε επιφυλά-
ξεις είτε αν εξαιρέσουµε τα δύο κόµµατα που είναι κατά της ευ-
ρωπαϊκής πορείας, οι υπόλοιποι κάπου πάµε προς τα εκεί. Το
λιγότερο ήταν «θετική κατεύθυνση», το καλύτερο ήταν «ψηφί-
ζουµε επί της αρχής». Άρα έχουµε ένα πάρα πολύ θετικό κλίµα,
ιδιαίτερα όσον αφορά την προσέγγιση των συγκεκριµένων ρυθ-
µίσεων, γιατί ουσιαστικά στο σχέδιο νόµου που συζητάµε τρεις
είναι οι βασικές του ρυθµίσεις. Είναι η υποχρεωτική αναγραφή
«γάλα» και «κρέας» και βεβαίως, είναι και οι πληρωµές.

Όµως, επειδή έγινε µια αναφορά -όχι από εµένα, γενικά- για
την πορεία της Κυβέρνησης στις περιφέρειες της χώρας, δι-
καίωµά µας βεβαίως είναι να καταθέτουµε τις προτάσεις µας και
να επικοινωνούµε µε τις τοπικές κοινωνίες. Και σας το λέω ότι
είναι τακτικότατες οι επικοινωνίες. Όποιος παρακολούθησε µόνο
τη Λάρισα, αναφέροµαι ιδιαίτερα στον αγροτικό χώρο, και είδε
τη συνάντηση εξίµισι ωρών µε τους φορείς και τους εκπροσώ-
πους του αγροτικού χώρου, τότε θα κατάλαβε τι είναι αυτό το
οποίο κάνουµε. Ιδιαίτερα αναφέροµαι στον αγροτικό χώρο, που
αποτελεί πλέον κοινή αντίληψη ότι έχει ανέβει πλέον σε πολλά
ενδιαφέροντα. 

Παρακολουθείτε όλοι αλλεπάλληλες εκθέσεις, συνέδρια, συ-
ζητήσεις. Γιατί; Γιατί έχοντας τη δυνατότητα να απαντήσει σε
αυτό που είναι το ζητούµενο για τη χώρα µας, την ανάπτυξη, την
παραγωγική ανασυγκρότηση, πήρε θα έλεγα, τη θέση στο πολι-
τικό σκηνικό, γενικότερα, αυτή που του αξίζει. Και αξίζει πραγ-
µατικά στους Έλληνες αγρότες να υπάρχει, από πλευράς του
συνόλου του πολιτικού κόσµου, µια συναίνεση, όταν ιδιαίτερα
ερχόµαστε να συζητήσουµε θέµατα που είναι πάρα πολύ σο-
βαρά.

Δεν είναι σοβαρό το θέµα της ρευστότητας του αγροτικού
χώρου; Έστω και κατ’ ελάχιστο ότι µπορούµε και συµβάλλουµε
σε αυτή την αντιµετώπιση, δεν είναι θετικό; Δεν είναι σοβαρό ότι
πρέπει και ο Έλληνας καταναλωτής να πληροφορείται από πού
προέρχεται το συγκεκριµένο προϊόν και βεβαίως και ο ίδιος ο πα-
ραγωγός να ξέρει ότι έχει τη στήριξη της πολιτείας πάνω στην
παραγωγική του διαδικασία; 

Έχουµε, λοιπόν, τη συγκεκριµένη ρύθµιση, που πραγµατικά
πέραν της συναίνεσης που υπήρξε, νοµίζω πως αποδεχόµενοι
ουσιαστικά, απ’ ό,τι αντιλήφθηκα, αυτά που είχαµε πει ότι θα γί-
νουν σχετικά µε τις βελτιώσεις -ήδη σας τα είχα πει-, κατατέθη-
καν και νοµίζω δεν υπήρξε καµµία αντίρρηση από πλευράς των
οµιλητών. 

Προχωράµε, λοιπόν. Ειπώθηκε, πριν µπω σε λεπτοµέρειες του
νοµοσχεδίου, ότι αυτή η Κυβέρνηση δεν νοµοθετεί στον αγρο-
τικό χώρο. Ειλικρινά, εκπλήσσοµαι όταν υπάρχουν θητείες προ-
ηγούµενων και Υπουργών και γενικά κυβερνήσεων που δεν έφε-
ραν ούτε ένα νοµοσχέδιο. Ούτε ένα νοµοσχέδιο! Και µιλάµε τώρα
για το τρίτο νοµοσχέδιο, χώρια τις διάφορες τροπολογίες και
ρυθµίσεις. Και τι νοµοσχέδια; Νοµοσχέδια τα οποία, τουλάχιστον
στη συζήτηση, ήταν και τα τρία δεκτά µε επιφυλάξεις. 

Πραγµατικά θεωρώ ότι αυτό το νοµοσχέδιο που φέραµε για
τις βοσκήσιµες γαίες ήταν, και εξακολουθεί να είναι, µία τοµή
στο χώρο της κτηνοτροφίας. Όταν, όµως, άκουγα τους Βουλευ-
τές της Αντιπολίτευσης, έλεγα «µήπως δεν έχουν καταλάβει τι
πάµε να κάνουµε;». 

Ξέρετε ποιο είναι ένα πρώτο αποτέλεσµα; Ότι χάρη σε αυτή
τη ρύθµιση φτάσαµε σήµερα να συζητάµε για διαχειριστικά σχέ-
δια σε συγκεκριµένες περιοχές, να συζητάµε για τη δυνατότητα
να συγκροτήσουµε λιβαδικές µονάδες, µε την προοπτική µέχρι
το 2019 κάθε κτηνοτρόφος να έχει τη δική του λιβαδική µονάδα,
και όχι µόνο για να καλύψει τις ανάγκες επιλεξιµοτήτων για να
παίρνει τις ενισχύσεις του. Όλοι ξεχνάτε ότι γύρω στα 310 εκα-
τοµµύρια ευρώ πρόστιµα είχαµε κάθε χρόνο για τους βοσκοτό-
πους. Από το 2015 και πέρα σταµάτησαν. 

Επιπλέον έρχεται η απόφαση της επιτροπής, η οποία έχει γίνει
αποδεκτή, µε την οποία εξασφαλίσαµε άλλα οκτώ εκατοµµύρια
στρέµµατα βοσκήσιµων γαιών, για να καλύψουµε και επιλεξιµό-
τητες και ανάγκες που ουσιαστικά έχουν σχέση µε τις ζωοτρο-
φές. 

Βάζουµε όρους µε τους οποίους αρχίζουν πια να αντιλαµβά-
νονται και οι άνθρωποι ότι εδώ έχουµε µία έκταση, ότι έχουν τη
βοσκοϊανότητά τους, τι θα δούµε, πώς θα τη φορτώσουµε, σχε-
τικά µε τις ζωικές µονάδες. Αυτά είναι πρωτόγνωρα για τον αγρο-
τικό χώρο. 

Φέραµε το άλλο το νοµοσχέδιο που αφορούσε τους συνεται-
ρισµούς. Ειλικρινά, δεν ήταν αποδεκτή από όλους εσάς η άποψη
ότι δεν πάει άλλο µε τους συνεταιρισµούς; Δεν ήταν τα φαινόµε-
να κακοδιαχείρισης και σπατάλης τα οποία κατασυκοφάντησαν
τον χώρο, που, βεβαίως, λειτούργησε κατά ένα µεγάλο µέρος µε
κοµµατικές σκοπιµότητες;

Εµείς δεν ήρθαµε να αλώσουµε τον συνεταιριστικό χώρο. Ήρ-
θαµε να του δώσουµε τη δυνατότητα να αυτοοργανωθεί. Και
πραγµατικά, δεν µπορώ να καταλάβω αυτό που λέτε, ότι εµείς
πάµε να καταλύσουµε την αυτονοµία του συνεταιριστικού κινή-
µατος. Από πού απορρέει αυτό; 

Εµείς δίνουµε τη δυνατότητα να αναπτυχθούν όλες οι συλλο-
γικότητες, όλες οι συλλογικές µορφές, για να µπορέσουµε να
αξιοποιήσουµε τις δυνατότητες που µας δίνει το πρόγραµµα
αγροτικής ανάπτυξης. 

Συζητάµε τώρα, για παράδειγµα, το ζήτηµα των πληρωµών.
Είναι δυνατόν αυτό να υπηρετηθεί, αν από την άλλη πλευρά δεν
υπάρχουν αγρότες οι οποίοι να έχουν στο νου τους πάντα τη συ-
νεργατική λειτουργία; 

Επειδή συζητάµε για τους συνεταιρισµούς, θέλω να σταθώ ιδι-
αίτερα στον φόβο -και τον δικό σας, κύριε Καρρά, και άλλων- ότι
ερχόµαστε να πάρουµε τις περιουσίες των συνεταιρισµών γενικά
του αγροτικού χώρου, ιδιαίτερα µε τον Οργανισµό, τον ΟΔΙΑΓΕ. 

Μήπως δεν έχετε ακριβή εικόνα πού βρίσκεται η συνεταιρι-
στική λειτουργία σήµερα, πώς έχει διαµορφωθεί η εικόνα και
ίσως αυτό σας οδηγεί σε λανθασµένες εκτιµήσεις;
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Οι συνεταιρισµοί που βρίσκονται ή θα τεθούν σε εκκαθάριση
και το σύνολο των περιουσιακών τους στοιχείων είναι υποθηκευ-
µένα ιδιαίτερα στον εκκαθαριστή της ΑΤΕ και έχουν οφειλές
προς το δηµόσιο. Ξέρετε πόσο είναι το συνολικό ποσό αυτό;
Είναι 3,5 δισεκατοµµύρια! Και αντιλαµβάνεστε ότι αυτά τα 3,5 δι-
σεκατοµµύρια είναι ληξιπρόθεσµα πριν τη µεταφορά -δεν θέλω
να χρησιµοποιήσω άλλους όρους- της Αγροτικής Τράπεζας στην
Τράπεζα Πειραιώς. 

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι η πλειοψηφία τους έχει πλέον
αδρανήσει. Η πλειοψηφία τους βρίσκεται στη διαδικασία της εκ-
καθάρισης και µέχρι τέλους του 2017 πρέπει να τελειώνει αυτή
η ιστορία. Γιατί; Γιατί υπάρχει πίσω µια περιουσία µεγάλη, η
οποία περιουσία δεν θέλουµε να µπει σε διαδικασία ξεπουλήµα-
τος, δεν θέλουµε να χαθεί από τον αγροτικό χώρο. Αυτός είναι ο
σκοπός µας. Αυτός είναι ο στόχος µας. Κι ούτε θέλουµε εµείς να
δηµιουργήσουµε κρατικοδίαιτες, όπως λέτε εσείς, διαδικασίες.
Βεβαίως, αυτό δεν σηµαίνει ότι η νοµοθετική ρύθµιση δεν θα
προβλέπει και τι θα γίνουν οι οφειλές. Όµως, για εµάς στόχος
µας είναι να µη σταµατήσει καµµία αγροτική λειτουργία ούτε ένα
λεπτό. Αυτό θα επιχειρήσουµε να το λύσουµε και νοµοθετικά,
διότι ο αγροτικός χώρος βρίσκεται σε µια τέτοια κατάσταση που
όλη αυτήν την περιουσία τη χρειάζεται.

Να σας πω, λοιπόν, ότι δύο χιλιάδες συνεταιρισµοί, που εδώ
και χρόνια είναι ανενεργοί, µε ή χωρίς περιουσιακά στοιχεία, στο
τέλος του 2017, σύµφωνα µε τον νόµο, πρέπει να τεθούν σε εκ-
καθάριση µε απόφαση του δικαστηρίου. Η µεγάλη τους πλειοψη-
φία το έχει ολοκληρώσει. Υπάρχουν άλλοι, οι οποίοι δεν το έχουν
ολοκληρώσει.

Άρα ποιος θα κάνει αυτές τις διαδικασίες, όταν σε πολλές πε-
ριπτώσεις ψάχνουµε να βρούµε τους συνεταιρισµούς, ποιοι είναι
και πώς είναι; 

Εµείς έχουµε καλέσει αλλεπάλληλες φορές και τα υπόλοιπα
κόµµατα για να δούµε πώς θα αντιµετωπίσουµε αυτό το µεγάλο
πρόβληµα. Είναι επίπονη και δύσκολη η διαδικασία. Και καλούµε
ξανά από αυτό το Βήµα να το δούµε µε µια συναίνεση. Αυτό είναι
το πρώτο πρόβληµα που υπάρχει στον συνεταιριστικό χώρο. Και
υπάρχει, βεβαίως, και στον αγροτικό χώρο.

Μπήκαν τα θέµατα της δίωξης, αυτό το ζήτηµα που έχει σχέση
µε τις ευθύνες των διοικήσεων. Όντως, είναι ένα πρόβληµα που
πρέπει να το αναζητήσουµε. Όµως, θα το αναζητήσουµε µαζί,
ιδιαίτερα µε αυτούς που έχουν την ευθύνη για το ότι φτάσαµε
σε αυτήν την κατάσταση, αφού προσεγγίσουµε όλα τα ζητήµατα
µαζί -αυτά που σας είπα προηγούµενα- των χρεώσεων, των πε-
ριουσιακών υποθηκών κ.λπ.. Όλα αυτά πρέπει να τα δούµε, γιατί
µόνο έτσι θα κάνουµε το βήµα, το ξεκίνηµα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Πότε το βλέπετε, κύριε Υπουργέ;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ειλικρινά ρωτάτε «Πότε το βλέπετε;», όταν έχετε
κυβερνήσει αυτή τη χώρα δεκαετίες, εικοσαετίες, τα βλέπατε να
γίνονται όλα αυτά και σφυρίζατε αδιάφορα; Θυµάστε κι εσείς οι
ίδιοι κάποιες παρεµβάσεις που έκαναν κάποιοι οργανισµοί αγρο-
τικών προϊόντων. Και στο τέλος ψάχνουµε να βρούµε πού έχουν
πάει, πού χάθηκαν τα εκατοντάδες εκατοµµύρια.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Για να βοηθήσουµε το λέµε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Για να βοηθήσετε το λέτε! 
Είπατε, κύριε Τζελέπη, ότι θα πάρουµε τις περιουσίες τους, θα

πάρουµε τα σπίτια; Δεν έχουµε καµµία τέτοια πρόθεση.
Συνεχίζω…
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ποια σπίτια; Τι είπα; Είπα για τις περιου-

σίες των συνεταιρισµών αγροτών. Και είπα ότι δεν διαβάσατε το
νοµοσχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε συνάδελφε,
σας παρακαλώ πολύ. Αφήστε τον Υπουργό να τελειώσει. Θα µι-
λήσει µετά ο κ. Θεοχαρόπουλος.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Συνεχίζω για να µιλήσω λίγο και για το νοµοσχέ-
διο. 

Έχουµε, λοιπόν, την έγκαιρη πληρωµή. Ξέρετε, αυτή την ώρα
έχουµε αλλεπάλληλες συζητήσεις στο Συµβούλιο Υπουργών Γε-
ωργίας για τις πρακτικές που εφαρµόζουν τα πολυκαταστήµατα,

γιατί εκµεταλλεύονται τον αγροτικό χώρο. Αυτό αντιλαµβάνεστε
ότι είναι ένα πάρα πολύ σοβαρό θέµα. Και επειδή περιµέναµε να
γίνει υποχρεωτική η συγκεκριµένη ρύθµιση, όντως γίνεται µια
ολόκληρη συζήτηση και βρίσκεται προς αυτή την κατεύθυνση.
Όµως, έχουµε τη συγκεκριµένη οδηγία και, βεβαίως, τη νοµοθε-
τική ρύθµιση. Άλλο πάλι και τούτο. Φέρατε µια ρύθµιση για να
συµµορφωθείτε -υποτίθεται- µε την οδηγία για έγκαιρες πληρω-
µές στον αγροτικό χώρο, και βεβαίως τη φέρατε, βάζοντας την
υποσηµείωση, «Εκτός αν οι συµβαλλόµενοι αποφασίσουν διαφο-
ρετικά». 

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, σε αυτή τη διαδικασία της συµφωνίας
µεταξύ του αγρότη, που είναι ο αδύναµος κρίκος της αλυσίδας,
και του χονδρεµπόρου ή του πολυκαταστήµατος, τι είχαµε κάτω
από το τραπέζι, τι συµφωνίες είχαµε, που ουσιαστικά αναιρούσαν
την εφαρµογή του νόµου. Εδώ λέµε ξεκάθαρα ότι θα υπάρξουν
διοικητικές κυρώσεις.

Βεβαίως, εάν γίνει δεύτερη φορά, θα λάβουµε πιο αυστηρά
µέτρα και θα φτάσουµε µέχρι του σηµείου της διαγραφής από
το µητρώο εµπόρων. 

Θέσατε το θέµα ότι οι τράπεζες θα µπουν µέσα σε αυτή τη δια-
δικασία. Εάν δεν θέλουν να µπουν οι τράπεζες, θα είναι δική τους
ζηµιά, διότι ο αγροτικός χώρος, ιδιαίτερα αυτή την ώρα, είναι πε-
ριζήτητος από το τραπεζικό σύστηµα, γιατί φαίνεται ότι έχει πα-
ραγωγή, φαίνεται ότι έχει τεράστιες δυνατότητες. Άρα, αυτοί θα
χάσουν και όχι ο αγροτικός χώρος. 

Υπήρξε, όντως, µία αντίδραση σχετικά µε το εάν τα πολυκα-
ταστήµατα θα συµφωνήσουν και θα υπηρετήσουν. Όντως, όπως
αντιλαµβάνεστε και εσείς, στη διαπραγµάτευση τα πολυκαταστή-
µατα είναι πολύ ισχυρά. Εµείς αυτή την πρακτική -όπως έχετε
αντιληφθεί- θέλουµε να τη σταµατήσουµε. 

Άρα, στις απειλές ότι ενδέχεται τα πολυκαταστήµατα να στρα-
φούν σε άλλα προϊόντα, να κάνουν εισαγωγές από το εξωτερικό,
εµείς εδώ στηριζόµαστε στον Έλληνα καταναλωτή. Ο Έλληνας
καταναλωτής θα πληροφορείται µε την αναγραφή της χώρας
άµελξης για το ελληνικό γάλα. 

Και επειδή ειπώθηκε ότι υποχωρήσαµε στο θέµα των επτά ηµε-
ρών, εδώ πλέον τα πράγµατα είναι πάρα πολύ απλά: Ο Έλληνας
καταναλωτής που θέλει να πάρει το ελληνικό γάλα, θα το βρει
µπροστά του. Από εκεί και πέρα, θα είναι τέτοια η ζήτηση, που
το φρέσκο γάλα δεν θα φτάνει καν στις επτά ηµέρες ανάλωσης. 

Το λέω αυτό, γιατί, ιδιαίτερα γι’ αυτή τη ρύθµιση, δώσαµε
µάχες. Η Γαλλία ήταν που πήρε πρώτη το µέτρο που φέρνουµε
εµείς. Θα έλεγα ότι είναι πανοµοιότυπο µε αυτό της Γαλλίας.
Δεν µπορούµε να αναφερθούµε στις εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης
χώρες, ονοµατίζοντας χώρες. Μακάρι να γινόταν! Το επιδιώξαµε,
αλλά δεν µπορούµε. Είναι συγκεκριµένη η ρύθµιση αυτή. Βε-
βαίως, αυτή την ώρα η Ισπανία βρίσκεται σε δύσκολη κατάσταση
µε µία ρύθµιση που πήρε, διότι στη σχετική συνεδρίαση που
έγινε χθες ή προχθές υπήρξαν πάρα πολλές αντιδράσεις. Υπάρ-
χει αυτή την ώρα επίθεση από τις βόρειες χώρες -κυρίως από
αυτές που παράγουν γαλακτοκοµικά προϊόντα-, οι οποίες βάζουν
πλέον θέµα ότι και αυτές οι ρυθµίσεις παραβιάζουν τον ανταγω-
νισµό. 

Άρα βάζουµε αυτή τη ρύθµιση. Έχουµε πάρει τους τριάντα
µήνες. Σε αυτούς τους τριάντα µήνες θα προσπαθήσουµε -και οι
υπόλοιπες χώρες, διότι θα κληθούµε σε σύντοµο χρονικό διά-
στηµα να κάνουµε απολογισµό αυτής της εφαρµογής- να τεκµη-
ριώσουµε, µαζί µε τις άλλες χώρες, τη µονιµότητα της συγκεκρι-
µένης ρύθµισης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Σχετικά µε το θέµα της ΠΑΣΕΓΕΣ, θέλω να πω το εξής: Κύριοι

συνάδελφοι, ξέρετε τι βρήκαµε εµείς; Πληρωµές από τον ΕΛΓΑ
στην ΠΑΣΕΓΕΣ συνολικού ύψους 33.000.000. Είπαµε ότι δεν θα
πληρώσουµε. Βεβαίως, από το 2011, µε συγκεκριµένο νόµο, τον
ν.4015, προβλέπεται ότι οι ενισχύσεις αυτές θα δίνονται µε
υπουργική απόφαση. 

Κάτι τέτοιο δεν έχει συµβεί από το 2012 µέχρι σήµερα και ό-
ντως έχει δίκιο ο κ. Χαρακόπουλος. Δεν έχουν εκδοθεί υπουργι-
κές αποφάσεις. Τώρα προέκυψε ξαφνικά µία δικαστική διαταγή
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πληρωµής, για την οποία έχουµε ασκήσει ήδη ανακοπή στα πο-
λιτικά δικαστήρια. Αντιλαµβάνεστε ότι θα περιµένουµε πλέον την
απόφαση. Αυτό που έχω να σας πω είναι ότι τα συγκεκριµένα
χρήµατα έχουν κατασχεθεί αυτή την ώρα στα χέρια συγκεκριµέ-
νου τραπεζικού ιδρύµατος. Δεν θέλω να πω περισσότερα, γιατί
βρίσκεται σε µία δικαστική διαδικασία. 

Έρχεται και αυτό, θα έλεγα, ως αποτέλεσµα, παρότι η συµπε-
ριφορά µας ήταν ότι έχουµε καταργήσει την ΠΑΣΕΓΕΣ. Και ερ-
χόµαστε, µάλιστα, µε συγκεκριµένη ρύθµιση για δεύτερη φορά
να κλείσουµε το συγκεκριµένο θέµα. 

Άρα, να περιµένουµε τη δικαστική απόφαση. Εµείς -το επανα-
λαµβάνω και πάλι- θα κυνηγήσουµε το να µη χάσει ο ΕΛΓΑ. Ό-
µως, το να λέγεται εδώ ότι ο ΕΛΓΑ τα χρήµατα που έχει δώσει,
που έχει πάρει …

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε Τζελέπη, µου φαίνεται ότι αγνοείτε τη νο-
µοθεσία. Είναι υποχρεωµένοι οι οργανισµοί να αξιοποιούν τα
συγκεκριµένα χρήµατα. Όταν εγώ βρήκα χρήµατα σε συγκεκρι-
µένα τραπεζικά ιδρύµατα επί χρόνια µε µηδέν επιτόκιο, αντιλαµ-
βάνεστε ότι αυτό το πράγµα ήταν ένα σκάνδαλο ολκής. 

Άρα αυτή την ώρα τι κάνουµε; Τα συγκεκριµένα αποθέµατα -
τα οποία ανά πάσα στιγµή µπορούν οι οργανισµοί µέσα σε δυο,
τρεις µέρες να τα πάρουν- είναι χρήµατα τα οποία αξιοποιούνται
κατά τον καλύτερο τρόπο. Αυτή την ώρα αυτές οι καταθέσεις
έχουν το καλύτερο επιτόκιο σε σχέση µε ό,τι συµβαίνει γενικά
στην τραπεζική δραστηριότητα. 

Προς τι, λοιπόν, όλο αυτό; Το ότι αξιοποιούνται θετικά είναι
πρόβληµα; Έχει υπάρξει ποτέ ζήτηµα, από πλευράς ειδικά του
ΕΛΓΑ, πληρωµών εξαιτίας αυτής της αδυναµίας; Ποτέ! Πληρώ-
νουµε κανονικά. Μάλιστα, µην ξεχνάτε ότι διαδικασίες που ήθε-
λαν δεκατρείς και δεκατέσσερις µήνες, τις έχουµε κατεβάσει
στους έξι και επτά µήνες. Ταυτόχρονα αντιµετωπίζουµε και µια
επίπτωση κλιµατικών συνθηκών. Κάθε µέρα είµαστε από πληµ-
µύρα σε πυρκαγιά. Άρα προς τι αυτό το πράγµα;

Κλείνω, θέλοντας και πάλι να πω ότι η αναγκαιότητα αυτή την
ώρα επιβάλλει ειδικά στον αγροτικό χώρο να συνεργαστεί και
αυτά ήταν ζητήµατα που συζητήσαµε στο συνέδριο. 

Βάλατε το θέµα της διαχείρισης του νερού του Αχελώου. Ανα-
λογιστήκατε τόσα χρόνια σε µια τρύπα τι ρίχνατε; Δισεκατοµµύ-
ρια έχουν πέσει. Ερχόµαστε εµείς, λαµβάνοντας ως παράµε-
τρο…

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ…
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ακούστε µε, σας παρακαλώ. Είπε ο Πρωθυπουρ-
γός ότι δεν υπάρχει περίπτωση ούτε ένα στρέµµα αρδεύσιµων
εκτάσεων να χαθεί. Κάνουµε µια παρέµβαση εκεί, ετοιµάζοντας
έργα τα οποία θα δροµολογηθούν. Βεβαίως, τα αντίστοιχα πο-
σά…

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θέλουν πέντε χρόνια να γίνουν
οι µελέτες!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Σας παρακαλώ! Εσείς τόσα χρόνια δεν αντιµε-
τωπίσατε το συγκεκριµένο θέµα. Εµείς ερχόµαστε, καταθέτοντας
συγκεκριµένη πρόταση µάλιστα και χρηµατοδότησης και τονί-
ζουµε ότι και δεν θα µειωθούν οι αρδεύσιµες εκτάσεις και, βε-
βαίως, µέσα από έναν εξορθολογισµό της χρήσης του ύδατος
που γίνεται σήµερα, θα έχουµε µια τέτοια εξοικονόµηση που θα
είναι η µόνη λύση. Να είστε σίγουρος ότι εµείς το κάνουµε. Εµείς
βρήκαµε τις τρύπες και εµείς καλούµαστε να διαχειριστούµε όλα
αυτά τα αµαρτήµατα που κληρονοµήσαµε. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Όλοι οι αυτοδιοικητικοί και οι
επιστηµονικοί φορείς της Λάρισας είναι εκτός τόπου και χρόνου; 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Υπάρχουν τροπολογίες. Υπάρχουν και άλλα θέ-
µατα. Θα τα πω στη δευτερολογία µου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ. 
Παρακαλώ τον κ. Τζαβάρα, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της

Νέας Δηµοκρατίας, να έρθει στο Βήµα. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να τοποθε-
τηθώ επί προσωπικού. Αναφέρθηκε δυο φορές ο κύριος Υπουρ-
γός στο όνοµά µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ορίστε, κύριε συνά-
δελφε, έχετε τον λόγο. Όµως, να µην ανοίξουµε µεγάλο διάλογο,
για να προχωρήσουµε τη συζήτηση. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Δεν θα ανοίξουµε διάλογο, κύριε Πρό-
εδρε. 

Ανέφερε ο κύριος Υπουργός ότι εγώ είπα στην οµιλία µου πως
ο ΟΔΙΑΓΕ θα πάρει τα σπίτια των αγροτών. Δεν είπα αυτό, κύριε
Υπουργέ. Είπα ότι θα πάρετε την περιουσία των συνεταιρισµένων
αγροτών. Γιατί; Διότι στο άρθρο 27 του ν.4384/2016 εσείς τονί-
σατε ότι το υπόλοιπο του ενεργητικού που αποµένει διατίθεται
σε άλλον ΣΑΣΟΕΕ για κοινωνικό σκοπό, σύµφωνα µε όσα ορίζον-
ται στο καταστατικό του. Τι λέτε σήµερα µε το άρθρο 13; Λέτε
ότι µε τη νέα διάταξη ο ΟΔΙΑΓΕ διαθέτει το υπόλοιπο του ενερ-
γητικού που αποµένει σε άλλον αγροτικό συνεταιρισµό ή για την
υποστήριξη δραστηριοτήτων που συµβάλλουν στην ανάπτυξη
της αγροτικής οικονοµίας. 

Ερωτώ εγώ: Εάν αυτό δεν ανοίγει διάπλατα τις πόρτες να δο-
θούν σε ιδιώτες, τι είναι τότε; 

Σε σχέση µε την αυτονοµία -που καταργείται το άρθρο 12 πα-
ράγραφος 4 του Συντάγµατος για την αυτονοµία του συνεταιρι-
στικού κινήµατος- είναι ξεκάθαρο πως, όταν αφαιρείτε τη δια-
χείριση των περιουσιακών στοιχείων από τις γενικές συνελεύ-
σεις, καταργείτε την αυτονοµία των συνεταιρισµών. Τι άλλο, δη-
λαδή, πρέπει να πούµε για να καταλάβετε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε.
Κύριε Τζαβάρα, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ακούγοντάς σας οφείλω να παραδεχθώ και να

αναγνωρίσω ότι και ο πιο κακόπιστος ακροατής µπορεί να µην
έχει λόγους να αµφισβητεί τις προθέσεις σας, αν είναι καλές ή
όχι. Έχει, όµως, σίγουρα πολλά επιχειρήµατα για να αµφισβητεί
το ύφος σας.

Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι δεν είστε εσείς αυτός που ήρθε
εδώ ως εξολοθρευτής όλων των κακών δαιµόνων που προϋπήρ-
ξαν στη θέση σας και έχουν δηµιουργήσει τόσο µεγάλες δυσκο-
λίες στη λειτουργία του πρωτογενούς τοµέα της οικονοµίας και
κυρίως για τη δυστυχία του ενεργού αγροτικού πληθυσµού! Ήδη
έχετε ηλικία τριών ετών στην Κυβέρνηση. 

Επειδή ηχούν ακόµα στα αυτιά µου οι χθεσινές εξαγγελίες του
Πρωθυπουργού, πράγµατι θέλω να σας ρωτήσω: Αλήθεια, τι έχε-
τε κάνει τρία χρόνια τώρα για τους νέους αγρότες; Τι έχετε κάνει
εσείς ως υπεύθυνος Υπουργός, για να εξοφλήσετε οφειλές που
έχουν απέναντι σε σχέδια βελτίωσης οι υπηρεσίες σας, το κρά-
τος, η πολιτεία και όλοι αυτοί που κάποτε θα πρέπει να απολο-
γηθούν µπροστά σε αυτούς τους ανθρώπους, τους νέους αγρό-
τες; 

Πώς θα ανανεώσετε τον ενεργό πληθυσµό της αγροτιάς; Με
αυτές τις ιδέες που µας λέτε σήµερα, ότι για όλα φταίνε οι άλλοι
και εσείς δεν φταίτε για τίποτα; 

Βεβαίως, ποια είναι τα τρία νοµοσχέδια που φέρατε; Είναι νο-
µοσχέδια τα οποία έχουν να κάνουν µε την παραγωγική ανασυγ-
κρότηση του αγροτικού τοµέα; Από τις εννέα θέσεις, τις εννέα
προτάσεις, όπως είπατε, που εξήγγειλε εχθές στη Λάρισα ο Πρω-
θυπουργός, υπάρχει καµµία που αφορά την οργάνωση σε νέες
βάσεις της αγροτικής παραγωγής;

Για να σας µιλήσω και στην ιδεολογική σας γλώσσα: Υπάρχει
κάποιο µέτρο µέχρι σήµερα που επεµβαίνει και ενισχύει ή αλλά-
ζει τις παραγωγικές δυνάµεις στον πρωτογενή τοµέα της οικο-
νοµίας; Έχετε ασχοληθεί µε τη σχέση που συνδέει αυτές τις
παραγωγικές δυνάµεις µε τις κατεστηµένες παραγωγικές σχέ-
σεις και, δυστυχώς, µε τον ρόλο που έχουν παίξει σε αυτές ακρι-
βώς τις συσχετίσεις αυτοί οι κακοί αγροτικοί συνεταιρισµοί, τους
οποίους εδώ τους αναφέρατε; 

Πλην, όµως, δεν µας είπατε το εξής: Για πρώτη φορά ήρθατε
εσείς σε επαφή µε αυτούς τους συνεταιρισµούς από τότε που
γίνατε Υπουργός; Διότι απ’ ό,τι προχείρως είδα στο βιογραφικό
σας, υπήρξατε στέλεχος της Αγροτικής Τράπεζας. Αυτή η τρά-
πεζα ή τουλάχιστον εκείνοι που εξ ονόµατος αυτού του τραπεζι-
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κού φορέα είχαν ασχοληθεί µε τα ζητήµατα που έθεταν προαιώ-
νια σε αυτόν τον τόπο, η κακή λειτουργία και η µη αποτελεσµα-
τική οργάνωση των συνεταιρισµών για πρώτη φορά υπέπεσαν
στην αντίληψή σας από τότε που γίνατε Υπουργός; 

Εν πάση περιπτώσει, η Αριστερά σε αυτόν τον χώρο µέχρι σή-
µερα δεν έχει καµµία συµµετοχή στο χάλι που παρουσιάζουν οι
δύο χιλιάδες συνεταιρισµοί που µας είπατε.

Επιτέλους, σε αυτόν εδώ τον χώρο, τουλάχιστον από την
πλευρά των µελών της Κυβέρνησης, έχουµε την αξίωση να επι-
δεικνύετε περισσότερο µέτρο και λιγότερη µετριότητα. Δεν έχετε
το δικαίωµα, απευθυνόµενοι στην Εθνική Αντιπροσωπεία, να λέτε
ανακρίβειες. 

Πράγµατι µου θυµίσατε τους στίχους ενός µεγάλου ποιητή:
«Διατελώ αθώος εν πλήρη συγχύσει.». Αυτό είναι το νόηµα όσων
µας είπατε εδώ. 

Μπαίνω κατευθείαν στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, για να σας
το αποδείξω αυτό. 

Έρχεστε εδώ και µας λέτε ότι στο πρώτο κεφάλαιο εσείς, ο
Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, για πρώτη φορά
βάζετε µία τάξη στην έγκαιρη και εµπρόθεσµη πληρωµή των
αγροτικών, των νωπών και των ευαλλοίωτων προϊόντων. 

Αλήθεια, έχετε καταλήξει στο να πιστεύετε ότι αυτό είναι το
πρόβληµα των αγροτών, των παραγωγών;

Σας λέω, λοιπόν, εγώ, που είµαι ένας απλός δικηγόρος, που
προέρχοµαι από µια πολύ µεγάλης σηµασίας για την αγροτική
παραγωγή περιοχή, την Ηλεία, ότι το µεγαλύτερο πρόβληµα που
έχουν σήµερα και αντιµετωπίζουν οι αγρότες είναι όχι το πότε
θα πληρωθούν, αλλά το γεγονός ότι δεν τους πληρώνουν. Δεν
τους πληρώνουν, βεβαίως, γιατί έχετε αφήσει ανοικτές τις πόρ-
τες σε όλους αυτούς τους σαλτιµπάγκους -και είναι πάρα πολ-
λοί- που γυρίζουν, περιοδεύουν, είτε οι ίδιοι είτε µε αντιπροσώ-
πους, κλείνουν µε δελεαστικές τιµές την παραγωγή των αγρο-
τών, δίνουν «πέτσινες» επιταγές και εξαφανίζονται. Για αυτούς
ακριβώς η συγκεκριµένη διάταξη προβλέπει τίποτα;

Αφού, λοιπόν, εσείς γνωρίζετε και τα τραπεζικά θέµατα και
αφού είστε αριστερός και το λέει η περδικούλα σας, γιατί δεν
φέρνετε µια διάταξη εδώ να λέτε ότι όποιος δίνει επιταγή σε πα-
ραγωγό, αυτή η επιταγή θα πρέπει να έχει εξασφαλισµένη την
πληρωµή της. Αυτή είναι τοµή! Δεν τολµάτε, όµως, να το κάνετε
αυτό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ: …(δεν ακούστηκε).
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αν ήσουν πιο ευγενής, συνά-

δελφε, και, κυρίως, εάν ήσουν πιο ευπρεπής, θα προσέφερες
πολύ µεγάλες υπηρεσίες και στη δηµοκρατία και στο κόµµα σου.
Η θρασύτητά σου, όµως, δεν έχει όρια!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Μην ανοίγουµε διά-
λογο!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεν έχει όρια η θρασύτητά σου!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ: Μη χάνεις την ψυχραιµία σου!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριοι συνάδελφοι,

ηρεµία!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αυτό είναι το επίπεδό σου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Σας παρακαλώ, να

χαµηλώσουµε λίγο τους τόνους.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεν έχω κανέναν λόγο, φίλε.

Μπορώ να σε αντιµετωπίσω οποτεδήποτε, αλλά τουλάχιστον
πρέπει να ξέρεις ότι εδώ γίνεται δηµοκρατικός διάλογος. Εάν δεν
αντέχεις την άποψη του άλλου, όταν δεν συµφωνείς µαζί του,
καλά θα κάνεις να βγεις έξω.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ: Συµβουλές δεν δεχόµαστε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Τζαβάρα, ας

χαµηλώσουµε λίγο τους τόνους, σας παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Όπως σου το λέω είναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε συνάδελφε,

δεν είναι επί προσωπικού.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Να είσαι πιο ευπρεπής και να

έχεις µεγαλύτερο σεβασµό γι’ αυτόν που µιλάει στο Βήµα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ: Συµβουλές δεν δεχόµαστε!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Όπως εµείς σας ακούµε, όπως

ακούσαµε τον Υπουργό προηγουµένως να µας υβρίζει και να µας
περιφρονεί, για τον ίδιο λόγο εσύ είσαι υποχρεωµένος, γιατί

είσαι αντιπρόσωπος του ελληνικού λαού, να ακούς τον πολιτικό
σου αντίπαλο. Αλλά πού τέτοια ευγένεια από εσάς!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Τζαβάρα, σας
παρακαλώ. Ας προχωρήσουµε στην οµιλία σας. 

Λίγο ησυχία. Ας πέσουν οι τόνοι, δεν υπάρχει λόγος για έντα-
ση.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Άµα προκαλείται, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Δεν υπάρχει λόγος

για ένταση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Παρακαλώ, να αφαιρεθεί ο χρό-

νος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Θα αφαιρεθεί, κύριε

Τζαβάρα, ο χρόνος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ας συνεχίσουµε µε εσάς τώρα,

κύριε Υπουργέ, γιατί προφανώς, ο συνήγορός σας δεν έχει ούτε
την παρρησία αλλά ούτε και το επίπεδο που χρειάζεται για να
απαντήσει σε επιχειρήµατα.

Ακούστε, λοιπόν. Φέρνετε ένα νοµοσχέδιο στο οποίο µας λέτε
ότι µέσα σε εξήντα µέρες από την υπογραφή του τιµολογίου
υποχρεωτικά θα πρέπει να πληρώνεται το τίµηµα της πώλησης
των νωπών και ευαλλοίωτων προϊόντων.

Ερώτηµα πρώτο: Ποιος είναι αυτός που επιβάλλει τις κυρώ-
σεις; Θα µου απαντήσετε µε ευκολία ότι είναι η Διεύθυνση Ελέγ-
χων του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. Αν, όµως, ρίξετε µια
µατιά στο άρθρο 2 και το µελετήσετε µε βάση τους κανόνες της
γραµµατικής και του συντακτικού, θα δείτε, δυστυχώς, ότι δεν
έχει καµµία σχέση αυτή η συγκεκριµένη υπηρεσία µε την επιβολή
των κυρώσεων για τους εξής απλούς λόγους:

Λέτε, λοιπόν, ότι αρµόδια αρχή για τον έλεγχο της τήρησης
και της εφαρµογής των διατάξεων του Κεφαλαίου Α’ είναι η συγ-
κεκριµένη διεύθυνση. Ερώτηµα: Αλήθεια, ποια διαφορά υπάρχει
στην έννοια της «εφαρµογής» και της «τήρησης»; Άλλη είναι για
εσάς η «τήρηση» και άλλη είναι η «εφαρµογή»;

Δεύτερον, µιλάτε για τον έλεγχο. Τουλάχιστον από την επαγ-
γελµατική σας πείρα θα έπρεπε να ξέρετε -γιατί στην Αγροτική
Τράπεζα έτσι πιστεύω να γίνονταν τα πράγµατα, όπως γίνονται
σε όλες τις υπηρεσίες, θα µε διορθώσει ενδεχοµένως ο έγκριτος
εδώ συνάδελφος που τα ξέρει όλα- ότι άλλοι είναι αυτοί που
ελέγχουν και άλλοι είναι αυτοί που επιβάλλουν κυρώσεις. Αν
πάτε, παραδείγµατος χάριν, στη διαδικασία των οικονοµικών
υπηρεσιών του κράτους, θα δείτε ότι ο ελεγκτής ή το κλιµάκιο
ελέγχου πηγαίνει και συντάσσει µια έκθεση ελέγχου και µετά έρ-
χεται το αρµόδιο κρατικό όργανο και επιβάλλει την κύρωση.

Αλήθεια, λοιπόν, κάνετε µια διάταξη, η οποία εξ ορισµού, εκ
κατασκευής, δεν πρόκειται να εφαρµοστεί ποτέ, γιατί δεν µπορεί
αυτός που κάνει τον έλεγχο να είναι εκείνος ο οποίος επιβάλλει
την κύρωση, δηλαδή να είναι ο ελεγχόµενος.

Υπάρχει, επίσης, και κάτι άλλο. Αλήθεια, έχετε ασχοληθεί µε
το θέµα ότι υπάρχουν πάρα πολλοί συνεταιρισµοί οι οποίοι πω-
λούν τα προϊόντα των µελών τους; Σε αυτή την περίπτωση, βέ-
βαια, θα πρέπει να µας εξηγήσετε το εξής: Είναι έµποροι όταν
πουλάνε τα δικά τους προϊόντα, όπως λέτε, και δεν είναι έµποροι,
όταν πουλάνε τα προϊόντα των µελών τους; 

Εν πάση περιπτώσει, όταν αγοράζουν –γιατί υπάρχουν και τέ-
τοιοι συνεταιρισµοί, όπως είναι αυτοί που αγοράζουν γάλα ή ρο-
δάκινα ή πορτοκάλια, µιλάµε για οµάδες παραγωγών- µε ανοικτή
τιµή από τα µέλη τους, σε τι ευθύνη θα πρέπει να περιµένουν ότι
βρίσκονται µε βάση το νοµοσχέδιο που φέρνετε σήµερα, εάν δεν
τύχει µέσα στις εξήντα ηµέρες να έχουν επιτύχει την καλύτερη
τιµή για τα µέλη τους;

Υπάρχει, όµως, ακόµα ένα ζήτηµα εδώ, το οποίο είναι πάρα
πολύ απλό. Πραγµατικά, δεν έχετε συναίσθηση ότι η υποχρέωση
που αναλάβατε µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο είναι να ξεκαθα-
ρίσετε το τοπίο. Εάν την είχατε, θα είχατε κοιτάξει λίγο στο πα-
ρελθόν και θα είχατε δει ότι αυτοί που κυβέρνησαν τον τόπο από
παλαιότερα, από το 1954 ήδη έχουν διατάξεις που απεδείχθησαν
ότι έχουν και µεγαλύτερη ακόµα αποτελεσµατικότητα. 

Θα σας µιλήσω, για παράδειγµα, για τη διάταξη του ν.3424/
1955, που για πρώτη φορά, µε την τροποποίηση που έγινε το
1983, τιµωρούνται αυτοί που είναι υπερήµεροι στην πληρωµή
του τιµήµατος των νωπών και των ευαλλοίωτων προϊόντων. Εκεί
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γίνονται διάφορες διακρίσεις, που αν τις είχατε λίγο συµβουλευ-
τεί, θα µπορούσατε να έχετε φτιάξει ένα νοµοτεχνικά άρτιο νο-
µοθετικό κείµενο. Όµως, δεν σας ενδιαφέρει αυτό. Ξέρετε γιατί
δεν σας ενδιαφέρει; Το είπατε προηγουµένως. Ο σκοπός σας
είναι να περιοδεύετε στην Ελλάδα µαζί µε τον Πρωθυπουργό και
να κάνετε προτάσεις. Μα, είστε Κυβέρνηση! Δεν κάνετε πια προ-
τάσεις. Παίρνετε αποφάσεις και πρέπει να εφαρµόσετε το πρό-
γραµµα µε το οποίο σας εξέλεξε ο ελληνικός λαός. Αυτή είναι η
δουλειά σας. Απέναντι σ’ αυτή τη δουλειά, έχετε διαλέξει να λέτε
κοινοτοπίες, ευχάριστες κοινοτοπίες, αλλά κοινοτοπίες.

Τελειώνοντας, λοιπόν, θα σας χαρίσω µία σοφή κουβέντα που
έχει πει ένας Γερµανός φιλόσοφος: «Ο µεγαλύτερος εχθρός του
ανθρώπου είναι η κοινοτοπία. Ναι, είναι η κοινοτοπία και, δυστυ-
χώς, δεν πρόκειται να γλιτώσει απ’ αυτή», όπως κι εσείς δεν πρό-
κειται να γλιτώσετε από τις κοινοτοπίες που µας αραδιάζετε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Τζαβάρα.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω τον λόγο
µόνο για ένα λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε Τζαβάρα, το ήθος του καθενός έχει σχέση
µε την πορεία που είχε στην προηγούµενη ζωή του.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Για το «ύφος» µίλησα. Είναι
άλλη λέξη η λέξη «ήθος» και άλλη η λέξη «ύφος». 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Καλώς, καλώς. Δεν άκουσα καλά.

Απλώς, για τα υπόλοιπα που είπατε, θα σας πω ένα πράγµα.
Φαίνεται ότι τον αγροτικό χώρο δεν τον παρακολουθείτε από
µέσα. Αντιλαµβάνοµαι τώρα ότι το να µου µιλάτε για νέους αγρό-
τες, για σχέδια βελτίωσης και για το τι κάνουµε για την παραγω-
γική διαδικασία σηµαίνει ότι κάπου δεν τα παρακολουθείτε. 

Από εκεί και πέρα, εγώ θα σας ρωτήσω µόνο ένα πράγµα. Θέ-
λετε, ναι ή όχι, να γίνει η συγκεκριµένη ρύθµιση των πληρωµών;
Εάν θέλετε να γίνει, σας καλούµε να µας βοηθήσετε, όταν θα
έρθει η ώρα της υλοποίησης, όλα αυτά που υποτίθεται ότι ανα-
δείξατε ως προβλήµατα, να τα λύσουµε µαζί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα κι

εγώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ορίστε, κύριε Τζα-

βάρα, έχετε τον λόγο. Παρακαλώ να είστε σύντοµος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Πρώτα απ’ όλα, πιστεύω ότι,

επειδή δεν είναι στον χαρακτήρα µου να υβρίζω, δεν µίλησα για
το ήθος σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Εντάξει, πρόκειται
για παρεξήγηση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αντίθετα, είπα ότι δεν είµαι σε
θέση να διαγνώσω τις προθέσεις σας. Οι προθέσεις είναι που
έχουν σχέση µε το ήθος. Εγώ µίλησα για το ύφος, δηλαδή για
την παράστασή σας στο Βήµα. Αυτό έχω το δικαίωµα να το κρί-
νω. 

Δεύτερον, µου είπατε ότι εγώ δεν έχω καµµία σχέση µε το
αγροτικό ζήτηµα. Σας πληροφορώ ότι επί είκοσι χρόνια ήµουν
δικηγόρος της Ένωσης Αγροτικών Συνεταιρισµών Ηλείας -
Ολυµπίας, η οποία δυστυχώς σήµερα επί των ηµερών των δικών
σας και κάποιων προηγούµενων, εν πάση περιπτώσει, βρίσκεται
σε ένα απερίγραπτο οικονοµικό χάλι. Όσο ήµουν εγώ, επήγαινε
πάρα πολύ καλά, γιατί τότε υπήρχαν πραγµατικοί συνεταιριστές
που ηγωνίζοντο.

Τρίτον, ρωτάτε εµένα εάν εγώ θέλω να σας βοηθήσω. Μα,
προφανώς τουλάχιστον έχετε έλλειµµα στο πώς λειτουργεί η κοι-
νοβουλευτική διαδικασία, γιατί εγώ και ο οποιοσδήποτε Βουλευ-
τής που είναι της Αντιπολίτευσης δεν µπορεί, όσο και να θέλει,
να είναι βοηθός εκπληρώσεως ενός Υπουργού. 

Εγώ έχω δικαίωµα -και αυτό βεβαίως το ασκώ, παρ’ όλο που ο
κύριος συνάδελφος απέναντι θέλει να µε φιµώσει- να σας κάνω

κριτική και να σας ελέγχω. Πιστεύω ότι, από όσα είπα, αν πραγ-
µατικά έχετε την επιθυµία και τη σοβαρή πρόθεση να βοηθήσετε
τον αγροτικό κόσµο, θα πρέπει να ωφεληθήκατε. Εάν πραγµα-
τικά, λέω, έχετε αυτό το αίσθηµα της πειθαρχίας και της µαθη-
τείας που θα πρέπει να δείχνει ένας Υπουργός απέναντι στους
αντιπροσώπους του λαού.

Ένα τελευταίο, κύριε Πρόεδρε. Εν πάση περιπτώσει, αυτή τη
στιγµή υπάρχει και µια τροπολογία, την οποία βεβαίως οφείλετε
να την αντιµετωπίσετε µε τον τρόπο που αξίζει και µε τον τρόπο
που η πολιτεία πρέπει να προστατεύει ανθρώπους οι οποίοι είχαν
τη φιλοδοξία να ασχοληθούν µε το συνεταιριστικό κίνηµα, ενε-
πλάκησαν σε αυτή την περιπέτεια και τελικά βρέθηκαν κατηγο-
ρούµενοι, γιατί ενώ αυτοί ενδεχοµένως να µην έπραξαν κάτι
επιλήψιµο, εντούτοις τους έχουν πλακώσει οι προηγούµενες άνο-
µες, έκνοµες ή οποιασδήποτε άλλης µορφής ενέργειες των προ-
κατόχων τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Τζαβάρα, σας
παρακαλώ. Νοµίζω ότι έχουµε τελειώσει. Πρέπει να περάσουµε
στους επόµενους οµιλητές. Σας παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θέλουµε, λοιπόν, να σας πού-
µε, αφού θέλετε να καταλήξω, µε µια εκδήλωση συνδροµής ότι
σε αυτή ακριβώς την υπόθεση θέλουµε να βοηθήσουµε, γιατί
αναγνωρίζουµε ότι υπάρχει ένα ζήτηµα κοινωνικό. 

Άλλωστε πιστεύω ότι όλες οι πτέρυγες της Βουλής έχουν πα-
νοµοιότυπες ή τουλάχιστον παρεµφερείς απόψεις. Εδώ, λοιπόν,
θα πρέπει και να βοηθηθείτε και να σας βοηθήσουµε, για να
έχουµε στο τέλος αυτής της διαδικασίας µια ρύθµιση που θα
απαλλάσσει όλους αυτούς τους ανθρώπους από αυτά τα βάρη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Είναι ευχάριστο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, µου δίνετε τον λόγο για ένα
λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Υπουργέ, νο-
µίζω ότι καταλήξαµε ευχάριστα.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε Τζαβάρα, είναι αποδεκτή από εµάς η διά-
θεσή σας. Όµως, δεν µου απαντήσατε στο κρίσιµο ερώτηµα:
Πρέπει οι αγρότες να πληρώνονται σε εξήντα µέρες;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεν καταλάβατε. Εγώ σας είπα,
όχι πρέπει να πληρώνονται σε εξήντα µέρες, αλλά πρέπει να
βρείτε τρόπο, ώστε να πληρώνονται πραγµατικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Αγαπητοί συνάδελ-
φοι, κύριε Υπουργέ, µην κάνουµε τώρα διάλογο. Να σεβαστούµε
τον χρόνο. Σας παρακαλώ. Να σεβαστούµε τους επόµενους οµι-
λητές. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Γιατί σας είπα ότι οποιαδήποτε
διάταξη δεν µπορεί να φτάσει στο σηµείο του να υποχρεώσει
έναν απατεώνα να είναι συνεπής στις εξήντα ηµέρες, όταν έχει
σκοπό να αποφύγει την πληρωµή. Από αυτό δεν βοηθηθήκατε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Τζαβάρα, λίγο
σεβασµό στους επόµενους οµιλητές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και
τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 12ο Δηµοτικό Σχολείο
Λαµίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Βλέπετε από κοντά µια πολύ ζωντανή συνεδρίαση. Βλέπετε
πώς λειτουργεί η Βουλή και πώς γίνονται και αντεγκλήσεις µε-
ταξύ Κυβέρνησης και Αντιπολίτευσης.

Τον λόγο έχει ο κ. Μιχελογιαννάκης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι πραγµατικά παράδοξο, όταν κάποιος µιλάει για διµοιρίες

και για αποστειρωµένο περιβάλλον ή όταν κάποιος υποτιµά αυτά
τα δεκατρία αναπτυξιακά συνέδρια, τα οποία γίνονται τώρα στην
Ελλάδα από την Κυβέρνηση, µαζί µε τις περιφέρειες και τους δή-
µους, να έχει επιχειρήµατα τέτοια που να υποτιµούν το ότι η πα-
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ραγωγική ανασυγκρότηση και η δίκαιη ανάπτυξη θέλει συµµε-
τοχή µαζί µε την κοινωνία.

Ένα παράδειγµα θα σας πω µόνο. Πριν από δέκα ηµέρες στην
Κρήτη διακόσιοι φορείς -ούτε δέκα ούτε είκοσι ούτε τριάντα-
ήρθαν και τοποθετήθηκαν στα προβλήµατα, εκ των οποίων δε-
καπέντε Υπουργοί, και άκουσαν και εισακούστηκαν. Είναι, λοιπόν,
παράξενο κανείς να µιλάει σήµερα και να υποτιµά τέτοια γεγο-
νότα, που δηµιουργούν µια πολιτική συγκυβέρνησης µε το λαϊκό
αίσθηµα.

Όσον αφορά τώρα το νοµοσχέδιο για τις καθυστερήσεις στις
εµπορικές συναλλαγές και για τα νωπά και ευάλωτα προϊόντα,
τα προϊόντα αυτά γνωρίζουµε ότι έχουν µικρό εµπορικό κύκλο
ζωής και δεν επιτρέπεται η καθυστέρηση των τιµολογίων και, εάν
δεν πάει αυτό σαν διαδικασία και πάµε δικαστικά, δύσκολα απο-
δεικνύεται. Εδώ βλέπετε µια Ρουµανία και αφήνει εξόφληση σε
επτά µόνο ηµέρες. Θεσπίζουµε, λοιπόν, µια ειδική ρύθµιση για
εξήντα ηµέρες και µε κυρώσεις, προσέξτε, πρόστιµα επί της
αξίας του τιµολογίου και για τους δύο συµβαλλόµενους. Να πώς
κατοχυρώνονται, τελικά, οι εξήντα ηµέρες και αυτό που είπε ο
Υπουργός, εάν τελικά όλες οι πτέρυγες της Βουλής το στηρίζουν
ή όχι.

Υπάρχει υποχρεωτική αναγραφή προέλευσης για το γάλα, τα
γαλακτοκοµικά προϊόντα και το κρέας. Πώς; Σήµανση προέλευ-
σης µαζί µε το σύστηµα ιχνηλασιµότητας, που λύνει κάθε ζήτηµα.
Μην ξεχνάµε ότι αυτό αφορά όχι ένα, όχι δύο, αλλά πεντακόσιες
χιλιάδες άτοµα. Αυτή η ιστορία µε τη σήµανση προέλευσης και
το σύστηµα ιχνηλασιµότητας σε αυτούς τους κλάδους αφορά
πεντακόσιες χιλιάδες οικογένειες. Μην ξεχνάµε και την κατά-
σταση στην οποία νοµοθετείται σήµερα αυτό το νοµοσχέδιο,
όταν το 65% του αγελαδινού γάλακτος, το 85% του βόειου, το
65% του χοιρινού και το 25% των πουλερικών εισάγονται, προ-
σέξτε. Έχει ένα κόστος αυτή η ιστορία στο εµπορικό ισοζύγιο, η
οποία είναι περίπου, όπως είπε και ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, της
τάξης των 2,5 δισεκατοµµυρίων. 

Θα υπάρχει σήµανση µε τη χώρα αρµέγµατος, µε τη χώρα επε-
ξεργασίας, µε τη χώρα συσκευασίας. Οµοίως και στο κρέας, από
τη σφαγή του µέχρι τη συσκευασία, θα υπάρχει σύστηµα ιχνη-
λασιµότητας. Τέρµα, λοιπόν, στις ελληνοποιήσεις, τέρµα στα
πλαστά και εικονικά τιµολόγια που ακούστηκαν από την Αντιπο-
λίτευση, τέρµα η υποθήκευση των ΠΟΠ προϊόντων και ειδικά της
φέτας, που η φέτα –και πρέπει να είναι κοινή γραµµή όλου του
Κοινοβουλίου- είναι µία και ελληνική.

Το θεσµικό πλαίσιο τώρα της εκµετάλλευσης των ιχθυοτρό-
φων υδάτων της χώρας το αναλύσατε πολύ καλά. Αξιοποιούµε
την εντατική ιχθυοκαλλιέργεια στις λιµνοθάλασσες και τα εσω-
τερικά ύδατα και στηρίζουµε τους αλιευτικούς συνεταιρισµούς
και τα δηµόσια ιχθυοτροφεία.

Για τον συνεργατισµό πολύ καλά είπε ο Υπουργός ότι ο νέος
συνεταιρισµός που οραµατιζόµαστε -µακριά από όλους µας ο
παλιός, τον είδαµε πώς λειτουργούσε- θα λειτουργεί σε αυστηρά
πλαίσια. Εδώ µπαίνει για πρώτη φορά και το ζήτηµα και της κοι-
νωνικής οικονοµίας και πώς τελικά η κοινωνική οικονοµία θα µπο-
ρέσει να µπει µέσα σε αυτή τη διαδικασία, πράγµατα πρωτό-
γνωρα για την Αντιπολίτευση, µείζονα και ελάσσονα, που εµείς
πρωτοπορούµε και τα φέρνουµε. 

Ασφαλώς και µας απασχολούν θέµατα για την πληρωµή των
αξιολογητών του προγράµµατος των νέων αγροτών, την επιθε-
ώρηση των γεωργικών φαρµάκων. Ασφαλώς και µας ενδιαφέ-
ρουν ζητήµατα, τα οποία να έχουν να κάνουν µε το Διοικητικό
Συµβούλιο του ΕΛΓΑ, µε τα πειθαρχικά όργανα του ΓΕΩΤΕΕ,
µέχρι και τις παιδικές κατασκηνώσεις του Υπουργείου.

Κύριοι συνάδελφοι, για να µη µακρηγορώ, γιατί ήδη ειπώθηκαν
πολλά από πλευράς του κόµµατός µας, εµείς έναν σκοπό και
µόνο έχουµε: Επώνυµο προϊόν, υψηλής διατροφικής αξίας και
ποιότητας και, κάτι πολύ σηµαντικό, κατάκτηση των διεθνών αγο-
ρών. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Μιχελογιαννάκη, και για τον χρόνο. 

Ο Υπουργός κ. Τσιρώνης έχει τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητές κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ να αντι-
σταθώ στον πειρασµό, γιατί δεν µου δόθηκε η ευκαιρία να µι-
λήσω, για το νοµοσχέδιο για την αλλαγή φύλου, που νιώθω πολύ
περήφανος που πέρασε από τη σηµερινή Βουλή και από τη δική
µας Κυβέρνηση. Βέβαια, κάποιοι είπαν ότι το άρθρο 3 πέρασε
µόνο µε 148 και αυτό –λέει- είναι µια ήττα ή µια έλλειψη της συ-
νοχής της Κυβέρνησης.

Εγώ να θυµίσω ότι το καταψήφισαν µόνο 124 το άρθρο 3, άρα
πέρασε 148-124. Άρα ούτε η Αντιπολίτευση έχει επαρκή συνοχή,
αλλά αυτό που εσείς ονοµάζετε πιθανά πολιτικό πρόβληµα, για
εµένα είναι πολιτική νίκη. Χαίροµαι πάρα πολύ που Βουλευτές
της Αντιπολίτευσης ψήφισαν το νοµοσχέδιο και µόνο 124 το κα-
ταψήφισαν και σέβοµαι απόλυτα Βουλευτές της Συµπολίτευσης
που ένιωσαν την ανάγκη να φύγουν ή να το καταψηφίσουν. Γιατί
το λέω αυτό; Επιτέλους θα έχουµε και µια δηµοκρατία µε πολι-
τικό πολιτισµό και στον πολιτικό πολιτισµό υπάρχουν χώρες σή-
µερα στην Ευρώπη που κυβερνώνται µε κυβερνήσεις µειοψη-
φίας. Εµείς είµαστε Κυβέρνηση απόλυτης πλειοψηφίας. Το να
έρχεται ένας νόµος και οι Βουλευτές να ψηφίζουν κατά συνεί-
δηση, για εµένα είναι νίκη και γι’ αυτό πήρα τον λόγο γι’ αυτό το
θέµα. Πρέπει να χαιρόµαστε γι’ αυτό. Το ότι έγινε έτσι και από
τη Συµπολίτευση και από την Αντιπολίτευση. Είναι η κανονικό-
τητα της δηµοκρατίας αυτό.

Επίσης, άκουσα πάρα πολλά για την κρίση και τα κόκκινα δά-
νεια. Να θυµίσω, λοιπόν, ότι η κρίση και τα κόκκινα δάνεια δεν
είναι καιρικό φαινόµενο, δεν είναι σεισµός, δεν είναι µια θεοµη-
νία. Υπάρχουν ένοχοι πίσω και από την κρίση και από τα κόκκινα
δάνεια. Συγκεκριµένοι ένοχοι, που µιλάνε πάντα γι’ αυτά τα φαι-
νόµενα σε τρίτο πρόσωπο. Λίγη σεµνότητα δεν βλάπτει σε αυτό
το θέµα. Ειδικά, µάλιστα, όταν υπάρχουν και ογκωδέστατα δά-
νεια των κοµµάτων, δανεικά και αγύριστα. Ελπίζω όχι αγύριστα. 

Άκουσα, επίσης, ότι ο νόµος έγινε πρόχειρα και όχι –λέει- µε
επαρκή διαβούλευση µε τους αγρότες. Προσωπικά περνάω το
60% του χρόνου µου κάθε µέρα µε τους αγρότες. Στη Λάρισα εί-
χαµε την πρώτη µέρα εξίµισι ώρες συνεδρία µε τους αγρότες και
την επόµενη µέρα, από το πρωί µέχρι και που ξεκίνησε η οµιλία
του Πρωθυπουργού, έκανα οκτώ συνεδριάσεις µε τους αγρότες.
Ούτε ένας δεν µου είπε ότι έχει πρόβληµα αυτό το νοµοσχέδιο.
Όλοι είπαν ότι έχουµε και άλλα προβλήµατα, αλλά ότι αυτό το
νοµοσχέδιο είναι πολύ θετικό. 

Να ξεκινήσω πρώτα µε την ηµεροµηνία πληρωµής. Κατ’ αρχάς
εδώ έχουµε την εφαρµογή µιας οδηγίας, η οποία το 2013 ενσω-
µατώθηκε µε την κλασική απορρυθµιστική λογική της νεοφιλε-
λεύθερης λογικής και εξηγούµαι τι εννοώ. Όταν έρχεται η
πολιτεία να ρυθµίσει την αγορά, είναι προφανές ότι κάποιοι δυ-
σαρεστούνται. Όταν έρχεται η πολιτεία µε ευρωπαϊκή οδηγία να
ρυθµίσει την αγορά, κάποιοι δυσαρεστούνται και προσπαθούν
να το παρακάµψουν. Έβαλαν, λοιπόν, µέσα το απίστευτο –εσείς
το βάλατε, η προηγούµενη κυβέρνηση- ότι, ναι, να εφαρµόσω
την οδηγία, αλλά, εάν οι δυο συµβαλλόµενοι συµφωνήσουν αλ-
λιώς, όλα είναι εντάξει. 

Με λίγα λόγια η πολιτεία κάνει εδώ τον Πόντιο Πιλάτο, πετάει
στη βορά της άγριας οικονοµίας δίκαιους και άδικους, δυνατούς
και αδύνατους και τι µας λέει; Ότι µπορεί από τη µια µεριά ο πα-
ραγωγός που του σαπίζει το ροδάκινο, ο παραγωγός που ξινίζει
το γάλα να είναι σε ίση µοίρα µε τον λιανέµπορο, ο οποίος κάθε
µέρα παίρνει τα µετρητά από τη νοικοκυρά. Αν συµφωνήσουν,
λοιπόν, αυτοί οι δύο, όλα ωραία και καλά. Η πολιτεία εκεί κάνει
τον Πόντιο Πιλάτο και βέβαια ακούσαµε και αντιρρήσεις σήµερα
που πάµε να το ρυθµίσουµε αυτό και κλείνουµε αυτή την κατα-
πακτή τη νεοφιλελεύθερη, που προφανώς ήταν επ’ ωφελεία των
ισχυρότερων και απορώ που υπάρχουν κόµµατα εδώ στη Βουλή
που µας λένε ότι κι αυτό είναι ανεπαρκές. Πιθανόν να είναι ανε-
παρκές. Όµως, σίγουρα είναι κάτι πολύ καλύτερο από αυτό που
ίσχυε.

Άκουσα, για παράδειγµα, κάποιον αγορητή –δεν θα πω ονό-
µατα, για να µην το πάµε στο προσωπικό, γιατί εδώ όποιος ακού-
ει το όνοµά του πετάγεται για προσωπικό, κάτι που δεν γινόταν
ούτε στα συνδικαλιστικά αµφιθέατρα- που είπε «να καταθέτει ο
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παραγωγός το ανεξόφλητο τιµολόγιο». Δηλαδή, δεν θα κολάζε-
ται η πράξη κατ’ αυτή τη λογική, παρά µονάχα εάν ο ίδιος ο πα-
ραγωγός το καταγγείλει. 

Ξέρετε ποια θα είναι η τιµωρία του παραγωγού που θα το κα-
ταγγείλει και θα στείλει το ανεξόφλητο τιµολόγιο; Να µη σας την
πω εγώ, γιατί ξέρω παραγωγό που σήµερα δεν µπορεί να που-
λήσει το γάλα του, πρόβειο γάλα, ούτε 50 λεπτά, γιατί τον έχει
στοχοποιήσει το καρτέλ. Άρα, λοιπόν, δίνετε στον παραγωγό την
ευθύνη. 

Αντίστοιχη ήταν και η κριτική ότι είναι ποινικό και για τον πα-
ραγωγό. Μα, εάν δεν βάζαµε ποινικό για τον παραγωγό, θα κα-
ταλήγαµε στο ίδιο αποτέλεσµα. Είναι σαν τις γνωστές αποδεί-
ξεις, που, εάν δεν είναι ποινικό και για τον πελάτη, κανείς δεν
πρόκειται να τις κόψει, γιατί φυσικά θα εκβιαστεί µε κάποια έκ-
πτωση. Πρέπει να είναι ισότιµο, πρέπει να είναι ποινικό αδίκηµα
η µη εξόφληση.

Ακούσαµε βέβαια και το άλλο το αµίµητο, που αρχίζω να το
θεωρώ ρατσιστικό. Έχουν, λέει, οι αγρότες, απλοί άνθρωποι, λο-
γιστή; Πού θα πάνε, λέει, να καταθέσουν ηλεκτρονικά οι έρηµοι; 

Είναι ρατσιστικό. Συγγνώµη, αλλά θέλει πιο πολλά χρόνια να
µάθεις να κυβερνάς µια φάρµα, µια στάνη απ’ ό,τι να γίνεις χηµι-
κός. Σας διαβεβαιώ εγώ που είµαι χηµικός. Επιτέλους, αυτοί οι
άνθρωποι δεν είναι µειωµένης αντίληψης! Είναι στον 21ο αιώνα,
έχουν πιο σύγχρονα κινητά σήµερα στις στάνες απ’ ό,τι οι περισ-
σότεροι σ’ αυτή την Αίθουσα και σίγουρα και από τους περισσό-
τερους δηµοσίους υπαλλήλους, που µερικοί ακόµα δεν
γνωρίζουν να χειρίζονται υπολογιστή. Πού τα ακούσατε αυτά, ότι
αυτοί οι άνθρωποι είναι ανίκανοι και δεν έχουν λογιστή; Τι κάνουν
στη ζωή τους; Σε ποια χώρα ζουν; Είναι δυνατόν να το λέτε στον
21ο αιώνα; Τι ρατσισµός είναι αυτός σε βάρος των αγροτών και
των παραγωγών; Έχετε µιλήσει µαζί τους να δείτε; Πολύ πιο ικα-
νοί από εµάς εδώ µέσα, από τους περισσότερους. Έχουν και µε-
γαλύτερη σοφία και χειρίζονται πολύ άνετα και τους υπολογιστές
και όλα. Ορισµένοι δεν µπορούν. Σε όλες τις κοινωνικές κατηγο-
ρίες υπάρχει αυτό. Να καταργήσουµε τότε και το «TAXIS», επειδή
ο πατέρας µου δεν έχει µάθει υπολογιστή, γιατί είναι ενενήντα
ενός ετών!

Όµως, δεν µας είπαν εδώ, έστω και αν το βγάζαµε το ηλεκτρο-
νικό, πώς θα το κάναµε αλλιώς; Προτάσεις δεν ακούσαµε. Από
το καλοκαίρι είναι ο νόµος στη διαβούλευση.

Πάµε, λοιπόν, στο γάλα. Αδικούνται, λέει, οι ελληνικές βιοµη-
χανίες που θα υποχρεώνονται να αναγράφουν χώρα άµελξης,
χώρα παρασκευής και χώρα συσκευασίας και ευνοούνται οι
ξένοι. Γιατί αδικούνται; Εάν κάνουµε µια καλή καµπάνια και δουν
ότι αυτό είναι το ελληνικό σήµα, θα το προτιµά ο καταναλωτής
και όταν βλέπουν το άλλο, που δεν θα έχει το σήµα πάνω, δεν θα
το προτιµά ο καταναλωτής. Εγώ το θεωρώ πλεονέκτηµα, επιτέ-
λους.

Επιτρέψτε µου να γυρίσω σε ένα άλλο ζήτηµα, στις αιτίες των
ελληνοποιήσεων. Ακούστηκαν πολλά. Προφανώς, οι αιτίες των
ελληνοποιήσεων δεν λύνονται ούτε µε µια απλή αναγραφή όλες
µαζί ούτε πολύ περισσότερο µε την αναγραφή του κρέατος. 

Να πούµε, λοιπόν, µερικές αιτίες. Πρώτα απ’ όλα, έχουµε κα-
θολική απουσία σοβαρών διεπαγγελµατικών. Όταν λέµε διεπαγ-
γελµατική σε όλο τον πλανήτη, σηµαίνει ότι το 100% της παρα-
γωγής της φέτας, για παράδειγµα, ή ελληνικού κρέατος πρέπει
να είναι στη διεπαγγελµατική. Να το πάρουµε απόφαση. Σε τέ-
τοιου είδους προϊόντα, εάν δεν υπάρχει πρώτα απ’ όλα αυτοέ-
λεγχος, εάν οι ίδιοι οι παραγωγοί δεν κάνουν κάθαρση του κακού
επαγγελµατία από τον ίδιο τους τον χώρο, λίγα πράγµατα µπορεί
να κάνει η πολιτεία. Μπορεί να κάνει πράγµατα µε τους ελεγκτι-
κούς µηχανισµούς -θα πω µετά για αυτούς-, αλλά µόνο οι πραγ-
µατικές διεπαγγελµατικές είναι αυτές που θα µας σώσουν από
τις ελληνοποιήσεις, µε τον αυτοέλεγχο, µε το να µπορούν ορι-
ζόντια οι βιοµήχανοι, οι ίδιοι οι παραγωγοί και οι τυροκόµοι, όλοι
να ελέγχουν τις παραγωγές τους, ώστε τα «µαύρα πρόβατα» να
πετάγονται έξω. Αυτό γίνεται σε όλον τον κόσµο, αυτό πρέπει να
γίνει και στην Ελλάδα. Το παραδέχονται και οι ίδιοι οι παραγωγοί,
οι ίδιοι οι τυροκόµοι, όταν µιλώ µαζί τους. 

Το λέω αυτό, γιατί υπάρχει βέβαια και υποστελέχωση στις υπη-
ρεσίες. Όµως, ποιος είναι υπεύθυνος; Πάλι θα πούµε η κρίση, η

θεοµηνία για την υποστελέχωση; 
Να πω, λοιπόν, ότι στις ΔΑΟΚ δούλευαν το 2009 πεντακόσιοι

σαράντα τρεις κτηνίατροι. Μόνο τετρακόσιοι σαράντα δύο ήταν
το 2014. Δεν έχουµε πιο πρόσφατα στοιχεία, αλλά είναι σίγουρα
πολύ λιγότεροι, γιατί αρκετοί έχουν πάρει σύνταξη και είναι προ-
φανές ότι δεν αντικαταστάθηκαν µε αυτή τη λογική της µείωσης
του κράτους. Εγώ ρωτώ: Πηγαίνετε στους κτηνιάτρους στις
ΔΑΟΚ, που κάνουν όλες τις δουλειές, και πείτε τους να είναι στα
σφαγεία και µάλιστα να είναι έτσι στα σφαγεία, µε τέτοιο rotation,
που ο τυχόν επίορκος να κινδυνεύει από έναν υγιή συνάδελφο.
Ξέρετε πολύ καλά τι συµβαίνει ή τουλάχιστον τα περισσότερα. 

Ο ΕΦΕΤ, λοιπόν, έχει µόνο εκατόν δώδεκα και στον παλιό ΕΛΟ-
ΓΑΚ, στον «ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ», είναι καµµιά σαρανταριά. Άρα να
µην έχουµε καµµία αυταπάτη ότι µε αυτόν τον ελεγκτικό µηχανι-
σµό, εάν δεν ισχυροποιήσουµε εδώ το κράτος, θα έχουµε πολύ
καλά αποτελέσµατα. 

Θα προχωρήσω σε ένα άρθρο που είναι καθαρά δικής µου αρ-
µοδιότητας, στις υδατοκαλλιέργειες. Είναι προφανές ότι κατ’
αρχάς δεν αλλάξαµε τίποτα στον τρόπο µίσθωσης. Το µόνο που
κάναµε είναι να δώσουµε µια προτεραιότητα στους συνεταιρι-
σµούς. Δεν είναι σε ίση µοίρα µε τον ιδιώτη. Το παρόν άρθρο έχει
φτιαχτεί µαζί -το τονίζω- µε τους ίδιους τους παραγωγούς. 

Δεν µπορώ να ακούω για απευθείας ανάθεση. Δεν υπάρχει αυ-
τό το πράµα µέσα. Προφανώς και όταν υπάρχουν δύο συνεται-
ρισµοί θα κάνουµε διαγωνισµό πλειοδοτικό και προφανώς, εάν
δεν υπάρχουν συνεταιρισµοί και υπάρχουν ιδιώτες, φυσικά και
πάλι θα γίνει κανονικά ο διαγωνισµός, όπως προβλέπεται στη δη-
µόσια διοίκηση. Το σίγουρο είναι ότι δεν µπορούµε να έχουµε σε
εκβιασµό αυτούς τους ανθρώπους. Έχουν ήδη εγκαταστάσεις,
είναι ήδη µέσα και το έχουν κάνει πράξη. 

Καταθέτω στα Πρακτικά, γιατί ανησύχησε ο κ. Αµυράς, αυτό
εδώ, το οποίο θα γίνει καθεστώς από εδώ και πέρα. Αυτή είναι
µια περιβαλλοντική έκθεση για το Μεσολόγγι. Αυτό θεσµοθε-
τούµε σήµερα. Αυτή έχει γίνει οικειοθελώς από την οικεία περι-
φέρεια, αλλά αυτό γίνεται πλέον καθεστώς. Άρα µιλάµε για µια
σηµαντική µεταρρύθµιση, που συµβάλλει θετικά στην περιβαλ-
λοντική εξυγίανση, αλλά κυρίως στην υγιή σχέση ανάµεσα στην
πολιτεία και το κράτος. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Ιωάννης Τσι-
ρώνης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα έκθεση,
η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άκουσα τον κ. Αµυρά -ίσως δεν έχει κατανοήσει τι συµβαίνει-
να λέει ότι υπάρχει επίπτωση στον προϋπολογισµό. Είναι λάθος
αυτό. Δεν υπάρχει καµµία επίπτωση στον προϋπολογισµό, γιατί
αυτό στο οποίο αναφέρεται είναι ο αλληλόχρεος λογαριασµός
για τις βελτιώσεις, ο οποίος είναι το 5%. 

Υπήρχε το παράλογο να εισπράττει η πολιτεία αυτά τα λεφτά
από τον παραγωγό και να πρέπει η ίδια η πολιτεία να κάνει τις
βελτιώσεις. Έχω νοικιάσει, λοιπόν, εγώ ένα κτήριο από την πολι-
τεία και θέλω να βάλω κλιµατισµό και θα πληρώνω στην πολιτεία
τα λεφτά, για να κάνει η πολιτεία δηµόσιο διαγωνισµό. Αυτό κα-
ταργήσαµε. Δεν υπάρχει καµµία επίπτωση στην πραγµατικότητα.
Φαίνεται εικονικά σαν επίπτωση, αλλά δεν είναι γιατί αυτά τα χρή-
µατα στην πραγµατικότητα δεν πήγαιναν ποτέ στο δηµόσιο. Δεν
ήταν ενοίκιο αυτό το 5%. Ήταν µόνο για βελτιώσεις. 

Αναφέροµαι στον κ. Λαζαρίδη. Επαναφέραµε, κύριε Λαζαρίδη,
τη διάταξη µε τον παλιό ορισµό του ν.420/1970, για να µην υπάρ-
χει αυτή η παρανόηση. Εµείς θεωρούµε ότι δεν θα υπήρχε καµία
παρανόηση. 

Κλείνω µόνο µε τρεις τροπολογίες που έχει χειριστεί το δικό
µου το γραφείο, γιατί είναι της αρµοδιότητάς µου. Η µία αφορά
τις αγορές των βιοκαλλιεργητών. Υπήρχε µια τεράστια ανάγκη
στην Ελλάδα, επιτέλους, οι βιοκαλλιεργητές µας να αποκτήσουν
δικές τους αγορές. Δεν ήταν ποτέ θεσµοθετηµένο. 

Η άλλη αφορά τη γαλλική σχολή κρέατος. Λέω η γαλλική,
επειδή η µητρική της εταιρεία είναι στη Γαλλία, που έχουν µε-
γάλη παράδοση. Αυτή ήταν µια εκκρεµότητα απίστευτη του ελ-
ληνικού δηµοσίου, να υπάρχει η σχολή, να λειτουργεί και να µην
µπορεί να δώσει πτυχία. 

Η τελευταία είναι µια τροπολογία που αφορά πάλι τους υδα-
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τοκαλλιεργητές, ώστε, επιτέλους, µε περιβαλλοντικούς όρους,
που τους εγκρίνει το Υπουργείο Περιβάλλοντος, να µπορούν να
είναι µέσα σε ΚΑΖ. Γιατί ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι οι περισσό-
τερες λιµνοθάλασσες είναι ΚΑΖ, είναι κέντρα άγριας ζωής. Θα
ήταν παράλογο να µην µπορεί να γίνει αυτή η δραστηριότητα.
Πολύ πιο επιβαρυµένες γίνονται. Όλη αυτή η παραδοσιακή δρα-
στηριότητα των λιµνοθαλασσάδων µας είναι αυτονόητο ότι συ-
νυπάρχει εδώ και εκατοντάδες χρόνια -να µην πω χιλιάδες- µε
τις ΚΑΖ και έπρεπε να συνεχίσει να συνυπάρχει, πάντα βέβαια µε
την άδεια του Υπουργείου Περιβάλλοντος, γιατί οι ΚΑΖ ελέγχον-
ται από το Υπουργείο Περιβάλλοντος. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κεφαλογιάννης για επτά λεπτά. Να πω και
τη σειρά. Θα ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, ο κ. Θεοχαρόπουλος, και µετά ο
Υφυπουργός κ. Κόκκαλης. 

Ορίστε, κύριε Κεφαλογιάννη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ακούγοντας τους κυρίους Υπουργούς, θα ξεκινήσω µε µια χι-

ουµοριστική -αν θέλετε- παρατήρηση, µιας και είναι επίκαιρη η
συζήτηση περί εξωγήινων. Μάλλον τα µέλη της Κυβέρνησης είναι
θιασώτες ταινιών εικονικής πραγµατικότητας. Γιατί πραγµατικά
παρουσιάστηκε µια εικονική πραγµατικότητα σήµερα για τον
χώρο της αγροτιάς και των κτηνοτρόφων, ότι όλες τις προηγού-
µενες δεκαετίες όλα γίνονταν προς τη λανθασµένη κατεύθυνση,
ότι δεν είχαν ευεργετηθεί καθόλου αυτές οι οµάδες της κοινω-
νίας και, ξαφνικά, µε το που ήρθε η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και
των Ανεξάρτητων Ελλήνων πριν από τρία χρόνια, βαίνουν όλα
καλώς. Ξαφνικά οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι της χώρας µας
επανήλθαν στην ανάπτυξη. 

Θα σας έλεγα, κύριε Υπουργέ, ότι θα πρέπει να αφήσετε αυτό
το υβριστικό -µε την αρχαιοελληνική έννοια της λέξης «ύβρις»-
αν θέλετε ύφος, γιατί πολύ απλά νοµίζω ότι όλες οι πτέρυγες της
Βουλής θέλουν να βοηθήσουν προς αυτή την κατεύθυνση και θα
πρέπει λίγο κι εσείς να καταλάβετε ότι δεν έγιναν όλα ξαφνικά.
Προφανώς έγιναν λάθη και υπήρξαν παραλείψεις τις προηγού-
µενες δεκαετίες, αλλά σίγουρα έγιναν και πάρα πολλά καλά σε
αυτόν τον τόπο. 

Σίγουρα οι όποιες παραλείψεις έγιναν τα τελευταία δύο, τρία
χρόνια αφορούν αποκλειστικά εσάς. Καλό είναι να ακούτε πραγ-
µατικά την κριτική της Αντιπολίτευσης, γιατί νοµίζω ότι κι εσείς
προσωπικά αλλά και η Κυβέρνηση θα µπορέσετε να γίνεται κα-
λύτεροι.

Νοµίζω ότι είναι θετικό το γεγονός ότι, τόσο στις συνεδριάσεις
της επιτροπής όσο και σήµερα, οι παρατηρήσεις και ο προβλη-
µατισµός των περισσοτέρων Βουλευτών, τουλάχιστον της Αντι-
πολίτευσης, δεν αφορούν τις προθέσεις των ρυθµίσεων τις ο-
ποίες εισάγετε. Ελπίζω, ειλικρινά, να αποδειχτεί από την πορεία
και της σηµερινής συζήτησης και κυρίως από την τελική σας
στάση ότι δεν αρκείστε µόνο σε αυτό. Γιατί σε λίγες µέρες µετά
την ψήφιση του παρόντος νοµοσχεδίου, η αγορά, δηλαδή η
πραγµατική οικονοµία, θα σταµατήσει να αξιολογεί τις υποθέσεις
σας. Θα σας κρίνει για την αποτελεσµατικότητά σας ως Κυβέρ-
νηση και, βεβαίως, τον καθέναν από εσάς, για το πόσο οι διατά-
ξεις που εισάγετε σήµερα θα αποδειχτούν στην πράξη λειτουρ-
γικές και εφαρµόσιµες. Υπάρχουν, πραγµατικά, πολλά ζητήµατα
που υπονόµευαν ή υπονοµεύουν την όλη νοµοθετική πρωτοβου-
λία.

Είναι σηµαντικό ότι, έστω και στο παρά πέντε, προσθέσατε στο
παράρτηµα 1 τη φέτα, τα τυριά, το γιαούρτι και τα αλλαντικά,
διότι, αν επιµένατε στην εξαίρεσή τους, θα ασκούσατε µια τερά-
στια πίεση στις βιοµηχανίες γαλακτοκοµικών προϊόντων της χώ-
ρας µας, οι οποίες θα έρχονταν αντιµέτωπες µε ένα τεράστιο
πρόβληµα ρευστότητας. Αυτό γιατί η παρέµβασή σας δεν αφορά
όλους τους κρίκους της εφοδιαστικής αλυσίδας, παρά τα αντί-
θετα λεγόµενα.

Εξαιρείτε, σχεδόν θα έλεγα σκανδαλωδώς, την εµπορική συ-
ναλλαγή των παραγωγικών επιχειρήσεων µε τις επιχειρήσεις λια-

νικής πώλησης. Έτσι, όµως, στην πραγµατική οικονοµία δηµι-
ουργείται µια πολύ µεγάλη στρέβλωση. Με τις νέες διατάξεις οι
γαλακτοκοµικές και άλλες βιοµηχανίες, όπως, για παράδειγµα,
αυτές της τυποποίησης των οπωροκηπευτικών, ναι µεν θα είναι
υποχρεωµένες να πληρώνουν τον παραγωγό σε λιγότερο από
εξήντα µέρες, αλλά θα συνεχίσουν να εισπράττουν από τη λια-
νική πώληση την αξία των πωληθέντων προϊόντων σε εννέα
µήνες. Πιθανότατα, βέβαια, θα σκέφτεστε: «Τι µε νοιάζουν εµένα
αυτές οι γαλακτοβιοµηχανίες ή τι κάνουν. Ας τα βρουν µε τις αλυ-
σίδες της λιανικής πώλησης. Εµένα ίσως µε ενδιαφέρει επικοι-
νωνιακά να περάσω ότι οι αγρότες θα πληρώνονται µέσα σε
εξήντα µέρες.».

Δυστυχώς, όµως, µε αυτόν τον τρόπο κινδυνεύουµε, µε τη διά-
ταξη την οποία εισάγετε, στο τέλος να µην προστατεύετε πραγ-
µατικά τα συµφέροντα των παραγωγών. Άρα µην εκπλαγείτε,
κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, αν σε µε-
ρικούς µήνες δείτε αύξηση στις συναλλαγές εισαγωγής νωπού
γάλακτος από το εξωτερικό και µην εκπλαγείτε αν δείτε αύξηση
των οπωροκηπευτικών από το εξωτερικό, όπου θα διατίθενται
στο σουπερµάρκετ, την ίδια ώρα που τα αντίστοιχα ελληνικά θα
σαπίζουν στα χωράφια.

Γιατί, δυστυχώς, η στρέβλωση η οποία δηµιουργείται µε αυτές
τις διατάξεις, από τη στιγµή που επιλέξατε να µην παρέµβετε σε
όλο το εύρος της εφοδιαστικής αλυσίδας, δείχνει ότι δυστυχώς
εκεί θα οδηγηθεί το ζήτηµα, δηλαδή σε αύξηση των εισαγωγών
του νωπού γάλακτος, σε νέα φαινόµενα ελληνοποιήσεων αγρο-
τικών προϊόντων και, πιθανότατα, σε ορισµένα προϊόντα, όπως
το νωπό γάλα, ακόµα και στη διάθεση συσκευασµένων προϊόν-
των από το εξωτερικό, µε τεράστιες συνέπειες για την ελληνική
γαλακτοβιοµηχανία.

Εκεί, όµως, που πραγµατικά το όλο εγχείρηµα φαίνεται έωλο
είναι στον µηχανισµό που υιοθετείτε για την εφαρµογή του και,
κυρίως, για τον έλεγχο της εφαρµογής του. Κατ’ αρχάς να χαι-
ρετίσω το γεγονός ότι επιτέλους η Κυβέρνησή σας, µια αριστερή
κυβέρνηση, ανακάλυψε τη χρησιµότητα του outsourcing στο ελ-
ληνικό δηµόσιο. Αυτό το κάνετε γιατί στην ουσία µεταβιβάζετε
στις τράπεζες την αρµοδιότητα ελέγχου της τήρησης της προ-
θεσµίας των πληρωµών.

Σας ερωτώ, όµως: Δεν θα έπρεπε να συµβουλευτείτε πρώτα
τις τράπεζες; Γιατί τι σας έχουν επισηµάνει, κύριε Υπουργέ, οι
τράπεζες; Στην ουσία έρχονται εδώ και «σας αδειάζουν» ως προς
την αποτελεσµατικότητα του µηχανισµού και σας λένε ότι δεν
µπορούν να ελέγξουν αν τηρείται η προθεσµία συναλλαγής, όταν
αυτή γίνεται για ποσά κάτω από 1.500 ευρώ µε µετρητά.

Άρα είχατε σε αυτή την περίπτωση δύο επιλογές. Η µία επι-
λογή ήταν να απαγορεύατε τη συναλλαγή µε µετρητά, κάτι που
νοµίζω δεν µπορείτε να το κάνετε, ή να αναδιατυπώνατε τη διά-
ταξη, ώστε να ενθαρρύνετε την πληρωµή µέσω των τραπεζών.
Εν τέλει τι επιλέξατε; Να εξαιρέσετε τους παραγωγούς από την
υποχρέωση αποστολής ηλεκτρονικών στοιχείων που εξοφλούν
µε µετρητά. 

Ποιοι είναι, όµως, κύριοι Υπουργοί, οι παραγωγοί που εξο-
φλούνται µε µετρητά; Είναι συνήθως οι παραγωγοί οι οποίοι δια-
κινούν µικροποσότητες αγροτικών προϊόντων. Αυτοί στη δια-
πραγµάτευσή τους µε τους χονδρεµπόρους και τα καταστήµατα
λιανικής παραµένουν ανίσχυροι και είναι στην ουσία απροστά-
τευτοι. Άρα µην εκπλαγείτε αν αυτοί οι µικροπαραγωγοί, όσοι
τέλος πάντων διακινούν προϊόντα µικρής χρηµατικής αξίας, σας
καταγγείλουν τους επόµενους µήνες εκβιαστικές προς τους πα-
ραγωγούς πρακτικές για σπάσιµο των τιµολογίων σε µικρότερα
των 1.500 ευρώ, ώστε να πληρώνονται µε µετρητά.

Πάλι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, σας
προειδοποιούµε εγκαίρως ότι αυτό το πράγµα πρέπει να το δεί-
τε, για να µη βρούµε µπροστά µας αυτά τα φαινόµενα το αµέσως
επόµενο διάστηµα. 

Ολοκληρώνω µε ένα σχόλιο για την υποχρεωτική σήµανση της
προέλευσης του γάλατος. Υπάρχει αυτή τη στιγµή ένας άτυπος
εµπορικός πόλεµος µεταξύ των χωρών Βορρά και Νότου. Χώρες,
όπως είναι η Δανία και το Βέλγιο, αλλά και οργανώσεις, όπως η
Food Drink Europe, που εκπροσωπεί την ευρωπαϊκή βιοµηχανία
τροφίµων και ποτών, αντιτίθενται σθεναρά σε αυτόν τον ιδιότυπο
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προστατευτισµό, που ξεκίνησε από τη Γαλλία και αναπτύσσεται
γύρω από το γάλα. Εποµένως η τελική πράξη αυτού του έργου
δεν έχει ακόµα γραφτεί. 

Αν υποθέσουµε ότι στις προτιµήσεις των Ελλήνων καταναλω-
τών πρώτο έρχεται το γάλα που παράγεται και µεταποιείται εδώ,
µετά το γάλα από τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τέλος
το γάλα εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης, τότε νοµίζω ότι αυτό που
θα καταφέρει στο τέλος αυτή η διάταξη δεν είναι τίποτα άλλο
παρά η µετακίνηση της παραγωγής και των εµπορικών ροών του
γάλακτος σε ελληνικές γαλακτοβιοµηχανίες από χώρες εκτός
Ευρωπαϊκής Ένωσης σε χώρες εντός Ευρωπαϊκής Ένωσης και
αυτό λόγω της εξαίρεσης του άρθρου 7. 

Γνωρίζετε πολύ καλά, κύριε Υπουργέ, ότι η γαλακτοβιοµηχα-
νία, που στηρίζει την ελληνική παραγωγή γάλακτος, δεν περιµέ-
νει αυτό το νοµοθέτηµα για να επισηµάνει την προέλευσή του.
Ούτως ή άλλως, το κάνει ήδη µέσω των µηχανισµών µάρκετινγκ
στα προϊόντα αιχµής, γιατί ξέρει ότι αυτό είναι ένα πολύ ισχυρό
asset στον εγχώριο ανταγωνισµό. Εδώ απλά θα επιβαρυνθεί πε-
ραιτέρω, γιατί θα πρέπει να εφαρµόσει την ετικέτα στις προβλέ-
ψεις του νόµου και οι υπόλοιπες βιοµηχανίες θα έχουν στην ου-
σία να αντιµετωπίσουν έναν αθέµιτο ανταγωνισµό µε ευρωπαϊκές
γαλακτοβιοµηχανίες χάρη στην εξαίρεση του άρθρου 7, όπως
σας είπα προηγουµένως. 

Ολοκληρώνω λέγοντας ότι οι αιτίες για τη µείωση της ελληνι-
κής παραγωγής γάλακτος είναι κάποιες άλλες. Είναι ο εκσυγχρο-
νισµός των κτηνοτροφικών µονάδων, που θα επιτρέψει τη µείωση
του λειτουργικού κόστους, είναι η µείωση της υπέρµετρης φο-
ρολόγησης στα ζώντα ζώα και τις ζωοτροφές. Είναι η ενεργοποί-
ηση επενδυτικών σχεδίων για κτηνοτρόφους που παράγουν οι
ίδιοι ζωοτροφές. Είναι η αποκατάσταση των νέων αγροτών της
πρόσκλησης του 2009, οι οποίοι δεν πήραν ποτέ κατά την προ-
ηγούµενη ΚΑΠ δικαιώµατα που αναλογούν στην πραγµατική πα-
ραγωγική δυναµική τους και ακόµα περιµένουν να διορθωθεί
αυτή η αδικία. Κύριε Υπουργέ, περιµένουµε µία απάντηση και γι’
αυτό. Επίσης είναι η υλοποίηση των προβλέψεων για βιολογική
κτηνοτροφία, η οποία θα αναβαθµίσει ποιοτικά τα κτηνοτροφικά
προϊόντα. 

Κύριε Υπουργέ, αν τα κάνετε όλα αυτά, θα µας έχετε αρω-
γούς. Δυστυχώς, όµως, τα τελευταία τρία χρόνια δεν έχετε κάνει
τίποτα ως Κυβέρνηση σε αυτή την κατεύθυνση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Κεφαλογιάννη. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης κ. Θεοχαρόπουλος για δώδεκα λεπτά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, συζητάµε σήµερα ένα πολύ σοβαρό θέµα, που έχει σχέση
µε την προάσπιση των συµφερόντων των Ελλήνων παραγωγών
καθώς και την προστασία τους από πρακτικές αθέµιτου ανταγω-
νισµού και τη διασφάλιση της ποιότητας των ελληνικών νωπών
και ευαλλοίωτων αγροτικών προϊόντων. 

Ναι, µεν, όπως είπαµε, η φιλοσοφία του νοµοσχεδίου µπορεί
να είναι στη σωστή κατεύθυνση, αλλά για µία φορά παρουσιάζο-
νται αντιφάσεις και κενά και συνεχίζει να λείπει η απαραίτητη
υποδοµή για να λειτουργήσουν αυτά, έστω και τα αποσπασµα-
τικά µέτρα. 

Το πιο σηµαντικό, όµως, είναι ότι συνεχίζει να λείπει µία συνο-
λική και ολοκληρωµένη αντιµετώπιση του αγροτικού ζητήµατος.
Οπότε, είναι µάλλον στρουθοκαµηλισµός να περιµένουµε να λει-
τουργήσει ένας κρίκος µίας µεγάλης αλυσίδας, όταν οι υπόλοι-
ποι κρίκοι παραµένουν εξαιρετικά αδύναµοι. 

Εξίσου σηµαντικό είναι το γεγονός ότι συνεχίζεται η έλλειψη
έγκαιρης και θεσµικής διαβούλευσης, η οποία θα µπορούσε να
έχει προλάβει τις σοβαρές αδυναµίες του συγκεκριµένου νοµο-
σχεδίου. 

Δεν είναι δυνατόν να νοµοθετούµε χωρίς να ακούγονται a pri-
ori οι φορείς ούτε να φοβόµαστε τον διάλογο ούτε να θεωρούµε
ότι µε µία ακρόαση φορέων κάποιων ωρών, και αυτή αφού έχει
υποβληθεί προς ψήφιση το νοµοσχέδιο, καλύπτουµε το καθήκον
µίας ενδελεχούς και έγκαιρης διαβούλευσης µε όλους τους εµ-

πλεκοµένους. 
Σας άκουσα, κύριε Τσιρώνη, να λέτε ότι η διαβούλευση γίνεται

επαρκώς, και, µάλιστα, να φέρνετε σαν παράδειγµα ότι περνάτε
60% του χρόνου σας µε τους αγρότες. Μάλλον στην Κυβέρνησή
σας δεν έχετε υπ’ όψιν τι σηµαίνει θεσµική διαβούλευση, συνε-
χής θεσµική διαβούλευση µε τους αγρότες και ολοκληρωµένη
διαβούλευση, η οποία πρέπει να γίνεται σε όλη την περίοδο. Δεν
αµφισβητεί κανένας ότι µπορεί να συνοµιλείτε µε τους αγρότες
για ώρες. Πρέπει, όµως, αυτό να γίνεται και µε τους φορείς τους,
µε τις προτάσεις τους και αυτό να παίρνει τη θεσµική µορφή, η
οποία πραγµατικά να βοηθάει στο να ακούµε τους αγρότες και
να συνδιαµορφώνουµε τις αλλαγές οι οποίες χρειάζονται. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων): Μιλάω και µε τους φορείς τους. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Εννοώ όχι σε µεµονωµένες
συναντήσεις, κύριε Τσιρώνη. Νοµίζω ότι καταλαβαινόµαστε. Οι
µεµονωµένες συναντήσεις δεν παράγουν αποτέλεσµα προς το
συµφέρον των αγροτών, αλλά παράγουν αποτέλεσµα προς το
συµφέρον συγκεκριµένων οµάδων. Αυτό δεν είναι ο στόχος για
το συλλογικό συµφέρον και το εθνικό συµφέρον που πρέπει να
έχουµε.

Εξίσου σηµαντικά, βέβαια, είναι και πολλά θέµατα, τα οποία
θα σας πω στη συνέχεια, γιατί εµείς στη Δηµοκρατική Συµπαρά-
ταξη είµαστε ο κατ’ εξοχήν χώρος που επιδιώκει µια ολιστική αν-
τιµετώπιση του αγροτικού τοµέα, που αποτελεί βασικό πυλώνα
ανάπτυξης της εθνικής αγροτικής οικονοµίας.

Ποια είναι τα κρίσιµα ζητήµατα για να µην υπάρχουν αποσπα-
σµατικά µέτρα; Ποια είναι τα κρίσιµα θέµατα για τον αγροτικό
τοµέα; Τι γίνεται µε την ενίσχυση της παραγωγικής διαδικασίας
µέσα από τη µέγιστη δυνατή απορρόφηση και αξιοποίηση των
κοινοτικών κονδυλίων; Δεν γίνεται τίποτα.

Σας είπε ο εισηγητής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης στην
αρχή, κύριε Υπουργέ, ότι λέτε πολλές φορές πως οι ενισχύσεις
στη χώρα µας είναι διπλάσιες από ορισµένες χώρες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και σας έφερε και ορισµένα παραδείγµατα από
αυτά που έχετε πει δηµοσίως. 

Πρώτο ερώτηµα: Από ποιον εξασφαλίστηκαν αυτά τα διπλάσια
ποσά το 2012-2014, τα 20 δισεκατοµµύρια, δηλαδή, ευρώ για την
Κοινή Αγροτική Πολιτική, εκ των οποίων τα 6 δισεκατοµµύρια
ευρώ αφορούν το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης και τα υπό-
λοιπα τον Πυλώνα Ι της ΚΑΠ;

Δεύτερον, µε αυτά τα επιχειρήµατα πηγαίνει η Κυβέρνησή σας
και διαπραγµατεύεται στις Βρυξέλλες; Λέτε πραγµατικά στους
εταίρους ότι οι επιδοτήσεις στη χώρα µας είναι διπλάσιες από
τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Εκτός αν νοµίζετε ότι ό,τι
λέτε εδώ στη χώρα µας δεν έχει αντίκτυπο κανέναν και δεν υπάρ-
χει κανένα πρόβληµα γι’ αυτό.

Ταυτοχρόνως υπάρχουν και άλλα µεγάλα ζητήµατα για τον
αγροτικό τοµέα που επηρεάζουν τα νοµοσχέδια, τα οποία έρχον-
ται και συζητούµε. Τι γίνεται µε το σύστηµα φορολόγησης των
αγροτών; Σας έχουµε πει επανειληµµένα ότι αυτό που έχει γίνει
τα τελευταία χρόνια µε την Κυβέρνησή σας είναι ουσιαστικά η
φορολογική εξόντωση των αγροτών. Να µην πω πάλι τα ίδια πα-
ραδείγµατα, τα οποία έχουµε συζητήσει πολλές φορές εδώ στην
Ολοµέλεια της Βουλής. Δεν υπάρχει δίκαιο σύστηµα φορολόγη-
σης.

Ταυτοχρόνως δεν υπάρχει υποδοµή για την εντατικοποίηση
των ελέγχων στην αγορά για τη ριζική αντιµετώπιση των ελληνο-
ποιήσεων. Εµείς σε όποια θετικά έρχονται και για τις ελληνοποι-
ήσεις λέµε ναι στις θετικές αυτές ρυθµίσεις, τις οποίες φέρνετε.
Όµως, σας λέµε ότι δεν µπορεί να λειτουργήσει και να αντιµε-
τωπιστεί το σύστηµα αυτό, αν δεν θεσπιστούν συγκεκριµένες
ρυθµίσεις και µέτρα σε όλο το σύστηµα.

Ποια είναι τα µέτρα µείωσης του κόστους παραγωγής; Αυτές
είναι και οι προκλήσεις για ένα Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης,
στις οποίες δεν έχετε ανταποκριθεί.

Τι γίνεται µε την εφαρµοσµένη έρευνα και την καινοτοµία; Γιατί
δεν υπάρχει ουσιαστική παρέµβαση για τη βελτίωση του ισοζυ-
γίου εισαγωγών κρέατος και γάλακτος; Γιατί δεν θεσπίζονται ου-
σιαστικά κίνητρα για την προώθηση νέων σύγχρονων και ισχυ-
ρών συλλογικών δοµών; 
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Τι γίνεται µε την ολοκληρωµένη πολιτική διαχείρισης νερού;
Είναι ένα µεγάλο ζήτηµα, το οποίο αφορά και το πώς θα γίνει και
η αναδιάρθρωση των καλλιεργειών σε σχέση µε τις συµβουλευ-
τικές δοµές για τους αγρότες. Είναι διαχρονικό πρόβληµα ότι δεν
αξιοποιούνται χρήµατα, τα οποία υπάρχουν. Ενώ υπάρχουν τε-
τραπλάσια χρήµατα αυτή την περίοδο για συµβουλευτικές δοµές
που έχουν εξασφαλιστεί, δεν τα απορροφάτε και δεν έχετε δη-
µιουργήσει αυτές τις δοµές των συµβουλευτικών υπηρεσιών για
να απορροφηθούν.

Τι γίνεται µε το ασφαλιστικό; Κανένα σύγχρονο σύστηµα
ασφαλιστικό δεν υπάρχει. Τα αντίθετα βλέπουµε και στο ασφα-
λιστικό σύστηµα όλα τα χρόνια της διακυβέρνησής σας.

Πολιτική γης µε χρηµατοδοτικά κίνητρα για την εγκατάσταση
των αγροτών ουσιαστικά δεν υπάρχει.

Όσον αφορά το αγροτικό πετρέλαιο, δεν έχετε κάνει δεκτή την
πρόταση τη δική µας και δεν έχετε διαπραγµατευτεί. Αν έχετε
διαπραγµατευτεί µε τους εταίρους και το έχουν αρνηθεί, η Κυ-
βέρνησή σας να ενηµερώσει, είτε ο κ. Τσακαλώτος είτε εσείς. 

Η κάρτα αγροτικού πετρελαίου, που έχουµε ζητήσει, όπως
συµβαίνει και σε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, θα µπο-
ρούσε ουσιαστικά µ’ έναν δίκαιο τρόπο να παρέχει αγροτικό πε-
τρέλαιο, για το οποίο και εσείς είχατε προεκλογικά δεσµευθεί µε
βάση τις καλλιέργειες. Σας έχουµε καταθέσει αυτή την τροπο-
λογία από το 2015. Μας έχετε πει ότι είναι θέµα µε τους εταίρους
και πρέπει να διαπραγµατευτούµε. Διαπραγµατευτήκατε; Σας
είπαν όχι; Να ενηµερωθεί το ελληνικό Κοινοβούλιο και ο ελληνι-
κός λαός και οι αγρότες αν δεν έχουν δεχθεί την κάρτα αγροτι-
κού πετρελαίου ή αν εσείς δεν επιλέγετε αυτόν τον τρόπο τον
εναλλακτικό, για να παρέχουµε φθηνότερο αγροτικό πετρέλαιο
σ’ αυτούς που πραγµατικά το δικαιούνται.

Νόµιζα πραγµατικά, αγαπητοί κύριοι Βουλευτές, ότι αυτά ίσως
τα κρατάει στις αποσκευές του ο Πρωθυπουργός για τις περιο-
δείες που έχει ξεκινήσει, καθώς κάτι θα έπρεπε να υποσχεθεί,
για να καλύψει γενικές και ειδικές ανεπάρκειες της Κυβέρνησης
και προεκλογικές µη τηρηθείσες υποσχέσεις. 

Χθες ήταν στη Λάρισα, στο Περιφερειακό Αναπτυξιακό Συνέ-
δριο, στο οποίο νοµίζω ήσασταν κι εσείς από το Υπουργείο Αγρο-
τικής Ανάπτυξης, για την αγροτική ανάπτυξη.

Βλέπω, λοιπόν, εδώ ορισµένα χαρακτηριστικά σηµεία για τον
αγροτικό τοµέα, τα οποία θα ήθελα να σχολιάσω. 

Λέει χαρακτηριστικά ότι «έχει γίνει κριτική αποτίµηση του µον-
τέλου που µας έφερε στην κρίση µέχρι το 2009». Είναι σωστό ότι
πρέπει να αλλάξει το στρεβλό καταναλωτικό µοντέλο µε ένα
υγιές παραγωγικό µοντέλο ανάπτυξης. Ταυτοχρόνως δεν µας
λέει, όµως, γιατί συνεχίζει µε τις παθογένειες του παρελθόντος
σε ορισµένα ζητήµατα και µε το στρεβλό καταναλωτικό µοντέλο.
Δεν δίνει καµµία απάντηση. 

Λέει ο κ. Τσίπρας ότι «είχαµε µία έκρηξη σε επενδύσεις στην
ελληνική οικονοµία». Λέει ακριβώς τη λέξη «έκρηξη» στις επεν-
δύσεις. Την έχει δει κάποιος και πραγµατικά µπορεί να την τεκ-
µηριώσει µε στοιχεία αυτή την έκρηξη σε επενδύσεις; 

Θα ήθελα να απαντήσετε στη συνέχεια εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ,
για να µας πείτε πού βλέπετε αυτές τις επενδύσεις, διότι νοµίζω
ότι συµβαίνει ακριβώς το αντίθετο: Δεν έχουµε επενδυτικό εν-
διαφέρον. Πρέπει να σας πω ότι το επενδυτικό ενδιαφέρον είναι
σε χαµηλότερο επίπεδο. Ουσιαστικά φεύγουν επενδυτές από τη
χώρα µας. 

Επίσης, δήλωσε ο Πρωθυπουργός ότι «η ανάπτυξη δηµιουργεί
σταθερές και αξιοπρεπείς θέσεις εργασίας». Τα στοιχεία που
βλέπουµε για τις θέσεις εργασίας είναι ότι δηµιουργούνται θέ-
σεις εργασίας µερικής απασχόλησης, ότι αυξάνονται αυτές οι
θέσεις, ότι υπάρχει υποαπασχόληση. Βλέπουµε, όµως, τα ακρι-
βώς αντίθετα στοιχεία, ότι µπορεί οι δείκτες της ανεργίας να µει-
ώνονται ελάχιστα, αλλά ουσιαστικά οι θέσεις εργασίας που
υπάρχουν είναι οι περισσότερες µερικής απασχόλησης, δηλαδή
το ακριβώς αντίθετο.

Είπε ο κ. Τσίπρας ότι «αφού ολοκληρώσουµε τον κύκλο των
συνεδρίων στις δεκατρείς περιφέρειες, θα συγκροτήσουµε το
Εθνικό Αναπτυξιακό Σχέδιο». Πέρασαν παραπάνω από δυόµισι
χρόνια, φτάνουµε στα τρία χρόνια και τώρα στη Λάρισα είπε ο κ.
Τσίπρας ότι θα συγκροτηθεί το Εθνικό Αναπτυξιακό Σχέδιο µετά

από τα δεκατρία συνέδρια. 
Μήπως έχουµε εκλογές και µιλάει ως Αρχηγός της αξιωµατι-

κής αντιπολίτευσης; Αυτό µία τέτοια οµιλία θυµίζει, ενώ θα έπ-
ρεπε να απαντήσει τώρα τι γίνεται, αύριο. Οι αγρότες έχουν προ-
βλήµατα και νοµίζω ότι όλοι συµφωνούµε ότι η εκάστοτε κυβέρ-
νηση θα έπρεπε να δίνει λύσεις στα πρακτικά ζητήµατα, πέρα
από µία οραµατική πολιτική που µπορεί να έχει. Ποιες είναι αυτές
οι λύσεις; Καµµία! 

Ταυτοχρόνως, αναφέρθηκε σε διαθρωτικές αδυναµίες του
πρωτογενούς τοµέα, για τις οποίες δεν έχει γίνει απολύτως τί-
ποτα για τη διόρθωσή τους, για την ανανέωση του αγροτικού
πληθυσµού µέσα από την υποστήριξη των νέων αγροτών. Δεν
προχώρησε αυτά τα χρόνια το Πρόγραµµα Νέων Αγροτών. Τώρα
µας λέτε ότι θα προχωρήσει η διαδικασία, αλλά δεν προχώρησε
αυτά τα δυόµισι χρόνια. Σε αυτό δεν νοµίζω ότι υπάρχει καµµία
αµφιβολία. 

Μίλησε για τα συλλογικά εργατικά σχήµατα και ταυτοχρόνως
για τον εξορθολογισµό της λειτουργίας της αγοράς αγροτικών
προϊόντων και την προστασία του καταναλωτή. 

Κύριε Υπουργέ, εσείς δεν έχετε πει πολλές φορές ότι το
άνοιγµα της ψαλίδας των τιµών στη χώρα µας παραµένει τερά-
στιο; Είναι αλήθεια ή δεν είναι; Είναι 1:7,5, έχετε πει, τεράστιο το
άνοιγµα. Έχει µειωθεί; Δεν έχει µειωθεί. Δεν ευθύνεστε ως Κυ-
βέρνηση δυόµισι χρόνια που δεν έχει µειωθεί; Ποιος θα πρέπει
να απαντήσει σε αυτό; Η Αντιπολίτευση;

Άλλο σηµείο είναι η ανάπτυξη της έρευνας και της καινοτο-
µίας, που την αναφέρει ο Πρωθυπουργός, λέγοντας ότι διαπί-
στωσε στη Λάρισα ότι υπάρχουν πραγµατικά πρωτοπόρες επι-
χειρήσεις. Το διαπίστωσε στη Λάρισα, όπως είπε χαρακτηρι-
στικά. 

Νοµίζω ότι αυτές οι πρωτοπόρες, καινοτόµες αγροτικές επι-
χειρήσεις, που υπάρχουν σε όλη την Ελλάδα, θα έπρεπε να απο-
τελούν πρότυπο και όχι να ανακαλυφθούν τώρα, αλλά όλο αυτό
το χρονικό διάστηµα να τους έχετε µαζέψει και να έχετε προσπα-
θήσει να δηµιουργήσετε πρότυπα τέτοιων επιχειρήσεων, χωρίς
σφιχτό βέβαια κρατικό εναγκαλισµό. 

Βεβαίως, µίλησε και για τις απορροφήσεις για το Πρόγραµµα
Αγροτικής Ανάπτυξης. Μιλάτε για δεσµεύσεις, για τις προκηρύ-
ξεις που έχετε κάνει. Δεν µιλάτε για τις απορροφήσεις. Θα πρέ-
πει να ξεκινήσετε να δείτε τι γίνεται, γιατί δεν προχωρούν όπως
θα έπρεπε οι απορροφήσεις και γιατί δεν προχωρά το πρό-
γραµµα µε έναν ταχύτερο ρυθµό, πού υπάρχουν οι γραφειοκρα-
τικές αδυναµίες, να τις επιλύσετε και όχι απλώς να µιλάτε για τις
δεσµεύσεις που γνωρίζετε πολύ καλά και ξέρετε ότι γνωρίζω πως
δεν αποτελούν ένδειξη ουσιαστικά προόδου. 

Να µην αναφερθώ σε άλλα. Θα ήθελα µόνο να σας πω, κύριε
Υπουργέ, ότι διάβασα ότι είπατε στην οµιλία σας στην περιφέ-
ρεια, στην Καρδίτσα νοµίζω, και για το φορολογικό και το ασφα-
λιστικό των αγροτών. Νοµίζω ότι είναι ξεκάθαρο ότι τόσο το
φορολογικό όσο και το ασφαλιστικό των αγροτών, αλλά και όλων
των Ελλήνων, είναι τα κυριότερα προβλήµατα της Κυβέρνησής
σας και δεν είναι τα ζητήµατα αυτά που έπρεπε να αναφέρετε
ότι προχωρήσατε σε βελτιωτικές ενέργειες. Δεν έχετε προχωρή-
σει σε βελτιωτικές ενέργειες σε όλα αυτά τα ζητήµατα. 

Όσον αφορά τα συγκεκριµένα θέµατα του νοµοσχεδίου, νο-
µίζω ότι ο εισηγητής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης τα έχει
καλύψει. 

Τελειώνοντας, να πω µόνο ότι πριν από δυόµισι χρόνια ο κ. Τσί-
πρας έλεγε ότι έπρεπε -και πρέπει- «να υπάρξει φθηνό πετρέ-
λαιο, φθηνό ρεύµα, ρευστότητα στον παραγωγό». Η ρευστότητα
είναι άλλο ένα σηµαντικό ζήτηµα που δεν υπάρχει και σήµερα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Πώς δεν υπάρχει; Μην τρελα-
θούµε! 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: «Δεν µπορεί», έλεγε, να
ανασυγκροτηθεί η αγροτική οικονοµία, χωρίς φθηνό ρεύµα και
πετρέλαιο». Φθηνό ρεύµα δεν υπάρχει. «Δεν µπορούµε να δί-
νουµε αφορολόγητο», έλεγε, «στους εφοπλιστές και οι αγρότες
να πληρώνουν». 

Καταλαβαίνετε ότι εδώ ταιριάζει το απόφθεγµα του Αβραάµ
Λίνκολν, ότι δεν µπορείς να κοροϊδεύεις πολλούς για πολύ χρό-
νο. Ίσως µπορείς να κοροϊδεύεις πολλούς για λίγο και λίγους για
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πολύ, αλλά όχι πολλούς για µεγάλο χρονικό διάστηµα. 
Σήµερα βλέπουµε τον κ. Τσίπρα να πετάει µε F-16 και µε τη

στρατιωτική στολή. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Και αυτό σάς ενοχλεί; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν ξέρω αν πετάξει και µε

F-35 και τα αγοράσετε τελικά, αφού το ήθελε ο κ. Καµµένος και
κάνετε όλα τα χατίρια του «συγκυβερνήτη» σας.  

«Μακάρι», λέει ο Πρόεδρος κ. Δηµήτριος Καµµένος. Δεν ξέρω
αν αυτό αποτελεί απάντηση και της Κυβέρνησης. 

Πάντως, θα έλεγα ότι, αντί για τέτοιες κινήσεις, θα έπρεπε η
Κυβέρνηση επιτέλους να καταλάβει ότι χρειάζονται λύσεις στα
προβλήµατα. Δεν µπορούµε να προχωρήσουµε έτσι. Χρειάζονται
συγκεκριµένες δράσεις µε ξεκάθαρη στόχευση και ολιστική αν-
τιµετώπιση. 

Πρέπει να ακούµε τους αγρότες και πρέπει να συµφωνήσουµε
εδώ τουλάχιστον όλοι οι Βουλευτές -εννοώ των δηµοκρατικών
κοµµάτων- ότι ο αγροτικός τοµέας είναι αυτός που µπορεί να
βγάλει τη χώρα από την κρίση. Γιατί; Διότι πρέπει να γίνουµε πα-
ραγωγικοί, για να υπερβούµε την κρίση. Έχουµε τις δυνατότητες
στον αγροτικό τοµέα. 

Έχει και κάτι άλλο ο αγροτικός τοµέας και πρέπει να είστε τυ-
χεροί οι τρεις Υπουργοί που βρίσκεστε στο Υπουργείο. Έχετε
χρήµατα, σχεδόν 20 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ όλα τα άλλα Υπουρ-
γεία αυτή τη στιγµή δεν έχουν χρήµατα. Αξιοποιήστε τα αυτά τα
χρήµατα τουλάχιστον, για να δηµιουργήσουµε ένα διαφορετικό
παραγωγικό πρότυπο στη χώρα µας, χωρίς τις παθογένειες του
παρελθόντος! Αυτό είναι το στοίχηµα για εσάς, αλλά δεν είναι
στοίχηµα µόνο για εσάς, είναι στοίχηµα για τη χώρα, για να µπο-
ρέσει να υπερβεί την κρίση. Αλλιώς, θα µιλάµε συνέχεια, ακόµα
και αν αντιµετωπίζουµε κλείνοντας τις τρύπες πρόσκαιρα ορι-
σµένα ζητήµατα, για µνηµόνια και νέα µέτρα, τα οποία δεν µπο-
ρούν να βγάλουν τη χώρα από την κρίση. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Θεοχαρόπουλο. 
Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Τσιρώνης και αµέ-

σως µετά ο κ. Κόκκαλης. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Καθαρά διευκρινιστικά, στη διαβούλευση για τη µελισσοκοµία

για πρώτη φορά -και ρωτήστε τους ίδιους τους µελισσοκόµους-
συµµετείχε το 100% των φορέων, τυποποιητές, παραγωγοί, έµ-
ποροι, οι πάντες. Στη διαβούλευση για τις υδατοκαλλιέργειες -
διαβάστε τα «ΑΛΙΕΥΤΙΚΑ ΝΕΑ»- συµµετείχε το 100% των φορέων.
Δεν έχει υπάρξει κανένας φορέας στη ζωική παραγωγή που να
µη συµµετείχε στις διαβουλεύσεις, τουλάχιστον όσον αφορά τα
θέµατα της αρµοδιότητάς µου. 

Να πω και κάτι άλλο. Το νοµοσχέδιο στη θεσµική του διαβού-
λευση ήταν από τον Απρίλιο, από τις 24 Απριλίου, από ό,τι ενη-
µερώθηκα. Εάν το χρονικό διάστηµα από τις 24 Απριλίου δεν
είναι επαρκής χρόνος θεσµικότατης διαβούλευσης, τότε αναρω-
τιέµαι τι είναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Δώστε µου µισό λεπτό

ακόµη, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Εντάξει, κύριε συνά-

δελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν αναφέ-

ροµαι σε συγκεκριµένα θέµατα, όπως βλέπετε. Λέω ότι η διαβού-
λευση θα πρέπει να γίνεται µε θεσµούς και πρέπει να είναι στα-
θερή. Πρέπει να θεσµοθετήσουµε αυτό το οποίο δεν πράττετε
και έγκειται στον εκάστοτε Υπουργό. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων): Απέδειξα ότι το πράττουµε! 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, ακούστε,
σας άκουσα προσεκτικά. Θα µπορούσα να σας φέρω πολλά πα-
ραδείγµατα στο Υπουργείο σας, για τα οποία θα έπρεπε να απαν-
τήσετε. Για παράδειγµα, µαθαίνω ότι έχει έρθει µια ρύθµιση από
τους ερευνητές του ΕΘΙΑΓΕ που ζητάει να µπει, όπως όλα τα

άλλα ερευνητικά ιδρύµατα, στη ρύθµιση του νόµου. Ούτε σε
αυτό απαντάτε στο Υπουργείο σας, ενώ απαντούν στα άλλα Υ-
πουργεία. Δεν ξέρω αν είναι δική σας αρµοδιότητα ή του Υπουρ-
γού. 

Λέω, όµως, ότι όλα αυτά τα ζητήµατα δεν απαντώνται. Ίσως ο
Υπουργός γνωρίζει -και εννοώ για το ΕΘΙΑΓΕ και τους ερευνη-
τές- γιατί δεν εντάσσονται στον νόµο. Αν έχετε κάποια απάντηση
για αυτό να δώσετε, να µας τη δώσετε, σας παρακαλώ. Εν πάση
περιπτώσει, δεν θα µπω σε άλλα ζητήµατα. 

Αυτό το οποίο λέω είναι ότι η διαβούλευση πρέπει να είναι µό-
νιµη, για να έχουµε απαντήσεις σε όλα αυτά τα ζητήµατα και να
είναι και θεσµική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ναι, κύριε Υπουργέ. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Δεν µπορούµε να µετατρέψουµε σε κοινοβου-
λευτικό έργο όλη τη συζήτηση για ένα τόσο σοβαρό νοµοσχέδιο.
Επιτέλους! Τα συζητάµε άλλες φορές!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ορίστε, κύριε Κόκ-
καλη, έχετε τον λόγο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Τσιρώνη, κύριε Αποστόλου, όταν δεν υπάρχουν επιχει-
ρήµατα για ένα νοµοσχέδιο πραγµατικά τοµή, αναγκαστικά θα
ακούγονται φωνές, όπως ότι δεν υπήρξε διαβούλευση, θα ακού-
γονται ρήσεις φιλοσόφων, ποιητών. 

Κατ’ αρχάς, κανείς δεν αµφισβήτησε και δεν ισχυρίστηκε ότι
στα δύο χρόνια διακυβέρνησης της χώρας λύσαµε όλα τα προ-
βλήµατα του αγροτικού τοµέα, τα οποία δηµιουργήσατε εσείς.
Αυτό να το ξεκαθαρίσουµε. 

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, κανείς δεν αµφισβητεί ότι αυτό
το νοµοσχέδιο κινείται σε πολύ σωστή κατεύθυνση και επιλύει σε
σηµαντικό βαθµό δύο θέµατα που έχουν να κάνουν µε τον πρω-
τογενή τοµέα. Το ένα είναι η ελληνοποίηση και το άλλο είναι η
προστασία του αγροτικού εισοδήµατος. 

Μέσα σε αυτή την Αίθουσα οι περισσότεροι συµφωνούµε και
κατ’ αρχήν θα ψηφιστεί το νοµοσχέδιο, πλην, όµως, ο κ. Τζαβά-
ρας –λείπει;- «έριξε το γάντι» και αναγκαστικά πρέπει να το ση-
κώσω. Για να δούµε τώρα ποιος προστατεύει το αγροτικό εισό-
δηµα, ποιος επιδιώκει την προστασία του αγροτικού εισοδήµα-
τος και ποιος όχι, να το δούµε έµπρακτα.

Μας κατηγόρησε ο κ. Τζαβάρας ότι ο νόµος που φέραµε στη
Βουλή δεν είναι σωστός, δεν είναι άρτιος και ότι οι παραγωγοί
ενδιαφέρονται περισσότερο για το εάν θα πληρωθούν και πότε
θα πληρωθούν. 

Το 2013, κύριοι της Αντιπολίτευσης, ψηφίστηκε ο ν.4152/2013.
Με αυτόν τον νόµο η τότε Κυβέρνηση –νοµίζω ήταν η Νέα Δηµο-
κρατία και το ΠΑΣΟΚ- θέλησε να επιλύσει το πρόβληµα στην κα-
θυστέρηση των πληρωµών, αυτό για το οποίο ψηφίζουµε εµείς
σήµερα. Θέλησε να το επιλύσει. 

Ακούστε τι προέβλεπε αυτός ο νόµος, ο οποίος, ειρήσθω εν
παρόδω, ήταν ενσωµάτωση κοινοτικής οδηγίας. Επέτρεπε τη σύ-
ναψη των συµβάσεων και πέραν της ορισθείσης από τον νόµο
προθεσµίας. Ο νόµος ο οποίος θα ψηφιστεί σήµερα είναι αναγ-
καστικού δικαίου. Ορίζει ότι σε εξήντα ηµέρες πρέπει να έχει
πληρωθεί ο παραγωγός, διαφορετικά οποιαδήποτε συµφωνία µε-
ταξύ των µερών είναι άκυρη. 

Η ερώτηση είναι απλή: Να συγκρίνουµε τους δύο νόµους; Το
2013 ποιος προστατεύει το εισόδηµα του παραγωγού; Ο γαλλι-
κός Εµπορικός Κώδικας του 2010 προβλέπει προθεσµία τριάντα
ηµερών, ο ιταλικός το ίδιο, ο ισπανικός το ίδιο. Μάλιστα προβλέ-
πει ότι οποιαδήποτε συµφωνία µεταξύ των µερών είναι άκυρη. 

Και έρχεται Βουλευτής από αυτό εδώ το Βήµα και λέει ότι αυτό
το νοµοσχέδιο δεν προστατεύει, ότι δεν είναι σωστό. Για όνοµα
του Θεού! Είναι δυνατόν; Ο ν.4152 του 2013 απέτυχε, διότι στην
ουσία δεν προστάτευε. Ποια είναι η καινοτοµία αυτού του νόµου;
Υποχρεώνει τον παραγωγό -τον κάνει πραγµατικά συµβαλλόµενο
µέρος- ο ίδιος να ενεργοποιείται και να ειδοποιεί για τη µη εξό-
φληση. 
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Επίσης, ανέφερε ο κ. Τζαβάρας ότι το θέµα δεν είναι πότε θα
πληρωθεί, αλλά εάν θα πληρωθεί. Μάλιστα είπε, δηκτικά και επι-
δεικτικά, «µπορείτε να εξασφαλίσετε ότι η συγκεκριµένη επιταγή
θα πληρωθεί»; Είναι δυνατόν να επιλέξουµε τον συµβαλλόµενο;
Να πούµε στον αγρότη ότι «θα πουλήσεις σε αυτόν» γιατί πιθα-
νόν είναι φερέγγυος; Προστατεύουµε την ίδια τη συναλλαγή. 

Ανέφερε, όµως, και τον ν.3424/1955. Σωστή η επισήµανση,
πλην, όµως, αυτός ο νόµος ορίζει µόνον τις ποινικές κυρώσεις.
Το ζητούµενο είναι να οδηγείται ο αγρότης στα δικαστήρια για
να εισπράξει το τίµηµα ή να προστατευτεί εκ των προτέρων; 

Αυτό είναι το ζητούµενο και αυτό πρέπει να δουν –και το έχουν
καταλάβει- οι αγρότες. Να τους αναγκάζουµε να πηγαίνουν στα
δικαστήρια, να εµπλέκονται σε κοστοβόρες και χρονοβόρες δια-
δικασίες για να εισπράξουν, εάν θα εισπράξουν -γιατί ουσιαστικά
η πρόταση που ακούστηκε αυτό ήταν- ή να προστατεύσουµε εκ
των προτέρων, όπως προστατεύουν οι περισσότερες ευρωπαϊ-
κές χώρες, την ίδια, την αυτούσια συναλλαγή; Νοµίζω ότι η απάν-
τηση είναι µονόδροµος. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Νοµίζω ότι αυτό το νοµοσχέδιο πρέ-
πει να υπερψηφιστεί και στα άρθρα και επί της αρχής από όλα
τα κόµµατα, διότι πραγµατικά δίνει µια σηµαντική λύση, ένα καί-
ριο πλήγµα κατ’ αρχάς στις ελληνοποιήσεις και µια σηµαντική
λύση στην προστασία του αγροτικού εισοδήµατος.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κόκκαλη.

Παρακαλώ τον συνάδελφο από τον ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Γεώργιο Πα-
παηλιού, να λάβει τον λόγο για επτά λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µε τις ρυθµίσεις τού υπό κρίση νοµοσχεδίου επιχει-
ρείται η διασφάλιση των ελληνικών προϊόντων από αθρόες ελλη-
νοποιήσεις, η διασφάλιση της ποιότητας των ελληνικών προϊό-
ντων έναντι πρακτικών αθέµιτου ανταγωνισµού και εν γένει, η
προάσπιση των συµφερόντων των αγροτών, των κτηνοτρόφων,
αλλά και των καταναλωτών.

Ειδικότερα, µε τις διατάξεις του πρώτου κεφαλαίου, επιδιώκε-
ται η προστασία της ελληνικής παραγωγής και των ελληνικών πα-
ραγωγών και σε αυτό το πλαίσιο η αποκατάσταση της στοιχειώ-
δους ισορροπίας µεταξύ παραγωγών και εµπόρων, εξαλείφον-
τας τα φαινόµενα της αδικαιολόγητης και προδήλως καταχρη-
στικής επιβολής όρων από τους εµπόρους επί των παραγωγών,
φαινόµενα που ευνοούνται από τις πολύµηνες καθυστερήσεις
στις πληρωµές των νωπών και ευαλλοίωτων-ευπαθών προϊόντων
της αγροτοδιατροφικής αλυσίδας.

Η διάθεση των νωπών και ευαλλοίωτων προϊόντων στον τελικό
καταναλωτή απαιτεί την ολοκλήρωσή της στο µικρότερο δυνατό
χρονικό διάστηµα λόγω της φύσης των προϊόντων και βέβαια,
συνδέεται µε την άµεση πληρωµή του τιµήµατος από τον κατα-
ναλωτή. Μέχρι σήµερα παρατηρούνται σηµαντικές καθυστερή-
σεις στην εξόφληση των τιµολογίων µεταξύ αφ’ ενός, των παρα-
γωγών, δηλαδή των αγροτών και των µικρών και µεσαίων µετα-
ποιητών και αφ’ ετέρου, των χονδρεµπόρων, των διανοµέων ή
των αλυσίδων καταστηµάτων λιανικής πώλησης.

Οι διατάξεις του ν.4152/2013, µε τις οποίες η ελληνική νοµο-
θεσία προσαρµόστηκε -µε ερωτηµατικό- στην ευρωενωσιακή
οδηγία για την καταπολέµηση των καθυστερήσεων πληρωµών
στις εµπορικές συναλλαγές, δεν αποδείχτηκαν στην πράξη απο-
τελεσµατικές για την αντιµετώπιση του φαινοµένου στον ευαί-
σθητο και εξαιρετικής εθνικής, κοινωνικής και οικονοµικής ση-
µασίας κλάδο της παραγωγής νωπών και ευαλλοίωτων αγροτι-
κών προϊόντων, αφού επέτρεπαν τη σύναψη συµβάσεων µε συµ-
βατική προθεσµία πληρωµής µεγαλύτερη από την προβλεπόµενη
εκ του νόµου.

Αυτή η γενική πρόβλεψη για συναλλαγές, που από τη φύση
τους δεν δικαιολογούν µεγάλους χρόνους, µεγάλες προθεσµίες
πληρωµής δηµιούργησε αντίθετα αποτελέσµατα από αυτά που
η οδηγία εµφανίζεται να επιδιώκει. Η αδικαιολόγητα µεγάλη κα-
θυστέρηση εξόφλησης του παραγωγού και των µικρών και µε-
σαίων µεταποιητών είχε και έχει ως αποτέλεσµα την περιέλευση
αυτών σε κατάσταση οικονοµικής δυσπραγίας, ακόµη και ακ-

ραίας, και την έµµεση χρηµατοδότηση των χονδρεµπόρων και
των αλυσίδων καταστηµάτων λιανικής πώλησης, οι οποίοι, επω-
φελούµενοι της αυξηµένης ρευστότητας, που είναι απόρροια της
διαπραγµατευτικής τους δύναµης, χρησιµοποιούν τα παρακρα-
τούµενα χρηµατικά ποσά για την εύκολη χρηµατοδότηση δικών
τους δραστηριοτήτων.

Έτσι, µε τις διατάξεις του πρώτου κεφαλαίου του νοµοσχεδίου
ρυθµίζεται η υποχρέωση του εµπόρου νωπών και ευαλλοίωτων-
ευπαθών αγροτικών προϊόντων, ο οποίος πραγµατοποιεί εµπο-
ρική συναλλαγή µε παραγωγό που εκδίδει τιµολόγιο, να εξοφλεί
το τιµολόγιο εντός εξήντα ηµερών από την έκδοσή του, αποκλει-
οµένης ρητά κάθε δυνατότητας συµβατικής υπέρβασης του χρό-
νου πληρωµής, δηλαδή κάθε αντίθετης συµφωνίας µεταξύ των
µερών, όπως συνέβαινε µέχρι σήµερα. Ο ορισµός, ως ηµεροµη-
νίας έναρξης της προθεσµίας πληρωµής, της ηµεροµηνίας έκ-
δοσης του τιµολογίου λειτουργεί υπέρ του παραγωγού και
συµβάλλει στη µείωση του χρόνου πληρωµής του.

Επιπλέον, υπάρχει ιδιαίτερη πρόβλεψη διοικητικών κυρώσεων
για τη µη τήρηση αυτών των ρυθµίσεων, όπως η επιβολή προστί-
µων που βεβαιώνονται ως δηµόσια έσοδα, εισπράττονται σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του ΚΕΔΕ και αποτελούν έσοδα του Τα-
µείου Γεωργίας και Κτηνοτροφίας, αλλά ακόµα και η διαγραφή
του εµπόρου από το υπάρχον Ενιαίο Μητρώο Εµπόρων Αγροτι-
κών Προϊόντων.

Στο δεύτερο κεφάλαιο εισάγεται η υποχρέωση επισήµανσης
της προέλευσης του γάλακτος, καθώς και του γάλακτος ως κύ-
ριου συστατικού των µεταποιηµένων γαλακτοκοµικών τροφίµων,
προσυσκευασµένων ή µη, ικανοποιώντας έτσι πάγιο αίτηµα των
Ελλήνων παραγωγών για προστασία τους µέσω της διαφάνειας
από ελληνοποιήσεις και εν γένει αθέµιτες εµπορικές πρακτικές.

Η επισήµανση περιλαµβάνει ενδείξεις για τη χώρα αρµέγµα-
τος, τη χώρα επεξεργασίας και τη χώρα συσκευασίας. Έτσι, πα-
ρέχεται στους καταναλωτές, αλλά και στους παραγωγούς, ασ-
φαλές νοµικό πλαίσιο για την ανάπτυξη καταναλωτικών και πα-
ραγωγικών πρακτικών, οι οποίες µεσοπρόθεσµα θα διασφαλί-
σουν την καταναλωτική εµπιστοσύνη στα ελληνικά γαλακτοκο-
µικά προϊόντα και θα δώσουν ώθηση στην ελληνική παραγωγή
και συνολικά στην εθνική οικονοµία.

Όσον αφορά την υποχρεωτική επισήµανση καταγωγής-προ-
έλευσης στο κρέας, προκειµένου ο καταναλωτής να έχει ολοκλη-
ρωµένη ενηµέρωση, απαιτούνται κανόνες ιχνηλασιµότητας σε
όλα τα στάδια παραγωγής και διανοµής του κρέατος, από τη
σφαγή µέχρι τη συσκευασία, για να εξασφαλίζεται ο συσχετι-
σµός µεταξύ κρέατος και του ζώου από το οποίο προέρχεται το
κρέας. Η Ελλάδα, ως χώρα ελλειµµατική, ιδίως σε βόειο και χοί-
ρειο κρέας πλήττεται από αθέµιτες εµπορικές πρακτικές εκ µέ-
ρους των ανταγωνιστών της, οι οποίες πλήττουν όχι µόνο τους
καταναλωτές αλλά και τους παραγωγούς-κτηνοτρόφους.

Στις διατάξεις του παρόντος νοµοσχεδίου αποτυπώνονται ει-
δικές υποχρεώσεις, κατά το στάδιο της λιανικής πώλησης, πέραν
των λοιπών ειδικών υποχρεώσεων που αφορούν σε όλα τα στά-
δια εµπορίας και διακίνησης του κρέατος, όπως η υποχρέωση
αναγραφής του είδους του κρέατος, της χώρας καταγωγής, των
χωρών εκτροφής και της χώρας σφαγής και το ακριβές βάρος
του πωλουµένου προϊόντος στα παραστατικά που εκδίδονται
από οποιονδήποτε φορολογικό ηλεκτρονικό µηχανισµό (ταµει-
ακές µηχανές, φορολογικοί εκτυπωτές) πέραν της ύπαρξης αυ-
τόνοµης δηµοσιονοµικής µονάδας επεξεργασίας, ειδικής ασ-
φαλούς φορολογικής διάταξης σήµανσης στοιχείων και λοιπά.

Έτσι, ο καταναλωτής θα έχει τη δυνατότητα να γνωρίζει ακρι-
βώς τι αγοράζει µέσω των αναγραφοµένων στοιχείων στην από-
δειξη λιανικής πώλησης, αλλά και οι αρµόδιες ελεγκτικές αρχές,
µέσω της υποχρέωσης να τίθενται υπ’ όψιν τους οι εκτυπώσεις
δελτίων αναφοράς από τον φορολογικό ηλεκτρονικό µηχανισµό.
Θα έχουν τη δυνατότητα να ισοζυγίζουν τις αγοραζόµενες πο-
σότητες µέσω των τιµολογίων αγοράς µε τις πραγµατικά πωλού-
µενες ποσότητες µέσω των τιµολογίων και των αποδείξεων.

Λόγω στενότητας χρόνου δεν θα αναφερθώ στις διατάξεις που
τροποποιούν διατάξεις του Αλιευτικού Κώδικα. 

Θέλω να τονίσω κάτι που ελέχθη από πολλούς προλαλήσαντες
οµιλητές. Χωρίς αµφιβολία ο έλεγχος εφαρµογής όλων αυτών
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των ρυθµίσεων, αλλά και οι ελεγκτικοί µηχανισµοί που υφίσταν-
ται και δηµιουργούνται περαιτέρω, είναι σηµαντικές παράµετροι
για την εξυπηρέτηση των σκοπών για τους οποίους θεσπίζονται.

Βέβαια, είναι γνωστό, ότι υπάρχει πρόβληµα στη Δηµόσια Δι-
οίκηση. Όµως, έχουν γίνει σηµαντικά βήµατα για τον περιορισµό
της γραφειοκρατίας, αλλά κυρίως για την αλλαγή της νοοτρο-
πίας που επικρατεί στη δηµόσια διοίκηση. Το πρόβληµα υπάρχει.
Νοµίζω ότι υπάρχει πρόθεση, αλλά γίνονται και οι κινήσεις από
πλευράς Κυβέρνησης να αντιµετωπιστεί και να βελτιωθεί η κα-
τάσταση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνω λέγοντας ότι αιχµή
της κοινωνικά δίκαιης παραγωγικής ανασυγκρότησης της χώρας
είναι ο πρωτογενής τοµέας, η παραγωγή αγροτικών και κτηνο-
τροφικών προϊόντων, συνδυαστικά µε τη µεταποίηση και την πι-
στοποίησή τους.

Σε αυτό το πλαίσιο, η διακίνηση και η εµπορία αυτών των
νωπών και ευπαθών προϊόντων αποτελεί αναπόσπαστο τµήµα
της εφοδιαστικής αλυσίδας από την παραγωγή στην κατανά-
λωση. Συνακόλουθα, η εξυγίανσή της αποτελεί στοιχείο που προ-
στατεύει και ωφελεί τον παραγωγό, τον καταναλωτή και την ελ-
ληνική παραγωγή, ιδίως την ποιότητα των προϊόντων της που
λόγω εδαφολογικών και κλιµατολογικών συνθηκών διαφοροποι-
είται και είναι σε πολλούς τοµείς ανώτερη των ανταγωνιστών της.

Θέλω να πω και κάτι τελευταίο. Κύριοι συνάδελφοι, η θεσµο-
θέτηση ρυθµίσεων προηγείται της υλοποίησης της εφαρµογής
ενός νόµου που ψηφίζεται. Συνεπώς ο ισχυρισµός ότι ο νόµος
δεν πρόκειται να εφαρµοστεί -άραγε υπονοείτε, κύριοι της Αντι-
πολίτευσης, ότι το νοµοσχέδιο δεν πρέπει να ψηφιστεί;- αποτελεί
αυτοεκπληρούµενη προσδοκία, δυστυχώς, όταν διατυπώνεται
από την Αντιπολίτευση, δεδοµένου ότι αυτό γίνεται συνεχώς µε
όλα τα νοµοσχέδια, µε τα οποία συµφωνείτε αλλά στο τέλος κα-
ταλήγετε σε άλλου είδους αποφάσεις.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πολύ τον

κ. Παπαηλιού.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για

την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και
τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 7ο Δηµοτικό Σχολείο
Αγρινίου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο Υπουργός κ. Τσιρώνης έχει µια νοµοτεχνική βελτίωση και θα
παρακαλέσω πολύ να µας την αναγνώσει. Μετά θα προχωρή-
σουµε στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Η νοµοτεχνική αφορά την τροπολογία για τις αγορές παραγω-
γών. Επειδή υπήρχε µια νοµοτεχνική δυσκολία για τις αγορές πα-
ραγωγών συµβατικών προϊόντων -υπήρχε conflict µε τις λαϊκές
αγορές- από τη Γραµµατεία της Κυβέρνησης αποφασίσαµε σε
αυτό το νοµοσχέδιο να έχουµε µόνο τις αγορές βιολογικών προ-
ϊόντων. 

Άρα η νοµοτεχνική βελτίωση αφορά στο ότι πλέον δεν είναι
γενικά αγορές παραγωγών. Αφορά µόνο τις αγορές βιολογικών.
Και το υπόλοιπο κοµµάτι θα έρθει στο νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Οικονοµίας για όλες τις υπαίθριες αγορές και τις λαϊκές.

Επίσης, υπάρχει µια νοµοτεχνική βελτίωση στην τροπολογία
για τις σχολές κρέατος. Υπήρχε µια αναγκαιότητα να διορθωθεί.
Επειδή είναι και αναδροµικής ισχύος, γιατί οι σχολές λειτουρ-
γούσαν, πρέπει να κατατεθούν και τα περυσινά τους προγράµ-
µατα. Η αναγνώριση φυσικά γίνεται. Και γίνεται µια διόρθωση
λεκτική, όχι µόνο από το ΥΠΑΑΤ, αλλά, όπως προβλέπει ο νόµος,
και από το Υπουργείο Παιδείας.

Τέλος, όσον αφορά το άρθρο για την ΠΑΣΕΓΕΣ, το άρθρο 6 ή
την κατάργηση του άρθρου 14 δηλαδή, υπάρχει µια αναρίθµηση.
Είναι µια απλή αναρίθµηση -δεν υπάρχει καµµία διαφορά- στην
πρώτη παράγραφο: Τα άρθρα 1 έως 4 και 6 έως 16, 18 και 19α -
αυτή είναι σωστή αρίθµηση- του ν.4015/2011, όπως ισχύουν,
εκτός από την παράγραφο 2 που είναι το άρθρο 14, η οποία κα-
ταργείται από την έναρξη ισχύος της. Άρα γίνεται µια µικρή ανα-
ρίθµηση, η οποία ήταν επιβεβληµένη.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Ιωάννης Τσι-

ρώνης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Νι-
κόλαος Παπαδόπουλος, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, για επτά λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα είµαι συνεπής στον χρόνο µου.

Με το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα η Κυβέρνηση µπαί-
νει στην καρδιά κρίσιµων ζητηµάτων που αποτελούν χρόνιες πα-
θογένειες όλου του συστήµατος διακίνησης και εµπορίας αγρο-
τικών προϊόντων. 

Οι ρυθµίσεις που προτείνονται για ψήφιση, για πρώτη φορά
στηρίζουν τον αγροτικό κόσµο, ανθρώπους του καθηµερινού
µόχθου, τους ανθρώπους του πρωτογενούς τοµέα παραγωγής
και όχι εκείνους που δεκαετίες τώρα λυµαίνονται τον µόχθο και
τα αγροτικά εισοδήµατα. Επιτέλους µπαίνει µια τάξη στην ασύ-
δοτη επί δεκαετίες αγορά, σε ό,τι αφορά χρόνους πληρωµής.
Επιπλέον προστατεύονται οι καταναλωτές και οι παραγωγοί από
τις παράνοµες ελληνοποιήσεις.

Στο πρώτο κεφάλαιο ρυθµίζεται µε λεπτοµέρεια η ενσωµά-
τωση, αλλά κυρίως η εφαρµογή της ευρωπαϊκής οδηγίας 2011,
σχετικά µε τις καθυστερήσεις πληρωµών των ευπαθών προϊόν-
των. Νοµίζω ότι ρυθµίζεται η εφαρµογή, γιατί η τυπική ενσωµά-
τωση της ευρωπαϊκής οδηγίας έγινε από το 2013 µε τον ν.4152
επί κυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας - ΠΑΣΟΚ, αλλά ουδέποτε
πάρθηκαν µέτρα για την εφαρµογή της. Γιατί; Επειδή φυσικά τα
δύο κόµµατα που χρεοκόπησαν τη χώρα και τον λαό της δεν
είχαν την τόλµη, αλλά κυρίως την πολιτική βούληση να ενοχλή-
σουν τα µεγάλα συµφέροντα και να σπάσουν τον φαύλο κύκλο
της ασυδοσίας της αγοράς, της κερδοσκοπίας σε βάρος των
αγροτών, των καταναλωτών. 

Και φτάσαµε σε σηµείο να µας απειλεί η Ευρωπαϊκή Ένωση
για µέτρα κατά της χώρας µας, όπως ήθελε να βάλει και στην
Ιταλία και στη Σλοβακία και στην Ισπανία, για να εξασφαλίσει την
ορθή εφαρµογή της οδηγίας για την καταπολέµηση των καθυ-
στερηµένων πληρωµών. 

Έρχοµαι στο δεύτερο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου. Ξέρω από
πρώτο χέρι πόσο οδυνηρό είναι για έναν παραγωγό η εξόφληση
ενός ευπαθούς προϊόντος µετά από εκατόν είκοσι ηµέρες ή και
παραπάνω, την ώρα που οι έµποροι και ιδίως οι µεγάλες επιχει-
ρήσεις, οι αλυσίδες σουπερµάρκετ πληρώνονται από τους κατα-
ναλωτές τοις µετρητοίς, άµεσα. Η µείωση του χρόνου πληρωµής
θα βοηθήσει σηµαντικά τη ρευστότητα, την οικονοµική διαχεί-
ριση και τη στήριξη και την ανάπτυξη της αγροτικής παραγωγής,
ιδίως µέσα στις δύσκολες οικονοµικές συνθήκες που βιώνουµε
σήµερα. 

Και περνάω στο θέµα των ελληνοποιήσεων, που είναι καρκί-
νωµα στο σώµα του πρωτογενούς τοµέα, που διαλύει την εθνική
παραγωγική βάση, τρέφει, ανακυκλώνει το τεράστιο κύκλωµα
παράνοµων, εικονικών τιµολογίων, εξαπατά τους καταναλωτές,
συµπιέζει σε εξευτελιστικό βαθµό την τιµή παραγωγού, κλέβει
έσοδα από το δηµόσιο και τινάζει στον αέρα τα προϊόντα ποιότη-
τας, όπως τα ΠΕΠ και ΒΓΕ και πρώτα απ’ όλα, το βαρύ πυροβο-
λικό των προϊόντων µας, την ελληνική φέτα. 

Η υποχρεωτική σήµανση της προέλευσης του γάλακτος περι-
λαµβάνει χώρα αρµέγµατος, επεξεργασίας συσκευασίας και
βάζει φρένο σε όλες αυτές τις στρεβλώσεις. Η ουσιαστική εφαρ-
µογή της ιχνηλασιµότητας και η επέκτασή της σε όλα τα στάδια
της παραγωγής και εµπορίας, οι αυστηρότατοι έλεγχοι, η ηλε-
κτρονική καταχώρηση, διακίνηση των ζώων, η στελέχωση σφα-
γείων και τελωνείων, ο έλεγχος εισαγωγέων γάλακτος και κρέα-
τος είναι από τα κορυφαία, δεκαετίες τώρα αιτήµατα του αγρο-
τικού κινήµατος, που τα διεκδικούσε χρόνια και ιδίως των κτηνο-
τρόφων. 

Εµείς τα κάνουµε πράξη, όταν εσείς τόσα χρόνια ούτε µία
αξιόπιστη κτηνοτροφική, κτηνιατρική βάση δεδοµένων δεν φτιά-
ξατε και συντελούσατε σε ένα διάτρητο σύστηµα, δήθεν ελέγχου
και ισοζύγιο γάλακτος και κρέατος, τη στιγµή που όλοι οι κτηνο-
τρόφοι ήξεραν και φώναζαν ότι γίνεται πάρτι παράνοµων εισα-
γωγών ελληνοποιήσεων, που τους εξοντώνει οικονοµικά. 

Για εµάς, τον ΣΥΡΙΖΑ, η στήριξη της κτηνοτροφίας είναι ύψιστη
προτεραιότητα, όχι µόνο για τη διατροφική επάρκεια της χώρας
και της µείωσης της εθνικής οικονοµικής αιµορραγίας των εισα-
γωγών, αλλά γιατί αυτή και µόνον αυτή στήριξε και συνεχίζει να

στηρίζει τις ορεινές και µειονεκτικές περιοχές της πατρίδας µας
και µπορεί να γίνει η ατµοµηχανή που θα κινήσει την ανόρθωση
και την ανάπτυξη του πρωτογενούς τοµέα και της υπαίθρου.
Αυτό είναι το πρόταγµά µας σε όλα τα συνέδρια και του Συνα-
σπισµού και του ΣΥΡΙΖΑ. Και µε αυτό το σχέδιο νόµου το απο-
δεικνύουµε στην πράξη. 

Δεν έχω χρόνο να επεκταθώ στα υπόλοιπα κεφάλαια και στα
υπόλοιπα άρθρα. Θα πω µόνο δύο λόγια σχετικά µε τους αγρο-
τικούς συνεταιρισµούς. Δεν θα επαναλάβω ότι το συνεταιριστικό
κίνηµα στη χώρα µας απαξιώθηκε στη συνείδηση των αγροτών.
Οι ευθύνες όσων διοίκησαν, αλλά κι όλων των κυβερνήσεων και
των κοµµάτων, Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ, που κυβέρνησαν
είναι τεράστιες, γιατί από όπλο στα χέρια των αγροτών τούς κα-
τάντησαν άντρα διαφθοράς, διαπλοκής και εξαγοράς ψήφων και
συνειδήσεων. 

Εµείς πιστεύουµε στην αξία του συνεργατισµού. Προωθούµε
και στηρίζουµε την κοινωνική οικονοµία και το αποδεικνύουµε
στην πράξη. Ξεκινήσαµε µε το ν.4384/2016. Τώρα προχωράµε σε
κάποιες αναγκαίες βελτιώσεις, ιδίως για να εξασφαλίσουµε επι-
τέλους αξιόπιστο µητρώο για να σώσουµε τις περιουσίες που δη-
µιούργησαν µε τον ιδρώτα τους γενεές και γενεές συνεταιρι-
σµένων αγροτών. Θα ξαναδώσουµε πνοή και αξία στη συλλογι-
κότητα και στον συνεργατισµό, θα καθαρίσουµε την «κόπρο του
Αυγεία». 

Στον χρόνο µάλλον ήµουν καλά διαβασµένος. Έχω να κάνω
ακόµα µια διευκρίνιση.

Θέλω να διαβάσω ένα κείµενο του ’93, που γράψαµε για τον
Αχελώο και λέγαµε για τα έργα του Αχελώου. Πραγµατικά και ο
Πρωθυπουργός δεσµεύθηκε ότι δεν θα µειωθούν οι αρδεύσιµες
εκτάσεις. Και τότε, όµως -και θέλω να σας το διαβάσω- θέλαµε
αξιοποίηση, διότι αυτά τα έργα µπορούσαν να µπουν σε ευρω-
παϊκά προγράµµατα χρηµατοδότησης και λέγαµε «εµπλουτισµό
των υπόγειων υδροφορέων µε επαναλειτουργία της  Κάρλα.
Αυτό το 1993. Ακόµα η  Κάρλα δεν είναι έτοιµη για να κάνει ύδ-
ρευση και άρδευση του κάµπου. 

Το µεγαλύτερο πρόβληµα είναι ότι έχει πέσει ο υδροφόρος
ορίζοντας. Άρα το µεγάλο πρόβληµα που θα αντιµετωπίσουµε,
κύριε Υπουργέ, είναι να ανακτήσουµε αυτό. 

Μια θερµή παράκληση σε αυτούς που λένε για τον Αχελώο.
Λένε ψέµατα για τον Αχελώο, γιατί δεν έχουν κάνει ούτε ένα
µέτρο κλειστού κυκλώµατος για να κάνουν διανοµή του νερού.
Το µεγαλύτερο έργο του Αχελώου είναι τα δίκτυα διανοµής του
νερού. Εάν δεν κάνεις ούτε ένα µέτρο για τη διανοµή του νερού,
λες ψέµατα. Είναι καθαρό αυτό. 

Άρα, κύριε Υπουργέ, και το δεσµευθήκαµε και ο Πρωθυπουρ-
γός είπε ότι πρέπει να δούµε αυτά τα δύο µεγάλα ζητήµατα. Όλα
τα άλλα για τις λίµνες και τις δεξαµενές θα τα κάνουµε. Ο Πρω-
θυπουργός δεσµεύθηκε και αφού δεσµεύθηκε ο σύντροφος Τσί-
πρας, εµείς υποχρεούµαστε να τα κάνουµε πράξη.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Και για την λίµνη Κάρλα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Και για την λίµνη Κάρλα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ο Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ξυδάκης έχει τον λόγο για δώδεκα
λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, αγαπητές συναδέλ-

φισσες, είναι µία µέρα κανονικότητος για τον κοινοβουλευτικό
βίο σήµερα, µετά τα όσα ζήσαµε στην προχθεσινή ψήφιση του
νοµοσχεδίου, του νόµου πλέον για την ταυτότητα φύλου και όχι
για την αλλαγή φύλου, όπως παγκοίνως και πανδήµως υπάρχει
αυτή η φρικτή εντύπωση, η οποία δείχνει και τη δική µας αδυνα-
µία, ηµών των Βουλευτών και του πολιτικού συστήµατος και των
δηµοσιογράφων, των ανεπάγγελτων, να ξεχωρίζουµε τα πράγ-
µατα, να διαβάζουµε τα κείµενα, να αποδίδουµε τη σοφία των
ονοµάτων και να µην προχωρούµε στις άθλιες συγχύσεις, διότι
η σύγχυση επιφέρει αθλιότητα και οδηγεί σε αυτά τα θλιβερά
πρωτοσέλιδα που είδαµε χθες. Και η σύγχυση και η θολούρα
εξακολουθούν, παρά το βήµα το σηµαντικό, το ιστορικό βήµα
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που έγινε προχθές πάνω σε ένα θέµα της κοινωνίας, πάνω σε ένα
θέµα ανθρώπινων ζωών. Στάθηκε όρθιο το Κοινοβούλιο και έκανε
το καθήκον του. Αφουγκράστηκε, ακροάστηκε, εισάκουσε και τί-
µησε και τον κοινοβουλευτισµό και τη δηµοκρατία και την έννοια
της φιλαλληλίας και της ανθρώπινης αλληλεγγύης µέσα από το
δηµοκρατικό πολίτευµα. 

Ακούστηκαν από συναδέλφους εδώ κάποιοι υπαινιγµοί για
τους πολιτικούς κλυδωνισµούς που προκάλεσε αυτός ο νόµος.
Θα τους αντιπαρέλθω, διότι σε ό,τι αφορά την Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ και την κυβερνητική πλειοψηφία, νοµίζω ότι
βγήκε πιο δυνατή, αρραγής και στοχαστική πολιτικά απ’ αυτή τη
δοκιµασία. Πολύ δυνατή, πολύ συσπειρωµένη και µε πολύ περισ-
σότερη σκέψη. Αντιθέτως, σε άλλες Κοινοβουλευτικές Οµάδες
διακρίναµε τη διαρκή υπαναχώρηση, τη ρευστοποίηση και µερι-
κές πολύ θλιβερές εικόνες µέσα στην Αίθουσα της Ολοµέλειας.
Άλλη εικόνα είχαµε στη διάρκεια των συζητήσεων στην επιτροπή
και άλλη εικόνα είδαµε µέσα στην Ολοµέλεια: Άσχηµα λόγια, θε-
ατρικές παραστάσεις κακόγουστες, και τραυµατισµένη την ίδια
την πολιτική υπόσταση των Κοινοβουλευτικών Οµάδων που δεν
είχαν εξαρχής µία σταθερή θέση και µία σταθερή συνοµιλία µε
την κοινωνία και τις κοινωνικές ανάγκες. 

Με αφορµή, όµως, τη σηµερινή συζήτηση και όπως είχε εξε-
λιχθεί στην επιτροπή, µε έναν πλούτο επιχειρηµάτων και τεχνικών
και πολιτικών και µε µία αναγνώριση βαθύτερη των αναγκών της
ελληνικής οικονοµίας, της ελληνικής παραγωγής και των ανθρώ-
πων που τη στηρίζουν και των ανθρώπων που ζουν σε αυτόν τον
τόπο, βλέπουµε ότι υπάρχουν πεδία συγκλίσεων και συναντή-
σεων. Δεν θα έλεγα, ούτε συµπτώσεων ούτε απολύτου συµφω-
νίας. Yπάρχουν πεδία που το πολιτικό επιχείρηµα ισχύει, λειτουρ-
γεί, και η γνώση, ακόµη και σε ειδικά πεδία, βοηθά στη γνώµη,
στην ολοκληρωµένη άποψη. 

Και δεν χαίροµαι για την οµοφωνία ή τη σύµπλευση, χαίροµαι
για την επιχώρηση του ενός προς τον άλλον και για την ανταλ-
λαγή επιχειρήµατος. Χαίροµαι που ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος, ο κ. Τζαβάρας από τη Νέα Δηµοκρατία, σε έναν χυµώδη
διάλογο µε τον Υπουργό σε δύο ερωτήµατα που του απηύθυνε
ο Υπουργός είπε, ναι, συµπαραστεκόµαστε σε αυτό εντοπισµένα,
γιατί δείχνει και πολιτική ευρύτητα και µια πολιτική γενναιότητα.
Δείχνει ότι επιτελούµε τον ρόλο µας, την αποστολή µας, επιτε-
λούµε αυτό για το οποίο µας έστειλαν εδώ µέσα, να αναλαµβά-
νουµε ευθύνη µε επιχείρηµα και σκέψη.

Θέλω µόνο να απαντήσω στον κ. Θεοχαρόπουλο, που δυστυ-
χώς αυτή τη στιγµή είναι απών, ο οποίος µίλησε µε έναν ευπρεπή
τρόπο. Παρ’ όλα αυτά, είχε τις αντιπολιτευτικές του αιχµές. Ο
πολιτικός του χώρος βρίσκεται σε µια ρευστότητα και σε µια δυ-
ναµική. Είναι απολύτως θεµιτά αυτά που λέει, ωστόσο άφησε
κενά και ανακρίβειες. 

Όλη αυτή η προσπάθεια που γίνεται, και τα αναπτυξιακά συ-
νέδρια στις περιφέρειες και οι διαρκείς εξορµήσεις των παρα-
γωγικών Υπουργών κοντά στους τόπους παραγωγής, κοντά
στους παραγωγούς, κοντά στους ανθρώπους, µεταφέροντας
αυτά που οι ίδιοι έχουν να προσφέρουν, λαµβάνοντας διαρκώς -
το σπουδαιότερο- την ανάδραση και τις σκέψεις και τις ανάγκες
και τις γνώσεις και τις αγωνίες από τους πολίτες, δείχνουν ότι
έχουµε πατήσει πια τον πυθµένα αυτής της µακράς, της πολυε-
τούς κρίσης και δείχνει ότι το σκοτάδι ναι µεν είναι βαθύ ακόµη,
αλλά αρχίζουµε να ελπίζουµε και να ψάχνουµε τον δρόµο προς
την έξοδο. 

Επίσης, έχουµε τους αριθµούς. Ξεκινώ µε την παραδοχή ότι
ασφαλώς δεν προέχουν οι αριθµοί, ασφαλώς και µοναδικά προ-
έχουν οι άνθρωποι, πώς θα αλλάξουµε τις καθηµερινές ζωές,
πώς θα αλλάξουµε την καθηµερινή προσδοκία και κυρίως πώς
θα ξαναδώσουµε ένα πνεύµα, ένα κουράγιο και ένα νέο πνευµα-
τικό σχέδιο σε µια Ελλάδα που κουράστηκε πάρα πολύ από την
πολυετή κρίση, κουράστηκε πάρα πολύ πνευµατικά και ψυχικά,
κουράστηκε να περιµένει, κουράστηκε να αδικείται, κουράστηκε
να καταστρέφονται οι νεότερες γενιές και συχνά -πρέπει να το
αναγνωρίζουµε σε αυτή την Αίθουσα- κουράστηκε να πιστεύει
και στις δυνάµεις της δηµοκρατίας. Και γι’ αυτό είµαστε εδώ, για
να δείξουµε ότι η δηµοκρατία έχει τις δυνάµεις, είναι το µοναδικό
αποθετήριο, η µοναδική δεξαµενή από την οποία θα αντλήσουµε

δύναµη σαν κοινωνία για να ξαναβγούµε µπροστά.
Ασφαλώς προέχουν οι άνθρωποι, λοιπόν, αλλά οι αριθµοί είναι

παρηγορητικοί. Είναι σηµάδια, είναι κάποιες πυγολαµπίδες µέσα
σε αυτό το σκοτάδι της πολυετούς κρίσης. 

Μίλησε για ανάπτυξη και επενδύσεις ο κ. Θεοχαρόπουλος. Ας
κοιτάξει τα επίσηµα στοιχεία του Υπουργείου Εθνικής Οικονο-
µίας, τα οποία µε τη σειρά τους στηρίζονται σε στοιχεία της Τρα-
πέζης της Ελλάδος, του ΙΟΒΕ. Βλέπω ότι ήρθε ο κ. Θεοχαρόπου-
λος και θα ακούσει. Βασίζονται, λοιπόν, στους δείκτες του παγ-
κόσµιου πικονοµικού φόρουµ, σε δείκτες υπεράνω υποψίας, σε
µετρήσιµα στοιχεία υπεράνω πάσης υποψίας, συνθεµένα σε κά-
ποιες εικόνες. 

Θα πω ελάχιστα απ’ αυτά. Στις άµεσες ξένες επενδύσεις, για
τις οποίες τόσος πολύς λόγος γίνεται, σε σχέση µε την αντί-
στοιχη περίοδο, το πρώτο εξάµηνο του 2014, το 2017 έχουµε αύ-
ξηση 75%. Είναι 75% σε σχέση µε το περίφηµο 2014 που
απογειωνόταν η χώρα. Το 2017, λοιπόν, έχουµε αύξηση 75% στις
άµεσες ξένες επενδύσεις. Είναι 2,4 δισεκατοµµύρια στο επτά-
µηνο, εάν προσθέσουµε και έναν µήνα ακόµη.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Συνολικά, οι επενδύσεις έχουν αυξηθεί κατά 2,7%. Δεν είναι
αρκετό για να εκτινάξει την οικονοµία, αλλά δείχνει ότι βαδί-
ζουµε. Είναι τα καλύτερα στοιχεία εδώ και πολλά χρόνια. 

Οι εξαγωγές έχουν αυξηθεί κατά 7,5% σε αυτή την περίοδο,
το πρώτο εξάµηνο της χρονιάς. Ακόµη και η κατανάλωση έδειξε
κάποια πολύ δειλά σηµάδια ανάκαµψης. 

Έχουµε και τις διακόσιες σαράντα χιλιάδες θέσεις εργασίας
που προστέθηκαν στο σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ». Ναι, δεν είναι θέσεις
πλήρους απασχόλησης όλες. Ναι, είναι και µερικής απασχόλη-
σης και θα µπουν και ακόµη περισσότερες θέσεις, όταν κάνουµε
ταµείο από την τουριστική σεζόν, οι οποίες είναι µακρές εποχικές
θέσεις εργασίας. Είναι εργασία όµως. Χρειαζόµαστε από κάπου
να πιαστούµε, από κάπου να κρατηθούµε, για να βγούµε µπρο-
στά. 

Αυτό που γίνεται αυτή τη χρονιά, την πολύ δύσκολη χρονιά,
µε τις πολύ δύσκολες παραδοχές, µε το πλεόνασµα, µε τις προσ-
δοκίες για το 2018, µε το πλεόνασµα, όπως το υπολογίζουν οι
εταίροι και το έχουµε συνυπογράψει, µε το πλεόνασµα όπως το
υπολογίζει τώρα το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, το οποίο είναι
πιο ευνοϊκό για εµάς  -ας το πούµε και αυτό-, µας δείχνει ότι αρ-
χίζουµε να µπαίνουµε σε µια νέα ιστορική φάση, στη φάση της
ανάκαµψης, στην αρχή της εξόδου από την κρίση, στην οποία,
όµως, θα πρέπει και στους εαυτούς µας και στους πολίτες που
µας παρακολουθούν προσεκτικά και δίνουν την πρέπουσα σηµα-
σία, όση εµείς τους επιτρέπουµε να µας δώσουν, ότι η περίοδος
της ανάκαµψης, η περίοδος της ανασυγκρότησης της χώρας, η
περίοδος της κοινωνικής και πολιτικής ανασυγκρότησης της Ελ-
λάδας θα κρατήσει πολύ και θα είναι κοπιώδης και θα θέλει σο-
βαρότητα, επιχειρήµατα, δεσµεύσεις, συγκλίσεις, όπου πρέπει,
και κυρίως σεβασµό στους πολίτες που µας παρακολουθούν,
άρα και σεβασµό από εµάς που µας έχουν στείλει εδώ µε την
ψήφο τους. 

Χαίροµαι και για το σηµερινό κλίµα, για τα όσα ανταλλάσσον-
ται, χαίροµαι και για τα επιχειρήµατα τα οποία προσέφερε ο
Υπουργός στο κοινοβουλευτικό Σώµα. Χαίροµαι, κυρίως, µε τη
διαφορά εικόνας από την προχθεσινή συζήτηση, που έχει κι
εκείνη την τεράστια συµβολική της σηµασία, για το βάθος και την
ποιότητα της δηµοκρατίας και µε τη σηµερινή συζήτηση που έχει
το δικό της υλικό βάρος για τους υλικούς όρους κοινωνικής ανα-
παραγωγής και τους υλικούς όρους της εθνικής ανασυγκρότη-
σης. 

Επειδή διαπιστώνω ότι όλοι ψηφίζετε, ότι όλοι συµφωνείτε, θα
περιµένω να δω και την ψήφο όλων των συναδέλφων, όσων µίλη-
σαν, επιχειρηµατολόγησαν, σχολίασαν να φτάσουµε σε µια σύν-
θεση. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τον
επόµενο οµιλητή, τον κ. Σιµορέλη Χρήστο από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Ορίστε έχετε τον λόγο.
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Κύριοι Υπουργοί, δεν θα µπορούσα να µην σταθώ σαν Θεσσα-

λός, σαν Τρικαλινός πολίτης, στο διήµερο αυτό το είχαµε µέχρι
χθες στη Λάρισα, το τέταρτο αναπτυξιακό συνέδριο, που έγινε
µε ευθύνη της Κυβέρνησης και της περιφέρειας. Εκατοντάδες
πολίτες, εκατοντάδες φορείς πήραν µέρος σε αυτό το διήµερο,
σε έναν γόνιµο διάλογο πραγµατικά, στη διάρκεια του οποίου
έφεραν τις προτάσεις τους και εξέφρασαν τις αγωνίες τους για
την επόµενη µέρα. 

Το συµπέρασµα που βγήκε ήταν ότι το µοντέλο εκείνο το ο-
ποίο είχαµε στην παραγωγική ανασυγκρότηση του πρωτογενούς
τοµέα µάς οδήγησε στην χρεοκοπία. Άρα είναι καιρός να αλλά-
ξουµε και να πάµε σε µια άλλη λογική, σε µια δίκαιη ανάπτυξη,
που την χρειάζεται η κοινωνία. 

Όλες αυτές τις µέρες έγιναν πολύωρες συζητήσεις. Το ξέρουν
και οι Υπουργοί, που για ώρες µέχρι τα µεσάνυχτα πήραν µέρος
σε αυτές. 

Όµως εγώ απορώ µε τον συνάδελφο από τη Λάρισα που είπε
ότι όλη αυτή ήταν µια φιέστα του ΣΥΡΙΖΑ. Αλήθεια, αυτοί οι εκα-
τοντάδες θεσµικοί φορείς της Θεσσαλίας, που δεν ανήκουν στον
ΣΥΡΙΖΑ, που ανήκουν στον χώρο τους, πραγµατικά κι αυτοί ήταν
για πανηγύρια και πήραν µέρος στη φιέστα του ΣΥΡΙΖΑ;

Επίσης, να του πω και το εξής, όσον αφορά τον Αχελώο: Τέρ-
µα τα ψέµατα, τέρµα αυτός ο µύθος, τέρµα αυτό το παραµύθι
που φάγαµε στη Θεσσαλία για χρόνια, που για έξι φορές απορ-
ρίφθηκε απ’ το Συµβούλιο της Επικρατείας και στάθηκε εµπόδιο
πραγµατικά να γίνουν εκείνα τα έργα που έπρεπε να γίνουν στη
Θεσσαλία. Κι εµείς δεν κάναµε τίποτα λιγότερο και τίποτα περισ-
σότερο αυτές τις ηµέρες στη Θεσσαλία παρά να κάνουµε έργα
τα οποία πραγµατικά είναι ώριµα και έχουν σχέση µε τη διαχεί-
ριση των υδάτων στη λεκάνη της Θεσσαλίας. Κι όντως είναι
ώριµα έργα. Τα φράγµατα της Πύλης, του Νεοχωρίτη στη Φαρ-
καδόνα, του Ληθαίου, το φράγµα της Μεσοχώρας, όλα αυτά µας
τα πρότειναν φορείς, δήµαρχοι που δεν ανήκουν σε εµάς. Άρα
δεν µπορούµε να πούµε ότι ήταν µια φιέστα. Ήταν µια συνάν-
τηση πραγµατικά παραγωγική.

Τώρα σε ό,τι αφορά και το νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε, δεν
κατάλαβα από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, επιτρέψτε µου να
πω, τι τελικά προτείνει. Να συνεχίσουµε µε την παλιά λογική; Θα
υπερψηφίσει όλα αυτά τα οποία εµείς φέρνουµε;

Και κάτι ακόµη. Το µόνο που άκουσα ήταν κάποιες συµβουλές
από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας, ο
οποίος δεν είναι εδώ και ενώ αποφεύγω να µιλάω για ανθρώπους
που είναι απόντες, θέλω ωστόσο να πω ότι δέχοµαι και την κρι-
τική και τις συµβουλές. Επιτρέψτε µου, όµως, να πω ότι πολιτικές
συµβουλές από πολιτικούς και από πολιτικούς χώρους που έφε-
ραν τη χώρα µας στη χρεοκοπία δεν τις δέχοµαι.

Το παρόν νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων φιλοδοξεί να ρυθµίσει θέµατα που αφορούν την
ορθή διακίνηση και πορεία νωπών και ευαλλοίωτων αγροτικών
και κτηνοτροφικών προϊόντων. Προερχόµενος από τα Τρίκαλα,
έναν κατ’ εξοχήν αγροτικό νοµό, γνωρίζω τις δυσκολίες των πα-
ραγωγών και των κτηνοτρόφων και την καθυστέρηση που υφί-
στανται στην εξόφληση των τιµολογίων από την ηµέρα που δια-
θέτουν το προϊόν στον διανοµέα. Παρ’ όλα αυτά, η διάθεση
αυτών των προϊόντων στον τελικό καταναλωτή ολοκληρώνεται
αµέσως λόγω της φύσης τους και ο ίδιος ο καταναλωτής πλη-
ρώνει κατευθείαν για τα αγαθά που λαµβάνει. Εποµένως η καθυ-
στέρηση πληρωµής στον παραγωγό δεν δικαιολογείται και
φέρνει τον ίδιο σε δύσκολη οικονοµική θέση.

Συµφωνώ µε τη φιλοσοφία του νοµοσχεδίου που αναγνωρίζει
τον παραγωγό ως αδύναµο κρίκο της αλυσίδας. Αυτές τις καθυ-
στερήσεις που παρατηρούνται προσπαθεί να εντοπίσει και να θε-
ραπεύσει το πρώτο κοµµάτι του νοµοσχεδίου, θεσπίζοντας ρύθ-
µιση για την προθεσµία πληρωµής, που αποκλείει την υπέρβαση
του συνήθους χρόνου και προβλέπει σοβαρές διοικητικές κυρώ-
σεις. Αυτή είναι µια πρακτική που ακολουθείται σε όλη την Ευ-
ρώπη και πρέπει επιτέλους κι εδώ η πολιτεία µε τον θεσµικό της
ρόλο να προστατεύσει αυτούς τους ανθρώπους. Να σηµει-
ώσουµε ότι οι κυρώσεις αυτές δεν έχουν τιµωρητικό χαρακτήρα,
αλλά επιδιώκουν να αλλάξουν µια παγιωµένη νοοτροπία που για

χρόνια λειτουργούσε πάντα σε βάρος του αδύναµου µέρους της
συναλλαγής.

Με αυτές τις ρυθµίσεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στεκό-
µαστε για µια ακόµη φορά στο πλευρό του παραγωγού και του
κτηνοτρόφου, καθώς έχουµε την πολιτική θέση ότι η αναχαίτιση
της αρνητικής πορείας της οικονοµίας θα επιτευχθεί µόνο µε τη
στήριξη της πραγµατικής οικονοµίας.

Βασικός πυλώνας της οικονοµίας είναι ο πρωτογενής τοµέας
παραγωγής. Τα αγαθά που παράγει η ελληνική γη είναι ποιοτικά
και µπορούν να µας δώσουν ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα σε επί-
πεδο εξαγωγών, που θα βελτιώσει τη θέση της χώρας στην οι-
κονοµία. Η βελτίωση της καθηµερινότητας των αγροτών και η
οικονοµική τους βιωσιµότητα είναι απαραίτητες.

Εν συνεχεία, σε πολύ σωστή κατεύθυνση κινούνται και οι δια-
τάξεις που αναφέρονται στην υποχρεωτική επισήµανση της προ-
έλευσης της χώρας αρµέγµατος, επεξεργασίας και συσκευασίας
του γάλακτος.

Είναι κάτι που ζητάει η ελληνική κοινωνία και το καταναλωτικό
κίνηµα και συµβάλλει στη διασφάλιση της ποιότητας και των συµ-
φερόντων των Ελλήνων γαλακτοπαραγωγών. Με αυτόν τον
τρόπο θα «κτυπηθούν» προϊόντα που «βαπτίζονται» ελληνικά και
θα ενισχυθεί ο ελεγκτικός µηχανισµός. 

Το ίδιο ισχύει και για το κρέας, ειδικά το βοδινό και το χοιρινό,
που εισάγουµε σε µεγάλο βαθµό ως χώρα. Λόγω των υψηλότε-
ρων τιµών του ελληνικού κρέατος σε σχέση µε το εισαγόµενο
έχουµε δει ορισµένους εµπόρους να «βαπτίζουν» το ξένο κρέας
ελληνικό και να το πουλούν ακριβότερα, αισχροκερδώντας σε
βάρος τόσο του κλάδου τους όσο και του ντόπιου κτηνοτρόφου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επιτρέψτε µου να ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε. 
Σε αυτό πρέπει να µπει ένα τέλος άµεσα. Εποµένως το Υπουρ-

γείο ορθώς νοµοθετεί προς αυτή την κατεύθυνση και ενισχύει
τον ελεγκτικό µηχανισµό και τις κυρώσεις. 

Θα συµφωνήσω και µε µία σειρά από άρθρα για τα ιχθυοτρο-
φεία, µε τον εκσυγχρονισµό του θεσµικού πλαισίου, που εστιά-
ζουν στην ανάγκη ενίσχυσης του συγκεκριµένου παραγωγικού
τοµέα και την αξιοποίηση των ευρωπαϊκών προγραµµάτων. Οποι-
αδήποτε τέτοια ενέργεια γίνεται µόνο θετικό πρόσηµο έχει στην
οικονοµία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σχέδιο νόµου που θα ψη-
φίσουµε σήµερα κάνουµε νόµο ένα πολύ παλιό αίτηµα των κα-
ταναλωτών: Να γνωρίζουν τι κρέας τρώνε και τι γάλα πίνουν. 

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα την προσοχή σας για ένα ακόµα ζή-
τηµα. Το συζητήσαµε και χθες και στα Τρίκαλα και σε επίπεδο
συνεδρίου. Αρκετοί αγρότες βάζουν ζήτηµα και προβληµατίζον-
ται όσον αφορά το πρόγραµµα νιτρορύπανσης, που αφήνει ό-
λους τους αγρότες στα Τρίκαλα απ’ έξω. Πρέπει να το δούµε
αυτό το θέµα.

Επίσης, ένα συµπέρασµα που βγήκε από το συνέδριο είναι ότι
πραγµατικά πρέπει να πάµε σε ένα άλλο µοντέλο παραγωγικής
ανασυγκρότησης της χώρας, ειδικά του πρωτογενούς τοµέα. 

Ξέρουµε πάρα πολύ καλά όσοι γνωρίζουµε τη Θεσσαλία ότι
το ανθρώπινο δυναµικό που θα υλοποιήσει όλα αυτά τα οποία
λέµε είναι γηρασµένο. Άρα πρέπει να δώσουµε «δρόµο» σε νέ-
ους αγρότες. 

Επειδή στα Τρίκαλα ελάχιστοι είναι αυτοί που µένουν έξω από
το πρόγραµµα -οι επιλαχόντες είναι γύρω στα εξήντα άτοµα-
πρέπει να δώσουµε «δρόµο» και σε αυτούς. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
δεκαεπτά µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το Δηµοτικό Σχολείο Λιβανάτων Φθιώτιδας.  

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
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Τον λόγο έχει ο κ. Δανέλλης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
από το Ποτάµι. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω δίνοντας µία απάν-

τηση στην αγαπητή συνάδελφο κ. Αραµπατζή, εισηγήτρια της
Νέας Δηµοκρατίας, λέγοντας πως σε σχέση µε τον νόµο, πλέον,
του κράτους που αφορά την έµφυλη ταυτότητα το Ποτάµι σε
καµµία περίπτωση δεν εκχώρησε την ψήφο του στην Κυβέρνηση,
γιατί απλώς δεν ετεροπροσδιοριζόµαστε, κυρία συνάδελφε. 

Αντιθέτως, η Νέα Δηµοκρατία αποχώρησε από τη γραµµή του
πολιτικού φιλελευθερισµού, που τουλάχιστον ο Αρχηγός της δη-
λώνει πως υποστηρίζει. Το Ποτάµι αταλάντευτα εξακολουθεί να
τιµά τις αρχές και τις αξίες του, χωρίς αστερίσκους, υποσηµει-
ώσεις ή τακτικισµούς. Εµείς δεν παίζουµε µε τα δικαιώµατα των
µειοψηφιών. Οι συνεπείς προοδευτικοί δεν παίζουν µε αυτά. Όχι! 

Ο σκοπός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν αγιάζει τα µέσα
και Ιησουίτες δεν είµαστε. Αν τις αρχές µας τις θυσιάζουµε για
να µην ενοχλήσουµε την Εκκλησία και το συντηρητικό µας ακρο-
ατήριο µπρος στην κατάκτηση της εξουσίας σε ένα, µάλιστα, νο-
µοσχέδιο -προσέξτε- καθορισµού µίας διοικητικής πράξης, µην
κοροϊδεύουµε τον κόσµο πως θα τον αλλάξουµε. 

Είπε ο κ. Ξυδάκης λίγο πριν ότι διαπιστώθηκε µία απόλυτη
αδυναµία µας, ηµών των λοιπών, να αντιµετωπίσουµε µία οργα-
νωµένη παραπληροφόρηση που δηµιούργησε σύγχυση στην κοι-
νωνία. Διότι µε τον προχθεσινό νόµο απλώς τακτοποιήσαµε µε
µία διοικητική πράξη ένα τεράστιο πρόβληµα που αφορά πολύ
λίγους, αλλά είναι πρόβληµα ζωής για αυτούς τους οποίους αφο-
ρά και τις οικογένειές τους, όχι για τους υπόλοιπους από εµάς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να θυµόµαστε πότε-πότε
ότι δουλειά του πολιτικού δεν είναι να χαϊδεύει τα αυτιά της κοι-
νωνίας. Δουλειά του πολιτικού είναι να ανοίγει δρόµους πείθον-
τας την κοινωνία για την ορθότητα των απόψεών του. 

Βεβαίως, πρέπει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να συναισθα-
νόµαστε ότι πρέπει, επιτέλους, να βάλουµε φρένο στους ακραί-
ους αντί να ρίχνουµε νερό στον µύλο τους, στους εµπόρους της
αρετής, στους εµπόρους του πατριωτισµού, στους εµπόρους
της θρησκείας, που ακονίζουν τα µαχαίρια τους και είναι δίπλα
µας και συνεχώς ζωντανοί.

Έτσι, σύµφωνα µε το χθεσινό πρωτοσέλιδο της χουντικής λα-
θρόβιας φυλλάδας, της «ΕΛΕΥΘΕΡΗΣ ΏΡΑΣ», «ο νόµος ο οποίος
ψηφίστηκε χθες-προχθές για την ταυτότητα φύλλου, υποστηρίχ-
θηκε από εκατόν σαράντα οκτώ ανώµαλους» -εµάς-, «από µια
Βουλή τραβεστί». Επιπλέον, στο ίδιο πρωτοσέλιδο ο αρχισυντά-
κτης καλεί τους αναγνώστες για ξύλο σε κάθε αδελφή.

Απορώ γιατί η Εισαγγελία δεν κινήθηκε άµεσα και αυτεπάγ-
γελτα, αφού κατάφωρα, πέραν όλων των υπολοίπων, παραβιά-
ζεται και ο ν.4285/2014, ο αντιρατσιστικός νόµος. Γιατί έπρεπε,
δηλαδή, να το ζητήσει ο Υπουργός Δικαιοσύνης από την Εισαγ-
γελία του Αρείου Πάγου;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ένα άλλο θέµα πηγαίνω.
Αυτή η κακόγουστη φάρσα µε τον Ρουβίκωνα, µε τα µεγάλα κα-
κοµαθηµένα παιδιά που έχαιραν µιας ιδιότυπης ασυλίας µέχρι
χθες και εξαιτίας αυτής της ιδιότυπης ασυλίας ολοένα και κλιµά-
κωναν τις εξορµήσεις τους, είναι µια εξαιρετικά επικίνδυνη υπό-
θεση. Δεν µπορεί να θεωρούν, όπως κανένας, ότι έχουν το δικαί-
ωµα να έχουν άποψη επί παντός επιστητού και η άποψή τους
αυτή να εκφράζεται µε τη βία. Οι βιαιοπραγίες, οι βανδαλισµοί
κατά της δηµόσιας ή της ιδιωτικής περιουσίας, η βία δεν συνι-
στούν πολιτική έκφραση. Κυρίως, όµως, όλα αυτά δεν µπορούν
να γίνονται αποδεκτά από τη συντεταγµένη πολιτεία, από την Κυ-
βέρνηση, από την Αστυνοµία, από τη Δικαιοσύνη, θεωρώντας τα
ως θεµιτό τρόπο έκφρασης άποψης.

Αυτό το παραµύθι πρέπει να τελειώνει. Το θράσος και η γενι-
κευµένη σύγχυσή τους τούς οδήγησε από εφορίες µέχρι συµβο-
λαιογραφικά γραφεία και από γενικές γραµµατείες υπουργείων
µέχρι εγκαταστάσεις µέσων µαζικής επικοινωνίας µέχρι χτες που
πήγαν και στην Ισπανική Πρεσβεία. Μπήκαν στην πρεσβεία θέ-
λοντας να εκφράσουν την άποψή τους για ένα τόσο σοβαρό και
τόσο σύνθετο ζήτηµα, όπως το καταλανικό δηµοψήφισµα. Θα
ήταν ένα κακόγουστο ανέκδοτο, αν δεν απειλούσε µε διπλωµα-
τικό επεισόδιο για τη χώρα µας, ο φόβος του οποίου, επιτέλους,

οδήγησε και στη δίωξή τους.
Και δεν είναι µονάχα ο Ρουβίκωνας. Για πολλοστή φορά ση-

µειώθηκαν προπηλακισµοί και βίαιες απειλές στον χώρο του πα-
νεπιστηµίου. Έχουµε πλήρη παρεξήγηση του όρου «πανεπιστη-
µιακό άσυλο». Πριν από µια εβδοµάδα θύµα υπήρξε η πρύτανης
και το πρυτανικό συµβούλιο του Πανεπιστηµίου Πατρών. Λίγες
µέρες νωρίτερα, αφίσες ανά την Αθήνα υποδείκνυαν ως φασίστα
τον καθηγητή του Παντείου κ. Άγγελο Συρίγο, καλώντας σε ανά-
λογη δράση εναντίον του.

Όµως, ο φασισµός αυτών, που θεωρούν, µάλιστα, ότι είναι και
δηµοκράτες πρώτης γραµµής στα πανεπιστήµια, πρέπει να τε-
λειώνει. Η φοβικότητα µε την οποία, δυστυχώς, αντιµετωπίζεται
το ζήτηµα της νοµιµότητας στα πανεπιστήµια, επιτρέπει στους
ακραίους κάθε λογής να αποθρασύνονται.

Και δεν µιλάµε µόνο για νοµιµότητα. Μιλάµε και για την ασφά-
λεια των διδασκόντων, καθώς, επίσης, και των φοιτητών, που
έχουν αντίθετη άποψη και που είναι και η µεγάλη πλειοψηφία
προφανώς από αυτές τις πεφωτισµένες δήθεν µειοψηφίες.

Νοµίζω ότι ήρθε ο καιρός να αναθεωρήσουµε τον τρόπο µε
τον οποίον αντιµετωπίζουµε όλα αυτά τα ζητήµατα, που αφορούν
την ενδοπανεπιστηµιακή ζωή. Πρέπει να τελειώνουµε µε όλα
αυτά που µας πηγαίνουν στο µακρύ και σκοτεινό παρελθόν και
ιδιαίτερα η Αριστερά πρέπει να κλείσει αυτούς τους ανοικτούς
λογαριασµούς, που συντηρούνται εξαιτίας ιδεοληψιών παρελ-
θόντων ετών και λανθασµένων εκτιµήσεων. Η δηµοκρατία και
πολύ περισσότερο η πρόοδος δεν έχει σχέση µε την ανεκτικό-
τητα στη βία και στον αυταρχισµό των µειοψηφιών, της κάθε µει-
οψηφίας ούτε µε την επιβολή που αυτές θέλουν να ασκήσουν.
Αυτό είναι φασισµός και δεν έχει τίποτα να κάνει µε την ελεύθερη
έκφραση των διαφορετικών απόψεων.

Το άσυλο των πανεπιστηµίων έχει να κάνει µε την προστασία
και τη διασφάλιση της ελεύθερης ανταλλαγής ιδεών, ακόµη και
των µειοψηφικών και όχι µε την απαγόρευση των πλειοψηφικών
απόψεων από δυναµικές και βίαιες µειοψηφίες.

Επί του νοµοσχεδίου, η οδηγία 7/2011 περί εξόφλησης εντός
εξήντα ηµερών των τιµολογίων ή δελτίων αποστολής αγροτικών
προϊόντων, δυστυχώς, δεν έφερε κανένα αποτέλεσµα για τους
Έλληνες παραγωγούς, γιατί ο ν.4152/2013, µε τον οποίο ενσω-
µατώθηκε στο Εθνικό Δίκαιο, προέβλεπε την εξαίρεση που έγινε
κανόνας, δηλαδή η ρήτρα «εκτός εάν άλλα αποφασίσουν» έφερε
σε τόσο ετεροβαρή θέση τον παραγωγό σε σχέση µε τον έµ-
πορο, οπότε δεν λειτούργησε θετικά παρά σε λίγες περιπτώσεις. 

Καλώς, λοιπόν, σήµερα αυστηροποιούµε τον υφιστάµενο νό-
µο, αναφερόµενοι και στο πνεύµα της ευρωπαϊκής οδηγίας. Μέ-
νει, βεβαίως, κύριε Υπουργέ, να αποδειχθεί ότι θα υπάρξει απο-
τελεσµατικός έλεγχος και θα διασφαλιστεί έτσι η εφαρµογή του,
γιατί πάντα στην ετεροβαρή αυτή σχέση ο αδύναµος είναι ο πα-
ραγωγός. 

Επίσης, πολύ σηµαντική είναι και η πλήρης ιχνηλάτηση, ταυ-
τοποίηση του γάλακτος και των προϊόντων κρέατος. Στο Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο, η Επιτροπή Παραγωγής και η Επιτροπή
Ανάπτυξης Υπαίθρου και Γεωργίας έκανε επί σειρά ετών προ-
σπάθειες και έδωσε µάχες, για να πετύχει την υποχρέωση των
κρατών-µελών να υιοθετήσουν αυτή την ιχνηλάτηση και την ταυ-
τοποίηση του γάλακτος και των προϊόντων κρέατος. Είναι πολύ
σηµαντική και για τους παραγωγούς, αλλά και για τους κατανα-
λωτές, δηλαδή για όλους µας. 

Για το έγκληµα του Αχελώου, που «νιός ήµουν και γέρασα» και
µαζί δίναµε και πριν από είκοσι χρόνια αγώνες, µακάρι αυτή τη
φορά, κύριε Υπουργέ, να συµβιβαστούµε ουσιαστικά µε την
πραγµατικότητα και µε τη λογική. Αρκετή καταστροφή χωρίς επι-
στροφή έχει επέλθει και αρκετή κατασπατάληση πόρων, που δεν
θα έχουµε ξανά την ευκαιρία να έχουµε στη διάθεσή µας, έχει
συντελεστεί. 

Τέλος, κύριε Υπουργέ, θα ήταν πολύ χρήσιµο εάν, εκτός από
τους συνήθεις συνοµιλητές σας από τον παραγωγικό κόσµο,
εκτός δηλαδή από τους εκπροσώπους ή εκείνους που δηλώνουν
εκπρόσωποι του αγροτικού κόσµου, συµπεριλάβετε και εκείνους,
που µέσα σε τόσο αντίξοες συνθήκες βρίσκουν τον δρόµο της
παραγωγής, της ποιότητας και της προκοπής, δηλαδή τους εκ-
προσώπους µίας παράλληλης Ελλάδας, που ξέρετε πολύ καλά
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ότι δεν ζητούν ούτε ενισχύσεις ούτε απαλλαγές. Ζητούν βελ-
τίωση των όρων του επιχειρείν. Και νοµίζω ότι θα είναι εξαιρετικά
χρήσιµο να συµπεριληφθούν οι εκπρόσωποι αυτών των παραγω-
γών στους συνοµιλητές σας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Σταύρος Αραχωβίτης από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολλά έχουν

ακουστεί σε αυτή την Αίθουσα µέχρι τώρα από ανθρώπους που,
δυστυχώς, νοµίζουν ότι ο αγροτικός χώρος ξεχνάει τόσο εύκολα.
Όλα τα τελευταία χρόνια εξελίχθηκε στη χώρα µας µία αποδιάρ-
θρωση της αγροτικής παραγωγής αντίστοιχη µε αυτή την απο-
διάρθρωση που εξελίχθηκε στην υπόλοιπη οικονοµία. 

Η εφαρµογή του νεοφιλελεύθερου µοντέλου της συγκέντρω-
σης των µέσων παραγωγής σε λίγα χέρια εφαρµόστηκε µε επι-
θετικό τρόπο και στην αγροτική παραγωγή, οδηγώντας τους
µικροµεσαίους αγρότες εκτός του συστήµατος παραγωγής και
σε ένα τέλµα αποεπένδυσης. 

Οι δοµικές ιδιαιτερότητες της ελληνικής γεωργίας, που συνο-
δεύονται µε το µικρό µέγεθος του κλήρου, το ηλικιακό εύρος των
απασχολούµενων στη γεωργία, το ορεινό και νησιωτικό ανά-
γλυφο, δεν λήφθηκαν υπ’ όψιν κατά την ουσιαστικά ανύπαρκτη
χάραξη πολιτικής. 

Αντίθετα, οι καταστροφολογικές επιλογές απέναντι στον συ-
νεργατισµό στον αγροτικό τοµέα, σε συνδυασµό µε τις επιλογές
εφαρµογής της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, µε κύριο χαρακτη-
ριστικό τη διατήρηση των ιστορικών δικαιωµάτων ως κριτήριο
κατανοµής των επιδοτήσεων, έφεραν σε δυσµενή θέση τους
ασθενέστερους, αλλά και τους νεότερους από τους αγρότες
µας. 

Αν κάποιος συνυπολογίσει την απώλεια της ρευστότητας µετά
το ξεπούληµα της Αγροτικής Τράπεζας, έχει µια πλήρη εικόνα
της κατάστασης στην οποία βρισκόταν ο αγροτικός τοµέας κατά
την έναρξη της κρίσης. Εν ολίγοις, εισχωρήσεις σε ισχυρούς συ-
νεταιρισµούς χωρίς χρηµατοδότηση, χωρίς ισχυρή πολιτική βού-
ληση και κατεύθυνση, µε δεδοµένα τα διαρθρωτικά προβλήµατα
της αγροτικής παραγωγής. Αντιλαµβάνεται κανείς σε ποια κατά-
σταση παρέλαβε τον πρωτογενή τοµέα παραγωγής της χώρας
µας η σηµερινή Κυβέρνηση το 2015. 

Έτσι, το ισχυρό πλεονέκτηµα της παραγωγής ποιοτικών προ-
ϊόντων σε µικρή τοπική κλίµακα χάθηκε. Οι παραγωγοί τοπικών
προϊόντων που στηρίζονται στην ποιότητα που εξασφαλίζει η ελ-
ληνική ύπαιθρος µε τη µοναδική χλωρίδα και ποικιλία ενδηµικών
ειδών, όπως προϊόντα παραγωγής φέτας, παραγωγή αιγοπρό-
βειου κρέατος, η παραγωγή και τυποποίηση ελαιόλαδου, µελιού,
αρωµατικών φυτών και ελαίων, οσπρίων και µια σειρά άλλων το-
πικών προϊόντων µπορεί να αποτελέσει ισχυρό πλεονέκτηµα από
µειονέκτηµα που θεωρείται στα µοντέλα του νεοφιλελευθερι-
σµού. 

Με ένα τέτοιο πλαίσιο, λοιπόν, ο ΣΥΡΙΖΑ και η σηµερινή Κυ-
βέρνηση χαράζει σταθερά, αλλά και οραµατικά, µια συνεκτική
πολιτική πρόταση που κινείται στον αντίποδα τόσο των νεοφιλε-
λεύθερων ευρωπαϊκών επιλογών, όσο και των εθνικών επιλογών,
όπως αυτές διαµορφώθηκαν µέχρι το 2014. Μια τέτοια πολιτική
πρόταση στον ευρωπαϊκό χώρο θα πρέπει πρωτοποριακά να στο-
χεύει στην ανατροπή της λογικής της σηµερινής Κοινής Αγροτι-
κής Πολιτικής και, πρώτα και κύρια, στην άρση ή τουλάχιστον
στην εξοµάλυνση των αδικιών που αυτή προκαλεί. 

Ταυτόχρονα, η πολιτική µας πορεύεται πάνω σε γενικούς άξο-
νες και εξειδικεύσεις, µεταξύ των οποίων είναι και η οργάνωση
των αγροτών σε δηµοκρατικά, συµµετοχικά σχήµατα, η στήριξη
της κτηνοτροφίας, η αύξηση της προστιθέµενης αξίας των προ-
ϊόντων και η στήριξη των εισαγωγών και η εξασφάλιση της ρευ-
στότητας στον πρωτογενή τοµέα και την µεταποιητική αλυσίδα. 

Το σηµερινό, λοιπόν, σχέδιο νόµου µαζί µε τον ν.4384/2016
είναι δύο νοµοθετήµατα που ήρθαν να απαντήσουν ακριβώς πο-
λιτικά και στους τέσσερις παραπάνω άξονες. Και βέβαια, µε τη
βουλευτική τροπολογία για τους συνεταιρισµούς θωρακίζουµε
τα συνεταιριστικά κινήµατα, κλείνοντας τυχόν νοµικές τρύπες.
Θα παρακαλούσα τον Υπουργό να την κάνει δεκτή. 

Επιδίωξή µας είναι να δηµιουργηθεί ξανά η απαραίτητη ασπίδα
προστασίας, κυρίως για τους µικρούς αγρότες, και να διασφαλί-
ζεται η αναγκαία ρευστότητα για τη διαβίωσή τους και τη χρη-
µατοδότηση της παραγωγής τους. 

Στο πρώτο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου, ερχόµαστε να αντιµε-
τωπίσουµε την όλο και συχνότερα διαπιστούµενη δυσµενή θέση
των παραγωγών νωπών και ευαλλοίωτων προϊόντων. Οι παραγω-
γοί πολύ συχνά βρίσκονται στη δυσµενή θέση να χρηµατοδοτούν
στην πραγµατικότητα µε την εκχώρηση της παραγωγής τους το
σύστηµα διακίνησης και εµπορίας των προϊόντων τους, ενώ οι
ίδιοι στερούνται την πολύτιµη και δυσεύρετη στις µέρες µας ρευ-
στότητα. 

Στην κατεύθυνση αυτή, λοιπόν, είναι και η τροπολογία η οποία
κατατέθηκε για τις αγορές παραγωγών –βιοκαλλιεργητών πλέον
µετά τη νοµοτεχνική βελτίωση- την οποία χαιρετίζουν και ανέµε-
ναν από καιρό οι φορείς της βιολογικής γεωργίας. 

Για την εφαρµογή, όµως, των ευεργετηµάτων του σηµερινού
νόµου που συζητάµε είναι απαραίτητες δύο προϋποθέσεις: Η
πρώτη προϋπόθεση είναι, από πλευράς των ίδιων των παραγω-
γών, η προάσπιση του θεσµικού πλαισίου. Η δεύτερη προϋπό-
θεση είναι η ύπαρξη κυρώσεων στους παραβάτες και η εφαρµο-
γή τους. 

Βέβαια, χαιρετίζουµε τη συµπερίληψη στο Παράρτηµα I των
προϊόντων, όπως τα γαλακτοκοµικά παράγωγα και τα αλλαντικά,
όπως είχαµε ζητήσει και συµφωνήσει στις επιτροπές. 

Στο δεύτερο κεφάλαιο η χώρα µας, συντασσόµενη µε αυτά
που διεκδίκησαν και πέτυχαν άλλες χώρες της Ευρώπης και του
Νότου, εισάγει την υποχρεωτική αναγραφή προέλευσης στο
γάλα. Έτσι, τόσο στις συσκευασίες γάλακτος όσο και στα γαλα-
κτοκοµικά προϊόντα, ο Έλληνας καταναλωτής µπορεί να ξέρει
την προέλευση του γάλακτος και να το επιλέξει, ξέροντας ότι
αυτό έχει παραχθεί στη χώρα µας από Έλληνες κτηνοτρόφους.

Η κατανάλωση ελληνικού γάλακτος και των προϊόντων του
προσδοκούµε να δώσει ώθηση στην ελληνική παραγωγή και στις
εξαγωγές µας σε µια περίοδο κρίσιµη για την κτηνοτροφία. 

Με αντίστοιχη ρύθµιση για το κρέας, επιτυγχάνεται η δηµιουρ-
γία ολοκληρωµένου συστήµατος επισήµανσης και πληροφόρη-
σης του καταναλωτή για το κρέας µε κανόνες ιχνηλασιµότητας
σε όλα πια τα στάδια της παραγωγικής διαδικασίας, κλείνοντας
το κοµµάτι αυτό µετά το σφαγείο. Με τον τρόπο αυτό ο κατανα-
λωτής θα έχει τη δυνατότητα να γνωρίζει ακριβώς τι αγοράζει,
µέσω των αναγραφόµενων στοιχείων στην απόδειξη λιανικής πώ-
λησης, αλλά και οι αρµόδιες ελεγκτικές αρχές θα µπορούν µέσω
του ελέγχου των ισοζυγίων, να διαπιστώνουν την προέλευση
πραγµατικά του κρέατος.

Οι διατάξεις, λοιπόν, αυτές προστατεύουν την παραπληροφό-
ρηση του παραγωγού από την αισχροκέρδεια των εµπόρων –
λίγων, πιστεύουµε στην αγορά, αλλά είναι γεγονός ότι υπάρχει-,
αλλά κυρίως προστατεύουν τους Έλληνες κτηνοτρόφους από
συνθήκες αθέµιτου ανταγωνισµού που δηµιουργούνται πάνω
στις πλάτες τους, τον κόπο τους και την εργασία τους από τις
λεγόµενες ελληνοποιήσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως τόνισε και χθες ο Πρωθυ-
πουργός από τη Λάρισα, η παραγωγική ανασυγκρότηση της
χώρας αποτελεί το µέγιστο καθήκον της Κυβέρνησής µας. Η χά-
ραξη εθνικής πολιτικής µε την ανάδειξη των συγκριτικών πλεο-
νεκτηµάτων του τόπου και την προστασία των παραγωγικών δυ-
νάµεων, υλοποιείται από αυτή την Κυβέρνηση βήµα-βήµα. Αφου-
γκραζόµενοι λοιπόν, τις ανάγκες των ανθρώπων του µόχθου ξε-
περνάµε τις παθογένειες του παρελθόντος και οικοδοµούµε την
επόµενη καρποφόρα ηµέρα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Ιωάννης Αντωνιάδης από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν
ξεκινήσω θέλω από αυτό εδώ το Βήµα να καλέσω τον κρυπτό-
µενο Υπουργό Παιδείας κ. Γαβρόγλου να αποσύρει την επαί-
σχυντη διάταξη, µε την οποία επιτρέπει σε καθηγητές που έχουν
κλείσει δεκαπέντε χρόνια στην περιφέρεια να µπορούν να µετα-
ναστεύσουν στα Πανεπιστήµια Θεσσαλονίκης και Αττικής. Αυτό
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για τα πανεπιστήµια της περιφέρειας σηµαίνει ταφόπλακα.
Γι’ αυτό καλώ και τους Βουλευτές, ανεξαρτήτως κοµµάτων,

όλους τους Βουλευτές της περιφέρειας, όπως επίσης έχω στεί-
λει και σχετική επιστολή στα διοικητικά συµβούλια ΕΝΠΕ, της
Ένωσης Περιφερειών και της Κεντρικής Ένωσης Δήµων, όλοι
µαζί να αναγκάσουµε τον κύριο Υπουργό να πάρει πίσω αυτή τη
διάταξη, η οποία καταργεί τη διάταξη του νόµου του 2011 της κ.
Διαµαντοπούλου, µε την οποία απαγορευόταν η µετανάστευση
και η µετακίνηση των καθηγητών στα πανεπιστήµια του κέντρου.
Θέλει ο κ. Γαβρόγλου να µείνει ως Υπουργός-νεκροθάφτης των
πανεπιστηµίων της περιφέρειας; Και βέβαια, όλα αυτά τα κάνει
για να εξυπηρετήσει τη γυναίκα του Γενικού Γραµµατέα του, κ.
Αγγελόπουλου, η οποία ήδη έχει κάνει την αίτηση για να πάει στη
Θεσσαλονίκη και µαζί µε αυτήν ήδη υπάρχουν πάνω από διακό-
σιες αιτήσεις καθηγητών, οι οποίοι θέλουν να φύγουν.

Κύριε Αποστόλου, σας άκουσα το πρωί στην επίκαιρη ερώ-
τηση, για το θέµα των νέων αγροτών στη δυτική Μακεδονία. Ελ-
πίζω ότι θα κρατήσετε τον λόγο, γιατί είναι υψηλή η ανεργία, να
ενταχθούν όλοι οι επιλαχόντες στο πρόγραµµα. Και εννοείται ότι
θα µεριµνήσουµε να υπάρξει αξιοποίηση όλων αυτών των ενισχύ-
σεων στη συνέχεια και να µην µείνουν µόνο εκεί.

Επίσης, η άποψή µου -και νοµίζω των περισσοτέρων- θα ήταν
ότι τα θέµατα αλιείας θα µπορούσαν να έλθουν µε ένα αυτούσιο
νοµοσχέδιο και όχι να µπαίνουν εδώ µε ηµίµετρα. Θα µπορούσε
να έλθει ένα αυτούσιο, να υπάρξει και ένας ανάλογος χρόνος για
τη διαβούλευση, για να µπορέσετε να δώσετε κάποιες λύσεις
στα προβλήµατα τα οποία υπάρχουν.

Θα ήθελα να σας ρωτήσω τι γίνεται µε τα τρία αρδευτικά που
εκκρεµούν για τον Νοµό Φλώρινας, της Τριανταφυλλιάς, του Πα-
ρορίου και των Πρεσπών. Επίσης, αυτό το οποίο όλοι αναγνώρι-
σαν είναι ότι σαφέστατα έχει πολλά θετικά το νοµοσχέδιο αυτό.
Αυτό όµως το οποίο είναι σηµαντικό, αν θέλουµε να βοηθήσουµε
πραγµατικά τον αγροτικό κόσµο, κύριε Υπουργέ, είναι το θέµα
της φορολογίας, το θέµα του αγροτικού πετρελαίου και βεβαίως,
το θέµα των χαµηλών ασφαλιστικών εισφορών και της µείωσης
του κόστους, ως προς τα φυτοφάρµακα, τα λιπάσµατα και όλα
τα συναφή.

Κλείνω αυτή τη µικρή παρέµβαση λέγοντας ότι ακούω κατά
καιρούς –έχει φύγει ο συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ- ότι δεν θα υπάρ-
χουν απαντήσεις. Όλοι λένε ότι «δεν πρόκειται να λογοδοτή-
σουµε, να απαντήσουµε σε αυτούς οι οποίοι οδήγησαν τη χώρα
στη χρεοκοπία».

Η κρίση έφερε τη χρεοκοπία. Η χώρα πέρασε τα σαράντα κα-
λύτερα χρόνια όλου του πολιτικού της βίου. Εσείς οι ίδιοι λέγατε
ότι είστε εναντίον των µνηµονίων. Τα µνηµόνια υπάρχουν και η
κρίση είναι αυτή που έφερε τα µνηµόνια. Επιτέλους, ασχοληθείτε
µε τις πραγµατικές αιτίες και δώστε λύσεις, χωρίς υπεκφυγές.

Ξεκινάω λέγοντας ότι είναι προς τη θετική κατεύθυνση το ότι
µέσα σε εξήντα µέρες, σύµφωνα µε το άρθρο 2, είναι υποχρεω-
µένος ο έµπορος που προµηθεύεται νωπά και ευαλλοίωτα αγρο-
τικά προϊόντα να εξοφλεί τον παραγωγό στις ηµέρες αυτές και
βεβαίως κάθε άλλη αντίθετη προς αυτές τις διατάξεις συµφωνία
να θεωρείται άκυρη. Όπως είπαµε, πρέπει οπωσδήποτε σε αυτή
την αλυσίδα να µπει και ο τυροκόµος-µεταποιητής -έχουµε πεν-
τακόσια τυροκοµεία- και, όπως δεσµευτήκατε, να αναφέρεται
ρητά το θέµα των σουπερµάρκετ.

Θα αναφερθώ στις κυρώσεις και στη διαδικασία των προστί-
µων τόσο σε εµπόρους όσο και σε παραγωγούς. Πρέπει τα πρό-
στιµα να αφορούν όλους και, βεβαίως, η επιβολή των κυρώσεων
θα πρέπει να ακολουθεί µια ταυτοποιηµένη διαδικασία, να επι-
βάλλονται από την εποπτεύουσα αρµόδια αρχή και να µην χρει-
άζεται απόφαση του Υπουργού που από µόνη της είναι µια
γραφειοκρατική διαδικασία. Στο ίδιο πλαίσιο, σχετικά µε την υπο-
χρέωση του παραγωγού να διαβιβάζει αµελλητί τα ηλεκτρονικά
στοιχεία και τα παραστατικά, αντιλαµβάνεστε ότι αυτό δηµιουρ-
γεί έναν διοικητικό φόρτο, αλλά και οικονοµικό κόστος για τον
παραγωγό.

Προς την θετική κατεύθυνση είναι και το θέµα της υποχρεωτι-
κής επισήµανσης στο γάλα. Δίνει ένα σηµαντικό πλεονέκτηµα
στους Έλληνες παραγωγούς και στη γαλακτοβιοµηχανία. Υπάρ-
χουν κάποιες µικροστρεβλώσεις, οι οποίες δηµιουργούνται και

ελπίζουµε να διορθωθούν.
Οµοίως περνάω και στο θέµα του κρέατος που είναι σε θετική

κατεύθυνση. Απηχεί, βεβαίως, τη λογική του συστήµατος «ΆΡ-
ΤΕΜΙΣ» που έφτανε µέχρι τις ζυγιστικές µηχανές. Τώρα, όµως,
φτάνουµε µέχρι τις ταµειακές. Εδώ όλο το µυστικό, όπως προ-
αναφέρθηκε από πολλούς συναδέλφους, είναι το θέµα των ελέγ-
χων, το οποίο θα δώσει τελικά και τη λύση. Βεβαίως, δεν χρειά-
ζεται να τα λέµε και αυτά, ποιοι έλεγχοι, µε ποιους υπαλλήλους
και ποιους ελεγκτές, αφού ξέρουµε όλοι ποιος είναι ο πραγµατι-
κός αριθµός.

Αξίζει να σηµειωθεί ότι τα ζητήµατα υποχρεωτικότητας σή-
µερα στην αγορά γάλακτος και κρέατος απασχολούν και άλλα
κράτη. Αναφέρθηκε η ιστορία. Πρώτα ήταν η Γαλλία και ακολού-
θησαν η Ιταλία, η Πορτογαλία, η Λιθουανία και λοιπά.

Θα αναφερθώ στο θέµα του ΕΛΓΑ. Εδώ είµαστε σαφώς αντί-
θετοι. Αν αυτή η µείωση δεν αφορούσε τους αγρότες που είναι
και αυτοί οι οποίοι πληρώνουν τον ΕΛΓΑ, δεν θα είχαµε κανένα
πρόβληµα. Δεν είναι, όµως, δυνατόν µέσα στον ΕΛΓΑ να µην εκ-
προσωπούνται οι αγρότες. Η πρότασή µας είναι η γνωστή, ένας
από τη ΣΑΣΟΕΕ και ένας από την ΠΑΣΕΓΕΣ. 

Το θέµα της νιτρορύπανσης αναφέρθηκε από συναδέλφους
απ’ όλες τις παρατάξεις και υπάρχει αυτός ο κίνδυνος µε την µο-
ριοδότηση και µε όλα αυτά να µείνουν πολλοί εκτός του προ-
γράµµατος.

Θέλω να ολοκληρώσω µε το σηµαντικό θέµα των ληγµένων
φυτοφαρµάκων. Είµαι προς τη θετική κατεύθυνση για τα αυξη-
µένα πρόστιµα. Τα ληγµένα φυτοφάρµακα θα πρέπει να δε-
σµεύονται και να καταστρέφονται µε δαπάνη που επιβαρύνει
αποκλειστικά τον υπεύθυνο για την παράβαση. Εκτιµάµε πως τί-
ποτα και κανείς δεν είναι υπεράνω της δηµόσιας υγείας. Η υγεία
των πολιτών πρέπει να προστατεύεται µε κάθε τρόπο και να τι-
µωρούνται όσοι στρέφονται κατά αυτής. Τα ληγµένα φυτοφάρ-
µακα είναι άκρως επικίνδυνα τόσο για τους χρήστες, δηλαδή
τους αγρότες µας, όσο και για τις καλλιέργειες και το περιβάλ-
λον. Οι επικίνδυνες ουσίες µέσω της τροφικής αλυσίδας µπο-
ρούν να καταλήξουν στο πιάτο του καταναλωτή, θέτοντας σε
κίνδυνο τη δηµόσια υγεία. Κανείς δεν επιτρέπεται να κερδοσκο-
πεί σε βάρος της υγείας των πολιτών και του περιβάλλοντος.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Θα παρακαλούσα τον Υπουργό σε σύντοµο διάστηµα να κα-

ταθέσει νοµοτεχνικές βελτιώσεις, αν υπάρχουν. Το κυριότερο, ό-
µως, κύριε Υπουργέ, είναι να συνεννοηθούµε για τις βουλευτικές
τροπολογίες, αν σκοπεύετε κάποιες απ’ αυτές να τις αποδεχθείτε
ή όχι. Δεν είναι ανάγκη να µου απαντήσετε τώρα. Αν είστε έτοι-
µος, βεβαίως.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Όταν ολοκληρωθεί η διαδικασία των πρωτολο-
γιών, για να µπούµε στο δεύτερο κοµµάτι που αφορά δευτερο-
λογίες, τοποθετήσεις σε τροπολογίες κ.λπ., τότε θα αναφερθώ
στις τροπολογίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, η
διαδικασία έτσι όπως εξελίσσεται και µε βάση τον κατάλογο είναι
να µιλήσουν ακόµα εννέα Βουλευτές και ολοκληρώνουµε. Είναι
ο κ. Παπαχριστόπουλος από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώ-
πους και άλλοι τέσσερις στο σύνολο και κλείνουµε µε εισηγητές,
αγορητές µε δευτερολογίες και εκ µέρους της Κυβέρνησης τον
αντίστοιχο Υπουργό µε δευτερολογία. Άρα δεν περιµένουν οι
Βουλευτές και το Σώµα τη δευτερολογία σας για να πείτε πότε
και ποιες κάνετε δεκτές.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Θέλετε πριν την ολοκλήρωση των Βουλευτών; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το Προεδρείο έβα-
λε ένα ερώτηµα, µια παράκληση αν θέλετε προς τον Υπουργό,
σε εύλογο διάστηµα να ανακοινώσει ποιες κάνει και εάν κάνει δε-
κτές τις βουλευτικές τροπολογίες.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Όποτε θέλετε, κύριε Πρόεδρε, είµαι στη διάθεσή
σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Μετά τον κ.
Παπαχριστόπουλο θα σας δώσουµε τον λόγο να µας ανακοινώ-
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σετε τυχόν δεκτές τροπολογίες. 
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξαρ-

τήτων Ελλήνων κ. Παπαχριστόπουλος. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Θα ξεκινήσω λίγο ανορ-

θόδοξα. Θα θυµίσω ότι µια παράλληλη πορεία µε τη χώρα µας
είχε η Πορτογαλία. Είναι περίπου ανάλογη περίπτωση. Ήταν στα
µνηµόνια η Πορτογαλία και βγήκε. Βγήκε πριν από εµάς.

Πρόσφατα στην Πορτογαλία έγιναν δηµοτικές εκλογές. Ο Αν-
τώνιο Κόστα, ο Πρωθυπουργός της, από τους τριακόσιους οκτώ
δήµους ελέγχει ήδη τους εκατόν ογδόντα έναν. Το ποσοστό του
κόµµατός του ήταν 38,01%. Αντίθετα, το ποσοστό του Κοέλιο
ήταν 16,8%. Εξαργύρωσε µε τον καλύτερο τρόπο στις κάλπες τη
συνέπεια µε την οποία αγωνίστηκε για να βγάλει τη χώρα από τα
µνηµόνια και να κρατήσει την πορτογαλική κοινωνία όρθια. Τι
σχέση έχει; Για εµένα µεγάλη.

Θέλω να θυµίσω ότι πριν από δύο µέρες η Εθνική Τράπεζα
βγήκε στις αγορές. Μόνο που δεν το έµαθε κανένας. Άνοιξε, λοι-
πόν, για τρεις, τέσσερις µέρες και ενώ ζητούσε µόνο 500 εκα-
τοµµύρια ευρώ, µπορούσε να πάρει 2 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Τελικά πήρε 750 εκατοµµύρια ευρώ µε επιτόκιο πολύ χαµηλό-
τερο από αυτό που προέβλεπε. 

Θέλω ακόµα να θυµίσω ότι σε κάποιους εδώ µέσα, σε αυτή
την Αίθουσα και αλλού, τους έπιασε η φιλευσπλαχνία: «Ποτέ κα-
νένα σπίτι σε χέρι τραπεζίτη». Κάποιοι το έπαιζαν επαναστάτες
κάθε Τετάρτη στους πλειστηριασµούς. Να ηρεµίζουν, λοιπόν,
όλοι αυτοί. Καµµία κατοικία -καµµία όµως- κάτω από 300.000
ευρώ δεν πρόκειται να πλειστηριαστεί στις 29 του µήνα. Το ακού-
σατε; Ούτε αυτό το ακούσατε. Πάµε παρακάτω.

Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, πακέτο Γιούνκερ, ΕΣΠΑ:
Ένας επενδυτικός οργασµός αυτή τη στιγµή είναι σε εξέλιξη. 

Ακούσαµε επίσης απίστευτες φωνές για τις Σκουριές. Θέλω
να θυµίσω, για όσους διαβάζουν, ότι τα παγκόσµια στάνταρ έκλυ-
σης του αρσενικού είναι 0,8. Στις Σκουριές ήταν 8. Απειλούσαν,
έκαναν και φτάσανε στο σηµείο να λένε εδώ πέρα ότι επενέβη ο
Τριντό, ο Μακρόν, ότι συζητιέται στο Eurogroup. Τίποτα από όλα
αυτά δεν έγινε. Συνεµορφώθη η «ELDORADO». Η επένδυση µε
όρους δηµοκρατίας συνεχίζεται.

Πάµε στο Ελληνικό. Από το πρωί µέχρι το βράδυ σαµποτάρουν
την επένδυση, κάνουν, φτιάχνουν. Καλά έκανε το Αρχαιολογικό
Μουσείο. Έκανε τη δουλειά του. Καλά έκαναν πολλοί Βουλευτές
του ΣΥΡΙΖΑ και είχαν ενστάσεις. 

Χειροπιαστό παράδειγµα ότι αξιοποιείται µια επένδυση όταν
συνυπάρχουν και αρχαία είναι το Μουσείο της Ακρόπολης. Όσοι
το επισκεφτούµε, θα δούµε κάτω να υπάρχουν αρχαιολογικά εκ-
θέµατα. Η επένδυση αποκτάει αξία. 

Επίσης, όσοι ασχολούνται µε το µετρό της Θεσσαλονίκης θα
διαπιστώσουν το ίδιο. Τι ποιο ωραίο στα έξι χιλιάδες τριακόσια
στρέµµατα τα τριακόσια στρέµµατα να αναδεικνύουν αυτή την
επένδυση; Προχωράει κανονικά.

Θα µπορούσα να µιλήσω ώρες ολόκληρες, για το τι κάνει αυτή
η Κυβέρνηση. Πρώτον, προσπαθεί να τελειώσει την τρίτη αξιο-
λόγηση, που θεωρείται σχεδόν δεδοµένο και γι’ αυτόν τον λόγο
ξαναέβαλε το θέµα της ποσοτικής χαλάρωσης ένας άνθρωπος
στο ΔΣ της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας. Δίνει παράταση
για να καταφέρει και η Ελλάδα να το εκµεταλλευτεί. 

Το πιο σηµαντικό, όµως, απ’ όλα είναι ότι όλοι πλέον µιλάνε
και λένε ότι θα υπάρχει µια καθαρή έξοδος µετά από δέκα µήνες.
Να πού κολλάει το παράδειγµα του Αντόνιο Κόστα. 

Αντ’ αυτού, ακούσαµε, χθες κιόλας, ότι ο Αντιπρόεδρος της
Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων –το
άκουσα εγώ µε τα αυτιά µου- ήταν σύµβουλος του κόµµατος της
Νέας Δηµοκρατίας και ξέρουµε όλοι ότι και αυτός και ο πρό-
εδρος ήταν αποκλειστικής απασχόλησης. Ακούσαµε τις τελευ-
ταίες µέρες -εγώ δεν σας λέω πριν από εκατό µέρες ή πριν από
τρεις µήνες- το ανέφερε ο κ. Πετρόπουλος ο Υφυπουργός, ότι
εξαφανίστηκαν τα αρχεία στο ΤΣΑΥ όλων όσοι όφειλαν να πλη-
ρώσουν και αναφέρθηκε σε ιδιωτικές κλινικές, σε µεγαλοοφειλέ-
τες. Απίστευτο πράγµα! Όταν τον ρωτήσανε «καλά, δεν είχε α-
ντίγραφα;» είπε ότι εξαφανίστηκαν και τα αντίγραφα. Κι έγινε µια
τυπική ΕΔΕ. Αυτά δεν είναι σηµαντικά.

Είναι µια χειροπιαστή απόδειξη, πώς χρεοκόπησε αυτή η χώ-

ρα, γιατί αυτή η Κυβέρνηση την παρέλαβε χρεοκοπηµένη. Το
ΑΕΠ από 120% πήγε 180% και έχασαν όλοι οι Έλληνες πολίτες
το � της περιουσία τους. Τα 325 δισ., για τα οποία δεν ευθύνεται
αυτή η Κυβέρνηση, πώς τα φορτώθηκε η χώρα; Και το χειρότερο
απ’ όλα, µε το οποίο γελάει κάθε πικραµένος, είναι ότι τα παιδιά
της αγοράς, τα τζιµάνια της αγοράς που βρίσκουν δουλειές
κ.λπ., φτάσανε την ανεργία στο 27%. Γελάει κάθε πικραµένος! 

Αυτή την πραγµατικότητα διαχειρίστηκε αυτή η Κυβέρνηση και
πιστεύω ότι τα πάει καλά. 

Δυσκολίες; Πολλές! Υποφέρει ο κόσµος; Ακόµα, ναι. Πιστεύω
ότι αργά ή γρήγορα, όµως, θα έρθει η δικαίωση, όπως ήρθε και
για τον Αντόνιο Κόστα στην Πορτογαλία. 

Δεν θέλω να αναφερθώ εδώ στις δηµοσκοπήσεις. Εγώ έχω
κάνει έκκληση, να πάµε όλοι µαζί να θωρακίσουµε την αξιοπιστία
τους. Αυτές τις ανοησίες που σας έδιναν 20, 19, 18 µονάδες δια-
φορά, ξεχάστε τες. Προσγειωθείτε στην πραγµατικότητα και
ελάτε να θωρακίσουµε τις δηµοσκοπήσεις. Θέλουµε, δεν είµαστε
αντίθετοι αλλά µε σωστό τρόπο.

Έρχοµαι στα σηµερινά. Θυµάµαι, ήµουν νεαρό παιδί όταν
έσφυζε από ζωή το χωριό µου. Ήταν απίστευτο. Νόµιζα ότι ή-
µουν στο κέντρο του κόσµου. Τι χαρά! Ντουγένια, σιτηρά, αρµέ-
γαµε τα πρόβατα στις 04.00’ το πρωί, κόβαµε τα ξύλα, φροντί-
ζαµε τα ζώα. Απίστευτη εικόνα! Ερήµωσε η ύπαιθρος. Σήµερα
σε αυτό το χωριό είναι ζήτηµα αν ζουν τρεις, τέσσερις οικογέ-
νειες. Μόνο η ενέργεια είναι; Μόνο οι µεταφορές; Μόνο ο τουρι-
σµός; Μόνο οι υπηρεσίες; Όχι. Είναι και ο πρωτογενής τοµέας
κι έρχεται αυτό το Υπουργείο τώρα µε αυτό το νοµοσχέδιο, που
θέλω να σας θυµίσω ότι για πρώτη φορά µετά από πολλά χρόνια
δεν κλείσανε δρόµοι. Αναρωτήθηκε κανείς, γιατί δεν κλείσανε οι
δρόµοι; Εγώ στον Ισθµό, ας πούµε, περίµενα κάπου στη µέση
του χειµώνα που σταµατάνε οι δουλειές, τη γνωστή τυραννία. Για
αναρωτηθείτε, γιατί δεν κλείσανε οι δρόµοι; 

Εγώ δεν λέω ότι τα κάναµε όλα. Κάνουµε µια γιγάντια προσπά-
θεια. Και να πω και κάτι; Φεύγω λίγο από το θέµα, αλλά θα το λέ-
ω πάντα, γιατί είµαι από αυτούς που έχουν πει πολλές φορές το
παράδειγµα της Εσθονίας. Η Εσθονία προσέξτε, δεν ήταν καν
χώρα πριν είκοσι τρία χρόνια. Ήταν µια επαρχία της Σοβιετικής
Ένωσης και σήµερα τρέχει µε απίστευτους ρυθµούς ανάπτυξης,
γιατί έχει κάνει πράξη την ηλεκτρονική διακυβέρνηση. 

Πήρατε χαµπάρι τι ακριβώς έχει κάνει η Κυβέρνηση εδώ; Πή-
ρατε χαµπάρι τη δηµιουργία επιχείρησης µιας στάσης, όχι σε έξι
µήνες µε πεντακόσιες υπογραφές αλλά σε τρεις, τέσσερις βδο-
µάδες; 

Πήρατε χαµπάρι το πλαστικό χρήµα; Πήρατε χαµπάρι την ηλε-
κτρονική υπογραφή; Γίνεται ένα σεµινάριο, σε µερικές ηµέρες
κάτω στην Παλλήνη. Θα παρακαλούσα πολλούς από τους συνα-
δέλφους, να έρθουν να το παρακολουθήσουν. 

Ακόµα και σε αυτό το νοµοσχέδιο που φέρνει το Υπουργείο
Γεωργίας, υπάρχουν τα πρώτα στίγµατα της ηλεκτρονικής δια-
κυβέρνησης. Όσοι διαβάσετε µε προσοχή, θα δείτε ότι κάποιοι
έµποροι τιµωρούνται. Πρέπει να µπουν σε ηλεκτρονικές πύλες,
να δούµε ακριβώς ποιος πληρώνει και τι.

Εγώ δεν θέλω να πω πολλά για το νοµοσχέδιο. Χάρηκα κατ’
αρχάς γιατί υπάρχουν ήπιοι τόνοι. Είναι ένα νοµοσχέδιο, που θα
έπρεπε να το έχουµε κάνει καιρό. Δεν µας άφηναν. Η ανοησία
του Αχελώου για πρώτη φορά µπαίνει σε τάξη. 

Εγώ θα σταθώ στα κοµβικά σηµεία αυτού του νοµοσχεδίου,
που πραγµατικά θα κάνουν ένα κοµµάτι µεγάλο άνεργης νεο-
λαίας –και το βλέπουµε ήδη- να γυρίσει στο χωριό. Το κάνουν
ήδη. Πηγαίνετε να ρωτήσετε, πόσες αιτήσεις υπάρχουν από νέα
παιδιά, από επιστήµονες. Θα ξαναζωντανέψει η ύπαιθρος. Είναι
ένα µεγάλο στοίχηµα, γιατί η χώρα µας ήταν αγροτική. Η αστυ-
φιλία και λάθος επιλογές. Εγώ δεν καταλογίζω αυτή την στιγµή
ευθύνες. Έπρεπε να γίνει; Όχι. Να καθόµαστε, δηλαδή, να βλέ-
πουµε ότι έχουµε τα καλύτερα προϊόντα και να τα βαφτίζουν
άλλοι ελληνικά για να κονοµάνε; Όχι βρε παιδιά. Μέχρι εκεί. Δεν
θέλω να πω περισσότερα.

Θέλω, όµως, να τονίσω ένα σηµείο, για αυτά που έγιναν –όχι
σήµερα- προς τιµήν της ποιότητας της κουβέντας της Ολοµέ-
λειας του ελληνικού Κοινοβουλίου που έγιναν στην Αίθουσα αυτή
πριν δυο-τρεις µέρες για το γνωστό νοµοσχέδιο.
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Θέλω απλά να θυµίσω σε όσους προσέχουν και είναι καλοπρο-
αίρετοι, όσοι διαβάζουν διεθνή στατιστικά στοιχεία, θα δουν ότι
το µεγαλύτερο ποσοστό αυτοκτονιών, είναι στις οικογένειες µε
διεµφυλικά άτοµα. Αφήνω τα υπόλοιπα, είναι γύρω στο 300% σε
σχέση µε τα υπόλοιπα. Παιδιά που δεν τα δέχονται οι γονείς
τους.

Αυτές οι οικογένειες, οι ίδιες πολλές φορές, συµπεριφέρονται
άσχηµα σε αυτά τα παιδιά. Και αν δεν το κάνουν οι ίδιες οι οικο-
γένειες, το κάνει το περιβάλλον και το κάνει νωρίς στο σχολείο.
Δεν χρειάζεται να φτάσουν στα δεκαοκτώ. Ένα µεγάλο κοµµάτι
είναι παρίες και εξωθούνται στην πορνεία. Θα µπορούσαµε να
το αποφύγουµε αυτό; Ναι. Να τους δώσουµε τη δυνατότητα να
µπούνε κι αυτοί στη ζωή.

Απλά ελληνικά µιλάω, γιατί άκουγα κάποιους ιεράρχες -ευτυ-
χώς όχι όλους- να µιλάνε ακραία γλώσσα. Μου έκανε θετική εν-
τύπωση ο Άνθιµος της Θεσσαλονίκης. Μου έκανε εντύπωση ο
Επίσκοπος της Αλεξανδρούπολης. Συνεχίζω να πιστεύω ότι ο Αρ-
χιεπίσκοπος δεν ανήκει στην κατηγορία των ακραίων ιεραρχών.
Να ξέρουν οι ιεράρχες ότι είναι άλλο πράγµα η Εκκλησία και
άλλο αυτοί που είναι ιεράρχες. Είναι κάτι µεγαλύτερο.

Εγώ είµαι Χριστιανός Ορθόδοξος. Έχω γυρίσει όλα τα µονα-
στήρια της χώρας. Κάνω αγώνα είκοσι τρία χρόνια στην Πάτµο
για τον θρησκευτικό τουρισµό. Ναι. Έχω την αίσθηση ότι είναι
ένα βήµα, που θα έπρεπε να έχει γίνει χρόνια. 

Κάνω και την αυτοκριτική µου, γιατί εγώ στο άρθρο 3 ψήφισα
«παρών».

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

είστε έτοιµος ή να δώσουµε τον λόγο στον επόµενο οµιλητή τον
κ. Στύλιο;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Εσείς θα αποφασίσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία, κύριε Υ-
πουργέ, πείτε µας τι νοµοτεχνικές και ποιες τροπολογίες κάνετε
δεκτές. Προφανώς είστε έτοιµος.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κατ’ αρχάς υπάρχουν υπουργικές τροπολογίες.
Δύο τροπολογίες στηρίχθηκαν κατά τη διάρκεια των συζητήσεων
στην επιτροπή. Αυτή που αφορούσε θέµατα µεταβατικών διατά-
ξεων του Υπουργείου Διοικητικής Διακυβέρνησης, αυτή µε τις
τοποθετήσεις προϊσταµένων κ.λπ., -νοµίζω πως έγινε µια διεξο-
δική συζήτηση στην επιτροπή- γίνεται αποδεκτή.

Η δεύτερη τροπολογία, αφορά θέµατα ρυθµίσεων του Οργα-
νισµού Αστικών Συγκοινωνιών Θεσσαλονίκης. Είχε έρθει ο αρµό-
διος Υφυπουργός. Συζητήθηκε, γίνεται δεκτή.

Η τρίτη τροπολογία, θα έλεγα ότι αφορά ένα σύνολο διατά-
ξεων που έχουν σχέση µε θέµατα του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων. Η πρώτη τροπολογία, στην οποία ανα-
φέρθηκε ο Αναπληρωτής, αφορά την Σχολή Κρέατος. Η δεύτερη
τροπολογία, έχει σχέση µε τη χρήση γεωργικών φαρµάκων, είναι
µέσα από την εργαλειοθήκη του ΟΟΣΑ. Η τρίτη, αφορά θέµατα
διατήρησης της υδατοκαλλιεργητικής δραστηριότητας στα εσω-
τερικά ποτάµια, λιµνοθάλασσες, κ.λπ., είναι µια µικρή παρέµ-
βαση, έχουµε συµφωνήσει σχεδόν όλοι. Η τέταρτη τροπολογία,
στην οποία αναφέρθηκε ο Αναπληρωτής, αφορά πρόγραµµα πε-
ρισυλλογής νεκρών ζώων. Και αυτά που σας λέω, είναι υποχρε-
ώσεις που πρέπει οπωσδήποτε να τις θεσµοθετήσουµε. Η πέµπ-
τη, αφορά πάλι συστάσεις της τελικής έκθεσης της εργαλειοθή-
κης του ΟΟΣΑ. Η έκτη, είναι αυτή που βάζει οριστικό τέλος µε
διάταξη στην χρηµατοδότηση του ΕΛΓΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
συγγνώµη τώρα, αλλά θα µας µπερδέψετε όλους.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Τι θέλετε να σας κάνω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν είναι τροπολο-
γίες. Τρεις υπουργικές τροπολογίες υπάρχουν. Οι δύο τροπολο-
γίες είχαν κατατεθεί στην επιτροπή και ενσωµατώθηκαν στο
νοµοσχέδιο ως ίδια άρθρα και υπάρχει µια τρίτη υπουργική τρο-
πολογία. Αυτά που µας λέτε εσείς τέταρτη, πέµπτη, έκτη -και δεν
ξέρω µέχρι πού είχατε σκοπό να φτάσετε- είναι άρθρα τροπολο-

γίας. Δεν είναι ξεχωριστές τροπολογίες.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, δεν µε παρακολουθήσατε. Όταν
ξεκίνησα, σας είπα ότι είναι µια τροπολογία µε σύνολο παρεµβά-
σεων από τον αγροτικό χώρο και άρχισα µια-µια να τις αναφέρω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα κάθε φορά ανα-
φέρεστε σε µια τροπολογία.

Κύριε Υπουργέ, για να συνεννοούµαστε. Εγώ δεν έχω κανένα
λόγο να µπούµε σε αντιπαράθεση, αλλά αναφέρεστε µε τον όρο
«τροπολογία». Λέτε: «Η επόµενη τροπολογία». Δεν πρόκειται περί
επόµενης τροπολογίας.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Η επόµενη ρύθµιση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, άρθρα στη συ-
γκεκριµένη τροπολογία. Ακούστε. Εµείς µπορούµε να συνεννο-
ούµαστε, αλλά γράφονται στα Πρακτικά κάποια πράγµατα, για
αυτό σας το λέω. Συνεχίστε. Συγγνώµη για τη διακοπή αλλά
έπρεπε νοµίζω να γίνει.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Χρησιµοποίησα αυτόν τον όρο, διότι ήταν όλες
αυτές χωριστές τροπολογίες του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και ενσωµατώθηκαν σε µια. Αυτή είναι όλη η ιστορία. Νοµίζω
πως είναι θέµατα, που τουλάχιστον από τη συζήτηση που έχει
γίνει, έχουµε την οµοφωνία.

Έρχοµαι, λοιπόν, τώρα στις τροπολογίες που έχουν κατατεθεί
από Βουλευτές. Υπάρχουν τροπολογίες, που έχουν σχέση µε
ρυθµίσεις θεµάτων του ΕΛΓΑ. Είναι η πρώτη η 1258, η τρίτη η
1270 και η πέµπτη η 1282. Είναι θέµατα που, πραγµατικά, µας
απασχολούν και εµάς. Αυτές οι τροπολογίες, όµως, επειδή κά-
που άπτονται και θεµάτων δηµοσιονοµικών, αντιλαµβάνεστε ότι
θα προσπαθήσουµε στο επόµενο νοµοσχέδιο που έχουµε σύν-
τοµα για την συνδικαλιστική εκπροσώπηση των αγροτών να
έχουµε ολοκληρώσει τις διαδικασίες και εφόσον υπάρχει η σύµ-
φωνη γνώµη και του Γενικού Λογιστηρίου και, βεβαίως, του Υ-
πουργού Οικονοµικών, θα κατατεθούν.

Προχωράω στις άλλες τροπολογίες. Η τροπολογία 1262, είναι
αυτή που αναφέρεται στις ευθύνες των διοικήσεων των συνεται-
ρισµών. Νοµίζω όσοι παρακολούθησαν την συζήτηση το πρωί,
τοποθετήθηκαν στο συγκεκριµένο θέµα. Είναι ένα σοβαρό θέµα
αλλά θα το δούµε συνολικά στο πλαίσιο αντιµετώπισης των µε-
γάλων θεµάτων που έχει ο συνεταιριστικός χώρος στην Ελλάδα.
Θα τα δούµε όλα αυτά µαζί. Νοµίζω ότι έγινε διεξοδική συζή-
τηση. 

Η επόµενη βουλευτική τροπολογία, η 1286, που αφορά τη
λύση των αγροτικών συµπράξεων, είναι µια απλή τροπολογία.
Πρέπει να λύσουµε ένα θέµα και γίνεται δεκτό από το Υπουρ-
γείο.

Η τροπολογία 1288, που αφορά θέµατα που έχουν σχέση µε
τις αλιευτικές δραστηριότητες, τις λιµνοθάλασσες και αναφέρε-
ται µάλιστα ειδικά στα χέλια, είναι κάτι που δεν µπορώ τώρα να
το κάνω δεκτό, όταν είχαµε συγκεκριµένη ρύθµιση µε τις λιµνο-
θάλασσες και καταλήξαµε. Αν τυχόν στο επόµενο νοµοσχέδιο
εξετάσουµε αυτό, αλλά και µια έγγραφη τοποθέτηση που έχει
γίνει από την κ. Μαρία Τριανταφύλλου πάνω σε άλλα θεµατάκια
που αφορούν την λειτουργία των λιµνοθαλασσών, τα αφήνουµε
για το επόµενο νοµοσχέδιο που σας είπα. Αυτές είναι οι τροπο-
λογίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έµεινε µία τροπο-
λογία ακόµα, κύριε Υπουργέ, η µε αριθµό 1281. Είναι το νούµερο
τέσσερα στο έγγραφο. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Η 1281 του κ. Λαζαρίδη, είναι η τροπολογία η
οποία αφορά ουσιαστικά αυτό που σας είπαµε, είναι το θέµα µε
τα χέλια. Αυτό θα πάει αργότερα. Δεν γίνεται δεκτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ισχύει ό,τι είπατε
για την άλλη τροπολογία, σε ό,τι αφορά τη συγκεκριµένη. 

Νοµοτεχνικές βελτιώσεις, κύριε Υπουργέ, υπάρχουν; 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Όχι, εκτός από αυτές που σας δώσαµε. Νοµίζω
δεν χρειάζεται να αναφερθώ, διότι απ’ ό,τι αντιλήφθηκα, αν
υπήρχε κάποια διαφορά, θα είχε κατατεθεί. Πόσω µάλλον όταν
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αυτές, ουσιαστικά, τις είχαµε συµφωνήσει στη δεύτερη ανά-
γνωση του νοµοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε, κύ-
ριε Υπουργέ.  

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Στύλιος από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, είµαι υποχρεωµένος να θυµίσω τα έργα και

τις ηµέρες της σηµερινής Κυβέρνησης και συγκεκριµένα του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. 

Αυξήθηκε η φορολογία εισοδήµατος των αγροτών από το 13%
στο 22% έως 45%. Αυξήθηκε η προκαταβολή φόρου από το 75%
στο 100%. Φορολογήθηκαν για πρώτη φορά οι αγροτικές επιδο-
τήσεις και ενισχύσεις και µάλιστα από το πρώτο ευρώ. Καταργή-
θηκε η έκπτωση του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό
πετρέλαιο. Αυξήσατε τον ΦΠΑ από το 13% στο 24% για να τον
µειώσετε αργότερα. Αυξήσατε τον φόρο στο κρασί. Αυξήσατε το
κόστος ενέργειας των αγροτών µέσω της αύξησης στη ΔΕΗ.
Τέλος, αυξήσατε υπέρµετρα τις ασφαλιστικές εισφορές σε τρι-
πλασιασµό και µάλιστα -το λέω για να ακουστεί και στους Έλλη-
νες αγρότες και να τα θυµούνται αυτά- από την επόµενη χρονιά
οι ασφαλιστικές εισφορές θα µετρούνται στο εισόδηµα και θα
φορολογούνται για τις εισφορές τις οποίες έχουν δώσει. 

Κύριε Υπουργέ, η προηγούµενη κυβέρνηση σας έδωσε το
Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης κοντά 6 δισεκατοµµύρια
ευρώ, χρήµατα από την Ευρωπαϊκή Ένωση που αντιλαµβάνεστε
κι εσείς πόσο πολλαπλασιαστικό χαρακτήρα µπορούν να έχουν
για την ελληνική οικονοµία. Δυστυχώς τρία χρόνια µετά από το
Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης που εγκρίθηκε από τη Νέα
Δηµοκρατία ούτε 1 ευρώ το αυξήσατε ούτε καµµιά ουσιαστική
τροποποίηση και αλλαγή κάνατε. Δυστυχώς για εσάς, ενώ εξαγ-
γέλθηκε πρόσφατα στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης από τον
Πρωθυπουργό ότι η απορρόφηση έχει φτάσει στα 3 δισεκατοµ-
µύρια, έχουµε πραγµατική απορρόφηση του προγράµµατος
κοντά στο 17% κι εκταµίευση λιγότερη από 1 δισεκατοµµύριο
ευρώ. Αυτά είναι τα έργα, τα αποτελέσµατα από τα οποία κρίνε-
ται η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου σας για τον αγροτικό
κόσµο και την αγροτική παραγωγή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε το νοµοσχέδιο: «Δια-
κίνηση και εµπορία νωπών και ευαλλοίωτων αγροτικών προϊόν-
των και άλλες διατάξεις». Μεγαλόστοµες εξαγγελίες για την
αντιµετώπιση προβληµάτων και εγγενών αδυναµιών χρόνιων,
όπως οι καθυστερήσεις στις πληρωµές των εµπορικών συναλλα-
γών, όπως η υποχρεωτική αναγραφή προέλευσης για προϊόντα
όπως το γάλα, το κρέας και µία σειρά άλλων προϊόντων, χωρίς
όµως κανένα πρακτικό αποτέλεσµα. 

Η µέχρι σήµερα εµπειρία της διακυβέρνησής σας έχει αποδεί-
ξει ότι από προθέσεις είναι η καλύτερη και από αποτέλεσµα
µηδέν. Αυτό διότι αντιµετωπίζετε τα ζητήµατα µε την άγνοια του
νεοφώτιστου µαζί µε έπαρση και αλαζονεία. Αντί να χτίσετε πάνω
σε ό,τι καλό έχει γίνει και να πάµε ένα βήµα παρακάτω, να στη-
ρίξουµε τους παραγωγούς µας, να στηρίξουµε τους Έλληνες
αγρότες και κτηνοτρόφους, εισάγετε καινοτοµίες ανεφάρµο-
στες, νοµοθετείτε κυριολεκτικά στο πόδι, αναιρώντας και τα
όποια θετικά µπορεί να βρει κανείς. 

Τρία είναι τα χαρακτηριστικά του νοµοσχεδίου στα οποία θέλω
να εστιάσω. Είναι η προχειρότητα, η γραφειοκρατία και το ανε-
φάρµοστο. 

Προχειρότητα. Στο παράρτηµα στο οποίο αναφέρεται το
άρθρο 1 δεν περιλαµβάνονται όλα τα προϊόντα, όπως για παρά-
δειγµα οι βρώσιµες ελιές, οι µελιτζάνες και µια σειρά άλλων προ-
ϊόντων. 

Σας προτείνουµε, κύριε Υπουργέ, να πάρετε στον κατάλογο
αυτό, στον ορισµό των νωπών και ευαλλοίωτων προϊόντων, όλα
τα προϊόντα του καταλόγου του παραρτήµατος 1 της Συνθήκης
της Λισαβώνας, για να το λήξουµε µια και καλή.

Δεύτερον, υπάρχουν άλλες ρυθµίσεις για το γάλα, άλλες ρυθ-
µίσεις για το κρέας. Στο κρέας η αναγραφή της χώρας προέλευ-
σης αφορά ένα µόνο κοµµάτι του κύκλου της συνολικής αλυ-
σίδας. Δεν ξεκινάει, δηλαδή, από την παραγωγή, από τα σφα-
γεία, το κρεοπωλείο, τους χονδρεµπόρους, τους χώρους εστία-
σης. Σας τα είπα µε µεγάλη λεπτοµέρεια και στην επιτροπή.

Εστιάζεστε µόνο στα κρεοπωλεία. Ρωτώ, κύριε Υπουργέ: Γιατί
στοχοποιείτε µόνο τα κρεοπωλεία; Έτσι θα λύσετε το πρόβληµα;
Περιµένουµε από εσάς µία συνολικότερη αντιµετώπιση. 

Ένα δεύτερο παράδειγµα που αποδεικνύει την προχειρότητα
είναι το εξής. Στο άρθρο 5 αναφέρεστε στην υποχρεωτική σή-
µανση προέλευσης στο γάλα. Οι παράγραφοι, όµως, 3 και 4 στην
ουσία ακυρώνουν τις παραγράφους 1 και 2. Κατά τη δική µας
γνώµη οι παράγραφοι 3 και 4 δεν έπρεπε να υπάρχουν, διότι
όταν το γάλα εισάγεται από τη Ρουµανία, έρχεται στην Ελλάδα,
επεξεργάζεται, συσκευάζεται και διακινείται στη χώρα µας, θα
γράφει ένδειξη προέλευσης Ευρωπαϊκής Ένωσης και ο κατανα-
λωτής δεν θα µπορεί να καταλάβει αν αυτό είναι ελληνικό, γιατί
και η Ελλάδα είναι στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Άρα λοιπόν, αν πραγµατικά θέλετε να στηρίξετε τα ελληνικά
προϊόντα που τα εµπιστεύονται οι Έλληνες καταναλωτές, καταρ-
γήστε τις παραγράφους 3 και 4 για να αναγράφεται υποχρεωτικά
µόνο το ελληνικό και τίποτα άλλο.

Μια σειρά ζητηµάτων και προβληµάτων υπήρχαν και υπάρχουν
χρόνια, όπως για παράδειγµα τα δελτία εισαγωγής και µεταφο-
ράς ζώων είναι χειρόγραφα και παραµένουν και µε το δικό σας
το νοµοσχέδιο να είναι χειρόγραφα. Δεν υπάρχει ένα ηλεκτρο-
νικό σύστηµα µε πλήρη ιχνηλασιµότητα, ούτως ώστε να µπο-
ρούµε τον κάθε παραβάτη να τον εντοπίσουµε χρησιµοποιώντας
την τεχνολογία. 

Στις κυρώσεις, κύριε Υπουργέ, δεν αναφέρετε ρητά ότι η εµ-
πορική επιχείρηση, η οποία έχει κάνει την παράβαση και δεν έχει
αποπληρώσει τον παραγωγό, υποχρεούται να τον αποπληρώσει
για να ξαναενταχθεί στο µητρώο. 

Γραφειοκρατία. Με το σύστηµα που προσπαθείτε να εισαγά-
γετε για να ελέγξετε τις συναλλαγές προσθέτετε γραφειοκρατία
στις υπηρεσίες. Οι τράπεζες σας έχουν πει ότι δεν µπορούν να
ανταποκριθούν, άρα είναι ένας παράγοντας που συµµετέχει σε
όλη αυτή τη διαδικασία. Πώς θα τους εξαναγκάσετε, όταν από
πριν, στην επιτροπή, είπαν ότι δεν θα συµµετέχουν σε όλον αυ-
τόν τον τρόπο λειτουργίας; Όλα αυτά θα µπορούσαν να λυθούν
πολύ πιο εύκολα, αν υπήρχε ένα ηλεκτρονική σύστηµα, µία ηλε-
κτρονική πλατφόρµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω ένα έως δύο λεπτά ακόµα;
Η τεχνολογία δίνει λύσεις στα προβλήµατα, κύριε Υπουργέ.

Γιατί τόση βιασύνη; Γιατί να µην στήσουµε ένα σύστηµα πλήρως
ηλεκτρονικών πληρωµών, πλήρους ιχνηλασιµότητας σε όλα τα
προϊόντα, σε όλα τα στάδια της αλυσίδας;

Όσον αφορά το ανεφάρµοστο -το τρίτο και τελειώνω- δεν αν-
τιµετωπίζεται το πρόβληµα σε καµµιά περίπτωση. Σας το είπε το
σύνολο των φορέων -πάνω από είκοσι πέντε φορές ήρθαν στην
επιτροπή- ότι δεν θα µπορέσει να λειτουργήσει το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο.

Σας είπα κι εγώ στην επιτροπή το εξής. Γιατί, κύριε Υπουργέ,
δεν έχετε βγάλει καµµία υπουργική απόφαση εφαρµογής του
Κανονισµού 1337/2013, που είναι στα συρτάρια σας, καµµία
εφαρµοστική διάταξη, ούτως ώστε να χρησιµοποιήσουµε τα ερ-
γαλεία που σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες είναι διαθέσιµα;

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, µε τον χρόνο αποπληρωµής των
εµπορικών συναλλαγών για τα ευαλλοίωτα και νωπά αγροτικά
προϊόντα των εξήντα ηµερών. Για να έχει νόηµα αυτή η ρύθµιση,
κύριε Υπουργέ, που είναι στη σωστή κατεύθυνση, πρέπει να αφο-
ρά όλη την αλυσίδα, διαφορετικά δηµιουργούνται στρεβλώσεις
στην αγορά. Για παράδειγµα, το είπαν κι άλλοι οµιλητές, τα µικρά
τυροκοµεία δεν θα µπορέσουν να ανταποκριθούν στις υποχρε-
ώσεις τους και γνωρίζετε ότι σε όλη την αλυσίδα ο αδύναµος κρί-
κος είναι αυτός που σπάει πιο εύκολα. 

Φοβάµαι, κύριε Υπουργέ, ότι ο αδύναµος κρίκος, ο µικρός πα-
ραγωγός, το µικρό τυροκοµείο, θα είναι αυτός που στο τέλος θα
πληρώσει και θα είναι αυτός ο οποίος θα ενισχύσει τη βιοµηχανία
και θα ενισχύσει και τα µεγάλα σουπερµάρκετ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Στύλιο, ολο-
κληρώνετε, παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ποια είναι η απάντησή σας, κύριε Υπουργέ, στον ισχυρισµό,
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αν κάποιος ζητήσει να µειωθεί η τιµή του προϊόντος για να γίνει
η αποπληρωµή στις εξήντα µέρες; Το διασφαλίζετε; Υπάρχει
ανησυχία στους παραγωγούς.

Φοβάµαι, κύριε Υπουργέ, ότι δεν θα επιτύχετε αυτά τα οποία
θέλετε µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο κι όλα αυτά γιατί η αγορά
δεν ρυθµίζεται και δεν υπακούει σε διαταγές γραφειοκρατών.
Υπάρχει η πραγµατικότητα που υπερβαίνει κατά πολύ τις ρυθµί-
σεις. Όποτε συγκρούστηκε η επιβίωση µε τη νοµιµότητα, έχασε
η νοµιµότητα, κύριε Υπουργέ. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Δηµήτριος Εµµανουηλίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ.  

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
«Πρέπει να φύγετε από την Κυβέρνηση. Είστε ανίκανοι και επι-

κίνδυνοι. Με την αποχώρησή σας από την Κυβέρνηση, αφήστε
χώρο σε εµάς που ξέρουµε να κυβερνούµε». Ευθύς λόγος του
κ. Μητσοτάκη, που υποδηλώνει τον παραληρηµατικό του λόγο,
εξαιτίας του υψηλού πολιτικού πυρετού που τον κατατρέχει. Εί-
ναι ένας παραληρηµατικός πολιτικός λόγος που φθάνει σε πα-
ραισθήσεις επίκλησης σε εξωγήινους. 

Και συνεχίζει ο φαντασιακός πολιτικός του λόγος: Εµείς -λέει-
ως Νέα Δηµοκρατία, ξέρουµε να κυβερνούµε. Γνωρίζουµε πώς
να κλείνουµε τα εργοστάσια της «Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχα-
ρης», πώς να κλείνουµε τις µονάδες επεξεργασίας και µεταποί-
ησης προϊόντων της πρωτογενούς παραγωγής, κλείσιµο εργο-
στασίων κλωστοϋφαντουργίας, κλείσιµο «ΣΕΒΑΘ», κλείσιµο
«ΣΕΠΕΚ», κλείσιµο «Καπνοβιοµηχανίας Γεωργιάδη», κλείσιµο ερ-
γοστασίου επεξεργασίας ιχθυηρών «ΞΙΦΙΑΣ», κι ο κατάλογος
είναι ανοικτός.

Γνωρίζουµε πώς να µετατρέπουµε τους συνεταιρισµούς σε
εκτροφεία διαφθοράς και διασπάθισης του δηµόσιου χρήµατος.
Γνωρίζουµε πώς να στραγγαλίζουµε την αγροτική οικονοµία, δω-
ρίζοντας στην Τράπεζα Πειραιώς, έναντι πινακίου φακής, µε το
απίστευτο τίµηµα των 97 εκατοµµυρίων, όλο τον παραγωγικό
πρωτογενή ιστό της χώρας. Γνωρίζουµε πώς να χρεώνουµε τους
αγρότες και το δηµόσιο µε τις αχρεωστήτως καταβληθείσες επι-
δοτήσεις «µαϊµού» της «χατζηγάκειας» γαλαντοµίας και τις επι-
δοτήσεις του Κοντού. 

Εσείς, ο ΣΥΡΙΖΑ, δεν γνωρίζετε από αυτά. Εσείς προχωράτε
µε το συζητούµενο νοµοσχέδιο σε ρυθµίσεις που δηµιουργούν
προβλήµατα στους χονδρεµπόρους και τις αλυσίδες των σου-
περµάρκετ, υποχρεώνοντάς τους να είναι συνεπείς στις οικονο-
µικές υποχρεώσεις τους προς τους παραγωγούς, ώστε να
εξοφλούν τις οφειλές τους προς αυτούς σε διάστηµα έως εξήντα
ηµερών κι όχι στο αγελαδοκούρεµα, όπως γινόταν µέχρι τώρα. 

Εσείς, ως Κυβέρνηση -συνεχίζει η φαντασιακή ρητορεία της
Νέας Δηµοκρατίας- προχωράτε µε το νοµοσχέδιο στην υιοθέ-
τηση µέτρων ελέγχου για τη διαφάνεια της αγοράς και την προ-
στασία της εγχώριας πρωτογενούς παραγωγής. Εσείς προστα-
τεύετε τους συνεταιρισµούς των ιχθυοτρόφων των λιµνοθαλασ-
σών, δηµιουργώντας συνθήκες ανάπτυξης της ιχθυοκαλλιέρ-
γειας. 

Αντίθετα, εµείς µε την πολιτική µας αφήναµε τους ανθρώπους
αυτούς στην άµοιρη τύχη τους. Να, γιατί πρέπει να φύγετε. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε την
Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Μανωλάκου. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Με το νοµοσχέδιο αυτό παρουσιά-
ζετε ότι θα λύσετε και θα ρυθµίσετε οριστικά το υπαρκτό και γε-
νικευµένο πρόβληµα για τα περισσότερα αγροτικά προϊόντα, που
αφορά καθυστερήσεις πληρωµών ή ακόµα και απληρωσιά.

Η αλήθεια είναι ότι οι καθυστερήσεις πληρωµών υπήρχαν. Με
την έναρξη της καπιταλιστικής οικονοµικής κρίσης, όµως, πήρε
διαστάσεις γενίκευσης σε συνδυασµό µε τις εξευτελιστικές τιµές
του παραγωγού. Μάλιστα, επειδή υπήρξε και απούλητη παρα-
γωγή που σάπιζε στα χωράφια, ορισµένοι επιτήδειοι πήγαιναν,
συγκέντρωναν την παραγωγή σε µία περιοχή και µετά γινόντου-
σαν καπνός ή «βάραγαν κανόνι». 

Τα ίδια γίνονταν και µε τις αλυσίδες σουπερµάρκετ και ο πα-
ραγωγός έµενε ξεκρέµαστος στην κυριολεξία και καταχρεωµέ-
νος, γιατί είχε δουλέψει αυτός και η οικογένειά του, είχε πλη-
ρώσει για σπόρους, λιπάσµατα, πετρέλαιο, φάρµακα και άλλα,
για να έχει µια καλή παραγωγή και είχε µείνει στον άσσο, απρο-
στάτευτος στην κυριολεξία. 

Υπήρχε νόµος να τον προστατεύσει ή να τον αποζηµιώσει ή να
τον βοηθήσει για να σταθεί στα πόδια του; Υποτίθεται ότι ο νόµος
µε το Ενιαίο Μητρώο Εµπόρων Αγροτικών Προϊόντων και µε το
περίφηµο εκείνο Παρατηρητήριο Τιµών που διαφήµιζε το ΠΑ-
ΣΟΚ, κάπως θα τον προστάτευε. 

Εµείς δεν έχουµε καµµία αυταπάτη ότι κυβέρνηση του αστικού
κράτους θα προστάτευε την αγροτιά και όχι τον µεγαλέµπορα.
Και µάλλον έχουµε δίκιο, από την πραγµατικότητα. 

Τελικά, όµως, έστω και αυτός ο νόµος λειτούργησε; Όχι βέ-
βαια. Είχε διακόσιες εγγραφές εµπόρων και ουσιαστικά έµεινε
ανενεργός, µε ευθύνη όλων των κυβερνήσεων, Νέας Δηµοκρα-
τίας, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ. Είστε δυόµισι χρόνια στην εξουσία. 

Τι σας κάνει τώρα να φέρετε αυτό το νοµοσχέδιο για την απλη-
ρωσιά της αγροτιάς; Να το πούµε καθαρά και ξάστερα. Φέρνετε
αυτό το νοµοσχέδιο για να µπορέσετε να πιάσετε τη φοροδια-
φυγή και την φοροκλοπή, αφού είναι γνωστό ότι σε µεγάλο
βαθµό, από τα τιµολόγια που κόβονται, προσδιορίζεται το φορο-
λογητέο εισόδηµα και ταυτόχρονα και το ύψος της ασφαλιστικής
εισφοράς στον ΕΦΚΑ. 

Τι δείχνουν τα στοιχεία; Ένα ποσοστό των αγροτών δίνει την
αγροτική του παραγωγή χωρίς τιµολόγια ή µε µειωµένη παρα-
γωγή και µε ρίσκο να µην πληρωθεί. Με αυτόν τον τρόπο µειώνει
το ύψος του πραγµατικού εισοδήµατος, οπότε µειωµένη θα είναι
και η τσουχτερή ασφαλιστική εισφορά στον ΕΦΚΑ. Αυτό συµφέ-
ρει και τον έµπορα ή µεταποιητή που εµφανίζει µειωµένο εισό-
δηµα σε σχέση µε το πραγµατικό και συνεπώς πληρώνει µειω-
µένους φόρους. Δηλαδή, υπάρχει φοροδιαφυγή και φοροκλοπή.
Εµείς δεν συµφωνούµε, για να το ξεκαθαρίσουµε.

Τι έχει, όµως, ενδιαφέρον; Ο αγρότης µεταξύ φοροληστείας
του αστικού κράτους και της ληστείας και ανασφάλειας του έµ-
πορά, προτιµά τη ληστεία του έµπορα. Εκεί τον αναγκάσατε να
καταντήσει µε την άγρια φοροµπηχτική, φοροληστρική πολιτική
σας. Μία τέτοια πολιτική οδηγεί ουσιαστικά σε αδιέξοδο και τον
αγρότη σε συνεχή ενοχή και δίωξη. 

Το ξέρατε, λοιπόν, και προσπαθείτε µε αυτό το νοµοσχέδιο και
µε ποινές να πιάσετε τη φοροδιαφυγή. Αυτό είναι το κίνητρο και
ο στόχος σας και όχι να εξασφαλίσετε την έγκαιρη εξόφληση των
αγροτοπαραγωγών. 

Γιατί εάν σας ενδιάφεραν οι µικροµεσαίοι αγρότες, θα κάνατε
δεκτή την πρόταση του ΚΚΕ, του εισηγητή µας. Να έχει την ευ-
θύνη, δηλαδή, για τα παραστατικά και να τα στέλνει ο έµπορος
που έχει την υποδοµή και ο παραγωγός να πληρώνεται όχι σε
εξήντα µέρες, αλλά άµεσα, µε την παράδοση της παραγωγής,
αφού µε αυτήν τη διαδικασία επιβαρύνεται επιπλέον οικονοµικά,
πληρώνοντας λογιστή.

Εδώ που τα λέµε, υπάρχουν χωριά που δεν έχουν διαδικτυακή
σύνδεση ή έχουν ευκαιριακά. Να σας πω; Το υψηλότερο χωριό
της Πελοποννήσου, στα Μαγούλιανα Αρκαδίας που είναι κτηνο-
τροφικό χωριό, δεν έχουν σταθερή σύνδεση. Και µάλιστα δυσκο-
λεύεται και ο αγροτικός γιατρός –όταν τους επισκέπτεται- στην
ηλεκτρονική συνταγογράφηση των φαρµάκων. Συνεπώς δεν είναι
ανίκανοι οι κτηνοτρόφοι. Εγκαταλελειµµένοι είναι, κύριε Τσι-
ρώνη.  

Και φαίνεται ότι δεν έχετε επαφή µε τους µικροµεσαίους κτη-
νοτρόφους, εκτός αν έχετε επαφή µόνο µε καπιταλιστές µεγα-
λοκτηνοτρόφους που έχουν στη δούλεψή τους µισθωτούς βοσ-
κούς, λογιστή και κτηνίατρο, οπότε σας κατανοώ. Τους µικροµε-
σαίους τους αγνοείτε, γι’ αυτό και µε την άγρια πολιτική σας οδη-
γούνται στον αφανισµό.

Όµως θα λυθούν τα προβλήµατα που ταλανίζουν την αγροτιά,
θα εξαλειφθούν οι εκβιασµοί των εµπόρων και οι απειλές ότι δεν
θα τους παίρνουν την παραγωγή; Όχι βέβαια.

Εδώ δεν συζητάτε καθόλου το ζήτηµα του ύψους των τιµών
παραγωγού και αν αυτές καλύπτουν το κόστος παραγωγής και
αφήνουν κάποιο κέρδος για επιβίωση και συνέχιση της αγροτι-
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κής δραστηριότητας. Και όµως ένα από τα κύρια αιτήµατα της
αγροτιάς που έθεταν στις µεγάλες αγροτικές κινητοποιήσεις –
και θα ξαναέρθουν- ήταν και είναι ο καθορισµός εγγυηµένων
τιµών. Και είναι λογικό να ξέρει από πριν πόσο θα πουλήσει, τι
θα περισσέψει, για να ζήσει και να συνεχίσει. 

Την απάντησή σας την ξέρουµε, τη διατυµπανίζει η Ευρωπαϊκή
Ένωση µε την Κοινή Αγροτική Πολιτική και εσείς, βέβαια, λέγον-
τας ότι η προσφορά και η ζήτηση καθορίζει τις τιµές. Ξέρουµε,
όµως, ποιος έχει διαπραγµατευτική ισχύ και πώς εκβιάζει για να
παίρνει σχεδόν τσάµπα την παραγωγή. Είναι πραγµατικά παρα-
σιτικό στοιχείο, που εσείς, το σύστηµά σας το προστατεύει στον
παρασιτισµό και την κερδοφορία του, µε το να αρµέγει τον κόπο
και τον ιδρώτα της αγροτιάς και όχι µόνο βέβαια. 

Ωστόσο στους οµίλους των αιολικών πάρκων και συνολικά των
ΑΠΕ έχετε καθορίσει τις τιµές που πουλάνε και είναι συγκεκρι-
µένες και ο αγοραστής, η ΔΕΗ, µεταβιβάζει τα σπασµένα και τα
πληρώνει ο λαός µέσα από τα τιµολόγια κατανάλωσης ενέρ-
γειας. 

Να, λοιπόν, που έχετε δύο µέτρα και δύο σταθµά για να λη-
στεύετε το λαϊκό εισόδηµα και να πριµοδοτείτε τους επιχειρηµα-
τικούς οµίλους. Και από πάνω παριστάνετε ότι νοιάζεστε για τις
καθυστερηµένες πληρωµές και την απληρωσιά. 

Στην ουσία τι κάνετε; Ρυθµίζετε ορισµένους ανταγωνισµούς
ανάµεσα σε επιχειρηµατικούς οµίλους, καθώς υπάρχουν παρά-
πονα από βιοµήχανους για µεγάλες καθυστερήσεις στις πληρω-
µές από σουπερµάρκετ, όπως και τα µεγάλα κανόνια αλυσίδων
σουπερµάρκετ δηµιούργησαν προβληµατισµό. 

Όµως, είναι προκλητικό, αλλά δείχνει και την ταξική πολιτική
σας το ότι στον ορισµό του παραγωγού εντάσσετε και τις µετα-
ποιητικές µονάδες, φτωχοµεσαίοι αγρότες και µονοπώλια στο
ίδιο τσουβάλι. Βάζετε τον λύκο µαζί µε τα πρόβατα και µας λέτε
ότι είναι ευνοϊκό για τα πρόβατα.

Σε ό,τι αφορά την υποχρεωτική απογραφή της χώρας προ-
έλευσης του γάλακτος, που θετικό είναι, το διατυµπανίζετε σαν
µέγα κατόρθωµα. Πήρατε την έκθεση της Ευρωπαϊκής Ένωσης
αφού θεσπίστηκε σε Γαλλία, Ιταλία και Ισπανία. Γιατί όµως, τώρα
η Ευρωπαϊκή Ένωση το επιτρέπει; Γιατί ήδη και πριν λήξει η κα-
τάργηση των ποσοστώσεων στο αγελαδινό γάλα, υπήρχε από
µεγάλες καπιταλιστικές µονάδες προγραµµατισµός για περισσό-
τερη ποσότητα και έτσι υπήρξε, αµέσως µετά την κατάργηση του
περιορισµού των ποσοστώσεων, υπερπαραγωγή και όξυνση του
ανταγωνισµού µεταξύ µεγαλοεπιχειρήσεων των κρατών-µελών.
Αυτά έχει ο καπιταλισµός και τα εργαλεία του για την κερδοφο-
ρία των µεγάλων εταιρειών και την καταστροφή των µικροµε-
σαίων.

Το ερώτηµα που τίθεται είναι το εξής. Θα αυξηθεί η εγχώρια
παραγωγή στο γάλα και το κρέας; Όχι, βέβαια, γιατί το καθορι-
στικό είναι το κόστος παραγωγής και οι τιµές παραγωγού και
αυτά ευνοούν τα µονοπώλια και όχι την αγροτιά και αυτά δεν τα
αγγίζετε βέβαια. 

Αντίθετα, ληστεύετε και περιουσιακά στοιχεία των συνεταιρι-
στικών οργανώσεων, που δηµιουργήθηκαν µε τις εισφορές γε-
νεών αγροτών για τον τοπικό συνεταιρισµό τους. Με ποιο δικαίω-
µα την περιουσία του συνεταιρισµού, που αποµένει µετά το
τέλος της εκκαθάρισης και µπορούσαν µε απόφαση της Γενικής
Συνέλευσης να διατεθεί για σκοπούς συνεταιριστικούς ή κοινω-
νικούς, εσείς την παίρνετε;

Εδώ τι κάνετε; Πετάτε στα σκουπίδια τη γενική συνέλευση του
συνεταιρισµού και δηµεύετε την περιουσία του, δίνοντάς τη στον
ΟΔΙΑΓΕ, δηλαδή το αγροτικό ΤΑΙΠΕΔ, που είναι ανώνυµη εται-
ρεία ιδιωτικού δικαίου, δηλαδή µπορεί να χρησιµοποιηθεί και να
πουληθεί για τις ανάγκες του ΟΔΙΑΓΕ. Παραδείγµατος χάριν,
παίρνει δάνειο, µε τι υποθήκη; Τη συνεταιριστική περιουσία που
αρπάζετε; 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα και µην κάνετε τη νύχτα µέρα πε-
ριφρονώντας τη γενική συνέλευση των αγροτών. Κι όµως, µπο-
ρούν αυτοί οι άνθρωποι να αποφασίζουν τι θα κάνουν αυτή την
περιουσία, που φτιάχτηκε από εισφορές γενεών, η αποθήκη ή το
οικόπεδο που διαθέτουν να µείνει για τις ανάγκες της περιοχής
τους, να φτιάξουν πολιτιστικό σύλλογο ή οικόπεδο ή το οικόπεδο
να γίνει αθλητικό κέντρο ή οτιδήποτε εκτιµήσουν ότι χρειάζεται. 

Αυτή τελικά είναι η δίκαιη ανάπτυξή σας. Αυτά πήγατε να δια-
λαλήσετε και στη Θεσσαλία. Κι εµείς έχουµε δικαίωµα να κρί-
νουµε την κοροϊδία και υποκρισία σας. Το κεφάλαιο πήγατε να
στηρίξετε και βέβαια συνδιοργανωτής ήταν και η περιφέρεια µε
τον κ. Αγοραστό. Ας µην παριστάνετε ότι τσακώνεστε και µε τη
Νέα Δηµοκρατία, µαζί ήσασταν, όπως µαζί ήσασταν και στο τρίτο
µνηµόνιο, τότε που κατάργησε το όριο στο γάλα. 

Βέβαια ο κ. Τσίπρας έβαλε και την ταφόπετρα στην εκτροπή
του Αχελώου, που θα πότιζε τη θεσσαλική γη και δεν θα στε-
ρούσε νερό από την Αιτωλοακαρνανία. Πήρατε όµως αγωνιστική
απάντηση από το πιο µαζικό και δυναµικό πανθεσσαλικό συλλα-
λητήριο, µε µπροστάρη τα τρακτέρ της αγροτιάς, που ετοιµά-
ζονται για να έχουν συνέχεια, για όσους έχουν ερωτήµατα. Τα
συνθήµατά τους όµως είχαν περιεχόµενο. Δεν ξεγελιούνται από
τα παραµύθια σας. Κάνετε τη βρώµικη δουλειά και σας έχουν κα-
ταλάβει. 

Το ζήτηµα είναι πώς θα αλλάξει η κατάσταση και µπορεί να
γίνει εάν αποτινάξουν από πάνω τους τους εκµεταλλευτές τους,
που είναι οι ίδιοι µε την εργατική τάξη και τα άλλα λαϊκά στρώ-
µατα, δηλαδή τα µονοπώλια και τους επιχειρηµατικούς οµίλους
και τους πολιτικούς εκπροσώπους τους. Αυτό προϋποθέτει τη
συµµαχία και κοινή δράση στον αγώνα και είναι εφικτό, αρκεί να
το αποφασίσουν και πρέπει να το κάνουν, αν θέλουν να δουν
άσπρη µέρα. Το ΚΚΕ θα είναι µαζί τους και µπροστά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε την
κ. Γκαρά Αναστασία από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Κυρία Γκαρά, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα µου επιτρέ-

ψετε σε αυτή τη ζωντανή και διαλογική συζήτηση να σχολιάσω
τον συλλογισµό που εξέφρασε πριν από λίγο ένας συνάδελφος
από το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

Ο συνάδελφος Βουλευτής, λοιπόν, είπε ότι εµείς, οι Βουλευτές
του ΣΥΡΙΖΑ, κατηγορούµε τη Νέα Δηµοκρατία και τους λέµε ότι
εµείς δεν µπορούµε να συζητήσουµε, δεν µπορούµε να συνερ-
γαστούµε µε αυτούς οι οποίοι χρεοκόπησαν τη χώρα. Λέει ο συ-
νάδελφος της Νέας Δηµοκρατίας: «Μα δεν χρεοκοπήσαµε εµείς
τη χώρα, η κρίση έφερε τη χρεοκοπία». 

Αναρωτιέµαι, την κρίση ποιος την έφερε; Δεν την έφεραν οι
πολιτικές που ακολούθησαν η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ; Ή
µήπως η Νέα Δηµοκρατία πλέον έχει ενσωµατώσει στην πολιτική
της τη λογική του εξωγήινου και πιστεύουν ότι την κρίση την
έφερε κάποιος εξωγήινος;

Με αυτές τις σκέψεις, λοιπόν, και ακούγοντας τη ζωντανή συ-
ζήτηση που υπάρχει εδώ, ανακαλώ στη µνήµη µου το πολύ πρό-
σφατο παρελθόν ή και το µακρινότερο παρελθόν, θεωρώντας ότι
και ο ελληνικός λαός δεν έχει κοντή µνήµη, όπως πολλοί θα ήθε-
λαν και πολλούς θα συνέφερε. 

Έτσι, λοιπόν, προβληµατίζοµαι και λέω ότι αρκετές φορές κα-
λούµαστε να νοµοθετήσουµε εδώ µέσα ανοίγοντας δρόµους, δη-
µιουργώντας νέο θεσµικό πλαίσιο, νέες συνθήκες, δίνοντας νέες
προοπτικές στους πολίτες. Άλλες φορές όµως είµαστε αναγκα-
σµένοι να νοµοθετούµε για να διορθώσουµε τα λάθη των προ-
ηγούµενων κυβερνήσεων και µάλιστα στοχευµένα λάθη, τις επι-
λογές και τις πολιτικές τους, που δηµιούργησαν τις παθογένειες,
οι οποίες παθογένειες έφεραν και την κρίση. 

Βασικός στόχος δικός µας είναι η προστασία των συµπολιτών
µας και η ανασύσταση του κράτους σε υγιείς βάσεις και το
έχουµε τονίσει και το έχουµε αποδείξει πάρα πολλές φορές και
το αποδεικνύουµε καθηµερινά και µε τη δράση µας αλλά και µε
τη στάση ζωής µας.

Μίλησα, λοιπόν, για στοχευµένα λάθη, διότι λάθη είναι για τη
δική µας πολιτική αντίληψη, αλλά στόχευση και πολιτική επιλογή
ήταν για τα κόµµατα τα οποία έχουν κυβερνήσει, διότι όλες
αυτές οι κινήσεις και οι επιλογές που έκαναν εξυπηρετούσαν και
εξυπηρετούν συγκεκριµένα συµφέροντα. 

Ενδεικτικά, λοιπόν, αναφέρω: ο ανύπαρκτος έλεγχος στις επι-
δοτήσεις, η έλλειψη προστασίας από ζωονόσους, η αποψίλωση
των υπηρεσιών, η ανεξέλεγκτη απελευθέρωση της αγοράς, οι
παράνοµες ελληνοποιήσεις τροφίµων, η ενίσχυση των καρτέλ,
έργα που ποτέ δεν ολοκληρώθηκαν, υποδοµές που ποτέ δεν σχε-
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διάστηκαν και δεν υλοποιήθηκαν, εργαλεία που κατευθύνθηκαν
εκτός παραγωγής, η διάλυση των συνεταιρισµών και η χρησιµο-
ποίησή τους µόνο για πελατειακούς σκοπούς, η διάλυση της
Αγροτικής Τράπεζας, βασικό εργαλείο του πρωτογενούς τοµέα,
όλα αυτά έγιναν τυχαία; Έγιναν τυχαία αυτές οι επιλογές από τις
προηγούµενες κυβερνήσεις ή ήταν συγκεκριµένες πολιτικές επι-
λογές; Αυτά είναι τα έργα σας και αυτές οι ηµέρες σας και ο ελ-
ληνικός λαός δεν έχει κοντή µνήµη. 

Έτσι, λοιπόν, συνεχίζω να προβληµατίζοµαι και λέω το εξής:
Είτε σας χαρακτηρίζει ανικανότητα και έλλειψη αντίληψης των
αναγκών της πρωτογενούς παραγωγής και του κόσµου της
αγροτιάς είτε κάνατε στοχευµένες επιλογές, προκειµένου να
εξυπηρετούνται λίγοι, «ηµέτεροι» και φίλοι σας, µε γεµάτες τσέ-
πες συνήθως και µε µεγάλη δύναµη στην αγορά, οι οποίοι εκµε-
ταλλεύονται διαχρονικά αγρότες και κτηνοτρόφους και εµπαί-
ζουν τους πολίτες. 

Ποτέ, λοιπόν, δεν σας ενδιέφερε η ανάπτυξη του πρωτογενούς
τοµέα και το έχετε αποδείξει. Ποτέ δεν σας ενδιέφερε η στήριξη
και η προστασία των µικρών και µεσαίων παραγωγών και εµπό-
ρων. Εµείς, ωστόσο, µε συνεχείς παρεµβάσεις, µε καίρια νοµο-
θετήµατα αλλάζουµε τους κανόνες, αλλάζουµε τις προτεραιό-
τητες, βγάζοντας µπροστά την ανάπτυξη του πρωτογενούς
τοµέα, την οργάνωση και προστασία της παραγωγής και διακί-
νησης προϊόντων, τη στήριξη των ελληνικών προϊόντων -αναφέ-
ροµαι σε κάποιους δήθεν πατριώτες-, την οργάνωση της αγοράς
και την ενίσχυση του υγιούς ανταγωνισµού καθώς και την προ-
στασία των καταναλωτών και των συµπολιτών µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως έχει ήδη αναφερθεί καθ’
όλη την επεξεργασία του παρόντος νοµοσχεδίου στις επιτροπές
τις προηγούµενες ηµέρες, έχουµε να κάνουµε µε τη συζήτηση
ενός ιδιαίτερα σηµαντικού νοµοσχεδίου, που στηρίζει ουσιαστικά
και έµπρακτα τον αγροτικό κόσµο αλλά και την αγροτική παρα-
γωγή, βάζει τάξη στην αγορά σε ό,τι αφορά τους χρόνους απο-
πληρωµής και προστατεύει τόσο τον Έλληνα παραγωγό όσο και
τον Έλληνα καταναλωτή. Είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο επανα-
τοποθετεί το σχήµα και την προοπτική της ελληνικής γεωργίας
και κτηνοτροφίας και θέτει νέες βάσεις, µαζί µε τις παρεµβάσεις
στο ασφαλιστικό, στο φορολογικό, στη µείωση του ΦΠΑ στα γε-
ωργικά εφόδια από το 24% στο 13%, στις οποίες ο Έλληνας πα-
ραγωγός θα µπορέσει να στηριχθεί, αλλά και να εξελιχθεί. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο αντιµετωπίζεται, εκτός από τα χρόνια
ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε τις καθυστερήσεις στις πλη-
ρωµές νωπών προϊόντων, και το φαινόµενο της ελληνοποίησης
προϊόντων, που προκαλεί ένα ιδιαίτερα σοβαρό πλήγµα στον κτη-
νοτροφικό τοµέα της χώρας. Με την υποχρεωτική αναγραφή της
χώρας παραγωγής στα προϊόντα ζωικής προέλευσης, δηλαδή
στο γάλα και στο κρέας, θέση την οποία πετύχαµε µετά την πρω-
τοβουλία του εν λόγω Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
µέσω της ασφαλούς ιχνηλασιµότητας σε όλα τα στάδια της πα-
ραγωγικής διαδικασίας, προασπίζονται τα συµφέροντα των Ελ-
λήνων γαλακτοπαραγωγών - κτηνοτρόφων, σε µια περίοδο κρίσι-
µη για την κτηνοτροφία σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης. Πα-
ράλληλα, διασφαλίζεται η ποιότητα των ελληνικών γαλακτοκοµι-
κών και τυροκοµικών προϊόντων απέναντι σε πρακτικές αθέµιτου
ανταγωνισµού.

Για να γίνω πιο συγκεκριµένη. Με την υποχρεωτική σήµανση
της προέλευσης γάλακτος, η οποία περιλαµβάνει τη χώρα αρ-
µέγµατος, τη χώρα επεξεργασίας και τη χώρα συσκευασίας,
προστατεύεται άµεσα ο Έλληνας καταναλωτής από τις παράνο-
µες ελληνοποιήσεις και ταυτόχρονα στηρίζεται η δουλειά και το
εισόδηµα των Ελλήνων κτηνοτρόφων, δηµιουργούνται οι κατάλ-
ληλες συνθήκες υγιούς ανταγωνισµού στην παραγωγή επώνυ-
µων προϊόντων υψηλής διατροφικής αξίας και ποιότητας και µε
αυτόν τον τρόπο ενισχύεται και η διακίνηση επώνυµων ελληνικών
γαλακτοκοµικών προϊόντων στη διεθνή αγορά. Παράλληλα, δεν
µπορούµε να µην υπογραµµίσουµε τον βασικό πυλώνα του νο-
µοσχεδίου, που αφορά στον χρόνο πληρωµής των αγροτικών
προϊόντων. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές -και ολοκληρώνω γιατί ο χρόνος
είναι περιορισµένος-, το περιεχόµενο του εν λόγω νοµοσχεδίου
αγγίζει ουσιαστικά τους παραγωγούς της δικής µου περιοχής,

όπως και άλλες περιοχές, καθώς η κτηνοτροφία για τον Έβρο
αποτελεί έναν εξαιρετικά σηµαντικό πυλώνα της οικονοµίας και
χρήζει ουσιαστικής ενίσχυσης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Η γεωγραφική µας θέση επίσης είναι τέτοια, που το φαινόµενο

εισαγωγής κρέατος και γάλακτος από γειτονικές περιοχές και
του «βαφτίσµατος» ως ελληνικού αποτελεί για εµάς καθηµερινό
φαινόµενο, ένα φαινόµενο που το βλέπουµε από την παραγωγή
µέχρι το ράφι, τον καταναλωτή και στη συζήτηση στο καφενείο. 

Δεν προλαβαίνω να αναφέρω τις υπόλοιπες ευνοϊκές διατάξεις
αυτού του νοµοσχεδίου. Ωστόσο να σκεφτούµε ποιοι έφεραν την
κρίση στην Ελλάδα, τη χρεοκοπία και ποιοι µε δύσκολο αγώνα,
χωρίς να εφησυχάζουν, µε δύσκολα νοµοθετήµατα και µε υπο-
στήριξη και στήριξη στην πραγµατική αγροτική παραγωγή και
στον µικρό Έλληνα παραγωγό στηρίζουν αυτή τη χώρα και θέ-
λουν να αλλάξουν σελίδα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής των
Ελλήνων, τριάντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το Γενικό Λύκειο Λιδωρικίου Φωκίδας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κ. Παναγιώτα Βράντζα από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΒΡΑΝΤΖΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα πολύ ση-

µαντικό νοµοσχέδιο, που αφορά τον πολύπαθο πρωτογενή τοµέα
στη χώρα. 

Πριν ξεκινήσω όµως την τοποθέτησή µου για το νοµοσχέδιο,
θα ήθελα να ορίσουµε ή και να συµφωνήσουµε -και είναι µια καλή
ευκαιρία αυτό το νοµοσχέδιο- κάποια ζητήµατα. Ένα από τα ζη-
τήµατα αυτά είναι το πώς θέλουµε τον αγρότη, τον παραγωγό
το 2017.

Θα µπω στη διαδικασία να σχολιάσω όσα ειπώθηκαν από τους
εισηγητές του Κοµµουνιστικού Κόµµατος. Δεν έχω καµµία αντι-
πολιτευτική διάθεση. Πιστεύω πραγµατικά ότι αγωνιζόµαστε για
τους ίδιους ανθρώπους. Μπορείτε να πιστεύετε ό,τι θέλετε όµως.
Να σας πω τι δεν θέλουµε εµείς: Δεν θέλουµε τον φτωχό και
φτωχοµεσαίο αγρότη, τον οποίο θα συντηρούµε. Θέλουµε έναν
αγρότη ο οποίος θα είναι επαγγελµατίας, έναν αγρότη που θα
έχει τη δυνατότητα να πληρώνει λογιστή και κτηνίατρο και ο
οποίος θα έχει τους κόπους της δουλειάς του και θα ζει από αυτά
την οικογένειά του, έναν αγρότη αξιοπρεπή και οικονοµικά εύ-
ρωστο. Άρα, αφού συµφωνήσουµε τι θέλουµε, νοµίζω προς αυτή
την κατεύθυνση πρέπει να κατευθυνθούµε και όχι στο να συντη-
ρούµε τον φτωχό και φτωχοµεσαίο αγρότη. Πρέπει να ορίσουµε
και το αγροτικό επάγγελµα κάποια στιγµή. 

Το αγροτικό επάγγελµα -και αυτό το λέω λόγω της επαγγελ-
µατικής µου εµπειρίας- δεν διέπεται σε καµµιά περίπτωση από
πελατειακές λογικές ή λογικές αρπαχτής. Το αγροτικό επάγ-
γελµα έχει µια συνέχεια. Για να πετύχει ο Έλληνας αγρότης, θα
πρέπει και να σχεδιάσει και να οργανώσει τη δουλειά του. Βε-
βαίως, θα πρέπει και να οργανώσει και να σχεδιάσει τη δουλειά
του το κράτος, δηλαδή να οργανώσει την αγροτική παραγωγή.
Σήµερα θα µιλήσουµε εδώ γι’ αυτά που πρέπει να κάνει το κρά-
τος και λιγότερο γι’ αυτά που πρέπει να κάνει ο αγρότης. 

Τι έκανε, λοιπόν, το κράτος τόσα χρόνια; Τυχοδιωκτικές, αντι-
παραγωγικές και απολύτως πελατειακές πολιτικές, που εφαρµό-
στηκαν τα τελευταία σαράντα χρόνια κι εκφράστηκαν µε συνθή-
µατα του τύπου «όλα τα κιλά, όλα τα λεφτά» ή και µε µεγαλεπή-
βολα σχέδια, όπως η εκτροπή του Αχελώου, που κράτησαν σε
οµηρία πραγµατικά τον Θεσσαλικό Κάµπο. 

Τα αποτελέσµατα είναι ορατά. Θα ξεκινήσω µε το νερό. Λόγω
καταγωγής, θα πω δυο πράγµατα παραπάνω για τον Αχελώο.
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Πραγµατικά πιστεύω ότι η εκτροπή ή όχι του Αχελώου δεν είναι
ιδεολογικό ζήτηµα. Είναι απολύτως τεχνοκρατικό ζήτηµα. Θα
πρέπει να αποφασίσουµε αν θα φέρουµε το νερό από τον Αχε-
λώο ή όχι στο Θεσσαλικό Κάµπο µόνο εφόσον εξαντλήσουµε
όλες τις άλλες ευκαιρίες που έχουµε. 

Η ιδεοληπτική, λοιπόν, εµµονή της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ να φέρουν τον Αχελώο οδήγησε στο να κινδυνεύει µε
ερηµοποίηση η Θεσσαλία. Εµείς, λοιπόν, πιστεύουµε ότι πρέπει
να γίνουν αλλαγές. Ανακοινώθηκε ένα ολοκληρωµένο σχέδιο.
Πρέπει να γίνουν όλα τα υπόλοιπα και µόνον εάν και εφόσον τε-
λικά δεν µπορέσουµε να ανταποκριθούµε στη ζήτηση του νερού,
τότε θα πρέπει να συζητήσουµε για τον Αχελώο. 

Υπήρξε µείωση της παραγωγικότητας, µείωση της διατροφι-
κής επάρκειας, τεράστιο έλλειµµα σε σηµαντικά προϊόντα ζωικής
προέλευσης, όπως το γάλα και το κρέας, αύξηση του ελλείµµα-
τος του εµπορικού ισοζυγίου των αγροτικών προϊόντων, το οποίο
έχει µειωθεί τα τελευταία δύο χρόνια, όσο είµαστε εµείς στην Κυ-
βέρνηση, υποβάθµιση σηµαντικών προϊόντων για τη χώρα, όπως
το βαµβάκι, κακοδιαχείριση κοινοτικών πόρων µε σοβαρές απώ-
λειες κεφαλαίων, πρόστιµα και καταλογισµούς που πληρώνουµε
ακόµη, αδυναµία ανανέωσης, εκπαίδευσης και κατάρτισης του
αγροτικού κόσµου. 

Τι θέλουµε εµείς µε αυτό το νοµοσχέδιο; Θέλουµε να ανατρέ-
ψουµε αυτά τα δεδοµένα, να προστατεύσουµε το αγροτικό εισό-
δηµα, την εγχώρια παραγωγή, τον καταναλωτή, να διασφαλίσου-
µε την πληρωµή και να καταπολεµήσουµε τις ελληνοποιήσεις.
Υπάρχουν αντιδράσεις και πιθανόν να υπάρξουν και άλλες. Κά-
ποιοι θα προσπαθήσουν πολύ, ώστε να µην εφαρµοστούν οι δια-
τάξεις του νοµοσχεδίου.

Ειλικρινά δεν καταλαβαίνω -ειπώθηκε από Βουλευτή της Νέας
Δηµοκρατίας- την άποψη που έχετε ότι προσπαθούµε να στοχο-
ποιήσουµε τους Έλληνες κρεοπώλες. Το αντίθετο. Εµείς πι-
στεύουµε ότι οι Έλληνες κρεοπώλες µπορούν να βοηθήσουν
πολύ σηµαντικά στην καταπολέµηση των ελληνοποιήσεων. Πι-
στεύουµε πραγµατικά ότι έχουν διαλέξει λάθος στρατόπεδο και
ότι δεν θα είναι καλό γι’ αυτούς και φυσικά για τη χώρα. Τα συµ-
φέροντα είναι πολύ µεγάλα. Κερδοσκοπούν συστηµατικά και
ασύστολα σε βάρος του Έλληνα παραγωγού και του Έλληνα κα-
ταναλωτή. Θα πρέπει εδώ να µιλήσουµε καθαρά και να διαλέ-
ξουµε στρατόπεδο. Εµείς είµαστε πολύ καθαροί σε αυτό.

Το πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου αφορά τον χρόνο πληρω-
µής των νωπών και ευαλλοίωτων προϊόντων. Περιλαµβάνονται
και τα µήλα, τα ροδάκινα και τα ακτινίδια που είχα πει εγώ και το
διευκρινίζω επειδή ρώτησε ο εισηγητής του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας. Επικρατεί µια χαοτική κατάσταση στην αγορά
των αγροτικών προϊόντων. Βεβαίως, εδώ εµείς ορίζουµε τον
χρόνο πληρωµής, αλλά πριν από αυτό πρέπει να γίνουν κάποια
άλλα πράγµατα από τη µεριά των αγροτών.

Συναλλαγές µε τιµολόγια: Πραγµατικά, κύριε Υπουργέ, εγώ θα
ήθελα να ξανασκεφτούµε αν υπάρχει λόγος να υπάρχει το ειδικό
καθεστώς και µόνο προς όφελος των αγροτών, όχι για κάποιον
άλλο λόγο. Οι συναλλαγές µε τιµολόγια µπορούν να διασφαλί-
σουν την πληρωµή των αγροτών, καθώς έχουµε ανοικτές τιµές,
πλασµατικές τιµές, «πάρτι» µε επιστροφή ΦΠΑ, φέσια και επιτα-
γές που γυρνάνε και δεν λείπουν ποτέ.

Το άλλο που πρέπει να κάνουν οι παραγωγοί είναι να συνεται-
ριστούν. Δυστυχώς είναι ο αδύναµος κρίκος. Και µεµονωµένα
είναι τόσο αδύναµος που τελικά είναι πάντα χαµένος. Βεβαίως,
υπάρχει ένα κακό συνεταιριστικό προηγούµενο στη χώρα, το
οποίο λειτουργεί αποτρεπτικά για τους περισσότερους αγρότες
στο να συνεταιριστούν. Μέχρι τότε που θα είναι περισσότερο
ισχυροί, εµείς πρέπει να προφυλάξουµε τους κανόνες συναλλα-
γής, κανόνες δίκαιους και διαφανείς.

Ειπώθηκε από πολλές παρατάξεις ότι αυτό υπήρχε µε τον
νόµο του 2013 που εναρµονίστηκε η χώρα µε κάποια σχετική ευ-
ρωπαϊκή οδηγία. Δυστυχώς το µόνο που υπήρξε -και όσοι διαβά-
σαµε την οδηγία µπορούµε να το πούµε µε σιγουριά- ήταν ένα
αναποτελεσµατικό ευχολόγιο καλών προθέσεων, που παρέ-
πεµπε, όµως, στην εφαρµογή της συµφωνίας στις δύο πλευρές,
η οποία τελικά συµφωνία ήταν λεόντεια, προς όφελος φυσικά
του ισχυρού, δηλαδή του εµπόρου. Προσπαθούµε ακριβώς να

διορθώσουµε αυτή την κατάσταση.
Το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου κατά τη γνώµη µου είναι

πιο σηµαντικό. Αφορά την αναγραφή της χώρας προέλευσης στα
ζωικά προϊόντα, στο γάλα και στο κρέας και στα προϊόντα του
γάλακτος. Πρόκειται για µια ρύθµιση που προσπαθεί να θωρακί-
σει τον Έλληνα παραγωγό και τον Έλληνα καταναλωτή από τη
µάστιγα των ελληνοποιήσεων. Η ποιότητα των ελληνικών προϊόν-
των κρέατος και γάλακτος -και όχι µόνο- είναι δεδοµένη -υπάρ-
χουν πολλοί σηµαντικοί λόγοι γι’ αυτό και σε αυτό πρέπει να
επενδύσουµε, δεν θα µπω όµως σε αυτή τη διαδικασία να πω-
και αποτελεί ένα µεγάλο κίνητρο για να βαφτίζουν εισαγωγείς,
έµποροι κ.λπ., τα προϊόντα από διάφορα µέρη του πλανήτη ως
ελληνικά.

Οι εισαγωγές είναι δεδοµένες στη χώρα. Έχουµε έλλειµµα ση-
µαντικό, ιδιαίτερα στα ζωικά προϊόντα -παράδειγµα είναι το βόειο
κρέας, που έχουµε 15% παραγωγή βόειου στην Ελλάδα- αλλά
όλα τα κρεοπωλεία έχουν ελληνικά κρέατα ορεινά, κατά προτί-
µηση. Άρα αυτό που πρέπει να κάνουµε εµείς είναι να µπορέ-
σουµε να διασφαλίσουµε την ιχνηλασιµότητα του κρέατος. Γι’
αυτό ακριβώς βάζουµε την υποχρέωση στην ταµειακή µηχανή
της αναγραφής της χώρας προέλευσης, ακριβώς για να διασφα-
λίσουµε την ιχνηλασιµότητα του κρέατος και µόνον έτσι θα δια-
φυλάξουµε τον Έλληνα παραγωγό, αλλά και τον Έλληνα κατα-
ναλωτή.

Όσον αφορά τις ελληνοποιήσεις στο γάλα τα πράγµατα είναι
ακόµα χειρότερα, γιατί εκτός από τον αθέµιτο ανταγωνισµό, τη
µείωση της παραγωγής, την παραπλάνηση του καταναλωτή δια-
κυβεύονται σηµαντικά προϊόντα, µε κορωνίδα τη φέτα. Αυτή την
στιγµή πουλιέται «φέτα» στην αγορά, η οποία κάνει 4,10 ευρώ το
κιλό και σε αυτό έχουµε ευθύνη όλοι: και οι παραγωγοί και οι µε-
ταποιητές και το κράτος. Θα πω πάλι για τις ευθύνες του κρά-
τους. Τα υπόλοιπα µπορούµε να τα συζητήσουµε κάποια άλλη
στιγµή, όταν θα είναι µαζί µας και οι παραγωγοί και οι µεταποι-
ητές. Προφανώς δεν µιλάµε για φέτα, µιλάµε για ένα τυρί αµφι-
βόλου προέλευσης –το ποιότητας συζητιέται-, το οποίο, όµως,
δεν έχει τις προδιαγραφές που ορίζει η νοµοθεσία της φέτας.

Εδώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, τίθεται ένα σηµαντικό ζήτηµα:
Ισοζύγια, έλεγχοι και ποινές. Κατά τη γνώµη µου, ο ισχύων κρα-
τικός νόµος είναι ανεπαρκής και χρειάζεται άµεσα βελτίωση και
το κατακερµατισµένο σύστηµα των ελέγχων και των διαφόρων
ελεγκτικών µηχανισµών έχει επίσης αποδειχθεί αναποτελεσµα-
τικό και πρέπει άµεσα να διορθωθεί. Δυστυχώς αυτοί οι δύο πα-
ράγοντες µπορεί να είναι το αποτέλεσµα της αποτυχίας του
νοµοσχεδίου. Γι’ αυτό άµεσα πρέπει να κάνουµε βελτιώσεις και
στα δύο.

Τελειώνω λέγοντας ότι συζητάµε σήµερα ένα πολύ καλό νο-
µοθέτηµα. Τα προβλήµατα στον πρωτογενή τοµέα είναι πάρα
πολλά και το νοµοσχέδιο θα ξεκινήσει να τα λύνει. Είναι µια αρχή
στοχευµένη, ώστε να κάνουµε την υπέρβαση που απαιτούν οι
καιροί και οι συνθήκες και να ξεφύγουµε από ένα παρωχηµένο,
σαθρό και παρασιτικό µοντέλο διαχείρισης.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Ένωσης Κεντρώων κ. Καβα-
δέλλα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Αρχικά δεν µπορούµε να ισχυριστούµε ότι βλέπουµε αρνητικά
το παρόν νοµοσχέδιο, ωστόσο πρέπει να κάνουµε και οφείλουµε
να κάνουµε κάποιες παρατηρήσεις, ώστε να αποσαφηνιστούν κά-
ποια σκοτεινά σηµεία για εµάς, αλλά και για πολλούς συµπολίτες
µας, όπως ετέθησαν στη δηµόσια διαβούλευση.

Ωστόσο, το παρόν νοµοσχέδιο εισάγεται σ’ ένα βεβαρηµένο
τοπίο, το οποίο διψάει για την εκτόνωση των αποτελεσµάτων της
πρόσφατης και πολύ µεγάλης οικολογικής καταστροφής, που
αφορά βεβαίως όλη την κοινωνία και ειδικότερα τους επαγγελ-
µατίες που ασχολούνται µε την αλιεία και όλους τους συναφείς
κλάδους.

Η Ένωση Κεντρώων κατέθεσε και ερώτηση µε την οποία ζη-
τάει την ενίσχυση των επαγγελµατιών µε φοροελαφρύνσεις, ελ-
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πίζοντας να λάβουµε άµεσα την απάντησή σας, η οποία αναµέ-
νουµε να είναι προς τη σωστή κατεύθυνση.

Από εκεί και πέρα, το νοµοσχέδιο, παρ’ ότι φαίνεται εκ πρώτης
όψεως ότι επιχειρεί να εξορθολογίσει κάποιες χρόνιες παθογέ-
νειες του πυρήνα της οικονοµίας µας που άπτονται βεβαίως της
αγροτικής παραγωγής, εντούτοις περιλαµβάνει κάποιες διατά-
ξεις και κάποια σηµεία που µας εξαναγκάζουν να διατηρήσουµε
την επιφύλαξή µας τουλάχιστον επί της αρχής, διότι δεν δίνει
οριστικές απαντήσεις, παραδείγµατος χάριν στο θέµα των µεσα-
ζόντων, στις ελληνοποιήσεις, στις ποσοστώσεις.

Αναλυτικότερα, η Ένωση Κεντρώων θεωρεί ότι το πρώτο κε-
φάλαιο είναι και το πλέον θετικό, αφού επιχειρεί να ρυθµίσει χρό-
νιες παθογένειες στη διακίνηση νωπών και ευαλλοίωτων προϊό-
ντων που επηρεάζουν τόσο την παραγωγή για την ευαίσθητη
οµάδα των αγροτών µας, όσο και τους καταναλωτές, αφού επί
χρόνια δεν προστατεύονται ούτε ως προς την τιµή, αλλά ούτε
ως προς την ποιότητα των αγροτικών προϊόντων που καταναλώ-
νουν, µία αλυσίδα -και µάλιστα στον ευαίσθητο χώρο της διατρο-
φής- η οποία δυσλειτουργεί, ανεβάζει τις τιµές στην αγορά,
συµπιέζει την τιµή που εισπράττει ο παραγωγός και προσφέρει
επισφαλή προϊόντα στον καταναλωτή, λειτουργώντας επί χρόνια
χωρίς κανόνες και χωρίς ελέγχους.

Για µας, λοιπόν, ο κύριος στόχος είναι να διασφαλίζεται ο πα-
ραγωγός κατ’ αρχάς. Επίσης, πολύ βασικό είναι να συρρικνωθεί
και η αλυσίδα που µεσολαβεί ανάµεσα στον παραγωγό και στον
τελικό καταναλωτή, γιατί έτσι διασφαλίζεται µε τον καλύτερο
τρόπο και ο καταναλωτής, αλλά και ο παραγωγός, καθώς υπάρ-
χει καλύτερη σχέση µεταξύ τιµής και ποιότητας.

Αν δεν προλάβουµε, η Ελλάδα θα καταλήξει να έχει ως µονο-
καλλιέργεια τον τουρισµό -αυτό αποµένει πια στην Ελλάδα- και
θα εισάγει τα λοιπά προϊόντα από το εξωτερικό, όπως ήδη γίνε-
ται µε πολλά προϊόντα, όπως είναι οι πατάτες από την Αίγυπτο
και οι ντοµάτες από την Τουρκία. 

Ένα είναι το ερώτηµα το οποίο θα πρέπει να µας απασχολεί.
Θα πρέπει να το απαντήσουµε, γιατί µέχρι σήµερα οι προκάτοχοί
σας και η δική σας διακυβέρνηση µάς οδήγησαν σε ένα τέλµα.

Πρέπει, λοιπόν, να προβείτε άµεσα στον διαχωρισµό των πα-
ραγωγών από τις µεταποιητικές επιχειρήσεις. Εµείς δεν έχουµε
τίποτα µε τις µεταποιητικές επιχειρήσεις, απλώς πρέπει να τις
ξεχωρίσουµε γιατί λειτουργούν καµµιά φορά παρεµβατικά στην
κανονική ροή της αλυσίδας και πολλές φορές ως µεσάζοντες.

Έτσι, λοιπόν, θεωρούµε ότι η µεταποιητική επιχείρηση θα µπο-
ρούσε να αποτελεί από µόνη της µία άλλη κατηγορία. Όπως εί-
παµε, δεν είµαστε κατά των επιχειρήσεων, όµως θέλουµε µία πιο
δίκαιη αντιµετώπιση των παραγωγών.

Έχουµε ένα παράδειγµα, το δικό µας λάδι, το οποίο εξάγεται
στην Ιταλία.

Εκεί εµφιαλώνεται σε ωραίες φιάλες και επανέρχεται ως ιτα-
λικό και πουλιέται σε όλον τον κόσµο. Βεβαίως, αυτό συµβαίνει
γιατί ο αγρότης - παραγωγός δεν κάνει µάρκετινγκ, δεν έχει τα
κανάλια της διοχέτευσης των προϊόντων του.

Εµείς ζητούµε από την πολιτεία να δώσει κάποια κίνητρα, ώστε
ακόµα και η µεταποίηση να περάσει στα χέρια των αγροτών µέ-
σω κάποιων υγιών οργανισµών οι οποίοι θα προωθούν το προϊόν.
Ο οργανισµός αυτός, που θα µπορούσε να είναι κάποιος συνε-
ταιρισµός, -βέβαια υπάρχουν κάποιες κακές εντυπώσεις από
τους παλιούς συνεταιρισµούς- θα µπορούσε να συσκευάζει, να
προωθεί και να κάνει το µάρκετινγκ των προϊόντων.

Υπάρχουν κάποιες διατάξεις του πρώτου κεφαλαίου που πε-
ριλαµβάνει τα άρθρα 1 έως 4 που κινούνται προς τη σωστή κα-
τεύθυνση. Εντούτοις οι διατάξεις αυτές έρχονται µε σηµαντική
καθυστέρηση για να συµπληρώσουν την ήδη ενσωµατωµένη
στην ελληνική νοµοθεσία µε τον ν.4152/2013 οδηγία του 2011/7.

Περαιτέρω θεωρούµε ότι γίνεται µια προσπάθεια να ελεγχθεί
η εγχώρια παραγωγή και να προστατευτεί ο Έλληνας καταναλω-
τής. Με τις προβλέψεις των άρθρων 1 έως και 4, που κάνουν
λόγο για την αποκλειστική προθεσµία πληρωµής εντός εξήντα
ηµερών και τον αποκλεισµό της δυνατότητας συµβατικής υπέρ-
βασης της προθεσµίας, ενώ προτείνονται επίσης και σηµαντικές
διοικητικές κυρώσεις, κάνουµε το µισό βήµα µπροστά. Το άλλο
µισό, βεβαίως, θα είναι να εφαρµοστούν όλα αυτά στην πράξη

µε δίκαιο και αποτελεσµατικό τρόπο. Θέλουµε εξυγίανση του µη-
χανισµού εξόφλησης και ζητούµε την εγγύηση µέσω εγγυητικών
τραπέζης ή ταµείου εγγυήσεων ότι θα εξοφληθεί τελικά ο παρα-
γωγός.

Η ελληνική νοµοθεσία προβλέπει ήδη τον έλεγχο εισαγωγών -
εξαγωγών µέσω του υπάρχοντος ηλεκτρονικού µητρώου του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, στο οποίο δη-
λώνονται οι εισαγωγές και οι εξαγωγές και γίνονται οι έλεγχοι
από τις αρµόδιες υπηρεσίες.

Επιπλέον, επισηµαίνουµε και κάποιες επιφυλάξεις που έχουµε
και έχουν διατυπωθεί από παραγωγούς, εµπόρους, αλλά και στε-
λέχη της αγοράς για την αποτελεσµατικότητα των προτεινόµε-
νων διατάξεων στη βάση των τιµολογίων. Εν προκειµένω, η
πραγµατικότητα της αγοράς µέχρι σήµερα µάς έχει δείξει ότι αρ-
κετοί παραγωγοί παραδίδουν τα προϊόντα τους στους εµπόρους
µε απλό δελτίο αποστολής, ενώ το τιµολόγιο κόβεται µόνο µετά
την πώληση και µόνο για τις ποσότητες που έχουν πουληθεί. Ως
εκ τούτου αµφισβητούµε έντονα το εάν αυτές οι διατάξεις θα κα-
τορθώσουν εν τέλει να λειτουργήσουν θετικά για το σύνολο της
διακινούµενης παραγωγής κατά µήκος όλης της αλυσίδας πα-
ραγωγής.

Επίσης, ένας άλλος προβληµατισµός µας αφορά το κατά πό-
σον θα καταφέρουν οι ελεγκτικοί µηχανισµοί να αντεπεξέλθουν
στις προσδοκίες των προτεινόµενων διατάξεων, δεδοµένης της
τεράστιας γραφειοκρατίας. Και γνωρίζουµε πολύ καλά ότι στην
Ελλάδα ναι µεν υπάρχει τουλάχιστον θέληση, αλλά η πρακτική
είναι τελείως διαφορετική.

Σχετικά µε το δεύτερο κεφάλαιο που συµπεριλαµβάνει τα
άρθρα 5 έως 9, εκτιµούµε ότι οι διατάξεις του κινούνται προς τη
σωστή κατεύθυνση, καθώς συνεισφέρουν στην καλύτερη ενηµέ-
ρωση και προστασία του καταναλωτή για ευαίσθητα και κρίσιµα
προϊόντα της διατροφικής αλυσίδας, όπως είναι το γάλα και το
κρέας. Ωστόσο προκαλεί εντύπωση το γεγονός ότι ενώ, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 5 παράγραφος 5, η αναγραφή των ενδείξεων
γίνεται σύµφωνα µε το άρθρο 13 του κανονισµού της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης 1169/2011, στο άρθρο 8 και συγκεκριµένα στην πα-
ράγραφο 2 προβλέπεται η δυνατότητα έκδοσης υπουργικής
απόφασης για ρύθµιση ειδικότερων θεµάτων που αφορούν και
πάλι την αναγραφή των ενδείξεων, γεγονός που αφήνει περιθώ-
ρια στον εκάστοτε Υπουργό να πράξει µάλλον αυθαίρετα, του
δίνει κάποια περιθώρια παρεµβάσεων.

Όσον αφορά την άδεια διακίνησης των ζώων, η διακίνηση
προς τα σφαγεία είναι ακόµα χειρόγραφη, ενώ εάν γίνει ηλεκτρο-
νική ο έλεγχος θα είναι οπωσδήποτε µεγαλύτερος, αποτελεσµα-
τικότερος ως προς την ελληνοποίηση κάποιων σφαγείων τα
οποία, σε περίοδο Πάσχα τουλάχιστον, καλύπτουν το περισσό-
τερο µέρος των προϊόντων που διατίθενται στην ελληνική αγορά. 

Η αναγραφή, λοιπόν, της χώρας προέλευσης του κρέατος
στην ταµειακή µηχανή των κρεοπωλείων είναι θετικότατο µέτρο,
αλλά θα µπορούσε να ισχύει σε µεγαλύτερη έκταση, ακόµα και
στους χώρους εστίασης, για να ξέρουµε και εκεί τι γίνεται. Το
ίδιο ισχύει και για το γάλα. Πρέπει να αναγράφεται η προέλευση,
πότε αρµέχτηκε, πού έγινε η επεξεργασία.

Στο Κεφάλαιο Γ’ και συγκεκριµένα στο άρθρο 10-14 ερωτηµα-
τικά προκαλεί η διάταξη -στο άρθρο 10, ας πούµε- µε την οποία
παρέχεται η δυνατότητα στις υπηρεσίες αλιείας, που έχουν αρ-
µοδιότητα διαχείρισης των δηµοσίων ιχθυοτροφείων, να προ-
βούν εντός έξι µηνών από την έναρξη ισχύος της διάταξης σε
διαδικασία µίσθωσης των δηµοσίων ιχθυοτροφείων που βρίσκον-
ται εκτός εκµετάλλευσης. 

Εν προκειµένω, υπάρχει κάτι που δεν καταλαβαίνουµε. Ποια
είναι αυτά τα δηµόσια ιχθυοτροφεία εκτός εκµετάλλευσης; Τι
ακριβώς επιχειρεί να ρυθµίσει και γιατί θέτει προθεσµία έξι
µηνών προς αυτά; Εµείς δεν καταλαβαίνουµε τι σηµαίνει και µας
µοιάζει φωτογραφικό το συγκεκριµένο άρθρο.

Παράλληλα, επιθυµούµε να διευκρινιστεί για ποιον λόγο κα-
ταργείται η υποχρέωση καταβολής εκ µέρους του µισθωτή και
υπέρ του δηµοσίου του ποσοστού του 5% επί της αξίας της κα-
θηµερινής αλιευόµενης παραγωγής του µισθίου, όπως ίσχυε ως
σήµερα. Επίσης, επιθυµούµε να µάθουµε τι σκοπό εξυπηρετεί η
σύσταση µιας ακόµα επιτροπής, όπως είναι η Επιτροπή Ελέγχου
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Μισθωµένων Ιχθυοτρόφων Υδάτων της οικείας περιφερειακής
ενότητας.

Τέλος, στην παράγραφο 8 του άρθρου 10 µας προκαλεί εντύ-
πωση η νοµιµοποίηση εγκαταστάσεων και υποδοµών δηµοσίου
ή ΟΤΑ µε απλή διαπιστωτική πράξη, καθώς κατά τον τρόπο αυτό
δεν διασφαλίζονται τα απαραίτητα εχέγγυα που οφείλει να έχει
µια εκ των υστέρων νοµιµοποίηση εγκαταστάσεων, όπως προ-
βλέπεται από τη διάταξη. 

Όσον αφορά τους συνεταιρισµούς, έχω να πω το εξής: Επειδή
ο κτηνοτρόφος δεν έχει ούτε τον τρόπο ούτε τους πελάτες και
είναι µια ξεχωριστή δουλειά το να διατηρηθεί το προϊόν, θα πρέ-
πει να καταφύγει στους συνεταιρισµούς. Αναφερόµαστε στο
άρθρο 12, όπου διερωτώµεθα για τη µείωση των µελών του Δι-
οικητικού Συµβουλίου του ΟΠΕΚΕΠΕ καθώς και για τον διορισµό
τους µε υπουργική απόφαση. Χρειάζεται όσο το δυνατόν να γί-
νεται προσωπικότερη εκπροσώπηση. 

Καταλήγοντας, θα ήθελα να πω ότι η Ένωση Κεντρώων είναι
υπέρ του εθνικού ελέγχου των τροφών που διατίθενται στους
συµπολίτες µας. Ο όρος «εθνική επισιτιστική κυριαρχία» περι-
γράφει την κατάσταση εκείνη από την οποία ένα κράτος-έθνος
έχει στον απόλυτο έλεγχό του την παραγωγή, την ασφάλεια και
τη διάθεση των τροφίµων που καταναλώνουν οι πολίτες. 

Αν και το σχέδιο νόµου έρχεται εκ πρώτης όψεως να ρυθµίσει
χρονίζουσες παθογένειες της αγροτικής παραγωγής και γενικό-
τερα της αγροτικής οικονοµίας και θα έπρεπε να στηριχθεί, δη-
λαδή να τύχει της στήριξής µας, εντούτοις, αναγκαζόµαστε να
κρατήσουµε κάποια επιφύλαξη λόγω κάποιων διατάξεων που
υποκρύπτουν παγίδες και ακόµα και παράγοντες διαιώνισης των
παθογενειών. Θεωρούµε, λοιπόν, ότι οι συνεταιρισµοί, παρά την
προβληµατική τους λειτουργία, η οποία µεταξύ άλλων προκλή-
θηκε από κρατικές και µόνο παρεµβάσεις, αποτελεί µια κάποια
ελπίδα για την προώθηση της πρωτογενούς παραγωγής, αρκεί
να προσέξουµε τη διαχείριση και τον τρόπο που αυτοί οι συνε-
ταιρισµοί αλληλοεπιδρούν µε τους παραγωγούς µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.

Μαρία Τριανταφύλλου από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα αναφερθώ αρχικά στα άρθρα που αφορούν στην αλιεία

και, αν έχω χρόνο, θα αναφερθώ και στα υπόλοιπα άρθρα του
νοµοσχεδίου. 

Η Αιτωλοακαρνανία είναι ένας από του πιο σηµαντικούς νο-
µούς για τον τοµέα της αλιείας και της υδατοκαλλιέργειας. Δια-
θέτει το 42% των λιµνοθαλάσσιων εκτάσεων της χώρας, το 25%
των λιµνών και διαθέτει το 1/3 των υδάτων όλης της χώρας. 

Η λιµνοθάλασσα Μεσολογγίου - Αιτωλικού είναι η πιο µεγάλη
της χώρας και η δεύτερη µεγαλύτερη στην Ευρώπη. 

Η λιµνοθάλασσα Μεσολογγίου - Αιτωλικού δεν αποτελεί µόνο
οικονοµική αξία και αναπτυξιακή προοπτική, αλλά έχει ανυπολό-
γιστη περιβαλλοντική, κοινωνική, ιστορική και πολιτιστική αξία,
για τον αρχαιολογικό πλούτο της περιοχής, για τα ιστορικά γε-
γονότα που διαδραµατίστηκαν σε αυτήν, για τον βιολογικό πλού-
το που ενυπάρχει εκεί. Άρα, είναι µοναδικός, παραγωγικός και
ιστορικός βιότοπος και αξίζει µια ολιστική προσέγγιση προς τον
στόχο της δίκαιης ανάπτυξης. 

Εκεί αναπτύχθηκε η αλιεία και είναι επίδικο για την περιοχή η
διάσωσή της ως παραδοσιακό επάγγελµα και η ενίσχυσή της.
Είναι επίδικο όχι µόνον λόγο του οικονοµικού αδιεξόδου ή του
οικονοµικού οφέλους, αλλά κυρίως για τη διατήρηση του κοινω-
νικού ιστού της περιοχής της πολιτιστικής συνέχειας.

Έγιναν καταστροφικές παρεµβάσεις τις πολλές προηγούµενες
δεκαετίες. Έκλεισαν θαλάσσιοι δρόµοι και αφαιρέθηκε ζωτικός
χώρος για τους αλιείς. Ωστόσο, ενώ υπήρχε και υπάρχει αδήριτη
ανάγκη για ορθολογική διαχείριση της λιµνοθάλασσας, για προ-
στασία του θαυµαστού οικοσυστήµατος, των ιχθυοαποθεµάτων,
για ορθολογική διαχείριση των χρηµατοδοτικών προγραµµάτων
-των ευρωπαϊκών κυρίως- στην πραγµατικότητα οι υποδοµές,
που θα βοηθούσαν στην αλιεία, ελάχιστα ενισχύθηκαν. Ακόµα και
η ιχθυόσκαλα Μεσολογγίου καταργήθηκε. Στην πιο µεγάλη λι-
µνοθάλασσα της χώρας δηλαδή δεν υπάρχει ιχθυόσκαλα. Το
µόνο που ενισχύονταν διαχρονικά ήταν η πελατοκρατεία.

Εποµένως είναι υπαρκτή η ανάγκη για τροποποιήσεις και των
νοµοθετικών πλαισίων σε σχέση µε την αλιεία, δηµιουργώντας
έτσι µία ευκαιρία όχι απλώς για πρόσθετη εργασία, αλλά για ενί-
σχυση, για αναγέννηση και για αναζωογόνηση του συνεργατι-
σµού στην Ελλάδα, που αυτό είναι πολιτική επιλογή αυτής εδώ
της Κυβέρνησης. 

Έτσι, ξεκινώντας από το π.δ.20/16 έγιναν οι αλλαγές που προ-
κρίθηκαν και υποστηρίχθηκαν οµόφωνα από τους ελεύθερους
αλιείς, αλλαγές που έχουν να κάνουν µε εργαλεία, ηµεροµηνίες
και ιπποδύναµη των µηχανών τους. 

Προκύπτει ένα πρόσθετο σοβαρό ζήτηµα, το οποίο φαίνεται
στο πιο πρόσφατο υπόµνηµά τους, που έστειλαν και στους Βου-
λευτές του νοµού, ίσως και στους Βουλευτές της επιτροπής και
στον ίδιο τον Υπουργό: το θέµα της χωροθέτησης.

Εγώ εδώ προτείνω το εξής, για να µην υπάρχουν σκουριές, για
να µην υπάρχουν σκιές κ.λπ., να υπάρξει µια νοµοτεχνική βελ-
τίωση όπου θα λέει µε σαφήνεια ότι υπάρχει ο χώρος της µη
ενοικιαζόµενης έκτασης. Είναι σύµφωνα µε τις διατάξεις του
β.δ.435/70. Υπάρχει αυτή η πρόταση από τους ελεύθερους αλιείς
στο πιο πρόσφατο υπόµνηµά τους και εγώ τουλάχιστον προτείνω
να το βάλουµε. 

Είχα µιλήσει στην επιτροπή για την ανάγκη µια ρήτρας εντο-
πιότητας, δηλαδή να µπορούν οι κάτοικοι της περιοχής να ψα-
ρεύουν στη λιµνοθάλασσα. Αυτό υπάρχει και στο προεδρικό
διάταγµα και παλιότερα στο βασιλικό διάταγµα, το οποίο άλλαξε
και πήρε τη θέση του το προεδρικό διάταγµα.

Είναι σηµαντικό για µένα ότι υπάρχουν ευήκοα ώτα από τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης.

Είχα πει στην επιτροπή ότι, κατά την άποψή µου -και πάω τώρα
στο β.δ.420/70, στις αλλαγές δηλαδή που γίνονται εκεί- θα πρέ-
πει να απαλειφθεί η λέξη «λιµνοθαλασσών», γιατί δεν δίνει κάτι,
δεν είναι επεξηγηµατική έννοια κ.λπ. Χαίροµαι που απαλείφθηκε
στο καινούργιο κείµενο.

Υπάρχουν, όµως, και άλλα προβλήµατα. Να δούµε τι ακριβώς
αλλαγές γίνονται µε το β.δ.420/70 και αν είναι εύλογες οι ανησυ-
χίες των ελεύθερων αλιέων ότι θα πεταχτούν ας πούµε από τον
χώρο της δουλειάς τους κ.λπ.. Να δούµε τι ακριβώς αλλαγές γί-
νονται και αν είναι εύλογες αυτές οι ανησυχίες.

Νοµίζω ότι θα πρέπει να είµαστε πάρα πολύ προσεκτικοί, γιατί
εδώ θα πρέπει να πω ότι οι αλιείς, τόσο οι ελεύθεροι όσο και οι
συνεταιρισµένοι αλιείς, είναι άνθρωποι που πολλές φορές ουσια-
στικά ξεγελάστηκαν -θα έλεγα- και για την ανάπτυξη και για την
αναπτυξιακή προοπτική της περιοχής θα πρέπει να δώσουµε µια
άλλη προοπτική και στην ίδια την εργασία των αλιέων. 

Υπήρξαν, επίσης, πολλές διαφωνίες, όχι µόνον από συναδέλ-
φους που παρατήρησα κατά τη διάρκεια της Ολοµέλειας, σχε-
τικά µε το αν θα πρέπει να υπάρχουν αναθέσεις κ.λπ..

Τώρα, να πω δυο λόγια. Με την τροποποίηση του άρθρου 35
είναι δεδοµένο ότι δίνεται προτεραιότητα στους αλιευτικούς συ-
νεταιρισµούς και όποιος διαφωνεί µε αυτό θα πρέπει να το πει.
Ξεκάθαρα πράγµατα. 

Εµείς θέλουµε να δώσουµε προτεραιότητα στους αλιευτικούς
συνεταιρισµούς. Δεν το κρύψαµε ποτέ. Υπάρχει ένας νόµος του
2016 και θέλουµε µε βάση αυτόν τον νόµο να τροποποιηθούν τα
πράγµατα και στο συνεταιριστικό κίνηµα και στους ίδιους τους
συνεταιρισµούς.

Πώς γίνονται, λοιπόν, αυτές οι διαδικασίες; Υπάρχει απευθείας
ανάθεση. Υπάρχει µια λίστα που θα γίνει από τους ΟΤΑ. Εδώ
πέρα υπήρξαν αντιρρήσεις και αντιπαραθέσεις και στην επι-
τροπή.

Εδώ να είµαστε λίγο ξεκάθαροι. Οι διαδικασίες αυτές προβλέ-
πονταν από την περιφέρεια. Το καινούργιο είναι ότι αυτές οι δια-
δικασίες τώρα γίνονται και στην τοπική αυτοδιοίκηση α’ βαθµού.
Και µάλιστα ουσιαστικά υπήρξε και µια τοποθέτηση που έλεγε:
«Εντάξει, αµέσως λέτε ποιος θα βγει δήµαρχος».

Είναι ένα ζήτηµα το οποίο θα πρέπει να το δούµε. Νοµίζω ότι
κυρίως θα πρέπει να το δούµε, γιατί δεν ξέρω κατά πόσο είναι
πιο πολύ δηµοκρατικό να έχει την ευθύνη ο Υπουργός και όχι ο
Δήµαρχος. Νοµίζω ότι αυτό που πρέπει πραγµατικά να σκε-
φτούµε και να υλοποιήσουµε είναι ότι θα πρέπει να υπάρχουν τέ-
τοιες ασφαλιστικές δικλίδες που εδώ πέρα θα µπαίνουν, ώστε να
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µην υπάρχουν αυθαιρεσίες, όπως ήταν ακριβώς µέχρι σήµερα.
Άρα, υπάρχει αυτή η δυνατότητα και προτάσσονται οι αλιευτι-

κοί συνεταιρισµοί και, βέβαια, αν υπάρχουν δύο συνεταιρισµοί,
θα υπάρξει δηµοπρασία. Αυτό πρέπει να είναι σαφές. 

Η αγωνία τώρα που προκύπτει από τους ελεύθερους αλιείς νο-
µίζω ότι προτάχθηκε µε έναν τρόπο και από τον αγαπητό συνά-
δελφο κ. Λαζαρίδη, για ενδεχόµενο εξοστρακισµό τους λόγω
αλλαγής πλαισίου, κ.λπ.. Η πρότασή του είναι να δίνεται η δυνα-
τότητα σε όλους να συµµετέχουν στη σύνθεση των υπό σύσταση
συνεταιρισµών -το διαβάζω όπως το λέει- και να αποφεύγονται
οι περιπτώσεις ανάθεσης µε κριτήρια εισοδηµατικά κ.λπ..

Συµφωνώ. Έχω την εντύπωση ότι δεν µπορεί να εµποδίζει κα-
νένας κάποιον αλιέα να µπαίνει σε ένα συνεταιρισµό. Δεν µπορεί
κανένας να εµποδίσει έναν αλιέα να µπαίνει σε έναν συνεταιρι-
σµό! Αυτό πρέπει να γίνει σαφές και πρέπει εµείς και να το προ-
κρίνουµε και να το περιφρουρήσουµε.

Κατά την άποψή µου, πρέπει να µπαίνει οποιοσδήποτε αλιέας
θεωρεί ότι επιθυµεί να µπει σε ένα συνεταιρισµό, πρέπει να δη-
µιουργούνται συνεταιρισµοί, πρέπει να µπαίνουν στη διαδικασία,
εφόσον το επιθυµούν και πρέπει να προτάσσονται οι αλιευτικοί
συνεταιρισµοί.

Κατά την άποψή µου, λοιπόν, χρειάζονται και οι δύο. Χρειάζον-
ται οι ελεύθεροι αλιείς, χρειάζονται οι συνεταιρισµένοι, χρειάζον-
ται τέτοιες ρυθµίσεις και έλεγχοι, ώστε η παραγωγή να επιστρέ-
φει στον τόπο µέσα σε διαφάνεια. 

Εδώ πέρα πολλές φορές άκουσα ότι τον έλεγχο τον έχουν βα-
φτίσει κοµµατικοποίηση. Όχι, αγαπητοί µου συνάδελφοι, δεν
είναι ο έλεγχος κοµµατικοποίηση. Ο έλεγχος είναι αδήριτη ανά-
γκη, αν θέλουµε να έχουµε αποτελέσµατα.

Υπάρχει, επίσης, ένα ερώτηµα γιατί επιλέγουµε να αλλάξουµε
τώρα. Κατ’ αρχάς, υπήρχαν πολλές προτάσεις να αλλαχθεί πα-
ραπάνω από µία ή δύο δεκαετίες. Γιατί, όµως, επιλέγουµε να αλ-
λάξουµε τώρα; 

Γιατί το συνεταιριστικό κίνηµα και οι συνεταιρισµοί δεν τα
πήγαν καλά και γιατί οι συνεταιρισµοί πρέπει να είναι όσο γίνεται
πιο κοντά στις κοινωνικές ανάγκες και πρέπει να δώσουµε έµ-
πρακτη δυνατότητα σε όλους να εργάζονται, αλλά µε έλεγχο. 

Πρέπει να εξυγιανθούν, λοιπόν, όλοι οι συνεταιρισµοί και γίνε-
ται προσπάθεια και µε τον νόµο του 2016 και η θάλασσα, ακόµα
και η λιµνοθάλασσα Μεσολογγίου - Αιτωλικού έχει ένα µίνιµουµ
και ένα µάξιµουµ παραγωγής. Δεν θέλουµε υπεραλίευση και δεν
θέλουµε προβλήµατα στους συνεταιρισµούς. Όλοι τους, µα όλοι
τους οι συνεταιρισµοί ήταν υπερχρεωµένοι. 

Το καινούργιο που µπαίνει -και τελειώνω και ευχαριστώ πάρα
πολύ για την ανοχή, αν και δεν το ζήτησα, κύριε Πρόεδρε- είναι
η δυνατότητα για αγροτουρισµό µε συµµετοχή των συνεταιρι-
σµένων. Και εδώ χρειάζεται πάρα πολύ µεγάλη προσοχή και σα-
φήνεια, αλλά κυρίως χρειάζεται πολιτική βούληση για δίκαιη
ανάπτυξη.

Πρέπει να στοχεύουµε, ώστε να υπάρχουν αξιολογικά κριτήρια
σε τέτοιου είδους δράσεις και να συνδέονται µε τις ιδιαιτερότη-
τες του φυσικού περιβάλλοντος και των πόρων όπου εγκαθίσταν-
ται. Πρέπει, δηλαδή, να υπάρχει σχεδιασµός και κατεύθυνση της
ανάπτυξης µε βάση τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά κάθε τόπου.

Η λιµνοθάλασσα -θα το ξαναπώ- δεν είναι τσιφλίκι κανενός,
δεν πρέπει να γίνει ποτέ, δεν πρέπει να αφήσουµε να ξαναγίνει
ποτέ τσιφλίκι κανενός. Και πρέπει να αναζητείτε πάντοτε ρόλους
για κρίσιµες κοινωνικές οµάδες που στηρίζουν την παραγωγική
ανασυγκρότηση. Πρέπει πάντοτε να προσπαθούµε για τη σύν-
δεση µιας πολιτικής συλλογικότητας τέτοια που µπορεί να προ-
άγει τη δίκαιη ανάπτυξη.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Χρήστος Αντωνίου από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου

Αγροτικής Ανάπτυξης που συζητάµε σήµερα, περιλαµβάνει µια
σειρά σηµαντικών και κρίσιµων παρεµβάσεων που αφ’ ενός θα
στηρίξουν τους αγρότες, την αγροτική παραγωγή και κτηνοτρο-
φία και αφ’ ετέρου θα συµβάλουν στην προστασία των Ελλήνων

καταναλωτών.
Πρώτα αναφέροµαι στη ρύθµιση για την προθεσµία δύο µηνών

στους εµπόρους αγροτικών προϊόντων, προκειµένου να εξο-
φλούν τα προϊόντα που αγοράζουν από τους αγρότες µας, τα
νωπά και ευαλλοίωτα, όπως αναφέρονται στην επισυναπτόµενη
λίστα. 

Όλοι είµαστε γνώστες του τι ακριβώς συµβαίνει σήµερα, όπου
οι αγρότες, οι παραγωγοί µας στερούνται οποιασδήποτε προ-
στασίας και βρίσκονται στο έλεος και στην καλή προαίρεση των
εµπόρων αγροτικών προϊόντων, όπως σηµαντικές καθυστερή-
σεις εξόφλησης, πλήρης ασυνέπεια που φθάνει µέχρι και την µη
πληρωµή. Αυτά είναι τα λεγόµενα «κανόνια» -γνωστά σε όσους
είναι από αγροτικές περιοχές- τα οποία οδηγούν στην οικονοµική
εξόντωση των αγροτών. 

Αυτή η υποχρέωση της εξόφλησης των δύο µηνών υπήρχε ήδη
στην υφιστάµενη νοµοθεσία, αλλά ποτέ δεν εφαρµόστηκε, γιατί
υπήρχε στις υποσηµειώσεις, στα ψιλά γράµµατα όπως λέµε, η
δυνατότητα να ακυρώνεται αυτή η συµφωνία, εφόσον τα δύο
συµβαλλόµενα µέρη αποφασίσουν διαφορετικά. Και συνήθως
αυτή ήταν η πρακτική, αυτό γινόταν. Διότι, όταν υπάρχει τέτοια
ασυµµετρία δύναµης - διαπραγµάτευσης ανάµεσα στους εµπό-
ρους, τις αλυσίδες και τους απλούς παραγωγούς, ο δυνατότε-
ρος επιβάλλει πάντα την άποψή του στον αδύνατο. Αυτό το θέµα
λύνεται µε την εισαγωγή της υποχρεωτικότητας αλλά και της συ-
νευθύνης των αγροτών που πρέπει να δηλώνουν τις συναλλαγές
τους στα αρµόδια ελεγκτικά όργανα. 

Πρέπει εδώ η πολιτεία, κύριε Υπουργέ, να είναι αποφασιστική
και συνεπής στην εφαρµογή των διατάξεων αυτού του νόµου,
προκειµένου να ξεκαθαρίσει µια και καλή αυτό το θολό τοπίο και
αυτή η άθλια πρακτική. Θα πρέπει να ενισχυθούν οι ελεγκτικοί
µηχανισµοί που θα έχουν την ευθύνη της παρακολούθησης και
του ελέγχου. 

Η δεύτερη σηµαντική ρύθµιση αφορά τους Έλληνες κτηνοτρό-
φους µε τη θέσπιση της υποχρεωτικής επισήµανσης προέλευσης
του γάλακτος και του κρέατος, την ιχνηλασιµότητα και την πα-
ρακολούθηση σε όλη την αλυσίδα από τον κτηνοτρόφο έως την
ταµειακή µηχανή, προκειµένου να παταχθεί το φαινόµενο των
αθρόων ελληνοποιήσεων που πλήττουν και τους Έλληνες κτη-
νοτρόφους αλλά και τους Έλληνες καταναλωτές που πρέπει να
ξέρουν τι αγοράζουν και αντίστοιχα τι πληρώνουν. Οι παράνοµες
ελληνοποιήσεις αγροτικών και κτηνοτροφικών προϊόντων συµ-
πιέζουν τις τιµές παραγωγού και επιβαρύνουν τους καταναλωτές
που πληρώνουν ακριβότερα ξένα και αµφιβόλου ποιότητας προ-
ϊόντα ως ελληνικά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τον ακρόαση των φορέων
στη σχετική συζήτηση στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής, το
σύνολο σχεδόν στάθηκε ιδιαίτερα θετικό σε αυτό το νοµοσχέδιο,
ένα νοµοσχέδιο που περίµεναν για χρόνια οι Έλληνες αγρότες
και κτηνοτρόφοι και το οποίο θα συµβάλει στην απρόσκοπτη ανά-
πτυξη της αγροτικής παραγωγής προς όφελος της εθνικής οι-
κονοµίας, των Ελλήνων αγροτών αλλά και των Ελλήνων κατανα-
λωτών. 

Θα πρέπει εδώ να σηµειώσω και την ιδιαίτερη προσπάθεια της
σηµερινής πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης, γιατί το θέµα αυτό αποτέλεσε αντικείµενο σκληρής διαπραγ-
µάτευσης µε τους αρµόδιους ευρωπαϊκούς θεσµούς -πράγµα
που δεν αναδείχθηκε τόσο στη σηµερινή συζήτηση από τη µεριά
της Αντιπολίτευσης- η οποία είχε ευτυχή κατάληξη. 

Κλείνοντας, θέλω να παροτρύνω τον Υπουργό να ασχοληθεί
και µε την ανάλογη προστασία των παραγωγών άλλων προϊόντων
-πέραν των ευαλλοίωτων και νωπών που ρυθµίζονται µε αυτό το
νοµοσχέδιο- και αφορά µια µεγάλη κατηγορία προϊόντων όπως
είναι τα δηµητριακά, σιτηρά, καλαµπόκι, ρύζι αλλά και άλλες πα-
ραγωγές, που αυτή τη στιγµή είναι κατά κάποιο τρόπο έξω απ’
αυτή τη ρύθµιση, προκειµένου να υπάρξει ένας έλεγχος στο µη-
τρώο αγροτικών προϊόντων και να δούµε ποιοι πραγµατικά έχουν
τις προϋποθέσεις να είναι σε αυτό το µητρώο, τι εγγυήσεις δί-
νουν όσον αφορά την οικονοµική τους επιφάνεια, γιατί δυστυχώς
έχουµε φαινόµενα πλήρους αδυναµίας εξόφλησης σε πολλές πε-
ριπτώσεις. 

Έχουµε τελευταία µία περίπτωση εκεί µε το ρύζι και στην πε-
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ριοχή των Μαλγάρων, αλλά και στον Νοµό Σερρών όπου πάνω
από 7 εκατοµµύρια ευρώ είναι οφειλόµενα και δεν υπάρχουν
χρήµατα από έναν συγκεκριµένο έµπορο -αν θέλετε τα στοιχεία,
να σας τα δώσω- να ξοφλήσει τους παραγωγούς, τους ρυζοκαλ-
λιεργητές, οι οποίοι είναι σε απόγνωση.

Άρα, πρέπει να δούµε και αυτό το κοµµάτι σε µια µεταγενέ-
στερη φάση και να δούµε τι προστασία θα µπορούµε να δώ-
σουµε και σε αυτά τα προϊόντα. 

Τελειώνοντας, επιτρέψτε µου µια παρατήρηση για τους συνα-
δέλφους της Νέας Δηµοκρατίας και του πρώην ΠΑΣΟΚ. Θα
ήθελα να τους επισηµάνω ότι θα πρέπει να είναι λίγο πιο προσε-
κτικοί και να µην υψώνουν τους τόνους της κριτικής γιατί αυτοί
είναι που ευθύνονται και για την καταστροφή και για την κατρα-
κύλα του αγροτικού τοµέα και ειδικότερα της ιδέας του συνεται-
ρίζεσθαι και του συνεταιριστικού κινήµατος το οποίο διέλυσαν,
διέσυραν και απαξίωσαν τελείως την ιδέα του συνεργατισµού
στους αγρότες µας. Πρέπει να κάνουµε µεγάλες προσπάθειες
προκειµένου να ξαναποκτήσουν την εµπιστοσύνη, γιατί µόνο
µέσα από τέτοιους µηχανισµούς µπορούν να απολαµβάνουν και
καλύτερες τιµές για τα προϊόντα τους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής κ. Χατζησάββας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: Στο παρόν νοµοσχέδιο υπάρχουν
διατάξεις που υποτίθεται, διασφαλίζουν την πληρωµή των παρα-
γωγών για ευπαθή προϊόντα. Εγώ πιστεύω, όµως, ότι είναι επι-
φανειακές, προσχηµατικές και ελλιπείς. Θα αναφερθώ κι εγώ σε
κάποιες, όπως έκανε ο αγορητής της Χρυσής Αυγής. 

Η πρώτη µου ένσταση είναι στο εξής: Κύριε Υπουργέ, όλες
αυτές τις ενέργειες υποτίθεται ότι θα πρέπει να τις κάνουν οι πα-
ραγωγοί και όχι απλώς θα πρέπει να τις κάνουν οι παραγωγοί,
αλλά θα πρέπει να τις κάνουν την περίοδο της συγκοµιδής και
τις ηµέρες που κάνουν παραλαβή στα συγκεκριµένα πόστα οι έµ-
ποροι. 

Ξέρετε σε τι ώρες γίνονται αυτές οι εργασίες; Γίνονται από το
πρωί µέχρι το βράδυ, µε αντίξοες καιρικές συνθήκες, µε πολλή
ζέστη ή πολύ κρύο, βροχή. Μέσα σε όλα αυτά που θα χρειάζεται
να πάνε όσες φορές στα σηµεία τα οποία θα παραδίδουν τα αγ-
ροτικά προϊόντα, θα έχουν να µπαίνουν και στο ίντερνετ, να µπο-
ρούν να κάνουν τις δηλώσεις και να κάνουν όλες τις απαραίτητες
ενέργειες για να διασφαλιστεί η πληρωµή τους. 

Καλό θα είναι, όταν νοµοθετείτε τέτοια πράγµατα, να πηγαί-
νουν οι συνεργάτες σας λίγο στην πράξη να βλέπουν πώς γίνον-
ται αυτά, γιατί αντιµετωπίζουµε πολλά προβλήµατα. Πολλές
φορές προσπαθούσαµε να βρούµε λύση, όπως, όταν σας ρω-
τούσαµε τι θα γίνει µε τις άδειες των παραγωγών, που δεν µπο-
ρούν να τις ανανεώσουν και µας λέγατε ότι περιµένουµε το νο-
µοσχέδιο για τις λαϊκές αγορές. Λέτε και µπορούν να περιµένουν
οι παραγωγές όλο το καλοκαίρι, αδιάθετες, για να νοµοθετήσετε
εσείς να πάρουν άδειες. 

Επίσης, αυτό το θέµα µε τα ελαττωµατικά προϊόντα που θα
µειώνεται η αξία του τιµολογίου, ποιος τα καθορίζει αυτά; Κά-
ποτε υπήρχε η ΚΥΔΕΠ, υπήρχαν οι αγροτικές ενώσεις, τουλάχι-
στον για τα σιτηρά, υπήρχαν οι κατηγορίες Σ1, Σ2, Σ3 και όριζαν
αυτοί τα στάνταρ. Τι θέµα είναι αν θα γίνεται την ώρα της παρά-
δοσης ή θα πηγαίνουν εκεί, θα αφήνουν τα φορτία τους και όταν
θα µπορεί ο έµπορος να τα ελέγξει, θα τους λέει αυτό είναι ακα-
τάλληλο, αφού έµεινε µέσα στον ήλιο ή σε οποιεσδήποτε συνθή-
κες αποθηκευµένο; 

Στο άρθρο 4 που υπάρχουν οι κυρώσεις υπέρβασης του χρο-
νικού ορίου πληρωµής προβλέπεται 30% πρόστιµο για όσους το
υπερβούν, 5% για αµέλεια συγκέντρωσης των στοιχείων, δια-
γραφή ένα έτος από το Ενιαίο Μητρώο Εµπόρων και 100.000 ευ-
ρώ πρόστιµο για όποιον συνεχίσει να λειτουργεί. Ο παραγωγός,
όµως, πώς θα πάρει τα χρήµατά του; Δεν θα έπρεπε να προβλε-
φθεί τουλάχιστον να αποζηµιώνεται ο παραγωγός και µετά
βρείτε ποιος έφταιγε, ποιος δεν πλήρωσε, τι έκανε. 

Στο Κιλκίς, για παράδειγµα, υπάρχουν έµποροι αγροτικών
προϊόντων για τους οποίους έχουν διαπιστωθεί παραβάσεις για
πλαστά χαρτιά, έχουν βεβαιωθεί και παραβάσεις και πρόστιµα

πάνω από ένα εκατοµµύριο σε µια περίπτωση και αυτός συνεχίζει
εδώ και µερικά χρόνια και παίρνει ξανά αγροτικά προϊόντα, αφού
έκανε µια παύση και άνοιξε σε κάποιον συγγενή του. 

Στο άρθρο 5 στην επισήµανση προέλευσης γάλακτος, εγώ θα
πω και για το κρέας, πρέπει να προβλεφθεί κάτι ακόµα, κύριε
Υπουργέ, τουλάχιστον για τους νοµούς που συνορεύουν µε
κράτη τα οποία έχουν φθηνότερο κόστος παραγωγής.

Τα σύνορά µας, ξέρετε, µε Σκόπια και Βουλγαρία δεν είναι έτσι
όπως τα φαντάζονται αυτοί που δεν έχουν επισκεφθεί την πε-
ριοχή. Δεν υπάρχουν φράχτες, τάφροι, τείχος ή δεν ξέρω πώς
το έχετε στο µυαλό σας. Είναι δάση όπου τα σύνορα οριοθετούν-
ται από έναν δασικό δρόµο, είναι χωράφια που υπάρχει ένας
αγροτικός δρόµος και σε µερικές περιπτώσεις δεν υπάρχει ούτε
αγροτικός δρόµος και για να καλλιεργήσει ένας από τα Σκόπια
το χωράφι του, αναγκάζεται να µπει µέσα από το χωράφι το ελ-
ληνικό. 

Και φυσικά, υπάρχουν βοσκότοποι κοινοί. Υπάρχουν καταγγε-
λίες, λοιπόν, ότι περνάνε κατά χιλιάδες αιγοπρόβατα και χύµα
προϊόντα, µε µοναδικό παραστατικό τους ένα 50ευρω που θα
δώσουν στον συνοριακό από την πλευρά των Σκοπίων. Από την
Ελλάδα δεν χρειάζεται να δώσουν τίποτα, γιατί δεν υπάρχει ούτε
Στρατός ούτε συνοριακή φύλαξη. Δεν υπάρχει τίποτα, κανένας
έλεγχος. Αυτά τα σκηνικά που γίνονταν εκεί στην Ειδοµένη και
στους Ευζώνους είναι µόνο ένα σηµείο –ξέρετε- που υπάρχει φύ-
λαξη, είναι εκεί οι οδικοί άξονες και η διέλευση του τρένου. Όλα
τα υπόλοιπα είναι αφύλακτα. 

Το πρόβληµα, βέβαια, της φέτας είναι ο έλεγχος της προέλευ-
σης του γάλακτος, αλλά το κυριότερο είναι το ξεπούληµα της
ονοµασίας. Μπορεί να φτιάξει τώρα όλος ο κόσµος φέτα. Εντά-
ξει, εδώ µπορείτε να ελέγξετε εσείς από πού έρχεται το γάλα,
αλλά σας λέω ότι δεν είναι αυτό τώρα το κυριότερο. 

Η αγροτική παραγωγή, λοιπόν, η κτηνοτροφία και η αλιεία θα
έπρεπε να είναι ο βασικός τοµέας ανάπτυξης της εθνικής µας οι-
κονοµίας. Δυστυχώς, όµως, φυτοζωεί και παλεύει για επιβίωση.
Είναι µεγάλο παραµύθι ότι ο τουρισµός είναι η βαριά βιοµηχανία
της Ελλάδος. Άχρηστο να ανεβαίνουν οι τζίροι και στον τουρισµό
και στην αγορά, όταν τα προϊόντα που καταναλώνονται είναι, ως
επί το πλείστον, εισαγωγής. 

Εισάγουµε, λοιπόν, τεράστιες ποσότητες αγροκτηνοτροφικών
προϊόντων, ενώ θα έπρεπε κανονικά να εξάγουµε, αφού γίνουµε
πρώτα διατροφικά ανεξάρτητοι, πράγµα το οποίο µπορούµε να
πετύχουµε, γιατί και παλιότερα ακουµπούσαµε ένα ποσοστό νο-
µίζω 83%-87%. Τώρα έχουν αντιστραφεί τα ισοζύγια, νοµίζω ότι
83%-87% εισάγουµε. 

Υπάρχουν, λοιπόν, και αγορές τροφίµων στην Ευρώπη και στο
Μιλάνο και στη Φρανκφούρτη, όπου υπάρχει µεγάλη ζήτηση
υψηλής ποιότητας νωπών προϊόντων και τροφίµων γενικότερα,
που όµως θέλουν κάτι συγκεκριµένο. Αυτό το οποίο θέλουν είναι
τυποποίηση, µικρές ποσότητες τυποποιηµένες, για να µπορέσει
να λειτουργήσει αυτό το προϊόν, να προωθηθεί και να υπάρχει
αγοραστικό κοινό. Ίσως θα έπρεπε να δώσετε κίνητρα και να
βοηθήσετε, να επιδοτήσετε την τυποποίηση, ακόµα και σε µικρές
οµάδες παραγωγών, για να µπορέσουν να γίνουν ανταγωνιστικοί
και να πουλάνε τα προϊόντα τους χωρίς µεσάζοντες, απευθείας
στο εξωτερικό. 

Υπάρχουν, βέβαια, καταγγελίες από κτηνοτρόφους, στην Παι-
ονία του Κιλκίς παραδείγµατος χάριν, όπου κάποιος έχει χίλια αι-
γοπρόβατα, παράγει τόνους γάλακτος και µετά από την φορο-
επιδροµή που δέχεται, αλλά και αυτά που πληρώνει ως ρυθµίσεις
στα δάνεια, στις τράπεζες και στις παλιότερες οφειλές, δεν του
µένουν πάνω από 300 ευρώ τον µήνα καθαρά για το σπίτι του.
Δεν επαρκούν αυτά ούτε για το ενοίκιο του παιδιού του που
σπουδάζει, δηλαδή. Πόσα αιγοπρόβατα και τι εγκαταστάσεις
πρέπει να έχει ένας κτηνοτρόφος στην Ελλάδα για να µπορεί να
ζήσει την οικογένειά του από αυτή τη δουλειά; 

Όλα είναι φυσικά αποτέλεσµα λάθους σκεπτικού όλων των κυ-
βερνήσεων, όχι µόνο της δικής σας, γιατί ως κράτος τρέχετε πί-
σω από τις εξελίξεις και τις εντολές της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
της ΚΑΠ. Φυσικά, τρέχετε και πίσω από τους παραβάτες, οι
οποίοι αφού κάνουν ό,τι κάνουν, τρέχετε εσείς να συµµαζέψετε
ό,τι έχουν αφήσει διαλυµένο στην οικονοµία. Θα έπρεπε το κρά-
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τος να ορίζει τους κανόνες και το πλαίσιο προσέγγισης του αγρο-
τικού ζητήµατος, να χαράσσει αγροτική πολιτική. Αυτά, βέβαια,
θα µπορούσε να τα κάνει ένα εθνικό κράτος. κι όχι ένα καπιταλι-
στικό, νεοφιλελεύθερο ή αριστερό, όπως και να έχει, µνηµονιακό.

Αδυνατώ, επίσης, να κατανοήσω τη σύγκρισή µας µε Δανία,
Γαλλία κι άλλα που ακούω από διάφορους οµιλητές. Τι σχέση
έχει η οικονοµία της Ελλάδας, η ανάπτυξη της Ελλάδας, οι ανάγ-
κες της Ελλάδας, οι δυνατότητες της Ελλάδας και πάνω απ’ όλα,
η οργάνωση της Ελλάδας, µε τη Δανία;

Διαπιστώνετε, κύριε Υπουργέ, πολλές φορές βλέπω στους λό-
γους σας και στις απαντήσεις που δίνετε, διάφορες πτυχές του
προβλήµατος, όπως απαντήσατε σε µία ερώτηση ότι θα πρέπει
να τελειώσουν οι ενισχύσεις και τα επιδόµατα σε όσους αγρότες
δεν καλλιεργούν και είναι οι αγρότες του καναπέ. Πώς θα γίνει
αυτό; Δηλαδή, µέσα από τις εντολές της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και της ΚΑΠ, τις οποίες ακολουθείτε µε ευλάβεια, που επιδοτούν
ανάλογα µε τα στρέµµατα που έχεις κι όχι ανάλογα µε την πο-
σότητα που παράγεις, δηλαδή ουσιαστικά µε τη µη καλλιέργεια
γης, θα µπορέσετε να πετύχετε αυτό το οποίο αναγγέλλετε; 

Αυτό φυσικά είναι το κυριότερο πρόβληµα και είναι παλιό και
αυτό. Δεν είναι της δικής σας Κυβέρνησης. Δεκαετίες τώρα µε
τις ΚΑΠ υπάρχει αποκοπή των νέων από την αγροτική παραγωγή.
Έφυγαν και πήγαν στα αστικά κέντρα για να δουλέψουν ως σερ-
βιτόροι και ως εργάτες για ένα κοµµάτι ψωµί. Και αφού τώρα
έµειναν άνεργοι, γυρνάνε τώρα πίσω στα χωριά τους.

Μόνο που τα χωράφια των πατεράδων ή των παππούδων ή
πουλήθηκαν ή νοικιάστηκαν για µεγάλο χρονικό διάστηµα. Τα µη-
χανήµατά τους ή πάλιωσαν ή τα πούλησαν και φυσικά η τεχνο-
γνωσία που ήταν κυρίως βιωµατική, πλέον δεν υπάρχει πια.
Επιστρέφουν πλέον ως εργάτες, ως νέοι είλωτες στα χωράφια
που ήταν κάποτε των πατεράδων τους για να δουλέψουν για µε-
γαλοτσιφλικάδες.

Ακόµα και σήµερα οι νέοι σε διάφορες ενηµερωτικές ηµερίδες
–αυτοί που θέλουν να γίνουν νέοι αγρότες και λέµε ότι έχει ένα
καλό η οικονοµική κρίση, επιστρέφουν στον πρωτογενή τοµέα,
στην εθνική παραγωγή- ξέρετε τι ρωτάνε; Ρωτάνε ποια καλλιέρ-
γεια επιδοτείται. Δεν έχουν καταλάβει ότι η ΚΑΠ προτείνει κάποια
πράγµατα και εσύ εάν θες να συµµετέχεις σε αυτό το παιχνίδι,
ακολουθείς. 

Δεν έχουν καταλάβει επίσης, ότι ο δρόµος της ΚΑΠ είναι λά-
θος. Τους σπρώχνει σε καλλιέργειες της καπιταλιστικής µόδας.
Καλλιεργούν αρωµατικά φυτά, διάφορα άλλα τέτοια που προµο-
τάρουν τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης από το πρωί µέχρι το
βράδυ. Υπήρχαν περιπτώσεις και κάποιων οι οποίοι φύτεψαν
ελαιοκράµβη και πίστεψαν ότι θα γίνουν µεγιστάνες παραγωγής
πετρελαίου ή βιοντίζελ. 

Η λύση, λοιπόν, που προτείνει η Χρυσή Αυγή είναι έξοδος από
την οικονοµική µέγγενη του ευρώ που καταρρέει και µας παρα-
σύρει µαζί του. Άµεση χάραξη εθνικής πολιτικής, έξω από την
ΚΑΠ και διαγραφή όλων των µνηµονιακών δεσµεύσεων.

Κλείνοντας θα ήθελα να πω λίγο για τις τροπολογίες. Σε µία
τροπολογία είναι επτά άρθρα. Μιλάω για την 1287. Στην πρώτη
παράγραφο που είναι για την αναγνώριση σχολών κυρίως των
ιδιωτικών -εάν κατάλαβα καλά- επαγγελµάτων κρέατος, υπάρ-
χουν κάποια προβλήµατα. Στην σχολή της Θεσσαλονίκης παρα-
δείγµατος χάριν -που εγώ τυχαίνει να γνωρίζω- οι εγκαταστάσεις
δεν βοηθούν. Αναγκάζονται οι καθηγητές να συνάπτουν συµφω-
νίες µε ελεύθερους επαγγελµατίες και να τους παρακαλάνε στην
πράξη να τους παραχωρήσουν χώρους για να διδάξουν τους µα-
θητές. Υπάρχουν λίστες που ξεπερνάνε καµµιά φορά τους έν-
τεκα µήνες αναµονής εάν θέλεις να φοιτήσεις σε αυτή τη σχολή.
Ο εξοπλισµός είναι ελλιπέστατος.

Όλα αυτά τα σώζει το επίπεδο των καθηγητών, που είναι όλοι
κτηνίατροι και αυτοί που δεν είναι, έχουν και αυτοί υψηλό επί-
πεδο. Και ίσως να έπρεπε να βοηθήσετε τις κρατικές σχολές και
να βρείτε έναν τρόπο να απορροφηθούν αυτοί οι οποίοι βγαίνουν
απ’ αυτές τις σχολές. Γιατί ουσιαστικά είτε βγουν από τη δηµόσια
σχολή είτε βγουν από ιδιωτική σχολή, τους έχουν προετοιµάσει
για να πάνε στην Ευρώπη έτοιµοι µε το πτυχίο τους για να δου-
λέψουν.

Για τη δεύτερη παράγραφο που αφορά τη λιανική πώληση γε-

ωργικών φαρµάκων για επαγγελµατική χρήση, είµαστε υπέρ της
όποιας προσπάθειας γίνεται για την ορθή και ασφαλή χρήση των
φυτοφαρµάκων. Θα πρέπει, όµως, να σκεφτούµε και κάτι άλλο –
δεν έχει σχέση τώρα µε αυτό- την αλόγιστη χρήση των φυτοφαρ-
µάκων. Δεν υπάρχει σχεδόν λίµνη και ποτάµι στην Ελλάδα που
τα ψάρια του να είναι ασφαλή και βρώσιµα. Και αυτό οφείλεται
κατά ένα µεγάλο µέρος στην αλόγιστη χρήση φυτοφαρµάκων. 

Βλέπουµε να έχουν αντιστραφεί οι όροι. Και εκεί που κάποτε
κάποιος δεν ήθελε να ψωνίσει για το σπίτι του, την οικογένειά
του ψάρια ιχθυοτροφείου, τώρα αισθάνεται πιο ασφαλής εάν
αγοράσει ψάρια ιχθυοκαλλιέργειας, παρά να πάει και να βρει
αυτά που ψαρεύονται από τις λίµνες και τα ποτάµια.

Για την ΠΑΣΕΓΕΣ να πω ότι ας βρουν πρώτα τα χρήµατα που
έχουν χαθεί και µετά ρυθµίστε και τα υπόλοιπα.

Κλείνοντας θα πω για τον ΟΑΣΘ. Θα πρέπει να ρυθµιστεί το
θέµα µε την διαφορά από την αύξηση του ΦΠΑ, µιας και καλώς
γίνονται κρατικοποιήσεις κάποιων καίριων οργανισµών για τη
χώρα. Σωστή ήταν και αυτή η απόφαση, να δώσουν δωρεάν µε-
ταφορά στους ανέργους. Θα πρέπει, όµως, να προσέξουµε ότι
στην Ελλάδα το πρόβληµα δεν το έχουν µόνο οι άνεργοι. Το
έχουν και πολλοί οι οποίοι εργάζονται και παίρνουν 300 ευρώ,
340 ευρώ και 350 ευρώ. Δεν µπορούν να δώσουν το 10% του µι-
σθού τους για να πάρουν µία κάρτα πολλαπλών διαδροµών. Και
αυτοί έχουν πρόβληµα. Δεν σηµαίνει ότι επειδή δουλεύουν, µπο-
ρούν να µετακινούνται µε τα µέσα µαζικής µεταφοράς.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Θ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ)

Και θα πρέπει, επίσης, να γίνει άµεση κρατικοποίηση όλων των
συγκοινωνιών, των µονάδων παραγωγής ενέργειας, τηλεπικοινω-
νιών, να χρεωθούν τα ελλείµµατα σε αυτούς που τα δηµιούργη-
σαν και να µην γίνει εξυγίανσή τους για να µπουν στο µνηµονιακό
ταµείο και να ξεπουληθούν καθαρά πλέον από χρέη. Ελπίζω να
µην ξεπουληθεί και ο ΟΑΣΘ σε δύο χρόνια σε ιδιώτη και γίνετε
εσείς το φίλτρο που καθάρισε το προϊόν από ένα ασαφές καθε-
στώς, αλλά από σαφέστατα χρέη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Χατζησάββα.
Μένουν δύο οµιλητές ακόµα για να ολοκληρώσουµε τη λίστα

των οµιλητών, είναι ο κ. Κυριαζίδης από τη Νέα Δηµοκρατία και
ο κ. Τριανταφυλλίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ. Μετά θα παρακαλούσα
να ενηµερώσουν οι εισηγητές το Προεδρείο ποιοι θα δευτερο-
λογήσουν για να προγραµµατίσουµε αντίστοιχα και τον χρόνο.

Τον λόγο έχει ο κ. Κυριαζίδης για επτά λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αν κάποιος καλοπροαίρετα θέλει να κινηθεί για το σηµερινό

νοµοσχέδιο, θα έλεγε πράγµατι, αν θέλετε, ότι παρέχει εκείνο το
οποίο θα περίµενε κάθε αγρότης, κάθε κτηνοτρόφος, κάθε ψα-
ράς δηλαδή να είναι δυνατή η πληρωµή της όποιας διακίνησης
αγαθών του νωπών ή και ευαλλοίωτων σε εξήντα ηµέρες. Είναι,
όµως, αυτό δυνατό; Είναι πραγµατικό; Ο νόµος αυτός είναι
εφαρµόσιµος; 

Δυστυχώς, συναδέλφισσες και συνάδελφοι, δεν θα είναι εφαρ-
µόσιµος γιατί λείπουν πάρα πολλά βασικά του στοιχεία. Και ο
προ εµού οµιλήσας συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Αντωνίου, ανα-
φέρθηκε στο ότι δεν υπάρχουν όλοι εκείνοι οι ελεγκτικοί µηχανι-
σµοί, προκειµένου κύριοι Υπουργοί, να εφαρµοστεί ο σχετικός
νόµος.

Και πράγµατι έρχοµαι στη διαδικασία πληρωµής. Περίπου
πάνω από ένα εκατοµµύριο τιµολόγια θα έρχονται το δίµηνο για
να εκτελεστούν στην Αθήνα, στο κέντρο, προκειµένου να ελεγχ-
θούν. Από ποιον να ελεγχθούν; Από τους πέντε υπαλλήλους; Έ-
χω την αίσθηση ότι αυτό είναι αδύνατο, είναι απραγµατοποίητο.
Άρα, λοιπόν, όπως και άλλα νοµοσχέδια και στη συνέχεια νόµοι,
έµειναν ανεφάρµοστα έτσι και το συγκεκριµένο. Διότι, δυστυχώς,
λείπει η δυνατότητα ελέγχου που όλοι επιθυµούµε και τονίστηκε
κατά κόρον εδώ µέσα. 

Ηλεκτρονικά να υποβάλλονται τα τιµολόγια. Από ποιους; Από
τους αγρότες, τους ψαράδες, του κτηνοτρόφους; Στο Νευρο-
κόπι επάνω εκείνος ο κτηνοτρόφος θα έχει τη δυνατότητα να
αποστείλει ηλεκτρονικά; Αν είναι δυνατόν! Συµφωνώ, θα πρέπει
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να µάθει να λειτουργεί. 
Άλλωστε και η Επιστηµονική Επιτροπή σας το δηλώνει: «Μή-

πως θα έπρεπε να εξετάσετε και τη δυνατότητα αυτών των αν-
θρώπων» –δηλαδή µη δυνατότητα- «υποβολής από πλευράς τους
αυτών των στοιχείων;» Σας το λέει, σας το καταγράφει, αλλά δεν
το κάνετε. 

Εκτός αν πάλι -γιατί είναι το µόνο νοµοσχέδιο που βλέπω που
δεν έχει διορισµούς- υπολογίζουµε περίπου εκατό χιλιάδες είναι,
αν θέλετε, οι εµπλεκόµενοι σε αυτήν τη διακίνηση και εννοώ
αγρότες, κτηνοτρόφοι, ψαράδες;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Το λιγότερο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Πόσοι είναι, κύριε Υπουργέ, αυτοί

οι οποίοι εµπλέκονται σε αυτήν τη διαδικασία, αγρότες, κτηνο-
τρόφοι, ψαράδες; Είναι πενήντα χιλιάδες; Δεν θα υποβάλουν
δέκα τιµολόγια; Θα υποβάλουν. Είναι κατανοητό δηλαδή. Άρα
πενήντα χιλιάδες. Μπορεί, δηλαδή, στον καθένα από τους εµπλε-
κοµένους να διορίσουµε ή να του δώσουµε τη δυνατότητα να
προσλάβει και έναν βοηθό, προκειµένου να αντιµετωπιστεί και η
ανεργία. Από πλευράς σας µπορεί να συµβεί και αυτό, όλα πι-
θανά. Μακάρι. Τι άλλο να πούµε;

Άρα, λοιπόν, εκείνο που λείπει εν προκειµένω για το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο είναι η δυνατότητα του ελέγχου, της διασταύ-
ρωσης έτσι ώστε να υπάρχουν και συνέπειες. 

Κύριε Αναπληρωτά, έτσι είναι. Δεν θέλετε να το πιστέψετε,
αλλά η πραγµατικότητα αυτή είναι. 

Επειδή έχουµε ασχοληθεί µε τα ζητήµατα, όπως και ο Υπουρ-
γός, ως εργαζόµενος στην Αγροτική Τράπεζα, ξέρει πώς κινούν-
ται όλα αυτά τα ζητήµατα. Έκανα και ο ίδιος προϊστάµενος για
χρόνια σε υπηρεσίες Αγρονοµίας άρα ξέρω πώς ακριβώς γίνεται.
Υπάρχουν συνέπειες, υπάρχουν ποινές;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Αλλάξανε οι εποχές.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Βεβαίως αλλάξανε. Πιστεύω ότι
θα ήταν προς το καλύτερο όχι προς το χειρότερο.

Αυτό είναι το άσχηµο ότι, δυστυχώς, δεν υπάρχει αυτό και δεν
υπάρχουν και συνέπειες. Δηλαδή, αν ένας πιστωθεί και διαπιστω-
θεί ότι διαπράττει αυτές τις παραβάσεις όσες προβλέπονται στο
άρθρο 2 και 3 –εδώ βλέπουµε τον ελεγκτή να είναι και δικαστής
ταυτοχρόνως, τα µπερδεύετε λίγο τα πράγµατα, αλλά εν πάση
περιπτώσει- θα έχει συνέπειες µε την πρώτη ή δεύτερη φορά έτσι
ώστε να µην το επαναλάβει;

Δεν υπάρχουν όλα αυτά. Δυστυχώς αυτή είναι η σκληρή πραγ-
µατικότητα. Και βεβαίως έχουµε δει. Tο είπα και προηγουµένως,
κύριε Υπουργέ. Υπήρχαν και άλλοι νόµοι σε ό, τι αφορά τη δια-
κίνηση των κρεάτων, σχετικά µε τον κανονισµό 1337/2013. Υπήρ-
ξε η έκδοση των εφαρµοστικών διατάξεων, προκειµένου να τύχει
εφαρµογής ο κανονισµός; Δεν το κάνατε. Άρα δεν έχει εφαρ-
µογή. 

Βεβαίως, τονίστηκε εδώ το να είµαστε πιο ήπιοι στους τόνους
και όλα αυτά, και όλα πάνε καλά και εσείς τα έχετε δροµολογήσει
και άρα θα πρέπει να πηγαίνουµε ευτυχείς εµείς που είµαστε από
την περιφέρεια στους τόπους µας και να συναντούµε τους αγρό-
τες και να λέµε πόσο ωραία και καλά τα κάνει η Κυβέρνηση. Δεν
µας είπατε όµως για την αύξηση του ΦΠΑ από το 13% στο 24%,
την αύξηση της φορολογίας από το 13% στο 22% και ως το 45%
σε ορισµένες περιπτώσεις, την αύξηση της προκαταβολής του
φόρου από 75% στο 100%, τη φορολόγηση για πρώτη φορά στις
βασικές αγροτικές ενισχύσεις και επιδοτήσεις, την κατάργηση
της έκπτωσης του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πε-
τρέλαιο, την αύξηση του κόστους παραγωγής –εννοώ του κό-
στους όσον αφορά τη ΔΕΗ- τις υπέρµετρες ασφαλιστικές εισ-
φορές κ.λπ.. Απορρόφηση κονδυλίων; 17,4 προκειµένου να ελα-
φρυνθεί ο αγρότης, ο κτηνοτρόφος, ο ψαράς. 

Έρχοµαι και στο άρθρο 14. Είναι δυνατόν αυτοί οι οποίοι συµ-
µετέχουν στην όλη διαδικασία, να καταργείτε τη συµµετοχή εκ-
προσώπων του ΕΛΓΑ και του ΟΠΕΚΕΠΕ; Νοµίζω, κύριε Υπουργέ,
αυτό πρέπει να το δείτε. 

Έρχοµαι τώρα στα καθ’ ηµάς. Κύριε Αναπληρωτά Υπουργέ,
βρεθήκατε στο Νευροκόπι και ήρθατε µετά στο Κοινοβούλιο, α-
φού συναντήσατε τους κτηνοτρόφους και τους είπατε «Ναι, επει-
δή πράγµατι εδώ ο τόπος κηρύχθηκε δυο φορές σε κατάσταση

ανάγκης» –είχαµε βαρύ χειµώνα- είχατε δεσµευτεί ότι θα τους
ενισχύσετε, ότι θα αποζηµιώσετε. Δεν το πράξατε. 75% των κτη-
νοτρόφων µένουν εκτός της όποιας ενίσχυσης. Και το τονίσατε
εδώ µέσα, ότι αυτό το µέτρο θα το φέρνατε προς ψήφιση και εν
πάση περιπτώσει, θα τύγχαναν µιας, αν θέλετε, ανακούφισης ή
θα χρησιµοποιούσατε άλλα µέσα, το de minimis εν προκειµένω,
για να τύχουν της όποιας αποζηµίωσης. Δεν το είδαµε αυτό. Σε
άλλες περιοχές το είδαµε, όµως δεν το είδαµε στο Κάτω Νευρο-
κόπι, δεν το είδαµε στη Δράµα. Όπως και για τις ζωονόσους,
κύριε Υπουργέ. Προχθές, σε επίκαιρη ερώτηση, κύριε Υπουργέ,
αναφέρατε ότι δεν είναι δυνατόν ο ΕΛΓΑ να ενισχύσει, διότι δεν
υπερέβη το 30% η όποια ζηµία, αλλά στη µετέπειτα ερώτηση που
είχατε για δεκαεπτά κτηνοτρόφους στη Θάσο βρήκατε τη δυνα-
τότητα µέσω de minimis να τους ενισχύσετε και δεσµευτήκατε
γι’ αυτό. Και καλά κάνατε, δεν λέω ότι δεν κάνατε καλά. Όµως
δεν το κάνατε για τους κτηνοτρόφους και τους αγρότες, αν θέ-
λετε –εννοώ της µονοκαλλιέργειας- στο Νευροκόπι. 

Βεβαίως ποιο είναι το χειρότερο; Τους έχετε εξαπατήσει, ενώ
είπατε ότι θα προχωρήσετε σε αποζηµίωση. Είναι η τρίτη χρονιά,
κύριε Υπουργέ –το επαναλαµβάνω- που δεν το κάνετε. Δεν χρη-
σιµοποιείτε το ανάλογο ταµείο, προκειµένου να πάρει ανάσα
αυτός ο κόσµος εκεί πάνω. Ευτυχώς µας ακούν και µας βλέπουν.
Και γι’ αυτό την Τρίτη πληροφορούµαι ότι οι κτηνοτρόφοι της
ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης θα έχουν να σας πουν κάτι
στην Κοµοτηνή. Πιστεύω ότι θα τους ακούσετε και δεν θα θεω-
ρηθούν ακροδεξιοί ή φασίστες ή οτιδήποτε άλλο που έχει να
κάνει µε όποιον διαφοροποιείται ή έχει µια διαφορετική άποψη
από εσάς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Κυριαζίδη. 
Τον λόγο έχει ο κ. Τριανταφυλλίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά

λεπτά και ολοκληρώνουµε µε τη λίστα των οµιλητών. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, εναλλασσόµενο ρεπερτό-

ριο, από τους εξωγήινους φτάσαµε στο άλλο άκρο, τη βαρετή
επανάληψη του µύθου της Ψωροκώσταινας Ελλάδας, που δεν
µπορεί να κάνει τίποτα, που δεν µπορεί να φτιάξει µηχανισµούς,
που δεν µπορεί να ελέγξει, που δεν µπορεί να επενδύσει. Πάλι ο
µύθος της καχεκτικής Ελλάδας, µε βοηθήµατα, επιδόµατα, ενι-
σχύσεις, τι θα δώσετε, τι θα επιδοτήσετε, από το κόµµα της ελεύ-
θερης οικονοµίας. Όχι νέες επενδύσεις, νέες θέσεις εργασίας,
νέες δουλειές. Αυτά σε σχέση µε ό,τι ακούσαµε νωρίτερα. 

«1974, πάει καλά φέτος τη χρονιά. Πάει καλά, πρόκοψαν όλα
τα σπαρτά. Θα έρθουν πάλι τσούρµο οι µεσάζοντες και εµείς στα
ίδια θα είµαστε. Άλλη µια φορά µας παίρνουν την σοδειά φθηνά.
Όχι, δεν πουλάµε!», έλεγε ο Θωµάς Μπακαλάκος το 1974 και
έπρεπε να έρθει ο ΣΥΡΙΖΑ το 2017, µετά από σαράντα τρία χρό-
νια, για να βάλει τα πράγµατα στη θέση τους, γιατί τρόφιµα ανά-
λωσης –χαµογελούν κιόλας, έχουν το θράσος να χαµογελούν-
επτά έως δέκα ηµερών να πληρώνονται µε επιταγές επτά και
δέκα µηνών ή και ακόµη µε ανοιχτές ηµεροµηνίες λήξης. 

Αδιανόητο, για την ελεύθερη οικονοµία, όταν ο αγροτικός
χώρος στερείται ρευστότητας. Γιατί; Γιατί ο αγρότης είναι large.
Πρέπει να δώσει ρευστότητα ή, αν θέλετε, τα πολυκαταστήµατα
και οι έµποροι να αντλήσουν ρευστότητα από τον large αγρότη,
που δεν έχει τέτοιου είδους προβλήµατα. 

Μαζί µε αυτά η τριπλέτα άµεσης έκδοσης ηλεκτρονικού τιµο-
λογίου, εγκατάστασης σκάνερ στα τελωνεία, η δηµιουργία µιας
αυτόνοµα λειτουργούσας υπηρεσίας στελέχωσης σε όλα τα επί-
πεδα και κυρίως στις πύλες εισόδου-εξόδου των προϊόντων, θα
είναι ο κλοιός εκείνος, που θα αντιµετωπίσει και τις ελληνοποι-
ήσεις και όλους τους πονηρούς, που θέλουν κοντά στον βασιλικό
να ποτίζεται και η γλάστρα. 

Γενναία τοµή δίκαιης ανάπτυξης µέσα από τη λογική των αλ-
ληλοσυγκρουόµενων συµφερόντων παραγωγού-εµπόρου από το
χωράφι στο ράφι. Δεκάδες ρεπορτάζ αυτά τα σαράντα τελευταία
χρόνια για την ετεροβαρή σχέση παραγωγού-εµπόρου-κατανα-
λωτή µε θύµατα τόσο τον παραγωγό που παράγει όσο και τον
καταναλωτή, που πληρώνει, προς όφελος του έµπορα-µεσά-
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ζοντα, που απλώς µεταφέρει. Ήταν ένα προς τρία το κόστος και
είναι για την Ευρώπη -ένα στον παραγωγό, τρία φτάνει στο ράφι
στον καταναλωτή- και ένα προς πέντε στην Ελλάδα. Γιατί; Γιατί
είµαστε large!

Οι «Μένουµε Ευρώπη»! Πάµε να δούµε τι συµβαίνει εδώ και
δεκαετίες, για να πάµε να δούµε αυτό, που δεν µπορεί η Ψωρο-
κώσταινα Ελλάδα επί σαράντα χρόνια, και όχι τι λέει ο συριζαίος
Βουλευτής, αλλά ο Σύνδεσµος Ελληνικών Βιοµηχανιών Τροφί-
µων. Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-
δης  καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Οι βιοµηχανίες τροφίµων; Κατ’ εξοχήν επηρεαζόµενες από τον
ΣΥΡΙΖΑ! 

Τι λένε οι άνθρωποι; Ήρθαν στην επιτροπή και τι είπαν; Στη
Γαλλία υπάρχουν κατηγορίες ευπαθών ειδών διατροφής, για τα
οποία οι όροι πληρωµής καθορίζονται αυστηρά και δεν µπορεί
να είναι µεγαλύτεροι από τριάντα µέρες µετά το τέλος της πα-
ράδοσης της αγοράς των αναλώσιµων προϊόντων διατροφής. Εί-
κοσι µέρες µετά την ηµεροµηνία παράδοσης για τις αγορές των
ζώντων βοοειδών και τριάντα µέρες µετά το τέλος της παράδο-
σης για την αγορά αλκοολούχων ποτών. Αυτά στη Γαλλία. 

Στην Ισπανία τι γινόταν τα σαράντα αυτά χρόνια, που από το
1981 και µετά ήµασταν και στην Ευρώπη και µετά στην Ευρω-
ζώνη και όταν οι επτά µε δέκα µέρες πληρώνονταν σε δέκα µήνες
ή µε ανοιχτή ηµεροµηνία λήξης για το πότε θα πληρωθεί ο αγρό-
της και ο κτηνοτρόφος; Στην Ισπανία για τα ίδια ευπαθή προϊόντα
οι προθεσµίες δεν υπερβαίνουν σε καµµία περίπτωση τις τριάντα
ηµέρες.

Στην γειτονική µας Ιταλία για τα νωπά και ευπαθή προϊόντα
διατροφής, καθώς και για τα γαλακτοκοµικά, ο ανώτερος χρόνος
πληρωµής είναι οι τριάντα ηµέρες. 

Αυτά στη γειτονική µας Ιταλία, αλλά η Ελλάδα, η Ψωροκώ-
σταινα δεν µπορούσε να το κάνει αυτό. Γιατί; Πέστε ότι είναι µε-
σογειακές οι χώρες. Η Μπενελούξ, Βέλγιο-Ολλανδία-Λουξεµ-
βούργο; 

Η ίδια ανακοίνωση-υπόµνηµα του Συνδέσµου Ελληνικών Βιο-
µηχανιών Τροφίµων στις 26 Σεπτεµβρίου 2017 καταλήγει µετά
από αυτή την απαρίθµηση και λέει: «Στην Ελλάδα ο κλάδος δια-
θέτει στη συντριπτική πλειοψηφία µικροµεσαίες επιχειρήσεις, οι
οποίες την τελευταία επταετία αντιµετωπίζουν πολλά προβλή-
µατα, αλλά το βασικότερο είναι η έλλειψη ρευστότητας». 

Ε, βέβαια, αφού έχουµε έλλειψη ρευστότητας, λένε οι βιοµη-
χανίες από πού θα την αντλήσουµε; Από τον αδύναµο κρίκο.
Ποιον; Τον αγρότη και τον κτηνοτρόφο, το µόνιµο θύµα. Το κόµ-
µα της ελεύθερης οικονοµίας!

Η ερώτηση είναι του πολίτη που µας παρακολουθεί: Γιατί αυτό
επί σαράντα χρόνια, οι τριάντα µέρες το όριο πληρωµής, οι
εξήντα µέρες, συνέβαινε στην Ιταλία, στην Ισπανία, στη Γαλλία,
στο Βέλγιο, στην Ολλανδία και στις άλλες χώρες; 

Γιατί; Μένουµε Ελλάδα, µένουµε Ευρώπη, µένουµε ευρωπαϊ-
στές! Αφήστε µας εµάς. Εµείς είµαστε µε τους αδέσµευτους.
Εµείς είµαστε µε τον Τρίτο Κόσµο. Εσείς είστε οι «µένουµε Ευ-
ρώπη». Το «µένουµε Ευρώπη», γιατί δεν το κάνατε εσείς που µέ-
νετε Ευρώπη επί δέκα, είκοσι, τριάντα, σαράντα χρόνια; Γιατί δεν
υιοθετήσατε το µοντέλο των αυστηρών διατάξεων της Ιταλίας,
της Γαλλίας, της Ισπανίας, της Μπενελούξ; 

Δεν θα χρειαζόταν να επισκεφθείτε τον Υµηττό και να συνοµι-
λήσετε µε τους εξωγήινους. Απέναντι από τη Βουλή είναι η πρε-
σβεία της Γαλλίας. Γιατί δεν το κάνατε; Διότι είστε το κόµµα των
µεσαζόντων, όχι των αγροτών και των κτηνοτρόφων. Είστε το
κόµµα των ραντιέρηδων και των αεριτζήδων, όχι των παραγω-
γών. Είστε το κόµµα των παρασιτικών κερδοσκόπων, όχι των κτη-
νοτρόφων και των αλιέων. Αυτή είναι η απάντηση. Γι’ αυτό επί
σαράντα χρόνια αφήνετε αγρότες, κτηνοτρόφους, αλιείς, ψαρά-
δες στο έλεος των µεσαζόντων, των ραντιέρηδων και των κερ-
δοσκόπων. 

Σήµερα δεν είδατε τίποτα. Ακούσαµε τον Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο να λέει «πείτε µας κάτι συγκεκριµένο». Όριο, έστω και
ως άτυπη συµφωνία, στις τράπεζες 300.000 ευρώ για τα ακίνητα

κάθε είδους, άρα και για τα ακίνητα αγροτών και κτηνοτρόφων,
έξω, πέρα από τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς. Άρα, αυτό
ισχύει και για τους αγρότες και για τους κτηνοτρόφους. 

Ερχόµαστε τώρα στο διά ταύτα, σε αυτό που πρέπει να κά-
νουµε εµείς. Αφήστε τους άλλους, αυτούς τους έκρινε ο κόσµος.
Τους έχει αποτιµήσει και τους έχει αξιολογήσει. Από εµάς περι-
µένει να διορθώσουµε τα κακώς κείµενα, γιατί το αναπτυξιακό
είναι κυρίως ψυχολογία. 

Είναι αναγκαίο, µέσω των δεκατριών περιφερειακών συνδια-
σκέψεων µε την παρουσία του Πρωθυπουργού και της Κυβέρνη-
σης, να σταλεί σε κάθε γωνιά της χώρας το µήνυµα της πανεθ-
νικής επανεκκίνησης για νέες παραγωγικές µονάδες, παντού. Σε
όλη την ελληνική περιφέρεια πρέπει να δώσουµε έµφαση στην
αγροτοδιατροφή, στην κτηνοτροφία κατά προτεραιότητα, αλλά
και στις νέες τεχνολογίες. 

Εκατόν εξήντα πέντε προϊόντα ονοµασίας προέλευσης ΠΟΠ
ζητούν παραγωγούς και πραγµατικούς επενδυτές. Η λύση βρί-
σκεται στην ελληνική γεωργία, την κτηνοτροφία, την αλιεία, τη
δασοπονία. «Με καθετοποιηµένη παραγωγή η επιστροφή στη γη
και το λαό» είναι το σύνθηµα. Γυρίζοντας την πλάτη στην ελλη-
νική γη –κρασί, λάδι, φέτα- και στην ελληνική θάλασσα –τσιπού-
ρα και λαβράκι, ένα δισεκατοµµύριο οι εξαγωγές- είναι σαν να
εγκαταλείπουν οι Άραβες το πετρέλαιο. 

Σύγχρονη παραγωγή, µοντέρνα µεταποίηση, ελκυστική τυπο-
ποίηση και καινοτόµα προώθηση χρειάζεται. Καλός ο τουρισµός,
όπως είπε κι εχθές ο Πρωθυπουργός από τη Λάρισα, αλλά τα
τριάντα εκατοµµύρια τουρίστες, όλοι αυτοί πρέπει –και µπορούν-
να γευτούν τα δικά µας γεωργικά, κτηνοτροφικά, αλιευτικά, µε-
λισσοκοµικά προϊόντα ονοµασίας προέλευσης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Τριανταφυλλίδη,
αν θέλετε, ολοκληρώστε σας παρακαλώ. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ολοκληρώνω. 
Πρέπει ο πρωτογενής τοµέας να αποτελέσει τον πλοηγό,

µπροστάρη της ανάπτυξης, αλλιώς, Υπουργέ Βαγγέλη Αποστό-
λου, θα το συζητάµε στη Βουλή, σε συνεντεύξεις, σε τηλεπαρά-
θυρα, αλλά θα παραµένει άπιαστος στόχος. 

Πρέπει να κόψουµε δρόµο, να κερδίσουµε χρόνο. Οι προτά-
σεις είναι συγκεκριµένες. Καθένας από τους πενήντα δύο νοµούς
της χώρας πρέπει να αναλάβει ενδεικτικά το µέρισµα ευθύνης
και πρωτοβουλίας, το µέρισµα εµπιστοσύνης και παραγωγής,
υιοθετώντας από ένα προϊόν από τον κύκλο της αγροτοδιατρο-
φής. Κοζάνη; Κρόκος. Θράκη; Βόειο κρέας. Ιωάννινα; Φέτα. Σέρ-
ρες; Το βουβαλίσιο κρέας από την περιοχή της Κερκίνης. 

Εξειδικεύοντας, εξατοµικεύοντας τις επενδύσεις, µε κλαδικές
παραγωγικές δράσεις, οι νοµοί µε τις περισσότερες επενδύσεις,
µε τις περισσότερες θέσεις εργασίας, να λαµβάνουν κίνητρα σε
ένα διαρκή συναγωνισµό προσφοράς αντί για τον ανταγωνισµό
φθοράς.

Στους επόµενους δεκαοκτώ µήνες, το υπόλοιπο 2017 και όλο
το 2018 είναι αναγκαίο να καταστεί εθνικό ερώτηµα προς κάθε
Υπουργό, κάθε περιφερειάρχη, κάθε επιχειρηµατία το εξής: «Πό-
σες επενδύσεις εγκρίνατε; Πόσες θέσεις εργασίας δηµιουργή-
σατε αυτόν το µήνα;». Ένα εθνικό σχέδιο ανόρθωσης της ελλη-
νικής κτηνοτροφίας χρειαζόµαστε. Και όλα αυτά, γιατί είναι
αναγκαίο να αποκτήσει φωνή, άποψη, παραγωγή, επιστροφή στη
γη και στον λαό.

Κλείνω µε το εξής: Καλώ τον Βαγγέλη Αποστόλου –εν είδει
«Αποστόλου»- να περιηγηθεί όλους τους νοµούς της χώρας, να
αντιστρέψει το κλίµα ανακύκλωσης της τρέχουσας µιζέριας, της
µοιρολατρικής αποδοχής µιας ηττηµένης κοινωνίας από τα άνθη
του κακού, της ανεργίας, της αποτυχίας, της ανηµποριάς…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Τριανταφυλλίδη,
ολοκληρώστε, σας παρακαλώ. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε και ευχαριστώ για την ανοχή σας. 

Πρέπει να πείσουµε µε έργα, όχι µε λόγια τους νέους. Ο
Υπουργός να καλέσει, να προσκαλέσει, να προτρέψει, να ενθαρ-
ρύνει στη δηµιουργία επενδύσεων. «Ναι» στις κτηνοτροφικές µο-
νάδες, «ναι» στις αγροτικές σύγχρονες µονάδες, «ναι» στις επεν-
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δύσεις. 
Το δυναµικό υπάρχει, απλά πρέπει να κινητοποιηθεί, να το απε-

µπλέξουµε από τη γραφειοκρατία. Χρειάζονται ευέλικτα σχή-
µατα, ευέλικτες τριµελείς οµάδες από έναν γεωτεχνικό, έναν
τραπεζικό και έναν φοροτέχνη να εγκρίνουν άµεσα µικρές και µε-
σαίες επενδύσεις. 

Αυτό χρειαζόµαστε για να υπάρξει ανάπτυξη. Να γυρίσει ο κό-
σµος στα χωριά, στην ύπαιθρο, στην περιφέρεια για να µπορέσει
πραγµατικά να αιµοδοτήσει και να δηµιουργήσει τους όρους και
τις προϋποθέσεις, ώστε να µπορέσει ο κόσµος και οι πολίτες να
φάνε ένα κοµµάτι γλυκό ψωµί.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε κι εµείς.
Εξαντλήθηκε η ανοχή µας, κύριε Τριανταφυλλίδη.

Πριν προχωρήσουµε στους εισηγητές και τους ειδικούς αγο-
ρητές, τον λόγο έχει ζητήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Τσι-
ρώνης. Μετά θα γίνουν οι δευτερολογίες. Όσοι εκ των συνα-
δέλφων επιθυµούν να δευτερολογήσουν, να µε ενηµερώσουν,
για να κλείσει ο Υπουργός ο κ. Αποστόλου τη συνεδρίαση

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ειλικρινά νοµίζω ότι το θέµα µε το νοµοσχέδιο έχει εξαντληθεί.

Δεν άκουσα κανένα σοβαρό αντίλογο και καµµία σοβαρή αντι-
πρόταση, δηλαδή ότι θα έπρεπε να κάνουµε κάτι διαφορετικό.
Το ότι είναι ένα πρώτο βήµα, το ότι δεν πατάσσονται έτσι µόνο
οι ελληνοποιήσεις, το ότι πιθανά να αντιδράσει αρνητικά η αγο-
ρά, την κινδυνολογία ότι µπορεί να προτιµήσουν να φέρουν τα
ξένα, όλα αυτά τα ακούσαµε, αλλά όλα αυτά δεν είναι προτάσεις
για τον νόµο. Είναι πράγµατα τα οποία θα τα πολεµήσουµε µαζί
µε τις αγρότισσες και τους αγρότες.

Επειδή, όµως, µου αρέσει να είµαι ακριβής και άκουσα ανα-
κρίβειες από κάποιον αγορητή, ο οποίος είπε ότι δεν καταφέ-
ραµε τίποτα και συνεχίζει να υπάρχει ανεργία, γιατί φεύγει ο
κόσµος έξω και όλο αυτό το παραµύθι -λέει πως είναι ψευδή τα
νούµερα, δεν είναι επειδή µειώθηκε η ανεργία, αλλά επειδή
έφυγε ο κόσµος έξω- θα σας πω µερικά νούµερα πλήρους απα-
σχόλησης. 

Η πλήρης απασχόληση το 2008 έφτανε στα τέσσερα εκατοµ-
µύρια τετρακόσιες πενήντα επτά χιλιάδες. Το 2014, που παρα-
λάβαµε την Κυβέρνηση, ήταν τρία εκατοµµύρια διακόσιες εβδο-
µήντα οκτώ χιλιάδες. Είχατε χάσει, είχατε διώξει ένα εκατοµµύ-
ριο εκατόν εβδοµήντα εννιά χιλιάδες εργαζόµενους. Μιλάµε για
πλήρη απασχόληση. Σήµερα η πλήρης απασχόληση είναι τρία
εκατοµµύρια πεντακόσιες δεκαεννιά χιλιάδες. Στα χρόνια της
διακυβέρνησής µας φέραµε διακόσιες σαράντα µία χιλιάδες νέες
θέσεις πλήρους απασχόλησης. 

Τα στοιχεία είναι της ΕΛΣΤΑΤ και θα τα καταθέτω αµέσως.
Μόνο στα χρόνια διακυβέρνησης Σαµαρά - Βενιζέλου χάθηκαν
τριακόσιες χιλιάδες θέσεις εργασίας, από το ένα εκατοµµύριο
διακόσιες χιλιάδες που έχουν χαθεί στα χρόνια της διακυβέρνη-
σής σας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Ιωάννης Τσι-
ρώνης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα στοιχεία,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η µερική απασχόληση το 2008 ήταν ενενήντα εννιά χιλιάδες,
το 2014 όταν παραδώσατε την Κυβέρνηση ήταν διακόσιες σα-
ράντα εννιά χιλιάδες και διακόσιες εξήντα επτά χιλιάδες σήµερα.
Πράγµατι αυξήθηκε, όντως αυξήθηκε επί των ηµερών µας η µε-
ρική απασχόληση, από τις διακόσιες σαράντα εννιά χιλιάδες στις
διακόσιες εξήντα επτά χιλιάδες, αλλά ξεχνάτε ότι αυξήθηκε και
η πλήρης απασχόληση. Αυτά είναι τα νούµερα της ΕΛΣΤΑΤ. 

Ανοίξτε να τα δείτε, γιατί εγώ τα αντέγραψα µόλις πριν από
λίγο, µήπως δεν είναι αναθεωρηµένα. Είναι στοιχεία µέχρι το
δεύτερο τρίµηνο του 2017, γιατί φυσικά το τρίτο τρίµηνο δεν έχει
προλάβει να ενσωµατωθεί µέσα.

Να θυµίσω επίσης, ότι ο δείκτης µεταποίησης PMI έκανε ρεκόρ
τον τελευταίο µήνα µε 52,2% -πάνω από 50% σηµαίνει ανάπτυξη-
και ήταν ρεκόρ από τον Αύγουστο του 2008. Ο δείκτης µεταποί-

ησης είναι δείκτης πραγµατικής οικονοµίας. Δεν είναι ούτε το
Χρηµατιστήριο ούτε ραντιέρηδες. Και βέβαια, αυτό γράφει η ίδια
η έκθεση. Έφερε αµέσως τον Αύγουστο -επειδή αυξήθηκε η µε-
ταποίηση- ρεκόρ προσλήψεων και ρεκόρ που είχαµε να το δούµε
από τον Αύγουστο του 2000. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα και τα νούµερα, αν θέλετε να
είστε ακριβείς και αν θέλετε να µιλάτε και να βλέπετε αν αυξή-
θηκε ή µειώθηκε. Συνολικά οι εργαζόµενοι, αν θέλετε να δείτε
και το brain drain, το 2008 ήταν πέντε εκατοµµύρια σαράντα πέ-
ντε χιλιάδες. Το 2014 που παραδώσατε την Κυβέρνηση ήταν τέσ-
σερα εκατοµµύρια εννιακόσιες δεκαέξι χιλιάδες. Άρα, είχε φύγει
όντως πολύς κόσµος. 

Τώρα είναι τέσσερα εκατοµµύρια εννιακόσιες τριάντα έξι χι-
λιάδες το πλήρες εργατικό δυναµικό, απασχολούµενοι, υποαπα-
σχολούµενοι, άνεργοι, άεργοι που δεν ψάχνουν πια δουλειά, όλοι
µαζί σήµερα είναι τέσσερα εκατοµµύρια εννιακόσιες τριάντα έξι
χιλιάδες. Δεν µειώθηκε επί των ηµερών µας.

Θα πω δύο κουβέντες και για τον Αχελώο. Ο Αχελώος θυµίζει
την Ολυµπιάδα. Τάζατε πολλά και τελικά ήταν µια καταστροφή
για τη χώρα και τους εργαζόµενους. Σταµατήστε τον µεγαλοϊδε-
ατισµό. Δεν προσφέρετε στους αγρότες µε τον Αχελώο. 

Ελέχθη εδώ πέρα ότι εµείς πραγµατικά έχουµε εισαγωγή γά-
λακτος επειδή δεν είµαστε ανταγωνιστικοί. Δεν είπε, όµως, κά-
ποιος γιατί δεν είµαστε ανταγωνιστικοί. Δεν είµαστε ανταγωνι-
στικοί διότι τα δικά µας τα ζώα έχουν πάρα πολύ υψηλό ποσοστό
εισαγόµενης ζωοτροφής. Εβδοµήντα τα εκατό για τον παραγωγό
µας η εισαγόµενη ζωοτροφή. Γιατί η Σαρδηνία δεν έχει ζωο-
τροφή; Διότι έχει πολύ καλά διαχειριστικά και έχει βιοπαραγωγή.
Εµείς τώρα τα ξεκινήσαµε τα διαχειριστικά. Αυτή είναι πραγµα-
τική µεταρρύθµιση.

Τέλος, θα αναφερθώ στη νέα τράπεζα. Κλείσατε την Αγροτική.
Δεν θα κλαίµε πάνω από το χυµένο γάλα. Εµείς, όµως, ξεκινάµε
αυτήν τη στιγµή και ελπίζουµε µέσα στο 2018 να έχουµε επιτέ-
λους την καινούργια αναπτυξιακή τράπεζα που έχει ανάγκη ο
τόπος. Έχω εισηγηθεί στον Αντιπρόεδρο που χειρίζεται το θέµα,
να έχει και καταστατικό ηθικής τράπεζας. Ηθική τράπεζα, για
όσους δεν το γνωρίζουν, σηµαίνει τράπεζα που δανείζει σε αν-
θρώπους που δεν έχουν πιστοληπτική ικανότητα, ώστε ακριβώς
οι συνεταιρισµοί που είναι ήδη χρεωµένοι µε βιώσιµα καινούργια
σχέδια να βγουν επιτέλους απ’ αυτόν τον εφιάλτη.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε κι εµείς,

κύριε Υπουργέ, για τη συνέπεια στον χρόνο.
Περνάµε τώρα στις δευτερολογίες των εισηγητών και των ει-

δικών αγορητών. Θα τηρήσουµε πέντε λεπτά χρόνου για όλους,
γιατί κάποιοι από σας έχετε εξαντλήσει τον χρόνο της δευτερο-
λογίας. Παρ’ όλα αυτά, θα δώσουµε σ’ όλους από πέντε λεπτά
και παρακαλώ να είστε συνεπείς στον χρόνο σας για να µπορέ-
σουµε να ολοκληρώσουµε τη διαδικασία το συντοµότερο δυ-
νατό.

Ο κ. Καραγιάννης έχει τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα είµαι πάρα

πολύ σύντοµος.
Νοµίζω ότι κοινός τόπος, µετά από τόσες ώρες συζήτησης και

στις επιτροπές και στην Ολοµέλεια, είναι ότι έχουµε να κάνουµε
µ’ ένα νοµοσχέδιο µε σαφή αναπτυξιακά χαρακτηριστικά που
στηρίζουν τον κτηνοτροφικό κόσµο, την παραγωγή, βάζουν µια
τάξη στην αγορά και προφυλάσσουν τον Έλληνα καταναλωτή.

Επιτρέψτε µου µόνο δύο σχόλια. Το πρώτο έχει να κάνει µε τα
περιφερειακά συµβούλια – συνέδρια του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν πρέπει να
ξεχνάµε ότι κύτταρο ευρωπαϊκό είναι η περιφέρεια, άρα οφεί-
λουµε να αναπτύξουµε καινοτόµα ευρωπαϊκά περιφερειακά προ-
γράµµατα, στα οποία θα αναδειχθούν τα συγκριτικά πλεονεκτή-
µατα της κάθε περιφέρειας. Είναι –νοµίζω- αυτό το οποίο λέµε
στην περιφερειακή ανάπτυξη «οργανωµένα ευρωπαϊκά καινο-
τόµα µάστερ plan», τα οποία θα βοηθήσουν τον περιφερειακό
σχεδιασµό. 

Το δεύτερο σχόλιο έχει να κάνει µε τους συνεταιρισµούς. Κύ-
ριε Υπουργέ, νοµίζω ότι στην αρµόδια Επιτροπή Παραγωγής και
Εµπορίου της Βουλής θα πρέπει κάποια στιγµή, πολύ ώριµα και
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µε ειλικρίνεια, να ανοίξει ένας διάλογος γύρω από το µεγάλο
πρόβληµα των συνεταιρισµών και γιατί φτάσαµε µέχρι εδώ, όχι
από καµµία ρεβανσιστική διαδικασία, αλλά περισσότερο για να
αφήσουµε παρακαταθήκη στους νέους αγρότες και στους νέους
συνεταιριζόµενους τι έφταιξε και καταστράφηκε η συνεταιρι-
στική βάση της χώρας µας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Καραγιάννη και για την οικονοµία στον χρόνο. 
Τον λόγο έχει η εισηγήτρια της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ.

Φωτεινή Αραµπατζή για πέντε λεπτά.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Προσπαθώ να σταχυολογήσω όσα ακούσαµε κατά τη διάρκεια

της διαδικασίας. Θα ξεκινήσω απ’ όσα είπε ο κ. Αποστόλου. Δεν
έχουν σχέση βεβαίως µε το παρόν νοµοσχέδιο.

Μιλήσατε, κύριε Υπουργέ, και περηφανευτήκατε για την καλή
νοµοθετική πρωτοβουλία που είχατε ως Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης, τονίζοντας µεταξύ άλλων το νοµοσχέδιο-τοµή, όπως
είπατε, αναφερόµενος σ’ αυτό για τις βοσκήσιµες γαίες, µε το
οποίο οικειοποιείστε ουσιαστικά –δεν θα κουραστώ να το λέω-
τη νοµοθετική πρωτοβουλία που εµείς, ως Νέα Δηµοκρατία, σάς
παραδώσαµε µε τον ν.4264/2014 για τον νόµιµο, σύννοµο κοινο-
τικά πολλαπλασιασµό των βοσκοτόπων.

Ευχαριστούµε που το παραδέχεστε! Οκτώ εκατοµµύρια στρέµ-
µατα νόµιµοι βοσκότοποι χωρίς πρόστιµα, φυσική και ανέξοδη
βοσκή για τους κτηνοτρόφους.

Ήσασταν εσείς που όχι απλά το καταψηφίσατε όταν το φέ-
ραµε εµείς, αλλά η πρώτη σας νοµοθετική πρωτοβουλία ήταν να
έρθετε και να αναβάλετε τη σύνταξη των οριστικών –και βεβαίως
των προσωρινών- σχεδίων βόσκησης από το 2017 που έπρεπε
να ολοκληρωθούν στο 2019, διακυβεύοντας τα δικαιώµατα και
ό,τι αυτό συνεπάγεται για τις επιδοτήσεις των κτηνοτρόφων για
την επόµενη προγραµµατική περίοδο. Συγχαρητήρια!

Κάποια στιγµή ακούστηκε –νοµίζω σε διάλογο µε τον Κοινο-
βουλευτικό µας Εκπρόσωπο κ. Τζαβάρα- ότι εσείς είστε αυτοί οι
οποίοι προασπίζεστε τους νέους αγρότες. Πώς, κύριε Υπουργέ;
Δεν µου απαντήσατε. Είπα στην πρωτολογία µου για τους τρεις
χιλιάδες νέους αγρότες επιλαχόντες. Είναι ή δεν είναι; 

Υποσχέθηκε ο Πρωθυπουργός από την Κοζάνη ότι θα τους εν-
τάξετε. Υποσχεθήκατε πλειστάκις εσείς ότι θα τους εντάξετε. Θα
τους εντάξετε τελικά; Γιατί η –σε εισαγωγικά- «κακιά» Νέα Δηµο-
κρατία ήταν αυτή που δώδεκα χιλιάδες νέοι αγρότες δήλωσαν
ότι επιθυµούν να ενταχθούν στο πρόγραµµα και οι δώδεκα χιλιά-
δες ενετάχθησαν. 

Για να µην πούµε, βέβαια, ότι κινδυνεύετε να ρίξετε έξω χρο-
νικά το πρόγραµµα των νέων αγροτών της προηγούµενης περιό-
δου. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΡΙΖΟΥΛΗΣ: Πόσα λεφτά τούς υποσχεθήκατε και
πόσα πήραν; 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ξέρετε γιατί, κύριε συνάδελφε, που
σπεύδετε να πάρετε τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Μην ανοίγετε διάλογο.
Σεβαστείτε την οµιλήτρια. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Γιατί τρία χρόνια µετά, δεν έχετε
ολοκληρώσει την αναγκαία τεχνική κατάρτιση των νέων αγροτών,
όρος απαραίτητος για να πάρουν τα χρήµατα. Και εάν δεν ολο-
κληρωθεί η κατάρτιση, κινδυνεύουν αυτοί οι άνθρωποι να δώ-
σουν τα λεφτά πίσω. 

Τώρα, τι να πω για τον συνάδελφο κ. Τριανταφυλλίδη και τα
όσα είπε ότι εσείς είστε αυτοί που προασπίζεστε τα δικαιώµατα
των αλιέων και των κτηνοτρόφων; Σοβαρά; Γιατί εµείς ήµασταν,
κύριε Υπουργέ, που σας παραδώσαµε ένα επιχειρησιακό πρό-
γραµµα αλιείας και θάλασσας 520.000.000 ευρώ, στο οποίο –και
να ακουστεί στο Σώµα- σήµερα, το 2017, έχετε 0,74% απορρό-
φηση και 100.000.000 ευρώ και πλέον κινδυνεύουν µέχρι τέλος
της χρονιάς να µην απορροφηθούν. Είναι ή δεν είναι αλήθεια
αυτά, κύριε Υπουργέ; Είστε εσείς που ενδιαφέρεστε για τους
κτηνοτρόφους; Πώς; 

Να σας θυµίσω ότι εµείς αλλάξαµε το µείγµα της γεωργικής
παραγωγής σε αυτή την προγραµµατική περίοδο στις άµεσες

ενισχύσεις υπέρ της κτηνοτροφίας, δίνοντας στους κτηνοτρό-
φους 150.000.000 ευρώ κατ’ έτος παραπάνω σε σχέση µε τη φυ-
τική παραγωγή. Ήµασταν εµείς που δώσαµε συνδεδεµένη ενί-
σχυση στα κτηνοτροφικά ψυχανθή. Ήµασταν εµείς που δώσαµε
συνδεδεµένη ενίσχυση στο γίδινο γάλα και µια σειρά άλλων µέ-
τρων. 

Σε σχέση µε το παρόν νοµοσχέδιο είπα ότι είναι ένα νοµοσχέ-
διο µε καλές προθέσεις. Επί της ουσίας, όµως και όπως ανέλυσα,
είναι πρακτικώς ανεφάρµοστο. Αυτό το νοµοσχέδιο, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι και κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης θα µεί-
νει στην ιστορία ως το νοµοσχέδιο που εκδιώκει και αποκλείει
τους αγρότες για πρώτη φορά –να ακουστεί- από το διοικητικό
συµβούλιο του οργανισµού, ο οποίος είναι επιφορτισµένος µε
την εκτίµηση και την απόδοση των αποζηµιώσεών του, δηλαδή
από τον ΕΛΓΑ. 

Είστε η Κυβέρνηση που αποκλείει τους αγρότες από το διοι-
κητικό συµβούλιο του ΕΛΓΑ, µη επιδεικνύοντας βέβαια την ίδια
ευαισθησία για την πληρωµή των αποζηµιώσεων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε, µε την ανοχή σας. 
Εκκρεµούν, κύριε Υπουργέ, αποζηµιώσεις από το 2015. Γιατί,

κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκκρεµούν; Πρώτον, γιατί σκουπί-
σατε τα αποθεµατικά, τα 50.000.000 ευρώ από το 2015 που ου-
δέποτε επιστρέψατε, γιατί όπως είπε ο Υπουργός τα εκµεταλ-
λεύεστε προς όφελος του ΕΛΓΑ και δεύτερον και σηµαντικότε-
ρον, γιατί καταργήσατε τα οδοιπορικά. Είπε ο κύριος Υπουργός
ότι έχει δηµοσιονοµικό κόστος. Έλεος! Πρόκειται για έναν λογα-
ριασµό ανταποδοτικό. Κάθε αγρότης κάθε φορά που καταστρέ-
φεται πληρώνει τέλος. 

Καταργήσατε, λοιπόν, τα οδοιπορικά των εκτιµητών του ΕΛΓΑ
µε αποτέλεσµα να απωλέσετε το εκτιµητικό έργο. Έλεος!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ποιος έβαλε τον ΟΓΑ στους φορείς
της γενικής κυβέρνησης; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Αντωνίου, σας
παρακαλώ πολύ. 

Ολοκληρώστε, κυρία Αραµπατζή, σας παρακαλώ. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Σε ό,τι αφορά –και θα κλείσω µε

αυτό- την πρόθεση του κυρίου Υπουργού, η οποία έχει εκδηλω-
θεί βεβαίως από το 2016, να φέρει νόµο για να ρυθµίσει το θέµα
της αδικίας που υφίστανται οι άνθρωποι που προεδρεύουν και
τα µέλη των Διοικητικών Συµβουλίων των συνεταιρισµών µε το
ζήτηµα της αναστολής, παρακαλούµε για τη σχετική νοµοθετική
πρωτοβουλία και όχι για τακτικισµούς. 

Γιατί να θυµίσουµε απλά στο Σώµα ότι η συγκεκριµένη ρύθ-
µιση ήταν νόµος του 2013, τον οποίο ήρθε η δική σας Κυβέρνηση
και κατήργησε. Και για να είµαστε ακριβείς, µιλούµε γι’ αυτούς
οι οποίοι –ειδικά τους νέους- κατάφωρα αδικούνται, δεν µιλάµε
για κανενός είδους εξάλειψη του αξιοποίνου, για κανενός είδους
Εφετείου. Δεν παραγράφονται τα αδικήµατα κατά τη διάρκεια
της αναστολής µέχρις ότου γίνει υποχρεωτική εκκαθάριση, δεν
παραγράφονται οι αξιώσεις του δηµοσίου και των ασφαλιστικών
ταµείων και δεν αφορά βεβαίως όσους έχουν καταδικαστεί αµε-
τάκλητα, από δόλο ή αµέλεια.

Περιµένουµε, λοιπόν, τις σχετικές νοµοθετικές πρωτοβουλίες.
Ήθελα να πω κι άλλα, αλλά ο χρόνος µε πιέζει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν έχουµε, δυστυ-
χώς, άλλον χρόνο. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ πολύ και για την ανοχή,
κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κι εµείς ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης κ. Μιχάλης Τζελέπης για πέντε λεπτά. Όσο µπορείτε
όλοι να είστε συνεπείς στο χρόνο σας. 

Ορίστε, κύριε Τζελέπη. 
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Θα περιοριστώ στο νοµοσχέδιο που συ-

ζητάµε, αν και ακούω αριθµούς. Ευηµερούν, βλέπετε, οι αριθµοί
από την πλευρά της Κυβέρνησης, αλλά δεν ξέρω ο ελληνικός
λαός τι λέει. 

Ακούω για «µένουµε Ευρώπη» και µας καταγγέλλουν, κάποιοι
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άλλοι κάνουν εναέριες κωλοτούµπες και µένουν µε τα τέσσερα
στην Ευρώπη. Σας έχει µάθει πλέον ο ελληνικός λαός. Ξέρει τι
λέγατε, τι πράττετε και τι κάνετε καθηµερινά ως προς την πολι-
τική διαχείριση. Φτάνουν, πλέον, τα µεγάλα λόγια. 

Γι’ αυτό τόνισα και από την αρχή, σε σχέση µε το νοµοσχέδιο
που συζητάµε, ότι ενώ έχει καλές προθέσεις και θέλαµε να συµ-
βάλλουµε στον διάλογο από την πρώτη στιγµή, έχουµε ενστά-
σεις. Σε αρκετά οφείλω να πω ότι εισακουστήκαµε από τον Υ-
πουργό και προστέθηκαν στο νοµοσχέδιο. Αρκετά έµειναν απέ-
ξω. 

Γιατί, λοιπόν, έχουµε ενστάσεις στον διάλογο που κάνουν;
Γιατί δεν φτάνουν οι προθέσεις. Ξέρουµε τι λέει ο λαός µας: Ο
δρόµος για την κόλαση είναι στρωµένος µε τις καλύτερες προ-
θέσεις. 

Έχουµε την εµπειρία από τον νόµο του 2013. Άκουσα να λέει
ο κ. Τριανταφυλλίδης «γιατί δεν τα κάνατε» λέει «αυτά που τα
έκαναν οι Ευρωπαίοι σε τριάντα µέρες»; Για το 2013 ισχύουν οι
τριάντα µέρες στην πληρωµή. Απλούστατα εκεί υπήρξε η παρά-
µετρος, η συµφωνία µεταξύ των δύο µερών να είναι υπεράνω του
νόµου. Κακώς. Έµεινε ανενεργός ο νόµος. 

Σήµερα, όµως, έχουµε κι άλλα εδώ κι ερχόµαστε εδώ αυτά να
τα αποφύγουµε. Αυτό το γραφειοκρατικό σύστηµα του ελέγχου
των εκατοµµυρίων τιµολογίων µέσω των τραπεζών θα ελεγχθεί;
Θα λειτουργήσει; Εδώ είναι οι ενστάσεις µας, σε σχέση µε την
ιχνηλασιµότητα του κρέατος σε όλη τη διαδροµή. 

Το ξέρετε ότι εδώ δεν θα λυθεί το θέµα µε τις ζυγιστικές µη-
χανές και τις ταµειακές που βάζετε τώρα. Γιατί δεν φέρνετε όλο
το φάσµα της ιχνηλασιµότητας του κρέατος –όπως είπα- από τον
στάβλο στο πιάτο; Από την παραγωγή, στο σφαγείο, στην µετα-
ποιητική βιοµηχανία µέχρι τη λιανική πώληση; Εµείς το εστιά-
σαµε µόνο στον κρεοπώλη. 

Ακούω πολλά για τους συνεταιρισµούς. Άλλοι ανάθεµα, αλλά
όλοι τους αγαπούν, γιατί ξέρουν πολύ καλά ότι αν δεν υπάρξει
δυνατό συνεταιριστικό κίνηµα δεν µπορεί να υπάρξει ισχυρή αγ-
ροτική οικονοµία. Και τι κάναµε σήµερα εδώ; Το ανάθεµα σε όλα,
θα κάνουµε κάτι καινούργιο. Όπως κάθε κυβέρνηση, έτσι δείχνει
ιδιαίτερο ενδιαφέρον. 

Διαχρονικά, µεταπολιτευτικά, κάθε κυβέρνηση όποτε ερχόταν
έφερνε κι έναν νόµο για τους συνεταιρισµούς. Γιατί το έκανε
αυτό; Γιατί ξέρει πολύ καλά ότι οι συνεταιρισµοί έχουν κοινωνική
παρέµβαση και ήθελε να µεταβιβάζει τις κοµµατικές εντολές κι
επιταγές διαχρονικά µέσω του συνεταιριστικού κινήµατος στον
αγροτικό χώρο. Εσείς το αποφύγατε αυτό; Όχι. 

Φέρατε νόµους και συνεχίζετε µε τροπολογίες. Και τώρα έρ-
χεστε και κάνετε δεκτή τη βουλευτική τροπολογία, όπου αλλά-
ζετε, λέει, µία ΑΕΣ αν δεν προέβλεπε αυτά που είχε ο νόµος πριν
από ενάµιση χρόνο και την καταργείτε. Τι καταργείτε; Οι ΑΕΣ
είναι ανώνυµες εταιρείες. Και µάλιστα το κάνετε χωρίς να βάλετε
µεταβατική διάταξη.

Εδώ αυτό υποκρύπτει πολλά. Και θα ζητούσα, κύριε Υπουργέ,
να µπει µια µεταβατική διάταξη για αυτές τις ΑΕΣ που έχουν αυτό
το πρόβληµα, διότι φαίνεται ότι αυτό το πρόβληµα δεν είναι
τώρα, είναι από την πρώτη στιγµή που ψηφίστηκε ο ν.4015 και ο
νόµος που ψηφίσατε εσείς από το 2016. Κι έρχεστε µε τροπολο-
γία τώρα. Γιατί να το κάνετε αυτό; Μήπως εδώ χρωστάνε κάποιοι
συνεταιρισµοί σε αυτήν την ΑΕΣ και τυχαίνει να είναι στα χωριά
κάποιων και έχουν βγει αποφάσεις γι’ αυτό, ότι δηλαδή χρω-
στάνε; Γι’ αυτό ζητάω να υπάρξει µια µεταβατική περίοδος.
Μιλάω για την τροπολογία «Λύση Αγροτικών Εταιρικών Συµπρά-
ξεων».

Για το συνεταιριστικό κίνηµα, επίσης, που δεν αναφέρθηκα κα-
θόλου και δεν ακούστηκε εδώ, εσείς όταν ψηφίσατε τον νόµο
περί συνεταιρισµών το 2016 λέγατε στην αιτιολογική σας έκθεση
για την εκπροσώπηση των συνεταιρισµών σε δευτεροβάθµιο και
τριτοβάθµιο επίπεδο ότι επαφίεται στη δυνατότητα των συνεται-
ριστών και των συνεταιρισµών να διαλέξουν τον τρόπο που θα
οργανωθούν. Κι έρχεστε σήµερα και λέτε ότι θα κάνετε τις οµο-
σπονδίες αγροτικών συνεταιρισµών σε περιφερειακό επίπεδο και
ότι µετά θα κάνετε τη συνοµοσπονδία συνεταιριστικής εκπροσώ-
πησης σε τριτοβάθµιο επίπεδο. Τι άλλαξε µέσα σε έναν χρόνο;
Θα σας πω εγώ καθαρά τι άλλαξε. Μόλις είδατε ότι όσον αφορά

στην εθελοντική έκφραση των συνεταιριστών σε δευτεροβάθµιο
και τριτοβάθµιο επίπεδο δεν µπορείτε να ελέγξετε κανέναν, τώρα
έρχεστε και κάνετε παρέµβαση µε τον νόµο, µήπως και µπορέ-
σετε να έχετε έκφραση σαν κοµµατικός χώρος πλέον µε κάποια
πρόσωπα. Δεν θα σας περάσει, γιατί δεν έχετε έκφραση στα µα-
ζικά κινήµατα πουθενά. Είναι καθαρά παρέµβασή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Τζελέπη, ολο-
κληρώστε.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Και για να κλείνω, κύριε Πρόεδρε, να πω
κάτι σηµαντικό. Ζητήσαµε µε µια τροπολογία που κατετέθη, που
από ό,τι φαίνεται έχει γίνει αποδεκτή, για την αναστολή διώξεως
στους συνεταιριστές, όλα αυτά τα οποία αναφέρθηκαν. Έχει
γίνει δεκτή από αρκετά κόµµατα, συµφωνούν, αλλά έγινε δεκτή
και από τον κύριο Υπουργό. Το πρωί που κατέθεσε την τροπο-
λογία του Υπουργείου ήταν µέσα και το γνωρίζετε καλά. Ήταν
µέσα και έλεγε ξεκάθαρα ότι τα άρθρα 1, 4, 6, 16, 18, 19 και η
παράγραφος 1 του άρθρου 19 Α του ν.4015 καταργούνται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Τζελέπη, σας
παρακαλώ πολύ, ολοκληρώστε. Έχετε φτάσει ήδη στα επτά
λεπτά. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Αυτό ζητούσαµε εµείς µε την τροπολο-
γία. Το λέω για να δείτε πόσο πρόχειρα νοµοθετείτε. Και έρχεστε
µετέπειτα, επάνω στην τροπολογία που εσείς καταθέσατε να φέ-
ρετε νοµοτεχνική βελτίωση. Ρωτάω, κύριε Πρόεδρε, αυτό ισχύει;
Νοµοτεχνική βελτίωση επί της τροπολογίας; Καταθέτει, λοιπόν,
νοµοτεχνική βελτίωση ο κ. Τσιρώνης, που το εξαιρεί αυτό. Και
µόνον αυτό δείχνει την προχειρότητά σας. Γι’ αυτό είπα από την
αρχή ότι είναι σε θετική κατεύθυνση το νοµοσχέδιο, αλλά µε την
προχειρότητα που σας διακρίνει σε όλα έχουµε πραγµατικά σο-
βαρή ανησυχία ότι δεν είστε ικανοί να εφαρµόσετε ούτε αυτό το
νοµοσχέδιο που θα µπορούσε να προσφέρει πολλά στον αγρο-
τικό κόσµο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Τζελέπη.

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Σαχινίδης, ειδικός αγορητής του
Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή, για πέντε λεπτά.

Παρακαλώ τουλάχιστον εσείς να τηρήσετε τον χρόνο, γιατί
έχουµε ξεφύγει πάρα πολύ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Δεν θα χρειαστώ ολόκληρο τον χρόνο.
Ακούστηκε επανειληµµένα σήµερα για τις εξήντα ηµέρες. Το

θέµα δεν είναι οι εξήντα µέρες, κύριε Υπουργέ, ως χρονικό όριο
εξόφλησης των σοδειών των αγροτών.

Σας έχουµε πει επανειληµµένα και σε άλλες επιτροπές και σε
άλλα νοµοσχέδια ότι το ζητούµενο είναι η διασφάλιση των εσό-
δων. Όσον αφορά την επιταγή, που αναφέρθηκε τόσες φορές
εδώ µέσα, το χρονικό διάστηµα που αναφέρεται πάνω στην επι-
ταγή -δεν θα σας κάνω µαθήµατα οικονοµίας, είναι απλά πράγ-
µατα και πιστεύω ότι τα ξέρετε οι περισσότεροι-, η ηµεροµηνία
πάνω στην επιταγή είναι καθαρά ηµεροµηνία που έχει να κάνει
µε το θέµα εµπιστοσύνης µεταξύ αυτών που συναλλάσσονται. Η
επιταγή πάντα γράφει επάνω «πληρωτέα επί τη εµφανίσει»,
οπότε δεν καταλαβαίνω γιατί να µην µπορεί ο οποιοσδήποτε πα-
ραγωγός, όπως ένας έµπορος, όταν παίρνει την επιταγή στα
χέρια του να πηγαίνει να την εισπράττει και αυτόµατα.

Εποµένως εδώ, κύριε Υπουργέ, προκύπτει ένα ζήτηµα και υ-
πάρχει η πρόταση που σας έχουµε καταθέσει επανειληµµένα ως
Χρυσή Αυγή: διασφαλίστε τα έσοδα των αγροτών µε τραπεζικές
επιταγές, γιατί οι προσωπικές επιταγές του κάθε εµπόρου που
µπορεί να «βαρέσει κανόνι» ανά πάσα στιγµή, και δυστυχώς µέσα
στη κρίση που ζούµε το έχουµε δει επανειληµµένα, δεν είναι
λύση.

Ακούσαµε από τον κ. Τριανταφυλλίδη να λέει για τις κατασχέ-
σεις. Το ότι έως 300.000 ευρώ δίνεται µια παράταση σε έναν µελ-
λοθάνατο δεν είναι λύση. Ψηφίστε εάν µπορείτε -και να είστε
σίγουροι ότι θα το υποστηρίξουµε και εµείς- την κατάσχεση κα-
νενός σπιτιού. Δεν είναι λύση να δίνεται µια παράταση µέχρι τον
Δεκέµβριο. Η πρώτη κατοικία έχουµε πει ότι δεν πρέπει να κατά-
σχεται µε κανέναν τρόπο. Και δεν είναι για να πανηγυρίζετε.
Όπως δεν είναι για να πανηγυρίζετε και µε το προχθεσινό νοµο-
σχέδιο που ενώ όλη η Ελλάδα είχε να ασχολείται µε µια µειοψη-
φία, καλώς ή κακώς, κανείς δεν αναφέρθηκε στο ότι ξεπουλή-
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θηκε στο 3% της αξίας του το χαρτοφυλάκιο των κόκκινων δα-
νείων της Eurobank, από 1,5 δισεκατοµµύριο σε κάποιες χιλιάδες
ευρώ. Δεν άκουσα να το αναφέρει κανείς από εσάς εδώ µέσα. 

Ακούσαµε για αριθµούς που ευηµερούσαν επί ηµερών Νέας
Δηµοκρατίας κι επί ηµερών ΠΑΣΟΚ. Οι µόνοι αριθµοί που ευη-
µερούσαν εκείνο το διάστηµα -αναφέρθηκε κάποιος και για το
συνεταιριστικό κίνηµα- ήταν οι αριθµοί των πορτοφολιών των
προέδρων των αγροτικών συνεταιρισµών και συλλόγων. Σας έχω
πει και άλλες φορές επανειληµµένα: εάν θέλετε να µάθετε ποιος
έχει διατελέσει πρόεδρος είτε σε ΕΑΣ είτε σε αγροτικούς συλ-
λόγους στην επαρχία κάντε µια βόλτα στο χωριό και θα καταλά-
βετε από το σπίτι του ποιος ήταν ο πρόεδρος επί κυβερνήσεων
Νέας Δηµοκρατίας και επί κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ.

Η κρίση δεν ήταν τωρινή, εδώ και επτά χρόνια. Όταν σε έναν
κάµπο σαράντα χιλιάδων στρεµµάτων δηλωνόντουσαν τριάντα
χιλιάδες στρέµµατα ροδάκινα και άλλες τριάντα χιλιάδες στρέµ-
µατα καλαµπόκια και άλλες τριάντα χιλιάδες στρέµµατα παντζά-
ρια και άλλες τριάντα χιλιάδες στρέµµατα βαµβάκια και έπαιρναν
τις επιδοτήσεις, δεν µπορούµε να θεωρούµε τόσο ηλίθιους τους
Ευρωπαίους να µας δίνουν επιδοτήσεις βλέποντας ότι η καλλιερ-
γήσιµη έκταση είναι πολύ µικρότερη σε σχέση µε αυτά που δη-
λωνόντουσαν.

Σας έχω πει και άλλη φορά ότι τα ροδάκινα τουλάχιστον που
δηλωνόντουσαν κάποτε ήταν το µισό Αιγαίο και κάθε χρόνο τα
χωράφια κατεβαίνανε πέντε πόντους από το χώµα που έβαζαν
στην απόσυρση. Αυτά ήταν έργα των προηγούµενων κυβερνή-
σεων. Δυστυχώς, κάποια πράγµατα τα ανέχεστε ακόµα και σή-
µερα, κύριε Υπουργέ. Το σηµερινό σχέδιο νόµου είναι σε σωστό
δρόµο, θα λέγαµε, αλλά θα µπορούσατε να το βελτιώσετε πολύ
περισσότερο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε και για

την οικονοµία στον χρόνο.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του ΚΚΕ κ. Νικόλαος Μω-

ραΐτης για πέντε λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή ακούστηκαν πολλά θα ήθελα να επανέλθουµε στη χθε-

σινή κοροϊδία, στη φιέστα που στήθηκε στη Λάρισα. Δεν την έσ-
τησε µόνη της η συγκυβέρνηση, είχε τη συµβολή, τη συµπαρά-
σταση στελεχών της Νέας Δηµοκρατίας, της ίδιας της Νέας Δη-
µοκρατίας, γιατί, παρά τις επιµέρους διαφορές, υπηρετείτε τον
ίδιο στρατηγικό στόχο, τα µονοπώλια.

Στη χθεσινή φιέστα ήταν πρώτος και καλύτερος ο Περιφερει-
άρχης Θεσσαλίας, κορυφαίο στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας.
Επίσης, ήταν κορυφαία στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας από τον
αγροτικό χώρο και από τον χώρο της κτηνοτροφίας, που είχαν
πάρει µέρος εδώ και στην ακρόαση φορέων. Βέβαια, ήταν όλοι
χειροκροτητές της αντιλαϊκής πολιτικής. 

Τι είπε ο κύριος Πρωθυπουργός χθες στη Λάρισα στη φτωχή
αγροτιά; Επανέφερε ξαναζεσταµένη σούπα. Μίλησε για το Πρό-
γραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης, το αναπτυξιακό µοντέλο για την
ύπαιθρο, δηλαδή την επιτάχυνση της καπιταλιστικής ανάπτυξης,
της αγροτικής παραγωγής, µέσα από την ενίσχυση της κερδο-
φορίας και τον ανταγωνισµό.

Είστε συνεπείς. Υλοποιείτε µε ζήλο τις κατευθύνσεις, τους
στόχους της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής. Μέσα από τον αντα-
γωνισµό θα ενισχυθούν και θα δηµιουργηθούν µεγαλύτερες κα-
πιταλιστικές επιχειρήσεις στον πρωτογενή τοµέα.

Μέσα απ’ αυτή τη διαδικασία, τα µεγαλύτερα κεφάλαια θα
µπορούν να εκτοπίζουν τα µικρότερα. Αυτό είναι αντικειµενικό
στον σηµερινό τρόπο ανάπτυξης που υπάρχει στη χώρα µας. 

Την ίδια στιγµή όµως οι µικροµεσαίοι αγροτοκτηνοτρόφοι θα
εξακολουθούν να πλήττονται από την εφαρµοζόµενη πολιτική
που ενισχύει τα µονοπώλια της µεταποίησης, τις µεγάλες καπι-
ταλιστικές αγροτικές επιχειρήσεις. Στην ουσία, αυτά που είπε
χθες ο κύριος Πρωθυπουργός και οι Υπουργοί στη φτωχοµεσαία
αγροτιά στη Θεσσαλία, που ξεκληρίζεται, ήταν να γίνουν επιχει-
ρηµατίες. 

Βέβαια, ο πυρήνας του νοµοσχεδίου σας, παρά τον θόρυβο
τον οποίο σηκώσατε, στοχεύει σε ένα πράγµα, στο να αποπροσα-
νατολίσει τη φτωχοµεσαία αγροτιά, τους αγροτοκτηνοτρόφους. 

Να γιατί εµείς λέµε ότι όλα τα αστικά κόµµατα δηµαγωγείτε
για τη σηµασία του πρωτογενούς τοµέα, για την ανάγκη, όπως
λέτε, παραγωγικής ανασυγκρότησης, για την ανατροπή του πα-
ραγωγικού µοντέλου, για να γίνει η ατµοµηχανή της οικονοµίας.
Κοροϊδεύετε όµως τους αγρότες, προσπαθώντας να κρύψετε ότι
η πρωτογενής παραγωγή µέσα από το σάπιο σύστηµα καθορί-
ζεται, υποτάσσεται τελικά σε σχέσεις που συµφέρουν τον µεγα-
λέµπορο, τον βιοµήχανο, τις τράπεζες, δηλαδή τον ίδιο τον
καπιταλιστικό τρόπο παραγωγής. 

Να γιατί σας λέµε ότι κοροϊδεύετε, γιατί δεν λέτε ότι στον κα-
πιταλισµό ό,τι παράγεται, το τι εισάγεται και το τι εξάγεται και οι
τιµές ακόµα που λέτε ότι θα διασφαλίζετε στον κόσµο, καθορί-
ζονται από το µονοπωλιακό κέρδος, είτε τα προϊόντα φέρουν σή-
µανση είτε όχι. Γι’ αυτό και η Ελλάδα είναι ελλειµµατική ιδιαίτερα
σε ζωοκοµικά προϊόντα, που µπορούσε, είχε τη δυνατότητα να
παράγει, αλλά και σε άλλα προϊόντα. 

Τώρα οφείλουµε να δώσουµε κάποιες απαντήσεις σε κάποιους
που προσπάθησαν να διαστρεβλώσουν τις θέσεις του ΚΚΕ, µε
πρώτο και καλύτερο τον κ. Τσιρώνη, που δεν το έχει κάνει πρώτη
φορά. Άφησε ο κ. Τσιρώνης να εννοηθεί ότι το ΚΚΕ θεωρεί ανί-
κανους τους αγροτοκτηνοτρόφους να κόβουν τιµολόγια, να κά-
νουν ηλεκτρονικές συναλλαγές. Αυτό καταλάβατε, κύριε Τσιρώ-
νη; Αναφέρθηκε κι η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του κόµµα-
τός µας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων): Δεν αναφέρθηκα σε εσάς. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Εµείς είπαµε ότι η πολιτική σας τους
έχει ξεκληρίσει και τους έχετε εγκαταλείψει, ιδιαίτερα αυτούς
που είναι σε ορεινές περιοχές στην εκτατική κτηνοτροφία. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων): Δεν αναφέρθηκα σε εσάς. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Εµείς είπαµε το εξής, ότι δεν έχουν
την υποδοµή για να ανταποκριθούν στα νέα βάρη που τους φορ-
τώνετε. Βέβαια δεν είχαµε την απαίτηση να κατανοήσετε, κύριε
Αναπληρωτά Υπουργέ, τις θέσεις του ΚΚΕ. Θα ανησυχούσαµε
αν τις είχατε κατανοήσει. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων): Δεν αναφέρθηκα σε εσάς. Άλλος
αγορητής το είπε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, δεν
ακούγεστε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων): Δεν αναφέρθηκα σε εσάς, πώς να
το κάνουµε; Ήταν άλλος αγορητής!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κύριε Τσιρώνη,…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Μην ανοίγετε διάλογο,

κύριε συνάδελφε, σας παρακαλώ πολύ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Βέβαια, πρέπει να αναφερθούµε και

σε άλλους, ιδιαίτερα σε µια Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ που είχε το
θράσος να πει ότι παλεύουµε για τα ίδια ζητήµατα. Όχι, κυρία
Βουλευτίνα, έχετε επιλέξει στρατόπεδο. Εσείς παλεύετε για τις
καπιταλιστικές αγροτικές εκµεταλλεύσεις. Σας χειροκροτάει και
ο ΣΕΒ, όπως είπε κι άλλος Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ. Σας χειρο-
κροτάει και ο Σύνδεσµος Ελλήνων Βιοµηχάνων! 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΒΡΑΝΤΖΑ: Αυτό είναι το πρόβληµα;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Χθες στη Λάρισα είπατε στους αγρό-

τες να γίνονται επιχειρηµατίες. Γι’ αυτούς παλεύετε. Εµείς είµα-
στε στην απέναντι όχθη. Παλεύουµε για τα προβλήµατα της
φτωχοµεσαίας αγροτιάς. Δείχνουµε έναν άλλο δρόµο ανάπτυ-
ξης, όπου ο πρωτογενής τοµέας θα έχει κεντρικό σχεδιασµό που
θα στοχεύει στην κάλυψη των διατροφικών αναγκών του λαού
µας και θα διασφαλίζει εισόδηµα στους αγρότες, αλλά και θα
συµβάλει στην ποιότητα ζωής, στην παιδεία, στον αθλητισµό,
όσον αφορά στην ελληνική ύπαιθρο. 

Όµως και ο Εκπρόσωπος των ΑΝΕΛ ήταν προκλητικός. Με
θράσος είπε ότι «ακολουθούµε σωστή πολιτική στον αγροτικό
χώρο και γι’ αυτό δεν κινητοποιούνται οι αγρότες, γι’ αυτό δεν
υπάρχουν κινητοποιήσεις». Ήθελε να βρωµίσει ο Εκπρόσωπος
των ΑΝΕΛ τους µεγαλειώδεις αγώνες της φτωχοµεσαίας αγρο-
τιάς, τα µπλόκα και τα σαράντα µερόνυχτα του αγώνα το 2016
και για έναν µήνα το 2017. Μέσα απ’ αυτόν τον αγώνα οι αγρότες

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Η’ - 12 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2017 577



κέρδισαν το αφορολόγητο. Σας ανάγκασαν και δώσατε το αφο-
ρολόγητο και σταµατήσατε, έστω και προσωρινά, κύριε Αποστό-
λου, τα αγροτοδικεία. 

Βέβαια, µη νοµίζετε ότι ξεµπερδεύετε µε τους αγρότες. Όσο
µεγαλώνει η αντιαγροτική σας πολιτική, όσο παίρνει πιο έντονες
διαστάσεις θα µεγαλώνουν και οι αγώνες της φτωχοµεσαίας
αγροτιάς. 

Τώρα µια κουβέντα θα ήθελα να πω στον κ. Χαρακόπουλο.
Είπε ότι όταν ήταν στο Υπουργείο αρνήθηκε την αύξηση των ηµε-
ρών στο φρέσκο γάλα. Δεν µας είπε όµως πως όταν ψηφιζόταν
το τρίτο µνηµόνιο και αυτός και η παράταξή του φώναξαν ένα
µεγάλο «ναι». Και µέσα στο τρίτο µνηµόνιο ήταν η εργαλειοθήκη
του ΟΟΣΑ, που δίνει απελευθέρωση για το φρέσκο γάλα κι
έχουµε τις δυσµενείς επιπτώσεις στους Έλληνες κτηνοτρόφους. 

Το ΚΚΕ, µε όσες δυνάµεις διαθέτει, θα βρίσκεται και εδώ και
εκεί στους αγώνες της φτωχοµεσαίας αγροτιάς. 

Θα πιέζει την Κυβέρνηση, προς πάσα κατεύθυνση, στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, στο Ευρωκοινοβούλιο, για να δοθούν λύσεις
για τα προβλήµατά τους. όµως, τους λέµε καθαρά ότι λύση θα
βρεθεί στον οργανωµένο αγώνα, στην κοινωνική συµµαχία µε τα
άλλα λαϊκά στρώµατα και πρώτα και κύρια µε την εργατική τάξη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Μωραΐτη. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Τσιρώνη, δεν

είπε κάτι. Σας παρακαλώ, να ολοκληρώσουν οι αγορητές.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Για ένα δευτερόλεπτο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν µπορούµε να ανοί-

ξουµε διάλογο τώρα. Θα απαντήσει ο κ. Αποστόλου, όσον αφορά
το συγκεκριµένο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων): Δεν θα ανοίξω διάλογο. Αφορά εµέ-
να προσωπικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν είπε κάτι επί προ-
σωπικού, δεν σας προσέβαλε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων): Παρακαλώ, δώστε µου τον λόγο για
δέκα δευτερόλεπτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων): Είναι πάρα πολύ απλό. Όταν ανα-
φέρθηκα σε αυτό που είπατε, δεν αναφερόµουνα στο ΚΚΕ. Δεν
ήσασταν µέσα όταν µίλαγε ο συγκεκριµένος αγορητής. Για να
µην µπούµε επί προσωπικού, δεν θέλω να πω το όνοµά του. Μι-
λούσα για τελείως άλλον αγορητή. ΚαµΜία σχέση µε το κόµµα
σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Εντάξει, κύριε
Υπουργέ. Είναι ξεκάθαρο. Ευχαριστούµε για την παρέµβαση.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων
κ. Γεώργιος Λαζαρίδης, για πέντε λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς εγώ θα ήθελα να ξεκινήσω από ένα σχόλιο σε µια

τοποθέτηση, που έκανε ο συνάδελφος, Εκπρόσωπος του ΠΑ-
ΣΟΚ, που είπε ότι είχαν ψηφίσει αυτοί το 2013, η συµφωνία που
θα έκανε ο αγρότης µε τον έµπορο να είναι ισχυρή ως ιδιωτικό
συµφωνητικό. 

Ισχυρό είναι ένα ιδιωτικό συµφωνητικό, όταν και τα δύο µέρη
έχουν την ίδια ισχύ. Δεν µπορεί ανάµεσα σε ένα λιοντάρι κι έναν
λαγό να λέµε ότι το ιδιωτικό συµφωνητικό είναι ισχυρότερο και
ότι δεν θα λάβουµε κανένα µέτρο προστασίας απέναντι στον
λαγό. Όπως αντιλαµβάνεστε, η συµφωνία αυτή λειτουργούσε σε
βάρος του λιγότερο ισχυρού, δηλαδή του αγρότη. 

Προχωράω. Ακούσαµε εδώ διάφορα πράγµατα και ακούσαµε
και από τα δυο τα κόµµατα διάφορες τοποθετήσεις. Κουνούσαν
το δάκτυλο. Εν πάση περιπτώσει, αυτοί ήταν που συρρίκνωσαν
τη γεωργία από το 23%, που ήταν στη δεκαετία του 1980, στο
3%. Ξέρετε, το 1980 - 1981, όταν µπήκαµε στην ΕΟΚ, η γεωργία

ήταν στο 23% µε συµµετοχή 10,5 δισεκατοµµύρια στο ΑΕΠ, σε
απόλυτα µεγέθη, και το 2014 παρέδωσαν σε αυτή την Κυβέρ-
νηση τη γεωργία στο 3% -για να µην πούµε στο 2,8% µε αναγωγή
σε ένα ΑΕΠ σε συνθήκες κανονικότητας, να δεχτούµε το 3%- και
σε απόλυτα µεγέθη, 5 µε 5,5 δισεκατοµµύρια. Δηλαδή από 10,5
δισεκατοµµύρια, που ήταν τη δεκαετία του 1980 το παραδώσανε
το 2014 στα 5,5 δισεκατοµµύρια. Εποµένως, βλέπετε ποιοι ευθύ-
νονται για την καταστροφή της χώρας. 

Κατά την περίοδο που κυβερνούσαν αυτοί, επάνω στη Θράκη
εγκαταλείφθηκαν δύο εκατοµµύρια στρέµµατα ορεινά και ηµιο-
ρεινά βοσκοτόπια χάρη στην «επιτυχηµένη» αγροτική πολιτική
τους. Ένα εκατοµµύριο τετρακόσιες χιλιάδες στρέµµατα καλ-
λιεργειών εγκαταλείφθηκαν στην Πελοπόννησο, χάρη στην «επι-
τυχηµένη» αγροτική τους πολιτική. 

Εδώ θα ήθελα να τονίσω και το εξής: Μέσα στην πενταετία της
κρίσεως, δηλαδή από το 2010 µέχρι το 2014 που παραδώσανε,
συρρίκνωσαν το ΑΕΠ κατά 28% περίπου. Η Συρία, σε εµπόλεµη
κατάσταση όλα αυτά τα χρόνια, ξέρετε τι συρρίκνωση είχε στο
ΑΕΠ; Είχε συρρίκνωση 28%, όσο δηλαδή συρρίκνωσαν αυτά τα
δυο κόµµατα στα πέντε χρόνια της κρίσεως το ΑΕΠ. Καταλαβαί-
νετε πόσο πετυχηµένη πολιτική έκαναν! 

Έκλεισαν την Αγροτική Τράπεζα, όπως σχολίασα το πρωί από
το Βήµα της Ολοµέλειας, έκλεισαν και την Εµπορική, έκλεισαν
και το Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο. Τρεις τράπεζες! Και το Ταχυ-
δροµικό Ταµιευτήριο είχε την καλύτερη σχέση χρέους προς κα-
ταθέσεις, δηλαδή σε καµµία περίπτωση δεν µπορούσε κανείς να
αµφισβητήσει την υγεία του Ταχυδροµικού Ταµιευτηρίου. 

Τώρα θα σας πω και κάτι άλλο, γιατί αµφισβητήθηκαν τα θε-
τικά µεγέθη, οι θετικές επιδόσεις αυτής της Κυβέρνησης. Θα σας
αναφέρω τι είπε στην οµιλία του πριν µερικές µέρες στα εγκαίνια
της Διεθνούς Εκθέσεως Θεσσαλονίκης ο Πρόεδρος της Διε-
θνούς Εκθέσεως, ο οποίος ξέρετε ότι δεν πρόσκειται στα κόµ-
µατα της συγκυβέρνησης. Η Διεθνής Έκθεση είναι ο καθρέφτης
της οικονοµίας της Ελλάδος και παραδοσιακά, από εκεί κάθε
χρόνο παίρνουµε στοιχεία.

Έδωσε στοιχεία και είπε ότι το 2014 η Διεθνής Έκθεση είχε
τετρακόσιες πενήντα χιλιάδες επισκέπτες και το 2016 είχε ένα
εκατοµµύριο επισκέπτες, δηλαδή δυο φορές πάνω και πλέον.
Προσέξτε τώρα. Τα οικονοµικά µεγέθη της εκθέσεως είναι τα
εξής. Το 2014 η έκθεση είχε 525 χιλιάδες ζηµιά χρήσεως στα λο-
γιστικά της. Δηλαδή, είχε χασούρα, να το πούµε έτσι µε τη λαϊκή
έκφραση, 525 χιλιάδες. Το 2016 είχε 400 χιλιάδες κέρδη κι έκανε
πρόβλεψη για 20% επάνω για φέτος. Όλα αυτά δείχνουν ότι αρ-
χίζει και γυρνάει, χάρη σ’ αυτή την Κυβέρνηση, η οικονοµία. 

Και κάτι άλλο. Το 2013 η Διεθνής Έκθεση λειτούργησε για ογ-
δόντα επτά ηµέρες. Το 2016 λειτούργησε για διακόσιες ογδόντα
ηµέρες. Τρεις φορές επάνω και πλέον. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω σε λίγο, κύριε Πρόεδρε. 
Το 2013 η Διεθνής Έκθεση Θεσσαλονίκης είχε χίλιους δεκα-

πέντε εκθέτες. Το 2017 είχε χίλιους πεντακόσιους. Είναι 50%
επάνω. 

Άκουσα προηγουµένως κι έναν συνάδελφο από τη Νέα Δηµο-
κρατία να λέει ότι δεν ευθύνονται τα δύο αυτά κόµµατα για την
κρίση, η κρίση ήρθε έτσι, γενικά. Δηλαδή, το 120% χρέος στο
ΑΕΠ ήρθε µόνο του, δεν το έφεραν αυτά τα δυο κόµµατα! Και
στη συνέχεια, στο 180% που το πήγαν, πάλι µόνο του πήγε, δεν
ευθύνονται αυτά τα δυο κόµµατα! 

Εν πάση περιπτώσει, τα σχόλια που κάνουν όλοι οι διεθνείς πα-
ράγοντες είναι θετικά. Και µάλιστα, όλοι αυτοί είναι παλιοί φίλοι
δικοί τους και µάλιστα, ήταν πολέµιοι αυτής της Κυβέρνησης.
Πριν τις εκλογές του 2015, όλοι, στις τοποθετήσεις τους και στις
δηλώσεις που έκαναν, συµβούλευαν, έµµεσα, τον κόσµο να ψη-
φίσει αυτά τα δυο κόµµατα κι όχι τα δυο κόµµατα της συγκυβέρ-
νησης. 

Εδώ έχω και κάποιες δηλώσεις της Λαγκάρντ, από το Διεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο, η οποία είπε ότι το ταµείο δεν ζητά νέα
µέτρα. Θα σας πω τώρα γιατί διαβάζω τις δηλώσεις της Λαγ-
κάρντ. Η Λαγκάρντ δήλωσε ότι δεν ζητά νέα µέτρα. Αυτή την Κυ-
βέρνηση, ξέρετε, την πολεµάνε όλοι αυτοί οι οποίοι την περίοδο
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που κυβερνούσαν αυτά τα δύο κόµµατα τροφοδοτούνταν µε τα
θαλασσοδάνεια, µε τις διάφορες επιχορηγήσεις κ.λπ.. Οπότε,
τώρα έχουν λόγο να πολεµήσουν αυτή την Κυβέρνηση, γιατί αυ-
τή η Κυβέρνηση νοικοκυρεύει τον τόπο, νοικοκυρεύει τα πράγ-
µατα.  

Βγαίνει σήµερα η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» και τι λέει στην πρώτη της
σελίδα; Λέει: «Το ΔΝΤ δείχνει νέα µέτρα. Εκτιµά ότι το πρωτογε-
νές πλεόνασµα το 2018 θα είναι 2,2% του ΑΕΠ και δείχνει νέα
µέτρα». Αυτό είναι το πρωτοσέλιδο της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ». Θα το
καταθέσω για τα Πρακτικά. 

Θα καταθέσω και αυτό, το οποίο είναι από το website της «ΚΑ-
ΘΗΜΕΡΙΝΗΣ». Τι λέει εδώ; Λέει: «ΔΝΤ: Αναθεώρηση στόχων και
όχι µέτρα για το πλεόνασµα του 2018». Δηλαδή, ποιο από τα δυο
λέει την αλήθεια; 

Αυτό, ξέρετε, θα κρεµαστεί στα µανταλάκια, θα περάσει όλος
ο κόσµος και θα το διαβάσει. Τι κάνουν, όµως; Είναι αυτό, που
έχουµε πει πολλές φορές. Με αυτόν τον τρόπο, κατευθύνουν την
κοινή γνώµη και τις µάζες. 

Τα καταθέτω για τα Πρακτικά.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε, πα-

ρακαλώ ολοκληρώστε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Σαφώς, το νοµοσχέδιο είναι θετικό και όπως είπα και στην το-

ποθέτησή µου νωρίτερα, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες το στηρίζουµε. 
Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Λαζαρίδης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα εφηµερίδα και το
προαναφερθέν έγγραφο, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Λαζαρίδη.

Ολοκληρώνουµε τη σειρά των δευτερολογιών των εισηγητών
και των ειδικών αγορητών µε τον ειδικό αγορητή του Ποταµιού,
τον κ. Αµυρά. 

Έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά κι εσείς. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, τώρα µόλις, διάβασα µία είδηση για τη δολοφονία

του δικηγόρου Ζαφειρόπουλου, του γιού του πρώην Βουλευτή
Επαµεινώνδα Ζαφειρόπουλου, στο σπίτι του στα Εξάρχεια και
είναι κάτι συγκλονιστικό. Απλώς το µεταφέρω στην Αίθουσα. Η
Αντιτροµοκρατική έχει πάει.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συλλυπητήρια από
όλους µας στην οικογένειά του. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Βεβαίως, συλλυπητήρια και ελπίζω να
εξιχνιαστεί αυτή η υπόθεση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κάνω ένα σχόλιο πρώτα σε
κάποια στοιχεία που ο κ. Τσιρώνης επικαλέστηκε για την ανεργία.
Κύριε Τσιρώνη, σε εσάς θα απευθυνθώ. Θα ήθελα λίγο την προ-
σοχή σας. 

Για τα στοιχεία της ανεργίας θέλω να πω. Θα έλεγα να είµαστε
πιο προσεκτικοί στην ανάγνωση των αριθµών. Δεν είναι απλοί,
ξεροί αριθµοί. Αντιπροσωπεύουν ανθρώπους, που θλίβονται και
συνθλίβονται από τις µυλόπετρες της ανεργίας. Ναι, µειώθηκε η
ανεργία 3,7% -σωστό- και στην πλήρη απασχόληση. Και κάθε
ένας από εµάς, εάν κατά ένα χιλιοστό µειώνεται η ανεργία, θα
πρέπει να νιώθει ικανοποιηµένος και να βάζει ακόµα περισσότερο
τα δυνατά του, ο καθένας από τη θέση του, για να µειωθεί και
άλλο.

Θα σας έλεγα, όµως, να διαβάσετε τη σελίδα 78 της έκθεσης
της Τράπεζας της Ελλάδος για τη νοµισµατική πολιτική, που εξε-
δόθη τον Ιούνιο -πριν από τρεις µήνες- και λέει το εξής συγκλο-
νιστικό: Για κάθε µία νέα θέση εργασίας που δηµιουργούνταν
έως το 2015 και αµειβόταν µε 900 ευρώ, σήµερα –εξ ου και η
πτώση της ανεργίας αριθµητικά- δηµιουργούνται δύο θέσεις των
400 ευρώ. Αυτό είναι το πρόβληµα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων): Πλήρους απασχόλησης!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Για πλήρη απασχόληση σας µιλάω.
Μπείτε και δείτε την έκθεση της Τράπεζας της Ελλάδας. Σας λέω
ότι είναι στη σελίδα 78. Μπείτε, γκουκλάρετε τώρα, να το δείτε.

Θέλω να πω, δηλαδή, ότι δεν αρκεί να πέφτει η ανεργία. Πρέ-
πει οι θέσεις απασχόλησης και εργασίας που δηµιουργούνται,
να είναι ποιοτικές και καλά αµειβόµενες. Αυτό είναι το θέµα µας
µε την ανεργία.

Πώς γίνεται, λοιπόν, σε περίοδο ύφεσης το 2015 και αναιµικής
ανάπτυξης το 2016, να έχουµε θέσεις εργασίας αµειβόµενες το
ίδιο µε την περίοδο προ της ύφεσης; Δεν γίνεται αυτό. Δεν βγαί-
νει οικονοµικά. Μπείτε και διαβάστε όλα τα στοιχεία, για να πά-
ρετε µία εικόνα και να καταλάβετε πώς µειώνεται η ανεργία και
για ποιο λόγο έχουµε φτάσει στη γενιά των 400 ευρώ. 

Άλλωστε µη θυµίσω ότι αρκετοί Υπουργοί αυτής της Κυβέρ-
νησης έκαναν καριέρα µε το να πετροβολούν τη δηµιουργία της
γενιάς των 700 ευρώ και τώρα συνυπογράφουν µε τα δυο τους
χέρια τη γενιά των 400 ευρώ. Αυτά, λοιπόν, για την ανεργία.

Πάµε παρακάτω. Πρωτογενής παραγωγή, τυποποίηση, υπε-
ραξία των ελληνικών προϊόντων, επιστροφή των νέων στα αµπέ-
λια, στους ελαιώνες, στις θάλασσες και στα χωράφια είναι η
µόνη, θα έλεγα εγώ, ασφαλής οδός, που θα µας οδηγήσει σε µία
έξοδο απ’ αυτό το τούνελ και στο ξέφωτο. 

Σε ποιο περιβάλλον, όµως, θα είναι ενταγµένοι οι άνθρωποι
της πρωτογενούς παραγωγής; Σε ποιο φυσικό περιβάλλον; Με
ποιους µηχανισµούς προστασίας; Μήπως να µιλήσουµε –άκουσα
τον συνάδελφο που το έλεγε- για το κρασί και τους αµπελώνες;
Ποιος έβαλε ειδικό τέλος στο κρασί, ποια κυβέρνηση; Η Κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Τι συζητάµε τώρα; Ποιος πήγε τα αγροτικά
εφόδια στο 24%, για να τα κατεβάσει µετά από την κατακραυγή
και µετά από καιρό στο 23%; Η Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ.

Άρα, ωραία τα λόγια τα καλά και τα γενικά, αλλά στη πράξη
φαίνεται το αποτέλεσµα.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριοι συνάδελφοι,

παρακαλώ σεβαστείτε τον οµιλητή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Και αν αφήσουµε και ξεπεράσουµε τα

τεράστια εµπόδια, τα χαράτσια, τους φόρους και όλα αυτά, που
καταδιώκουν την πρωτογενή παραγωγή, πείτε µου εσείς σε ποιο
φυσικό περιβάλλον, µε ποιους µηχανισµούς προστασίας.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Τα 125 εκατοµµύρια…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Αφήστε µε να µιλήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Σας παρακαλώ, µην

ξεκινάτε τον διάλογο. Σεβαστείτε τον οµιλητή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Γιατί το βάλατε;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Αµυρά, µην

ανοίγετε και εσείς τον διάλογο. Ολοκληρώστε. Βλέπετε ότι προ-
σπαθώ να σας προστατεύσω.

Συνεχίστε παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Λέω, λοιπόν, να αναπτυχθεί η πρωτογε-

νής παραγωγή. Από µόνη της, όµως, και µε καλούς νόµους δεν
φτιάχνεται και δεν προλαβαίνουµε να κάνουµε τίποτα, όταν δεν
διασφαλίζουµε το φυσικό περιβάλλον, µέσα στο οποίο θα ανα-
πτυχθεί. Να µην θυµίσω δε την πετρελαιοκηλίδα του Σαρωνικού,
όπου ένα µέτριο και µικρό ναυάγιο εξελίχθηκε σε µία οικολογική
καταστροφή. 

Άρα, εγώ επιµένω ότι εάν δώσουµε προβάδισµα στους νέους
ανθρώπους, που θέλουν να επιστρέψουν στη γη ή να αναπτύ-
ξουν ακόµα περαιτέρω την αγροτική, επιχειρηµατική τους δρα-
στηριότητα στη γη, τότε θα έχουµε κάνει µία τρύπα στο νερό.

Καταλήγοντας, να πω ότι εµείς θα υπερψηφίσουµε το σχέδιο
νόµου. Κάποιες τροπολογίες, δεν υπάρχει περίπτωση να τις ψη-
φίσουµε. Θα τα πω κατά την ώρα της ψηφοφορίας. Και παρα-
καλώ, στην ανάγνωση αριθµών που έχουν να κάνουν µε την
ανεργία, να είµαστε όλοι πιο προσεκτικοί. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Αµυρά.
Έχει ζητήσει να παρέµβει ο κ. Τζαβάρας, Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, για τη δευτερολογία του. 
Κύριε Τζαβάρα, θα σας δώσω πέντε λεπτά. Παρακαλώ να είστε

και εσείς ακριβής. Και θα κλείσει τη συνεδρίαση ο Υπουργός κ.
Αποστόλου και εκείνος για πέντε λεπτά. 

Ορίστε, κύριε Τζαβάρα, έχετε τον λόγο.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εν αρχή, θέλω να εκφράσω την
οδύνη µου την προσωπική αλλά και τη θλίψη όλων των Βουλευ-
τών της Νέας Δηµοκρατίας στο άγγελµα της εν ψυχρώ εκτέλε-
σης του Μιχάλη Ζαφειρόπουλου, συναδέλφου δικηγόρου, αγω-
νιστή της Νέας Δηµοκρατίας και ενός ανθρώπου που το πέρα-
σµά του, πράγµατι, ήταν γεµάτο από αγώνες για τη δηµοκρατία
και την ελευθερία.

Το χέρι αυτών των άνανδρων είναι προφανές ότι δεν το όπλισε
κάποια σκοτεινή δύναµη, αλλά είναι από την καθηµερινή ποι-
ότητα της πολιτικής ζωής και του δηµόσιου βίου που συνεχώς
ξεπέφτει και χάνει σε αξία και αρχές. Αυτά τα φαινόµενα θεωρώ
ότι θα πρέπει να στηλιτεύονται, να στιγµατίζονται και να οδηγούν
σε µία ενδυνάµωση όλων των δηµοκρατικών δυνάµεων, σε ένα
κοινό µέτωπο απέναντι σε αυτούς που υπονοµεύουν κάθε αρχή
κοινοβουλευτισµού και κάθε έννοια δηµοκρατίας. Η λαϊκή κυ-
ριαρχία πραγµατικά µε τέτοιου είδους άνανδρες πράξεις φτω-
χαίνει. 

Είναι εδώ σε αυτήν την Αίθουσα που αντί να δίνουµε το παρά-
δειγµα µιας αντιπαράθεσης µε βάση επιχειρήµατα, δυστυχώς,
καθηµερινά ακούµε απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής να φτω-
χαίνει κυριολεκτικά, να συρρικνώνεται ο κοινοβουλευτικός λόγος
και να αντικαθίσταται από ύβρεις, από καθηµερινά επεισόδια
µιας συµπεριφοράς η οποία δεν έχει να κάνει µε τις παραδόσεις
του κοινοβουλευτισµού που ουσιαστικά σε αυτήν εδώ την Αί-
θουσα και µεγαλύνθηκαν, αλλά και εδραιώθηκαν για πολλές δε-
καετίες. 

Με αυτό, λοιπόν, το πνεύµα θέλω να κάνω δύο επισηµάνσεις
στα όσα ακούστηκαν προηγουµένως. Θα πρέπει, κύριοι συνά-
δελφοι, και στη µνήµη ακόµα του Μιχάλη του Ζαφειρόπουλου,
αλλά και στο καθήκον που έχουµε όλοι ως αντιπρόσωποι του ελ-
ληνικού λαού, σε αυτήν την Αίθουσα να κάνουµε µια προσπάθεια
να ξεπεράσουµε στείρες και άγονες αντιδικίες και κυρίως να µην
δίνουµε πλέον χώρο στον λόγο του µίσους και του διχασµού. 

Άκουσα προηγουµένως έναν συνάδελφο –θα ξεκινήσω µε
αυτό και θα καταλήξω µετά στον Αναπληρωτή Υπουργό Αγροτι-
κής Ανάπτυξης- που, απευθυνόµενος στη δική µας παράταξη,
έλεγε ότι είµαστε το κόµµα των µεσαζόντων. Αυτό δεν είναι πο-
λιτικό επιχείρηµα. Αυτό είναι ύβρις!

Όποιος δεν έχει τα κότσια και όποιος δεν έχει τη δύναµη της
ψυχής, του µυαλού, αλλά και της επιστηµονικής τεκµηρίωσης
που απαιτεί µια τέτοια επίκληση και µια τέτοια απεύθυνση αυτού
του λόγου προς τον αντίπαλό του παραµένει ένας άγονος, ένας
άχρηστος υβριστής, αυτός που κυριολεκτικά κατευθύνει προς
συγκεκριµένα πρόσωπα, προς συγκεκριµένους πολιτικούς αν-
θρώπους τα όπλα εκείνων οι οποίοι δεν καταλαβαίνουν από δη-
µοκρατία. 

Και θα σας πω, κύριε συνάδελφε, εσείς που είπατε αυτήν ακρι-
βώς τη φράση εναντίον της Νέας Δηµοκρατίας, για να το ξέρετε,
ότι όταν νοµοθετούσε η Νέα Δηµοκρατία, και ευτυχώς που το
κάνει εδώ και πολλές δεκαετίες αυτό -δεν ξέρω αν ήσασταν στη
Βουλή, όταν ανέβηκα στο Βήµα- υπήρχε ένας νόµος, ο ν. 3424/
1955, ο οποίος πράγµατι έχει κάνει ποινικό αδίκηµα την παρα-
βίαση της προθεσµίας για την αποπληρωµή του τιµήµατος γε-
ωργικών και νωπών προϊόντων. Εκεί, λοιπόν, εµείς, που µας λέτε
µεσάζοντες, έχουµε συµπεριλάβει µία διάταξη που τιµωρεί ως
αυτοτελές αδίκηµα τη συµπεριφορά εκείνων που για λογαριασµό
των εµπόρων, για λογαριασµό εκείνων οι οποίοι αγοράζουν προ-
ϊόντα, διαπραγµατεύονται εξ ονόµατός τους. Αυτοί είναι οι µε-
σάζοντες. 

Σε αυτήν τη διάταξη που φέρατε εσείς υπάρχει αντίστοιχη
πρόβλεψη; Υπάρχει αντίστοιχη πρόβλεψη ότι αυτήν την πράξη
που προβλέπετε και τη λέτε εµπορική συναλλαγή εκτός από αυ-
τούς που λειτουργούν ως έµποροι, για τον ίδιο ακριβώς λόγο και
για την ίδια αιτιολογία, θα πρέπει να την υφίστανται και να την
αντιµετωπίζουν και εκείνοι που ως διαπραγµατευτές για λογα-
ριασµό των πρώτων οδηγούν πολλούς ανθρώπους στην παρα-
πλάνηση και τους παίρνουν την παραγωγή και µετά τους κυνη-
γούν, για να πάρουν τα λεφτά τους;

Άρα, ποιο είναι, λοιπόν, µε επιχειρήµατα το κόµµα των µεσα-
ζόντων; Αυτοί που είχαν προβλέψει ως ξεχωριστό ποινικό αδίκη-
µα τη συµπεριφορά των µεσαζόντων ή εκείνοι οι οποίοι σήµερα,

µε την ευκαιρία αυτής της νοµοθέτησης και στα πλαίσια αυτής
της δεινής κρίσης που περνάει όλος ο παραγωγικός κόσµος, πα-
ραλείπουν να προβλέψουν ως αυτοτελή παράβαση που επισύρει
την ίδια κύρωση για αυτούς οι οποίοι είναι οι µεσάζοντες; 

Γι’ αυτό, λοιπόν, επειδή ειλικρινά δεν θέλω σε αυτή την κρίσιµη
ώρα να οξύνω τα πνεύµατα, αυτό το οποίο είµαι υποχρεωµένος
να πω ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας
και στη µνήµη αυτού του ανθρώπου που χάθηκε, απευθυνόµενος
σε όλες τις πτέρυγες, είναι ότι πρέπει να αυτοσυγκρατηθούµε,
πρέπει όλοι να επιδείξουµε ένα πνεύµα δηµοκρατικής πειθαρ-
χίας, ώστε αυτό που πάντα θα κυριαρχεί σε αυτήν την Αίθουσα
να είναι το βέλτιστο επιχείρηµα και όχι η πιο κραυγαλέα βρισιά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ, κύριε Τζαβάρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Αναπληρωτά Υπουργέ, µας είπατε ότι εµείς δώσαµε την

Αγροτική Τράπεζα. Και πάλι εσείς υποπίπτετε στο ίδιο σφάλµα.
Γιατί για φανταστείτε κάποιος που σας ακούει να θεωρήσει ότι ο
τάδε ή ο τάδε ή ο τάδε Βουλευτής είναι αυτοί που έδωσαν την
Τράπεζα σε εκείνον που την έχει σήµερα; Και εν πάση περιπτώ-
σει, για τρία χρόνια, εσείς την υπόθεση αυτή την ερευνήσατε; Σε
αυτήν ακριβώς την πράξη προέβη ο κ. Προβόπουλος, στα πλαί-
σια ακριβώς των ιδιαιτέρων προνοµίων που έχει ως Διοικητής της
Τράπεζας της Ελλάδος. Και επειδή πράγµατι και προσωπικά την
έχω ερευνήσει αυτή την υπόθεση, θυµάµαι κάποιον πρώην Βου-
λευτή του ΣΥΡΙΖΑ, που σε µία Επιτροπή µάς είχε υποσχεθεί ότι
ο ΣΥΡΙΖΑ θα την ερευνήσει αυτή την υπόθεση. 

Για πείτε µου, λοιπόν, κύριε Αναπληρωτά Υπουργέ Γεωργίας,
εσείς αυτή τη δέσµευσή σας την έχετε υλοποιήσει, για να έρχε-
στε σήµερα και να µας λέτε ότι εµείς δώσαµε ή χαρίσαµε αυτή
την Τράπεζα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Τζαβάρα, ολο-
κληρώστε σας παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ποιος την έδωσε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εσείς να µας το πείτε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Παρακαλώ, µην ανοί-

γετε διάλογο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αυτού του είδους οι αναφορές,

όταν γίνονται µε τέτοιο τρόπο, ελάτε να το συζητήσουµε ποιος
την έδωσε. Όµως, δεν µπορείτε να απευθύνεστε στους αντιπρο-
σώπους του ελληνικού λαού που έχουν σε αυτή την Αίθουσα
εκλεγεί µε το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας, λέγοντας ότι συλ-
λήβδην και αθρόως υπηρετούν τέτοια συµφέροντα. Αυτό είναι
ύβρις και αυτός ακριβώς είναι ένας µονόλογος µίσους που διχά-
ζει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Τζαβάρα, σας
παρακαλώ πολύ ολοκληρώστε. Έχετε φτάσει εννέα λεπτά, η
ανοχή µου έχει εξαντληθεί. Ολοκληρώστε σε δέκα δευτερόλε-
πτα, σας παρακαλώ πολύ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
Όποιος έχει επιχειρήµατα πρέπει να τα λέει εδώ και να ακούει

και τον αντίλογο. Γιατί, κύριοι συνάδελφοι, σε αυτήν την Αίθου-
σα, δεν µπορεί να έχει κάποιος το δικαίωµα να αναφέρεται σε
οποιοδήποτε θέµα σε αυτήν την Αίθουσα και όταν αυτός που εκ-
προσωπεί τον αντίλογο παίρνει τον λόγο, να υφίσταται περιορι-
σµούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ξέρουµε ότι αν σας
αφήσουµε, θα µιλάτε όλη τη νύχτα. Γι’ αυτό υπάρχει και ο χρό-
νος. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αυτό είναι πολύ βασικό και ξέ-
ρετε γιατί; Γιατί σε αυτή την Αίθουσα, µε βάση τον Κανονισµό
της Βουλής, οι συζητήσεις δεν γίνονται µόνο κατ’ αντιµωλίαν, δη-
λαδή παρουσία του αντιπάλου, αλλά γίνονται κυρίως κατ’ αντι-
λογία. Εάν, λοιπόν, αφήσετε κάποιον να ρίχνει αυτού του είδους
τις σπερµολογίες εναντίον των αντιπάλων του και δεν δίνετε
στους αντιπάλους την ευκαιρία και τη δυνατότητα της ανα-
σκευής, από εκεί και πέρα τα φαινόµενα τα βλέπετε ποια είναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Τζαβάρα. Δεν µπορούµε άλλο, σας παρακαλώ πολύ βοηθήστε τη
διαδικασία. Έχετε φτάσει τα δέκα λεπτά ήδη. Με φέρνετε σε δύ-
σκολη θέση και ξέρετε ότι δεν είµαι από τους ανθρώπους που
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δεν αφήνουν να ολοκληρώσετε. Σας ακούσαµε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Και κάτι τελευταίο. Από τότε

που ο Κέυνς δηµοσίευσε την περιώνυµη εργασία του για τη γε-
νική θεωρία της απασχόλησης, όλοι πια ξέρουµε ότι, για να είναι
βιώσιµη η µείωση της ανεργίας, θα πρέπει να συνδέεται αιτιωδώς
µε την ανάπτυξη, µε την αύξηση των ρυθµών ανάπτυξης. Το πώς
έχει καταφέρει –και τελειώνω- η Κυβέρνηση µε µηδενική ανά-
πτυξη µέχρι και το 2016 να έχει αυξήσει κατά 280 χιλιάδες, όπως
είπε ο Αναπληρωτής Υπουργός Γεωργίας, την απασχόληση,
αυτό είναι ένα ζήτηµα, που, πραγµατικά, ανάγεται στα επίπεδα
της µαγείας και όχι στα επίπεδα της οικονοµικής επιστήµης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Τζαβάρα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
Έβαλε στο στόµα µου λόγια που δεν είπα! 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κι εγώ θέλω τον λό-
γο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Όχι, κύριε Λαζαρίδη.
Σας παρακαλώ, µισό λεπτό για να καθορίσω τη διαδικασία. Έχει
ζητήσει τον λόγο και ο κ. Ξυδάκης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, για µισό λεπτό και
εγώ ζητώ τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Λαζαρίδη, δεν
έχετε τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ έκανα την κα-
ταγγελία για την υπόθεση της Αγροτικής…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Σας παρακαλώ, µπορώ
να προεδρεύσω; Γιατί να σας δώσω τον λόγο; Δεν µπορείτε να
πάρετε τον λόγο αυτή την στιγµή. Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής
Υπουργός και έχει ζητήσει τον λόγο και ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε όλο τον σεβασµό,
ζητώ τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Για ποιο λόγο να ζη-
τήσετε τον λόγο; Δεν έχετε τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Γιατί εγώ έκανα την καταγγελία για
την υπόθεση της Αγροτικής και θέλω να πω δύο κουβέντες για
µισό λεπτό. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εγώ δεν αναφερόµουν σε εσάς,
αλλά στον κύριο Υπουργό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν αναφέρθηκε σε
εσάς, απ’ ό,τι είπε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο µισό
λεπτό, για τριάντα δευτερόλεπτα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Λαζαρίδη, έχετε
τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Κατήγγειλα το εξής, ότι ψήφισαν τα
κόµµατα µια τροπολογία, µε την οποία καθιστούσαν ακατάσχετη
την επιχορήγηση των δύο κοµµάτων, επιχορήγηση την οποία
είχαν πάρει ήδη, προκειµένου να µην επιστρέψουν χρήµατα στην
Αγροτική. Έκανα αυτή την καταγγελία και στη συνέχεια, όταν
έστειλε εξώδικο η Αγροτική για αυτή την πράξη στα δύο κόµ-
µατα, την πούλησαν µέσα σε είκοσι µέρες στην Πειραιώς για 90-
95 εκατοµµύρια, τη στιγµή που µόνο το χρέος από τα δύο κόµ-
µατα ήταν 200 εκατοµµύρια. Σε αυτό θα πρέπει να απαντήσει η
Νέα Δηµοκρατία, όχι γενικά και αόριστα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ωραία, είναι ξεκάθαρο,

κύριε Λαζαρίδη. 
Ευχαριστώ πολύ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, µισό
λεπτό να πω πρώτα κάτι που θέλω και µετά θα σας δώσω τον
λόγο. 

Θα ήθελα και εγώ από την πλευρά µου …

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Τζαβάρα, σας

παρακαλώ πολύ.
Θα ήθελα και εγώ, από την πλευρά µου και από το Προεδρείο,

να εκφράσω τα θερµά µου συλλυπητήρια για τον εκλιπόντα, τον
κ. Ζαφειρόπουλο, και να πω ότι και ως Βουλή των Ελλήνων κα-
ταδικάζουµε κάθε δολοφονική πράξη. 

Κουράγιο στην οικογένειά του. Θερµά συλλυπητήρια για τον
εκλιπόντα. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο δάσκαλός µου, µού έλεγε να είµαι σπάταλος στις παρατη-

ρήσεις µου και φειδωλός στα συµπεράσµατά µου. Δεν αξιολό-
γησα το ότι δόθηκε η Αγροτική, είπα απλώς «δώσατε την Αγρο-
τική». Αν το αµφισβητείτε….

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Είπατε και το ποσό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Εγώ δεν είπα κανένα ποσό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Το θυµάµαι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Είπα «δώσατε την Αγροτική». Διαβά-
στε τα Πρακτικά. Είµαι ακριβέστατος. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τα Πρακτικά διάβασα. Με 97
εκατοµµύρια, είπατε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων): Αν αµφισβητείτε ότι τη δώσατε, πείτε
µας τότε ποιος την έδωσε, γιατί εγώ ξέρω ότι δόθηκε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εγώ δεν έχω δώσει τίποτα, πάν-
τως. Αν στο β’ πληθυντικό περιλαµβάνετε και εµένα, εγώ δεν έχω
δώσει τίποτα. Κοιτάξτε εσείς τι δίνετε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων): Δεύτερον, δεν είναι δυνατόν να µας
εγκαλείτε, κύριε Τζαβάρα...

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κοιτάξτε εσείς τι δίνετε, γιατί
µπορεί να βρεθείτε και εσείς κάποια στιγµή υπόλογος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Τζαβάρα, µην
ανοίγετε διάλογο. Σας παρακαλώ πολύ!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων): Κύριε Τζαβάρα, κάνατε µαθήµατα
πριν από λίγο και δεν µίλησα. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Σας παρακαλώ, κύριε

Τζαβάρα! 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θα µε προφυλάξετε;
Εγώ δεν διέκοψα κανέναν, κύριε Πρόεδρε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …(δεν ακούστηκε) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Τζαβάρα, µιλάτε

και δεν ακούγεστε, γιατί είναι κλειστό το µικρόφωνο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Όµως, ο κ. Τζαβάρας ως οµιλητής,
έκανε µαθήµατα αγωγής και ευπρέπειας προηγουµένως, επειδή
τόλµησε κάποιος να ψιθυρίσει κάτι. Και τώρα, µε διακόπτει και
αποδεικνύει το «δάσκαλε που δίδασκες». Δεν σας επιτρέπω να
µε διακόπτετε! Συνεχώς το κάνετε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, στο
θέµα. Σας παρακαλώ ολοκληρώστε!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων): Το θράσος δεν ανήκει σε εσάς ούτε
και σε εµένα! Παρακαλώ να σεβαστείτε τον ρόλο σας! Εσείς κά-
νατε µαθήµατα πριν από λίγο για τον οµιλητή. Με πιο δικαίωµα
µε διακόπτετε; Εγώ έδειξα τη Βουλή, η οποία ψήφισε ότι δόθηκε
η Αγροτική. Μίλησα εγώ για κ. Τζαβάρα; Ο έχων τη µύγα, µυγιά-
ζεται!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώστε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων): Δεύτερον, µιλήσατε για το θαύµα.
Τα στοιχεία που κατέθεσα στα Πρακτικά είναι στοιχεία της ΕΛ-
ΣΤΑΤ. Δεν σας αρέσει η πραγµατικότητα. Η ΕΛΣΤΑΤ, λοιπόν, σή-
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µερα, το 2017, που αυξήθηκαν για πρώτη φορά οι µισθοί από το
2008, –διαβάστε τα στοιχεία- λέει ότι ο µέσος µισθός πλήρους
απασχόλησης είναι 1.100 ευρώ και ο µέσος µισθός µερικής απα-
σχόλησης είναι 400 ευρώ. 

Τα στοιχεία που ανέφερα λοιπόν, είναι για τους εργαζοµένους
πλήρους απασχόλησης. Είτε σας αρέσει είτε όχι, στη διετία Σα-
µαρά-Βενιζέλου χάθηκαν τριακόσες χιλιάδες θέσεις πλήρους
απασχόλησης. Στη δική µας διετία -τα δυόµισι χρόνια- αυξήθηκε
η πλήρης απασχόληση κατά διακόσες σαράντα µία χιλιάδες θέ-
σεις. Πάρτε τα στοιχεία. Είτε σας αρέσει είτε όχι, αυτή είναι η
πραγµατικότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Όχι, δεν µπορώ, κύριε
Τζαβάρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θέλω τον λόγο επί προσωπι-
κού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν είπε κάτι επί προ-
σωπικού. 

Σας παρακαλώ πολύ, βοηθήστε τη διαδικασία. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο

για ένα λεπτό. Μίλησε για θράσος!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Εάν µιλήσετε, θα απαντήσω. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ό,τι θέλετε. Ό,τι πει ο Πρό-

εδρος. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τέλος! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Έχει δικαίωµα να πει

για το επί προσωπικού, να αναλύσει…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Έχω το δικαίωµα, µε βάση τον

Κανονισµό, να ζητήσω τον λόγο επί προσωπικού. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αυτό δεν θα το κρίνετε εσείς,

κύριε συνάδελφε. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Εσείς πώς το κρίνετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριοι συνάδελφοι,

σας παρακαλώ!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Πάψτε, µονίµως να παραβιά-

ζετε τον Κανονισµό. Απευθύνοµαι στον Πρόεδρο. Ο Πρόεδρος
είναι αυτός που θα αποφασίσει. Εσείς δεν έχετε κανένα δικαίω-
µα. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Βεβαίως, κι έχουµε δικαίωµα. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κανένα. Εκτός εάν κάνουµε

συλλογική διαχείριση της Προεδρίας εδώ. Κολεκτίβα δεν θα γίνει
το Κοινοβούλιο! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριοι συνάδελφοι,
σας παρακαλώ. Σε εµένα βρήκατε να τα κάνετε αυτά; 

Κύριε Τζαβάρα, έχετε τον λόγο, για να αναπτύξετε αυτό, που
θέλετε για ένα λεπτό, για να ολοκληρώσουµε, σας παρακαλώ
πολύ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θέλω τον λόγο, για να δώσω
στον κύριο Αναπληρωτή και στους άλλους συναδέλφους να κα-
ταλάβουν τι εννοούσα. Θα πω ένα και µόνο: Εάν, λοιπόν, εγώ
ακολουθούσα το παράδειγµά του και το ύφος του, θα έπρεπε να
του πω: «Κι εσείς δεσµεύσατε την περιουσία του ελληνικού δη-
µοσίου για ενενήντα εννέα χρόνια». Δεν το κάνω, όµως, γιατί ακ-
ριβώς, αποφεύγω να πίπτω σε αυτού του είδους τις άγονες και
υβριστικές φράσεις. Αυτή είναι η διαφορά του επιπέδου µας.
Αυτή είναι η διαφορά του ηθικού και πολιτισµικού παραδείγµα-
τος, το οποίο υπηρετούµε εµείς οι νεοδηµοκράτες και οι κύριοι
από την άλλη πλευρά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Είναι ξεκάθαρο και
λήγει η όλη διαδικασία. 

Κύριε Ξυδάκη, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά, για τη δευτε-
ρολογία σας. Παρακαλώ πολύ, να µην εξαντλήσουµε περαιτέρω
τον χρόνο, για να κλείσουµε µε τον Υπουργό. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Θα ήθελα να κάνω µια συµπλήρωση,
για να κλείσει ο Υπουργός, σε µια συνεδρίαση, η οποία µάλλον

κύλησε ένα καλό κλίµα, πλην ορισµένων µικροεκρήξεων. 
Σε ό,τι αφορά τη στυγερή δολοφονία του Μιχάλη Ζαφειρόπου-

λου, οπωσδήποτε κι εµείς ως Κοινοβουλευτική Οµάδα, ως πολι-
τικός κόσµος και ως Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ εκφράζουµε την
οδύνη και την απέχθεια γι’ αυτήν την πράξη. 

Ωστόσο, θα ήθελα να πω να µη βιαστούµε να της δώσουµε πο-
λιτικό χρώµα. Είναι µια δολοφονία. Δεν έχουµε καµµία επίσηµη
ανακοίνωση από τις αρχές, κανένα επίσηµο ανακοινωθέν. Δεν ξέ-
ρουµε τι έχει συµβεί. 

Αν ο εκλιπών, ο στυγερά δολοφονηθείς ήταν µέλος της Νέας
Δηµοκρατίας, συλλυπούµεθα τη Νέα Δηµοκρατία. Έως εκεί,
όµως. Ας περιµένουµε να δούµε πώς θα εξελιχθούν τα πράγ-
µατα. Ας µη δώσουµε κανένα πολιτικό χρώµα. 

Σε ό,τι αφορά την όξυνση, για την οποία διαµαρτύρεται ο φίλ-
τατος κ. Τζαβάρας, νοµίζω ότι και ο ίδιος συνέβαλε απόψε σε µια
όξυνση. Ήταν εύθικτος, εύγλωττος, υπερασπιστής µιας ηρεµίας.
Αυτούς, όµως, που διαταράζουν αυτήν την ηρεµία και την ευπρέ-
πεια κι έναν λόγο, που αρµόζει στον κοινοβουλευτισµό, θα πρέ-
πει να τους αναζητήσει, όχι µόνο στις αντίπαλες κοινοβουλευ-
τικές οµάδες, αλλά και στη δική του κοινοβουλευτική οµάδα. 

Ας δει ποιοι είναι αυτοί που τίµησαν τη δηµοκρατία και τα ήθη
της και ποιοι υπήρξαν υµνητές της χούντας, των ολοκληρωτι-
σµών και του χυδαίου λόγου. Ας ήταν προχθές στην Αίθουσα
αυτή ο κ. Τζαβάρας να ακούσει ποιοι µιλούν, πώς, µε ποιο τρόπο:
ποιοι υπερασπίζονται την ανθρωπιά, την ενσυναίσθηση, τη φι-
λαλληλία και τη βαθύτερη ουσία της δηµοκρατίας και ποιοι κραυ-
γάζουν ως Ελλαδοπώλες και τηλεπωλητές και τηλεευαγγελιστές. 

Όλοι υποπίπτουµε κάποια στιγµή σε γλωσσικά ολισθήµατα, σε
παροξύνσεις, έχουµε τις αστοχίες µας, αλλά ας µην χαρακτηρί-
ζουµε συλλήβδην πολιτικές οµάδες, πολιτικούς χώρους και οµά-
δες ανθρώπων, που ο καθένας έχει τη µακρά του ιστορία στην
πλάτη του, προσωπικά και µε το χώρο του και µε την πολιτική
του. Η Αριστερά έχει τις αµαρτίες της, έχει τα βάρη της, έχει τα
λάθη της, αλλά δεν έχει την αλητεία κανενός χουντικού, κανενός
ροπαλοφόρου και κανενός τσεκουροφόρου. Να τα διευκρινί-
ζουµε αυτά, για να µην µένουν εντυπώσεις. Ωραίες οι κουβέντες,
ωραία η ρητορική, ωραίο το disputandum, ωραία η αντιµωλία και
η αντιδικία, αλλά να µην ξεχνάµε ποιοι είµαστε. Ο καθένας κου-
βαλάει την ιστορία του. Τριάντα, σαράντα, πενήντα χρόνια. Προ-
σωπική ιστορία, όχι συλλογική. Εσείς διεκδικείτε την συλλογική
ιστορία της Νέας Δηµοκρατίας και της συντηρητικής παρατά-
ξεως. Τι να πει η παράταξη της Αριστεράς, του σοσιαλισµού;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Της φιλελεύθερης εγώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ναι και της φιλελεύθερης παράδοσης,

την οποία προδώσατε και προχθές.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εγώ όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Η φιλελεύθερη παράδοση επροδόθη

από την παράταξή σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θέλετε να το συζητήσουµε;

Ανοίγετε θέµα συζήτησης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ας µείνουµε, λοιπόν, εδώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ας µην ανοίξουµε διά-

λογο, κύριε Τζαβάρα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ας µείνουµε σε έναν νόµο, ο οποίος

προσπαθεί να ρυθµίσει τα της αγοράς και να υπερασπιστεί τα δι-
καιώµατα των παραγωγών και την ύπαρξή τους. Συµφωνήσαµε
όλοι σε αυτό, παρά τις µικρές διαφοροποιήσεις. Ας µείνουµε εκεί
και ας αφήσουµε τις κουβέντες για ραντιέρηδες, µεσάζοντες,
κοµπραδόρους κ.λπ., στην ένδοξη δεκαετία του ’80 και ’90, στην
οποία πολλά λόγια ακούστηκαν και η Ελλάδα οδηγήθηκε στα
βράχια της χρεοκοπίας και της ταπείνωσης.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Ξυδάκη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Τι θέλετε, κύριε Αµυ-

ρά; Αν ζητήσει ο καθένας τον λόγο αυτήν τη στιγµή…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Σε είκοσι δευτερόλεπτα θα έχω τελει-

ώσει, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Περί τίνος πρόκειται;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Θα ήθελα να µιλήσω για µια ανακρίβεια
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που είπε ο κ. Τσιρώνης.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ανακρίβεια όσον

αφορά τι; Δηλαδή, θα αρχίσουµε να µιλάµε όλοι για ανακρίβειες;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Για την ανεργία και τους µισθούς.
Κύριε Τσιρώνη, ο µέσος µηνιαίος µισθός στο δηµόσιο είναι

1.075 ευρώ, στον ιδιωτικό τοµέα 777 ευρώ. Το δε πρώτο εξάµηνο
του 2017 οι αποδοχές στον ιδιωτικό µειώθηκαν κατά 1,7% και
σας λέω να είστε πιο προσεκτικός, όταν επικαλείστε στοιχεία για
την ανεργία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Εντάξει, κύριε Αµυρά,
ήταν ξεκάθαρο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Θα νοµίζουν ότι ζούµε σε άλλο κόσµο,
όταν λέτε…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων): Θέλετε να φέρω τα στοιχεία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Αµυρά είναι ξε-
κάθαρο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Πού; Στον ιδιωτικό τοµέα; Έχει σηµασία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ανοίξτε έναν διάλογο, να το δούµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Σας παρακαλώ, µην

ανοίγετε διάλογο. Πυροβολισµοί υπήρχαν έξω και εδώ ανοίξατε
βόµβες. Ας ολοκληρώσουµε.

Ελάτε, κύριε Υπουργέ, για πέντε λεπτά.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Θα µιλήσει ο Υπουργός. Σας παρακαλώ πολύ, σεβαστείτε τον
Υπουργό, να ολοκληρώσει τη διαδικασία.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Θα ήθελα να εκφράσω και εγώ την οδύνη µου
για τη δολοφονία του Ζαφειρόπουλου. Καταδικάζουµε τέτοιες
πράξεις. 

Αυτό, όµως, που περιµένει ο ελληνικός λαός, ο αγροτικός κό-
σµος, ολοκληρώνοντας αυτή τη διαδικασία είναι να δει επιτέλους
αυτά που είναι ζητούµενα εδώ και χρόνια κι έρχονται σε µια ρύθ-
µιση, η οποία είχε θα έλεγα και µια ιδιαιτερότητα σήµερα. 

Από τις επιτροπές, µέχρι τη σηµερινή συνεδρίαση -είτε µε επι-
φυλάξεις είτε άλλοι προς θετική κατεύθυνση, αν εξαιρέσουµε τα
κόµµατα, που είναι εναντίον της ευρωπαϊκής πορείας της χώρας-
υπήρξε ουσιαστικά µια θετική προσέγγιση της συγκεκριµένης
ρύθµισης. Αυτό το εκπέµπουµε ναι ή όχι; Αυτό είναι το ζητού-
µενο. 

Νοµίζω ότι η Βουλή, µε τη σηµερινή της συνεδρίαση, παρά τις
επιµέρους διαφοροποιήσεις, το εξέπεµψε. Παρακολουθούσα, ξέ-
ρετε, µερικές τοποθετήσεις από συναδέλφους της Αντιπολίτευ-
σης, που ενώ υπήρχε αυτή η άποψη, επειδή δεν βολεύονταν
-σκεπτόµενοι «µα είναι δυνατόν να έχω µια τοποθέτηση τέτοια
σε ένα σχέδιο νόµου, που φέρνει η Κυβέρνηση»- προεξοφλούσαν
από την αρχή το ότι οι συγκεκριµένες ρυθµίσεις δεν µπορούν να
υλοποιηθούν.

Σας παρακαλώ! Ειλικρινά, αφήστε µας. Δεν θέλετε να µας βοη-
θήσετε να υλοποιηθούν οι συγκεκριµένες ρυθµίσεις, διότι θέλετε
να αποτύχουµε; Η ελληνική κοινωνία άλλα ζητάει. Αφήστε µας
εµάς να εφαρµόσουµε τις συγκεκριµένες ρυθµίσεις. 

Όµως, να γίνει ξεκάθαρο: Οι θέσεις σας απέναντι σ’ αυτές τις
ρυθµίσεις δεν είναι περί διαγραµµάτων και πλαγίως και διαγω-
νίως. Είστε υπέρ των συγκεκριµένων ρυθµίσεων, ναι ή όχι; Τις
έχει ανάγκη ο αγροτικός χώρος, ναι ή όχι; Αυτό είναι το ζητού-
µενο.

Υπήρξαν µερικά ζητήµατα, για τα οποία νοµίζω ότι πρέπει να
τοποθετηθώ στον χρόνο που µου δώσατε, κύριε Πρόεδρε. Κατ’
αρχάς έµπαινε διαρκώς το θέµα τού τι θα γίνει µε τους µεταποι-
ητές. Σ’ αυτήν τη διαδικασία των πληρωµών οι µεταποιητές, οι
συνεταιρισµοί, οι αγρότες είναι η µία πλευρά. Η άλλη πλευρά
είναι οι µεσάζοντες, είναι τα πολυκαταστήµατα. Άρα, υπάρχει η
προστασία για τους µεταποιητές, ίδια µ’ αυτήν, που αφορά τους
αγρότες, τους παραγωγούς. Ένα είναι αυτό.

Δεύτερον: Άκουσα τον κ. Τζαβάρα να λέει ότι φέραµε τη ρύθ-
µιση και τι θα γίνει µ’ αυτούς, οι οποίοι κάνουν διαδικασίες, εκτός
αυτού που προβλέπουµε εµείς. Κοιτάξτε: Παρανοµούν. Σήµερα,
για να µπορεί κάποιος να διαµεσολαβεί, να αγοράζει, να πουλάει,

αν δεν είναι εγγεγραµµένος στο συγκεκριµένο µητρώο, δεν µπο-
ρεί να το κάνει. Παρανοµεί. Είναι ξεκάθαρο. 

Έρχοµαι στο θέµα της ρευστότητας, που πραγµατικά σήµερα
για τον αγροτικό χώρο είναι ένα πάρα πολύ σοβαρό θέµα. Εγώ
θέλω να µιλήσω µε παραδείγµατα. Βλέπω εδώ τον κ. Καρα-
γιάννη. Στην Ήπειρο, η κτηνοτροφία είναι ένας κλάδος, που τον
έχουµε ανάγκη. Έχουµε τεράστιο πρόβληµα για να καλύψουµε
τις ανάγκες για κρέας κτηνοτροφίας. Εάν αύριο ένας εγκαταστή-
σει µία κτηνοτροφική µονάδα και αρχίσει τη διαδικασία της
εκτροφής, ξέρετε ότι µία εκτροφή κρατάει σαράντα δύο ηµέρες,
άντε µε όλες τις διαδικασίες να κρατήσει εξήντα ηµέρες. Πόσες
εκτροφές είναι τον χρόνο; Έξι εκτροφές. Αυτός, λοιπόν, τώρα
είναι στο ξεκίνηµά του, αλλά όλη τη χρονιά και για τις έξι εκτρο-
φές τη ρευστότητα την έχει το πολυκατάστηµα. Ο ίδιος είναι αιχ-
µάλωτος. Άρα, σ’ αυτήν τη διαδικασία, πώς µπορεί να λειτουργή-
σει αφήνοντάς το µε την προηγούµενη ρύθµιση, εκτός αν οι συµ-
βαλλόµενοι αποφασίσουν διαφορετικά; Ερχόµαστε εµείς, λοι-
πόν, και πάρα πολύ απλά, στηρίζουµε αυτήν την προσπάθεια,
επιβάλλοντας αυτούς τους όρους. 

Είπαν µερικοί από σας: «Και γιατί τόση βιασύνη;». Τους δίνου-
µε χρονικά όρια. Δεν λέµε ότι σήµερα αρχίζει αυτό το πράγµα,
ιδιαίτερα όσον αφορά, ας πούµε, τις πληρωµές. Έχουµε µέχρι
το τέλος του χρόνου συν εξήντα ηµέρες. Ξέρουµε ότι είναι µε-
γάλο το θέµα αυτό, αλλά του δίνουµε τον απαραίτητο χρόνο για
να προσαρµοστεί. 

Λένε από την άλλη πλευρά: «Πώς εµείς θα καταφέρουµε, πότε
θα κάνουµε τη διαδικασία αυτή για την υποχρεωτική αναγραφή;».
Τους δίνουµε τη δυνατότητα έξι µήνες από την ψήφιση του
νόµου να προσαρµοστούν. Γιατί; Διότι υπάρχει απόλυτη ανάγκη
να προστατεύσουµε τον Έλληνα κτηνοτρόφο. Αυτό ειπώθηκε
από µερικούς. Τι θα γίνει αν µία µεταποιητική µονάδα θέλει να
χρησιµοποιήσει για ένα προϊόν και ελληνικό γάλα και εισαγό-
µενο; Δεν υπάρχει καµµία έκπτωση στη συγκεκριµένη διαδικασία.
Ή θα είναι 100% ελληνικό το γάλα ή δεν υπάρχει. Πρέπει να γίνει
αντιληπτό αυτό. Θέλουµε να στηρίξουµε την ελληνική κτηνοτρο-
φία. 

Ειπώθηκε µάλιστα, ότι για τους κρεοπώλες ο κανονισµός µάς
έδινε τη διαδικασία να καθορίσουµε µε απόφαση την πορεία. Εί-
ναι έτοιµη η υπουργική απόφαση, από τον στάβλο µέχρι το κρε-
οπωλείο, απλά θελήσαµε να φέρουµε και αυτήν τη ρύθµιση,
ούτως ώστε όταν πάρει ΦΕΚ αυτή η ρύθµιση, ταυτόχρονα να
πάρει ΦΕΚ και η συγκεκριµένη διαδικασία για να δέσει, γιατί
όντως υπάρχουν πάρα πολλές αντιδράσεις, αλλά δεν µπορεί να
γίνει κατανοητό, γιατί υπάρχουν αυτές οι αντιδράσεις. Το να ανα-
φερθεί η χώρα προέλευσης στο κρέας ή η χώρα άρµεξης στο
γάλα, τι καλύτερο εργαλείο υπάρχει για να στηρίξουµε και τον
παραγωγό και κυρίως, να πληροφορήσουµε τον Έλληνα κατα-
ναλωτή; Άρα, λοιπόν, µιλάµε για ρυθµίσεις, που πραγµατικά χρει-
αζόταν ο χώρος.

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι αυτά πρέπει να τα υπηρετήσουµε
και αυτήν την εικόνα πρέπει να εισπράξει ο ελληνικός λαός από
το πολιτικό σύστηµα, την ελληνική Βουλή και ιδιαίτερα σε τέτοιου
είδους ζητήµατα. Γιατί όλοι µας, λίγο ως πολύ, αναφερόµαστε
στον αγροτικό χώρο, έχοντας µια ιδιαίτερη ευαισθησία. ας κά-
νουµε, λοιπόν, αυτήν την ευαισθησία πράξη, µε την ψήφιση των
συγκεκριµένων ρυθµίσεων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών και του συ-
νόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων: «Διακίνηση και εµπορία νωπών και ευαλλοίωτων
αγροτικών προϊόντων και άλλες διατάξεις». 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Ναι.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ναι. 
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς, το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: «Διακί-
νηση και εµπορία νωπών και ευαλλοίωτων αγροτικών προϊόντων
και άλλες διατάξεις», έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία. 

Εισερχόµαστε στη ψήφιση των άρθρων και η ψήφισή τους θα
γίνει χωριστά. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Ναι.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.  
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Ναι.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.  
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το άρθρο 2

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Ναι.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Παρών.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το άρθρο 3

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Ναι.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Παρών.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Ναι.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ναι, µε την εξαίρεση των 3, 4 και 5

εδαφίων. 
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Ναι.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Ναι.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Όχι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Ναι.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Παρών.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΙΩΑΝNΗΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Ναι.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το άρθρο 9

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΙΩΑΝNΗΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Ναι.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το άρθρο 10

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΙΩΑΝNΗΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Ναι.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς, το άρθρο 11

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
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πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΙΩΑΝNΗΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Ναι.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το άρθρο 12

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΙΩΑΝNΗΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Ναι.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Όχι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το άρθρο 13

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΙΩΑΝNΗΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Ναι.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Όχι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το άρθρο 14

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΙΩΑΝNΗΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Ναι.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Όχι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το άρθρο 15

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΙΩΑΝNΗΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Ναι.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Παρών.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το άρθρο 16

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει;
ΙΩΑΝNΗΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Ναι.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το άρθρο 17
έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει;
ΙΩΑΝNΗΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Ναι.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Όχι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το άρθρο 18

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει;
ΙΩΑΝNΗΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Ναι.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Όχι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το άρθρο 19

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 1287 και ειδικό 77, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Ναι.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Παρών, ως προϊόν κακής νοµοθέ-

τησης.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1287 και ειδικό 77 έγινε δεκτή, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και εντάσσε-
ται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1286 και ειδικό 76 ως έχει;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Ναι.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Όχι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1286 και ειδικό 76 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο άρθρο 13 του νοµοσχεδίου. 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Ναι.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Το ακροτελεύτιο άρ-

θρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου  Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων: «Διακίνηση και εµπορία νωπών και ευαλλοίω-
των αγροτικών προϊόντων και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί
της αρχής και επί των άρθρων. 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του νοµοσχεδίου στο σύνολο.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο στο σύνολο; 
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Ναι.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Όχι.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.  
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων: «Διακίνηση και εµπορία νωπών και ευαλλοίωτων
αγροτικών προϊόντων και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλει-
οψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και έχει ως εξής:

«Διακίνηση και εµπορία νωπών και ευαλλοίωτων αγροτικών
προϊόντων και άλλες διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΕΜΠΟΡΙΚΕΣ ΣΥΝΑΛΛΑΓΕΣ ΝΩΠΩΝ ΚΑΙ 

ΕΥΑΛΛΟΙΩΤΩΝ ΑΓΡΟΤΙΚΩΝ ΠΡΟΪΟΝΤΩΝ 
– ΚΑΘΥΣΤΕΡΗΣΕΙΣ ΠΛΗΡΩΜΩΝ

Άρθρο 1
Ορισµοί – Αρµόδια αρχή

1. Για τους σκοπούς του παρόντος Κεφαλαίου ισχύουν οι ακό-
λουθοι ορισµοί: 

α) «Παραγωγός»: 
αα) το φυσικό ή νοµικό πρόσωπο, το οποίο παράγει νωπά και

ευαλλοίωτα εγχώρια αγροτικά προϊόντα και είναι εγγεγραµµένο
στο Μητρώο Αγροτών και Αγροτικών Εκµεταλλεύσεων (Μ.Α.Α.Ε.)
της παρ. 1 του άρθρου 1 του ν. 3874/2010 (Α’ 151),

ββ) οι αγροτικοί συνεταιρισµοί που είναι εγγεγραµµένοι στο
Εθνικό Μητρώο Αγροτικών Συνεταιρισµών και άλλων συλλογικών
φορέων του άρθρου 19 του ν. 4384/2016 (Α’ 78), καθώς και οι
αναγνωρισµένες οµάδες και οργανώσεις παραγωγών και οι ενώ-
σεις οργανώσεων παραγωγών, που διαθέτουν στην αγορά νωπά
και ευαλλοίωτα εγχώρια αγροτικά προϊόντα των µελών τους,

γγ) οι µεταποιητικές επιχειρήσεις αγροτικών προϊόντων, οι
οποίες επεξεργάζονται και διαθέτουν στην αγορά νωπά και ευαλ-
λοίωτα εγχώρια αγροτικά προϊόντα που προµηθεύουν σε αυτές
παραγωγοί. 

β) «Έµπορος»: 
αα) κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο που αγοράζει, µεταποιεί

ή διαµεσολαβεί στην αγορά, µε σκοπό τη χονδρική ή τη λιανική
πώληση νωπών και ευαλλοίωτων εγχώριων αγροτικών προϊόντων
και έχει υποχρέωση εγγραφής στο Ενιαίο Μητρώο Εµπόρων
Αγροτικών Προϊόντων, Εφοδίων και Εισροών του ν. 3955/2011 (Α
‘89),

ββ) οι αγροτικοί συνεταιρισµοί που είναι εγγεγραµµένοι στο
Εθνικό Μητρώο Αγροτικών Συνεταιρισµών και άλλων συλλογικών
φορέων του άρθρου 19 του ν. 4384/2016 (Α’ 78), οι οποίοι διαθέ-
τουν στην αγορά νωπά και ευαλλοίωτα εγχώρια αγροτικά προ-
ϊόντα µη µελών τους.

γ) «Εµπορική συναλλαγή»: κάθε συναλλαγή µεταξύ παραγω-
γών και εµπόρων, η οποία οδηγεί στην παράδοση νωπών και
ευαλλοίωτων εγχώριων αγροτικών προϊόντων έναντι τιµήµατος.

δ) «Οφειλόµενο ποσό»: το ποσό που πρέπει να καταβληθεί
µέσα στην προθεσµία πληρωµής του άρθρου 2, συµπεριλαµβα-
νοµένων και των προβλεπόµενων από τη νοµοθεσία φόρων,
τελών και λοιπών επιβαρύνσεων που καθορίζονται στο τιµολόγιο,
αφαιρούµενων των ποσών προκαταβολών, επιστροφών και εκ-
πτώσεων επί του αναφερόµενου στο τιµολόγιο οφειλόµενου
ποσού.

ε) «Νωπά και ευαλλοίωτα αγροτικά προϊόντα»: τα νωπά αγρο-
τικά προϊόντα του Παραρτήµατος Ι. 

2. Αρµόδια αρχή για τον έλεγχο τήρησης και εφαρµογής των
διατάξεων του παρόντος Κεφαλαίου είναι η Διεύθυνση Γεωτεχνι-
κών Ελέγχων και Επιθεωρήσεων του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-

πτυξης και Τροφίµων, στο εξής «αρµόδια αρχή».

Άρθρο 2
Εµπορική συναλλαγή 

Έµπορος που προµηθεύεται νωπά και ευαλλοίωτα αγροτικά
προϊόντα από παραγωγό ο οποίος εκδίδει τιµολόγιο, οφείλει να
εξοφλεί το τιµολόγιο του παραγωγού µέσα σε εξήντα (60) ηµέ-
ρες από την έκδοσή του. Κάθε συµφωνία µεταξύ των µερών, που
είναι αντίθετη µε τις διατάξεις του προηγούµενου εδαφίου, θεω-
ρείται άκυρη. 

Άρθρο 3
Πληρωµή – οφειλόµενο ποσό - έλεγχοι

1. Ο παραγωγός κοινοποιεί αµελλητί στην αρµόδια αρχή: α)
ηλεκτρονικό αντίγραφο του τιµολογίου που έχει εκδώσει και
αφορά νωπά και ευαλλοίωτα αγροτικά προϊόντα, β) ηλεκτρονικό
αντίγραφο του σώµατος της επιταγής, εφόσον η εξόφληση του
οφειλόµενου ποσού πραγµατοποιείται µε έκδοση επιταγής και
γ) ηλεκτρονικά αντίγραφα των παραστατικών που καθορίζουν
την τελική αξία της συναλλαγής, σύµφωνα µε την περίπτωση δ’
της παραγράφου 1 του άρθρου 1. Ο παραγωγός δεν αποστέλλει
στην αρµόδια αρχή τα ηλεκτρονικά στοιχεία της παρούσας πα-
ραγράφου, εφόσον το οφειλόµενο ποσό έχει εξοφληθεί µε µε-
τρητά, σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στην κείµενη νοµοθεσία
όρια συναλλαγών για την εξόφληση µε µετρητά.

2. Η αρµόδια αρχή, σε συνεργασία µε τη Διεύθυνση Ηλεκτρο-
νικής Διακυβέρνησης του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων και, κατά περίπτωση, µε κάθε άλλη δηµόσια αρχή, διε-
νεργεί τους ελέγχους της παραγράφου 3 σχετικά µε την τήρηση
των διατάξεων του παρόντος Κεφαλαίου. 

3. Η αρµόδια αρχή αποστέλλει τα ηλεκτρονικά στοιχεία που
της έχουν αποσταλεί, σύµφωνα µε την παράγραφο 1, στις αντί-
στοιχες τράπεζες για έλεγχο της καταβολής του τιµήµατος σε
τραπεζικό λογαριασµό ή εξόφλησης της επιταγής. Οι τράπεζες,
µετά τον έλεγχο, διαβιβάζουν στην αρµόδια αρχή τη λίστα µε τα
τιµολόγια ή τις επιταγές που δεν έχουν εξοφληθεί. Για τις συναλ-
λαγές, που αφορούν νωπά και ευαλλοίωτα αγροτικά προϊόντα
δεν ισχύει το τραπεζικό απόρρητο ως προς τη διαπίστωση της
εµπρόθεσµης καταβολής του οφειλόµενου ποσού.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων ρυθµίζεται κάθε θέµα σχετικό µε
τη διαδικασία των ελέγχων, τη δαπάνη αυτών, τη διαδικασία ενη-
µέρωσης της αρµόδιας αρχής, τη διαδικασία και τις τεχνικές
προδιαγραφές για τη διαβίβαση και την ασφάλεια, καθώς και την
επεξεργασία των στοιχείων των παραγράφων 1 και 3.

Άρθρο 4
Κυρώσεις

1. Αν ο έµπορος παραβεί τη διάταξη του άρθρου 2, του επι-
βάλλεται πρόστιµο ίσο µε το τριάντα τοις εκατό (30%) της αξίας
του τιµολογίου. 

2. Αν ο παραγωγός δεν διαβιβάσει τα ηλεκτρονικά στοιχεία της
παρ. 1 του άρθρου 3, του επιβάλλεται πρόστιµο ίσο µε το πέντε
τοις εκατό (5%) της αξίας του τιµολογίου.

3. Αν ο έµπορος υποπέσει στην παράβαση της παραγράφου 1
για τρίτη φορά, διαγράφεται για ένα (1) έτος από το Ενιαίο Μη-
τρώο Εµπόρων Αγροτικών Προϊόντων, Εφοδίων και Εισροών του
ν. 3955/2011 και δεν του επιτρέπεται η εµπορία νωπών και ευαλ-
λοίωτων αγροτικών προϊόντων κατά το χρονικό διάστηµα της δια-
γραφής του. Εφόσον διαπιστωθεί ότι ο έµπορος δεν είναι εγγε-
γραµµένος στο ανωτέρω Μητρώο, του επιβάλλεται και το πρό-
στιµο της περίπτωσης α' της παρ. 3 του άρθρου 6 του ν. 3955/
2011.

4. Αν ο έµπορος συνεχίζει την εµπορία των νωπών και ευαλ-
λοίωτων αγροτικών προϊόντων κατά το χρονικό διάστηµα της δια-
γραφής του από το Ενιαίο Μητρώο Εµπόρων Αγροτικών Προϊό-
ντων, Εφοδίων και Εισροών του ν. 3955/2011, σύµφωνα µε την
προηγούµενη παράγραφο, του επιβάλλεται διοικητικό πρόστιµο
ύψους εκατό χιλιάδων (100.000) ευρώ.
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5. Οι κυρώσεις των παραγράφων 1, 2 και 3 επιβάλλονται µε
απόφαση του Προϊσταµένου της αρµόδιας αρχής. Η κύρωση της
παραγράφου 4 επιβάλλεται µε απόφαση του Υπουργού Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων, ύστερα από εισήγηση της αρµό-
διας αρχής. 

6. Τα πρόστιµα που επιβάλλονται βεβαιώνονται ως δηµόσια
έσοδα, εισπράττονται σύµφωνα µε τις διατάξεις του Κώδικα Εί-
σπραξης Δηµοσίων Εσόδων (Κ.Ε.Δ.Ε.) και αποτελούν έσοδα του
Ταµείου Γεωργίας και Κτηνοτροφίας.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΑΝΑΓΡΑΦΗ ΠΡΟΕΛΕΥΣΗΣ ΣΤΟ ΓΑΛΑ, 

ΣΤΑ ΓΑΛΑΚΤΟΚΟΜΙΚΑ ΠΡΟΪΟΝΤΑ ΚΑΙ ΣΤΟ ΚΡΕΑΣ

Άρθρο 5
Υποχρεωτική επισήµανση προέλευσης στο γάλα

1. Η επισήµανση της προέλευσης του γάλακτος και του γάλα-
κτος ως συστατικού στα γαλακτοκοµικά προϊόντα, προσυσκευα-
σµένα ή µη, που αναφέρονται στο Παράρτηµα ΙΙ, είναι υποχρεω-
τική και περιλαµβάνει τις εξής ενδείξεις:

α) «χώρα αρµέγµατος»: το όνοµα της χώρας όπου έγινε το άρ-
µεγµα,

β) «χώρα επεξεργασίας»: το όνοµα της χώρας όπου έγινε η
επεξεργασία του γάλακτος,

γ) «χώρα συσκευασίας»: το όνοµα της χώρας όπου έγινε η συ-
σκευασία του προϊόντος. 

2. Αν το άρµεγµα, η επεξεργασία και η συσκευασία του γάλα-
κτος και του γάλακτος ως συστατικού σε γαλακτοκοµικά προ-
ϊόντα έχουν γίνει στην ίδια χώρα, η ένδειξη προέλευσης στο
τελικό προϊόν µπορεί να αποδοθεί ενιαία ως «Προέλευση: Όνοµα
χώρας».

3. Αν το άρµεγµα, η επεξεργασία και η συσκευασία του γάλα-
κτος και του γάλακτος ως συστατικού σε γαλακτοκοµικά προ-
ϊόντα έχουν γίνει σε περισσότερα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, η ένδειξη προέλευσης στο τελικό προϊόν µπορεί να
αποδοθεί ενιαία ως «προέλευση Ε.Ε.». 

4. Αν το άρµεγµα, η επεξεργασία και η συσκευασία του γάλα-
κτος και του γάλακτος ως συστατικού σε γαλακτοκοµικά προ-
ϊόντα έχουν γίνει σε περισσότερες χώρες εκτός Ευρωπαϊκής
Ένωσης, η ένδειξη προέλευσης στο τελικό προϊόν µπορεί να
αποδοθεί ενιαία ως «προέλευση εκτός Ε.Ε.».

5. Η αναγραφή των ενδείξεων των παραγράφων 1, 2, 3 και 4
γίνεται σύµφωνα µε το άρθρο 13 του Κανονισµού (ΕΕ) 1169/2011
και µε τρόπο ανεξίτηλο, τόσο για τα προσυσκευασµένα όσο και
για τα µη προσυσκευασµένα τελικά προϊόντα στα σηµεία λιανι-
κής πώλησης. 

Άρθρο 6
Έλεγχος - Κυρώσεις

1. Οι έλεγχοι των επιχειρήσεων για τη συµµόρφωση στις δια-
τάξεις του άρθρου 5 διενεργούνται σύµφωνα µε τις διατάξεις
της υπ’ αριθµ. 175180/2011 κοινής απόφασης των Υπουργών Οι-
κονοµικών, Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων (Β’ 1721), της υπ’ αριθµ. 1678/111284/
2015 απόφασης του Αναπληρωτή Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων (Β’ 2257) και της υπ’ αριθµ. 15523/2006 κοινής
απόφασης των Υπουργών Εσωτερικών, Δηµόσιας Διοίκησης και
Αποκέντρωσης, Οικονοµίας και Οικονοµικών, Ανάπτυξης, Υγείας
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων (Β’ 1187). 

2. Στους παραβάτες των διατάξεων του άρθρου 5 επιβάλλον-
ται οι κυρώσεις που προβλέπονται στο σηµείο 14 του τοµέα τρο-
φίµων της περίπτωσης β’ της παρ. 2 του άρθρου 23 του ν. 4235/
2014 (Α’ 32). 

Άρθρο 7
Ρήτρα αµοιβαίας αναγνώρισης

Τα τελικά προϊόντα που αναφέρονται στο Παράρτηµα ΙΙ, τα

οποία νοµίµως παράγονται ή αποτελούν αντικείµενο εµπορίας
σε άλλο κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή σε τρίτη
χώρα, δεν υπάγονται στις διατάξεις των άρθρων 5 και 6.

Άρθρο 8
Αξιολόγηση - Εξουσιοδοτική διάταξη

1. Η Διεύθυνση Αξιοποίησης και Τεχνολογίας Τροφίµων του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων αξιολογεί την
αποτελεσµατικότητα της εφαρµογής των διατάξεων των άρθρων
5 και 6 και πριν από την παρέλευση χρονικού διαστήµατος
τριάντα (30) µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόντος υπο-
βάλλει προτάσεις στον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων. 

2. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων ρυθµίζονται ειδικότερα θέµατα που αφορούν τον τρόπο
αναγραφής των ενδείξεων του άρθρου 5. 

Άρθρο 9
Υποχρεωτική επισήµανση καταγωγής - 

προέλευσης στο κρέας 

Οι επιχειρήσεις, όπως τα κρεοπωλεία και τα καταστήµατα λια-
νικής πώλησης που έχουν τµήµα κρεοπωλείου, οι οποίες απα-
σχολούνται µε τη λιανική πώληση προσυσκευασµένου ή µη
νωπού κρέατος, διατηρηµένου µε απλή ψύξη και κατεψυγµένου
κρέατος βοοειδών, χοιροειδών, αιγοπροβάτων και πουλερικών,
καθώς και κιµά, σπλάχνων και λοιπών βρώσιµων µερών του κρέ-
ατος, πέραν των άλλων υποχρεώσεών τους σχετικά µε την επι-
σήµανση καταγωγής – προέλευσης στο κρέας, όπως αυτές κάθε
φορά προβλέπονται στην ενωσιακή και εθνική νοµοθεσία, υπο-
χρεούνται να:

α) Αναγράφουν το είδος κρέατος, τη χώρα καταγωγής ή τις
χώρες εκτροφής, όπου η πρώτη χώρα εκτροφής νοείται η χώρα
γέννησης και η τελευταία χώρα εκτροφής νοείται η χώρα σφα-
γής,  στα παραστατικά που εκδίδονται από το φορολογικό ηλε-
κτρονικό µηχανισµό που χρησιµοποιούν, όπως ταµειακές µηχα-
νές, φορολογικοί εκτυπωτές, Αυτόνοµη Δηµοσιονοµική Μονάδα
Επεξεργασίας - ΑΔΗΜΕ, Ειδική Ασφαλής Φορολογική Διάταξη
Σήµανσης Στοιχείων – ΕΑΦΔΔΣ, ολογράφως ή µε συντοµογρα-
φία, καθώς και το βάρος των πωλούµενων ποσοτήτων. Ο όρος
«καταγωγή» χρησιµοποιείται µόνο για το κρέας που λαµβάνεται
από ζώα τα οποία έχουν γεννηθεί, εκτραφεί και σφαγεί και, ως
εκ τούτου, παραχθεί εξ ολοκλήρου, σε ένα µόνο κράτος - µέλος
ή τρίτη χώρα. Στην ειδική περίπτωση του κρέατος βοοειδών «ελ-
ληνικής εκτροφής άνω των 5 µηνών» µπορεί να αναγραφεί αντί
των χωρών εκτροφής η ένδειξη «ελληνικής εκτροφής άνω των 5
µηνών».

β) Θέτουν υπόψη των αρµόδιων ελεγκτικών αρχών τη µηνιαία
εκτύπωση δελτίου αναφοράς «Ζ» ειδών κατά περίπτωση από το
φορολογικό ηλεκτρονικό µηχανισµό που χρησιµοποιούν, καθώς
και την εκτύπωση δελτίου αναφοράς «Χ» ειδών κατά περίπτωση.
Η εκτύπωση της αναφοράς «Ζ» ειδών πριν από το τέλος του µήνα
επιτρέπεται εφόσον η επιχείρηση προβεί προηγουµένως σε εκτύ-
πωση των προ του µηδενισµού κινήσεων που δεν αποτυπώνονται
σε προηγούµενη εκτύπωση (έκδοση δελτίου αναφοράς ειδών «Χ»
από την έκδοση του προηγούµενου δελτίου αναφοράς «Z»).

γ) Προγραµµατίσουν, στην περίπτωση ταµειακών µηχανών,
τα είδη στην ταµειακή µηχανή και ο χειριστής να εισάγει σε κάθε
πώληση το ακριβές βάρος κάθε πωλούµενου προϊόντος. Αν η εν
λόγω ταµειακή µηχανή δεν αναγνωρίζει ζυγιζόµενα είδη, ο χειρι-
στής υποχρεούται να εισάγει σε κάθε πώληση το ακριβές βάρος
για το κάθε πωλούµενο είδος στον αντίστοιχο κωδικό είδους. Σε
όσες επιχειρήσεις υπάρχει εφαρµογή εµπορικής διαχείρισης που
καθοδηγεί το φορολογικό ηλεκτρονικό µηχανισµό, οι αρµόδιες
ελεγκτικές αρχές µπορεί να αναζητούν πληροφορίες κατά τη διε-
ξαγωγή του επιτόπιου ελέγχου από αυτή.

δ) Διατηρούν για τρία (3) έτη από την ηµεροµηνία πώλησης
του κρέατος τη µηνιαία εκτύπωση αναφοράς «Ζ» ειδών που προ-
κύπτει από το φορολογικό ηλεκτρονικό µηχανισµό που χρησιµο-
ποιούν. Για την τήρηση των υποχρεώσεων του παρόντος άρθρου
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πραγµατοποιούνται οι έλεγχοι και επιβάλλονται οι κυρώσεις που
προβλέπονται για την εφαρµογή των Κανονισµών (ΕΚ) 178/2002,
(ΕΚ) 882/2004, (ΕΕ) 931/2011 και (ΕΕ) 1337/2013.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ

Άρθρο 10
Τροποποίηση διατάξεων του ν.δ. 420/1970 

1. Το άρθρο 35 του ν.δ. 420/1970 (Α ‘27) αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Η εκµετάλλευση των ιχθυοτρόφων υδάτων (δηµοσίων φυ-
σικών ιχθυοτροφείων, ιχθυοτρόφων λιµνών, θαλάσσιων παραλια-
κών χώρων και ποταµών) γίνεται µε τις διατάξεις του παρόντος
Τµήµατος (Άρθρα 35 έως 64), µε σκοπό τη βιώσιµη και αειφόρο
αλιευτική εκµετάλλευση και την καλύτερη αξιοποίηση των αλιευ-
τικών προϊόντων, µε γνώµονα τη διασφάλιση της οικολογικής
τους ισορροπίας και τη διατήρηση της βιοποικιλότητας.

2. Η εκµίσθωση των ιχθυοτρόφων υδάτων διενεργείται:
α) Με εκµίσθωση, σύµφωνα µε τις προϋποθέσεις του Κεφα-

λαίου Γ’ του παρόντος Τµήµατος (Άρθρα 50 έως 59) και του Κε-
φαλαίου Β' ('Αρθρα 45 και 46),  σε αλιευτικούς συνεταιρισµούς
που λειτουργούν και τηρούν τις προϋποθέσεις του ν. 4384/2016.

β) Με εκµίσθωση µε δηµοπρασία σύµφωνα µε τις διατάξεις
του Κεφαλαίου Β’ (Άρθρα 38 έως 49).

γ) Με απευθείας εκµετάλλευση από το Δηµόσιο σύµφωνα µε
τις διατάξεις του Κεφαλαίου Δ’ (Άρθρα 60 έως 61).

δ) και µε τις ειδικές περιπτώσεις των διατάξεων του Κεφα-
λαίου Ε’ (Άρθρα 62 έως 64).

3. Για την εκµίσθωση ακολουθείται η εξής διαδικασία:
i. Ο διενεργών τη µίσθωση καταρτίζει ξεχωριστά λίστες των

ενδιαφεροµένων για κάθε µία από τις περιπτώσεις α’, β’ και δ’
της παραγράφου 2. 

ii. Ο διενεργών τη µίσθωση επιλέγει τον µισθωτή αρχίζοντας
από τη λίστα α’ και όταν αυτή εξαντληθεί συνεχίζει µε τους υπο-
ψηφίους της β’ και όταν αυτή εξαντληθεί µε τους υποψηφίους
της λίστας δ’. 

iii. Σε περίπτωση που δεν τελεσφορήσει η ως άνω διαδικασία,
για το σύνολο των ανωτέρω υποψηφίων, η εκµετάλλευση των ιχ-
θυοτρόφων υδάτων της παραγράφου 1 γίνεται σύµφωνα µε την
περίπτωση γ’. 

4. Οι αρµόδιες υπηρεσίες των Περιφερειών κατά το άρθρο 186
του ν. 3852/2010, καθώς και οι οργανισµοί τοπικής αυτοδιοίκη-
σης, στους οποίους έχει γίνει παραχώρηση κατά χρήση λιµνο-
θαλάσσιων εκτάσεων κυριότητας Δηµοσίου, µπορούν να τις
εκµισθώνουν σύµφωνα µε τις διατάξεις του Τµήµατος Β’ (Άρθρα
35 έως 64).

5. Στα,  κατά την παράγραφο 1, µισθωµένα ιχθυοτρόφα ύδατα
δύναται να παρέχονται υπηρεσίες «αλιευτικού τουρισµού», κατά
τα οριζόµενα στο ν. 4070/2012 (Α’82) όπως αυτός τροποποι-
ήθηκε µε το άρθρο 40 του ν. 4179/2013 (Α’175) και ισχύει, και
δράσεις οικοτεχνίας σύµφωνα µε το ν. 4235/2014 (Α’32).

6. Οι υπηρεσίες αλιείας της οικείας Περιφέρειας, ανεξαρτήτως
του φορέα που διενεργεί τη µίσθωση και για το σύνολο των µι-
σθώσεων µε τις διαδικασίες του άρθρου 35, συντάσσουν, εντός
έξι (6) µηνών από την έναρξη ισχύος της παρούσας διάταξης,
έκθεση αξιολόγησης του µισθίου, η οποία θα ανανεώνεται κάθε
τρία (3) χρόνια. Στις εκθέσεις αυτές τεκµηριώνεται το µέσο και
το ελάχιστο εκτιµώµενο επίπεδο ποσότητας και αξίας παραγω-
γής, ο ελάχιστος αριθµός των θέσεων εργασίας και προσδιορί-
ζονται οι αναγκαίες παρεµβάσεις τόσο της βελτίωσης των
δηµοσίων υποδοµών όσο και της περιβαλλοντικής προστασίας
ή/και αποκατάστασης του µισθίου, σύµφωνα µε τις προτάσεις
του φορέα διαχείρισης στις προστατευόµενες περιοχές και όπου
αυτός υφίσταται.

Στην τεκµηρίωση λαµβάνεται υπόψη η έκταση του µισθωµένου
χώρου, τα συγκριτικά στοιχεία προηγούµενων ετών εκµετάλλευ-
σης, τα αποτελέσµατα της εκµετάλλευσης άλλων οµοειδών µι-
σθίων της Περιφέρειας, οι επιπτώσεις από έκτακτες συνθήκες.
Τα δεδοµένα της έκθεσης αυτής, σε συνδυασµό µε αυτά των

ετήσιων εκθέσεων του άρθρου 53 του παρόντος, λαµβάνονται
υπόψη, κατά τη διαδικασία των µισθώσεων και των όρων που τί-
θενται σε αυτές, σύµφωνα µε το άρθρο 35, καθώς και στην εφαρ-
µογή των διατάξεων του άρθρου 45 του παρόντος.

7. Οι υπηρεσίες Αλιείας που έχουν την αρµοδιότητα διαχείρι-
σης των δηµόσιων ιχθυοτροφείων, εντός έξι (6) µηνών από την
έναρξη ισχύος της παρούσας διάταξης, µπορούν να προβούν σε
διαδικασία µίσθωσης των δηµόσιων ιχθυοτροφείων που βρίσκον-
ται εκτός εκµετάλλευσης.

8. Το σύνολο των υφιστάµενων, µέχρι τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος, εγκαταστάσεων και κτιριακών υποδοµών των Δηµόσιων
Ιχθυοτροφείων, που είναι απαραίτητα για την ιχθυοτροφική τους
εκµετάλλευση, και ανεγέρθηκαν από το ελληνικό Δηµόσιο, ή
τους οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης, θεωρούνται ότι ανε-
γέρθηκαν νόµιµα, κατόπιν έκδοσης για το σκοπό αυτόν διαπιστω-
τικής πράξης της αρµόδιας Πολεοδοµικής Υπηρεσίας. Η Πολεο-
δοµική Υπηρεσία εκδίδει την ανωτέρω διαπιστωτική πράξη µε την
υποβολή σε αυτήν τεχνικής έκθεσης, µε δαπάνες του µισθωτή,
συνοδευόµενης από τοπογραφική αποτύπωση των προς τη νο-
µιµοποίηση εγκαταστάσεων. Προϋπόθεση για την έκδοση της
σχετικής πράξης είναι η σύµφωνη γνώµη της αρµόδιας Υπηρε-
σίας Αλιείας, καθώς και, σε περίπτωση που οι υποδοµές αυτές
βρίσκονται εντός Εθνικών Πάρκων, η σύµφωνη γνώµη του Φορέα
Διαχείρισης.»

2. Η παρ. 4 του άρθρου 38 του ν.δ. 420/1970 αντικαθίσταται
ως εξής:

«4. Στην εκµίσθωση µέσω δηµοπρασίας των προηγούµενων
παραγράφων ακολουθείται η εξής διαδικασία:

α. Συγκροτούνται δυο λίστες από τον διενεργούντα τη µίσ-
θωση. Η πρώτη αποτελείται από τους ενδιαφερόµενους αλιευτι-
κούς συνεταιρισµούς και η δεύτερη από ενδιαφερόµενους ιδιώ-
τες.

β. Ο διενεργών τη δηµοπρασία, επιλέγει από την πρώτη λίστα
τον πλειοδότη και εφόσον εξαντληθούν οι ενδιαφερόµενοι από
την πρώτη λίστα προχωρεί στην επιλογή πλειοδότη από τη δεύ-
τερη λίστα.»

3. Μετά την παρ. 4 του άρθρου 38 του ν.δ. 420/1970 προστί-
θεται παράγραφος 5 ως εξής:

«5. Για τις διαδικασίες µίσθωσης του Κεφαλαίου Β’ του παρόν-
τος Τµήµατος εφαρµόζονται και τα άρθρα 53 και 54.»

4. Το άρθρο 45 του ν.δ. 420/1970 αντικαθίσταται ως εξής:
«Οι συµβατικές δόσεις των µισθωµάτων των δηµοσίων ιχθυο-

τροφείων, θυννείων, λιµνών, ποταµών, αυξοµειώνονται σε ποσο-
στό που αντιστοιχεί στη µεταβολή της αξίας της παραγωγής εάν
αυτή παρουσιάζει αύξηση ή µείωση τουλάχιστον κατά είκοσι τοι
εκατό (20%), συγκριτικά µε την υπολογιζόµενη αξία συνολικής
παραγωγής του συγκεκριµένου αλιευτικού έτους, µε βάση τις
τιµές χονδρικής πώλησης, όπως αυτές έχουν καταχωρηθεί στο
«Πρακτικό Καταχώρησης Μέσων Τιµών Χονδρικής Πώλησης»,
που υπογράφεται µαζί µε τη σύµβαση µίσθωσης και δύναται να
επικαιροποιείται ανά έτος.»

5. Το άρθρο 46 του ν.δ. 420/1970 (Α ‘27) αντικαθίσταται ως
εξής:

«Η στο άρθρο 45 αυξοµείωση των µισθωµάτων γίνεται µε από-
φαση του διενεργούντα την εκµίσθωση, µετά από εισήγηση της
αρµόδιας Υπηρεσίας Αλιείας της Περιφέρειας και εφαρµόζεται
στο χρονικό διάστηµα που γίνεται από τη σύµβαση απαιτητή η
επόµενη δόση του µισθώµατος ή, αν αφορά την τελευταία δόση,
η εφαρµογή γίνεται µέχρι τη λήξη της σύµβασης. Σε περίπτωση
που διαπιστωθεί εσκεµµένη µείωση της τιµής των αλιευµάτων ο
µισθωτής υπόκεινται στις κυρώσεις της κείµενης νοµοθεσίας.»

6. Το άρθρο 48 του ν.δ. 420/1970 αντικαθίσταται ως εξής:
«Ο πλειοδότης υποχρεούται να προσκοµίσει εγγυητική επι-

στολή καλής εκτέλεσης των όρων της σύµβασης, από αναγνω-
ρισµένο πιστωτικό ίδρυµα. Η εγγύηση καλής εκτέλεσης της
σύµβασης σε περίπτωση δηµοπρασίας ισούται µε το ποσό του
ετησίου µισθώµατος και αναπροσαρµόζεται αναλόγως.»    

7. Το άρθρο 50 του ν.δ. 420/1970 (Α ‘27) «Αλιευτικός Κώδικας»,
όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Οι ΟΤΑ δύνανται να εκµισθώνουν τα ιχθυοτρόφα ύδατα
χωρίς δηµοπρασία, σε αλιευτικούς συνεταιρισµούς της διοικητι-
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κής τους περιφέρειας, µε απευθείας ανάθεση. 
2. Η χρονική διάρκεια της µίσθωσης είναι πέντε (5) έτη.
3. Η µίσθωση µπορεί να έχει διάρκεια µέχρι δέκα (10) έτη, εφό-

σον ο µισθωτής έχει εντάξει το µίσθιο σε συγχρηµατοδοτούµενο
πρόγραµµα. Η αναµίσθωση στον ίδιο Αλιευτικό Συνεταιρισµό
µπορεί να επαναλαµβάνεται, εφόσον καλύπτονται οι όροι της πα-
ραγράφου 4 του παρόντος άρθρου και αυτός πληροί τις προ-
ϋποθέσεις του ν. 4384/2016. Μετά τη, µε οποιονδήποτε τρόπο,
λύση της µίσθωσης, οι ΟΤΑ µπορούν εκ νέου να µισθώσουν τα
ιχθυοτρόφα ύδατα σύµφωνα µε το άρθρο 35 του παρόντος.

4. Η αναµίσθωση σε αλιευτικό συνεταιρισµό έχει χρονική διάρ-
κεια δέκα (10) έτη και γίνεται εφόσον ο µισθωτής αλιευτικός συ-
νεταιρισµός διατηρεί επιτυχηµένη εκµετάλλευση. Ως επιτυχη-
µένη εκµετάλλευση ορίζεται η επίτευξη των στόχων της µίσθω-
σης, όπως προσδιορίζονται στις εκθέσεις της παραγράφου 5 του
άρθρου 35 και διαπιστώνεται κατά τη διάρκεια της µίσθωσης µε
τη διαδικασία του άρθρου 53 του παρόντος.

Η αίτηση αναµίσθωσης υποβάλλεται από τον ενδιαφερόµενο
µισθωτή τουλάχιστον, τέσσερις (4) µήνες πριν τη λήξη της µί-
σθωσης και όχι προ του τελευταίου έτους της και συνοδεύεται
από τεχνική έκθεση τεκµηρίωσης της επιτυχίας της εκµετάλλευ-
σης.

Οι χρονικοί περιορισµοί που τίθενται στο παρόν άρθρο δεν
ισχύουν για τις περιπτώσεις που απαιτείται αναµίσθωση για έν-
ταξη σε επενδυτικά προγράµµατα, διατηρούµενων των προϋπο-
θέσεων διαπίστωσης της επιτυχηµένης εκµετάλλευσης που
τίθενται στο παρόν.»

8. Οι παράγραφοι 1, 2 και 3 του άρθρου 51 του ν.δ. 420/1970,
όπως ισχύει, αντικαθίστανται ως εξής:

«1. Το ετήσιο µίσθωµα για την εκµίσθωση δηµόσιων ιχθυοτρό-
φων υδάτων σε αλιευτικούς συνεταιρισµούς µε τη διαδικασία της
απευθείας µίσθωσης συνίσταται σε ποσοστό δέκα τοις εκατό
(10%) επί της αξίας των αλιευµάτων του µισθωµένου ιχθυοτρό-
φου ύδατος που αλιεύονται από τον µισθωτή αλιευτικό συνεται-
ρισµό. Η αξία της παραγωγής του µισθίου που διατίθεται δωρεάν
µε ελεύθερη βούληση και ευθύνη του µισθωτή και σε συνεν-
νόηση µε τον εκµισθωτή σε ευαγή ιδρύµατα ή σε δράσεις κοινω-
νικής αλληλεγγύης δεν υπόκειται σε φορολόγηση ή σε αποδό-
σεις υπέρ του εκµισθωτή και του µισθίου που αναφέρονται στο
παρόν άρθρο. Το µίσθωµα αποδίδεται σε δύο (2) εξαµηνιαίες δό-
σεις στον κωδικό εσόδων 2222 «µισθώµατα Ιχθυοτροφείων». Η
πρώτη δόση καταβάλλεται εντός του Οκτωβρίου και η δεύτερη
εντός του Μαρτίου, για κάθε ιχθυοτροφικό έτος της µίσθωσης.

Οι εγγυητικές επιστολές καλής εκτέλεσης των συµβάσεων τις
οποίες υποχρεούνται να προσκοµίσει ο µισθωτής σε περίπτωση
απευθείας ανάθεσης, αντιστοιχούν σε χρηµατικό ποσόν ίσο µε
το 20% της ελάχιστης αξίας του µισθώµατος που προκύπτει από
την έκθεση της παραγράφου 5 του άρθρου 35 του παρόντος. Οι
υφιστάµενες ανωτέρω εγγυήσεις κατά την υπογραφή της παρού-
σας προσαρµόζονται κατά τα ανωτέρω. Σε περίπτωση έκπτωσης
µισθωτή ή λήξης της σύµβασης µίσθωσης, αν υπάρχουν χρέη
από µισθώµατα, η εγγυητική επιστολή καταπίπτει υπέρ του Δη-
µοσίου. Οφειλόµενα ποσά τα οποία υπερβαίνουν το ποσό της εγ-
γυητικής επιστολής βεβαιώνονται και εισπράττονται σύµφωνα µε
τον Κώδικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων.

2. Σε ιχθυοτρόφα ύδατα, όπου επιτρέπεται η δραστηριότητα
των ελευθέρων επαγγελµατιών αλιέων, αυτοί αποδίδουν στον µι-
σθωτή, ανεξαρτήτως του τρόπου µίσθωσης, ως δικαίωµα αλιείας
το δέκα τοις εκατό (10%) της αλιευόµενης αξίας της καθηµερι-
νής αλιευτικής παραγωγής τους. Αν ο µισθωτής είναι αλιευτικός
συνεταιρισµός από αυτό το «δικαίωµα αλιείας» αποδίδει το δέκα
τοις εκατό (10%).

3. Στις συµβάσεις µίσθωσης ορίζεται ελάχιστο µίσθωµα όπως
προκύπτει από την εκτιµώµενη κατώτατη ποσότητα αλιευµάτων
και αξία αυτής, καθώς και ελάχιστος αριθµός απασχολούµενων,
σύµφωνα µε την τεκµηρίωση της έκθεσης της παραγράφου 5
του άρθρου 35 του παρόντος. Το ελάχιστο εκτιµώµενο µίσθωµα
µπορεί να αναθεωρείται σύµφωνα µε τις προβλέψεις της παρα-
γράφου 5 του άρθρου 35 του παρόντος µετά από τεκµηριωµένη
εισήγηση της επιτροπής του άρθρου 53 του παρόντος, εφόσον
πιστοποιηθεί ότι συνέτρεξαν κλιµατολογικές ή περιβαλλοντικές

κρίσεις µεγάλης κλίµακας και εξαιτίας αυτών η παραγωγή µει-
ώθηκε πέραν της ελαχίστης.»

9. Το άρθρο 53 του ν.δ. 420/1970 αντικαθίσταται ως εξής:
«Συστήνεται Επιτροπή Ελέγχου Μισθωµένων Ιχθυοτρόφων

Υδάτων της οικείας Περιφερειακής Ενότητας, η οποία συγκρο-
τείται µε απόφαση του Περιφερειάρχη και απαρτίζεται από έναν
ιχθυολόγο της υπηρεσίας Αλιείας της Περιφέρειας, από έναν ιχ-
θυολόγο της υπηρεσίας Αλιείας της αρµόδιας Περιφερειακής
Ενότητας, ως Πρόεδρο της Επιτροπής και έναν Οικονοµικό
Υπάλληλο της Περιφέρειας, µε τους αναπληρωτές τους. Σε πε-
ρίπτωση που δεν υφίστανται οι σχετικές ειδικότητες, ορίζεται ως
µέλος της επιτροπής υπάλληλος παρεµφερούς ειδικότητας.

Στα ιχθυοτρόφα ύδατα που ανήκουν κατά κυριότητα στο Δη-
µόσιο και βρίσκονται σε καθεστώς µίσθωσης, ανεξαρτήτως του
φορέα του διενεργούντα τη µίσθωση, διεξάγεται έλεγχος κάθε
αλιευτικό έτος, που λήγει την τελευταία ηµέρα του µηνός Φε-
βρουαρίου, για τα αποτελέσµατα της εκµετάλλευσής τους, λαµ-
βάνοντας υπ’ όψιν τις εκτιµήσεις της έκθεσης αξιολόγησης της
παραγράφου 5 του άρθρου 35 του παρόντος. Ο έλεγχος διενερ-
γείται από την Επιτροπή Ελέγχου Μισθωµένων Ιχθυοτρόφων
Υδάτων της οικείας Περιφερειακής Ενότητας.

Η ετήσια έκθεση υποβάλλεται το αργότερο έως το τέλος
Μαΐου του τρέχοντος έτους στο φορέα που διενεργεί τη µίσθω-
ση, στη Γενική Διεύθυνση Αλιείας του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, κοινοποιείται στον µισθωτή και αναρ-
τάται κατά τα οριζόµενα στο ν. 3861/2010.»

10. Το άρθρο 54 του ν.δ. 420/1970 αντικαθίσταται ως εξής:
«Οι δαπάνες εκµετάλλευσης και συντήρησης του ιχθυοτρο-

φείου βαρύνουν τον µισθωτή. Τα έως την έναρξη ισχύος της πα-
ρούσας διάταξης κατατεθειµένα ή οφειλόµενα ποσά στο λογα-
ριασµό βελτιωτικών έργων, µπορούν να χρησιµοποιηθούν έως
την εξάντλησή τους ως ίδια συµµετοχή σε επενδυτικά προγράµ-
µατα του µισθωτή αποκλειστικά για την κατασκευή µόνιµων
έργων και εξοπλισµού κυριότητας του Δηµοσίου, καθώς και για
την πληρωµή έργων αποκατάστασης του ιχθυοτροφείου, ύστερα
από ακραία καιρικά και περιβαλλοντικά φαινόµενα.»

11. Εντός έξι (6) µηνών από την έναρξη ισχύος του νόµου, οι
υφιστάµενες συµβάσεις µίσθωσης µεταξύ ΟΤΑ και αλιευτικών
συνεταιρισµών, τροποποιούνται σύµφωνα µε τις διατάξεις του
παρόντος άρθρου.

Άρθρο 11
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 3955/2011 

1. Όπου στο ν. 3955/2011 αναφέρεται η Διεύθυνση Αγροτικής
Πολιτικής και Τεκµηρίωσης του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, νοείται εφεξής η Διεύθυνση Γεωτεχνικών
Ελέγχων και Επιθεωρήσεων του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων.

2. Η περίπτωση β’ της παρ. 2 του άρθρου 4 του ν. 3955/2011,
όπως το άρθρο αυτό αντικαταστάθηκε µε την παρ. 4 του άρθρου
50 του ν. 4235/2014 (Α’32), αντικαθίσταται ως εξής:

«β) Η ηλεκτρονική υποβολή της αίτησης - υπεύθυνης δήλωσης
γίνεται σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του άρθρου 2 και την παρ.
1 του άρθρου 3 του π.δ. 150/2001 (Α’ 125).»

Άρθρο 12
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 2637/1998 

Oι παράγραφοι 1, 2 και 3 του άρθρου 19 του ν. 2637/1998
(Α’200), όπως το άρθρο αυτό έχει τροποποιηθεί µε την παρ. 3
του άρθρου 4 του ν. 2732/1999 (Α’154), αντικαθίστανται ως εξής:

«1.Το Διοικητικό Συµβούλιο είναι εννεαµελές (9) και αποτελεί-
ται από: 

α) τον Πρόεδρο, 
β) δύο (2) Αντιπροέδρους, 
γ) έναν (1) Γενικό Διευθυντή,
οι οποίοι επιλέγονται από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων µεταξύ επιστηµόνων, µε γνώσεις ή εµπειρία στο
αντικείµενο,

δ) έναν (1) εκπρόσωπο του Υπουργείου Οικονοµικών που προ-
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τείνεται, µαζί µε τον αναπληρωτή του, από τον Υπουργό Οικονο-
µικών,

ε) δύο (2) εκπροσώπους του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων που επιλέγονται µαζί µε τους αναπληρωτές
τους, από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,

στ) έναν εκπρόσωπο (1) του Γεωτεχνικού Επιµελητηρίου Ελ-
λάδας, που προτείνεται, µαζί µε τον αναπληρωτή του, από το
φορέα αυτόν, 

ζ)έναν (1) εκπρόσωπο των εργαζοµένων στον Ο.Π.Ε.Κ.Ε.Π.Ε.,
που εκλέγεται, µαζί µε τον αναπληρωτή του, από τη γενική συ-
νέλευση των εργαζοµένων.

2. Τα µέλη του Δ.Σ. ορίζονται µε τριετή θητεία, η οποία µπορεί
να ανανεώνεται για άλλη µία τριετία.

3. Τα µέλη του Δ.Σ. µε τους αναπληρωτές τους ορίζονται µε
απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. 

Αν οι φορείς των περιπτώσεων στ’ και ζ’ της παραγράφου 1
δεν προτείνουν τους εκπροσώπους τους µέσα στην προθεσµία
που τάσσει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε
έγγραφό του, το Δ.Σ. συγκροτείται νοµίµως και λειτουργεί χωρίς
τη συµµετοχή των εκπροσώπων των φορέων αυτών.

Το Δ.Σ. έχει απαρτία όταν είναι παρόντα τουλάχιστον πέντε (5)
από τα µέλη του, στα οποία συµπεριλαµβάνεται ο πρόεδρος ή
ένας (1) από τους αντιπροέδρους.

Το Δ.Σ. συγκαλείται µε έγγραφη πρόσκληση του προέδρου
του, τακτικά, µια φορά τον µήνα και, εκτάκτως, όταν κρίνεται
απαραίτητο από τον Πρόεδρο ή όταν ζητηθεί εγγράφως τουλά-
χιστον από πέντε (5) µέλη του Δ.Σ..»

Άρθρο 13
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 4384/2016 

1. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 12 του άρθρου 27 του ν.
4384/2016, αντικαθίσταται ως εξής:

«Ο Οργανισµός Διαχείρισης Ακινήτων Γαιών και Εξοπλισµών
(ΟΔΙΑΓΕ) του άρθρου 41 διαθέτει το υπόλοιπο του ενεργητικού
που αποµένει σε άλλον ΑΣ ή για την υποστήριξη δραστηριοτήτων
που συµβάλλουν στην ανάπτυξη της αγροτικής οικονοµίας.» 

2. Μετά το άρθρο 31 του ν. 4384/2016 προστίθεται άρθρο 31α
ως εξής:

«Άρθρο 31α
Οµοσπονδίες και Συνοµοσπονδία 

Αγροτικών Συνεταιρισµών

1. Αγροτικοί Συνεταιρισµοί που αποτελούν τουλάχιστον ποσο-
στό 51% του συνολικού αριθµού των Αγροτικών Συνεταιρισµών
που έχουν την έδρα τους στην ίδια Περιφέρεια και είναι εγγε-
γραµµένοι στο µητρώο του άρθρου 19 µπορούν να συνιστούν
Οµοσπονδία Αγροτικών Συνεταιρισµών, (Ο.Α.Σ.). Σε µία Ο.Α.Σ.
µπορεί να συµµετέχουν και ΚΑΣ του άρθρου 31, που έχουν την
έδρα της στην ίδια Περιφέρεια.

2. Η Ο.Α.Σ. εκπροσωπεί τα µέλη της ενώπιον κάθε Αρχής και
µεριµνά για την ανάπτυξη των συνεταιρισµών, την ενθάρρυνση
των συνεταιριστικών συνεργασιών και την προώθηση των συνε-
ταιριστικών αρχών και της συνεταιριστικής εκπαίδευσης σε συ-
νεργασία µε το Ταµείο Αγροτικής Συνεταιριστικής Εκπαίδευσης
και Κατάρτισης του άρθρου 39.

3. Η γενική συνέλευση της Ο.Α.Σ. συγκροτείται από τους αντι-
προσώπους των µελών της, που εκλέγονται σύµφωνα µε τα προ-
βλεπόµενα στα καταστατικά των οµοσπονδιών τους. 

4. Οµοσπονδίες Αγροτικών Συνεταιρισµών που αποτελούν του-
λάχιστον ποσοστό 51% του συνολικού αριθµού των Ο.Α.Σ. µπο-
ρούν να συνιστούν την Συνοµοσπονδία Αγροτικών Συνεταιρι-
σµών Ελλάδας, (Σ.Α.Σ.Ε.), η οποία αποτελεί το ανώτατο όργανο
επαγγελµατικής εκπροσώπησης των Ο.Α.Σ. και ΚΕΑΣ του άρ-
θρου 31. Στην Σ.Α.Σ.Ε. µπορεί να συµµετέχουν και ΚΕΑΣ.

5. Η Σ.Α.Σ.Ε εκπροσωπεί τα µέλη της στο εσωτερικό και το
εξωτερικό και φροντίζει για την τήρηση των διεθνών συνεταιρι-
στικών αρχών και αξιών από τα µέλη της. Ασκεί κάθε δραστηριό-
τητα για την προαγωγή των συµφερόντων των µελών της, δια-

δίδει µε κάθε πρόσφορο µέσο την ιδέα του συνεργατισµού και
παρέχει κάθε βοήθεια στα µέλη της για την επίτευξη των σκοπών
και των δραστηριοτήτων της. 

6. Η γενική συνέλευση της Σ.Α.Σ.Ε συγκροτείται από τους αν-
τιπροσώπους των Ο.Α.Σ. και ΚΕΑΣ, οι οποίοι εκλέγονται σύµ-
φωνα µε το καταστατικό της Σ.Α.Σ.Ε.. 

7. Τα καταστατικά των Ο.Α.Σ. και της Σ.Α.Σ.Ε. εγκρίνονται από
τα Ειρηνοδικεία της έδρας τους. Οι ανωτέρω οργανώσεις κατα-
θέτουν στην αρµόδια αρχή του άρθρου 18 το εγκεκριµένο κατα-
στατικό τους. Τα καταστατικά των Ο.Α.Σ. και της Σ.Α.Σ.Ε.
καθορίζουν τα θέµατα που διέπουν τη λειτουργία τους, σύµφωνα
µε τις διατάξεις του παρόντος άρθρου, µε την επιφύλαξη του
επόµενου εδαφίου. Θέµατα σχετικά µε της αρχαιρεσίες, τη σύγ-
κληση, τη λειτουργία και τις αρµοδιότητες της γενικής συνέλευ-
σης και του διοικητικού συµβουλίου των Ο.Α.Σ. και της Σ.Α.Σ.Ε.,
διέπονται από τις διατάξεις του παρόντος νόµου περί ΑΣ. Οι
Ο.Α.Σ. και η Σ.Α.Σ.Ε. δεν ασκούν εµπορικές δραστηριότητες.»

3.α) Οι Αγροτικές Εταιρικές Συµπράξεις (ΑΕΣ) του άρθρου 33
του ν. 4384/2016 (Α’78) και του άρθρου 6 του ν. 4015/2011 (Α’
210) που είναι εγγεγραµµένες στο Μητρώο του άρθρου 19 του
ν. 4384/2016, µπορούν να µετατρέπονται σε αγροτικούς συνε-
ταιρισµούς (ΑΣ) του  ν. 4384/2016 µε συγχώνευση των Αγροτικών
Συνεταιρισµών µετόχων τους. Όσες ΑΕΣ δεν έχουν εφαρµόσει
τις διατάξεις του άρθρου 33 του ν. 4384/2016 κατά την έναρξη
ισχύος της παρούσας διάταξης λύονται αυτοδικαίως. Με κοινή
απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας και Ανάπτυξης και Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µετά από εισήγηση της αρµόδιας
αρχής του άρθρου 18 του ν. 4384/2016, διαπιστώνεται η λύση.
Με την ίδια απόφαση ρυθµίζονται ειδικότερα θέµατα σχετικά µε
το διορισµό εκκαθαριστών και τη διαδικασία της εκκαθάρισης
των ΑΕΣ, των οποίων διαπιστώνεται η λύση. Η διάταξη αφορά
στις ΑΕΣ που έχουν προέλθει από τη µετατροπή τους από ΕΑΣ.

β) Για τη µετατροπή των Αγροτικών Εταιρικών Συµπράξεων σε
Αγροτικούς Συνεταιρισµούς απαιτείται απόφαση της γενικής συ-
νέλευσης των µετόχων της ΑΕΣ και απόφαση των ΑΣ µετόχων
της, που λαµβάνονται σύµφωνα µε την αυξηµένη απαρτία της
παραγράφου 3 του άρθρου 13 και την αυξηµένη πλειοψηφία της
παρ. 2 του άρθρου 14 του ν. 4384/2016 αντίστοιχα. Η γενική συ-
νέλευση της ΑΕΣ εγκρίνει το σχέδιο σύµβασης συγχώνευσης -
µετατροπής, το οποίο συντάσσεται από τα Διοικητικά Συµβούλια
όλων των συγχωνευόµενων ΑΣ µετόχων της, καθώς και από το
διοικητικό συµβούλιο της µετατρεπόµενης ΑΕΣ και περιλαµβάνει
τους όρους της συγχώνευσης και την αξία της µερίδας του νέου
ΑΣ. 

γ) Το καταστατικό του ΑΣ που προέρχεται από τη µετατροπή
συντάσσεται σύµφωνα µε τις διατάξεις του       ν. 4384/2016 περί
ΑΣ. Οι συνεταιρικές µερίδες θα είναι ίσης αξίας µε την αξία των
µετοχών που κατείχε ο κάθε ΑΣ που συγχωνεύεται πριν την µε-
τατροπή-συγχώνευση. Μέλη του νέου ΑΣ είναι τα φυσικά πρό-
σωπα µέλη των ΑΣ που συγχωνεύονται. 

δ) Από την καταχώριση του καταστατικού του ΑΣ που προέρ-
χεται από τη µετατροπή στο βιβλίο αγροτικών συνεταιρισµών
που τηρείται στο Ειρηνοδικείο της έδρας του ΑΣ, συντελείται η
µετατροπή και ο ΑΣ υπεισέρχεται σε όλα τα δικαιώµατα και τις
υποχρεώσεις της ΑΕΣ που µετατράπηκε και συνεχίζει τις εκκρε-
µείς δίκες της χωρίς τη διακοπή τους.

ε) Κατά τα λοιπά, όσον αφορά τη διαδικασία της µετατροπής
εφαρµόζονται αναλογικά οι διατάξεις του άρθρου 24 και της
παρ. 5 του άρθρου 29 του ν. 4384/2016. 

στ) ΑΣ που είναι µέτοχοι των ΑΕΣ που µετατρέπονται και δεν
επιθυµούν τη συγχώνευση – µετατροπή, µπορούν να αποχωρή-
σουν λαµβάνοντας την αξία των µετοχών που κατέχουν στην ΑΕΣ
που µετατρέπεται. ΑΕΣ που είναι µέτοχος ΑΕΣ που αποφάσισε
να µετατραπεί σε ΑΣ, αποχωρεί λαµβάνοντας την αξία των µετο-
χών που κατέχει στην ΑΕΣ που µετατρέπεται.

4. Μετά την παρ. 7 του άρθρου 41 του ν. 4384/2016, προστί-
θεται παράγραφος 8 ως εξής:

«8. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων ο ΟΔΙΑΓΕ χρηµατοδοτείται για
την έναρξη λειτουργίας του από τον Κρατικό Προϋπολογισµό µε
το ποσό των εκατόν ογδόντα χιλιάδων (180.000) ευρώ. Το ανω-
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τέρω ποσό της χρηµατοδότησης επιστρέφεται ατόκως στον Κρα-
τικό Προϋπολογισµό σταδιακά, εντός επτά (7) ετών από την κα-
ταβολή του.»

5. Οι προθεσµίες που προβλέπονται στις παραγράφους 2 και
3 του άρθρου 49 του ν. 4384/2016, παρατείνονται έως τις 31 Δε-
κεµβρίου 2017.

6. Οι ΚΕΣΕ και οι ΚΑΣΟ που δεν µετατράπηκαν σε ΑΣ, σύµ-
φωνα µε την περίπτωση β’ της παρ. 4 του άρθρου 49 του ν. 4384/
2016, καθώς και οι ΕΑΣ του ν. 2810/2000 (Α’61) που δεν µετα-
τράπηκαν σε ΑΣ ή ΑΕΣ σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 4015/
2011 (Α’ 210), λύνονται και τίθενται σε εκκαθάριση µε απόφαση
του Ειρηνοδικείου της έδρας τους, που δικάζει κατά τη διαδικα-
σία της εκουσίας δικαιοδοσίας, µετά από αίτηση της αρµόδιας
αρχής του άρθρου 18 του ν. 4384/2016 ή οποιουδήποτε έχει έν-
νοµο συµφέρον. 

Άρθρο 14
Ρυθµίσεις λοιπών θεµάτων αρµοδιότητας 

Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων

1. Με απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας και Ανάπτυξης, Οι-
κονοµικών και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, καθορίζονται
οι τεχνικές λεπτοµέρειες, τα διαδικαστικά θέµατα και κάθε άλλη
αναγκαία λεπτοµέρεια ώστε να αποδοθούν στους δικαιούχους
οι απαιτήσεις που έχουν δηµιουργηθεί:

α) Για αµοιβές αξιολογητών στο πλαίσιο εφαρµογής της
26984/19.12.2013 (Β’ 3255) πρόσκλησης έτους 2014 του Μέτρου
112 και

β) Για αµοιβές Γνωµοδοτικών Επιτροπών και Επιτροπών Πα-
ρακολούθησης των µακροχρονίων και λοιπών υποχρεώσεων, των
Μέτρων 2.1 του ΕΠΑΑ και ΑΥ 2000-2006 και 123Α του «ΠΑΑ 2007-
2013», σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην αριθµ. 2/83461/0022/2013
απόφασης των Υπουργών Οικονοµικών και Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων (ΥΟΔΔ 22).

2. Το δεύτερο εδάφιο της περίπτωσης α’ της παρ. 3 του άρ-
θρου 22 του ν. 4036/2012 αντικαθίσταται ως εξής:

«Για τον εξοπλισµό αυτό, τα χρονοδιαγράµµατα και τα διαστή-
µατα επιθεώρησης καθορίζονται µε την προβλεπόµενη, από το
άρθρο 38, απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων.»

3. Μετά την παρ. 2 του άρθρου 45 του ν. 4036/2012 προστίθε-
ται νέα παράγραφος 2α, ως εξής: 

«2α. Ειδικά για τους Σταθµούς Επιθεώρησης Εξοπλισµού
Εφαρµογής Γεωργικών Φαρµάκων (ΣΤΕΕΕΓΦ) που δεν τηρούν
τις υποχρεώσεις τους σχετικά µε τις διαδικασίες επιθεώρησης
που καθορίζονται µε την υπουργική απόφαση του άρθρου 38 του
παρόντος νόµου, επιβάλλεται πρόστιµο από τριακόσια (300) έως
δεκαπέντε χιλιάδες (15.000) ευρώ. Σε περίπτωση υποτροπής,
επιπλέον των κυρώσεων που προβλέπονται στην παράγραφο 10,
ανακαλείται και η εξουσιοδότηση λειτουργίας τους από την αρ-
µόδια αρχή που την εξέδωσε, κατόπιν εισήγησης της Διεύθυνσης
Εγγείων Βελτιώσεων Εδαφοϋδατικών Πόρων και Λιπασµάτων
του ΥπΑΑΤ.»

4. α) Η παρ. 6 του άρθρου 9 του ν. 4036/2012 (Α’ 8), όπως αντι-
καταστάθηκε µε την παρ. 4 του άρθρου 18 του ν. 4351/2015
(Α’164), αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«6. Όποιος εισάγει, χρησιµοποιεί για επαγγελµατική χρήση,
διακινεί, διαθέτει καθ’ οιονδήποτε τρόπο, έστω και δωρεάν, αν-
ταλλάσσει, µεταφέρει φυτοπροστατευτικά προϊόντα πέραν της
ηµεροµηνίας λήξης που αναγράφεται ή προκύπτει από τη συ-
σκευασία ή την ετικέτα, τιµωρείται µε πρόστιµο από χίλια (1.000)
έως τριάντα χιλιάδες (30.000) ευρώ. Τα φυτοπροστατευτικά προ-
ϊόντα του προηγούµενου εδαφίου δεσµεύονται και καταστρέφον-
ται, µε δαπάνη που βαρύνει αποκλειστικά τον υπεύθυνο για την
παράβαση.»

β) Οι περιπτώσεις γ’ και δ’ του άρθρου 47 του ν. 4036/2012 κα-
ταργούνται.

5. Στην παρ. 1 του άρθρου 12 του ν. 4061/2012 προστίθεται
νέα περίπτωση δ’, ως εξής: 

«δ) παραχωρητήρια που εκδόθηκαν βάσει διατάξεων της
αγροτικής νοµοθεσίας και κυρωµένα κτηµατολογικά στοιχεία

διανοµών, εφόσον υπάρχουν γεωµετρικά σφάλµατα ή άλλες
ανωµαλίες και τα παραχωρούµενα ακίνητα απεικονίζονται στα
σχετικά διαγράµµατα σε διαφορετική θέση από αυτήν που πραγ-
µατικά βρίσκονται. Τα ανωτέρω διορθώνονται κατά σχήµα και
θέση, εφόσον το εµβαδόν του παραχωρούµενου ακινήτου δεν
µεταβάλλεται και δεν θίγονται όµορες ιδιοκτησίες ή παραχωρή-
σεις.»

6. Μετά την περίπτωση δ’ της παρ. 1 του άρθρου 22 του ν.
674/1977 προστίθεται περίπτωση ε’, ως εξής: 

«ε. εφόσον τα εµπράγµατα δικαιώµατα επί των αναδιανεµη-
θέντων κτηµάτων είχαν ήδη προ της κυρώσεως του αναδασµού
µεταβιβαστεί, αλλοιωθεί, καταργηθεί ή επιβαρυνθεί δυνάµει δι-
καιοπραξίας ή κληρονοµιάς, εφόσον αυτό προκύπτει από συµ-
βολαιογραφικό έγγραφο νοµίµως µεταγεγραµµένο στα βιβλία
µεταγραφών ή καταχωρισµένο στο κτηµατολογικό βιβλίο, προ
της κυρώσεως του αναδασµού. Η διόρθωση διενεργείται εντός
αποκλειστικής προθεσµίας δέκα (10) ετών από τη κύρωση του
αναδασµού κατόπιν σχετικής αιτήσεως του ενδιαφεροµένου.»

7. Η περίπτωση στ’ της παρ. 1 του άρθρου 11 του ν. 4351/2015
(Α’164) αντικαθίσταται ως εξής:

«στ) Νέες συγκροτήσεις όλων των συλλογικών οργάνων του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, πλην των υπη-
ρεσιακών και πειθαρχικών συµβουλίων. Με τις αποφάσεις συγ-
κρότησης καθορίζονται ιδίως οι ιδιότητες και ο αριθµός των
µελών των συλλογικών οργάνων και επικαιροποιούνται οι οργα-
νικές µονάδες σύµφωνα µε τον οργανισµό του Υπουργείου.
Όλες οι αποφάσεις ορισµού µελών των συλλογικών οργάνων
εξακολουθούν να ισχύουν µέχρι την έκδοση των αντίστοιχων
αποφάσεων µε τη νέα συγκρότηση.» 

8. α) Το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 7 του ν. 1790/
1988 (Α’134) αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Το Δ.Σ. είναι επταµελές και απαρτίζεται από τα παρακάτω
µέλη:»

β) Η περίπτωση στ’ της παρ. 1 του άρθρου 7 του ν. 1790/1988
(Α’134) καταργείται.

γ) Η παρ. 3 του άρθρου 7 του ν. 1790/1988 αντικαθίσταται ως
εξής:

«3. Αν οι φορείς των περιπτώσεων ε’, ζ’ και η’ της παραγράφου
1 δεν προτείνουν τους εκπροσώπους τους εντός δεκαπέντε (15)
ηµερών, οι εκπρόσωποι ορίζονται από τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων.»

δ) Οι παράγραφοι 1 και 2 του άρθρου 9 του ν. 1790/1988 αν-
τικαθίστανται ως εξής:

«1. Το Δ.Σ. συγκαλείται µε έγγραφη πρόσκληση του προέδρου
τακτικά δύο φορές το µήνα και έκτακτα όποτε το κρίνει απαραί-
τητο ο πρόεδρος ή το ζητήσουν εγγράφως τέσσερα από τα µέλη
του.

2. Το Δ.Σ. βρίσκεται σε απαρτία όταν είναι παρόντα τουλάχι-
στον τέσσερα από τα µέλη του, στα οποία πρέπει να συµπερι-
λαµβάνεται ο πρόεδρος ή ο αντιπρόεδρος. Όταν δεν υπάρχει
πρόεδρος, απουσιάζει ή κωλύεται, στο Δ.Σ. προεδρεύει ο αντι-
πρόεδρος. Οι αποφάσεις λαµβάνονται µε απόλυτη πλειοψηφία
των παρόντων µελών και σε περίπτωση ισοψηφίας υπερισχύει η
ψήφος του προέδρου.»

9. α) Η παρ. 6 του άρθρου 2 του π.δ. 40/2016 (Α’ 61), αντικα-
θίσταται ως εξής:

«6. Η αλιεία µε σκάφος, εντός της περιοχής που καθορίζεται
στο άρθρο 1, επιτρέπεται από τους ελεύθερους αλιείς της πα-
ραγράφου 1 που είναι εφοδιασµένοι µε την ατοµική άδεια της
παραγράφου 3, και µόνο µε επαγγελµατικό αλιευτικό σκάφος κυ-
ριότητάς τους, το οποίο είναι εφοδιασµένο: α) µε άδεια σκάφους
εσωτερικών υδάτων ή αλιευτική άδεια σκάφους παράκτιας αλι-
είας, σύµφωνα µε τις διατάξεις του β. δ. 666/1966 (Α’ 160) και β)
και µε άδεια υπό τον τίτλο «άδεια αλίευσης σκάφους λιµνοθά-
λασσας Μεσολογγίου - Αιτωλικού», στην οποία αναγράφονται ο
αριθµός µητρώου αλιευτικών σκαφών (ΑΜΑΣ�Λ ή/και ΑΜΑΣ), τα
αλιευτικά εργαλεία και οι όροι χρήσης τους σύµφωνα µε το
παρόν διάταγµα. Η άδεια αλίευσης σκάφους λιµνοθάλασσας Με-
σολογγίου - Αιτωλικού χορηγείται από την αρµόδια για την έκ-
δοση αδειών αλιείας Υπηρεσία της Π.Ε. Αιτωλοακαρνανίας, µετά
από την υποβολή σε αυτήν σχετικής αίτησης του ελεύθερου
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αλιέα της παραγράφου 2 που έχει εφοδιασθεί µε την Ατοµική
Άδεια Ελεύθερου Αλιέα λιµνοθάλασσας Μεσολογγίου - Αιτωλι-
κού της παραγράφου 3, σύµφωνα µε τους όρους και τις προϋπο-
θέσεις του παρόντος διατάγµατος. Στην αίτηση αναγράφονται
όλα τα χαρακτηριστικά στοιχεία του σκάφους και ο αλιευτικός
εξοπλισµός του. Η άδεια αλίευσης σκάφους λιµνοθάλασσας Με-
σολογγίου - Αιτωλικού επιδεικνύεται πάντα κατά τη διενέργεια
ελέγχων µαζί µε την άδεια σκάφους εσωτερικών υδάτων ή την
αλιευτική άδεια του σκάφους, έχει ισχύ µόνο εντός της περιοχής
που καθορίζεται στο άρθρο 1 και η ισχύς της παύει ή αναστέλ-
λεται αν παύσει ή ανασταλεί η ισχύς της άδειας σκάφους εσω-
τερικών υδάτων.»

β) Η παρ. 9 του άρθρου 2 του π.δ. 40/2016, αντικαθίσταται ως
εξής:

«9. Ο ελεύθερος αλιέας, µετά την έκδοση της άδειας αλίευσης
σκάφους λιµνοθάλασσας Μεσολογγίου - Αιτωλικού της παρα-
γράφου 6, υποχρεούται αµελλητί να βάψει το σκάφος µε µπλε
χρώµα και να αναγράψει πάνω σε αυτό µε ευδιάκριτο τρόπο τον
αριθµό µητρώου αλιευτικού σκάφους (ΑΜΑΣ�Λ ή στην περίπτωση
επαγγελµατικής άδειας παράκτιας αλιείας την προβλεπόµενη
σήµανση).»

γ) Η περίπτωση γ’ της παρ. 1 του άρθρου 4 του π.δ. 40/2016
αντικαθίσταται ως εξής: 

«γ) Με καµάκι µε τη βοήθεια φωτός από την 1η Νοεµβρίου έως
την 15η Απριλίου του εποµένου έτους. Κατ’ εξαίρεση και µόνο
στη Λιµνοθάλασσα Αιτωλικού και στην περιοχή της Νίδοβας
µέχρι και τη θέση των παλαιών φραγµών Ιχθυοτροφείου Πόρου
επιτρέπεται η αλιεία µε καµάκι µε τη βοήθεια του φωτός καθ’ όλο
το έτος.»

δ) Η παρ. 2 του άρθρου 4 του π.δ. 40/2016 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«2. Η επαγγελµατική αλιεία εντός της περιοχής που καθορίζε-
ται στο άρθρο 1, µε σκάφη, τα οποία διαθέτουν ιπποδύναµη µη-
χανής µικρότερη των 19 KW επιτρέπεται καθ’ όλη τη διάρκεια
του έτους.»

10. Η προθεσµία η οποία προβλέπεται στην περίπτωση α’ της
παρ. 1 του άρθρου 27 του ν. 4282/2014 (Α’182), για την προσαρ-
µογή των µονάδων υδατοκαλλιέργειας, που αποδεδειγµένα λει-
τουργούσαν χωρίς άδεια ίδρυσης και λειτουργίας για το σύνολο
ή µέρος των εγκαταστάσεών τους κατά την έναρξη ισχύος του
ως άνω νόµου, παρατείνεται κατά δύο (2) επιπλέον έτη, ήτοι έως
29.8.2018. Όπου στις διατάξεις του άρθρου 27 του ν. 4282/2014
αναφέρεται η προθεσµία των δύο (2) ετών, νοείται η προθεσµία
που λήγει στις 29.8.2018.

11.α) Οι παράγραφοι 2 και 3 του άρθρου 17 του ν. 1474/1984
(Α’128) αντικαθίστανται ως εξής:

«2. Τα πειθαρχικά συµβούλια απαρτίζονται από πέντε (5) αι-
ρετά µέλη, ένα από κάθε κλάδο, εκλεγµένα µε ισάριθµα αναπλη-
ρωµατικά µέλη από το Συντονιστικό Συµβούλιο κατά την πρώτη,
µετά τις εκλογές σύγκλησή του. Σε περίπτωση έλλειψης τακτικού
ή αναπληρωµατικού µέλους, λόγω θανάτου ή παραίτησής του ή
άλλου κωλύµατος, εκλέγεται νέο µέλος σε αντικατάσταση του,
κατά την αµέσως επόµενη συνεδρίαση του Συντονιστικού Συµ-
βουλίου.

3. Η θητεία των µελών των πειθαρχικών συµβουλίων είναι τριε-
τής και παρατείνεται µέχρι τον ορισµό - εκλογή νέων οργάνων.

Υποψήφιοι για το Πρωτοβάθµιο Πειθαρχικό Συµβούλιο µπο-
ρούν να είναι όλα τα µέλη της Γενικής Συνέλευσης των Αντιπρο-
σώπων και για το Δευτεροβάθµιο Πειθαρχικό Συµβούλιο τα µέλη,
εκ των Αντιπροσώπων, που έλαβαν το πτυχίο τους πριν από δέκα
(10) τουλάχιστον χρόνια. Από τους υποψηφίους εκλέγονται όσοι
συγκεντρώνουν την απόλυτη πλειοψηφία, επί των εγκύρων
ψήφων, σε κάθε κλάδο.»

β) Η παρ. 1 του άρθρου 17 του π.δ. 334/1985 (Α’ 117) αντικα-
θίσταται ως εξής:

«1. Η εκλογή και συγκρότηση των Πειθαρχικών Συµβουλίων γί-
νεται σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 17 του ν. 1474/1984.
Η υποβολή υποψηφιοτήτων από τους επιθυµούντες να εκλεγούν
γίνεται, µέχρι την έναρξη της Συνεδρίασης, στον Πρόεδρο του
Συντονιστικού Συµβουλίου, ο οποίος είναι υπεύθυνος να κάνει
τις εκλογές. Στο Πειθαρχικό Συµβούλιο εκλέγεται ο υποψήφιος

που συγκέντρωσε την απόλυτη πλειοψηφία επί των εγκύρων
ψήφων του κάθε κλάδου. Αν κατά την πρώτη ψηφοφορία δεν εξε-
λέγη, η ψηφοφορία επαναλαµβάνεται µε υποψήφιους µόνο τους
δύο πρώτους πλειοψηφήσαντες. Αναπληρωµατικός εκλέγεται ο
κατά σειρά πλειοψηφίας αµέσως επόµενος.»

γ) Η παρ. 1 του άρθρου 3 της 247402/29.7.2003 απόφασης του
Υπουργού Γεωργίας (Β’ 1124) αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Τα Πειθαρχικά Συµβούλια (Πρωτοβάθµιο και Δευτεροβάθ-
µιο) του ΓΕΩΤ.Ε.Ε. απαρτίζονται από πέντε (5) αιρετά µέλη, ένα
(1) από κάθε κλάδο, εκλεγµένα µε ισάριθµα αναπληρωµατικά
µέλη από το Συντονιστικό Συµβούλιο κατά την πρώτη µετά τις
εκλογές σύγκλησή του, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου
17 του ν. 1474/1984 και του άρθρου 17 του π.δ. 334/1985.»

12.α) Δαπάνες κατασκηνώσεων για τα τέκνα των υπαλλήλων
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και των επο-
πτευόµενων από αυτό φορέων καταβάλλονται από το Ταµείο Γε-
ωργίας και Κτηνοτροφίας (Φορέας 110) υπό την προϋπόθεση ότι
οι κατασκηνώσεις του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων δεν λειτουργούν και δεν είναι σε θέση να προσφέρουν
φιλοξενία για λόγους που δεν οφείλονται στο ίδιο το Υπουργείο.

β) Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων καθορίζεται το ετήσιο ύψος της αποζηµίωσης ανά δικαιού-
µενο τέκνο, καθώς και κάθε άλλη σχετική λεπτοµέρεια για την
εφαρµογή της παραγράφου α’.

13. Η παρ. 3 του άρθρου 70 του ν. 4314/2014 (Α’265) όπως
ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«3. Δικαιούχοι πράξεων τεχνικής βοήθειας του ΠΑΑ και του ΕΠ
Αλιείας και Θάλασσας ορίζονται οι ΕΥΔ ΠΑΑ και ΕΥΔ ΕΠΑλΘ, αν-
τίστοιχα, δια των αρµοδίων µονάδων τους, καθώς και η ΜΟΔ Α.Ε.
Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
δύναται να ορίζονται και άλλοι δικαιούχοι τεχνικής βοήθειας των
ανωτέρω προγραµµάτων, καθώς και να ρυθµίζονται ειδικότερα
θέµατα που αφορούν στη διαδικασία υλοποίησής τους.»

14.α) Μετά την περίπτωση γ’ της παρ. 1 του άρθρου 4 του ν.
4061/2012, όπως ισχύει, προστίθεται περίπτωση δ’, ως εξής:

«δ) Δωρεάν, κατά χρήση, ακίνητα στον Οργανισµό Διαχείρισης
Ακινήτων Γαιών και Εξοπλισµών (ΟΔΙΑΓΕ) προκειµένου να τα
αξιοποιήσει για τους σκοπούς ίδρυσης και λειτουργίας του,
όπως αυτοί περιγράφονται στην παρ. 6 του άρθρου 41 του ν.
4384/2016 (Α’ 78). Για την παραχώρηση της χρήσης εισηγείται η
Διεύθυνση Διαχείρισης Ακίνητης Περιουσίας του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µετά από αίτηση του
ΟΔΙΑΓΕ, στην οποία περιγράφεται το ακίνητο, κατά εµβαδόν,
θέση και συντεταγµένες στο ελληνικό γεωδαιτικό σύστηµα ανα-
φοράς και προσδιορίζεται η χρονική διάρκεια και ο σκοπός της
παραχώρησης.»

β) Με απόφαση του Δ.Σ. του ΟΔΙΑΓΕ καθορίζονται ο αριθµός
των θέσεων που θα καλυφθούν και τα απαιτούµενα τυπικά και
ουσιαστικά προσόντα των υποψηφίων για την κάλυψη των θέ-
σεων αυτών. Η στελέχωση του Οργανισµού Διαχείρισης Ακινή-
των Γαιών και Εξοπλισµών      (ΟΔΙΑΓΕ) γίνεται µε απόσπαση
προσωπικού που υπηρετεί στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων (ΥπΑΑΤ) και στα εποπτευόµενα από το ΥπΑΑΤ νο-
µικά πρόσωπα.

Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων επιτρέπεται κατά παρέκκλιση κάθε άλλης διάταξης νόµου η
απόσπαση του προσωπικού που υπηρετεί στο ΥπΑΑΤ και τα νο-
µικά πρόσωπα του ΥπΑΑΤ χωρίς να απαιτείται γνώµη διοικητικού
ή υπηρεσιακού συµβουλίου, ύστερα από αίτηση των ενδιαφερο-
µένων υπαλλήλων. Η χρονική διάρκεια της απόσπασης ορίζεται
στα τρία (3) έτη και µπορεί να παρατείνεται για ίσο διάστηµα
µετά από εισήγηση του διοικητικού συµβουλίου του       ΟΔΙΑΓΕ
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Μετά τη
λήξη του χρόνου απόσπασης, ο υπάλληλος επανέρχεται στην
οργανική του θέση χωρίς άλλη διατύπωση. Ο χρόνος υπηρεσίας
των αποσπώµενων υπαλλήλων θεωρείται για κάθε συνέπεια ως
χρόνος πραγµατικής υπηρεσίας στην οργανική θέση του φορέα
προέλευσης. Οι αποσπώµενοι υπάλληλοι λαµβάνουν το σύνολο
των αποδοχών τους, µε τα πάσης φύσεως γενικά ή ειδικά επιδό-
µατα της οργανικής τους θέσης. Η µισθοδοσία των αποσπώµε-
νων υπαλλήλων βαρύνει την υπηρεσία προέλευσης. Κατά τον
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χρόνο της απόσπασης, ο υπάλληλος παραµένει ασφαλισµένος
στον ασφαλιστικό οργανισµό κύριας και επικουρικής ασφάλισης
στον οποίο υπαγόταν µέχρι την απόσπαση του. Οι αποσπώµενοι
υπάλληλοι µπορούν να τοποθετούνται και σε θέσεις προϊσταµέ-
νων οργανικών µονάδων του ΟΔΙΑΓΕ, λαµβάνοντας το αντίστοιχο
επίδοµα θέσης.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΤΕΛΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΚΑΙ ΠΑΡΑΡΤΗΜΑΤΑ

Άρθρο 15
Μεταβατικές διατάξεις 

1. Μέσα σε έξι (6) µήνες από την έναρξη ισχύος του παρόντος
οι υπεύθυνοι των επιχειρήσεων παραγωγής ή εµπορίας, κατά πε-
ρίπτωση, προσαρµόζουν τις συσκευασίες των προσυσκευασµέ-
νων προϊόντων και τις επισηµάνσεις στα σηµεία λιανικής πώ-
λησης για τα µη προσυσκευασµένα προϊόντα που πωλούνται
χύδην στις απαιτήσεις του άρθρου 5. 

2. Μέσα σε έξι (6) µήνες από την έναρξη ισχύος του παρόντος
oι επιχειρήσεις οι οποίες απασχολούνται µε τη λιανική πώληση
προσυσκευασµένου ή µη νωπού κρέατος, διατηρηµένου µε απλή
ψύξη και κατεψυγµένου κρέατος χοιροειδών, αιγοπροβάτων και
πουλερικών, καθώς και κιµά, σπλάχνων και λοιπών βρώσιµων
µερών του κρέατος προσαρµόζονται στις απαιτήσεις του άρ-
θρου 9.

3. Η θητεία των µελών του Δ.Σ. του ΟΠΕΚΕΠΕ παρατείνεται
µέχρι τη δηµοσίευση στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως της
υπουργικής απόφασης της παρ. 3 του άρθρου 19 του ν. 2637/
1998, όπως η παράγραφος αυτή αντικαθίσταται µε το άρθρο 12.

4. Η θητεία των µελών του Δ.Σ. του ΕΛΓΑ παρατείνεται µέχρι
τη δηµοσίευση στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως της υπουργι-
κής απόφασης της παρ. 2 του άρθρου 7 του ν. 1790/1988 µε το
επταµελές διοικητικό συµβούλιο.

Άρθρο 16
Καταργούµενες διατάξεις

Καταργούνται:
α) Η παράγραφος 3 και το πρώτο εδάφιο της παρ. 4 του άρ-

θρου 20 του ν. 2637/1998 (Α’ 200).
β) Η παρ. 3 του άρθρου 3 του ν. 3955/2011 (Α’ 151).
γ) Η παρ. 4 του άρθρου 2 του ν. 4061/2012 (Α’ 66).
δ) Το π.δ. 87/1987 (Α’49).
ε) Η περίπτωση ε’ της παρ. 2 του άρθρου 5 του π.δ. 159/2013

(Α’ 251).
στ) Το σηµείο κηκη’ της υποπερίπτωσης α’ της περίπτωσης 3

της παρ. Δ’ του άρθρου 9 του π.δ. 97/2017 (Α’ 138).

Άρθρο 17
Παραρτήµατα

1. Προσαρτώνται στον παρόντα νόµο Παραρτήµατα I και ΙΙ, τα
οποία αποτελούν αναπόσπαστο µέρος αυτού. 

2. Τα Παραρτήµατα Ι και ΙΙ τροποποιούνται µε απόφαση του
Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. 

Άρθρο 18
Μεταβατικές τοποθετήσεις προϊσταµένων 

στις νέες οργανωτικές δοµές

1. Με την επιφύλαξη της παραγράφου 3, από την έναρξη
ισχύος των νέων οργανικών διατάξεων που εκδίδονται κατ’ εφαρ-
µογή του άρθρου 54 του ν. 4178/2013 (Α’ 174) ή άλλων ειδικών
διατάξεων, και σε κάθε περίπτωση, µεταβατικά, µέχρι την ολο-
κλήρωση των διαδικασιών πλήρωσης των θέσεων ευθύνης, σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του ν. 4369/2016 (Α’ 33) ή τις διατάξεις
ειδικών συστηµάτων επιλογής προϊσταµένων που βρίσκονται σε
ισχύ, προϊστάµενοι στις οργανικές µονάδες τοποθετούνται, µε
απόφαση του αρµόδιου για τοποθέτηση προϊσταµένων οργάνου,
κατά περίπτωση, ως εξής:

α) Επανατοποθετούνται προϊστάµενοι στις οργανικές µονάδες
που προβλέπονται από τις οικείες οργανικές διατάξεις, υπάλλη-
λοι, οι οποίοι ασκούν καθήκοντα προϊσταµένου του ίδιου επιπέ-
δου κατά το χρόνο έναρξης ισχύος των οικείων Οργανισµών
ύστερα από επιλογή ή/και τοποθέτηση, υπό την προϋπόθεση ότι
εξακολουθούν να υπηρετούν στον οικείο φορέα και ανήκουν
στον κλάδο, του οποίου οι υπάλληλοι προβλέπεται από τις οι-
κείες οργανικές διατάξεις να προΐστανται στη συγκεκριµένη
θέση.

β) Αν οι υπάλληλοι της περίπτωσης α’ ανά επίπεδο θέσης ευ-
θύνης είναι περισσότεροι από τις οργανικές µονάδες του οικείου
επιπέδου, όπως προκύπτουν ύστερα από την ισχύ των νέων ορ-
γανικών διατάξεων, τοποθετούνται προϊστάµενοι ανά επίπεδο
θέσης ευθύνης εκείνοι που διαθέτουν τον περισσότερο χρόνο
άσκησης καθηκόντων στο επίπεδο αυτό. Στην περίπτωση αυτή,
υπάλληλοι που, ενώ πληρούν τις προϋποθέσεις της περίπτωσης
α’, δεν τοποθετούνται ως προϊστάµενοι του οικείου επιπέδου, το-
ποθετούνται υποχρεωτικά και κατά προτεραιότητα ως προϊστά-
µενοι σε οργανική µονάδα του αµέσως κατώτερου επιπέδου,
εφόσον ανήκουν στον κλάδο, του οποίου οι υπάλληλοι προβλέ-
πεται από τις οικείες οργανικές διατάξεις να προΐστανται στη
συγκεκριµένη θέση.

Αν δεν υπάρχουν κενές θέσεις προϊσταµένων στο αµέσως κα-
τώτερο επίπεδο, η υποχρεωτική κατά τα ανωτέρω τοποθέτηση
των υπαλλήλων του προηγούµενου εδαφίου συνεπάγεται τη µη
τοποθέτηση, από τους ήδη υπηρετούντες σε θέση ευθύνης του
επιπέδου αυτού, εκείνων που διαθέτουν το λιγότερο χρόνο άσκη-
σης καθηκόντων στο επίπεδο αυτό.

γ) Αν δεν υπάρχουν ή δεν επαρκούν οι υπάλληλοι για τη στε-
λέχωση των θέσεων ευθύνης του εκάστοτε επιπέδου, σύµφωνα
µε τους όρους των περιπτώσεων α’ και β’, προϊστάµενοι τοποθε-
τούνται υπό τους όρους των νέων οργανικών διατάξεων, υπάλ-
ληλοι του οικείου φορέα που πληρούν τις προϋποθέσεις και τα
προσόντα επιλογής που τίθενται ανά επίπεδο ευθύνης από το
κατά περίπτωση εφαρµοστέο σύστηµα επιλογής προϊσταµένων.
Για την τοποθέτηση των υπαλλήλων, σύµφωνα µε την περίπτωση
αυτή, συνεκτιµώνται τα ουσιαστικά προσόντα, η ποιότητα της
υπηρεσιακής δραστηριότητάς τους, η γνώση του αντικειµένου
του φορέα και οι εν γένει διοικητικές τους ικανότητες. Υπό τους
ίδιους αυτούς όρους, για την πλήρωση των κενών θέσεων ευθύ-
νης της παρούσας περίπτωσης, επιτρέπεται η τοποθέτηση σε
θέση ευθύνης ανώτερου επιπέδου υπαλλήλων που δύνανται να
τοποθετηθούν ως προϊστάµενοι οργανικών µονάδων σύµφωνα
µε την περίπτωση α’.

2. Η τοποθέτηση των προϊσταµένων της παραγράφου 1 λήγει
αυτοδικαίως µε την επιλογή και τοποθέτηση προϊσταµένων, σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του ν. 4369/2016 (Α’ 33) ή τις διατάξεις ει-
δικών συστηµάτων επιλογής προϊσταµένων που βρίσκονται σε
ισχύ. Αν κενωθούν οι θέσεις που πληρώθηκαν σύµφωνα µε την
παράγραφο 1, εφαρµόζονται οι εκάστοτε διατάξεις περί αναπλή-
ρωσης.

3. Υπάλληλοι που έχουν τοποθετηθεί, ύστερα από επιλογή, σε
θέση προϊσταµένου οργανικής µονάδας που προκηρύχθηκε
εντός της τελευταίας τριετίας, εφόσον η θητεία τους δεν έχει
λήξει, καθώς και υπάλληλοι των οποίων εκκρεµεί η τοποθέτηση
σε θέση προϊσταµένου οργανικής µονάδας που προκηρύχθηκε
εντός της τελευταίας τριετίας, παραµένουν και τοποθετούνται
προϊστάµενοι του οικείου επιπέδου ευθύνης µέχρι τη λήξη της
θητείας τους, ως ακολούθως:

α) Αν µεσολάβησε αναδιοργάνωση των αρχικώς προκηρυχθει-
σών θέσεων ευθύνης, οι υπάλληλοι που τοποθετήθηκαν ή επε-
λέγησαν να τοποθετηθούν ως προϊστάµενοι των θέσεων αυτών,
τοποθετούνται προϊστάµενοι στη διάδοχη οργανική µονάδα του
αντίστοιχου επιπέδου, εφόσον ανήκουν στον κλάδο, του οποίου
οι υπάλληλοι προβλέπεται από τις οικείες οργανικές διατάξεις
να προΐστανται στη συγκεκριµένη θέση.

β) Αν προέκυψαν περισσότερες διάδοχες οργανικές µονάδες,
τοποθετούνται κατ’ επιλογήν τους µε απόφαση του αρµοδίου ορ-
γάνου σε µία εξ αυτών, εφόσον ανήκουν στον κλάδο, του οποίου
οι υπάλληλοι προβλέπεται από τις οικείες οργανικές διατάξεις
να προΐστανται.
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γ) Αν δεν υπάρχουν διάδοχες οργανικές µονάδες, τοποθετούν-
ται µε απόφαση του αρµοδίου οργάνου σε θέση του αντίστοιχου
επιπέδου, εφόσον ανήκουν στον κλάδο, του οποίου οι υπάλληλοι
προβλέπεται από τις οικείες οργανικές διατάξεις να προΐστανται
στη συγκεκριµένη θέση.

4. Οι θέσεις ευθύνης επιπέδου Γενικής Διεύθυνσης, οι οποίες
δεν έχουν ακόµη προκηρυχθεί, είτε κατ’ εφαρµογή των διατά-
ξεων του ν. 4369/2016 είτε σύµφωνα µε ειδικότερες διατάξεις,
προκηρύσσονται µέσα σε ένα (1) µήνα από το χρόνο έναρξης
ισχύος των οικείων οργανικών διατάξεων.

5. Από το πεδίο εφαρµογής της παρούσας διάταξης εξαιρούν-
ται οι Ο.Τ.Α. α’ βαθµού. 

Άρθρο 19

Καταβάλλεται στον Ο.Α.Σ.Θ. η χρηµατική διαφορά επί του κο-
µίστρου, που προκύπτει µεταξύ του συντελεστή Φ.Π.Α. όπως
ίσχυε κατά το χρόνο εκδόσεως της υπ’ αριθµ. A’ οικ. 45788/
3552/5.8.2014 (Β’ 2283) κοινής απόφασης των Υπουργών Οικο-
νοµικών και Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, µε την οποία
καθορίστηκε το κόµιστρο, και του συντελεστή Φ.Π.Α. όπως δια-
µορφώθηκε και ισχύει από 20.7.2015 και έπειτα.

Άρθρο 20

1. Μετά την παρ. 1 του άρθρου 18 του ν. 1790/1988 (Α’ 134)
προστίθεται νέα παράγραφος 1α ως εξής:

«1α. Η αναγνώριση των αντίστοιχων µε τις Σχολές Επαγγελ-
µάτων Κρέατος του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων (ΥΠΑΑΤ) δηµόσιων ή ιδιωτικών σχολών και ιδρυµάτων της
χώρας γίνεται µε απόφαση των Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων και Παιδείας, Ερευνας και Θρησκευµάτων µετά
από εισήγηση της Διεύθυνσης Έρευνας, Καινοτοµίας και Εκπαί-
δευσης Προέλευσης του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων. Η δηµόσια ή ιδιωτική σχολή ή το ίδρυµα υποβάλλει
αίτηση αναγνώρισης του περιεχοµένου των σπουδών της στη Δι-
εύθυνση Υγιεινής και Ασφάλειας Τροφίµων Ζωικής Προέλευσης,
η οποία συνοδεύεται από αναλυτικό πρόγραµµα θεωρητικής και
πρακτικής εκπαίδευσης, αντίστοιχο µε εκείνο που προβλέπεται
για τις Σχολές Επαγγελµάτων Κρέατος του Υπουργείου Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων στο προεδρικό διάταγµα της πα-
ραγράφου 1 του παρόντος άρθρου. Σπουδαστές των ανωτέρω
σχολών, οι οποίοι βρίσκονται σε διαδικασία ολοκλήρωσης ή
έχουν ολοκληρώσει, µετά την έναρξη ισχύος της περίπτωσης 1
της υποπαραγράφου Ε.11 της παραγράφου Ε’ του άρθρου πρώ-
του του ν. 4152/2013 (Α’ 107) που αντικατέστησε το δεύτερο εδά-
φιο της παρ. 2 του άρθρου 3 του π.δ. 126/2000 (Α’ 111), εκπαί-
δευση σύµφωνη µε την προβλεπόµενη για τις Σχολές Επαγγελ-
µάτων Κρέατος του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, θεωρούνται ότι φοιτούν ή έχουν φοιτήσει σε αναγνω-
ρισµένες σχολές, εφόσον η σχολή καταθέσει και τα αναλυτικά
προγράµµατα σπουδών των προηγούµενων ετών και λάβει την
αναγνώριση σύµφωνα µε την ανωτέρω  διαδικασία.»

2.α) Η περίπτωση γ’της παρ. 5 του άρθρου 35 του
ν. 4036/2012 (Α’ 8), αντικαθίσταται ως εξής:

«γ) Μετά την 26η Νοεµβρίου 2015, η λιανική πώληση γεωργι-
κών φαρµάκων για επαγγελµατική χρήση γίνεται εφόσον εξα-
σφαλισθεί ότι η χρήση τους γίνεται από πρόσωπο, στο οποίο έχει
χορηγηθεί πιστοποιητικό επαρκούς γνώσης των θεµάτων ορθο-
λογικής χρήσης των γεωργικών φαρµάκων, σύµφωνα µε την υπ’
αριθµ. 8197/90920 απόφαση των Υπουργών Υγείας, Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων και Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής (Β’ 1883).» 

β) Η περίπτωση ο’  της παρ. 1 του άρθρου 50 του ν. 4036/2012
αντικαθίσταται ως εξής: 

«ο) Οι όροι και οι προϋποθέσεις που εξασφαλίζουν ότι η χρήση
γεωργικών φαρµάκων εγκεκριµένων για επαγγελµατική χρήση
γίνεται µόνο από πρόσωπο, στο οποίο έχει χορηγηθεί πιστοποι-
ητικό επαρκούς γνώσης των θεµάτων ορθολογικής χρήσης των
γεωργικών φαρµάκων, σύµφωνα µε την υπ’  αριθµ. 8197/90920
απόφαση των Υπουργών Υγείας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-

φίµων και Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής (Β’
1883).»

3. Η περίπτωση β’ της υποπαραγράφου 4.3 της παρ. 4 του άρ-
θρου 19 του ν. 1650/1986 (Α’ 160), όπως ισχύει, αντικαθίσταται
ως εξής:

«β) Μέσα στα καταφύγια άγριας ζωής απαγορεύονται η θήρα,
οι αγώνες κυνηγετικών ικανοτήτων σκύλων δεικτών, η σύλληψη
της άγριας πανίδας, η συλλογή της άγριας χλωρίδας, η µε κάθε
τρόπο καταστροφή ζώνης µε φυσική βλάστηση, η καταστροφή
των φυτοφρακτών, η αµµοληψία, η αποστράγγιση, η επιχωµά-
τωση και αποξήρανση ελωδών εκτάσεων, η ρύπανση των υδατι-
κών συστηµάτων, η διάθεση ή απόρριψη αποβλήτων, η διενέρ-
γεια στρατιωτικών ασκήσεων, καθώς και η υπαγωγή έκτασης του
καταφυγίου σε πολεοδοµικό ή ρυµοτοµικό σχεδιασµό. Επιτρέ-
πεται η εγκατάσταση παρατηρητηρίων της άγριας πανίδας και η
λειτουργία εκτατικών ιχθυοτροφικών εκµεταλλεύσεων.

Η εκτέλεση λατοµικών και µεταλλευτικών δραστηριοτήτων,
οδικών έργων και η εγκατάσταση µονάδων υδατοκαλλιέργειας
επιτρέπεται κατόπιν περιβαλλοντικής αδειοδότησης, σύµφωνα
µε τις διατάξεις του ν. 4014/2011 (Α’ 209), όπως ισχύει.»

4. Για την κάλυψη υποχρεώσεων οικονοµικού έτους 2016 που
αφορούν το πρόγραµµα περισυλλογής και διαχείρισης νεκρών
βοοειδών, αιγών και προβάτων, η ισχύς της παρ. 6 του άρθρου
15 του ν. 4351/2015 (Α’ 164) παρατείνεται µέχρι 30.6.2018.

5. Το π.δ. 159/2013 (Α’ 251) τροποποιείται ως εξής:
αα) Η υποπερίπτωση ββ’ της περίπτωσης α’ της παρ. 1 του άρ-

θρου 4 αντικαθίσταται ως εξής:
«ββ) νοµικά πρόσωπα, συµπεριλαµβανοµένων και των Αγρο-

τικών Συνεταιρισµών και των Αγροτικών Εταιρικών Συµπράξεων
του ν. 4384/2016 (Α’ 78), που απασχολούν µε υπαλληλική σχέση
υπεύθυνο επιστήµονα στο κατάστηµα. Αν εταίρος/µέτοχος του
νοµικού προσώπου κατέχει τα προσόντα και τις προϋποθέσεις
που ορίζονται στις περιπτώσεις α’, β’, γ’ και δ’ της παραγράφου
1 του άρθρου 5, το νοµικό πρόσωπο δεν υποχρεούται να απα-
σχολεί άλλο πρόσωπο για το σκοπό αυτόν.»

ββ) Η περίπτωση ε’ της παρ. 1 του άρθρου 5 καταργείται.
γγ) Η περίπτωση γ’της παρ. 2 του άρθρου 5 αντικαθίσταται ως

εξής:
«γ) Υπεύθυνη δήλωση του άρθρου 8 του ν. 1599/1986 (Α' 75)

για την τήρηση των προϋποθέσεων της περίπτωσης δ’ της πα-
ραγράφου 1.»

δδ) Η περίπτωση β’ της παραγράφου 3 του άρθρου 5 αντικα-
θίσταται ως εξής:

«β) Να απασχολούν µε υπαλληλική σχέση στο κατάστηµα εµ-
πορίας γεωργικών φαρµάκων, πρόσωπο που κατέχει τα προ-
σόντα και τις προϋποθέσεις που ορίζονται στις περιπτώσεις α’
έως και δ’ της παραγράφου 1.»

εε) Η περίπτωση α’ της παρ. 1 του άρθρου 6 αντικαθίσταται
ως εξής:

«α) Να απασχολούν µε υπαλληλική σχέση πρόσωπο που κατέ-
χει τα προσόντα και τις προϋποθέσεις που ορίζονται στις περι-
πτώσεις α’, β’, γ’ και δ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 5, το
οποίο, µε την αναγγελία έναρξης λιανικής εµπορίας γεωργικών
φαρµάκων, ορίζεται ως υπεύθυνος επιστήµονας του καταστήµα-
τος. Αν εταίρος/µέτοχος του νοµικού προσώπου κατέχει τα προ-
σόντα και τις προϋποθέσεις που ορίζονται στις περιπτώσεις α’,
β’, γ’ και δ’της παραγράφου 1 του άρθρου 5, το νοµικό πρόσωπο
δεν υποχρεούται να απασχολεί άλλο πρόσωπο για το σκοπό
αυτόν.»

στστ) Η παράγραφος 2 του άρθρου 6 αντικαθίσταται ως εξής:
«2. Προκειµένου περί των νοµικών προσώπων του ν. 4384/2016

(Α’ 78), οι ανωτέρω προϋποθέσεις των περιπτώσεων α’ και β’ της
παραγράφου 1 πρέπει να συντρέχουν και στα κέντρα διανοµής
που το ενδιαφερόµενο νοµικό πρόσωπο διαθέτει εκτός της
έδρας του και µέσα στα όρια της περιφέρειας που ορίζεται στο
καταστατικό του.» 

ζζ) Η παράγραφος 2 του άρθρου 7 αντικαθίσταται ως εξής:
«2. Για την άσκηση χονδρικής εµπορίας γεωργικών φαρµάκων,

τα φυσικά πρόσωπα που διαθέτουν τα απαραίτητα προσόντα και
πληρούν, κατά περίπτωση, τις προϋποθέσεις των περιπτώσεων
α’ έως και δ’ της παραγράφου 1 ή των περιπτώσεων α’ και β’ της
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παραγράφου 3 του άρθρου 5 ή τα νοµικά πρόσωπα που πληρούν
τις προϋποθέσεις της περίπτωσης α’ της παραγράφου 1 και της
παραγράφου 4 του άρθρου 6, υποβάλλουν απευθείας ή µέσω
των ΕΚΕ, αναγγελία έναρξης προς τη Διεύθυνση Αγροτικής Οι-
κονοµίας και Κτηνιατρικής της οικείας Περιφερειακής Ενότητας,
όπου βρίσκεται η έδρα της επιχείρησής τους, το έντυπο της
οποίας καθορίζεται στην υπ’  αριθµ. 307752/18.11.2010 απόφαση
των Υπουργών Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής
Διακυβέρνησης και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων (Β’
1865), όπως αυτή κάθε φορά ισχύει.»

ηη) Οι περιπτώσεις α’ και ε’ της παραγράφου 1 του άρθρου
11 καταργούνται.

6. Η περίπτωση γ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 50 του  ν.
4384/2016 αντικαθίσταται ως εξής: 

«γ) Τα άρθρα 1 έως 4 και 6 έως 16, 18, 19 και 19α  του ν.
4015/2011 (Α’ 210), όπως ισχύουν, εκτός από την παράγραφο 2
του άρθρου 14 η οποία καταργείται από την έναρξη ισχύος της.»

7.α) Η παρ. 1 του άρθρου 56 του ν. 4235/2014 (Α’ 32) αντικα-
θίσταται ως εξής:

«1.α) Σε κάθε Περιφερειακή Ενότητα µπορούν να λειτουργούν
αγορές παραγωγών βιολογικών προϊόντων. Στις αγορές παρα-
γωγών βιολογικών προϊόντων συµµετέχουν αποκλειστικά παρα-
γωγοί αγροτικών προϊόντων και αγροτικοί συνεταιρισµοί, µε
σκοπό την απευθείας διάθεση στο καταναλωτικό κοινό των βιο-
λογικών αγροτικών προϊόντων που οι ίδιοι παράγουν ή/και οικο-
τεχνικών βιολογικών αγροτικών προϊόντων, ή/και µεταποιηµένων
βιολογικών αγροτικών προϊόντων, το βασικό συστατικό των
οποίων είναι δικής τους παραγωγής.

β) Για τη συµµετοχή σε αγορά παραγωγών, οι παραγωγοί,
πρέπει να είναι εγγεγραµµένοι στο Μητρώο Αγροτών και Αγρο-
τικών Εκµεταλλεύσεων (Μ.Α.Α.Ε.), σύµφωνα µε τους νόµους
3874/2010 (Α’ 151) και 2520/1997 (Α’ 173), όπως κάθε φορά
ισχύουν και να υποβάλουν αίτηση ενιαίας ενίσχυσης και ενιαία
δήλωση καλλιέργειας/εκτροφής. Οι αγροτικοί συνεταιρισµοί πρέ-
πει να είναι εγγεγραµµένοι στο Εθνικό Μητρώο Αγροτικών Συνε-
ταιρισµών και άλλων συλλογικών φορέων του άρθρου 19 του ν.
4384/2016 και να διαθέτουν Αριθµό Μητρώου. Οι παραγωγοί
συµµετέχουν στις αγορές παραγωγών βιολογικών προϊόντων
των Περιφερειακών Ενοτήτων, στις οποίες έχουν τις αγροτικές
τους εκµεταλλεύσεις, καθώς και στις αγορές παραγωγών της
Περιφέρειάς τους. Οι συνεταιρισµοί συµµετέχουν στις αγορές
παραγωγών των Περιφερειακών Ενοτήτων στις οποίες έχουν την
έδρα τους οι συνεταιρισµοί, καθώς και στις αγορές παραγωγών
βιολογικών προϊόντων της Περιφέρειάς τους. Στις αγορές παρα-
γωγών βιολογικών προϊόντων της Περιφέρειας Αττικής και της
Περιφερειακής Ενότητας Θεσσαλονίκης µπορούν να συµµετέ-
χουν οι παραγωγοί και οι συνεταιρισµοί από όλη τη χώρα.

γ) Για την οργάνωση των αγορών παραγωγών βιολογικών προ-
ϊόντων, συνιστώνται ανά Περιφερειακή Ενότητα, µία Επιτροπή
Διαχείρισης Αγορών Παραγωγών (Ε.Δ.Α.Π.) για τους παραγω-
γούς και συνεταιρισµούς βιολογικών προϊόντων.

Η Ε.Δ.Α.Π. είναι πενταµελής και συγκροτείται από δύο εκπρο-
σώπους, των παραγωγών και από έναν εκπρόσωπο των συνεται-
ρισµών, των δήµων και των καταναλωτών. Τα µέλη της ορίζονται

µε απόφαση του οικείου Περιφερειάρχη. Κάθε αγορά παραγω-
γών µπορεί να λειτουργεί είτε σε δηµόσιο χώρο του οικείου
δήµου ή της οικείας Περιφερειακής Ενότητας που καθορίζεται
µετά από αντίστοιχη έγκριση του δήµου ή της Περιφερειακής
Ενότητας είτε σε ιδιωτικό χώρο µε ευθύνη των αυτοδιαχειριζό-
µενων φορέων.

δ) Οι παραγωγοί βιολογικών προϊόντων, προκειµένου να συµ-
µετάσχουν στις αγορές παραγωγών βιολογικών προϊόντων ιδ-
ρύουν σε κάθε Περιφερειακή Ενότητα αυτοδιαχειριζόµενο φο-
ρέα παραγωγών.

Οι αυτοδιαχειριζόµενοι φορείς παραγωγών των Περιφερει-
ακών Ενοτήτων µπορούν να συνιστούν µια αυτοδιαχειριζόµενη
οµοσπονδία συλλόγων βιολογικής γεωργίας µε περιφέρεια τα
όρια της Επικράτειας.

Στην Περιφέρεια Αττικής και στην Περιφερειακή Ενότητα Θεσ-
σαλονίκης ιδρύεται τουλάχιστον ένας αυτοδιαχειριζόµενος φο-
ρέας βιολογικής γεωργίας.

Για τη συµµετοχή των αγροτών παραγωγών σε αγορές παρα-
γωγών βιολογικών προϊόντων είναι απαραίτητη προϋπόθεση η
εγγραφή τους σε βιολογικούς αυτοδιαχειριζόµενους φορείς.»

β) Η παρ. 3 του άρθρου 56 του ν. 4235/2014 αντικαθίσταται ως
εξής:

«3.α) Με απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Οικονοµίας και
Ανάπτυξης και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων καθορίζον-
ται:

αα) Τα θέµατα και ο τρόπος λειτουργίας των αγορών παρα-
γωγών και των Ε.Δ.Α.Π., οι διαδικασίες εκλογής ή ορισµού των
εκπροσώπων των παραγωγών βιολογικών προϊόντων, συνεταιρι-
σµών, δήµων και καταναλωτών στις Ε.Δ.Α.Π., το καταστατικό και
η µορφή των αυτοδιαχειριζόµενων φορέων παραγωγών βιολογι-
κών προϊόντων και των οµοσπονδιών τους, τα δικαιολογητικά και
η τηρούµενη διαδικασία για την έναρξη, τη χωροθέτηση και την
παύση λειτουργίας των αγορών παραγωγών, καθώς και κάθε
άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια που είναι απαραίτητη για την εύ-
ρυθµη λειτουργία τους.

ββ) Οι κανόνες λειτουργίας των αγορών παραγωγών βιολογι-
κών προϊόντων, ο έλεγχος τήρησης των κανόνων αυτών, η επι-
βολή διοικητικών κυρώσεων κατά των παραβατών, τα αρµόδια
όργανα ελέγχου και εποπτείας και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια
για την εφαρµογή της παραγράφου 1.

β) Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων καθορίζονται τα είδη των προϊόντων οικοτεχνίας, οι όροι
και οι προϋποθέσεις παραγωγής, µεταποίησης, µεταφοράς, διά-
θεσης και έκθεσης αυτών, τα της τήρησης, οργάνωσης και λει-
τουργίας του ΚΗΜΟ, η επιβολή κυρώσεων, οι αρµόδιες αρχές
και κάθε σχετικό θέµα για την εφαρµογή της παραγράφου 2.»

Άρθρο 21
Έναρξη ισχύος

1. Η ισχύς των άρθρων 1 έως 4 αρχίζει την 1η Ιανουαρίου
2018.

2. Η ισχύς των λοιπών διατάξεων του παρόντος αρχίζει από τη
δηµοσίευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
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Φέτα

Τυριά

Γιαούρτι

Αλλαντικά



Αθήνα,                                 2017

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 2. ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

3. ΠΑΙΔΕΙΑΣ, 4. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ
ΕΡΕΥΝΑΣ

ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

5. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ 6. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

7. ΥΠΟΔΟΜΩΝ 8. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

9. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 10. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

11. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 12. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ                                 ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

13. Η ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το Σώµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 20.58’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Παρασκευή 13 Οκτωβρίου 2017 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επι-
καίρων ερωτήσεων, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει
διανεµηθεί.
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